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~HRONOLOGISCH OVERZICHT VAN HET BEHANDELDE IN HET COLLEGE VAN GEDELEGEERDEN. 

ZITTINGSJAAR 1928-1929. 

Bb. der 
HandeUngen. 

3 Benoeming vaste commISSIes. - Mededeeling van de samenstelling der stenografische commissie en fonds
commissie. - Bekrachtiging leeningsbeslnit gemeente Probolinggo. - Wijziging bepalingen betreffende 
begl'aven van lijken. _ Naleving verordeningen op het gebruik van wegen. 

3- 4 Wijziging verlofsverleening aan tnilitairen. 

5 

6 

7 

8 

9- 10 

10- 11 

11 

11- 12 

13 
14 

14- 15 

15- 16 

16- 17 

17- ] 8 

19 

19- 20 
20- 22 
22- 23 
23- 24 

Wijziging kllstvisscherij-ordonnantie. - Wijziging verlofssllbsidieregeling. - Vastste[]jng tarief snikerbe
lasting 1923. _ Bekrachtiging leeningsbeslnit van den gew. raad van Madioen. - Vrij stelling van belas
ting in bijzondere gevallen. 
Wijziging weeskamertarieven, enz. - Voorzieningen in verband met vorming afdeeling Boeloengan. -
Aanvulling dienstplichtregeling voor Europeanen en Inkwartieringsordonnantie. - Nadere r egeling be
voegdheden hoofden van gewestelijk bestmu' in het hervormde gebied. 

Aanvulling al't . 8 van het Wetboek van Strafrecht. - Hoofdgeldregeling voor BHliton. - Vervaardiging 
en uitvoering van tinnen voorwerpen. - Administratieve voorzi eningen ln verband met de bestuursher· 
vormin g. 
Voorzienin gen in verband met de jnvoel'ing der bcstuul'shervol'ming in Midden- en OOi t-Java, Soerakarta 
en Jogja kal'ta, redevoering van den Dil'cctcul' van Justitie. 

Regelin g overdracht van bevoegdheden in de gouvernementen Soel'uk ,u'ta en Jogjakarta, redevoeringen 
van de hem'cn Koesoemo Joedo, Dwidjosewojo cn Elaanw. 
Regeling overdracht van bevoegdheden in de gouvernementen Soerakarta en Jogjakarta, antwoord van 
den Regceriugscommissaris voor de Bestuurshervortning. 
Regeling overdracht van bevoegdheden in de gouvernementen Soerak81·ta cu Jogjakarta, redevoering van 
dcn hee l' Blaanw en antwoord van den Regcel'ingscom missal'is voor de BestuLU'shcrvorming. 
Regelin g overdacht van bevoegdheden in de gouvernementen Soerakarta en Jogjakarta, r edevoeringen 
van den Voo l'zitter. 
Bekrachtiging leeningsbeslnit gemeenteraad Kediri. 
Bekrachtiging leeningsbeslnit Barabai. - Bekrachtiging leeningsbeshut 'l'ebing 'l'inggi. - Vergunningen 
VOOl' g'l'ondontg'inning aan Inlanders. 
rl'oepnsselijk vcl'klul'ing van ,,'l'cn 'l'wcedc" dcl' Ol'dOlllluntie in Staatsblad 1911 No. 540 op ondernemingen, 
wel'kende met werklieden ui t het betl'okken gewest afkomstig, redevoeringen vld hem'en Fruin en Stokvis. 
'l'ocpasselijk ve rklaring vall ,, 'ren 'l'weede" del' ordonnantie in Staatsblad 1911 No. 540 op ondernemingen,. 
werkende met werklieden nit het betrokken gewest afkomstig, antwoord van den Directeur van Justitie. 
'l'oepasse]ükvel'klaring van "Ten 'rweede" del' ordonnantie in Staatsblad 1911 No. 540 op ondernemingen, 
wel'kende met werklieden uit het betrokken gewest afkomstig, r edevoeringen vl d heeren F ruin en Stokvis. 
1.'ocpassclijkverklaring van ,/fen Tweede" der ordonnantie in Staatsblad 1911 No. 540 op ondernemingen, 
wCl'kcnde mct werklieden uit het betrokken gewest afkomstig, antwoord van den Directeur van Justitie. 
Wijzig ing el' venbelastiug op het land Blocboel'. 

'Vijziging zegelverol'dening 1921, redevoering van den heer Fruin. 
" )) " , antwoord van den Directeur van Financiën. 

" " 
" , redevoering van den heel' Fruin. 

" " 
" , antwoord van den Directeur van Financiën, 

24- 31 Wijziging Hooger-onderwijs-ordonnantie, redevoeringen van de hem'cn Dwidjosewojo, l{ocsocmo Oetoyo, 
Djajadiningrat, Koesoemo Joedo, Kan, Soejono, Stokvis en 
Roep. 

31- 34 
34- 35 

35- 36 
38 
38 
38- 39 
39- 40 
40 

" " 
" " 

" .. 
Wijziging instellingsordonnantie 
Bekrachtiging leeningsbesluiten 

" " 
" " 

" 

, antwoord van den Directeur van Onderwijs en Eeredienst. 
redevoeringen van de beeren Dwidjosewojo, Koesoemo Oetoyo, 

Soejono en Stokvis. 
, antwoord van den Directeur van Onderwijs en Eeredienst. 

r egentschap Mala ng. 
Soerabaja, 

" 
" 
" 

redevoering van den heer Fruin. 
antwoord van den adviseur voor de Decentralisatie. 
r edevoering van den heer Fruin. 
untwoord van den adviseur voor de Decentralisatie. 



II 

Blz. der 
HandeUngen. 

40- 41 Bekrachtiging leeningsbesluit!,n Soerabaja, redevoeringen van de heeren Fruin en Kiès. 

' ~1 ,, '. " " . ~n~woqr~ Wn d~'1 aèlvi~eu: YOPf. ge Dec~ntr~li~,,~!e . '; 
41- 42 Overdracht slachthuis te Tjimahi aan het regentschap Bandoeng, redevoeringen van de heeren Stokvis en 

42- 43 

43- 44 

44 

~46 

46- 47 
47- 48 
48- 50 
50 
50- 51 
;;2 
53 
53 
53 

53- 58 

59 

60 

SI- 64 

64- 67 

67- 70 

70- 72 

72 

Blaauw. 

" " " " " " " 
, antwoord van den Regeeringscommissa-

Overdracht bevoegdheden aan Gedeputeerden en 
ris voor de Bestuursbervorming. 

ltegentschappen, redevoeringen van de heeren Blaauw 
en Dwidjosewojo. 

" " " 

" " " 

" " 

" " 

" 

" 

, antwoord van den Regeerinj:scommis
saris voor de Bestulll'sherv<?rming. 

, redevoeringen van de heeren Bla~uw 
en Stokvis, 

Bekrachtiging leeningsbesluiten Soerabaja, redevoeringen van de heet'en Stokvis, lCiès en Fruin. 
antwoord van den adviseur voor de Decentralisatie. 
redevoeringen van de heeren Stokvis, Kan en Fr]1Ïn. 
antwoord van den adviseur voor de Decentralisatie. 
redevoeringen vld heeren Stokvis, Kiès en den Voorzitter. 

" " 
" " 
" " 
" " Uitbreiding belastingvr~stellingen, 

W~ziging art, 79 strafwetboek. 
Bepalingen betreffende het bekomen 

'" " " " 

" 
" 
" 
" 

van wapens door openbare gemeenschappen, rede vld heer Kiès. 

" " " " " ,antw. vld adv. vl d 
Decentralisatie. 

Toezicht op uitvoe~ing van openbare werken onder beheer van provincies enz., redevoeringen vld heeren 
Dwidjosewojo, Stokvis, 
Fruin, Djajadiuingrat, 
Roep en Blaauw. 

" " " " " 

Mededeeling door den Voorzitter 
Gedelegeerden, 

" 
., , " " " 

11 ,verzoek van den Reg 
Comm. vld Bestuurshen 
om uitstel van behande
ling, 

van de aanw~zing van den heer Moelia als lid van het College van 

Instelling burgemeestersambt voor eenige gemeenten in Oost- en Midden-Java, redevoeringen vld heeren 
FruÎll, Roep, Stokvis, Dja
jadiningrat, Soejono en 
De Hoog, 

" " " " " " 

" " " " " " 

" " " " " 
,. 

" " " " " " 

" " " 

" " " 

" " " 

., 
" " 

, antw. vld adv. vld De
centralisatie. 
redevoeringen vld heere1' 
Roep, Djajadiningrat 
Stokvis, Voorzitter, SOf 
jono en De Hoog, 

, antw. vld adv. vld De· 
centralisatie. 

, r edevoeringen vld Voor· 
zitter en den heer Djaja 
rliningrat. 

74 Aanw~zing assistent-resident Menado als voorzitter van den Minahassaraad. - W~ziging reglement 0]: 

de Rechtsvordering, 
74-- 75 ~adere wijziging van de Dienstplichtl'cgeling, rede van den heer Fruin. 
75 
75- 76 
77 

77- 79 
79- 81 
81- 82 
83- 84 
86 
86 
86- 88 
89 

" IJ "" " , antwoord van den Commandant der Zeemacht. 
" " "" " , antw. van den Legercommandant; uitstel van behandeling. 

Verhooging of vermindering der vaste uitkeering aan enkele locale ressorten, - W~ziging reglement pak
ketpostdienst. - Bekrachtiging leeningsbesluit gemeenteraad Malang. 
Nadere wijziging van de Dienstplichtregeling, 'antwoord van den Commandant der Zeemacht. 

" " " " 
" " " " 
" " " " 

" 
" 
" . 

rede van den heer Fruin. 
, antwoord van den Commandant der Zeemacht. 
, rede van den heer Stokvis, 

Vr~stelling van zegelkosten betreffende voorwaardel~ke veroordeeling enz. 
Aanwijzing van den onder~fdeelingsbestuurder V>8l1 Banda als overschrijvingsambtenaar. 
Verzoekschriften . 
Bekrachtiging leening'sbesluit plaatselBken raad Kediri en Blitar. EXlrBR IS 

u rJ' -RSITAT/,3 
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" ,~jAC[.-.S3 

~ . b82.. 
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Blz. der 
HandeUnge~ .. ) 

90 Vervanging van eenige bestuursambtenaren als landraadsvoorzitters door rechterlijke ambtenaren. 
91 Regeling van een in te stellen onderzoek naar het Levensverzekeringsbedrijf. - Instelling stadsgemeen

ten in o.ost-Java. 
91- 92 Begrootingen van de provo Oost-Java en de daarbinnen gelegen regentsch~ppen, redevoeringen vld heeren 

Koesoemo Joedo en Stok-

~2- 93 

94 

94- 9'1 

97- 100 
100-101 

]01-102 

104 

104-107 

107-109 
109-112 

112-114 
114 
. 115 
.115-116 

116 

116-117 

117 

117 
,117- 118 
,J18-119 
-, 
119- 120 

.120- 122 

_122 
-j 

123-127 

" " " " " " " " " " 

vis .. 
,antw: vld Reg.. Comm. 

vld Bestuurshervorming. 
Toepasselijkverklaring van rechten-ordonnantie op Palembang. Bekrachtiging leeningsbeslnit plaatse-
lijken raad Banjoemas. 

. Subsidieregeling particuliere ziekenhnizen, 

" " " 
" " " 

" " " 

redevoeringen van bet Hoofd van den Dienst der Volksge
zondheid en de heeren Koesoemo Oetoyo, Frnin, Dwidjose
wojo en Aay. 
antwoord van het Hoofd van den D. V. G. 
redevoeringen vld heeren Koesoemo Oetoyo, Fruin en Dwi
djosewojo. 
antwoord van het Hoofd van den D. V. G. 

Subsidieregeling schoolopzieners in Timor. 
Wijziging koelie-ordonnantie buitengewesten. 
Wijziging Vorstenlandsche Grondhuurreglement, 

Vrijstelling van zegelrecbt betr. arbeidsovereenkomsten. -

redevoeringen van de heeren Bruineman, Voorzitter, Fruin, 
Koesoemo Oetoyo en Schmutzer. 

" " 
" " 

" " 
" " 

" 
" 

" 
" 

antwoord van den Directeur van Binnenlandseh Bestuur. 
, redevoeringen van de heeren Bruineman, Voorzitter, Fruin, 

KoesDemo Oetoyo en Sehmutzer. 
antwoord van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur. 
l'ede van den Voorzitter. 

Uitreiking van het officieele bewijs der Kon. onderscheiding, verleend aan de heeren De Hoog en Soejono . 
Uitbreiding taak en bevoegdheden der provo Oost-Java, redevoeringen van de heeren Dwidjosewojo en den 
Voorzitter. 
Bekrachtiging leeningsbesluit van den gemeenteraad van Semarang. - Muntznivering in Timor. - Wij
ziging van de Vorstenlandsche motorrijtnigenbelasting en van de Vorstenlandsche voertnigenbelasting. -
Aanvulling van de Provincie- en Regentschapsordonnantie. 
Overdracht aan provo Oost-Java van verkoop en distributie van het zout, redevoeringen vld heeren Brni

neman, De Hoog en den Voor
zitter. 

" " " " " " " " " " " , antw. vl d Reg. Co'mm. voor de 
Bestuurshcl'vol'ming. 

Aanvulling van de instellillgsordonnantie voor West- en Oost-Java, redevoering vld Voorzitter. 

" " " " " " " " 
antw. vl d Reg. Comm. vl d Best. Herv. 

" " " " " 
,. 

" " 
redevoCl~ngen vld heeren Roep en De 
Hoog'. 

" " " " " " 
,. , antw. vld Reg. Comm. vl d Best. Herv. 

" " " " " " " " 
redevoeringen vld heeren Roep en De 
Hoog. 

" " " " " " " " 
antwoord van den Reg. Comm. vld 
Bestuurshervol'ming. 

Verzoekschriften. 
,127-135 Aanvulling van de Mulo-subsidie-regeling, redevoeringen van de hceren Soejono, Schmutzer, Bruineman, 

Koesoemo Oetoyo, Dwidjosewojo en Kan; schorsing der behandeling. 

135 Voortzetting behandeling Aanvulling van de instellingsordonnanties voor West- en Oost-Java, redevoering 
van den Regeeringscommissaris voor de bestuul'sh cl'vormÎng. 

135-136 Aanvulling van de Mulo-subsidie-regeling, redevoeringen van de heeren Soekawati , De Hoog en 
MoeJia. 

137- 141 
141- 144 

]44-146 

" 
" 

" 

" 
" 

" 

" " 
" " 

" " 

antwoord van den Directeur van Ol~derwjjs en Eered ienst. 
, redevoeringen van de heeren Soejono, Schmutzer, Brui-

neman, Dwidjosewojo, Kan, De Hoog en Ali Moesa. 
, antwoord van den Directeur van Onderwijs en Eere-

dienst. 
H8--149 Redevoering van den Voorzitter ter verwelkoming van den heer 's Jacob; tot herdenking van het 50-jarig 

Nederlandsch staatsburgerschap van H. M. de Koningin-Moeder , en van het 250-jarig vérbond van de 
Minahassa met het Néderlandsch gezag. 

149 Redevoering van den heel' Mandagie ter beantwoording van den Voorzitter. 



---------------------------------------------------- ---

IV: 

Blz. der 
Handelingen. 

149-150 Bekrachtiging leeningsbesluiten Padang. 
150 Wijziging dwangopvoedingsregeling en nadere wijziging zegelverordening 1921, rede vld heer Dwidjose-

150-151 

152-156 
157-163 

163-166 
166-167 

167-168 
169 
170 
170-172 

172 

173 

173- 174 

174 

175 

175 

176 

177 
177-183 
184-185 
185 
186 

]88 
188-189 
189-191 

191-192 
192 
192-194 

194 

195 

195 
197 
198 
198-200 

200-201 

201 

202 

" " " .. 
Verzoekschriften. 

" " 

wojo. 
" ,antw. vld wdn. Directeur 

van Justitie. 

Wijziging ordonnantie op de vennootschapsbelasting 1925, redevoeringen vld heeren Fruin, Dwidjosewojo, 
Koesoemo Joedo, Soekawati, Djajadiningrat, 
Kan, De Hoog en Bruineman. 

" " " " " 
" " " " " 

" " " " " Verhooging van de vaste uitkeering aan eenige 
Onteigening ten name der gemeent e Semarang. 

" , antwoord van den Directeur van Financiën. 
" ,redevoeringen vld heeren Fruin, Dwidjosewojo, 

Soekawati en Kan. 
" J antwoord van den Directeur van Financiën. 

plaatselijke r aden. 

Nadere aanvulling van het K. B., houdende instelling van een Centrale Kas voor het Volkscredietwezen, 
redevoeringen van de heeren Dwidjosewojo en Fruin. 
Nadere aanvulling van het K. B., houdende instelling van een Centrale Kas voor het Volkscredietwezen, 
antwoord van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur. 
Nadere aanvulling van het K. B., houdende instelling van een Centrale Kas voor het Volkscredietwezen, 
redevoeringen van de Iweren Dwidjosewojo, Fruin, Voorzitter en Koesoemo Oetoyo. 
Nadere aanvulling van het K. B., houdende instelling van een Centrale Kas voor het Volkscredietwezen, 
antwoord van den Directeur van Binnenlandseh Bestuur. 

Nadere aanvulling van het K. B., houdende instelling van een Centrale Kas voor het Volkscredietwezen, 
redevoeringen van de heeren Soejono, Voorzitter, Roep en Fruin. 
Nadere aanvulling van het K. B., houdende instelling van een Centrale Kas voor het Volkscredietwezen, 
antwoord van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur. 

Nadere aanvnlling van het K. R , houdende instelling van een Centrale Kas voor het Volkscredietwezen, 
redevoeringen van den Voorzitter en de heeren Blaauw, Soekawati, Koesoemo Joedo en Fruin. 
Aanvnlling en wijziging Locale-raden-ordonnantiè en Stadsgemeente-ordonnantie. - Wijziging artt. 40 en 
83 der herziene ordonnantie op de inkomstenbelasting 1920. - Wijziging art. 81 der herziene ordonnantie 
op de inkomstenbelasting 1920. 
1'oepasselijkverklaring rcgeling betreffende paal- en vlotwoningen op Djambi. 
Verzoekschriften. 
Wijziging verpondingsordonnantie 1928, rede van den heer Blaauw. 
Nadere aanvnlling van de petroleum-accijns-ordonnantie. 
Mededeeling van de aanwijzing van den heer Kerkkamp als lid van het College van Gedele
geerden. 
Veilighcid bij het opstijgen en landen van watervliegtuigen. - Wijziging algemeen reisreglement. 
Intrekking van drie reglementen betreffende de heffing van havengeld, rede van den heer Blaauw. 
Wijziging samenstelling stadsgemeenteraad Malang, redevoeringen vld heeren Dwidjosewojo, Roep, Kan, 

De Hoog en Soejono. 
" " " "antwoord vld Adviseur vld Decentralisatie. 
"" " "rede van den heer Dwidjosewojo. 

Verzoek aan den Gouverneur-Generaal om verlenging van den t ermijn van beslissing omtrent de ontwerp
ordonnantie tot nadere wijziging van de toelatingsMordonnantie, redevoeringen van den Voorzitter en de 
heeren Roep, Bruineman, Fruin en ~oelia . 

Verzoek aan den Gouverneur-Generaal om verlenging van den termijn van beslissing omtrent de ontwerp
ordonnantie tot nadere wijziging van de toelatings-ordonnantie, antwoord van den Directeur van Justitie. 
Intrekking van drie r eglementen betreffende heffing van havengeld. 
ordonnantie tot nadere wijziging van de toelatings-ordonnantie, rede van den heer Roep. 
Hervatting behandeling Intrekking van drie reglementen betreffende de heffing van havengeld. 
Toepasselijkverklaring regeling paal- en vlotwoningen op Djambi. 
Verlof en overtocht mindere militairen naar Suriname en Curaçao. 
BelastingMordonnantie en strafverordening~ordonnantie voor de Inlandsche gemeenten in de buitengewesten, 
redevoeringen van de heeren Dwidjosewojo en Mandagie. 
Belasting-ordonnantie en strafverordenings-ordonnantie voor de Inlandsche gemeenten in de buitengewesten, 
antwoord van den Directeur van Binnenlandseh Bestuur. 
Belasting-ordonnantie en strafverordenings-ordonnantie voor de Inlandsche gemeenten in de buitengewesten, 
rede van den heer Dwidjosewojo. 
Mededeeling van de aanwijzing van den heer Middendorp als lid van het College van Gede
legeerden. 
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203 

203- 206 

207 
207 
208-211 
211- 214 
214---216 
216- 217 
218 
218-219 
219 

- 220 

220- 225 
226 

227 
228 

All nvllUin g " nn de binnensehepen-ordonnantie-1927. - Aanwijzing van den Voorzitter van de landraden te 
Telock Bctocng c. a. t ot Voorzitter van den lan(!J'aad te Kotn Agor.ng. - Indienststelling van Maleisehe
en dietaatstenografen bij den Volksraad. 
Afscheid van den Voorzitter; redevoeringen Vll n de heCl'en s' J aeob, Regeeringsgemachtigde voor alge
mcene zaken, Directeur van Financiën en den Voorzitter, 
Jntl'eel'ode nieuwcn Voorzitter. 
Nagedacht enis ~il' . Dl', Talmu; redevoeringen VUil den VooL'zitte [' en don DirocteUl' van F inanciën, 
Wijziging \'endureglement, redevoeringen van de heeren Blanuw, J.' rtun, De Hoog en Soejollo. 

" " 
" " 
" " 
" " 
" " 
" " Bekra cht iging besluit 

"aad Madioen. 
\' erzoe kseh rif ten . 

antwoord van den Dirocteul' van Financiën. 
redevoeringen van de hoeren Blaauw, Fruin en De Hoog. 
antwoord van den Directeur van Financiën. 

, redevoeringen van de heeren Blaauw en Kerkkamp. 
antwoord van den Dil'ectcul' \'an Financiën. 

, redevoeringen van de heel'CIl Blaauw, Bl'uineman en Kel'kkamp, 
plaatselijken raad Madioen en Ponorogo tot wij zigi ng leeningsbesluit gewest elijken 

Wijzigi ng ordonnantie houdende muntzuivering in Zu idr r- en Oosterafd ecling va n 13ol'l1eo. - Wij ziging der 
ordonnantie op het statistiekrecht. 
Mededeeling van de aanwij zing van een nieuw lid. 
Voorzierun gen i. v. m, de defiItitieve vaststelling del' administrati eve indeeliug van Timor. - Voorzienin
gen i. v. m. een ni euwe administratieve indeeling van S. W. IC - Afschaffing pepel'pncht in de residentie 
Riollw en Ondel'hoorigheden. - Intrekking art. 2 del' ordonnantie houdende aanwijzing van tolkantoren 
\'001' den invoel' van gedistilleerd. 

-





VOL K S R A A D. 





HANDELINGEN 
VAN HET 

COLLEGE VAN GEDELEGEERDEN 
ZITTINGSJAAR 1928-1929. 

Iste VERGADERlNG - WOENSDAG 16 Ml~r 1928. 
Benoeming vaste commlSSlCs. - l\iededccling van de samenstelling der stenografische commissie en fondscommissie. 
- Bekrachtiging lecningsbesluit gemeente Probolinggo. - W~ziging bepalingen betreffende begraven van lijken. -

Naleving verordeningen op het gebruik van wegen. - Wijziging verlofsverleening aan militairen. 

(VOORZITTER.) 
1ste VERGADERING. De Voo r zit ter: A a u deo r dei s de me d e-

deeling van de door mij benoemde steno

Vergad c ring van Woensdag 16 Mei 1928. grafische commissie (art. 93 (2) R. v.O.). 

(Bijeenroepingsuur 11 voormiddag) . 

Benoeming vaste commissies. - Mededeeliug van de 
samenstelling der stenografische commissie en fondscom
missie. - Bekrachtiging leeningsbeslnit gemeente Probo
linggo. - Wijziging bepalingen betreffcnde begraven vau 
lijken. - Naleving verordeningen op het gebrnik van 
wegen. - " T\iziging vcrlofsverleening aan militairen. 

Voo r zit ter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig met den "'VoorzitterJ 20 leden, te weten 
de heeren: 

Aay. Alimoesa. BlaauwJ Uruincrnan, Djojadiningrat, 

Ik deel aan de hecren mede, dat door mij in de commissie 
voor de stenografische verslagen zijn benoemd de heeren 
Schmntzer en Vau HeJsdlugeu, terwijl ik de commissie zal 
voorzitten. 

Aan de orde is de mededeeling van de 
d oor m ij beu 0 e m d e f 0 u d s c 0 m mis sic. 

In de fondscommissie zijn door mij benoemd de heeren 
Blaauw en Soejono en als plaatsvervangend lid de heer 
Kan, terwijl ook deze commissie dool' mij wordt VOOI'

gezeten. 

Aau de orde is de behandeling van: 

Dwidjosewojo, Fruln, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 1. de ontwerp-ordonnantie tot bekl'a~hti
Kiès, lCoesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Man<lagie, Roep, 
Schmutzer, Soejono, Soekawati en Stokvis. 

Reg;cC'}'ingsQ:emaehtigdc: de 'Vd. TJcg('['commflndnnt, de 
heer Cramer. 

ging van art. 1 van het besluit van den 
gemeenteraad van Pl'obolinggo van 3 
Februari 1928 No. 16/ F, enz., tot het aa .n
gaan vau een geldleeuiug (Oud. 126); 

De Voo l' zit tel' : Mij ne Heereu! 
~adering. 

2. d c g e w ij z i g deo n t w e r p - 0 r d 0 u n a n tie tot 
Ik open deze vel"- n a der e w ij z i gin g der b e p a li n gen 0 m

t ren t het beg r a veil van I ij keu (0 n d. 
1 28) ; 

Aan de orde is de benoeming van tie 
vaste commissies (art. 97 R. v.O.). 

Ik heb aan de IJeeren voorgesteld, de bestaande iudeeling 
te handllaven en waar ik van geen der ledeu tegeu dat, 
voorstel bezwaren heb vernomen, kunnen wij zoowel de 
eerste als de tweede commissie in haar huidlge samenstel1in~ 
handhaven. 

Aldus wordt besloten. 

3. de ge w ij z i g deo n t w e r p - 0 r don n a n tie tot 
II a der ere gel i n g van d e b c v 0 e g d h ede n, 
bed 0 cid i n deo r don u a n tie v a u 10 J a u u
a r i 1925 (Stbl. No. 23 ) bet r effe u d e u a I e
ving van de verordeningen op het ge
bruik vau wegen en passers (Oud. 112 ); 

4. deo n t w e r p - 0 r don u a u tie tot u a der e w ij
zigiug vau het reglement op het verlee-
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1ste VERGADERING - WOENSDAG 16 MEI 1928. 

Wijziging verlofsverleening aan militairen. 

(VOORZITTER. ) 
11 e n van ver lof, 11 a 0 p zen din g II a a r N e- De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
der I a n d, a a n m i I i t a i ren ben ede n d e II inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 
rang van onder l uitenant van het Neder-
I a n d s c h - I n dis c hel e g e r (0 n d. 119). De Voo r zit ter: Ik verzoek de tweede comm.issie, 

Deze ontwerpen worden achtereenvolgens zonder beraad
slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

na sluiting dezer vergadering bijeen te willen komen. 

De vergadering wordt te 11.09 uur v. m. gesloten. 
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2de VERGADERING - DONDERDAG 24 MEI 1928. 
Wijziging kustvisschcrij-ordOlUlantie. - Wijziging verlofssubsidicl·egeling. - Vaststelling tarief suikerbelasting 1923. 
_ Bekrachtiging leellingsbesll1it van ueu gew. raad van Mudioen. - Vrijstelling van belasting in bijzondere gevallen. 

2de VEIWADERING. 

Ver g a cl e r i 11 g van D 0 11 der dag 24 Mei 1928. 

(BijeenroepingsuUl" 11.30 voormiddag). 

\Vij ziging kustvisscherij-ordonnantie. - Wijziging ver
lofssnbsidieregeling. - Vaststelling tarief suikerbelasting 
1923. - Bekrachtiging leeningsbcsluit van den gew. raad 
van Madioen. - Vrijstelling van belasting in bijzondere 
gevallen . 

Voo ,. zit ter : Mr. A. l\'El'l'ZEfJL DE WILDE. 

(VOORZITTER. ) 
3. cl e 0 u t wel' p-o r d 0 Jl n a Jl tie tot v ast s t e 1-

lin g van het tarief voor de su ik erbe
I ast i II gvo 0 r het b c I ast i n g j a a r 1923 
(0 n cl. 12:1, zittingsjaar 1927-1928 ; 0 n d. 8, zit
tingsjaar 1928-.1929); 

4. deo 11 t wel' p-o r don n a 11 tic hou d e 11 d e b e
krachtiging van artikel 1 van. h et be
sluit van den gewestelijken raad van 
Madioen van 29 December 1927, No. 56/G.R., 
strekkende tot het aangaan van een 
ge l d I c e n i n g (0 u d. 125, zitti n!(sjaar 1927-1928; 
o Jl d. 18, zittingsjan .· 1928-1929); 

Tegenwool'dig, met den Voorzitter, 20 leden, te weten 5. 
de hecl·en: 

de gewijzigde ontwerp-ol·donnantie tot 
r eg e I i n g v u n cl e b e v 0 e g d hei d tot ter n g
gave en vrijste llin g van belasting in 
bij zon der e ge V" II e n (0 n d. 127, zittingsjaar 
1927- 1928; 0 n d. 17, zittingsjaar 1928-1929). 

Aay, Ali Moesa, Blaanw, Bruineman, Djajadiningrat, 
Dwidjosewojo, Fruhl, Van Helsdingfn, De Hoog, Kan, Kiès, 
Koesoemo Joedo. Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, 
Sc:hmutze'l', Soejono. Sockawati en Stokvis. 

Dezc ontwcl'pen wOl'den achtereenvolgens zonder beraad
De Voo l' z i t tel': ~lijnc H~eren! Ik open deze ver- slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen, 

gadering. 

A a n cl e 0'· cl eis d e b e h a n del i n g van: 

1. deo II t w e r p-o r don n a n tic tot w ij z i gin g 
y a n dek us t y i ss c her ij-o r don n a n tie (Staats
blad 1927, No. 144) (0 n d. 5 ); 

2. d con t wel' p-o J' cl 0 n n a 11 ti e tot 11 a der c w ij
ziging vnn de vCl'lofssubsidicregeling 
met betrekking tot de toekenning van 
voorschot op de ondersteuning voor 
verlofsbezoldiging van particulicre 
l eerkrachte n (Oud. 6 ); 

Handelingen. Zittingsjaar 1928- 1929. 

De notulen van de vorige openbare vergadel·ing, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekemd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den leden, na sluiting 
dezer vergadering in de com.nissies te willen bijeenkomen. 

·De vergadering wordt te 11.40 uur v.m. gesloten. 
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3ele VERGADERING - DONDERDAG 8 JUN]: 19;!8. 

\V\jziging wf!cskamel'tarieven enz . . - Voorzieningen in vel'bançl IDj:!t vorming afpeeling Boeloengan. - Aanvulling 
dienstplichtregeling voor Europeanen en Inkwartierings,ordonnantie. - Nadere regeling bevoegdheden hpofden van 

gewestelijk bestuur in het hervormde gebied. 

3de VERGADERING. 2. deo J1 t w e l' p - 0 l' don n a n tie, hou den d e 
eenige voorzieningen in verband met 

Vel' g a der i n g van Don der dag 8 J nni 1928. des j> I i t sin g van p e a f d e e I i n g S a m a
l' i n d a e nop h ef fin g van deo n del' a f-

(Bijeelll'oepingsnUl' 11.30 voormiddag). de e I i n g Boe n tok ter v 0 r min g van een 
nieuwe afdeeling Boeloengan (Ond. 7 ); 

Wijziging weeskamcl'tarieven enz. - Voorzieningen in 
verband met vorming afdeeling Boeloengan. _ Aanvulling 3. 
dienstplichtregeling voor Europeanen en Inkwartierings
ordonnantie. - Nadere regeling bevoegdheden hoofden van 
gewestelijk bestnul' in het hervormde gebied. 

de on t werp-ordonnantie betreffende 
een aanvulling van de Dienstplicht
regeling voor Europeanen in Neder
landsch-Indi ë en van de Inkwartie
ringsordonnantie (Ond. 10); 

Voo I' Z i ft e r : Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

'l'egenwoordig, met den Voorzitter, 17 leden, te weten 
de heeren: 

Aay, AH 110esa, Blaauw, Brnineman, Dwidjosewojo, 
Fruin, Van Helsd.ingen, De Hoog, Kan, Kiès, Koesoemo 
Joedo, 1Iandagie, Roep, Soejono, Soekawati en Stokvis. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! 
gadering. 

Ik open deze ver-

Aan de orde is de behandeling van: 
1. deo n t wel' p - 0 r don n a n tie tot wij z i gin g 

van h et tarief van belooningen voor 
de Weeskamers en van een ig e artike
I e n van het B u r gel' I ij k Wet boe k (0 n d. 
4) ; 

4. de ontwerp-ordonnantie tot nadere 
r ege ling van de bevoegdheden der 
hoofden van gewestelijk bestuur in 
het hervormde gebied (On d. 11). 

Deze ontwerpen worden achtereenvolgens zonder beraad
slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den leden, na sluiting 
dezer vergadering in de commissies te willen bijeenkomen. 

De vergadering wordt te 11.38 uur Y.m. gesloten. 
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4de VERGADERING - VRIJDAG 22 JUI'lI 1928. 
Aamulling art. 8 van het Wetboek van Strafrecht. - Hoofdgeldregding vopr Billiton. - Vervaardiging en 

uit VOCl' van tinnen voorwerpen. - Administratieve vool'zieningen in verband met de bcstllurshcl'vol'ming. 

4de VERGADERING. 

V el' g a del' i n g van V rijd a g 22 Jun i 1928. 

(Bijeenroepingsuur 11.30 voormiddag). 

Aanvulling art. 8 van het Wetboek van Strafrecht. 
Hoofdgeldl'egeling voor Billiton. - Vervaardiging en uit
voer van ti nnen vool'\\"erpen . - Administratieve voorzie
ningen in verband met de bestuul'shcl'vorming. 

Voo r zit ter: Mr. A. NEïTZELIJ DE WlLDE. 

'l'egenwool'dig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de llOereu: 

No. 32) tot stand geb r ac h te afschaffing 
van een i ge groepen van hecl' c ndiensten 
i n het g e w est B i II i ton, d oor d e H 0 0 f d
ge ld ordonnantie voor de Buitengewes
ten (Staatsb l ad 1921 No. 225) (O nd. 19); 

3. deo n t wel' p - 0 r don n a u tie tot w ij z i gin g 
vau h et "Reglement betreffende het 
ree h t tot win n i n g, b e zit, ver v 0 ere 11 u i t
v 0 e r van t i TI , tin e r t sen tin sla k ken e n 
tot vcr v a a l' d i gin gen u i t v 0 C l' van ti n
n e n voo r w e l' p e u" (S t a a t S b I a d 1927 No. 
219) (0 n d. 129 zit tin g 1927-1928, 0 n d. 21 
zit t i u g 1928-1929); 

Aay, Ali ~locsa, Blaauw, Bruineman, Djajadining1'at, 4. de 5 0 n t w e l' p - 0 l' don n a n tie s, hou d e 11 d c 
Dwidjosewojo, Pruin, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, voorzicningen in verband met de be-
ICiès, Koesoell1o Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, st u u r S her v 0 I' m i u gi n M i d den - en 00 st-
Soejono, Soekawati en Stokvis. Java (O nd. 23) . 

Dc Voo l' zit ter: l\iijne Heercn! Ik opcn deze VCl'- Deze onh\-"cl'pen worden achtereenvolgens zonder beraad-
gadering. slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

Aan de orde is de behandeling van : 
1. deo n t we ,' p - 0 r d 0 u u a 11 tie tot a a n v u 1-

I i 11 g V a u a I' t . 8 van het Wet boe k v a u 
Strafrecht (Ond. 3 ); 

De uotulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
iuzage heb beu gelegen, worden goedgekeurd. 

De V por zit ter: Jk verzoek den heeren, na afloop 
der vergadering eenige ooge\1blikken in cPlllmissie bijeen 

2. deo nt we,· p - 0 r don u a n tie t ptv e r v a n- te willen blijven. 
g i u g van deo r d 0 u u a n t i ij v a u 21 J an u-
a r i 1920 (S t nat & b I a d No. 33) bet r effe udc 
de h effing van eene belasting jn gel rl 
ter Q est rijd i u g van d e u j t g a ven, i u y. e r
blind ~taan<!e met de !Jij de q rdQ\1nantie 
van gel ij k e dag t ee 1> ~ n j n g (S t A ~ t s hl '! d 

pe ycrg~PQrinl! WOI"H te 11.34 t,ur Y.l'P. gesloten. 
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5de VERGADERING - MAANDAG 25 JUNI 1928. 
Voorzieningen in verband met de invoering der bestuurshervorming iu Midden- en Oost-Java, 

Soerakarta en Jogjakarta. 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
5de VERGADEIUNG. van Justitie vouq;ebracht en is het departement ontgaan. 

Daardoor is het woord "regentschap" gebruikt in dit 
Ver ga der i n g van M a a n dag 25 Jun i 1928. art. 89, alsof dit woord voor geheel Nederlandsch-Indië 

dezelfde beteekenis zou hebben. Het woord "regentschap" 
(Bijeenroepingsuur 11.30 voormiddag). heeft echter vOOr de Vorstenlanden een andere beteekenis 

Voorzieningen in verband met de invoering der bestuurs
hervorming in Midden- en Oost-Java, Soerakarta en J ogja
karta. 

Voo r z it t e r: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

1.'egenwoordig, met den Voorzitter, 18 leden, te weten 
de heeren: 

Aay, Ali Moesa, Blaauw, Bruineman, Djajadiningrat, 
Dwidjosewojo, Fruin, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 
Kiès, Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Roep, Soejono, 
Soekawati en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigde : de heer Rutgers. 

De Voo r zit ter : Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

Aan de orde is d e behand e ling va n een 
d r iet alo r don na nt ie s bet r e f fen d ede voo r
zi e n i n gen i 11 ver b a 11 d met de bes t u u r s h e r
vorming in So e rakarta en Jocjakarta, 
enz. (Ond. 26) . 

Mijne heeren, in verband met den korten termijn heeft 
de Regeering besloten, op de gestelde vragen niet schrifte
lijk, maar in deze vergadering mondeling te antwoorden. 
Ik verleen daarom in de eerste plaats het woord aan den 
Regeeringsgemaehtigde voor Justitie. 

De heel' Rut gel' s, directeur van Justitie : Mijnheer 
de Voorzitter! El' is in het Afdeelingsverslag een opmer
king gemaakt o\'cr het gebruik van het woord "regent
schap" in de ordonnantie, die vool'ziet in de wijziging in 
hct rechtswezen in de VOl'sten landcn. OOl'spronkelijk 
stond in art. 89 van het reglement op dc rechterlijke 01'

ganisatie, dat cr in elke afdceling e<,n lnndraad was. Dat 
was toen juist voor de Vorstcnlancl cll, omdat de indee1ing 
aldaar in afdeelingen op gelijken voet was geregeld als 
in de Gouvern ementslanden. Toen de bestuurshervorming 
kwam, is op voorstel van den heer Stibbe destijds in 1925 
het woord ,.afdeeling" in art. 89 van het reglement op 
de rechterlijke organisatie, vervallgen door het woord 
nregen tsehap". Die wijziging is niet bij het departement 

dan voor de Gonvernementslanden. Toen nu deze zaak 
onder de aandacht vau de Regeering kwam, is bet wensche
Iijk gebleken, voor de Vorstenlanden een andere termino
logie te bezigen. Daarom is nu voor de Vorstenlanden 
apart uitgemaakt, waar de landraden gevestigd zullen 
zijn. Daarbij is omschreven het rechtsgebied van die land
raden, Nu het woord "regentschap" terecht was gekomen 
in deze ordonnantie, waar het all een gaat over de VOl'sten
landen en waal' het vaststaat, dat de landraden gevestigd 
zijn te Klaten, Bojolali, Sragen en Wonogiri in Solo en in 
Djokja, is het woord "regentschap" alleen gebruikt als 
omseh"ijving van het rechtsgebied van de landraden, spe
cifiek in de Vorsten landen. Het is dus duideliik. dat in 
deze ordonnantie het woord "regentschap" gebruikt wordt 
in de beteekenis, die het noodwendig moet hebben voor de 
Vorstenlanden. Dat hi erin eenige onduidelijkheid schuilt, 
omdat de klank van het woord dezelfde is, kan de Regee
ring niet toegeven. 

Verder is gevraagd, waarom aan deze ordonnanti e ~,e

l'ugwerkende kracht moet worden verleend . Dit volgt ,'ccds 
uit het voorgaande. Sedert de wijziging van 1925 bij de he
stuurshel'vorming aangebracht, was eigcnljjk het woord 
"regentschap " in art. 89 niet geheel juist. Nu wOl'dt te· 
rugwerkende kracht aan de ordonnantie verleend, omdat 
in 1925 eigenlijk een onregelmatigheid is begaan. Practisch 
is die onregelmatigheid nooit gevoeld. In de jurisprudentie 
is van die onregelmatigheid nooit gebleken. Het is alleen 
logisch bij deze gelegenheid de begane onregelmatigheid 
te herstellen, door aan clie ordonnantie terugwerkende 
kmcht te verl eenen. Daardoor wordt de begane fout weer 
ongedaan gemaakt. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De ontwerp-ordonnanties worden zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

D e Voo l' zit t c 1': Ik vel'zocl{ den heeren leden vun 
de eerste commissie na het sluiten van de vergadering bij
een te komen. 

De notulen van de vOl'igc openbarc vergadering, welke 
ter inzage hebben gelegen. worden goedgekeurd. 

De YCI'gadel'ing' wOJ'dt te 1:1.39 UUI.' v.m. geslotell. 
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6de VERGADERING - ZA'l'ERDAG 30 JUNI 1928. 

Regeling overdracht van bevoegdheden in de gouvernementen Soerakal·ta en Jogjakartll. 

Gde VERGADERING. 

v C \' g n ti cri 11 g ,. a 11 Zat c ]' dag 30 J 1I n i t 928. 

(Bijcemoepingsuur 11.30 voormiddag). 

Regeling overdracht van bevoegdheden in de gouverne
menten Soerakfll·ta en Jogjakarta. 

Voo I' zit ter: Mr. A. NEYTZELT" DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren: 

Aay, AH :Mocsa, Blaauw, Bruineman, Djajadiningl'at, 
nwidjosewojo, Fruin, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 
Kiès, Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, 
Soejono, Sockawati on Stokvis. 

R cgceringsgemachtigde de heer Staargaard. 

De Voo r z it ter: Mijne Heeren! Ik open deze vel'. 
gadering. 

Aan d e orde ziju de twee gew ijzi gde 
o n t w e r p. 0 I' don n a n tie s, 0 n der s c hei den I ij k 
tot regeling van de bevoegdheden der 
Gouverneurs en Residenten'llfdeelings· 
hoofd in d e Gouvernementen Soerakarta 
en Jo g jakarto. en tot het treffen van 
een i ge nadere voorzieningen in verband 
met de instelling van deze Gouverne· 
menten (Oud. 31). 

De heer Koe s 0 e m 0 Joe do: MijnllCer de Voorzit· 
ter! Blijkens het Gedelegeerdenverslag nopens de twee 
thans aan de orde zijnde ontwerp-ordonnanties, onderschei
denlijk tot regeling van de bevoegdheden der Gouverneurs 
en Residenten.afdeelingshoofd in de Gouvernementen Soe· 
rakarta en J ogjakarta en tot het treffen van een ige na· 
dere voorzieningen in verband met de instelling van deze 
Gouvernementen, gaf art. 2 van de eerstbedoelde ontwerp. 
ordonnantie (vervat in stuk 2A) aan sommige leden aan. 
leiding tot het opperen vun bezwaren van juridisehen 
aard. Immers, in de betreffende passage lezen wij woor· 
delijk het volgende: 

"De ordonnantie· wetgever, die feitelijk de over· 
dracht moest bewerkstelligen, omdat het hi er bevoegd. 
heden betreft, welke aan ordonnanties werden ont. 
leend en niet dan door wijziging der betrekkelijke 
ordonnanties op andere autoriteiten kunnen overgaan, 
delegeert bij dit artikel zijn bevoegdheid aan den Gou· 
verneur·Generaal, den Raad van Nederiandsch·Indië 
gehoord. Het lijkt - aldus sommige leden - in strijd 
met het karakter van een Regeeringsvcrordening van 

Handelingen. ZittingSjaar 1928-1929. 

(KOESOEMO JOEDO.) 
uitsluitend te zijn een uitvoCl'ingsrcgeling, dat deze 
"in de plaats treedt" van de ordonnantie. 

Daarbij lijkt het ook ollWensehelijk dat de ordon
nantie·wetgever zijne bevoegdheid zonder meer dele· 
geel't, hetgeen bovendien een ni et aan te bevelen 
pl'aecedent kan scheppen" , 

Op deze passage reageerende, wijst de Memorie van 
Antwoord erop, dat de "leden, die het als een bezwaar 
voelen dat de ordonnantie.wetgever bij dit artikel beo 
voegdheid tot overdracht aan den Gouverneur·Gene
raai delegeert, zien naar de meening van de Regee· 
ring over het hoofd, dat deze bevoegdheid tot over
draeh t beperkt is dool' de verschillende ordonnanties, 
welke in andere gewesten de bevoegdheden aan den 
Gouverneur, C.q. College van Gedeputeerden voor
behouden' , 

m.a.w., zooals in de volgende alinea staat, dat het terrein, 
waarop de oveerdracht plaats heeft, dus wordt afgebakend 
door de bedoelde ordonnanties en dat van een zondel' meer 
delegeeren door den ordonnantie· wetgever van zijn he· 
voegdheid dan ook naar het inzien der Regeerin g geen 
spl'ake is. Binnen het juist bedoelde terrein bevoegd· 
heden overdragende, geeft de Gonverneur uitvoering aan 
de voorliggende ordonnantie, hoezeer dan ook daarbij 
in de plaats tredende van den ordonnantie· wetgever. 

Mijnheer de Voorzitter! Na deze nadere toelichting 
van Regeeringszijde valt het mij, die van meet af aan reeds 
het gevoelen deelde van de enkele leden, die blijkens het 
Gedelegeerden.verslag verklaarden, over de juridische be
zwaren in deze te willen heenstappen en om practische 
overwegingen met de voorgestelde bepaling te kunnen in
stemmen, omdat daarmede in de gegeven omstandigheden 
mogelijk wordt gemaakt, dat de hoofden van gewestelijk 
bestuur ontlast zullen kunnen worden van verschillende 
bemoeienissen, die gevoegelijk aan de lagere autoriteit k,m. 
nen worden toevertrouwd, minder zwaar om aan art. 2, 
zoo als het voor ons ligt, mijn stem te geven. 

De Voo r zit ter: Bedoelt U daarmede het gewijzigde 
artikel 21 

De heer Koesoemo Jo e do: ~'lijlL]lce r de Voor
zitter ! Ik bedoel het ongewijzigde art. 2, zooa ls het thans 
voor ons ligt. 

De Vo 0 r zit ter: U bedoelt dus 11iet art. 2, zooals de 
Regeering het blijkens de Memorie van A11twoord wenseht 
te wijzigen? 

De heer Koe s 0 e m 0 Joe do : Mijnheer de Voor· 
zitter! Ik zou in deze gaarne een nadere toeliehting van 
de Regeering hebben. Ik weet niet of de Rcgeering dat 
artikel wenseht te wijzigen, maar zou de Regeering dat 
artikel inderdaad een wijzi ging willen doen ondergaan in 
den geest als in de Memorie van Antwool'd aangegeven, 
dan zou ik daartegen bezwaar moeten maken, omdat m.i . 



10 

6de VERGADERING - ZATERDAG 30 JUNI 1928. 

Regeling overdracht van bevoegdheden in de gouvernementen Soerakarta en Jogjakarta. 

(KOESOEMO JOEDO, DWIDJOSEWOJO, BLAAUW.) 
door de nieuwe redactie niet vaststaat, dat de bevoegd· 
heidsoverdracht zou moeten plaats vinden bij ~egeerings· 
verordening, tenzij de Regeering de woorden "bij regee· 
ringsverordening " daarin wil las.schen. 

De Voo I' zit ter : Dus U zoudt kunnen meegaan met 
het oorspronkelijke artikel? 

De heer Koe s 0 e m 0 Joe do: Het oorspronkelijke 
artikel is mij veel sympathieker dan de eventueel nieuwe 
redactie en zonder bijvoeging van de woorden "bij r egee· 
ringsverordening" zou ik daarmede niet kunnen meegaan. 

De heer D w i d jo s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik moet beginnen met er mijn diep leedwezen over te beo 
tuigen, dat over de voorliggende ontwerpen de Vorsten· 
landsche zelfbesturen niet zijn gehoord. Dit oogenschijn. 
lijk geringe verzuim, Mijnheer de Voorzitter, kan voor de 
VOl·stenlandcn bijzondere beteekenis en gevolgen hebben. 
Als er nog eenigszins voldoende tijd was om de behandeling 
van deze aangelegenheid uit te stellen, teneinde de Zelf· 
bestuurders alsnog in de gelegenheid te stellen, over de 
ontwerpen·ordonnanties hun meening kenbaar te maken, 
dan zou ik op bedoeld uitstel bij de Regeering willen aan· 
dringen. Nu zulks niet het geval is, wil ik alleen de hoop 
uitspreken, dat bedoeld verzuim zich in den vervolge niet 
zal herhalen. 

Voor de tegemoetkomende houding van de Regeering t en 
opzichte van de in het Gedelegeerdenverslag bepleite 
wenschelijkheid om de overdacht van bevoegdheden niet 
zoover door te voeren, dat deze tot gevolg heeft, dat mo· 
gelijk noodige onderhandelingen met de Zelfbestuurders 
zouden worden gevoerd door de residenten.afdeelings· 
lloofd, ben ik zeer erk entelijk. Want doo, bedoelde houding 
zullen gevoeli gheden in de Vorstenlanden worden voor· 
komen. 

Ik betreur het alleen, dat - . om zekerheid te verschaffen 
aan de Vorstenlandschc Zelfbestuurders, dat van regee· 
rillgszijde aan de aldaar bestaande tradities niet zal wor· 
den getornd - een en ander niet in de ordonnanties is 
vastgelegd. 

Ik zou daarom aan de Regeering de p ertinente vraag 
willen stellen, of Zij garandeert, dat bij de uitvoering der 
bedoelde eventueel overgedragen bevoegdheden steeds r e· 
k ening zal worden gehouden met de ten deze door de Re· 
geering in de Memorie van Antwoord gegeven verklaring. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer B I a a uw: Mijnbeer de Voorzitter! In art. 1 
van de ontwerp·ordonnantie in stuk 2 A wordt gesproken 
van "de bij of ingevolge de bestaande ordonnanties aan de 
Hoofden van gewestelijk bestuur in de Vorsteulanden op· 
gedragen bevoegdheden ". Nu zijn er aan de hoofden van 
gewestelijk bestuur ook bevoegdheden opgedragen bij wet· 
telijke producten, die ongeveer gelijk staan met ordonnan· 
ties, zoo als bv. het burgerlijk wetboek. het wetboek van 
koop handel e.d .. oorspronkelijk algemeene maatregelen van 

(BLAAUW, REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) 
bestuur, maar die nu niet aanspraak knnnen maken op 
de betiteling van ordonnantie. Wanneer het de bedoeling is 
- en ik geloof, dat dit inderdaad ook het geval is - om 
bevoegdheden mede te betrekken in de regelingen van art. 
1, dan zou ik graag de meemng van den geachten Regee· 
ringsgemachtigde willen vernemen, of het niet, om deze 
kwestie boven allen twijfel te stellen, gewenscht zou zijn, 
in art. 1 na de woorden "bij of ingevolge de bestaande or· 
donnanties" enkele woorden te voegen, waardoor het zeker 
is, dat die reglementen mede hierin betrokken zijn. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r zit ter: DUB U zoudt er waarschijulijk aan 
willen toevoegen "de bestaande Koninklijke besluiten en 
ordonnanties' '. 

De heer BI a a uw: Mijnheer de Voorzitter! Ik ZO li g-een 
bepaalde producten willen noemen, maar in het algemeen 
aanduiden de producten, die krachtens de nieuwe staats· 
inrichting in wettelijk opzicht gelijk ataan met ordonnan· 
ties. Ik meen, dat het Inlandsch reglement bijvoorbeeld niet 
is een algemeene maatregel van bestuur, maar, als ik mij 
niet vergis. een r esolutie. Dus wanneer men spreekt van 
"Koninklijk besluit" of "algemeenen maatregel van beo 
stuur" zou men nog moeilijkheden kunnen krijgen, door 
de vraag, of de bevoegdheden, waarvan sprake is in dit 
reglement behooren tot die bedoeld bij art. 1 der ordonnan· 
tie in stuk 2 A, maar het is m.i. niet aan twijfelonder· 
hevig, of ook het Iulandsch Reglement kan op het oogen· 
blik door den ordonnantie· wetgever gewijzigd worden. 

De heer Van Hel sdi n gen : Er zou wellicht inge· 
h'8cht kunnen worden: "of daarmede gelijkstaande alge· 
meene verordeningen". 

De Voo r zit ter : Men zou wellicht kortweg in plaats 
van "bestaande ordonnanties" kunnen zeggen "bestaande 
algemeene verordeningen". 

Wenscht de Regeeringsgemachtigde dadelijk te ant· 
woordenf 

De heer Sta a r g a a r d , Regeeringscommissaris voor de 
Bestuurshervorming: ~1ijnheer de VQorzitter! De R egcc
ring heeft in de Memorie van Antwoord op het Gedele· 
geerclenverslag een nieuwe redactie van artikel 2 der 
ontwerp·ordonnantie stuk 2 A voorgesteld, niet omdat Zij 
df'zC zooveel f raaier vindt, maar alleen om aan de geop
perde juridisch·staatsrecbtelijke bezwaren tegemoet te 
komen . 

In die ni euwe redactie is met gerept van Regeerings· 
verordeningen, maar het heeft wel in de bedoeling gelegen, 
deze opdraeht van .bevoegdheden enz. bij Regeeringsver· 
ordening te doen .geschieden, zood at er geen bezwaar tegen 
bestaat, de woorden "bij Regeeringsverordening" alsnog in 
de redactie op te nemen als daarmede het bezwaar van den 
heer Koesoemo Joedo vervalt. Artikel 2 zou dan komen 
te luiden: I , 
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Sde VERGADERING - ZATERDAG 30 JUNI 1928. 

Regeling over<lJ-acht van bevoegdheden in de gouvernementen Soerakarta en J ogjakarta. 

(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV., VOORZ.) 
"Voorzoover de bijzondere toestanden in de Vorsten· 

landen dit toelaten, dl'aagt de Gouverneur-Generaal b ij 
R eg ee r i n g s ver 0 r den i n g de in artikel 1 beo 
doelde bevoegdhed en" enz. 

De Voo r zit ter : Wij kunnen dus aannemen, dat de 
Regeering de nieuw-V'Oorgestelde redactie van artikel 2 der 
<lntwerp-ordonnantie stuk 2 A handhaaft met insereering 
van de woorden "bij Regeeringsverordenin.g", als aange
geven! 

De heer Sta a r g a a r d, Regeeringscommissaris voor 
de Bestuurshervorming : Ja, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Dwidjosewojo heeft het betreurd, dat de zeli
besturen ni et gehoord zijn. In de Memorie van Antwoord 
heeft ook de Regeerin g haar spijt erover betuigd, dat dit 
in ver'band met den tijd ni et is geschied, maar er moge 
toch ook nog op worden gewezen, dat de geheele bestuurs
hervorming met de zelfbesturen is besproken, zood at deze 
consequentie toch wel door hen voorzien kan zijn en dat 
bovendien dcze regeling veel minder ver gaat dan zulks 
in ander hervormd gebied - in andere gouvernementen 
~n provincies - het geval zal zijn. In elk geval zal deze 
werkwijze echter niet een voorbeeld zijn voor volgende 
gevallen; het is werkelijk uit gebrek aan tijd, dat het al
dus is gegaan. 

Wat betreft de uitvoering, die aan deze ordonnantie zal 
worden gegeven, de Regeering is inderdaad van plan, de 
zelibesturen voortdurend op de hoogte te houden van wat 
gebeuren zal , zoodat zij in de gelegenheid zullen zijn in 
~lk geval eventueele bezwaren voor te brengen. 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Met mijn vraag heb ik op de laatste alinea van de Me
morie van Antwoord gedoeld. 

De heer Sta a r g a a r d, Regeeringscommissaris voor 
de BestuUl"shervorming: De heer Dwidjosewojo heeft dus 
gedoeld op de alinea: 

"Met de door een lid bepleite wenschelijkheid om 
de overdracht van bevoegdheden niet zoover door te 
voeren, dat deze tot gevolg heeft, dat mogelijk noo
dige onderhandelingen met de Zelfbestuurders zouden 
worden gevoerd door de residenten-afdeelingshoofden, 
kan de Regeering Zich vereenigen". 

Mijnheer de Voorzitter ! Hetgeen hier bepleit wordt 
is ook uitdrukkelijk de bedoeling. Ik zou haast kunnen 
zeggen. dat O.a. in Soerakat·ta de verdeeling van het gou
vernement in residentsressorten dwars door de zelfbestu
ren heen, er toch wel op wijst. dat de leiding in alle zaken 
inderdaad bij den Gouverneur moet blijven ; dat is een 
gevolg van die indeeling. 

De heer Elaanw veronderstelde, dat het de bedoeling 
zou zijn geweest, ook Koninklijke besluiten onder het 
woord "oT'donnanties" in art. 1 te brengen. Inderdaad is 
dit de bedoeling geweest: mocht een andere redactie deze 

(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV., VOORZIT
TER, BLAAUW.) 
bedoeling beter tot haar recht doen komen, dan zou deze 
daarvoor in de plaats kunnen worden gesteld. 

De Voo r zit ter : Wat denkt de heer Elaauw van 
een vervanging van het woord "ordonnanties" door de 
woorden "algemeene verordeningen' J' 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
gaarne even auwoord willen geven op deze vraag en wijs 
dan op de omstandigheid, dat er op het oogenbllk toch wel 
Koninklijke Besluiten zijn, die aan de wijzigingsbcvoegd
heid van den ordonnantie-wetgever zijn onttrokken. Ik 
meen bv. dat dit het geval is met het dienstplichtbesluit. 
Vervangt men nu het woord "ordonnanties" door de 
woorden "algemeene verordenin gen ", dan betrekt men 
ook bv. het dienstplichtbeslnit crin en dat gaat op het 
oogenblik toch wel de bevoegdheid van den ordonnantie
wetgever te boven. 

De Voo r zit ter: Wat wilt U dan! Indien achter 
.,ordonnanties" . wordt ingclascht "of daarmede gelijk. 
staande algemeellc verordeningen ti, zijn wi.i er geloof ik 
wel. 

De heer B I a a n w: Dat geloof ik ook, Mijnheer de 
Voorzitter. 

De Voo l' zit ter: Kan ik aannemen, dat de Regee
ringsgemachtigde deze redactie-,rijziging in art. 1 der 
ontwerp-ordonnantie stuk 2 A ook wil overnemen' 

De heer Sta a r g a a I' d, Regeeringseommissaris voor 
de Bestuurshervorming : Jawel. Mijnheer' do Voorzitter. 

De Voo l' z it ter: Kan ik, wat den considerans der 
ontwerp-ol'donnantie stuk 2 B betreft, aannemen, dat de 
Regeering daarin insereert de in de Memorie van Ant
woord aangegeven verandcl1ng' 

De heer Sta ar g a a l' d, Regeeringscommissal'is voor 
de Besiuurshervorming: Jawel, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' zit ter: Dan zijn dus van Regeeringswege 
o"ereenkornstig de Memorie van Antwoord en de monde
linge medcdeelingen drie veranderingen in de ontwerp
ordonnanties aangebracht. 

In de eerste plaats zijn in den consideran s van ontwerp
ordonnantie stuk 2 B de woorden ,.in de gewest en der 
Vorstenlanden" vervangen door " in de Vorstenlanden" , 
waardoor deze considerans op dit punt gelijkluidend is 
aan dien van ontwerp-ordonnantie stuk 2 A, Tn de tweede 
plaats is in de ontwerp-ordonnantie stuk 2 A, artikel 1, 
achter "ordonnanties" ingevoegd "en andere, daarmede ge
lijkstaande \'erordeningen" en voorts is een wijziging 
aangebracht in het gewijzigde artikel 2 der ontwerp-ord<>n
nantie stuk 2 A,' waarbij achter de woorden "Gouverneur
Generaal " is ingevoegd "bij Regccringsverordening". 
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6de VERGADERING - ZATERDAG 30 JUNI 1928. 

Regeling overdracht .van bevoegdheden in de gouvernementen Soerakarta en Jogjakarta. 

(VOORZITTER.) 
Wenscht een van de heeren, die in eersten termijn heb

ben gesproken, thans nog nader het woord te voeren' Zoo 
niet, dan breng ik deze ontwerp-ordonnanties, gelijk zij 
bij Memorie van Antwoord en in openbare vergadering 
~ijn gewijzigd, in stemming. 

De ontwerp-ordonnanties, zooals zij bij Memorie van 
• Antwoord en in openbare vergadering zijn gewijzigd, 

worden zonder hoofdelijke stemming- aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, welke 
ter inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 12.48 uur n.m. gesloten. 
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7de VERGADERING - VRIJDAG 13 JULI 1928. 

Bekrachtiging lcen ingsbesluit gemeenteraad Kediri . 

7de V ERGADEIUNG. 

V e l' g a der i n g v an V I ' ij dag 13 J u I i 1928. 

(Bijeenroepingsuur 11.30 voormiddag). 

Bekrachtiging leenin gsbesluit gemeenteraad Kediri. 

Voo r zit t e l': Mr. A. NEY'l'ZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren : 

Aay, Ali ?tioesu, Blaauw, Bruineman, Djajadiningrat, 
Dwidjosewojo, Fmin, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 
Kiès, Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, 
Soejono, Soekawati en Stokvis. 

De V oo r zit tel': Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

Aan ue orde is d e behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot b e krachtiging 
v all h e t besluit van d en gemeenteraad 
van K ed iri va n 19 Maart 1928, No. 47, strek
k e nde tot h e t aangaan vau ee n geld lee
nin g (Ond. 27 ). 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 11.38 uur v.m. gesloten. 
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8ste VERGADERING - DINSDAG 7 AUGUSTUS 1928. 
Behachtiging leeningsbesluit Barabai. - Bekrachtiging leeningsbesluit '['ebing Tinggi. - Vergunningen voor grond
ontginning aan Inlanders. - Toepasselijkverklaring van" Ten tweede" del' ordollJlantie in Staatsblad 1911 No. 540 

op ondernemingen, werkende met werklieden nit het betrokken gewest afkomstig. 

(FRUlN.) 
~ste VEIWADERING. don lla n tie van 3 0 c tob e l' 1911 (S t a a t s b I ad 

No. 540) 0 pon der n e Ol i n gen, we l' ken d e Ol e t 
Vel' g a der i n g van Din s dag 7 A u g u s t n s 1928. u i t het bet l' 0 k ken ge w est af kom s t. i g e wel' k-

1 i ede n (Oud. 16). 
(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

Bekrachtiging leeuingsbesluit Barabai (Ond. 52). - Be
krachtiging leeningsbesluit Tebing Tinggi (Ond. 53). -
Vergunningen voor grond-ontginning aan Inlanders (Ond. 
48). - Toepasselijkverklaring van "Ten tweede" der 
ordonnantie in Staatsblad 1911 No. 540 op ondernemingen, 
werkende met werklieden nit het betrokken gewest afkom
stig (Ond. 16) . 

Voo r zit ter: Mr. A. NEYTZELL DE \VThDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren: 

Alj Moesa, Ten Berge, Blaauw, Bruineman, Djajadi
ningrat, Dwidjosewojo, Fruin, Van Helsdiugen, De Hoog, 
Kan Kiès, Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, , 
Roep, Soejono, Soekawati en Stokvis. 

Regeeringsgemaehtigde: de heer Rntgers. 

De Voo r zit tel': Mijne Heeren I Ik open deze ver
gadel·ing. 

Aan de orde is de behandeling van: 
10. deo nt wel' p - 0 r don n a n tie tot bek r a e h t i

ging van artikel Ivan het besluit 
van den plaatselijken raad der onder
a f d e e I i TI g Bar a b a i van 20 Ó c tob e l' 1927 
No. 63, zoo a lsd i t is ge w ij z i g d bij het 
l' a a d sb e s I u i t van 19 De e e m bel' d. a. v. 
No. 72, st r e k k e n d e tot het a a n g a a n van 
een geldleening (Ond. 52); 

20. deo n t w e l' p-o r don na nt iet 0 t bek I' a eh
tiging van art. 1 van het besluit van 
d e n gemeenteraad van Tebing Tinggi 
van 24 Apr i I 1928 No. 10 st l' e k k e n d e tot 
het a a n g a a n v 11 ne e n gel d loc n i n g (Ond. 
53) ; 

30. d e g e IV ij z i gd eon t wel' p·o l' don n a n tie tot 
w ij z i gin g van cl e 0 r cl 0 n n a n t i oe van 18 
December 1925 (Staatsb lad No. 649) be
tr e f fen de het u i tr eik e n va u ver gun
Dingen tot grondontginning aan In
I a n der s (Zittingsjaar 1927- 1928, Ond. 130 ; Zit
tingsjaar 1928--1929, Olld. 48). 

D eze ontwerp-Olx1onnanties worden achtereenvolgens zou
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voo l' zit ter: .A a n deo r dei s d e ge wij
zigde ontwerp-ordonnantie tot toepa sse
lijkverklarin g van "Ten tw ee de" der or-

De heer F I' U i u: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil gaarne 
beginnen met een woord van verontschuldiging, dat ik het 
ditmaal zal hebben over een regeling betreffende den vrijen 
arbeid en uu eens niet over een regeling betreffende de 
poenale sanctie. Ik hoop evenwel, dat de heCl"en de over
tuiging zullen hebben, dat ik deze zaak met denzeJfden ernst 
beschouw als de poenale sanctie. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou hieraan willen toevoegen, 
dat het mij spijt, dat de Regeel'ing geen aanleiding heeft 
gevonden om t.en aanzien \'an deze ontwet'p-ordonnantie het 
advies in te winnen van de permanente arbeidscommissie. 
In al '!. 24a derde lid del' Koelie-ordonnantie lees ik het 
volgende : 

"De in het eerste lid bedoelde commissie dient, al 
dan niet daartoe uitgenoodigd, del' Regeering, den 
Directeur van Justitie, den Gouverneur van Sumatra 's 
Oostkust en het Hoofd van het Kantoor van Arbeid 
Vall raad nopens alle 7.-ûOdanige maatregelen, welke in 
het belang van de vCl'beteringen van de arbeidstoostan
den kunnen worden getroffen". 

Ik geloof dus, dat ook de taak van die permanente arbeids
comm issie niet is beperkt tot het geven van adviezen oYCt' 

de koelie-ordonnanties, maar dat die zich uitstrekt over alle 
zoodanige maatregelen, welke in het belang van de verbe
tering van arbeidstoestanden kunnen worden getroffen. Daar
om spijt het mij dat, nu wij een deskundige eomrni"sie 
hebben, de Regeering geen aanleiding heeft gevouden, in 
deze van de voorlichting dier commissie gebruik te maken. 

Nu heeft de Regccl'ing wel gezegd, dat deze ontwerp
Ol'donnantie niet speciaal betrekking heeft op de Oostkust. 
van Sumatra, maar in ieder geval heeft de ordonnantie, 
die thans bij aanneming van de onderwerpelijke ol'donnautie 
op andere werklieden zal worden toegepast, al jarenlang tel' 
Sumatra's Oostkust gewerkt en heeft men daal' in dit opzicht 
dus eenige ondervinding en bovendien is het ook mogelijk, 
dat deze maatregelen teeeniger tijd voor de Oostkust van· 
Sumatra zullen gelden. Op grond van een en ander meen 
ik dus, dat ecu advies van de permanente arbeidscommissie 
in deze wenschelijk is en dat het ook voor ons college nuttig 
geweest 7~U zijn, als het daarvan kennis had kunnen nemen. 

In de tweede plaats wil ik iets zeggen over de ordonnan
tie zelf en ik wil dan allereerst gaarne verklaren, dat ik 
het toejuich wanneer er misstanden zijn, dat getl'acht wordt. 
dool' middel van bepalingen aan die misstanden een einde 
te maken. Tegen de zaak op zichzelf heb ik dns niets. Maal' 
het komt mij aan den anderen kant voor, dat de wijz'e, 
waarop deze zaak geregeld is, uiet buitengewoon gelukkig 
geweest is . 

Wat wil nl. de hi er voor .ons liggende regeling? Deze 
wil op ondernemingen, waar vooral gewerkt wordt met 
inhcemsche werklieden, een regeling van toepassing ver
klaren, die tot nu toe eigenlijk alleen' daar gold, waar on-
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8ste vmWADERJl\U - DINSDAG 7 AUGUSTUS 1928. 
rl'oepassclijk"cl'klal'ing vall I/l'en tweede" del' ol'donnantie in Stllatsblad ]911 No. 540 op ondel'nemingc-l1} werkende 

met wer·klieden uit het betrokken gewest afkomstig. 

(FRUIN, STOKVIS.) 
der de koelie-ordonnanties werd gewerkt, en toch voorna
melijk voor arbeiders, wiel' c{)ntract was afgeloopen en 
die op de onderneming bleven als kolonisten of als yt·ije 
we,·klieden en te wier behoeve een regeling was gemaakt. 

Wanneer de Regeering nn zegt, dat ook elders op onder
nemingen, waar met vrije koelies wordt gewerkt toestan
den kunnen voorkomen, die de toepassing der bepalingen 
der ordonnantie van Staatsblad 1911 No . 540 wenschelijk 
maken, geef ik dat gaarne toe, maar ik heb bezwaar tegen 
de algemeenheid van deze ordonnantie, want deze zal op 
de betrokken ondernemingen niet alleen gelden voor lieden 
uit de inhecmsche bevolking, die van vcrren afstand naar 
de ondernoming komen, maar bv. ook voor de menschen, 
die uit de in de nabijheid van de onderneming gelegen 
kampongs komen. Wanneer men nu Staatsblad 1911 No. 
540 leest, ziet men, dat de bepalingen van dit Staatsblad 
zich minder goed eigenen voor de losse werklieden uit de 
naburige kampongs, die op de ondernemingen ,gaan wer
ken. In de eerste plaats immers gaat dat Staatsblad ervan 
uit, dat altijd gesloten wordt een overeenkomst voor een 
bepaalden duur cn wanneer dat toevallig niet wordt ge
daan, wordt aangenomen, dat de overeenkomst toch min
stens drie maanden zal duren. Maal' hoe gaat het dan met 
die li eden, die uit een naburige kampong komen, zich mis
schien voor één of anderhal ven dag op de onderneming ver
huren en dan wee,· wegtrekken! Moeten voor hen nu ook 
de bepalingen van deze ordonnantie gelden 1 Moeten al die 
menschen worden geregistreerd? lfoet met hen een over-

I eenkomst voor een bepaalden duur worden aangegaan 1 
Moeten zij eventueel in het hospitaal tel' verpleging wor

I den opgenomen en moeten zij eventneel naar hun kampongs 
worden teruggezonden 1 Ik geloof, dat de Regeering met 

I 
deze ordonnantie ten opzichte van dergelijke losse werk
lieden haar doel te eenenmale heeft voorbijgestreefd . 

En nu kan de Regeeringsgemaehtigde niet tegen mij zeg
gen : het artikel geldt tenslotte alleen voor menschen, die 
op ecn ver ren afstand wonen, want deze ordonnantie zal 
gelden voor bepaalde, daartoe door het betrokken hoofd 
van gewestelijk bestuur aangewezen ondernemingen en dus 
niet alleen voor menschen, die van verre komen en die lan
gen tijd op zoo ''11 onderneming werken, maal' ook voor alle 
losse inheemsche werklieden. Ret lijkt mij ook bezwaarlijk 
voor de werklleden zelf, wanneer deze ordonnantie ook 
op de losse werklieden moet worden toegepast. 

Ten slotte zou ik nog de vl'aag wllJen stellen of de ge
achte Regeel'ingsgemachtigde het een gewenschte delegatie 
van bevoegdheden vindt, wanneer het hoofd van gewestelijk 
bestuur tenslotte gaat uitmaken, op wie bepaalde strafbe
palingen van toepassing zullen z\in j want daarop komt deze 
regeling neer. Het hoofd van gewestelijk bestuur wijst in 
een met J'cdenen omkleed besluit aan, op welke ondernc
mingen deze ordonnantie van toepassing zal zijn en daardoor 
maakt hij dus uit, wie uiteindelijk wel en wie niet onder 
deze strofbepalingen vallen. 

Ik dank D, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer St 0 k v is : Mijnheer de Voorzitter! In tegen-

(STOKVIS, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
stelling met den heel' Fruin zou ik willen opmerken I dut wij 
wel te maken hebben met de poenale sanctie en niet met 
vrije a,·beiders. Laat ik erbij zeggen, dat formeel de heer 
Fl'uin kan sproken, zooals hij deed, maar dat el' ook cen 
poenale sanctie is, die niet van de wet afhankelijk moet 
worden geacht, maar van de werkelijkheid. \Yannccl' het 
- zooals dit hier is bedoeld - gaat om afgelegen onder
nemingen, waarbij de arbeiders door die afgelegenheid 
feitelijk vaak niet in staat zijn, zich van hun onderneming 
te verwijderen, hebben wij te maken met een natuul'lijltc 
poenale sanctie in tegenstelling met de wettelijke i C11 

ik meen mij niet te vergissen, wanneer het juist de bedoe
ling van de Rcgeering is, om ook terzake van deze natuur
lijke poenale sanctie in te grijpen. 

Mijnheer de Voorzitter! Dat de Permanente Commissie 
voor de Arheidstoestanden ter Sumatra 's Oostkust in deze 
zaak niet is gehoord, vind ik in de eerste plaats alom 
plaatselijke redenen gerechtvaardigd, omdat het hier niet 
gaat om al'bcidstoestandcn ter Su.matra's Oostkust, waar
voor deze comrnjssie dan toch speciaal is ingesteld, mUIlt' om 
arbeidstoestanden op Celebes. 

Bovendien - en nu spreek ik natuurlijk weel' van wette
lijk standpunt - de heer Fruin dacht het verband tussehen 
de instelling van die permanente arbeidscommissie en de 
poenale sanetie blijbaar niet zoo groot. Ik echter acht dat 
verband zeer nauw gelegd . Ret artikel toch, omtrent de 
arbeidscommissie is opgenomen in de koelie-ordOlmantie en 
reeds om formeele redenen zou men dus zeggen, dat de 
commissie buiten hetgeen de koelie*ol'donnantie bestrijkt 
nonactief moet blijven. 

Mijnheer de Voorzitter! Het outwerp juich ik toe, echter 
met één beperking, gelegen in het feit, dat de Regeering, 
ofschoon Zij het contrölegebicu uitbreidt en wel, naar Zij 
zelve zegt, voor verafgelegen onderneminge.n, uitbreiding 
van den dienst der arbeidsinspectie daarbij niet noodig 
acht. De Regeering heeft zelve eigenlijk al de motieven aan
gevoerd, waarom de uitbreiding wèl gewenscht zou moeten 
heeten. ,Vaal' het corps van de ll.rbeidsinspectie t.och al 
een zeer zware taak heeft en numeriek klein moet heeten, 
begrijp ik niet, hoe men werkelijk effect van deze ordon
nantie zal verwachten, wanneer de inspectie nict wordt uit
gebreid, althans naar evenredigheid tot de uitbreiding van 
het gebied, waarovel' zij zal moeten werken. Ik zou daarom 
aan den geachten Regeeringsgemachtigde nog eens ernstig 
in ovcrweging willen geven om tegelijk met de instelling 
van deze ordonnantie, tevens het corps van de arbeidsinspec
tie naar evenredigheid uit te breiden. 

De heel' R II t gel' s, directeur van Justitie: Mijnheer 
de Voorzitter! De bezwaren, die de heer Jj'ruin tegen dit 
ontwerp heeft genoemd, zijn in hoofdzaak reeds door den 
heer Stokvis weerlegd. De Regeerin" is den heer Stokvis 
voor zijn hulp in deze dan ook zeer dankbaar. 

Inderdaad is, ook naar het oOf'deel van de Regeering de 
band tusschen de poenale sanctie en de permanente al'
beidscommissie te Medan wel niet zoodanig, dat zij zich 
met niets anders zou mogen bemoeien, maar die band is 
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(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
van nature zeel' eng geweest. Bovendien is de permanente 
arbeidscommissie in ·}ledan, gelijk de heer Stokvis terecht 
heeft opgemerkt, een plaatselijke commissie, terwijl de toe
standen, die de Regeering hier op het oog heeft, al was het 
alleen maar, omdat het Celebes betreft, geen voldoende 
aanleiding geven de permanente arbeidscommissie in deze 
zaak te kennen. 

De heer Fruin heeft gezegd, dat hij zich met de strek
king van de ordonnantie kan vereenigen, aangezien hij 
het goed vindt, wanneer misstanden worden tegengegaan. 
Daaraan viel natuurlijk niet te twijfelen. Hij vindt alleen 
de regelingen niet gelukkig, omdat, zonder veel onderscheid 
te maken, de regelingen, die gemaakt zijn voor menschen 
afkomstig van buiten het gewest, zonder meer worden toe
passelijk verklaard voor mensehen ook uit het gewest af
komstig. Zoo kan het voorkomen, zegt de heer Fruin, dat 
losse arbeiders, die op de plaats hunner aanneming thuis
behooren, ook onder de regeling vallen. De practijk zal 
echter waarschijnlijk anders zijn, omdat het hier betreft 
ondernemingen, die juist hun werkvolk van elders aan
voeren, omdat geen plaatselijke werklieden te krijgen zijn. 
Zijn er nu echter toch plaatselijke, halve of drie kwart 
plaatselijke arbeiders, die onder de regelingen vallen, dan 
zal het bezwaar van den heer Fruin zich tot op zekere 
hoogte voordoen. Het bezwaar van den heer Fruin zal ik 
in theorie geenszins ontkennen, maar in de practijk zal 
het zeer licht wegen, omdat de eischen, die aan den werk
gever worden gesteld, absolnut miuimaal zijn. In deze re
geling staat eigenlijk uiets anders, dan dat de werkgever 
goed voor zijn personeel moet zijn en een register moet 
bijhonden. 

Terugzending naar de plaats van herkomst zal voor plaat
selijk personeel niet behoeven te geschieden en als het toeh 
mocht geschieden, drukken de kosten in geen enkel opzicht. 
Dat zal de heer Fruin wel met de Regeering eens zijn. 

De heer Fruin heeft ook gevraagd, of het wel goed is, 
dat de bevoegdheid tot aanwijzing van de plaatsen, waar
voor deze regeling van kraeht is, gelegd wordt in handen 
van het hoofd van gewestelijk bestuur. De Regeering weet 
niet, aan wien anders Zij die bevoegdheid zou moeten op
dragen. Het hoofd van gewestelijk bestuur kent de toe
standen in zijn gewest het beste en kan deze ook het best 
beoordeelen. 

Tenslotte heeft de heer Stokvis nog gesproken van een 
zekere natuurlijke poenale sanctie in deze omstandigheden. 
De uitdrukking "poenale sanctie van nature" lijkt de Re
geering een minder gelulkkige. Er is overigens wel een 
zeer groote afhankelijkheid, een zekere hulpeloosheid van 
de menschen op de afgelogen ondernemingen. Dit is voor 
de Regeering dan ook het motief geweest deze regeling te 
ontwerpen. 

Dat hieraan rechtstreeks zou moeten worden verbonden 
een uitbreiding van de al'beidsinspectie kan de Regecring 
niet toegeven. ,De Regeering stelt zich niet voor, dat het 
aantal gevallen, waarin deze ordonnantie toepasselijk wordt 
verklaard, zoo groot zal zijn, dat daardoor redelijkerwijs ge
sproken kan worden van een ui tbreiding van het gebied van 

(DIRECTEoUR VAN JUSTITIE, FRUIN.) 
de arbeidsinspectie. Het zijn slechts enkele speciale gevallen, 
die zich znllen voordoen en daarbij zal de arbeidsinspectie 
slechts zoo nu en dan een inspectie moeten houden. Het 
werkelijke toezicht kan in voldoende mate worden uitge
oefend door het plaatselijk bestmu·, daar hier juist het hoofd 
van gewestelijk bestuur de man is, die door het aanwijzen 
van de ondenlcmingen, welke onder de regeling vallen, kan 
wrgdl'ugen, dat de bestuursambtenaren toezicht houden, wat 
niet uitsluit, dat, als de omstandigheden van de arbeidsin
spectie het toelaten, ook van de zijde van de arbeidsinspectie 
toezicht zal worden geoefend. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof hiermede de sprekers 
te hebben beantwoord, ik dank U. 

De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter! De heer 
Stokvis heeft als zijn meening te kennen gegeven, dat hier 
gesproken moet worden van een natuurlijke poenale sane· 
tie. Ik geloof, dat die ·meening wel afdoende weerlegd is 
door het betoog van den geachten Regeeringsgemachtigde, 
waarbij ik mij in dit opzicht gaarne aansluit. 

In de tweede plaats heeft de heer Stokvis - en de geachte 
Regeel"ingsgemachtigde heeft zich daarbij aangesloten -
de meclling geuit, dat dit inderdaad geen onderwerp was, 
waarbij de pel'manente arbeidscommissie te Jvledan zou 
moeten worden geraadpleegd en het eerste punt, waarop 
de heeren - als ik het zoo noemen mag - deze kwestie 
werpen is, dat de ondernemingen, waarop men niet het 
oog heeft, zoo 'n eind van Sumatra 's Oostkust af liggen. 
Dat neemt niet weg, dat wij hier te doen hebben met een 
algemeene ordonnantie, die 'Iliet alleen geldt voor een be
paalde onderneming, maar die zich kan uitstrekken tot 
alle buiteng·ewesten, ook tot Sumatra 's Oostkust, dus in 
woverre is dit argument voor mij van weiuig beteekenis. 

Verder heeft de heer Stokvis de meening verkondigd, 
die slechts gedeeltelijk door den geachten Regeeringsge
machtigde is bestreden, dat de taak van dr: permanente 
arbeidscommissie zich zou bepalen tot de koelie-ordonnan
tie. De reden daarvan zou vooral deze zijn, dat de instruc
ties vnn de permanente arbeidscommissie zijn neergelegd 
in de koelie-ordonnantie. Ik geloof, dat hiermede de taak 
van de arbeidscommissie wordt miskend, want die com
missie is juist ingesteld met de bedoeling, dat zij advies 
zal uitbrengen, teneinde te komen tot v r ij en ar bei d. 
Wat is dan meer natuurlijk, dan dat deze permanente ar 
beidscomrmissie over een dergelijke, aan de poenale sancti 
verwante regeling, de vrije arbeiders betreffendê, moet ad 
viseeren? 

Mijnheer de Voorzitter! Er is nog een kwestie, die mi 
en den geaehten Regeeringsgemachtigde verdeeld houdt 
de kwestie nl., dat deze regeling niet zou gelden voor loss 
arbeiders. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft dit niet zoo' 
bezwaar genoemd. In de praktijk zal dat wel meevallen 
zei hij en hij heeft erop gewezen, dat tenslotte de eischen 
die hier worden gesteld, niet zoo buitengewoon zwaar zijn 
Ik wil over die eischen niet te veel zeggen, maar in e 
geval betreft het hier geheel nieuwe eischen ten aanzie 
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(FRUlN, STOKVIS, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
vlln inheemsche arbeiders. Ik leg den nadruk erop, dat 
deze ordonnantie, zooals ik in eerste instantie ook al gezegd 
heb, uitgaat van de veronderstelling, niet dat op een onder
neming losse arbeiders werkzaam zijn, maal' arbeiders, die 
zich verbinden aan een onderneming voor een bepaalden 
tijdsduur. Wanneer die arbeiders eventueel niet voldoen, 
dan zit niet alleen de werkgever drie maanden aan deze 
menschen vast, maar ook de werknemers zitten, wanneer 
het hun niet bevalt, drie maanden aan den werkgever vast, 
die de menschen in dienst genomen heeft. Wanneer zij hun 
verplichtingen ten aanzien van 'de arbeidsovereenkomst 
niet nakomen, is degeen, die hen in dienst neemt, strafbaar. 
De regeling is hier dns niet alleen van beteekenis voor de 
betrokken werkgevers, maar ook voor de werknemers. ~r 
wordt bij deze regeling een toestand verondersteld, die 
m. i. niet altijd zoo zal zijn en daal'om hoop ik, dat - wan
neer in de praktijk mocht blijken, dat mijn bezwaren ge
grond zijn - de Regeering niet zal aarzelen, een aanvul
lende regeling te dien aanzien te maken. Ik geloof, dat ik 
dat wel van dezcn Regeeringsgemachtigde kan vragen. I Wat tenslotte betreft de delegatie van de wetgevende 
bevoegdheden, hecft de geachte Regeeringsgemachtigde ge
anwoord, dat de resident de meest aangewezen persoon 
daartoc is. Dat ben ik volkomen met hem eens, die kent 
tenslotte de plaatselijke toestanden het beste en kan er ook 
het beste over oordcclen, of deze rcgeling kan worden toe
gepast of niet, maar ik zou aan den geachten Regeerings-

I gemachtigde willen vragen, of hij daartegen geen bezwaren 
gevoelt, uit jnridisch oogpunt beschouwd. 

De heer S tok v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil 
alleen verklaren, dat ik het niet eens ben met den geachten 
Regeeringsgemachtigde, dat deze ordOilllantie een nitbrei
ding van de arbeidsinspectie niet noodzakelijk zou maken. 

Het gaat hier, zooals uit de stukken blijkt, om bijzonder 
ver afgelegen ondernemingen en die zullen maken, dat het 
personeel van de arbeidsinspectie zeer veel zal moeten reizen 
en trekken, zal de inspectie werkelijk afdoende zijn. 

Wij moeten er dus niet mede tevreden zijn, dat zoo maar 
een enkelen keer de arbeidsinspectie zich daar zal vertoonen. 
Trouwens, de geachte Regeeringsgemachtigde voelt zelf ook 
wel, dat ecn ruill1er toezicht noodig is, want hij verwijst 
naar het B. B., dat dan toch mede voor de naleving dezer 
ordonnantie zal moeten waken. Ik denk dan echter bij
zonder aan de Soeban Ajam gebeurtenissen, welke buiten 
weten van het B. B. konden plaats hebben. Het B. B. is 
reeds zoo overladen met zijn eigenlijken bestuursarbeid, dat 
wij ecu goede uitvoering der arbeidsinspectie van het B. B. 
niet kunnen verwachten. 

Wanneer de Regeering deze ordonnantie werkelijk tot 
effect wil zien gebracht, dan verbaas ik cr mij toch over, 
dat het bij ua eenig noodige, de waarborg van een voldoende 
arbeidsinspectie, in de waagséhaal wordt gesteld. 

De hecr Rut gel' s, directeur van · Justitie : Mijnheer 
de Voorzitter! De heel' Fl'uin is nog nader teruggekomen 

l
op de kwestie, dat de eventueele losse arbeiders, die op de 

Handelingen. Zittingsjaar 1928- 1929. 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE, FRUlN.) 
ondernemingen, waarop dit Staatsblad toepasselijk wor,dt 
verklaard, niet d.a.ronder zouden be.hooren te vallen. II~t 

is zooeven mijn bedoeling geweest., Mijnheer de Voorzitter, 
om de mogelijkheid van dat bezwaar aan den heel' Frnin 
toe te geven. Dit is inderdaad zoo, maar het gaat hier 01)1 

ondernemingen, waarbij tot nu toe is gebleken, dat van een 
plaatselijken arbeidersstand, namelijk die del' losse arbei
ders op een onderneming, eigenlijk geen sprake is. 

Ik wil den heer Fl'uin, namens de Regecl'ing, echter gaal'pe 
toezeggen, dat, wanneer inderdaad in de praktijk bij ,de 
toepassing dezer ordonnantie mocht blijken, dat el' onder· 
nemingen zijn, waarop dit Staatsblad wordt toegepast, die 
in belangrijke mate ook van plaatselijke werkkrachten ge· 
bruik maken en dit eenig bezwaar zou opleveren, de Regee, 
ring dit bezwaar onder de oogen wil zien en dan een even· 
tueele verandering der ordonnantie zal overwegen. 

Mijnheer de Voorzitter ! Tot mijn spijt heb ik de laatste 
opmerking van den heer Fruin in verband met de beslissing 
van het hoofd van gewestelijk bestuur niet geheel kUl1l).en 
volgen. Misschien wil de hecl' Fruin deze opmerking nog 
wel even herhalen. 

De heer Fr U in : Mijnheer de Voorzitter I De regeling, 
zooals die nu luidt, komt hierop neer, dat de mogelijkheid 
van toepassing van bepaalde strafartikelen wordt overgela
ten aan het beslnit. van het hoofd van gewestelijk bestnur. 

Nu is mijn vraag, of de geachte Regeeringsgemachtigde 
van meening is, of de delegatie van deze bevoegdheid aan 
die autoriteit juridisch geoorloofd is. 

De heer Rut gel' s, directeur van Justitie : Mijnheer 
de Voorzitter! De geachte spreker vraagt mij naar de 
stl'afbepalingen, vervat in de ordonnantie van Staatsblad 
1911 No. 540. Artikel 6 van deze ordonnantie lnidt : 

"Verzet, beleediging of bedl'Oiging tegen den werk
gever of zijn personeel, rustverstoring, vechterij, dron
kenschap en dergelijke vergrijpen tegen de goede orde, 
worden, indien het feit niet als misdrijf is aan te mer· 
ken, gestraft met hecht enis van ten hoogste twauH dagen 
of geldboete van tel}- hoogste vijf en twintig gulden. 

Artikel 7. H et aanmoedigen of het op eenigerlei wijze 
begunstigen daarvan wordt gest,raft met hechtenis van 
ten hO<>ol"1'8te eene maand of geldboete van ten hoogste 
honderd gulden" . 

De Regeering weet er juridisch geen bezwaar tegen, dat 
deze strafbepalingen worden ingeschakeld kmchtens besluit 
van den resident. 

-De heel' Stokvis is nog teruggekomen op de uitbJ'ciding 
van de arbeidsinspectie. Ik heb den heer Stokvis reeds 
gezegd, dat er nu en dan wel een a1\beidsillspecteul' in die 
streken zal komen. Wanneer het in dergelijke streken noo
dig blijkt, dat deze ordonnantie op de inheemsche werklie
den toepasselijk wordt verklaard - hierover heeft ook de 
hee,' Fruin gesproken - wordt dit wel is waar vastgesteld 
dool' een bestuursambtenaar, n1. het hoofd van gewestelijk 
bestuur, maar de heel' Stokvis zal mij wel willen gelooven, 
wanneer ik zeg, dat het kantoor van arbeid toch volkomen 
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(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
van een en ander op de hoogte is en dit zal er dan natuur
lîjk toe leiden, dat dergelijke ondernemingen speciaal in 
het oog worden gehouden. Ik heb met opzet niet willen 
lOggen, dat de arbeidsinspectie daar geregeld héen zal gaan, 
"mdat ik in elk geval het verwijt wilde ontgaan, dat ik het 
vermogen en de capaciteit van de arbeidsinspectie wil flat
Weren. Mul' dat deze ordonnantie een zoodanigen omvang 
zou krijgen en in zoodanig groote landstreken zou moeten 
worden toegepast, dat daarvoor op zichzelf al eeu uitbreiding 
V;'ll den dienst der arbeidsinspectie geboden zou zijn, kan 
de Regeering den heer Stokvis niet toegeven . 

. De heer Stokvis begrijpt wel, dat ik daarmede uiet wil 
zeggeu, dat uitbreiding van de arbeidsinspectie niet wen
schelijk zou zijn, de Regeeriug denkt over die wenschelijk
'",id zeker niet anders dan de heer Stokvis, maar, zooals bij 
de behandeling van de begrooting ook herhaaldelijk is voor
gekom'm, moot ik den heer Stokvis ook hiel' weer verwijzen 
naar de fiuancieele draagkracht van den toestand van het 
<>ogenblik en het is den geachten spreker bekend, dat die 

, . 

'. 

toestand een belangrijke uitbreiding van dezen dienst thans 
niet toelaat. 

Ik wil echter den heer Stokvis gaarne toezeggen, dat, 
wanneer een dergelijke toepasselijk-verklaring in de praktijk 
plaats heeft, alles zal worden gedaan van den kant der 
arbeidsinspectie om speciaal op die ondernemingen toezicht 
te houden, zoolang dit noodig is. 

De V 0 0 I' zit ter : Thans kan tot stemming worden 
overgegaan. 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 9.36 uur v.m. gesloten. 
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9de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Wo e n s dag 8 A u g. 1928. 

(Bijeenroepingsuur 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Wijziging ervenbelasting op het 
land Bloeboer (Ond. 14). - Wijziging zegelverordening 
1921 (Ond. 30). - Wijziging Hooger onderwijs-ordonnan
tie (Ond. 38). 

Voo ,. 1. i tt e l': Mr. A. NEYTZELTJ DE WH,DE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesu, Ten Berge, Blaauw, Brwneman, Djajadi. 
ningrat, Dwidjoscwojo, Fl'uin, Van Helsd ingen, De Hoog, 
Kan, Kiès, Koesoemo Joedo, Kocsoemo Oetoyo, Mandagie, 
Roep, Soejono, Soekawat.i en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigden de heHen: Hardeman en Van 

(FRUIN.) 
6. B.G.S. van 4 Augustus 1928 No. 1722jII betreffende 

benoeming tot voorzitters van locale raden in de Bui· 
tengewesten van bestuursambtenaren, die in geenerlei 
ambtelijke verhouding tot de leden staan. 

Wordt gedrukt. 

7. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 31 Juli 1928 
No. 4x houdende benoeming van Mr. H. J. Spit tot 
,"oorzitter vau den Verzoeningsraad voor de Spoor. 
eu Tramwegen op J ava en Madoera. 

8. Idem van 1 Augustus 1928 '0 . 3 tot wijziging van de 
Regeling betreffende de toekenning van tegemoetko
mingen aan nagelaten betrekkingen van overleden 
Landsdienaren. 

9. Idem van 1 Augustus 1928 No. 5 ter verbetering van 
een vorig besluit tot toekenning van een geldelijke be
looning aau ambtenaren der Gouvernements Marine, 
belast met de opleiding van mindere schepelingen van 
dien diensttak voor het examen van stuurman voor de 
locaalvaart en machinedrijvcl', 

den Bussche. 10. Idem van 2 Augustus 1928 No. ] 7 tot instelling van 
een Raad voor de Scheepvaart en tot benoeming van 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
] . Brieven van den lsten Gouvernements-Secretaris van 

3 Augustus 1928 Nos. 1707/ Begr., 1708/Beg,·. en 
1709!Bl~ ~T. llH't hUu('hool'('nLle lH'sluit(' 1l houden dC' mede
dC'c\\n~ van ue vaslsh'llinp; van de tweede aanvul
lingsbeg"ootingen voor 1928 betreffende de afdeeli ngen 
vn, IX en X (Onel. 44, 46 en 47). 

2. Brief van den 1sten Gouvernements-Secretaris van 3 
Augustus ]928 No. 1710fBegr. met bijbehoorend be
sluit houdende mededeeling, dat afdeeling IV del' be
grooting voo I' 1929 is vastgesteld met uitzondering van 
den dOOI' den Volksraaad in hoofdstuk II ingevoegden 
Post 458 A, wa armede de Gouverneur-Generaal zich 
niet heeft vcreenigd. 

3. Brieven van den lsten Gouvernements-Secretal'is van 3 
Augustus 1928 Nos. 1711fBegr. en 1712fBegr. met bij
behoorende besluiten houdende mededeeling van de 
vaststelling in overeenstemming met den Volksraad 
van de afdeelingen IX en X del' begrooting voor 1929. 

4. B. G. S. van 1 Augustus 1928 No. 1703/1I betreffende 
de interpretatie van het woord "bezwaren" in de arti· 
kelen 93 en 94 der Stadsgemeenteordonnantie. 

5. B.G.S. van 6 Augustus 19Z8 No. 1732jII houdende 
mededeeling, dat de heer R. Otto Koesoema Soebr"ta 
ter kennis van den Gouverneur-Generaal heeft ge
bracht, dat hij met ingang van 15 September a .S. ont
slag neemt als lid van den Volksraad. 

De stukken sub 1 t/ m 5 worden ter inzage ge
legd ter secretarie van den Volksraad. 

de leden van dien Raad. 

De stukken genoemd sub 7 t fm 10 worden ter 
inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

E. Telegrafisch verzoek van de besturen van de 
A \11 OS en de D.P.V. om in de aanhangigc wijziging van 
dr Jij('gelvel'oT'denin~ op te nenH'11 Yl'ijstell ing van handels
zC'g'\' 1 YOO I' iIJlPOl'tg-OP(/l'J'(' ll, sp('(·illfll gC'ïmport('crclr l'USt. 

Wordt tc" inzage ge legd tc,' sec retarie van den 
Volksraad. 

De Voo r zit ter: A a n deo ,. dei s d e b e h a n
del i n g der 0 n t w e r p-o ,. don n a n t i e tot w ij z i
gin g va n d e l' e ge l i 11 g cl e l' e l' ven bel ast i 11 g 
op het I a n d Blo e boe r (û ttingsjaar 1927- 1928, 
Ond. 1)8 ; zittingsjaar 1928-]929, Ond. 14). 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder boraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voor ,zitter: Aan de orde is de behan
del i 11 g cl erg c w ij z i g cl eon t w e r p-o r don n a 11-

tie tot aanvulling en WIJziging van de 
zeg e I ver 0 r den i n g 1921 (zittingsjaar 1927-1928, 
Ond. 82 ; zittingsjaar 1928-1929, Ond. :-10). 

De heer Fruin: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil gaarne 
beginnen met te constateeren, dat de Regeering naar aan
leiding van verschillende opmerkingen, in het Gedelegeer
denverslag gemaakt ten aanzien van de voorgestelde gewij
zigde artikelen van de zegel-ordonnantie, alsnog verschillende 
belangrijke veranderingen heeft aangebracht in de ons aan
geboden ontwerp-ordonnantie. Ik wi l er echter bijvoegen, 
dat ik door deze nadere wijzigingen niet geheel en al ben 
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b~vredigd. Intusschen komt het mij voor, dat de Rege.· 
rjpg van haar kant gedaan heeft, wat Zij kan en eventueel 
verdere wijzigingen zich thans moeilijk voor een discussie 
leenen, omdat het hier vooral gaat om een technische uit· 
werking van bepalingen en ,ninder om beginselen. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, ten aanzien van één punt 
lben ik in het geheel niet bevredigd, nl. ten aanzien van de 
in het verslag gestelde vraag, of de Regeering van deze 
gelegenheid geen gebruik wH maken om het invoerrecht op 
geïmporteerde rijst hetzij geheel af te schaffen, hetzij al· 
thans ·belangrijk te verminderen. Juist de indiening van 
deze ontwerp-ordonnantie met de daarop gegeven toelichting 
en vooral ook de toelichting, gegeven in de Memorie van 
Antwoord, nebben mij versterkt in de meening, die ik al 
lang koesterde, dat het nandelszegelrecht op geïmporteerde 
rijst feitelijk valt buiten het kader van hct handelszegel
recht op producten en effecten, omdat dit laatste in de 
<:~l'ste plaats en voornamelijk beoogt, niet qen importhandel 
te treffen maar den werkelijken ha";del in den zin van 
een verhandeling op de markt van producten van dit land, 
vooral ook op speculatieven grondslag. Het komt mij voor, 
dat de .handel in de geïmporteerde rijst ecn geheel ander 
karakter draagt. Wanneer men die geïmporteerde rijst -
die door de importenrs als het ware onmiddellijk verdeeld 
wordt onder de kleinhandelaars en vandaar naar de con
sumenten gaat - belast met het handelszegel, is dat eigen· 
lijk geen belasting op den handel, maar een soort invoel" 
}'echt, al is het dan ook een invoerrecht op kleine schaal. 
Maar jnist waar de Regeering alle andere importartikelen 
vrijlaat van een dergelijk zegelrecht, lijkt het mij een bH· 
lijk verlangen, dat ook voor geïmporteerde rijst geen handels
zegel zal behoeven te worden voldaan . Het is toeh wel m·erk. 
waardig, dat dit zegelrecht jnist wel moet worden voldaan 
voor een artikel, dat een voedingsmiddel is en in deze ge· 
meenschap zelfs het eerste en voornaamste voedingsmiddel. 
Het komt mij dan ook voor dat, wanneer de Regeering 
consequent zou willen zijn, Zij alle artikelen, die hier in 
het groot worden geïmporteerd, met ecn handelszegel zou 
moeten belasten, hetgeen naar mijn meening niet in over
eenstemming is met de strekking van het handelszegel. 

Maar de zaak gaat ~ vooral daarom ter harte, omdat 
het vooral de buitengewesten z.ijn, die dezen Jast moeten 
dragen. Mijnheer de Voornitter! Ik geloof niet dat ik ver 
mis ben, wanneer ik aanneem, dat de import van rijst voor 
de buitengewesten drie maal zoo groot is als die voor Java 
en ik geloof ook niet dat ik ,"er van de waarheid af ben, 
walUlCer ik zeg, dat de bevolking van Java in totaal drie
maal zoo groot is als die van de buitengewesten. Dat komt 
dus hierop neer, dat deze last op de bnitengewesten negen
maal ,zoo zwaar drukt als op Java. Het komt mij voor, dat 
het ook nit dat oogpunt beschouwd, alleszins aanbeveling 
verdient, dezen last weg te nemen. 

Mijnheer de Voorzitter! Nu zoudt U misschien meenen, 
dat het buiten het kader van deze ordonnantie valt, een 
dergelijke vrijstelling thans ter sprake te brengen, maar ik 
geloof, dat ik dat met een gerust geweten kan doen, omdat 
de Regeering hierin zelf het voorbeeld heeft gegeven door 

(FRUIN, DIRECTEUR VAN FINANCUIN.) 
blijkens pnnt XIV vrijstelling van zegelrecht te geven voor 
transacties in producten, die op een bepaalde wijze zijn 
verpakt, bv. Van N elle 's thee en dergelijke producten en ik 
gevoel mij juist daarom zoo sterk in het pnnt, dat ik naar 
voren breng, omdat daarbij uitdrukkelijk wordt gememo
reerd, dat de bedoeling van het handelszegelreeht in de 
eerste plaats is, zooals reeds opgemerkt, specnlatieve han· 
delstransacties te treffen. Welnu, evenmin als de handel in 
dergelijke verpakte handelsproducten aanleiding zal geven 
tot speculatieve handelstransacties, evenmin geeft de import 
van rijst, althans voor zoover het de buitengewesten betreft, 
aanleiding tot specnlatieve transacties en dan komt het mij 
voor, dat, waar de .Rageering dit standpnnt inneemt, Zij ook 
wel eenige tegemoetkoming kan toon en ten opzichte van 
mijn standpunt. 

Nu heeft de Regeering in de Memorie van Antwoord in
derdaad een zekere toezegging gedaan, maar dat is een 
belofte, die nogal vaag is. Ik lees daar n.l.: 

"Op de vraag of voor geïmporteerde rijst van het 
heffen van zegelrecht afgezien zal kunnen worden, dan 
wel of ten aanzien van dit product met het vorderen 
van een geringer recht kan worden volstaan - waar
van nadere overweging in de voorjaarszitting 1925 in 
uitzicht werd gesteld - zal t.Z.t. gaarne worden terug
gekomen". 

Mijnheer de Voorzitter! Als men nu woot, dat reeds in 
1923 bij de vaststelling van het handelszegelrecht op deze 
zaak speciaal de aandacht is gevestigd en als men bovendien 
weet, dat in 1925 de Regeering heeft toegezegd, dooe zaak 
te zullen overwegen, zal men zich wel kunnen voorstellen, 
dat ik nu niet zoo buitengewoon verblijd ben met dooe vage 
belofte, die ik nu eindelijk in 1928 van de Regeering krijg. 
Van het antwoord vau den Regecringsgemachtigde op de 
vraag of hij dezc vage belofte wil omzetten in min of meer 
klinkende mlmt, zal het afhangen of ik in een motie het 
oordeel van dit college over het door mij aangeroerde vraag
stuk zal vragen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan
e.iëll: Mijnheer de Voorzitter I Aan het slot van zijn be
toog heeft de heer Fruin even in herinnering gebracht, 
de eventueele vermindering oi afschaffing van het handels-
7-egel op transacties in rijst, zoonls die in de verschillende 
stadia in den Volksraad ter sprake is gekomen. Met name 
i. dit het geval geweest in 1923, toen een wijziging van 
de zegel ordonnantie aan de- orde 'is gesteld eu toen door de 
heeren Van Gennep en Bnffart ook op deze aangelegen
heid de aandacht is gevestigd. Maar de heer Frnin heeft 
niet zeer duidelijk naar voren gebracht - en ik kan mij 
dat vanaf zijn standpunt ook wel verklaren - dat in 1923 
mijn toenmalige ambtsvoorganger tegenover die zaak een 
zeer bepaald afwijzende houding heeft aangenomen. Voor 
de tweede maal is de kwestie ter sprake gekomen in de 
voorjaarszitting van 1925, toen de heer Fruin daarover een 
korte gedachtenwisseling heeft gehad met mijn ambtsvoor
ganger. Ook die gedachtenwisseling -heeft de heer Frnin 
hier in herinnering gebracht en hij heeft daarin een zekere 
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belofte gevonden . Inderdaad lag daarin ook een belofte De heel' Kan: De eerstbedoelde hoeveelheid is vele 
n.l. , dat de zaak nader onder de oogen zou worden gezien, malen grooter. 
maar el' was aan die belofte een kleine restrictie verbonden . 
Aan het slot van wat de heer Bodenhausen daal' heeft ge
zegd, lezen wij n.l.: 

,;\Vanlleer de herziening van de zegelordonnantic, 
die al onder handen is genomen, in een daarvoor ver 
genoeg stadium is gekomen, wil ik aan deze kwestie 
nog wel eens lnijn aandacht schenken, maar ik kan 
thans in dit opzicht niet de mhlste toezegging doen". 

Een groote verwachting was Cl" op deze uitspraken inder
daad niet te baseeren. 

' VUlll1 CCr men nu de stukken, waarnaar ook in die laat
ste gedachtenwisseling is verwezen, nog eens nagaat, ziet 
men, dat er ernstige en zeel' overwegende bezwaren waren, 
di e mijn ambtsvoorgauger in 1923 reeds noopten, ten 
aanzien van de rijst geen afwijkend standpunt in te nemen 
en di e hem voor oogen moeten hebben gestaan. toen dool' 
hem bij de incidenteele behandeling van 1925 naar die ge
dachtcnwisseling werd verwezen. 

Die bezwarelt liggen op versch illend gebied. In de eel'ste 
p laats is bij de totstandbrenging van het handelszegel zeer 
duidelijk naar voren geko';'en, dat wel een van de belang
l'ijkste aanleidingen tot de instelling van de belasting is 
geweest de wenschelijkheicl van het treffen van den termijn
handel, den Z.g. speculat.iehandel, maar dat het volstrckt 
uitgesloten werd geacht, cle elementen in den handel, ge
legen in den ccrsten overgang van de producten naar den 
koopman en den laatsten overgang van den expediteur naal' 

I 
de buitenlalldsche koopers of den verbruiker, te onttrekkcn 
aan het zegelrecht. 

Int,;gendeel, toen is duidelijk betoogd, dat op iedere han
delstransactie dat zegelrecht gelegd zou moeten worden, 
omdat men anders zou komen tot zeer ongewenscbte con
sequenties. 

Wannee r ik nu eens naga of el' aanleiding zou zij!1, den 
handel in rijst als zoodanig van de heffin g van zegelrecht 
uit te slu iten, moet ik e" op wijzen, dat de heel' Frllin in het 

I 
i eit, aat de rijsthandel voor een deel betrekking heeft op 
geïmporteerde rijst, een aanleiding vindt om ten a.anzien 
vall het zegeh'echt zeel' tegemoetkomend t e zijn , maar dat 

I de rijst uiet alleen als importartikel, maal' ook als artikel 
van Inlandsehe productie een groote beteekeuis heeft. De 
heel' Fruin toch ziet geheel over het hoofd, dat in de hier 

'geproduceerde rijst evenzeer als in geïmporteerd e rijst 
doorloopend handelstransacties afgesloten worden, waal'
VOOl' zegelrecht betaald moet worden. De voorstelling 
van zaken van den heer Fruin, dat de import van rijst op 
de buitengewesten driemaal zoo groot is als op Java, ter-

I 
wijl de bevolking op de buitengewesten slechts een derde 
van clie van Java bedraagt, waardoor dus de last voor de 
bewonel's der buitengewesten negen maal zoo groot zou 
zijn als voor die van Java, is volkomen onjuist. De hoe
veelheid rijst, die hier op Java na den oogsttijd van hand 

I 
tot hand gaat en de hoeveelheid rijst, die h ier ingevoerd 
wordt en in groote . partijen eveneens van hand tot hand 
I gaat, voordat zij tot rI eu consument komt .... .. .. ............ . 

Handelingen. Ztttingsjaar 1928-1929. 

De heel' Van d e n Bus s e h e, directeur van Finan
ciëu: Mijnheer de Voorzitter I Na deze positieve bevesti
ging van den heer Kan zou ik eigenlijk wel kunnen ein
digen. De eerstbedoelde hoeveelheid is zó6 belangrijk, dat 
ik el' zeker van ben, dat hetgeen op Java do',r den rijsthan
del aan handelszegel wordt betaald vele en vele malen 
grootcl' is dan hetgeen daaraan in de buitengewesten wordt 
betaald. Een uitsluiting van de rijst, een artikel, waarin 
doorloopend groothandel wordt gedreven en waarin ook 
steeds speculatieve transacties loopende zijn, zou om de 
aangegeven reden dan ook zeer weinig aanlokkelijk zij n. 

~raar el' is nog een ander bezwaar. Ik kan mij voorstel
len, dat de heel' Fruin zegt, dat de rijst in het geval, het
welk het geachte lid voor oogen had - de import in de 
buitengewesten en zeel' speciaal ter S. O. K. waar het land
bouwbedrijf reeds zulk een groot.e ontwikkeling heeft door
gemaakt - speciaal een belangrijk artikel is, omdat het 
een middel is om de productie mogelijk te maken. Maar 
dan zou ik erop willen wijzen, dat er onder de artikelen, 
die aan zegelrecht zijn onderworpen, ook verschillende 
voorkomen, die in de Inlandsche productie een zekere rol 
spelen. Ik noem o.a. huiden, die als belangrijke grondstof
fen voor de looiïndustrie in groote partijen kunnen wor
den verhandeld en dan door het zegelrecllt worden ge trof
fen. Ik wijs op den grondstof voor de olieindustrie hiel', 
de copl'ah, die evenzeer in groote partijen van hand tot 
hand gaat. 

Nu kan de heer Fruin daartegenover wellicht op
merken : dat zi jn bepaald grondstoffen, maar het gaat hier 
Om de rijst, die voor de ondernemers ter S. O. K. en op 
andere plaatsen in de buitengewesten alleen dient ter ver
strekking aan de bevolking, dus tot hulpmiddel in het 
bedrijf ; is dat dan niet een ander gevalj Ook daartegen
over zijn voorbeelden te stellen, die er toch zeel' dicht 
bijkomen. Ik zou willen wijzen op de mais. di e ook een 
belast a rtikel is en voor den "eefokker dezelfde beteekcnis 
heeft als de rijst voor den landbouwprodncent; op de 
boekiI, die in de la1lClbouwbedrijven wel als mest wOl'dt 
gebez igd en dan - al ligt de analogie wellicht wat vel' -
een analoge functie vel'vnl t als de rijst in het landbouw
bedrijf der ond ernemingen i11 de buitengewesten. 

Ik wil hiermede alleen aantoonen, dat de uitsluit ing van 
de rij st wel een bijzondere bevool'dceling zou zijn der 
betrokken lal1dbouwindustrieelen. En wanneer het nu 
ging om een zeel' belsllgl'ijke belasting, die in het groot
bedrijf als een groot bezwaar zou kunnen worden gevoeld , 
zou ik wellicht nog geneigd zijn, de zaak van ccn iets 
andere zijde te bezien, omdat wanneer aan de landbouw
industrie in welk gebied ook een bepaalde belemmcring in 
den weg wordt gelegd dool' een element van ons belasting
stclsel, dit reden zou kunnen zijn voor een uitzonderlijke 
regeling. Maar doet dat geval zieh hiel' voor! Ik heb 
eens laten nagaan welk bedrag tel' S. O. K. aan han dels-
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zegelrecht voor rijst wordt betaa ld en kreeg van de 
Inspectie van Financiën bericht, dat dit in de jaren 1926 
en 1927 eell bedrag van f 15000 per jaar zou zijn ge· 
weest. Ik heb dit cijfer gecontroleerd aan de hand van 
den rijstinvoel' tel' S. O. K., die in 1922 tOt en met 1926 
ongeveer 100000 ton per jaar heeft bedragen, met waarden 
die uiteenloopen van f 12.4 millioen in 1923 als minimum 
tot f 16.6 milliocn in 1926 als maximum. W'aar over de~e 
transacties maar eenmaal, en dat is door den koop er, 
zegelrecht wordt betaald, komt dat zeer goed mt; een 
pro mille komt als handelszegel in 's Lands Kas, .hetgeen 
op een bedrag van ongeveer f 15000 komt. Het komt 
dus eigenlijk hierop neer, dat wij voor een tegemoetko. 
ming van slechts zeer ondergeschikte beteekenis, tot een 
regeling zouden moeten overgaan, die zeer principieel van 
het systeem van de zegelordonnantie afwijkt en die onge· 
twijfeld ook op ander terrein consequenties moet hebben. 
Ik kan dat werkelijk niet aanbevelenswaardig achten. De 
moeilijkheden die zouden voortvloeien uit het voorstel 
van den hecr Fruin, zijn werkelijk grooter dan de reëele 
beteekenis van dat voorstel. 

Tenslotte zon ik nog willen opmerken, dat de heer 
Fmin rijst schijnt tc beschouwen als een product, dat op 
dit terrein een zeer afzonderlijke plaats inneemt, alsof Cl' 

eigenlijk geen ander importartikel is, dat door het han· 
del8zegel wordt getroffen. 

Ik zou het geachte lid erop willen wijzen, dat enkele 
jaren geleden een vrij belangrijke import van Santos 
koffie heeft plaats gevonden. De bedoeling waarom dit 
geschiedde, doet thans minder ter zake. De koffie werd 
hier in de markt opgenomen en er werd evenzeer in ge· 
handeld en er werden ook termijnleveringen afgesloten, als 
met de inheemsehe koffie het geval is. Dat de r~jst dus hiel' 
een op zichzelf staande plaats zou innemen, moet ik beo 
twijfelen. 

Ook de talrijke andere artikelen die aan handelszegel zijn 
onderworpen, worden voor een gedeelte ongetwijfeld inge
voel·d. Ik zie in de lange lijst van artikelen bv. huiden, 
getah, al dergclijke producten, die met zelden van buiten 
worden ingevoerd en hler in het handelsverkeer worden op
genomen en evenzeer door de speculatie kunnen worden Offi

'at. 
Wanneer de heer Frui n tenslotte nog opmerkt, dat reeds 

in 1923 een nadere overweging in uitzicht werd gesteld en 
dat in 1925 nog eens, en dat ook ditmaal in de Memorie 
van Antwoord werd gezegd, wij zullen te zijner tijd nog 
eens aandacht aan de zaak schenken, dan is dat een tege· 
moetkoming geweest in dien zin, dat noch in 1925 mijn 
ambtsvoorganger, noch ik bij dc behandeling van het voor· 
liggend ontwerp, waar de onderhavige kwestie, van onzel) 
kant bezien, buiten beschouwing stond, aanleiding vond 
al dadelijk een non pOSSumU8 verklaring af te geven. 

De Memorie van Antwoord is eenigszins langer onderweg 
gebleven dan gebruikelijk is, maar zij was in eerste instantie 
zeel' snel dOQr het departement van Financiën afgehandeld, 
maar, gevolg gevende aan de aanwijzing in het afdeelings
verslag gegeven, is ook het departement van Justitie geraad· 

(DIRECTEUR VAN FINANClilN, FRUIN.) 
pleegd, terwijl ook bij de Regeeriug de behandeling icts 
langer heeft geduurd dan gebruikelijk is. Ons antwoord is 
7-eel' snel opgesteld na het AJ'declingsverslal( en bij dat ant· 
woord heeft zich nog een oogenblik de vl'aag voorgedaan, 
moeten wij op het gebied van de rijst tegemoetkomen j Dat 
is toen niet dadelijk ontkend doch , zooals uit mijn antwoord 
van nu gebleken is, nader onderzocht en thans sta ik op het 
zeer besliste standpunt, dat el' geen aameiding bestaat de 
rijst vrij te stcllen van het handel.zegel, noch ook t.a.v. dit 
product een lager maatstaf aan te leggen van het zegel
recht, dan voor andere producten is aangegeven. 

De heer Fr U in: Mijnheel' de Voorzitter! El' bestaat 
tusschen den geachten Regeeringsgemachtigde en mij een 
afschuwelijk misverstand. De geachte Regeeringsgemaeh
tigde heeft voortdurend op den voorgrond gesteld, dat ik 
pleit YOOI' vrijstelling van den import van rijst op Sumatra. 

Ik heb het vraagstuk echter algemeen gesteld. Ik heb 
gespl'oken van geïmporteerde rijst voor de buitengewesten, 
omdat lang met alleen ter Oostkust van Sumatra, maar 
ook iu etteli,jke andere deelen van de buitengewesten mcn 
de rijst noodig heeft als volksvoedsel. 

Verder komt het mij voor, Mijnheer de Voorzitter, dat 
de geachte Regeeringsgemaehtigde en mijn persoon nogal 
langs elkaar heen hebben gepraat, omdat ik, bij mijn ver· 
gelijking mij beperkt heb tot den import en te dien aanzien 
een vergelijking heb gemaakt tussehen Java cn de buiten
gewesten en in het geheel geen vergelijking heb gemaakt 
ten aanzien van de ni et gfïmporteerde rijst. 

Als dus de geachte Regeeringsgemachtigde wat dat 
betreft mij verwijt, dat ik de zaak met juist heb voorge· 
steld, dan zeg ik, dat de Regeeringsgemaehtigde zich 
schromelijk vergist, want ik heb een vergelijking gemaakt, 
die volkomen begrijpelijk en duidelijk was. Want waar 
gaat het nu eigenlijk om j Ik krijg den indruk, Mijnheer 
de Voorzitter, dat de Regeering juist dat een klein beetje 
op den achtergrond tracht te schuiven. Het gaat hierom, 
dat het handelszegelrecht beoogt een belasting vast te 
stellen op de producten van het Land en een van die pro· 
ducten is natuurlijk rijst. Als zoodanig zal ik mij in het 
algemeen met verzetten tegen de zegelbelasting op de 
ri.isttransacties. maar wel voorZOOVel' betreft geïmporteerde 
rijst omdat die zegelhelasting in het algemeen niet beoogt 
de geïmporteerde producten te trcffen. 

Nu heeft de geachte Regeeringsgemachtigde met eenige 
moeite - ik 7.cg met eenige moeite, ~fijnhecr de Voorzitter, 
want de Regeeringsgemachtigde had een heele lange lijst 
bij 7.ich - enkele prodncten kunnen ontdekken, die onder 
deze belasting vallen, en dan toch ook misschien wel zou
den kunnen worden g-cïmporteerd. De geachte Regeerings
gemachtigde heeft daarbij gezegd , dat het nu toch wel 
dnidelijk was. dat ten aanzien van deze producten het· 
·zelfde standpunt wordt ingenomen als ten aanzien van de 
rijst. Dc Regeeringsgemachtigde \>raagt mij daarbij, wat ik 
dan eigenlijk wcl te klagen en te vragen heb. 

Miinheer de Voorzitter! Het komt mij voor, dat dit uiet 
een zeer juiste opmerking van dezen Regeeringsgemaehtig-
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<Ie was. Het gaat er hier n.l. om, dat het fe it hier nu een
maal bestaat, dat een groot deel van Indië voor zijn rijst 
is aangewezen op den import. Juist waar het handelszegel 
in de eerste plaats beoogt te treffen de producten van het 
TJand , mR!r ik er hi cl' toch \H'} op wijzen - de geachte 

llegeeringsgemachtigde kan dau honderdmaal zeggen, dat, 
waat' het gaat om kleine hoeveelheden, ook andere produc
t en. cli e /!eïmportecrd worden door dit handelszegelrecht 
worden getroffen, dat laat mij onverschillig, - dat de 
import van rijst, die een .zeer grooten om vang heeft ge
Kregen, toch hier wel verkee rt in een uitzonderLijke positie. 

Dc geachte Regeeriugsgemaehtigde heeft ook nog iets 
-verteld over de geschiedenis van deze zegelheffing en heeft 
<laarbij t erecht opgemerkt, dat in 1923 de Regeering af
wij ze nd heeft gestaan tegenover elke afwijking en dat Zij 
in 1925 haar standpunt eenigszins heeft gewijzigd, in 
zooverre, dat de Regeering gezegd heeft, dat Zij de zaak 
zou overwegen en nu in 1928 heeft de Regeering wederom 
. gezegd, dat Zij de zaak zou ovel'wegen, maar nu ik het 
.antwoord van dezen geachten Regeeringsgemachti gdc heb 
.gehoor'd , ben ik bang, dat cr van di e overweging niets 
:zal komen. Hij heeft n.1. gezegd, dat hij er heelemaal niets 
voor voelt oe zaak nog eens te overwegen. 

De heel' Van den Bu s s c h e, dil'ccte1u' va n Finan
-cië n : De overweging is teil einde. 

De heer Fr u i n : Mi,inhee,' de Voorzitter! Dit klopt 
<€igcnlijk niet met deze 'Memorie van Antwoord, want daarin 
s taat duidelijk, dat er t .Z. t. gaarne op zal worden terug
gekomen. Nu hoor ik ineens vau den geachten Regecrillgs
gemachtigde. dat de ovcnveging ten einde iR . De Regee
ringsgemachtigde heeft hier iets in het debat gebracht, wat 
mij in ieder geval wel eenigszins heeft verrast. 

De Voo I' z i t t e r: Het is toch geen rechtszaak. 

.oe hccr F ,. u i ll: Mijnheer de Voorzittc,' ! Ik geef di
rect toe, dat dit geen rechtszaak is, maar ik hoor nu den 
Regecringsgemachtigde een standpunt verkondigen , wat ik 
in ieder geval niet had verwacht als te zijn het stmldpunt 
van de Regeering. 

Tenslotte, M~ijnheer de Voorzitter, zou ik toch nog wel 
€\'cn willcn tcrugkomen op de Van Nelle's thee. Ik zou 
den geachten Regeerin gsgemachti gdc willen vragen, wa.ar
~m pl'oducten, die van speculatieve transacties zijn uitge
s loten, zooH ls Van Nelle's thee. nu maar moeten worden vrij
gesteld en geïmporteerde rijst niet. B\i mij wordt ind erdaa d 
de indJ'uk gewekt, da t wann eer men maar dicht bij het vuur 
zit, l.c. hier op Java, men veel meer kans van slagen heeft 
in allerlei zaken. dan wa nneer men ver weg op de buiten
gewcsten zit. omdat mct de betreffende belangen van de 
buitengewestr!1 niet volrlocnde l'eh ening wordt gehouden. 
in ieder geval niet met dcnzeliucn cnlstJ als men dat hiel' 
doet inzakc van Nelle 's thee. 

Ik dank U, Mijllhcer de Voorzitter! 

(DIRECTEUR VAN FINANCUIN, FRUIN.) 
De heer Van d en Bus sc h e, directeur van Finan

elen: Mijnheer de Voorzitter! De heer Fruin meent, dat 
er eenig misverstand bestaat, waar het geachte I id zeer in 
het algemeen gesproken heeft van den rijstimport in de 
buitengewesten eu ik in mijn antwoord, om nader te defi
llieeren, waarom het hier eigenlijk ging, meer naar voren 
gebracht heb den import in Sumatra 's Oostkust. Dat ge
schiedde in hoofdzaak, omdat de kwestie in het overigc !!,e
deelte van de buitengewesten werkelijk niet van vccl be
teekenis is, zoodat ik heb volstaan met aan te toon en van 
hoe gering belang de kwestie voor Sumatra 's Oostkust is. 
Ik noemde het bedrag van f 15000. Daantit blijkt echter 
tevens, boe gering de belangen zijn, die andere streken

J 

die erbij betrokken zijn, hebben en hoe weinig aanleiding 
er kan bestaan om het systeem van de handelszegel-wet
geving daarvoor te doen wijken . Dat daaraan principieele 
bezwa ren verbonden zijn, kan de heer Fruin niet geheel 
ontkelillen . 

Dat het alleen in de bedoeling zou hebben gelegen om 
speculatieve transacties te treffen, is in 1923 ook door den 
heer Van Gennep met veel nadruk in den Volksraad !laar 
voren gebracht, maar toen is bet ook in het debat nadl'uk
kelijk ontkend. Uit de stukken, die ik onlangs heb door
gelezen, blijkt duidelijk, dat van Regeeringszijde zeer na
drukkelijk is gezegd, dat het niet in de bedoeling ligt ver
schil te maken tussehen export en import en dat ook groote 
transacties voor binnenlandseh gebruik door het handels
zegel zouden worden getroffen, dus dat noch de consumen
ten noch de importeurs noch de handelaars zouden worden 
uitgesloten. Bepaaldelijk was het ook noodzakelijk - het 
is toen ook zeer uitvoerig betoogd - om den overgang 
van goederen van den producent in handen van den han
del door het handelszegel te treffen. De bedoeling van 
deze wetgeving is dus niet uitsluitend of 11 agenocg uit
sluitend te treffen de speculatie, den termijnhandel. " rordt 
dat niet gede1.-t door de geschiedenis van de totstandkoming 
del' betrekkelijke bepalingen! 

De heer F l' U in: Dat wordt wel gedekt en nog wel door 
de eigen toelichting vau de Regeering. Er staat zeer dui
delijk in de Memorie van Antwoord: 

,.De wensch van den handel om vl'ti stelling van ze
gell'eeht voor transacties in producten, op de aangege
ven wijze verpakt, is naar het oordeel der Regeel'ing 
redeliik. immers nict in striid met het karakter der 
heffing. 

De bedoeling van het handelszegell'ccht is in de eer
ste plnats, zooals" - dat heb ik reeds betoogd en dat 
ontkent de Regeel'ingsgemachtigde - "reeds hi erboven 
wordt opgemerkt, om speculatieve transacties te tref
fen ". 

Mijnheer de Voorzi lter ! Wat hebben wij aan ""n dergelij
ke toelichting 1 

De heer V a n d e n Bus s c h e, directeur van Finan
ciën : I n de ee l'ste plaats. maat' ni et uitslui tend. Jui st in 
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1923, is zeer uitdrukkelijk naar voren gebraeht, dat die 

. transacties, die inderdaad geen specnlatief karakter dragen, 
maar op dezelfde producten betrekking hebben, inbegrepen 
moesten worden in de zegelol'donnantie. 

De heer F r u in: Dan bestaat er voor deze vrijstelling 
geen reden. 

De heel' Va 11 d en Bus s c h e, directeur van Financiën: 
De vrijstelling voor Van Nelle's tabak en Van Houten's 
Cacao en dergelijke artikelen wordt door den heer Fruin 
aangevochten; ik kan mij voorstellen, dat het geachte lid er 
bezwaren tegen heeft om die vrijstelling te verleen en. Die 
vrijstelling is niet afkomstig van den aandrang uit de naaste 
omgeving. Iutegendeel, die aandrang is zeer sterk uitgeoe
fend door en van de verst afgelegen handelsstad op Java, 
Soerabaja. Het is duidelijk, dat in het klein verpakte ar
tikelen niet vallen onder het begrip: producten, dat handel 
in dergelijke verpakte artikelen, die direct gereed zijn voor 
den consument, niet kan vallen onder het begrip: produc
tenhandel. In dergelijke artikelen wordt niet gespeculeerd, 
maar ook lijkt het vanzelf sprekend, dat, wanneer iemand 
toevallig voor meer dan f 4000 aan Van Houten's cacao 

"betaalt, het onredelijk is hem het handelszegel te laten be
talen, terwijl bij transacties van geringel'cn omvang dat 
handelszegel niet betaald zou worden. Door de handelsver
eenigingen en speciaal door de Handelsvereeniging te Soe
rabaja wordt het als een groot bezwaar gevoeld, dat in enkele 
gevallen voor dergelijke verpakte goederen, wanneer de kos
t en van een partij iets meer dan f 4 000 bedragen, een han
delszegel wordt geheven, waardoor de iets grootere detail
verkoop in ongunstiger conditie komt dan de kleinverkoo
per. Aan deze grief is tegemoet gekomen. Ik vond, dat 
daartoe alle aauleiding was. 

Aan de bezwaren van den heer Fruin meen ik niet te 
mogen tegemoet komen, omdat de handel in rijst als ·ge
heel een ander karakter draagt dan de handel in derge
lijke verpakte goederen. Wanneer de heer Fruin terugkomt 
op de Memorie van Antwoord en zegt : in de Memorie van 
Antwoord staat, dat er toch wel aandacht aan zal worden 
geschonken, dan mag ik wel in herinnering brengen, dat 
ik juist heb doen uitkomen, clat tusschen het opstellen 
van de Memorie van Antwoord en deze besprekingen hier, 
de gelegenheid heeft bestaan de zaak nader onder de oogen 
te zien, en daaromtrent het standpunt van de Regeering 
vast te stellen. In dit stadium van de zaak meende ik, een 
stap verder te kunnen gaan dan in de Memorie van Ant
woord t en einde den heer Frnin de moeite t e besparen, het 
volgend jaar opnieuw op deze aangelegenheid terug te 
komen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voo r zit ter: Wij kunnen thans overgaan tot 
stemming over de ontwerp-ordonnantie in haar geheel met 
inbegrip van de door de Regeering da arin aangebrachte 
wijzigingen. 

De heer F r u in: Mijnheer de Voorzitter I Ik meen 

(FRUIN, ROEP. DWIDJOSEWOJO.) 
goed te doen hier te verklaren, dat ik te zi.lner tijd op d.,. 
door mij aangeroerde punten zal terugkomen en dat ik dus. 
geen gevolg zal geven aan den wensch van den geachten 
Regeeringsgemachtigde, cli e verwacht, dat ik dit niet zal 
doen. 

Bovendien verzoek ik aanteekening, Mijnheer de Voor
zitter, dat ik geacht wil worden, tegen de ontwerp-ordon
nantie t e hebben gestemd. 

De heer R. o e p: Mijnheer de Voorzitter! Ook ik zou 
gaarne zien nangeteekend , dat ik geacht wil worden tegen 
de ontwerp-ordonnan t ie te hebben gestemd. 

De gewijzigde ontwerp-ol'donnantje wordt zonder hoof
delijke stemmi.ng aangenomen, onder aanteekening, dat d.,. 
heeren Fruin en Roep geacht willen worden te hebben te
gengestemd. 

D e Voo 1" z it t e r: A a n deo r dei s d e b e h a n
del i n g van deo Tl t we r p-o r don na n tie tot w ij
z i gin g van d e h oog e r-o n d e l"\V ij S 0 r don n a n
tie (Ond. 3S). 

De heer D w i cl jo s e w 0 jo: Mijnheer cl e Voorzitter r 
Ondanks de zeel" positi eve verklaring van de Regeering ten 
aanzien van de overhavi ge aangelegenheid, als vermeld in: 
de Memorie van Antwoord en met waardeering voor haar
standpunt om de Rechtshoogeschool hier te lande op gelijk
'vaardig peil te houden als haar zusterinrichtingen in Ne
derland, blijf ik tegen de voorliggende ontwerp-ordonnan
t.ie bezwaren maken. Immers, de kosten van de rechtsstndi.,. 
alhier mllen, zooals reeds is vermeld in het Gedelegeerden
verslag door de voorgestelde verlenging van den duur del"" 
studie, belangrijk worden verhoogd, hetgeen door bet over
groote deel, an de lnhecmsche ouders, wier benrzen niet. 
erg ruim zijn, voorwaar als een groot bezwaar zal worden. 
gevoeld. 

De in hedoeld verslag gemaakte opmerking, dat wanneer
een der voordeelen van de studie aan de Rechtshoogesehool 
komt te vervallen, velen de voorkeur zullen geven aan de 
kortere studie in Holland, is volkomen juist. Voor zoover
ik weet, hebben sinds de oprichting dier hoogeschool eenige 
studenten hun studie alhier, na hun tweede candidaats
examen met goed gevolg te hebben afgelegd, afgebroken, 
en z,ijn daarna naar Holland vertrokken, alwaar twee van 
hen reeds na één jaar voortgezette stu'die hun meesterstitel' 
hebben kunnen behalen. 

Dat deze voorbeelden bij verlenging van den studiednur
nier te lande tot 5 jaren door meerdere zullen worden ge
volgd, is uiteraard te voorzien. In dit geval zou het doel. 
d.t aan de oprichting de .. Rechtshoogeschool hier te laude 
Ten grondslag ligt,niet tot zijn recht komen en daardoor 
illusoir worden gemuakt. 

El' is echter nog meer, M]jnheer de Voorzitter! Door 
eventueele verlenging van den studietijd zal de Indische 
gemeenschap ook nadeelen ondervinden, aangezien daar
door de afleveriug van de Indische juristen zal worden ver-
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trangel, terwij l zij bovendien den Lande meer zullen kosten 
clan wanneer zij na vier jaren kunnen worden afgeleverd. 

Voor de betrokkenen, ik bedoel de abiturienten der 
Rechtshoogeschool die in 's Lands dienst komen, beteekent 
de vcl'icnging van hun studietijd met één jaA\' een finan
cicelen achteruitgang. Immers, zij zullen in normale om
standigheden één jaar latet' in gouv('rnement~d ienst worden 
geplaatst, welke tijd van in vloed zal zijn op de toeken
ming vtlll weddcvcl'hoogingcn en pensioen. 

Op grond van een en andm' is het gevaar volstrekt niet 
denkbeeldig. dat aan de Indische Rechtshoogeschool af
bl'cuk zal worden gedaan, zooa l8 ook in het G-edelegeel'Clen. 
verslag terecht is opgemerkt. 

In dit verband ma g hiCl'bij worden gestipuleerd, dat 
mocht later de toelovp der studenten naar de Indische 
l~ echtshoogcschool niet zoo groot zijn als het behoort, 
hiervan niet gezegd meet worel'en, dat hiel' te lande nog 
g'ccn voldoende behoefte bestaat aan die ondenvijsin
richting. 

Verder heeft de R egeering IUHU' aanleiding nln ('en in 
het Oedelegeel'dcnvet'slag gemaakte opmerking, dat door 
een juistere verdccling van de leerstof over de verschil
lende jaren hel 3de stndiejaar, dat thans inderdaad te 
zwaar is, zeel' waarschijnlijk zou kunnen worden ontlast) 
verklHard, dat een zoodauige verdccling binnen het kadcl' 
del' vicl"jarige studie niet mogelijk is. Ook zeide de R e
gecring, dat de ontli1sting van het thHns overbelaste derd e 
studicjcHu·, noodwendi g overbelasting van de andere studie
jaren zou meebren gen. Van dit laatste punt ben ih: nog 
niet ovcrtuigd, }'lijnheel' de Voorzitter, W3ut yall Vf'r
sehillende zijden heb ik vernomen, aat het eerste studie
jatll' nog- licht is, 7.oo(lnt lMUl' l1I\jll bescheiden meening een 
ot tw ee vakken van het 2cle studiejaar aan de vakken 
van het lste zouden kunnen worden toegevoegd, terwijl 
het 3de studiejaar met hetzelfd e aantal vakken zou kun
nen worden ontlast dool' die vakken in het 2de studiejaar 
te doen doeeeren, zonder dat van overbelasting van de lste 
en 2de studiejaren sprake kan zijn. 

'Mijnhee r de Voorzitter! Gaarne zou ik de R egeering 
in overweging willen geven om, tel' oplos~ing van de zich 
voordoende bezwaren, de door mij voorgestane vel'deeling 
del' leerstof over de verschillende studiejaren bij wijze 
van proef in toepassing te willen brengen. Want de 
tegenwoordige r egeling der r eehtsstudie hier te lande acht 
ik in elk geval beter dan de voorgestelde. Immers, nu 
bestaat er voor de besten onde,' de beste studenten ge
legenheid, om hun studie in viel" jaren te voleindigen, 
terwijl aan df' studenten met normale capaciteiten is ge
oorloofd, ow zulks iu v.ijf jaren te doen, door de vakken 
van het derde jam' in twee jat'cn af te werken. 

Ik d11nk U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heel' IC 0 e S 0 e m 0 0 e toy 0: MijnJ,ee,' de \'001'

ZiUl'l"! Ik heb op het oogenblik drie zoons in de lJOog~tc 

Idasse del' Algemeene Middelbare School, wisknndige af
deeling, hier ter stede zitten. Allicht dat, als zij het vol-

Handelinge n. Zittingsjaar 1928-]029. 

(KOESOEMO OETOYO.) 
gende jaar voor h1..ID eindexamen slagon, er één de rechts
studie gaat volgen. 

U begrijpt dus, Mijnheer de Voorzitter, dat de thuns in 
behandeling zijnde aangelegenheid mij zeel' na aan ILCt hart 
gaat. U vel'oorJove mij dus, cr langer over te spreken dan 
ik gewoonlijk in dit College doe. 

Mijnheer de Voorzitter! Persoonlijk ben ik vóór een rns
tige, niet overhaaste, universitaire studie. Ik kan mij ech
ter heel goed indenken, dat cr ouders zij n, die om finan
cieele of andere redenen, die studie zoo kort mogelijk zou
den willen hebbeu. Ook kunnen Cl' jongelui zijn, die zoo 
spoedig mogelijk klaar willen komen, om hun ouders niet 
op kosten te jagen of - wat ook wel eens zal voorlwmen, 
Mijnheer de Voorzitter _. om zich zoo gauw mogelijk een 
aardige levensgezellin te kunnen kiezen . 

Ben ik wel ingelicht, dan staat het den student in Neder
land als het ware volkomen vrij, om zoo lang of zoo Irort 
mogelijk te studeer'en ~Is hij wil. Dáál' toch kan hij - be
houclens wellicht enlrele uitzonderingen, geheel in den ann
vang van zün studif' - te allen tijde examen docII. De 
gan~bal'c Tllcening aldaar is dan ook, dat vele studenten 
alleen in de, trouwens niet weinige en allerminst korte, 
vacanties voor hun examen werken en de rest van het jaar 
niet ,"cel anders doen dan college loopen of, misschien meer 
naar waarheid gezegd. géén college loopen . 

En toch kunnen di lzelfde studenten, hebben zij eenmaal 
de doctol'sbul verworven, het Ül de wereld zeel' vel' bren
gen. Ik wil niet zeggen, Mijnbeer de Voorzitter, dat zij 
allemaal als student boemelaars zijn geweest, maal' sommi
gen groeien op tot uitnemende juristen; anderen bl'rl1g-cn 
het tot b.v. Voorzitter van den Volksraad, .......... .......... . 

De Voo l' zit ter: 
hoop ik? 

U wordt toch niet persoonlijk, 

De heel' Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: ............ .. .... terwijl 
enkelen zelfs hnn loopbaan op den landvoogdelijkeu troon 
eindigen. 

Nn kan ik mij niet voorstellen, Mijnheer de Voorzitter, 
dat, waar deze zoogenaamde vrije studie bestaat, er vele 
studenten zijn, die de colleges geheel op den voet volgen. 
Wat zij aan parate Ir,onn is noodig bebben zijn zij verplicht 
te putten uit de bestaa nde handleidingen of uit dictaten, 
wuaL'van enkele, naar men mij verzekert, voor het doel 
heel goed zijn . Hoc zij claarbij tewerk moeten gaan, wordt 
hun dool' Z.g. repetitors bijgebracht. Dit is ook geen wcrk 
voor hoogleerm'en, die zich dus in hun colleges kUlUlen be
palen tot de groote l\juen van hun vak, hoofdzakelijk ten 
doel hebbende, om den studenten liefde voor dit vak bij te 
hrengen. Om het Vlllgair uit te cl I'Uk ken : het klam'stoo
men der studenten VOOl' de examens j s niet des hoogleeraars, 
maar wordt eenvoudig overgelaten aml repetitors. 

Nu weet ik wel, l\Jijnheer de Voorzitter, dat er aan deze 
werkwijze bezwaren verbonden zijn, o.tn. hierin bestaande, 
dat van de wetenschappelijke vorming, ook van de disci· 
pelen, die de studie (ot het. eind hebben gevolgd, somwijl en 
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niet veel terecht komt. Och, i\fijnhecl' dc Voorzitter, of 
men al of niet voor de wetenschap als zoodanig voelt, m.a.w. 
wetenschappelijk aangelegd is, ligt, geloof ik, meel' in dcn 
aard van het beestje dan aan eenige methode van college 
geven. Vast staat echter, dat de vrije studie aan de Enro
peescllc universi teiten 8choo11e resultaten heeft afgeworpen, 
ook in den vorm van geleerden van naam, die de weten
schappelijke wel'eld sieren. 

Mijnheer de Voorzittel'! Hiel' te lande heeft meJl bij 
de invoel'ing van het hooger onderwijs blijkbaar die be
zwal'en al dadelijk willen ondervangen. Men vel'deeldc de 
leerstof in bepaald afgebakende stukken - bij de Rechts
hoogeschool viel' in getal - die de student in een bepaald 
tijdvak, één jaar, moet afwerken. Korter mag het lliel, 
terwijl , wie cr langer over doet, gevaar loopt, colleges van 
lIet volgende studiejaa r te missen of minstens voor zijn exa
men te verwaal'loozeu, met het gevolg dat hij weer het 
volgende examen heelemaal niet of niet op tijd kan afleg
gen. Dit is missohien een der redenen - want andere zijn 
el' ook, Mijnheer de Voorzitter, - die de rechlsstudie hiel' 
Ie lande moeilijker maken dan iu Nederland. 

Een andere reden kan gelegen zijn in het volgende. In 
Nederland is het volgen del' colleges niet vel'}Jli ch t. Een 
hoogleeraar aldaar zal het waarschijnlijk dus niet in het 
hoofd krijgen, om op het examen over ZOQwat alles te vragell, 
wat. hij in den loop van het jaar heeft gedoeeerd. Hij 
zal zich eenvoudig tot de hoofdzaken bepalen en niet tot in 
kleinigheden afdalen. Hiel' echter, waal' de docent van de 
stndenten eiseht, dat zij alle colleges bijwonen, voelt hij 
zich min of meel' verplicht, om ook te onderzoeken of de 
examinandus alles in zich heeft opgenomen en verwerkt wat 
hij in den loop van het jaar ten beste heeft gegeven . En 
al doet hij het in werkelijkheid niet, toch vrees ik, dat de 
slndent althans verwacht, dat hij het zal doen. In die ver
wachting en bij gemis van een leider in den doolhof van 
onderwerpen, die hij denkt onder de knie te moeten heb
ben - den veel gesmaden repetitor - zal hij vóór het 
examen alle handleidingen en dictaten op het gebied van 
het examenvak doorvliegen om 'te eindigen met ... .. ......... . 
dool' de boomen het bosch niet te zien. 

.Mijnheer de V ool'zitter! Er is nog ceu ander bezwaar 
tegen de verplichte colleges en wel dit. Een student, die 
als het ware da.g in dag uit college moet loopen , heeft, 
thuis gekomen , nauwelijks den tijd om zijn vele, op het 
college gemaakte aanteekeningen te ordenen en er een fat· 
soenlijk dictaat van te maken. 

De heel' F I' U in: Die kan men koopen. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 et 0 y -0: Hier nog niet. Aan 
een gezette studie Y311 het vak aan de hand van de uit· 
stekende ha.ndleid in gen en lectuur die er bestaan kan hij 
- ujtzonderingen daargelaten - eenvoudig niet denken. 

Mijnheer de Voorzitter! Dat onder al deze omstandig
heden de resultaten van de studie aan de Rechtshooge
schooI onbevredigend zijn, laat zich zeer goed begrijpen. 
Ook de stndenten en hun ouders zijn er minder goed over 

te spreken. Dit bewijst o.m. het volgende citaat uit een 
artikel van een zekeren N. in "Jong Java" van Mei·Juni 
jl., het orgaan van de vereeniging van denzelfden naam 
van studeerende Javanen. Ik weet niet of de heel' N. een 
stndent dan wel een leerling van een middelbare school 
is, maar in dat nummer zegt hij, over de Rechtshooge
schooI schrijvende: 

.,dat de stndiestof veel te zwaar is en veet te om
vangt'ijk; dit bewijzen de slechte resultaten van de 
afgelegde examens. Vele van de studenten verlaten 
dan ook na kortel'en of langel'en tijd de hoogeschool 
om, indien zij financieel daartoe in staat zijn, verder 
in Holland te studeeren "",,""" Verlenging van de 
duul' van de studie za l n.m.m." - het is nog altijd de 
heer N. die aan het woord is, Mijnheer de Voorzitter 
- "slechts weinig verbetering bl'engen en de animo 
voor de studie aan de Rechtshoogeschool niet ver
hoogen. 

Veel betel' zou het zijn om de examens te verlich
ten, d.w.z. ze op gelijk peil te brengen met de exa
mens in bet Indische Recht in Holland, een studie, 
di e in geen geval minderwaaJ'dig is; zij is voldoende 
voor praktijk en wetenschap ......... Alle maatregelen, 
die de ontwikkeling en populariteit (van het hooger 
onderwijs hiel' te lande) tegenhouden moeten worden 
weggenomen IJ. 

'rot zoo ver de heel' N. in "Jong Java", Mijnheer de 
Voorzitter! In hoeverre zijn bewering juist is, dat de 
studie aan de Rechtshoogeschool zwaarder is dan d ie voor 
het Indisch Recht in Holland, kan ik als leek niet beoor
deelen. Maar mocbt zij waar zijn, dan is het ook in mijn 
oog minder gewenscht. Alles 11\oet worden aangewend om 
de rechtsstudie hier te lande op gelijk peil te brengen of te 
houden met die in Nederland, zoo noodig door verlenging 
van den studie-duur tot 5 jaar. Maar dit zal zeker gaan ten 
koste van haar populariteit, ook in dien zin dat zij voor 
een minder mlntal beurzen bereikbaar zal zijn. Mocht het 
dns mogelijk zijn, door verlaging der exameneischen een 
4-jarige studie te behouden zonder dat het peil beneden 
dat van de studie voor bet Indisch Recht in Holland daalt, 
dan zou ik het van mijn kant zeer toejuichen . 

Mijnheer de Voorzitter! Tot slot nog het volgende. 
Daareven heb ik gezegd dat ik leek ben op het gebied van 
het hooger onderwijs. Toch heb ik mij verstout, de onder
wjjsmetbode aan de Rechtsboogeschool alhier aan een 
critische beschouwing te onderwerpen. Mocht ik daarbij, 
ongewild, minder redelijk zijn geweest, dan zal men mij 
zeker wel willen verontschuldigen. Hoofdzaak voor mij is 
te doen uitkomen, dat althans naar mijn gevoelen de onbe
vredigende resultaten van die hoogeschool niet zijn toe te 
schrijven aan ondeugdelijkheid van het voo I'bel'eidenc1 
onderwijs, noch aan gebrek aan ijver en toewijding bij de 
studenten, doch voornamelijk aan het systeem zelf. 

Dit systeem toch, eigenlijk bedoeld als een verbetering 
van het Nedel'landsche, verdeelt de leerstof in 4 bepaald 
afgebakende stukken, aan het eind waarvan - en niet 
vroeger - examen moet worden g-edaan . Tusschentijdsch e 
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examens zijn dus niet geoorloofd, hetgeen ni et bevorderlijk 
is voor de vrij e stuclie, D e wering van de repetitors is 
het evcllmin. Deze repetitors toch plegen, naar ik hoor, de 

1 s tudenten voor het exam en klMtr te maken jn die vakken, 
waa rin zij geen li efhebberij hobben. Zijn de studenten in 
di e vakken verzekerd van hulp, dan klUw en zij zich ook 
botel' toeleggen op die vakken, waarvoor zij een zekere 
Ji efde gevoelen. De vrij e s tlld Î( in deze vakken wordt er 
dus dOO I' bevorderd . 

In di t verband juich ik het ten zeerste toe, MJjnheer de 
V oorzitter, dat de Regccring V00 111emcns is meol' assistenten 
a an te stell en. Voor mij !'est alleen, de hoop u it te spreken, 
dat deze assistenten hun assistentschap niet zullen bezigen 
Om voo I' pl'ofessor te studeeren, maar dat zij zjch weten t e 

bepalen bij het werk waat'VOOI' zij zijn aangesteld, t .w. even
a ls de "cpetitol', het klam' ma ken V<l n de studenten voor de 
examen!;. 

::VI ij Ilhec i' de Voorzi tter ! In het kort komt mijl1 suggestie 
]IÎ CI'0P nccl', dat de Rcchtshoogcschool alhi er woveel moge~ 
lijk naa" ll ct beproefde Kedcl"landsche voorbeeld wOI'dt iu· 
g-e r'icht, ui tl..'r'u<ll'd Ill et inachtneming \'<c1l1 de wijzig ingen, 
di.e de to<'stailden hier te lande evcntueeillood ig maken. De 
]oo l'stol' make men gelijk aan di e voor de studi e in Indisch 
Recht in Nederland ; het vC"plichte coll ege loopen schaffe 
111 (' 11 nf j de s1 udclltCll late men vrij te allen tijde examen te 
doen, t CI'Wij I zorg moet wO l'den gedragen, dat hun hij de 
yoorbcl'cidillg voor dat eX Hm en niet de noodi gc hulp ont
breekt. 

)l ogel\jk dn t. Hls de Rc~htshoogeschoo l in dezen zin wordt 
gCI·coq.r;l nisee l'd, de duUl' del' studie n iet behoeft te worden 
\'(' \' \ ('n~ü tot 5 :j aa\' , oi misschien slechts tot 4Y2 jaar. 

Ik da "k IT, MUll 111'er de Voo l'zitter. 

De heer Dj a. ja din i II ,g rat: Mijnheer de Voorzit· 
t e l"! Ik heb geen kinderen op de A. M. S., di e verder zullen 
kun nen s tlld ee l'el1 aHn de Hechtshoogesrhool. 

De hee ,' Ko e s 0 (' 111 0 0 c toy 0 : Die kunnen no g 
kom en. 

I De heel' Dj a din i n g " a t : Niettemjn wil ik hier een 
enkel woord QVeL' deze k westic zeggen. Ik doe dat, omdat 
ik mij niet kan vereeni gen met de beschouwingen van de 
vo ri ge sprekel'S, integendeel, ik meen het voo rstel vun de 
Regee l'in g ten volle t e moeten ondersteunen. 

I D e vO l' ige sprekcI's zij n eigenlijk van het vO l'keerde 
standpunt uitgegaan. dat all e jongeliede Ll , di e aan de 
Rechtshoogcschool studeeren, vlug en knap zi j n en niet 
behoo"en tot de middelmatigen ; het tegendeel is echter het 
ge,·al. Ve'Teweg het grootste gedeelte van de stud enten 

I 
behoort tot de midd elmatigen. 

D e heel' Dwidjosewojo begon met op te merken, dat door 
de verleng ing van den studieduur de kosten van llCt stu-
dee l'en aan de hoogeschool belangrijk verhoogd zouden 
worden. Inderdaad, maar in werkelijkheid brengt dit t och 

(DJAJADININGRAT.) 
weini g verandering, want er zijn er maar enkelen, die bin
nen vier j aar afgestudeerd zijn. 

Verder beeft de heer Dwidjosewojo gezegd, dat wanneer 
de studieduur hier verlengd wordt, zeker veel van de stu· 
dccl'cnd en, na een jaar of twee gestudeerd te hebben, naar 
lloll and zullen gaan om daar de studie voort te zetten. Dat 
i3 werkelijk in de practijk al gebeurd. Er zijn er al ver· 
seheidene naar Holland gegaan om de studie zoo kort mo· 
g'elijk te doen zijn. 1n de Memorie van Antwoord is even
wel du idel Uk uiteengezet, dat de stndie voor het Indisch 
r ceht in Holl and ni et zoo omvangrijk is als hi er, hetgeen 
hie l'toe zou kuull en le iden, dat de appreciatie der juristen 

die iu Holland zijn afgestndeerd, t en achter 7,oU staan bij 
die de"genen, die hier huu studie hebben voleindigd. 

E,· is ee n punt in de Memorie van Antwoord, dat blijk· 
baal' niet voldoende de aandacht heeft getrokken, namelijk 
dat wa nn cc l' men een vCl'geJijking maakt tusschcn de stu
di o in Holland en de studi e hic!', men moet beginnen met 
de studie voor het Nederlandseh recht, waar bovenop komt 
een gedeeltelijke studie voor het Indisch recht. Degenen 
dus, d ie hier een behoorl ijke plaatsing wenschcn, moeten 
beginnen met voor het Nederlandsch recht te slagen en 
daarnaast moeten zij toch minstens één jaur voor het In~ 
disch recht hebbeu gestudeerd . 

Wanneer men den studieduur in Holland vel'gelijkt met 
den studi eduur hier, is de duur der studie in Holland dus 
"olstrekt ni et veel korter. Integendeel, hU kan langer zijn 
dan vijf j aren. Ten slotte is cr dus geen verschil, wa nneer 
men de leerstof neemt zoo als zij hier op de Reehtsbooge· 
school gegeven wordt en de leerstof in Holand. 

V ord el' is hie l' nog gezegd gewol'den, dat de Indische ge ~ 

1l1eenschap nadeel zou ondervinden, wannee l' de s tudie 
wordt verlengd tot vijf jaren. 

Het tegendeel is waar, Mijnheer de Voorzitter! Ik ver· 
wacht, dat de gemeenschap daanloor juist meer voonleel 
zul kr'ij gen, in de eeTste plaats, omdat men min of meel' de 
zekerheid heeft , dat de studenten na vijf jaren klaar zullen 
zijn. 

1'h <1I18 \'e 1'\vH('ht men dnt zij na vier jaren de doktersbul 
zull en ku nnen halen, welk o vel'wachting echtor, zooa18 de 
pl'u,ct.\jk heeft ui tgeweze ll , in de meeste gevallen niet wordt 
vCr\'uld. Dit werkt als vit ll zcl r:SJ)l'ckenu dcprimccl'cnd op de 
betrokkenen. 

Dat de toeloop daardoor mind er zou worden meen ik ook 
te moeten betw ij felen, w ll nt wann eer er oen ige zeke l'llèid 
bij de ouders bestaat, dat de studie op die ma,üer een beetj e 
li chtcr zal worden, juist dool' cen betere verdeelin g van de 
lecl'stof. zull en e l' mee l' ouder's zijn, die dan ook genègen 
7. ijn om hun kinderen naa l' de Rechtshoogcschool te sturan. 
. De heer Kocsoemo Oeto)'o heeft hierbij gepleit voor de 

vrij e studie en dat is ju ist een zaak, die de ouders hier kun· 
nen beoordeelen. V elen van de ouders, vooral zij , die ver 
van Batavia af wonen, meenen dat er mccr controle moet 
worden uitgeoefend op de studie vau de jongelieden, ook op 
di e van jongeli eden, die aan de hoogescholen studeeren. 

l\1:ijnheer de Voorzitter! Wanneer men daarop controle 
wil uitoefenen, moet men de jongelui toch in de eerste 
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plaats verplichten tot college loopen en dan kan van de 
zijde del' hooglccl'al'en daarop geregeld toezicht worden ge
houden. 

Dat door het verplichte college loopen de examens zwaar· 
der zullen worden, meen ik ook te moeten betwijfelen want 
de wijze, waarop hier het examen wordt afgenomen, is 
n.h.v. preeies dezelfde als die in lIolland . Er worden hier 
alleen tentamens gehouden, waarbij de hoog leer aren mis
schien wat uitvoeriger op de verschillende vakken ingaan, 
dan in Europa het geval is, doch dat is hier van heel veel 
belang, omdat men op die manier juist controle kan uit
oefenen op de wijze, waarop de stndenten hier hebben ge
stndeerd. 

Verder is voor de besten onder hen deze verlenging van 
den dnnr der studie volstrekt geen bezwaar, want uitdruk
kelijk staat in de voorgestelde wijziging van de ordonnantie, 
die hier voor ons ligt vermeld, dat met toestemming van de 
Faculteit het examen ook in korter tijd dan vijf jaren kan 
worden afgelegd. Dus de besten, die korter dan vijf jaren 
kunnen studeeren, behoeven bij de bedoelde ,·cgeling geen 
nadeel te ondervinden. 

Verder zou ik de leclen van dit College nog willen verwij
zen naar de Memorie van Antwoord. Ik neem daarbij na
tuurlijk aan, clat cle heeren deze Uemori e van Alltwoord 
goed hebben gelezen. Er zijn hier verschillende argumenten 
aangevoerd, die zeer duidelijk naar voren doen komen, waar
om de vedenging van clen studieduur nooclig is. Ove,· de 
leerstof is bijv. gezegd, dat er een groot verschil bestaat 
tusehen de studie van het N.1. reebt in Holland en de studie 
hier te lande en dan is ook gezegd, op welke wijze de hoog
leeruar hieraan tegemoet komt. 

Er is voorts nog opgemerkt, dat er te weinig contact be
staat tusseben de hoogleeraren en de studenten, doch Mijll
heer de Voorzitter, dat is beelemaal uiet het geval. Het is 
mij bekend, dat de boogleerareu zich niet alleen bemoeien 
met de studie dezer studenten, doch zelfs met hun huisves
ting. Dit is dus eerder een bewijs, dat bet contact tussehen 
de hoogleeraren en studenten hier veel grooter is dan in 
Nederland. Wanneer men een vergelijking maakt tussehen 
de studenten hier en in Nederlaud, moet men niet te veel 
afgaan op de Nederlandsehe studenten. 

Men moet een vergelijking maken tusseben de Illdisr-he 
studenten in Nederland en de studenten hier en dan komt 
men tot de conclusie, dat de mislukking, althans van de 
studenten, die u it Inclië afkomstig zijn, in Nederland groot 
is. Ik heb daarvan geen cijfers, maal' ik heb wel eens een 
stuk gelezen over de resultaten van de studie der Indische 
jongelui in Nederland. welke resultaten als geheel genorr,en 
werkelijk droevig zijn. 

De beer S tok v is: Dat komt omdat zij niet stu leeren. 

De heer Dj a ja din i n g rat : Juist. Ik heb zoo juist 
gesproken over het verpliebt college loopen. Misschien ligt 
bet wel aan bet feit, dat bet college loopen niet verplicht 
is. De stndenten denken : Ik beboef niet dagelijks college 
te loopen, ik waebt tot het laatste nippertje met mijn .tudie. 

(DJAJADININGRAT, KOESOEMO JOEDO.) 
Zij doen een gebeel jaar niets aan hun studie en l1as de 
laatste twee of drie maanden loopen zij naar den repetitor 
en andere studenten en koopen d ictaten cu begilmen dan 
eens met studeeren. Daaruit blijkt hoe noodzakelijk het is 
het college loopen verpliebtend te stellen. Ik zeg nogMaals: 
Wanneer men hier een enquête houdt bij de ouders b.v., 
dan zal blijken, dat er veel meer ouders zijn, die vunr het 
verplichte college loopen voelen, dan ouders, die een vrije 
studie voorstaan. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer Ko e s 0 e m 0 Jo e do: Mijnheer de Voor
zitter! Met betrekking tot het behandeling zijnde ontwrrp 
eener ordonnantie tot wijziging van de Hooger Onderwi,js
ordonnantie in dier voege, dat één jaar verlenging o"lderga 
de thans op vier jaren gestelde studieduur aan de Eeehts
boogschool, moge ik mijnerzijds het navolgende in de Han
delingen van dit College doen vastleggen. 

Mijnheer de Voorzitter! lIet gaat hier om een wijqjging, 
blijkens de toelichtende memorie, welke het ontwerp vcr
gezelt, door de besturende organen der Hoogeschool op on
derwijskundige gronden bepaald 1100dzakelijk geoordeeld, 
ter verzekering van een vruchtdragende en volwaardige s'u
die van het Nederlandseh-Indiseh recht. Een wijziging, 
Mi,jnbeer de Voorzitter, waartegen in het Gedelegeerdt'uvcr
slag bezwaren zijn geopperd, van welke bezwaren 

Hook de Regeet'ing" - blijkens haar Memorie van 
Antwoord - "zich terdege rekenschap heeft ~egev.~n. 

toen ZU, in overeenstemming met het eenstemmig ge
voelen van curatoren en faculteit der hoogesc]wûl, be
sloot de onderhavige ordonnantie-wijziging bij den 
Volksraad aanhangig te maken". 

Tot dezen stap zou de Regeel'ing - aldus eenige regels 
verder in bedoelde Memorie van AlltWOol'd: 

"zeker niet zijn overgegaan, indien een andere mo
gelijkheid had bestaan om, zonder de hand te lichten 
met den eiseh van gelijkwaardigheid der reehtsRtudie 
met die in Nederland, waarop het studieplan is inge
steld, de in de practijk gebleken onoverkomelijke be-

. zwal'en tegen de samenvatting van dit studieplan Ül 

een cursusduur van vier janl' te ondervangen' '. 

Het voorgaande, in het bijzonder het laatstgememo
reerde, ~Iijnheer de Voorzitter, is voldoende om, waar ik 
mij immers reken tot die leden, die zich met de Regeering 
op bet standpunt stellen, dat het van het boogste belang 
is, dat de stuelie aan de Rechtshoogeschool op gelijk uiveau 
staat als in Nederland, bij mij cle overtuiging tc doen 
postvatten, dat de voorgestelde uitbreiding van het aantal 
studiejaren tot vijf als een tengevolge van de dubbele 
eisch€11 del' opleiding in Oostersch en Westcrsch recht 
volstrekt onvermijdelijke maatregel, moeilijk ander. dan 
aanvaard kan worden. 

Het is op grond van die overtuiging, Mijnheer de 
Voorzitter, dat ik zonder oenige reserve mijn stem aan :ie 
voor1iggende ontwerp-ordonnantie zal geven. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter ! 
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D·) heel' TC a n : Mijnheer de Voorzitter! Een enkel 

woord sle"hts. Jk zou kunnen volstaan met hetgeen ons ge
acht medelid, de heel' D;jnjodining'l'at gezegd heelt, te on
dm'schrijven, wannee!' ik niet op een paal' ptUltcn nog zou 

I willen wijzen, waarop miss(; hien en de hee,' Dwidjoscwojo 
en de heel' Koesoemo Oetoyo hun aandacht niet hebben 
gevestigd. 

De heel' Dwidjosewojo stelde op den vool'gL'ond, dat de 
kosten hiel' van groot belang moeten worden geacht. Dat 
lijkt mij niet juist, omdat de primaire cisch moet zijn, dat 
de standing van de hoogcscholen hiel' niet minde!' zal lijn 
dan die van de hoo gcscholen in Nederland. 

De heel' Koe s 0 e m DOe toy 0 : VOOL' den heel' Kali 
beteekenen de kosten misseltien niets. 

De hC(;I' Kan: Primair moet dus zijn, dat de eischen, 
die hiel' gesteld worden aan de opleiding, op gelijken voet 
staan met de eischen, welke iu Nederland worden gesteld. 

De heel' Dwidjosewojo heeft verder gezegd, dat ook 
voor het land de kosten belangrijk meel' zullen zijn, wan
neer de studie van viel' jaren uitgebreid zou worden tot 
een van vijf jaren. 

Het is den heel' Dwidjosewojo misschien bekend, dat het 
in de bedoeling ligt, zoo het niet reeds een voldongen feit 
is, om na viel' jaren studie geen collegegeld mecr te laten 
betalen. Dus wat de Rechtshoogeschool als zoodauig be
treft, zal de Rcgccl'ing het land dool' verlenging "an dien 
studieduUl' niet op hoogere kosten jagen. 

De heer D w i dj 0 se w 0 jo: En de andere kosten dan 1 

De heer IC a n: Mijnheel' de VOol'ûtter! De heel' Koesoe
mo Oetoyo sprak van de populariteit van de Rechtshooge
school. ~i meende nl. dat wanneer de studietijd zou wor
den yerlcn.;d, de populariteit van de hoogeschool dam'med" 
zou verloren gaan. 

Mijnheer de Vool'zitter! Ik geloof, dat het geen aanbe
veling verdient om de POPUllll'it('it Villl dl' Rcchtshoog-c
seho"l op die manier te handl",,"en, dus dool' de studie 
daaronder te laten lijden. 

Verder ZOlt ik willen wijzen op het deprimeerende, dat 
er in zit, wanneer de studenten in den vastgcstcldeu tijd 
hun studie niet kunnen voleindigen, wanneer die termijn 
op viel' jaren wordt vastgesteld. 

Het is U bekend. Mijnheer dl' Voorzitter, dat van d, 
CCl'stC' ploeg. die mCN' dan d CI'tig studenten bedroeg, 
slechts twee in het derde jaur met goed gevolg examen heb
ben kunnen doen. 

Over de vrije studie heeft de heel' Djajadiningl'at het 
noodige gezegd. Ik wil daal'aan slechts toevoegen, dat ook 
ik aanvankclijl<, tocn ik als curatol' verbonden was aan de 
Technische hoogcschool , van mccning- was, dat een vrije 
studie te vCl'l<Ïcr.cn zon zijn bOYCI1 een verpli clltc studie. 
De bezwaren, die tegen de vrije studie zijn geopperd, 111('t 

d(' ondervinding. di e daarna. 1l0~ is opgedaan te Bandoeng, 
cl'stcl'k cn mij in het geloof, dat vool'alsnog de vl',jc stucl i(' 
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niet de meest aanbevelenswaardige regeling moet worden 
geacht. Wanneer bij de Rrchtshoogeschool dc vrije stud ie 
zon worden in g'c\'ocl'd, vroes ik, dat de resultaten ten aan· 
zien van de afgeleverde abituriënten nog' bedroevender 
zullen zijn, dun nu roeds het geval is. 

De heel' S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzittet'! Na het
geen de vorige sprekers reeds naar voren hebben gebl'aeht, 
kan ik terzake kort zijn. Ik sluit mij in de eerste plaats 
aan bij het betoog van den hecr Koesoemo Octoyo, waar 
hij van meerring is, dat de univcl'sitail'c studie zoo rustig 
mogelijk moet wOI'den gevo lgd, althans onder deze voor
waarde, dat de studie natuurlijk niet al te rustig zijn voort
gang zal hebben. Voor mij is het peil van het onderwijs -
de heel' Kan heeft in dit vCl'band naar aan leiding van het 
betoog van den heel' Dwidjosewojo gesproken van een 
voorname factor - het vool'llaamste element bij de beoor
deeling van deze aangelegenheid, omdat dat maatgevend is 
VOOr de waardeering . van het onderwijs dool' de maat
schappij en door de abitul'iëntcn van welke hoogcschQol 
ook. De andere factoren, die met betrekking tot dit hoo
gel' ondel'\vijs zijn te berde gebracht, n.l. de maatschappe
lijke- en finaucieele nadeeleu, wowel voor de ouders als 
voor de leeL'lingen, zijn voor mij in verband met de kwes
tie van het peil van het onderwijs, van seeundail'en aard. 

W"t is toch het geval1 De studie aan een hoogeschool 
moet volgens mij het optimum geven van de kennis in een 
bepaald vak, dat aan die school wordt gedoceel·d. Zoo moet 
de Rechtshoogeschool een optimum van een dool' hooger 
onderwijs te verkrijgen rechtskennis geven, welke noodig 
is om het peil van de Rechtshoogeschool, vooral in verge
lijking met andere universiteiten, zoowel in Nedel'land, als 
in het buitenland, te kunnen handhaven. 

Mijnheel' de Voorzitter! Aan dat optimum van rechts
kennis mag niet, zooals ik reeds zeide. geucrogeel'd wor
den dool' andere factoren , want wegens ijnallcieele bezwa
ren of bezwaren van maatschappelijken aard zouden de 
heeren Dwidjosewojo en Kocsoemo Oetoyo toch hoogstwaar
schijnlijk wel niet zoover wi llen gaan, dat het peil van het 
ondcrwijs, door aan die bCl.waren tegemoet tc komen, zou 
worden vCl'lnagd , Deze geachte leden zondcn toch niet 
willen zeggen, dat met het oog op die bezwaren de studie
duur van 4 op 3 of op 2 jaat' gesteld zou kunnen worden 1 
Trouwens el' is ook bij de leerlingen van haast alle onder
wijsinrichtingen en bij hun onders, vooral in den Laatsten 
tijd, ecn streven merkbaar ,misschi en in verband met de 
B. B. L. 1925, om den studieduur dier inrichting ver
lengd te krijgen en aldus het peil daarvan te vCl'hoo
geil, 'l'oen ik indcl1.ijd pleittc voor een dt·Îp.jat'ige studie 
voor de Mosviba stond ik zoo sterk, omdat ik de overtui
ging had, dat achter mij als het ware de geheele lnlandsche 
maatschappij stond. 

De studie aan de veeal'tsenschool duurt op het oogenblik 
viel' jaar. Het congres van veeartsen heeft indertijd ge
pleit voor ecu verLenging daarvan tot vijf jaar, juist om 
de maatschappelijke waardeering van dat ambt te doen 
stijgen. 
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Uit een en ander volgt dus, dat ik met het l'egeet'Îllgs

voorstel kan meegaan, maar dat neemt nid weg) dat de 
bezwal'en van d~n hecl" Dwidjosewojo op mij wel indruk 
hebben gemaakt, vooral waar het de practische zijde van 
de kwestie betreft; men moet op het oogenblik de zaak 
indel'dnad vergelijken met de studie in Holland . Het feit 
is niet tegen te spreken. dat verschillende studenten hun 
studie in Holland gaan voltooien, omdat zi j daar gemak
kelijker examen kunnen afleggen. 

Dit Baht ik een jlnomalie. Nu is wel gezegd, dat men 
de reel*studie hier te lande niet moet vergelijken met de 
studie van het Indische rccht in Nederland, maar met die 
van het Nededandsche recht. Daarin ligt een grond van 
waarheid, want voor Nederland is normaal de studie in het 
eigen Nederlandsche- en voo I' .Indië in het eigen Indische 
recht. " Tunneer ik nu een en ander vergelijk, zou eigen
lijk de abnormale studie - d.W.z. de st.udie van het In
dische rocht in Nederland - ten gevolge moeten hebben 
eell verlenging van den studieduur· in Holland, evengoed 
/l Is de studie in het Javaansch in Nederland langer zal duren 
dun diezelfdc studie in het eigen land, d.i. Indië. Als men 
een vergelijking maakt ten aanzien van de studie in Neder
laud voor het Engelsch of de een of andere vreemd .. Ro
maansche of Gel'maansche taal, moot die studie lan ger zijn 
dan voor die in de eigen taal, het normale vak. 
. Het is daarom verklaarbaar, dat de heer Dwidjosewojo 
gewezen heeft op den thans bestaanden toestand, dat de 
studje in Indisch recht - waarin een element van Neder
landsch of Westerseh recht zit - in Nederland slechts 4 
jaren duurt cn die voor het Indisch recht in Indië 5 jaar 
zal moeten worden. Maar dit neemt niet wog, dat, nu de 
deskundigcn een studieverlenging noodzakeli jk achten ter 
verkrijging van het optimum rechtskennis, dat een hooge
school dien1 te geven, ik het voorstel tot die verlenging 
aanvaard. 

Maar het bli jft vergelijkenderwijs toch een zonderlinge 
kwestie, dat men over de studie van hetzelfde recht vier 
jaa I' kan doen in Holland en in Indië vijf jaar. Misschien 
kan de geachte Regeeringsgemachtigde mij daaromtrent 
nadere inlichtingen verschaffen. 

Tk dank F , }\fijnhccl' de Voorzitter. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Uit de 
m~cl('dcc1ingcn van de Itegeel'Îng zoowel als uit hetgeen 
verschillende sprekers hier in het midden hebben gebJ'acht 
is wel komcn vast te staan, dat op den grondslag van de 
tegenwoordige leerstof, een studietijd van vier jaar te kort 
is. Het bliil<t, dat vCl'scheiden studenten de Indische studie 
in de I'cehten verwisselen voor de studie in Holland 

Uit dc cijfers, dic de heer Kan hier gegeven heeft, blijkt 
verder, dat bij de tegenwoordige wijze van verwerking 
del" leerstof de I'esultaten van het onderwiis aan de Rechts
hoogcschool zeer teleurstellend zijn. 

Het is dus in de Regeering te prijzen, dat Zij - zij het 
reeds kOI·t na de instelling van de Rechtshoogeschool -
met voorstellen komt om in dezen toestand verbetering 
te brengen. 

(STOKVIS.) 
Verschil van meening kan, dunkt mij, alleen hieromtrent 

bestaan, of het geneesmiddcl moet worden gezocht, in een 
v(>rlenging van den studiet\id, of dus de fout lig t in een 
te korten studieduur dan wel, of de oorzaak van de min
der gunstige ervaringen moet worden gezocht in den 
om vang van de leerstof zeli. 

Nu heb ik, in het bijzonder na de mededeelingen in de 
Memorie van Antwoord, den indruk gekregen, dat de 
leerstof aan de Indische Rechtshoogeschool zwaarder te 
verwerken - en ook van grooteren om vang - is dan die 
aan de Nederlandsehe universiteit. Ik wil dat even door 
een en.kel citaat uit de Memorie van Antwoord demon
streeren. Daarin staat dan o.m. het volgende: 

"De onder' de studenten heerschende meening, dat 
de studie hier te lrunde zwaarder zou zijn dan in 
Nederland, kan geen betrekking hebben op de nor
male I'echtsstudie daal" te lande, n.l. die voor het 
doetornal-N ederlandsch recht. Wel is juist, dat het 
leerplan der Rechtshoogeschool meer omvat dan de in 
het Nederlandsch Academisch Statuut opgenomen 
regeling der studie van het Nederlandseh-Indisch 
recht. Zooals in <le den Volksraad bekende nota van 
den organisator del' Hoogeschool (lste gew. zitting 1924 
- Ond. 4 - stuk 5, blz. 5) omstandig werd betoogd, 
verd iende het geen aanbeveling bij de samenstelling 
van het Indisch leerplan de Nederlandschc regeling 
op dit punt slaafs na te volgen, omdat zij vakken 
opoffert, die !>ij cen volwaardige rechtsstudie met 
mogen worden gemist (een eenigszins wijsgeerige 
inleiding in de rechtsstudie, staathuishoudkunde) en 
overigens een der belangrijkste voordeel en laat varen, 

. die het Academisch Statunt in vergclijking met de 
vroegere regeling voor het Nederlandsche recht ver
toont: de differentiat ie va n de stud ie naar aanleg en 
bestemming". 

Mijnheer de Voorzitter! Bij lezing van dezen passua 
ontkomt men niet aan den indruk , dat de rechtsshldie 
hier te lande zwaarder is dan in Holland. Nu is dat, wat 
het Indisch recht betreft, vokomen begrijpelijk. Inder
daad behoort dit vak hier in het centrum vall de studie 
te staan, maar daarnaast - vergis ik mij njet - zijn de 
eischcn voor het eigenlijk westersche recht hier gelijk 
aan die van de Nederlandsche universiteit. Nn is bij mij 
de vraag gerezen, of deze volledige omvang voor de 
studie van het westerschc recht, zooals deze in Nederland 
natuurlijk terecht wOl'dt geëischt, ook hier moet worden 
gevol·derd. Kunnen niet verschillende elementen iu die 
studie, hiel' of worden geëliminec l'd of in minderen Ol11~ 

vang worden gedoceerd? 
In de Memoric van Antwoord wordt ook erkcnd, dat 

dc staathuishoudkunde hier een grootel'en factor vormt 
dan in Holland en ook de rechtsfilosofie heeft hler de 
zeer hijzondere aandacht. Ik zou, wat de staathuishoud
kunde betreft, inderdaad geen vermindering van de leer
dtof willen bepleiten, omdat dit juist aan de Nederlandsche 
universiteit een al te zeer verwaarloosd vak is. Omtrent 
de rechtsfilosofie sta ik, als leek, nog min of meer jn 
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t wijfel. De vraa g }·ijst onwillekeurig of het, waar de 
s tudi etijd v a ll vi el' jUtJ! ' te kOl,t is gebleken, geen aan
bevelin g zou verdienen, bij rechtsfilosofie eenige bep er
king in acht te nemen. 

\Vaar het nu vaststuat, da t in het al gemeen de leerstof 
hiel' omvan grijker en zwaa ruer is dan die aan de Neder
landsehe uni versiteit; en ook dat, ondanks een meer 
schooJsche studio, waal'tegen ik zekcl' in de eerstkomende 
j a ren geen overwegende bczwnl'cn zou willen opperen. die 
leerstof toch niel in den aanva nkelijk voldoend geachten 
tijd van viel' jaren k an wO l'den verwcJ'k t , zou ik will en 
v ragen, of dat niet wijst op overl adin g bij hetgeen toch 
nog maar is de jntroductie van een ho oge l'e r echtsstudie 
in I ndië. Ik vraag mij dan natuurli jk ook af , of met een 
ve l"l enging van dcn studieduur met een j aar inderdaad 
zaJ wOl'den bereikt , wat men wenscht, en ik vraag mi j 
t evens af, of 11 et niet gewenscht zou zijn, om de leerstof 
eens te herzi en in dien zin, dat men datgene eruit licht 
of vermi.ndert, wat voor de no rmale l'e('h lsstndif' nu n iet 
bepaald noodzakelijk kan wordcn geacht , 

~[i jnheer de Voorzitt er! Ik zal mij bepalen tot deze 
enkele opmerkiugen. E en eindoordeel is hier voor mij 
moeilij k t e vestigen, omdat ik t e weinig in gewijd ben, 
maa l' ik hoop , dat de Regee1Ïng erin zal slagen, met be
houd van den bestaanden omva ng del' leerstof de zeer 
ernstige gebreken, wat de r esul ta t en en ook wat de aan
t rekk elijkh p.id (ler studie aan gaat, afdoende t e overwinnen , 

De heer R oe p: lI'lijnheer de Voorzitter ! Allereerst een 
opmerkin g, di e misschien n ict zoo terzake is - maa l' de 
kwestie is l1U eenmaal in het debat gebracht - ovel' de 
\'raag: vr ij e st udie of schools{'hc stu die, Ik persoonl ij k ge
voel meel' voor vrije studie j het komt ~ voor, dat deze 
ui t een oogpunt van maa tschappelijk belang de voor keur 
verdient boven schoolsche studie. 

W nt betreft de in overweging r. ijllde voorstell en - de f!e
houden debatten hebben het reeds aangetoond - lijkt het 
Joij, dat het hi cl' gaat om een keuze tusschcn twee systemen, 
n. 1. e<'llcl'zijds l1<'t systeem, dnt de I nd ische Rechtshoogc
school ongeveer gelijkheid en in elk geval gelijkwaardi gheid 
geeft met de Nedc rlandsch e s tud ie, gcHjl<hcid en gelijk
waa rd igheid in dezen zi n, dat de in Nederland afgestudeer
den èn in Nedel"iand èn in Indië bevoegd r. ij n en de hier nf
gestudee rden èn hiel' in I ndië èn in Holl and bevoegd zij n ... 

De heer Kan: nat is niet mogelij k. 

(ROEP, DIRECTEUR VAN O. EN E.) 
met de Indische normen en losgemaakt wordt van de Ne
derlandsehe normen , 

Ik begrijp, dat een Indische studie, die gericht is op cigen 
lndisc hc behoeften, ingesteld is op eigen Indische normen, 
ren geheel andere kan zijn , een geheel anders ingerichte 
lee l·stof vruagt dan op het ooge nblik in het leerplan voor de 
R echtshoogcschool is neer gelegd . Zou men een eigen indi
sche studie hebben met uitsluitend Indische normen dan 
lijkt het mij , dat vier janr voor de volbrenging van de stu
d ie wel voldoende zouden zijn. 

~'fam', ~f tin heer d<, Voorzi tter , wU zijn nu eenrr.aal in 
,.~cde l · l u n dsch " -Indië en nu geloof ik, dat wij in dit sta~ 
dium va n lndië 's ontwikkeling aall de hoogeschool en aan 
de studenten verplicht zUn , te kiezen de gelijkwaardi ~heid 
yan de Indische op leiding aan de Ncder1andsche en ' \tel op 
~I'ond van de practische overweging, dat de hicl' Han df' 
Rechtshoogeschool afgestudeerden met de in Nederl and af
gestudeerden zullen hebben te concurreeren. Zonder n;e
l ijkhl'id tot op zekere hoogte va n beid e studies ell altbans 
zondel' oe ll volledige g'r lij kwaal'dighcid van die twee 5tudles 
zullen naar mijn ovel'tuigi ng de in Indië afgestudecrder 
in het ged rang komen e11 zull en zij in den strijd ,:'tm het 
bestaa n ten achter bliJven . Ik geloof , dat dit gevoel ook 
de curatoren en de fac ul teit heeft geleid tot de overtuiging. 
dat het in het belang van de Rechtshoogeschool en van de 
studi e is, de resultaten van de studie r.oo goed mogelijk t e 
doen zijn en dat het daarom gewenscht is den stud ietijd 
met een jaar t e verlengen. 

Zooals ik reeds zeide, in d it stad ium van I ndi ë'" onl
wikl,l'li ng geloof ik, d l:lt het goed is den stud ietijd met een 
jaar te vel' len~pn , man t' ik wil Cl' dun nog even dit a ::.m 
toevoegen, dat in mUn gcdllchtcJlgallg dan t enslotte t{'oh Dol: 
nog plaats is VOO1' de overweging van dc mogelij kheid , om 
de st ud ie aan de Ind ische Reehtshoogesehool uitslui tend t e 
richten op Indische behoefteu en die uitslui tend te stellen 
Ol' Ind ische normen. Zou d it mogelijk zijn - op het oogon
b li k betwijfel ik of dat mogelijk zou zijn ; doch in elk g"val 
is het een vraagstuk, dat de moeite waard is ovcrwc!lC'll t~ 

worden - dan lijkt hel m\i. dat wii te zijner tijd tot een 
vel'kort ing van den studieduur zouden kun nen ovel'ga.:!n; 
vool'loopig is echter mijn ovcrtuiging, dat een n iet ver lL·ngen 
van den studieduur ten nadecle zou zijn van de toektllTtstigc 
afgestudeerden in hun Ilstruggle fol' li fe" en ten n~!df'de 

van de Illaatsehappij, waarin zij zul len moeten werken. 

De heC'1' Har cl e 111 n 11, directeur van Onder wijs en 
E Cl'edif'llst : Mijnheel' oe VOOl'zitter ! I k mag wel beginnen 
met t't-'11 wool'd vun dank aan de lC'dcn - in d it ~cval !je-

De hccr Roe p: :àl ijnhccl" de Voorzitter! I k h('b de lnkkig l1c ~I'oote mcC'rderheid van de spI'ekers - die het 
]<cuze tuss('hen de srstcmen waarom het gaat, nog niet ge
steld. Wij hebben de keuze t.ussehen gelijkheid ongeveer en 
in elk geval gelijkwaardIgheid - als ik het korter mag for
mnleel'cn - tusschcn df' Nedcl'landsche en de Indischc op
leidillg' eenerzijds en een eigen Indische l'eehtsstudie andel'
z~icls . De keuze gaat dus 1ussc:hcn een [ndische opleiding-. 
d ie in hooge mat.e rekening houdt met de Nederl alldsehe 
nOl'Ill Pll en een opleiding, d ie nitsluitend rekenjng houdt 

standpunt vfln de R('~ee l'ing ten Hamd en van dit <)11tWCI'P 

hl'bben willen stennrn. Do heerell Dj ajadining l" at, Koe
socmo Joedo , Kan, Soejollo en in zekeren zin ook de 
heeren Stokvis en Roep hebben met hun betoog mij mijn 
taak, d it ontwerp tC' vCl'df'd igen. wel aanzienlijk verl icht, 
Ook pel'soonl ijk betuig ik hun daarvool' mijn dank, 

Na hetgeen van l'eg"(,cl' i ngswe~e ovel' dit. ontwerp is 
gezegd, zoowel in de Memorie van 'focJichting als in de 
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Memorie van Antwoord, behoef ik eigenlijk wel niet meer 
te verklaren, dat dit ontwerp niet met groote geestdrift 
door' de Regeering aanhangig is gemaakt. 

De heer Dwidjosewojo heeft hier nog eens nitvoerig 
de nadeelen van een verlenging van den studieduur in 
het algemeen in het licht gesteld. Het geachte lid zal 
daarbij vermoedelijk ook wel begrepen hebben, dat hij mij 
van die nadeelen niet meer behoeft te overtnigen. De heer 
Soejono heeft in dit verband in herinnering gebracht zijn 
aandeel in , den arbeid van de commissie voor de reorgani
satie van de Opleidingsscholen voor Inlandsche Ambtena
ren. Hij zal dus ook wel weten, dat ik in mijn installatie
rede bij de instelling van deze conimissie precies dezelfde 
nadeelen, die de heer Dwidjosewojo hier naar voren heeft 
gebracht en die verbonden zouden ziju aau eeu niet strict 
noodzakelijke verlenging van de vakstudie voor den Iu
landschen bestuursambtenaar, iu het licht heb gesteld. 
Van die nadeelen heeft de Regeering zich volkomen reken
schap gegeven en niet alleen de Regeering, maar ook de 
faculteit en de curatoren, die dit voorstel bij de Regeering 
aanhangig hebben gemaakt. Ook de facnlteit beeft zich 
niet ontveinsd, dat er bezwaren verbonden zijn aan de 
verlenging van den studieduur. Men kan er dus van over
tuigd zijn, dat dit voorstel uiet gedaan zou zijn, indien 
men uiet eerst alle mogelijke andere middelen zou hebben 
overwogen, om aan dit bezwaar van de verlenging van den 
studieduur te outkomen, maar dat men tenslotte geen 
andere middelen gevonden heeft. 

W at is bij deze overweging het uitgangspunt geweest I 
Het uitgangspunt is geweest, dat vooral moest worden 
voorkomen, dat de l'echtsstudie hier te lande op zichzelf 
en ook in de pub lieke waardeering lager' aangeslagen 
zou wOl'den dan de normale rechtsstudie in Nederland. 

De hee l' D e Ho 0 go: Zeer juist. 

De heel' H a l' d e m a ll, directeur van Onderwijs en 
Beredienst : Met de normale rechtsstudi e in Nederland 
bedoel ik hier ook zeer bepaald de studie voor het Neder
landsehe l·eeht. Inderdaad is in dit opzicht verschil tus
sehen den studiega ng nan de universiteiten in Nederland 
en aan de hoogescholen hiel' te lande. Waar in Nederland 
de vrij heid van studic VOO]' dc studentcn g]'ootCl' is dan 
hiel' iu Indië, br'eugt (lie vrijheid ook mede, dat de studie
gang aldaar niet bepaald, zooals hier in Indië, is ingedeeld 
in bepaalde tijdvakken, afgesloten door examens, maar dat 
feitelijk aan het beleid vau de studenten zelf is overge
laten, hoe lang zij Ovel' hun studie willen doen. Dat brengt 
intusschen mede, dat - beu ik wel ingelicht - in doorsnee 
de Nederlalldsche jUl'ist zijn graad behaalt na vijf jaren 
studie, zoodat ook volkomen juist is, hetgeen de heel' 
Djajad iningl'at heeft gezegd, dat de Nederl andsche jurist, 
die teveus dadelijk de bevoegdheid wenscht te erlangen, 
om hier in Indië benoemd te worden bi;( de rechterlijke 
macht, zelec]' lange ]' dan vijf jaar moet studcercll , omc1nt 
hij voor die bevoegdheid eerst nog moet afleggen het doc
toraal examen in het Nederlandseh-Indisch recht. 

Nu is de 'vraag van sommige heeren, mct name van de hee-

ren Koesoemo Oetoyo en Roep - en in zekeren zin ook van 
den heer Stokvis - geweest of het nu wel noodig is om hler 
in Indië het program van grooter omvang te doen zijn dan 
de Nederlandsehe onde"wijsautoriteitcn noodig en voldoen
de hebben gevonden voor de studie van het Nederlandsch
Indisch recht in Nederland . )Iijnhecr de Voonzitter, ik 
zou den beeren, die dezen twijfel in zich llebben voelen op
komen, in overweging wi llen geven, om nog eens ua te gaan, 
wat bij de ontwerp-hooger Onderwijsordonnantie in de voor
jaarw:itting van 1924 ovcr het studie- en examenplan vau de 
komende rechtshoogeschool werd opgemerkt in de nota van 
den orgauisator van deze hoogeschool, professor Scholten. 
In deze nota is uitvoerig aangegeven, welke gedachten prof. 
Scholten hebben bewogen bij het maken va n een plan, dat 
niet slaafs navolgde hetgeen kort tevoren in Ncdcdand was 

gebeurd, maar dat zich geheel richtte op de specifieke be
hoeHen - en dit ook in antwoord aan den heer Roep -
van Iudië. 

Wat zijn n .l. de Indische normen, zooals die hier dool' 
deu heer Roep naar voren zijn gebrachtY ViTat zijn de spe
cifiek Indische behoeften, waarin voorzien moet worden bij 
het o~etten van een academische studie in het recht' Die 
komen hierop neer, dat hicl' te lande geldt, zoowel Oostersch 
als Westersch recht ; in zeer sterke mate Westers~h recht, 
maal' daarnaast toch ook in groote mate Ooste.rsch recht_ 
Het is dus bepaald onvermijdelijk - en op dit standpunt 
heeft de organisator' van de hoogeschool zich ook gesteld -
dat de Indische jurist voor beide deelen van het recht een 
voldoenden grondslag krij gt. Die dubbele eisehen van 
Oosterseh en Westersch recht zijn inderdaad zwaarder dan 
de normale eischen voor ecu opleiding in nationaal recht. 
De organisator van de hoogeschool heeft dan ook in zijn 
110ta gezegd, dat de vraag: Westersch of Oostersch recht 
eenvoudig in dit verband ni et kon worden gesteld; nien had 
zich op die twee doeleinden in te richteu. Dat daardoor 
het programma zwaarder moest zijn dan het programma 
voor het Ned" rlandsch-Indiseh recht in Holland, is ook door 
professor Scholton breedvoerig betoogd. Hij heeft - het is 
er niet met zooveel woorden uit te lezen, maar tussehen de 
regels dool' leest mon dat onmiddellijk - aangevoeld, dat 
het studieplan in het academisch statuut opgesteld voor de 
studie in het NederlaJldsch-Indisch recht in Leiden, eigen
lijk beneden de eisehen blMf, di e hier aan een behoorlijk 
gevormd jurist moesten worden gesteld. Hij heeft daarhij 
0.80, gewezen op het ontbreken in dat sturuoplan van een 
cerrigszins wijsgeerige inleiding in de l'eehtsstudie, op het 
ontbreken van een zeer belangrijk vak - als zoodanig ook 
door den heel' Stokvis er'kend, - ·als de Staathuishoudkunde. 

Ik noem als verder verschil, dat het studieplan ook om
vat, wat het Nederlandsch studieplan niet heeft, de socio
logie, - ook een zeel' belangrijk vak, - en het intergentiel 
reeh t, en dan heb ik er nog niet eens bij gerekend de vakken, 
welke hier geëischt wOI'den in het 4e gedifferentieerd stu
diejaar, waaronder ook verschillende vOOI'komen, die in Lei
den niet worden geëischt. 

Als men hier dus zou willen aandringen op een vel'lich
tin g va n het studieplan van de Rechtshoogeschool, en wan-
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noor men met den heel' Koesoemo Oetoyo zich op het stand
punt zou willen stelleu, dat wij nl tevreden mogen zijn , 
wrumeel' dat studieplan niet verder 1'eikt dan de studie 
voor het Nodel'landseh-Indiseh recht in Leiden, dan geloof 
iJ" clat men zich toch niet voldoende rekenschap geeft van 
wnt de gevolgen hio1'V<111 zullen zi jn voor de toekomst. 

Ik voor mij vrees altJlal1S zeer, ~fijnheel' de Voorzitter, 
dat deze Indische juristen, - indien zij op dien door we· 
tensehappelijke mannen als eigenlijk ontoereikend erkenden 
grondslag hun functie hiel' moeten uitoefenen, en moeten 
mededingen met volwaardige juristen in Nederland opge
leid, - dan r eden zouden kunnen hebben om de Regeering 
te verwijten dat Zij hen indertijd hiel' niet heef t opgeleid 
tot werkelijk volwaardige Indische juristen. 

Wanueel' men dit vooropstelt, dan ben ik overtuigd, dat 
er weinig meeningsvcl'schil zul bestaan, dat het studieplan, 
dat 1110t zorg dool' professor Sc11oltel1 is ontworpen, niet 
voor verlichting vutbuul' is zonde]' gevaar voor mindel'waar

digheid van de studie. 
De vraag blijft dan nog te beantwoorden: I s het mo

gel ijk : mrt behoud van het studi eplan de studie zoodanig 
over de verschillende leerjaren te vcrdcelen, dat de be
Z\varCll die gevoeld zijn, kunnen worden ondervangen, zou
del' dat men behoeft o\'er te gaan tot verlenging van den 
studieduur! 

DC7..e V1'3Hg is mot name dool' den hecl' Dwic1josewojo 
gesteld. Ik zou den hecr Dwidjoscwojo wi llen antwoorden, 
dat 11 et \'anzelf spreekt , dat ook dit punt dool' de faculteit 
behool'lijl{ is ovel'Wogell , ma UI' con dergelijke vCl'decling, als 
hij zou wenschen , is inderdaad niet mogelijk zonde!' de 11a
deel en, die thans in stctlke mate worden gevoeld in het derde 
studiejaal' over te brengen naar het eerste en tweede stu
diejaar. 

Ik zou in dit \'erband den heel' Dwidjosewojo ook in 
I. el' innel'in g willen brengen, dat dool' prof. Seholten in ziju 
schema VOOl' de hoogeschool het een en andcI' hi ~ I'ovel' 

is gezegd. Hij heeft daarin verklaard, dat zijn plan ook 
uitging van deze gedachte, dat de studie zich in de eerste 
plaats moest bewegen van het gema kkelijke, eenvoudige tot 
h et moei1ijl<c, meer ingewikkelde, en in de tweede plaats 
Vfi n de gebondenheid tot de vl·ijheid. Op het oogenblik is 
de toestand zoo, dat in het cerste stndiejaar dert'ien col
leges worden gegeven, in het tweede vijftien en in het der
de, meest overbelaste studiejaar twintig colleges. W anneer 
men die twintig collegeurcn ~Oll willen overhevelen naar 
het eerst o en tweede studiejaar, gesteld dat dit mogelijk 
;,ou zijn, zo nder in de geregclde voortschrij din g van het 
ondel'w\is bclemm edngcn aan t e brengen, dan zou de stu
diet.ijd in l1 et eerste en tweede studiejaar inderdaad te 
lan g worden om dc studenten nog behoorlijk gelegenheid 
te geven voor vrij e studie. De ervaring heeft de faculteit 
geleerd, dat een aantal van twaalf college-uren per week 
eigenlijk het meest gewensehte is om de studenten, ook 
buiten de v"canties, voldoende gelegenheid t e geven tot 
7.elf-werkznamheid en tot eigen ontwikkeling. 

Ik geloof daa;om, Mijnheer de Voorzitter, dat ik den 
heel' Dwidjosewojo geen bevredigend antwoord zal kunnen 

Handelingen. Zittingsjaa r ]928- 1929. 

geven op zij n Vl'aa g, of de vel'deeling van den studietijd, 
zooals hij zich die gedacht heeft, voorloopig ni et eens, bij 
wijze van proef, in toepassin g zou Jnll1nen worden gebracht, 
want van tc vOl'cn stant eigenlijk al vast, dat een der
gelijke procf werkelijk groot nadeel zou toebrengen aan 
het onderwijs. 

Voor mee]'(1ere vrijheid bij het onderwijs is, als ik het 
goed heb begrepen, ook dool' den beer Koesoemo Oetoyo 
gepleit. Ook daa rop zou ik den geachten spreker willen 
antwoOl'dcn met een vel'\vijz ing naar hetgeen op dit punt 
dool' Prof. Scholten in zijn nota in het midden is gebracbt 
en 11aar hetgeen ook door den hee l' Djaj ad inin grat en an
dcre leden in dcze zaal nog eens is aangcvoerd ten betooge, 
dat el' inderdaad hiel' in Indië wel aanleiding bestaat om 
niet dc zeel' grootc vrijheid , dic in Holland bij de studie 
is gelaten, toe te staan. 

Da n heeft de heel' Koesoemo Oetoyo ook nog in het vier
de punt Ban het slot van zijn rede el' op aangedrongen, den 

studenten " dj te laten ten allen tijde cxamen te doen. 
Mijnheer dc Voorzittcl' ! H et is. geloof ik, den heel' Koe
soemo Oetoyo niet bekend, dat het r eglcmcnt van de hooge
schooi soepel genoeg is om de faculteit in de gelegenheid 
te stellen candidaten, die minder gelukkig zijn geweest bij 
een examen, ook binnen den voorgeschreven tijd voor de 
tweede maal in de gelegenheid te stellen, dat examen af 
tc leggen. Wel is juist, dat art. 26 van dat r eglemeut voor
schrijft, dat in bet algemeen tot de examens alleen wordeu 
toegelaten zij , die de colleges tel' voorbereiding daarvan 
gercgeld hebben gevolf!d, ma,w de faculteit is ook op dit 
punt bevoegd, vall de regelin g' af te wUkcn. Verder knu
nen de examens worden afgenomen, zoowel vóór als na de 
vacantics en voorts heeft de faculteit ook vrijh eid om op 
andere tijdstippen examens af t e nemen. Dus zoo gcbon
den als de heel' Koesoemo Oetoyo ziel1 dat dacht, is dc 
examel11'egcling voor de studenten niet. 

Ik meen, dat ik ook den heer Soejono in wat ik zoo even 
heb gezegd, voldoende beantwoord heb op zijn opmer
king, dat hij het toch eigenlijk een anomalie vond, dat 
de studietijd in het Indisch r echt in Holland korter duurt 
dan de studie voor het Indisch rceht hicr te lande. De 
heel' Soejouo zal, meen ik, begrepen hebben, dat wanneer 
wij vasthouden aan het studieplan, zooals het met groote 
zorg is ontworpen dool' Prof. Scholten en zooals dit studie
plan inderdaad het optimum geeft, dat dit geachte lid zoo 
noodzakelijk acht, wij hier dan meel' moeten vragen dan 
thans in Holland wordt gevorderd van de studenten in het 
Indisch recht. 

De hecr S 0 e jon 0: Wordt in Holland niet te weinig 
gevraagd? 

De heel' Har d e man, dil'ecteUl' van Onderwijs en 
Eeredienst: Dat is een conclusie, di e ik aan den hcel' Soe
jono overlaat te trekken. 

l\1:ijnh eel' de Voorzitter! Het is misschien wel aardig hier 
in dit verband even de aandacht van de vergadering erop 
te vestigen, dat bij de uitvoeri ge bespreking, die het plan 
van Prof. Scholten in de voorjaal'szitting van den Volks-
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raad in het jaar 1924 gevonden heeft, reeds dool' eenige 
leden van den Volksraad de opmerking werd gemaakt, dat 
zij liever zouden zien, dat het studieplan del' Reehtshooge
school werd ingericht op een normalen stndieduur van vijf 
jaren. 

Bij de mondelinge beraadslaging was het Mr. Wiessing 
- dus iemand, die in deze met eenige kennis van zaken 
kon oordeelen - die zich tot tolk maakte van de gevoelens 
van deze leden en el' opnieuw op aandrong het plan, waar
aan hij zijn volledige adhaesie kon geven, over vijf jaar 
te verdeelen, in plaats van over vier jaar, omdat het hem 
voor vier jaar te gecomprimeerd leek. 

De Regeeringsgemachtigde - mijn ambtwoorganger -
heeft toen geantwoord, dat dat een zaak was, die beoor
deeld moest worden dool' de faculteit en dat, als de faculteit 
t.Z.t. zou oordeelen, dat het noodig was daartoe over te 
gaan, dit zou geschieden, dus als zoo danig komt dit voor
stel niet geheel onvoorbereid of onverwacht. 

Ook den heer Stokvis meen ik voldoende geantwoord te 
hebben op de vraag, of de leerstof eigenlijk niet voor ver
mindering vatbaar was. Inderdaad is dat niet het geval. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat ik hiermede alte 
sprekers beantwoord heb, maar tot slot zou ik nog wel 
even willen citeeren, wat de voorzitter van de facnlteit bij 
het uitbrengen van zijn laatste jaarverslag over deze zaak 
gezegd heeft en meer speciaal naar voren willen brengen 
wat prof Van Kan als opvoedkundige winst van de verlen
ging van den studietijd heeft gestipuleerd. Prof. Van Kan 

zeide : 
"""" """,,. dat van de studenten aillus zal worden 

weggenomen ue druk cener al te bezwarende taak" 
en dat vel'der zou worden verkregen "deze zedelijke 
winst, dat veel toleUl'stelling hun zal worden bespaard". 

Ik meen, dat ook de heer Kan el' zooeven op gewezen 
heeft, dat pel' slot van rekening als de ervaring leert, dat 
de studie in vier jaren niet kan worden volbracht, dat dus 
de overgroote meerderheid van de studenten er vijf jaar 
over moeten doen, het voor de betrokkenen al heel teleur
stellend en deprimeerend moet zijn, wanneer zij dat doel 
moeten bereiken na enkele teleurstellingen te hebben onder
vonden bij de exameus. De kans daarop wordt in ieder geval 
zeer aanzienlijk verminderd dool' de voorgestelde verlenging 
vau den studietijd tot vijf jaren, die gelegenheid zal bieden, 
de stof rustige!' en volgens een meer geregeld tempo af te 
werken dan thans het geval is, terwijl aan den anderen 
kant de zeer begaafde studenteu de gelegenheid blijven be
llouden, de stndie toch in viel' jaar te volbrengen. 

Dus, Mijnheer de Voorzitter, uit dit oogpunt beschouwd 
geloof ik, dat ik de vergadering met volle overtuiging kan 
.adviseeren, haar ndhaesie aan dit ontwerp te geven. 

De heel' D w i dj 0 S e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Mijn bezwareu tegen de ontwerp-ordonnantie zijn gedeelte-
1ijk door ons geacht medelld, den heer Djajadiningrat en 
gedeeltelijk door ons geacht medelid, den heel' Kan bestre
den, maar zij ziju alle dool' de Regeering gedeeld. Ik acht 

(DWlDJOSEWOJO, KOESOEMO OETOYO.) 
mij er dus van ontslagen, beide heeren van wederwoord te 
dienen. 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft gezegd, dat de 
Regeering eerst tot dit voorstel was overgegaan, nadat Zij 
zich rekenschap had gegeven van de bezwaren en dat Zij 
ook aUe mogelijke middelen, dus ook het dool' mij naar voren 
gebrachte, heeft overwogen. Maar ik betrenr het alleen, dat 
Zij niet genegen is, om daarmede een proef te nemen, want 
ik voorzie, 'Mijnheer de Voorzitter, dat na de verlenging van 
den studieduur hier te lande de studenten, na het candi· 
daatsexamen, veel meel' dan tot nu toe het geval is geweest, 
naar Holland zullen gaan, om daal' hun studie voort te 
zetten. 

De heel' Kan: Maal' dat kost in elk geval meel' . 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Dat is nog niet te zeggen. 
Maal' het is een feit, dat een neef van mij, de heer Soewarso, 
nadat hij het tweede gedeelte van het candidaatexamen had 
afgelegd, en gedurende de eerste helft van het derde stu
diejaar hier college had geloopen naar Holland is vertrok
ken en aldaar zijn studie gedurende zes maanden heeft ver
volgd, waarna hij slaagde voor het tweede gedeelte van zijn 
doctoraal examen. 

De heer F r u i 11: Dat is zeker een erg knappe jongeu! 

De heel' D w i dj ase w 0 jo: Dat is een feit. 
Wat betreft de vraag van vrije stndie of niet, schaal' ik 

mij aan de zijde van de tegenstanders del' vrije studie, maal' 
alleen zoolang hier in Indië de hoogeschoolsfeer nog niet is 
geschapen. Later, als die sfeer hier in Indië is tot stand 
gekomen, kan de vrije studie wel worden ingevoerd, omdat 
de studie daardoor gemakkelijker wordt gemaakt. 

Ik dank U, Mijuheer de Voorzitter. 

De Voo l' zit tel' : Ik vermoed, dat er nog vele Jeden 
zullen zijn, die in tweeden termijn het woord zullen willen 
voeren j ik acht het daarom beter, nu eerst te pauzeel·p~. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die tel' 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 11.08 uur v.m. voor e'!nigeu 
tijd geschorst en daarna hervat. 

De heer Koe s 0 C In 0 0 eto'y 0 : Mijnheer de Voor
zitter! In tweeden termijn zal ik zeer kort zijn. omdat mijn 
bedoeling, toen ik in eersten termijn het woord vroeg, al
leen was, eenige suggesties te geven . 

Alleen zou ik den geachten Regecl'ingsgemachtigde nog 
dit willen vragen: Hij heeft gezegd, dat de studie voor 
het Indisch recht feitelijk voor de behoeften en de toestan
den hier te lande niet toereikend is. Als dat zoo wordt 
toegegeven, zou ik wil1en vragen, waarom het statuut van 
het Indisch recht dau nog altijd wordt gehandhaafd. 

Ik dank U, Mijnheer de Vool'zitter! 
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De heel' S 0 e j o n 0: l\fijnheer de Voorzitter! De hecl' 

Koesoemo Oeloyo heeft voor mij de zaak wel gemakkelijk 
gemaakt. 

Ik ben natuurlijk, 7...ooa18 ik in eersten termijn reeds heb 
gezegd, vóór het Regeeringsvoorstel. Ik aeht het bepaald 
noodzakelijk, dat het optimum gesteld wordt op hetgeen nu 
dool' de faeulteit en door de Regeet'ing wordt voorgesteld 
uI. een kennü\ die verkregen kan worden met een 5-jal'ige 
studie. 

1\laa1' ik kom toch nog even terug op de vergelijking vall 

de studie van het Indisehe recht hiel' Ie lande met die III 

Nederland. Als het juist is, dat een verlenging van den 
st udieduur allemoodzakelijkst is - en daaraan twijfel ik 
niet, aangezien natuurlijk de faculteit in deze niet over één 
nacht ijs is gegaan en de directeur van Onderwijs en Eel'e
dienst, clie in het algemeen juist altijd v.oor vet'kol'ting van 
den studieduur gepleit heeft, ook met dit vool'stel komt -
moet ik, bij vergelijking van de studie hier te lande met 
de stndie van het Indische recht in Nederland toch wel tot 
de conclusie gekomen, dat deze beide studies niet gelijk
waa.rdig ZIJn. ]~~ en andere gevolgtrekking is niet mogelijk. 
Maal' is dat een juiste toestand ? 

De Voo l' z it t e r: Over de studie van het Indisch 
l'echt in Nederland zullen wij ons nu maar niet druk ma
ken j dat is niet aan de orde. 

De heel' S 0 e jon 0 : Maal' de in Nederland afgestu
deel'den komen naar Indië, Mijnheer de Voorzitter en het 
gaat om de maatschappelijke waul'deel'illg van hun volbrach
te studie. 

De heel' St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! In mijn 
aanvankelijken indruk, dat de leerstof, in vergelijking 
met de normale rechtsstudie in Nederland, zeer om
vangrijk en ook zwaar is, ben ik versterkt door het 
antwoord, dat ons hiel' van regeeringswege is gegeven. 

De normale studie is reeds zwaarder, doordat Indisch 
recht en Westersch (Nederlandseh) recht beide in vollen 
omvang op het programma staan en ook behool'en te 
staan. Maal' bovendien zijn el' nog verschillende vakken in 
het Indische leerprogramma, welke Of in Holland uiet 
verplieht zijn, of waaraan hier zwaardere eischen zijn 
gesteld. De sociologie bijv. wordt, vergis ik mij uiet, als 
speciaal vak aan de N ederlandsche universiteiten niet 
gegeven. Sociologie is zoo simpel of zoo ingewikkeld als 
men het wenseht op te vatten. Mijn bezwaren zouden voor 
een deel reeds zijn weggenomen, wanneer men hiel' te 
lande slechts de sociologie niet al te ingewikkeld zou wil
len doeeeren. Ik uit hiel' geen verwijt. Ik weet uiet, hoe 
de sociologie wordt gedoceerd, maar wordt het vak gedo
ceerd in zijn vollen, en dan nog zeer onbestemden omvang, 
dan is het een nieuw en zwaar vak. 

De leerstof van de Rechtshoogeschool hier is, dunkt 
mij, niet alleen gelijkwaardig aan de Nederlandsche 
studie. maar zclfs zwaardcr. 

Waat' nu de gcaehte Regeeringsgemachtigde heeft ge-

(STOKVlS, DIRECTEUR VAN O. EN E .) 
zegd, dat de no rmale duu!' vnn de studie in Holland, het 
Indisch recht inbegrepen, ook 5 jaar bedJ'aagt el' waar 
de stof daal' minder omvangrijk is, gevoelt men toch wel, 
ho e het Indische programma, ook bij afwerking in 5 jaar, 
ernstig zal blijven drukken. 

De heel' Kan: Hier is een verplichte studie! 

De heel' Slo k v i s : Dit verzacht mijn opmet'king 
geenszins. 

Daal' komt nog iets bij , waardoor mijn bezwaren klem
mender worden. :M:en moet niet vergeten, dat in het 
Westen het volgen van hooger onderwij s reeds heeft 
plaats gehad gedurende vele eeuwen, dool' vele geslachten. 
Nu is er geen sprake van - dat is mijn overtuiging -
dnt de intelligentie, de aanl eg en het opnemingsvel'mogen 
\'an de jongelni hiel' te lande in welk opzicht ook lager 
zouden moeten worden aangeslagen dan die van de 
wcsterschc studenten; maar ze zijn toch in Zoovel're in 
het nadeel, dat zij nog niet beschikken over - wat ik 
zou willen no emen - de door vele generaties heen "ver
WOrven eigenschap " . om de voor hen nog betrekkelijk 
ni euwe leerstof meel' volkomen en meel' gedegen in zieh 
op te nemen, hoewel dat met elke nieuwe generatie, ja, 
als het ware bij den dag verbetert. 

Ik hoop ten zeerste, dat men met ecn vijfjarige opleiding 
zal slagen in een volkomen en deugdelijke verwerking van 
de leerstof, maal' wcllicht is Cr aanleiding tot dezen wenk : 
beperk de lecl's tof, wat de vrlkken betreft, niet, maar laten 
de hoogleûl'al'cn b~j dc toediening van de leel'stof vool'nl 
rckening houden met de bezwaren, die hiel' zijn geopperd. 

De heer H ar cl c m <ll\ directeur van Onderwijs en 
Eeredienst: Mijnheer de Yoorzitter! Ook ik kan met mijn 
antwoord in tweeden termijn kort zijn. 

De heer Dwidjosewojo is nog eens even teruggekomen 
op het bezwaar, dat hij aanvoelt, elat bij behoud van dczcn 
toestand het verscldjnscl zieh nog wel veel zal voordoen, 
dat candiclateu, die 111e)' het eandiclaatsexamcn hebben af
gelegd, naar Holland r.nllcn gaan om verder af te studee
ren. Inderdaad bliift dat CCl' bezwaar, maal' in dit op
zicht verschil ik met den heer Dwidjosewojo van gevoelen, 
dat lk lliet geloof, dat deze overgangen naar de studie in 
Nederland op den duur werkelük ecn grootcll omvang zul
len aannemen. Ik heb nog genoeg vertrouwen in den nuch
teren zin van onze studenten, dat zij ook zulten aanvoelen, 
dat hun belang )ll the long run II er zeer zeker meer mede 
gediend is, de volwaardige rcchtsstudie in Indië te vol
tooien , dan de risico 's te nemen van een studie in Leiden, 
die inderdaad niet van dien omvang is als de studie hier 
tc lande. 

De heel' Dwidjosewojo heeft ook nog even de kwestie van 
de vrije of meer gebonden studie besproken en gezegd, dat 
hij zich voorloopig r ekende ondcr de tegenstanders van de 
vrije studie voor het hooger onderwijs hier te' lande, maar 
hoopte en verwachtte, dat men, wanneer maal' eenmaal de 
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hoogeronderwijs·atmosfeel' hier geschapen zou zijn, ook het 
z.i. juistere systeem van geheel vrije studie, zooals dat in 
Nederland bestaat, ZOll kunnen invoeren. Ik heb daar mij· 
nerzijds eigenlij k weinig over te zeggen. In hoofdzaak ben 
ik het ook met den geachten spreker eens; alleen zou ik 
hem er nog wel even op willen ,vijzen, dat de studie, al 
is die hier te lande minder vrij dan in Holland, ook vol· 
doende rekening houdt met dit belang van het hooger on· 
derwij , uat veel moet worden gevraagd van de zelfwerk· 
zaamheid van de studenten. Ik heb zooeven reeds gezegd, 
dat dat ook de gedachtengang was van den ontwerper van 
het studieprogram van de Rechtshoogeschool, dat deze studie 
moest gaan van gebondenheid tot vrijheid. Inderdaad is 
dat ook het geval, want met name in het hoogste studie
jaar, waarbij de differentiatie intreedt tusschen de vier 
verschi1lende studïerichtingen, ziet men toch, dat de tudie 
eigenlijk in wezen even vrij is als die in Nederland. 

De heereu Koesoemo Oetoyo cn Soejono hebben gevraagd 
of, wanneer nu blijkt, dat bet studieplan van het academisch 
statuut in Nederland voor het Nederlandsch·lndisch recht 
niet geheel beantwool·dt aan de eischen, die wij hi er .in Indië 
gemeend hebben tc moeten stellen voor de vormÎllg van 
volwaardige juristen en er dus geen gelijkwaardigheid, zoo
aIs deze heel·en zeggen, bestaat tusschen de studie voor het 
Nederlandsch·Iudisch recht te Leiden en de studie voor 
meester in do rechten hier te Batavia, daaraan verder niets 
meer is te doen. 

l\tijnheer de Voorzitter! Het is natnurlijk verbazend 
moeilijk om daaraan van onzen kant iets te doeu, dat is 
een zaak, die de Nederlandsche ouderwijsautoriteiten aan· 
gaat, maar ik kan in dit verband wel mededeelen, dat 
het in de bedoeling der Regeering ligt, om de bezwaren, 
die hiel' worden gevoeld tegen die ongelijkheid, olldcr de 
aandacht te brollgen van de Nederlandschc autoritciten. 
Verder kan ik den heeren mededeelen, dat, naar ik verno
men heb ook in Nederland iu den laatsten tijd een uitge
sproken st'·even bestaat om de eiscben voor de studie in 
het Nederlandsch-l ndisch recht te verzwaren . 

De heer Stokvis is eigenlijk weer teruggekomen op de 
vraag: wordt hier niet te veel geëischt Y De beer Stokvis 
heeft ook deel genomen aan de beraadslagingen in den 
Volksraad ovcr de hooger-onderwijs·ordonnantie, toen het 
schema van professoT SchoIten hier zeer nitvoerig bespro· 
ken is. Als do heer Stokvis zich nog eens de moeite zou wil· 
len getroosten, om dat schema van professor Scholten na
der te bestudceren, dan ZOll hij zien, dat professor Scholten 
inderdaad nict zoover is gegaan, als de geaohte spreker 
het heeft voorgesteld, n .l., dat deze opleiding moest om
vatten in den vollen omvang het Ncdcrlaudsch recht en in 
den vollen omvang het Nederlandsch-Indisch recht. Pro
fessor Scholton heeft zich zeer duidelijk en zeer nadruk
kelijk op het standpnnt gesteld, dat wij, waar ~vij hier bij 
het begin vrij waren, ons vooral moesten hoeden voor 
slaafsche navolging van Nederland ook ten aanzien van de 
studie voor het Nederlandsch recht. Hij zegt daaromtrent: 

"De regeling van de stndie van het Nederlandsoh 
reoht in dit statuut" - dat is bet academisch statuut 

(DIRECTEUR VAN O. EN E., VOORZITTER.) 
- "was te zeer gebonden aan historisch geworden toe
standen, zij is te veel het gevolg geweest van een 
compromis tusschcn verschillende stroomingen, dan 
dat zij, waar hier te lande het Hooger Onderwijs in 
de rechtswetenschap geheel nieuw moet worden opge
bouwd, onveranderd zou kunnen worden overgenomen. 
Trouwens, dat zou reeds hierom onmogelijk zijn, om~ 
dat zij uit den aard der zaak met de specifiek Indische 
belangen geen rekening hondt". 

Hieruit blijkt dus, dat de bedoeling en cle opzet van het 
stndieplan voor de Bataviasche Rechtshoogeschool is ge
weest het zoeken van een compromis tusschen hetgeen voor 
een zuiver Nederlandsch jurist, geplaatst in het Nederland
sche milieu, als minimum geëiseht wOl'dt en datgene, wat 
hier geëischt moet worden van den N ederlandsch·Indischen 
jurist, die ook het recht van Oostcrschen oorsprong moet 

kennen. 
Ik zou dus stelling moeten nemen tegen dezen indruk, 

die wellicht door de woorden van den heer Stokvis zou 
kunnen zijn gewekt, dat hier in Batavia eigenlijk nog meer 
gevraagd wordt dan in Nederland aan den Nederlandseben 
jurist, die daarna zich bekwaamd heeft voor bet examen in 
het Ncderlandseh:Indiseh recht. 

Mijnheer de Voorzitter ! De geachte spreker heeft ten
slotte nog den wenk willen geven aan de hoogleeraren, dat 
zij niet de leerstof moeten beperken, maar het door hun 
onderwijsmethode - als ik den geachten spreker goed be
grepen heb - den studeerenden gemakkelijker moeten 
maken om de leerstof te verwerken. Ik geloof, dat die wenk 
ovcrbodig is, omdat ik wel den indruk heb, dat de hoogleer
aren steeds daarmede rekening houden, maar dat zij daar
bij natuurlijk gebonden zijn aan den aard van het hooger 
onderwijs, dat in deze zeer wezenlijk verschiit van het mid· 
delbaar onderwijs en het voorbereidend hooger onderwijs. 
Ik bchoef dit hier, geloof ik, niet nader te betoogen; ieder 
zal dit \"oor zichzelf wel aanvoelen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen hiermede alle sprekers 
in tweeden termijn voldoende te hebben beantwoord. 

De Voo l' zit ter: Thans kan tot stemming worden 
overgegaan. 

De ontwerp·ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voo r zit ter: Ik deel de vergadcring mede, dat 
de volgende vergadering vermoedelijk op 23 Augustus a.s. 
zal plaats hebben. Uiteraard kunnen echter urgente onder
werpen, die eventueel zouden binnenkomen, het noodzake· 
lijk ma ken, reeds eerder te vergaderen. 

Ik verzoek den heeren thans in de commissies te willen 
bijeenkomen. 

De vergadering wordt te 11.55 uur voormiddag 
gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

10de VERGADERING. 

Ver g a de,· i n g va n Don d c r dag 23 A u g. 1928. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Wijziging instellingsordouuantie 
regentschap Malang (Ond. 61 ). - Bekrachtiging leenings
besluiten Soerabaja (Ond. 62) . - Overdracht slachthuis 
te Tjimahi aan het regentschap Bandoeng (Ond. 00 ) . -
Overdracht bevoegdheclrll aan OedC'putecl'den en regent. 
schappen (Ond. 20 ). 

Voo r z it ter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 17 leden, te weten 
de hem·en : 

AH Moesa, Ten Berge. Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjo
sewojo, Ft'uin, De Hoog, Kan, Kiès, ICoesoemo Joeclo, Koe
soemo Oetoyo, M<lnclaçdc. Roep. Socjono, Soekawati en 
Stokvis. 

R egeeringsgcmachtigden de heeren: Staargaa rel en 
Cohen Stuart. 

De Voo l' zit t e 1': Mijne H OeI'cn! Ik open deze VCl'

gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsb,·ieven en -beschikk in gcn : 
1. Kahinetsbricvcn van den Gouverneur-Generaal van 6, 

9, 10, 11, 12, 17 en 19 Augustus 1928 Nos. 14, 11, 29, 
4, 14, 1 en 1 ter aanbieding van : 
a. ecn ontwerp-ordonnantie houdende nonactiviteits

regeling voor minderenlilitairen (Ond. 06); 
h. een ontwerp-ordonnantie tot aanwijzing van den 

assistent-resident van Manado als voorzitter van 
van den Minahassaraad (Ond. 07 ) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie tot verhooging van de 
vaste uitkeering aan de gemeenten Batavia en 
Magelang en tot vermindering van die aan den 
plaatselijken raad van Kedoe, Bagelen en Wo no
sobo (Ond. oS); 

d. een ontwerp-ordonnantie tot regeling van een in te 
stellen onderzoek naar het levensverzekeriugbe
drijf (Dnd. 09); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvul
ling van het Reglement VOO l' den pakketpostdienst 
in Ned.-Indië (Ond . nO ); 

f · een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de 01'

d011l1antie Jloudendc aanwijzing van het regent
schap Malang als zelfstandige gemeenschap (Ond. 
61 ) ; 

g. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van lee
ningsbesluiten van den gemeenteraad Soerabaja 
(Ond . 62 ). 

Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929. 

De stukken zij n of worden ged rukt. 

2. Kabinetsbl'ieven van den Gouvcrneur-Gcnet'aal van 7, 
9, 9, 10, 10 en 15 Augustus 1928 Nos. 20, Ix, 21, 2, 36 
en 5 houdende mededeeling van de vaststelling van : 

a. de ordonnantie tot wijziging van de instellingsor
donnantiën van de gemeenten l\1:anado en Padang 
(Ond. 30); 

b. de ordonnantie tot instelling van de Provincie 
Oost-Java zoom ede van 32 ordonnanties tot aan
W\lzing van de binnen clie provinci e gelegen regent
schappen als zelfstandige gemeenschappen (Ond. 
ol) ; 

c. de ordonnanties tot aanvulling en wijzigin g van de 
slachtbelastingregelingen in enkele der Buitenge
westen (Zittingsjaar 1927-1928, Onel. 124); 

d. de ordonnantie tot bekrachtiging van een leenings
besluit van den plaatselijken raael Barabai (Ond. 
fi2) j 

e. de ol'donlHllltie tot bekrachtiging van een leenin gs
besluit van den gemcenteraad Tcbing 'ringgi (Ond. 
03) ; 

f· de ordollilantie tot wijzi ging van de Hooger-onder
wijsordonnantie (Ond. :IS ). 

3. Brieven van den 1sten Gouvel'ncmcents-Secl'f' tnris van 
7 en 10 Augustus 1928 Nos. 1766fBegr. en 1767fBegr., 
met bijbehoorende besluiten, houdendc mededecling 
van de vaststelling in overeenstemming- met den Volh:s
raael van Afdecling V der begrooting voor J929 en 
Afd. VIII der tweede aanvullingsbegrooting voo,· 1928. 

4. Brief van den lsten Gouvernements-Secretal'is van 10 
Augustus 1928 No. 1739fBegr., met bijbehoorenel be
sluit, houdende mededeeling, elat Afdecling 1 der be
grooting voor 1928 is vastgesteld zonder den dOOl· den 
Volksraad verhoogden post 108 van hoofelstuk Il. 

5. Besluiten van den Gouverneur-Generaal van 31 Juli, 
2 en 5 Augustus 1928 Nos. 2x, Ix en 1x tot internee
l'ing van de daarin genoemde personen. 

6. Besluit van den GOllverncur-Generaal van 7 Augustus 
1928 No. 2x tot aanwijzing in ele afdeeling Gorontalo 
van landstreken, waar het reizen aan niet binnen die 
streken woonachtige persouen, dan wel aan door het 
Hoofd van gewestelijk bestuut" aan te wijzen catego
rieën daarvan, alleen geoorloofd is met een paspoort. 

7. Als voren van 12 Augustus 1928 No. 7 houdende voor
zieningen in verband met de instelling van de gouver
nementen Oost- en Midden-Java. 

8. Als voren van 12 Augustus 1928 No. 20 houdende in
stelling vau een afcleeling voor Comptabiliteit en Finan
cieele Zaken bij het Hoofdkantoor van den Dienst der 
Volksgezondheid en voorzieningen i. v. m. dje instel
ling. 

9. Als voren van 14 Augustus 1928 No. 5 tot verleening 
met ingang vau 2 OctobCl' n.s., van een buitcnlandsch 
verlof aan Mr. Dr. D. Rutb'crs, directeur van Justit ie. 
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Bekrachtiging leeningsbesluiten Soerabaja. 

(VOORZITTER.) 
10. Als voren van 16 Augustus 1928 No. 10 houdende 

machtiging krachtens art. 105 r. S., aan den Direc
teur van Gouvel'nementsbedrijvcn tot het doen van de 
daarin bedoelde uitgaven . 

11. Als voren van 17 Augustus 1928 No. 9, tot aanvulling 
van de herzi ene B. B. L. 1925/1928. 

De stukken genoemd sub 2 t/m 11 woi'den ter 
inzag'e gelcg'd tel' secretarie van den Volksraad . 

12. B. G. S. van 16 Augustus 1928 No. 310x boudende be
antwoord in g van de opmerkingen van den Volksraad 
betreffende de wijziging der positie van de Rijksbe
stuurders in de Vorstenlanden. 

Wordt gedrukt. 

B. De volgen de tel' k ennisneming ontvangen bescheiden : 
1. Nota van het Hoofdkantoor der Opiumregie t er aan

bieding van 2 exemplaren van Staatsblad 1928 No. 251, 
waarbij het Z.g. kringenbesluit werd gewijzigd. 

2, Adhaesiebetui ging van den regentschapsraad van 
Serang met het verzoek van het Comité ter verkrij ging 
van een meel' uitgebreid lager onderwijs in Bantam. 

3. Gezegeld schtijven van het bestuur del' P. G. H. B. af
deeling Semarang. ter aanbieding van een moti e inzake 
de terugbrenging van de stanclplaatstoelage voor de 
hoofdstad Semarang van 10% tot 5%. 

4. Afschrift-rekest van rzaäc Tupamahu aan den Gouver
neur-Generaal. 

\Vorden ter inzage gelegd ter sec retarie van den 
Volksraad. 

De Voo r z it ter: Mijne Heeren ! Ik meen te mogen 
aannemen, dat het college niet zal aandringen bij den Gou
verneur-Generaal op verlenging van den door Z. E. voor 
het nemen van een beslissing omtrent de ontwerp-ordonnan
ti es Ond. 61 en Ond. 62 gestelden termijn 1 Zoo niet, dan 
kunnen wij overgaan tot de reehtstreeksehe openbare be
handeling van deze ontwerp-Ol'd01l11antics. 

Aan de orde is d e ontwerp-ordonnantie 
tot wijziging van de o rdonn antie van 9 
Augustus 1928 (Staats blad No. 316) tot aan
w ij zin g van h et l' e gen t s e hap Mal a n g b u i
ten d e ge m een t e van di e n n a a mal s ze lf
standige gemeenschap (O nd. 61) . 

(FRUIN, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE. ) 
180" e n 180b, zoo a I s g e w ij z i g d b ij h et b e
s 1 u i t van 18 J u I i 1928, s t l' e k ken d e tot het 
aangaan van geld l een i ngen (On d. 62 ). 

De heer Fr U in: M\inheer de Voo)'zitter! Het be
zwaar, dat ik tegen het derde van de ons hier gedane voor
stellen heb 18 vooral van fOl'meelen aard. Er wordt ons 
,voorgesteld, te bekracht igen een drietal besluite.n van den 
gemeenteraad van Soerabaja tot het aangaan van geld. 
leeningen. Het eene bes!1üt heeft betrekking op een geld
leening van f 2,5 millioen, het ander e op het aangaan van 
een geldleeuing van f 5676 000, terwijl t enslotte het derde 
besluit een min of meer eigenaardig kal'ukt er draagt; dat 
derde besluit, ons hiel' te r' bekrachtiging voo rgedragen, gaat 
er van uit dat wanneer wordt overgegaan tot de combinatie 
van de beide eerstgenoemde geldleeni ngen, de aflossing op 
een bepaald e wijze zal geschieden. 

Nu komt het mij in alle bescheidenheid voor, dat aan dat 
derde besilüt het voornaamste element van een besluit tot 
het aangaan van een leening ontbr eekt, n.l. het bes!1üt om 
het geld te gaan leenen. Het derde voorstel bepaalt im
mcrs alleen dat wanneer tot het comb ineeren van de twee 
geldl ee nin gen wordt besloten - wi e daartoe moet besluiten 
blijkt niet uit het voorstel - de aflossing op een bepaalde 
wijze zal plaats hebben. Er wordt ]üet besloten de beide 
geldleeningen te combineeren, of dat te eeni ger tijd zal 
plaats hebben wordt in het midden gelaten. H et bezwaar, 
dat ik tegen het voorstel heb, is dan ook, dat men evengoed 
aan ons kan voorleggen het besluit van een of anderen 
gemeenter aad om elke geldl eening af te lossen in 20 jaar 
met jaarlijksche annuïteiten, die op een bepaalde wijze wor
den vastgesteld. Ook zulk een besluit behoeft onze be
krachtiging ni et. Wij hebben alleen te maken met beslui
ten to t het aangaan van geldleeningen en zoolang da~rtoe 
niet besloten wordt, behoeft de Ol'donnantiewetgever niets 
te bekrachtigen. Tegen de beide eerste voorstellen heb ik 
dan ook g'een bezwaar , maar ik kan mij ni et vereenigen met 
het derde voorstel, het leeningsbesluit, dat geen leenings
besltüt is. 

De heel' Co hen St u art, adviseur voor de Decentra
lisatie : Mijnheer de Voorzitter! H et bezwaar van den 
heer Fruin tegen het aanhangige voorstel tot het bekrach
ti gen van drie besluiten van den gemeenteraad van Soera
baj a tot h et aangaan van gclc11eenin gen, bestaat hierin, dat 
naar zijn meening in het derde besluit het hoofdc.lcment 
van een dcrgc1~ik besluit, het aangaan van een leening, ont
breekt. Ik wil gaarne toegeven, dat hier een eenigszins 
ongewone vorm is gekozen om de zaak voor te brengen, 

De ontwel'p·ordonnantic wordt zonder beraadslaging 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen, 

en doch dit houdt verband met het feit. dat de gcmcenlel'aad, 

De Voo l' zit ter : A a n d eo l' d e i s deo n t
w e r p - 0 r don n a u tie, hou cl c n d e b e k r ac h t Î

ging van de bes lui te n van den gemeente
r a a d van S 0 e ra b a j a van 13 Jun i Nos. 180, 

toen de besluiten werden genomen, nog niet zeker wist of 
de beide leeningen. waarop de beslui ten 180 en 180" betrek
king hebben, zouden worden gecombineerd. 1k meen eell
ter, dat dit geen aanleiding behoeft te zijn, bezwaar te 
maken tegen de bekrachtiging der drie samenhangende be
sluiten, want het derde besluit, waartegen de heer Fl'uin 
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Be 1< !'He h ti{!ing lccningsbcsl uiten Socrabaja . 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
zijn bezwaar hcei t aangevoerd. dl'ukt niet het plan uit, te 

komen tot oen geheel nieuwe lecning, maal' slechts het ,'oor· 
n emen tot cvclltu('clc combinat ie van twee afzonderlijke 
lecningcn on geeft "OOI'tS een aflossingsplan, dat zon moe
ten worden gc\'olgd. wanneer dc beide lccn ingen zoudC'1l 
wo,·den geeombinec,·d. In het de rd e besluit .taat : 

.,ln het g-cvnl wOl'dt OVCl'gCg'Hnn de lef'ningell. vast
~csteld bij Raadsbesluiten del. 13 Juni 1928 No. 180 
en ] 800, in ('en gccomhineerde )rcning uit t e geH'n, de 
biJ genoemde besluiten behool'cndc aflos~ingsplanncn 

te VCl'Yangcn dool' l1('t hij dit besluit behoo!'cnde af
lossingsplan. bedoeld in ul,til<cl 5, lid 2 vnn de hie rvool' 
genoemde besluiten, dd. J3 Juni 1928 Nos. 180 en 1800". 

MUnh ee,· de Voo,·zitte ,·! WU hebben in het derde besluit 
dus een regeling, die een voorwaal'delijke beteekeuis heeft 
en nu is Yool"gesteld. den I:!cmrcntel'aacl vnn Soerabaja bij 
voorhaat te JllnchtigclI C'Yf'll ttt rC' 1 zijn uit dit besluit blij
kend voot'nemen uit te \'Oel'ell, li et komt mij VOOI', cl;.lt 

diHlI'nan geen enkel mute l'Î ('el bezwaar is v('rhonden, De 

(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, FRUIN.) 
Wij hebben hier nu twee beshüten en een derde besluit, 

st l'ekkende tot het evcntueel brengen van een zekere 
wijzigi ng in de leeningsbesluiten met het oog op de 
rombinantie daUI'VHn. Dit besluit h eeft een vool'waar~ 

dC'lijke beteekenis, hetgeen zeggen wil, dat nog niet 

zoko,· is of de wijziging zal worden aangebracht. Maar dit 
behoeft aan de bekrachti g ing ni et in den weg te staan, im· 
met'S hetgeen bekrachtigd wordt is steeds een leeningsplun, 
WUUt'\iln de u itvoel' ing niet nlststaa t. \Vanneer het sal11en~ 
stel va n besluiten -'Hl wOJ'dt bekrarhtigd, is dnul'Jncde niet 
and el's gedaan dan toepnssing gevr!1 nnn het w(,ttcl\jk voor~ 

sehri Ct. H et is tocl, ni et nood za kelijk, dat omtrent de com· 
binati e bij voorbaat zekel'heid wordt vCI'kl'cg-en, 

Wanneer bij het Collo ge van Gedelegeerden geen bezwaar 
bestaat tegen de twee afzonde,· lijk e plannen, in de leeninga. 
besluiten No. ] 80 en 18011 ven'at, zn1, dunkt mij , ook 
geen bezwaul' behoeven te bestaan tegen een combinatie 
van de plannen, 

kern del' l e<.'n ingspinnnen ligt ven'flt in de besluiten De hC'el' PI' n in: l\Iijnhecl' de Voorzitter ! Het spijt 
Nos. ] 80 en l80" en wij hebben in het. de,·de besluit in mij te moeten constatee,·en, dat a e geachte Regeel"ingsge. 
hoofdza ak alleen een vool'ziening met het oog op de com- machtigde mij niet heeft kunnen ovet1,uigen, want ik zou er 
binatie van die plannen en de evcntueele vel"\7anging van toch wel op willen wijzen, dat de geachte Regeel'ingsge~ 

ee n a,·tikel in die beide besluiten, n.1. het artikel waa,·bij machtigde heeft gezegd, dat eigenlUk de gemeenteraad van 
Irt iI f1ossing'splan wOI'elt nangC'wczen, D e bedoeling is Soel'llbaja. bij voorbaat ma chtiging vraagt, om deze beide 

volkomen duidelijk, leeningen t e mogen combineeren , 

Nu heeft de heer Fruin opgeme,·kt, dat in het derde br· MUnheer de Voorzitte r ! Dat vraagt de gemeente,·aad 
luit niet is vermeld, welke autOl'itcit de besliss in g zal van Soerabaja niet , H\j zegt: \Vnnneel' ik ertoe overga

Ul cbbcll ovc/' de combinatie nll1 ciC' lecn in gen. D och wa n- de g'cachte Heg'rel'ing'sg'l'mnchtigde heeft ons uitgelegd dat 
1COl' voor die beslissing geen bepaalde aulol'itcit is aange
vezen, Mijnheer de Voorzitter, clan is die autot'iteit volgens 
nzc wetgeving altijd de gemcC'ntcl'aad , Dat ook hie l' de 
emeenteraad van Soel'abaja de autoriteit is, die b~j d e uit

'oerende werkzaaml,eden beslist, blUkt ten overvloede uit 
rt , 1 van d e lceningsbesluiten, waarin vermeld is, dat de 

\Dors van uitg ifte del' lcen ingcn zal worden vastgesteld 
OOI' den gemeenteraad. nadat hi eromtrent vool'af ovol'oen

~temmjng is vel'kl'egen met den dOOI' de R C'gec1 'in g daartoe 
'langewezen ambtenaar. Aan de geldschietel's is ge-
71'uagcl een bieding op de twee lC'eningen, in cle twee af:l.On
c1'lijkc besluiten vflstgesteld, en een combinatie van beide j 

]e bekrachtigin g van den Voksl'uacl strekt zich dus in de 
el'ste pInnts uit tot deze twee beshtiten, terwijl het als 

'en bijkomstigheid zou kunnen worden beschouwd, dat 
'OOI' het geval die twee lceningen worden samengevoegd een 

t
N\}1.iging van al't , 1 lid 2 al hij voorbaat zal Jlijn goec1ge
\Cul'd, 

Mjsschien wordt een moeilijkheid hi erin gezien, dat een 
lOg niet definitief plan ter bekl'achtiging aan den Vo1ks
·aad wordt aangeboden. lIlaa,· ik meen, dut art. 124, lid 3 
'an de Indische Staatsinl'ichting daartegen geen bezwaar 
an opleveren, In dat al't1<el is n,1. het volgende bepaald: 

het oe gemeenteraad \'a n Som'abuja zou zijn, die o,'el.' de 
combinatie beslist - wil ik de aflossing op een bepaalde 
manier doen p laats hebben en daarvoor wo,·dt nu bekr-aeh· 
tiging van de ordonnantie gevraagd , 

MUnhee ,· de Voorzitter! Er wo,·dt dus geen bekr-aehti· 
ging bU ordonnantie gev,·aagd van een besluit tot combi· 
natie en dat beshüt tot combinatie - dat zal de geachte 
Regeeringsgemachtigde niet kunnen ontkennen - is cen 
nieuw lceningsbesluit, Dat heeft ni et al1een formcele, maar 
ook ma1.cl'i('cle bC'teekenis. H et kan zeker van materieele 
beteekenis ZU il of de gemeenteraad te Soembaja het op een 
gegeven oogenblik beter oordeelt, beide leeni ngen te ver· 
eel1igen tot één leening, 

Ik kan m ij best voorstellen, dat men voot' de ééne lecning 
met een anderen koers van uitg ifte genoegen zou moeten 
nemen dan voor een andere leenin g, omdat bv, de kans op 
rentabiliteit VHn de met de leening uit te voel'en wel'ken i.n 
het eene geval gl'ooter is dan in het andere, 

vVHnnecr mcn nu een lccning comb ineel't, is het zeel' goed 
mogelijk, dnt men een anderen koers van uitgifte zal 
krij ge n. 

De Voorzitter: Waarschijnlijk toch een voordeeli· 
"Ten laste vun een gewest of een gedeelte VHn een gel' koers! 

gewest kan geen gC' ldl een ing worden aangegaan of ge-
waarborgd dan onde!' voorbehoud van bekrachtiging D e heel' Fr u i n: Dnt acht ik zeer goed mogelijk, maar 
van het daartoe stl'ekkend besluit hij een ordonnantie", wamleer wij nu zouden medewerken aan de bekrachtiging 
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Bekrachtiging leen in gsbesluit en Soel'abaj n. 

(FRUIN, VOORZ., ADV. VlD DECENTRALISATIE. ) 
van het derde beslmt, zouden wij t evens goedvinden -
want dat begrijpt de Regeeringsgemachtigde ook wel -
dat tenslotte tot die derde gecombineerde leemng wordt 
overgegaan, zonder een nadere bekrachtiging van de Re
geering en van den Volksraad, dus zonder nadere bekrachti
ging van den ordonnantiewet gever. Het komt mij voor, 
dat wij dan zouden medewerken aan een behandeling, di e 
in strijd is met de l.S. Daarom kan ik tot mijn spijt mijn 
st em aan het derde leeningsbesluit niet geven. 

De Voo r zit ter: De drie leeningsbesluiten zijn toch 
eigenlijk als een geheel te beschouwen. 

De heer Fr u in :" Indien dat de bedoeling is, zou men 
de besluiten moeten wijzigen. 

De Voo r zit ter: H et College geeft bij aanname der 
ordonnantie zijn goedkeurin g aan een en dezelfde leening. 
gescheiden of gecombineerd mt te geven. 

De heer Fr u in: Daarvoor heeft men een ander besluit 
van den Gemeenteraad noodig. W~j Z\ln gebonden aan d(> 
besluiten zooals ons die zijn voorgelegd. Ik kan de zaak 
niet anders inzien. Ik geloof inderdaad, dat, als wij deze 
ordonnantie aannemen, wij t egen de wet in handelen, want 
het is de bedoeling. dat de derde leeuing feitelijk tot stand 
komt zonder een bekrachtiging bij ordonnantie. Is dat ni et 
de bedoelin g, dan is het derde besluit uiet noodig en kan 
men, zoodra de gemeenteraad alsnog tot één gecombineerde 
leening besluit. om bekrachtiging van het besluit tot com
binatie vragen. 

De Voo l' zit ter: Maar er is één ontwerp-ordonnan
tie, waarin de drie besluiten zijn verwerkt. 

De heer Fr u i 11: Juist. 

De heer Co h e n St u art, adviseur voor de Decentra
lisati e : Miinheer de Voorzitter ,. H et komt mij voor. dat 
de geachte spreker niet heeft aangetoond - en dit lijkt mij 
ook heel moeilijk aan te toonen - dat wanneer een combi
natie van de beide leeningen plaats heeft , hiervoor dan be
hoefte zou bestaan aan een geheel nieuw leeningsbesluit. 
H et zou inderdaad, zooals de heer Fruin heeft opgemerkt. 
kunnen zijn. - en het is ook zelfs waarschijnlijk, - dat 
wanneer men die beide leeningen combineert, men bij de 
uitgifte eenigszins voordeeliger voorwaarden kan bedingen, 
dan wanneer men elke leening- afzonderlijk aan de markt 
zou moeten hrengen. Ik meen ech ter dat een der gelijk 
onzeker effect van de combinatie op zichzelf het defini 
ti eve besluit to t combinatie niet kan stempelen tot een ge
beel ni euw leeningsbesluit. Men heeft toch altijd bii het 
samenstellen van een leenin gsbesluit een element van on
zekerheid , nl. dat van den definitieven koers, volgens wel
k en de leenin g wordt uitgegeven en de rente, die daarvoor 
wordt bedongen. De voorwaarden, die t enslotte worden 

(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, FRUIN.) 
bedongen, geven, dunkt mij , aan de combinatie nog niet 
het karakter van een nieuwe leening. 

H et komt mij dus voo~, dat er geen enkel bezwaar tegen 
is, de twee eerste besluiten, nl. de Nos. 180 en 18Oa. van den 
gemeenteraad van Soerabaja te beschouwen als de leen in
gen, di e ter bekrachti ging aan den Volksraad worden aan
geboden en het derde besluit No. 180b eenvoudi g t e be
schouwen als in hoofdzaak de aanduiding van het voorne
men tot eventneele combinatie en w~jziging van een van de 
artikelen vau de beslui ten, waarbij het aflossingsplan 
wordt vastgesteld. Hiermede wordt, dunkt mij , de kern 
van het plan in het gebeel .niet aangetast. Het is nergens 
voorgeschreven. dat men zich wat betreft de inkleeding 
van het wijr.igingsbesluit op een zoo eng en formalistisch 
standpunt llloet stellen als door den heer F ruin blijkbaar 
onvermijdelijk wordt geacht. 

Ik zou ook willen waarscchuwcn t egen een dergelijke te 
formeele uitlegging van artik el 123 lid 3 van de Indische 
Staatsim~chting, omdat hier de ordonnantiewetgever is 
geroepen tot medewerking aan een daad van feitelijk ad
miuistratieve beteekeuis, als het aangaan van een geldlee
uing is. Wij moeten ons daarbij naar mijne meening in het 
algemeen stellen op het pl'Rctische standpunt en zeel' voor
zichtig zijn met het stellen van eiseben van formeelen aard, 
die de afwikkeling van dergelijke transacties onnoodig be
moeilijken. Ik meen, dat het stellen van een eisch als door 
den heer Fruin bedoelel onnoodig is, omdat, zooals ik ge
zegd heb. in den aard en opzet van de leening zelf geên 
verandering wordt gebracht. 

De bedoelde eisch zon in dit geval bep aald tot moeilijk
heden aanleiding geven, omdat het vanzelf spreekt, dat 
wanneer men voor die combinatie van de twee lecningsbe
sluiten een afzonderlijk leeuingsbesluit zou moeten in het 
leven roepen, dit te weeg zon brengen een vertraging, di 
met het oog op den stand van de geldmarkt groote nadee
len met zich zou kunnen medebrengen. 

Mijnheer de Voorzitter ' Ik meen dus t e moeten aan
raden om eenvoudig deze vraag t e stellen : is de geldlee
ning, die wij op het oogenblik ter bekrachtiging voor 0 

hebben, acceptabel van opzet Y Een voorwaardelijke wijzi 
ging van een onderdeel met het oog op ele mogelijke combi 
natie van de twee leenings- en aflossingsplannen zal da 
in het standpunt, dat men bij bet toezicht inneemt, gee 
verandering brengen. 

De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou, al 
vorens tot stemming over deze ordonnantie over t e gaan 
nog gaarne even het woord willen hebben. H et is mijn be 
doeling een amendement in te dienen t eneinde te bel'ejke 
wat bereikt kan worden, en wel een amendement, om i 
artikel 1 der ordonnantie de woorden ,.en 180b' ~ te schrap 
pen. 

Dit betreft dus het derde besluit. H et zou misschic 
aanbeveling verdienen dit amendement te behandelen n 
behandeling van de andere ordonnanties, tenzij de geacht 
Rcgeeringsgemachti gde met dit amendement mede zo 
kunnen gaan. 
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Btkrachtiging lceninp:shcs!uitell SOCJ"UbHjël. _ Ovel'dracht :-; lachthttis te rrjimahi aan het l'egcntsch<lp Handoen/:{. 

(KIÈS, VOORZITTER, ADV, VOOR DE DECENTRA
ISATIE, FRUIN,) 
Dl' hecl' 1\ i ès: l\lijnhccJ' de Voorzitter! Ik zou gaarne 

en inlk'hti!lg willen vl 'ag"Cn. 'Vannccl' de gemee nte Soc· 
'nlJajll tot d(' gl'ootc lecnillg overgaat, die bedoeld wor dt 

'}1 hnilJ' dl'rdt' besluit, YÎnclt dan die lecning voldoenden 
'cchtsgl'ond in dc formeel mindet' juiste ordonnantie, waal'
rOOI" thans onZl' goedkeuring WOI'ut gevraagd 1 Ik zou dit 
aal'ne willen ,'cJ'IlCmCIl, WHllt cjgeu lijk is toch nooelig een 

l'rlonl1antie. die moet gocdkcul'eli Ct'lI zuivel' g'(lslcld besluit 
'an dCI1 Clemccntcl'aad VOO I' het aangaan Vël!1 Oell l ccni n g 

'an totitll l 8 ltli l1 iol·n. gulden . 

D e "00 I' Z j tt cr; De g-chcclc leelling yindt men in 

e dJ'ie besluiten, maal' toch zijn dje a ls één geheel te be

'ChOllWl'll. 1 Let betJ'eft hicl' fcitel\j k één Ol'donnnntie. 

De he(' I' I": i ès: ~\lij !lllL'el' de Vool'zittcl'! J k ben h et 

-'ens llll'! dl'll heel' J1'I'Uill, dat d eze zaak formee l millder juist 

vOl'lh vuul'g'l'hl"Il'ht. hl'tgt'l'll trouwens ouk dooI" den ge
H'hte" Rl'gcl' l'ingligenlal'htig'd l' is erkend. 

D e heel' L: 0 hen ~ t ti a I' t, udviseur voor de D eccntra

isati c: Mijnheer de Voorzittel'! De rechtskracht van het 
csJuit tot bckrnchtigillg' staat bij een combinatic vall de 

wee 1{ll'nillg'ClI 111. i, niet op het spel. De kwestie is immers, 

at in het derde besluit rool'zien is in de mogelijkhcid van 

~en sIH11cnvocging van de planncn van de leening'cll, in de 
'e l'stc twel' besluiten bedoeld, Ik geloof niet, dat als men 
ct c/cnlc besluit beschouwt in vcrband met de twee an-

lcre besluiteIl, ('enige t w~jfl' l zal l\llllncn bcstaan over d e 
:'echtslu-acht \';111 de sl\.ndil' , dOOl' de lJel~:J'achtigoillt4' ook <1<.1 11 

]e t'omhillêlti(' van dl' tWt'(' It,t' lling'sbcslllitell te vcrlcelleJl, 

De VOO J' zit t c 1'; H et gunt dns Ilaar de Illccning van 
i en Regccrjngsgemachtigde O\'cr cen leening, dic öf g('
'cheidcn, àf gecombin ec l'd wOl'dt uitgcgeven. 

N('elllt dc .Rcgecl'ingsgemathtigdc het amendcment, dat 
)(1 hrr /' l j'f'l1Î1I heeft <li.lIlgt'kondigd te zu ll en indi enen , OVCl', 

~elUk dl' lH'l'1' Jt'l'l.Iin s\.:t;..!'g'{' I'C'(' I·t ~ 

De hecl' Co hen St u a l' t, adviseur \'001' de DCécntra

isatic: 1I1ijnhcer de Voorzitter! Het komt mij betcl' \'001 ' , 

lat het amendement niet wO l'dt illg-cdiend. 

De 11ecl' Jt'l' uin; l\lijnhccl' de VOOrzittl'I'! 1k zou U 

\,1\\(,1\ vrag;t' l\ de b('~p\'eking'en ov('1' dit ond(\I'wcI'P YOOI' 
e n igen ti,jd tt' sl'hoJ'sell, t e il einde lIIij in de gelegenheid te 

tellen ov('!'lt,g' te plegen met ('C'nige leden van dit Collcgr 
mtl'CIll (lp indielling van ('(' ll amendement. 

])e Voo I' zit tel': Dan l'teg'en bestnat gcen bezwaa1'. 

A a 11 cl CO l' cl cis cl c go c w ij z i g cl con t wel' p
l' don 11 a 11 tie, hou cl e 11 deo v c l' cl r a e h t a IJ n 

let l' e g e Jl t s c 11 a p 13 a n d 0 c n g van het a a n 

e N.V. )IR a n d e l-m a ti t s C hap p tj voo I' h e e 11 

J cn nc & Co. te Batavia" toebehoord 
Handelingen. Zittingsjnnl' 1928- 1929, 

(STOKVIS,) 
h c b IJ (' n d , te T j i m é.1 h i ge l c geil s 1 é.1 C h th U i s 

(Z i t t i II g S j a a r 1928-1929, 0 n d, ilil : Zit t i 11 g s
jaal' 1927- 1928, Ond, 1'4 ), 

De heel' Stokvis: )1ij llheel' de Vool'zittel'! Ik zo u 
hiero\'cr gaarne een enkel woord wi llen zeggen, I~cn mooi 

stuk wetgeving wordt ons met deze ontwerp-ol'donnantie 

niet voo l'gelegd, Er is een slachthuis van de fi1'1llfi J enne 

te 'l'jimahi, Deze firwa heelt dat destijds DWI'gedaan aml 
d en Gewestelijken Raad van de Preangel' Regen tschappen, 
Bij de intl'eding van d c bestuursht'l'vonnillg is in plaCJts 

van dien Gewestelijken Raad ee n Plaatselijken Raad ge
komen, maal' de overdl'acht va n het s l achth~tis op den 

nietlWen Ra nd is nOl:! niet geschied, Intusséhen werd het 

R egentschap Bandoeng in g-cstcld. De R egecl'Îng zegt thans 

in de stukken, dat Zij het heel natuu1'lijk vindt. dat dat 
slachthuis zo u zijn overged l'agcll Han het nicnwe Regent

Rehap, doch bij dc in st elli ng- van het Rq~entf',ch np heeft 

die ovel'dl'acht niet pl aats gehad, EI' bleef toen fOl 'med 
!li(,tl-> i1ll\ lel's OY('I' dan het maal' over te dl'H:.!cll tHlIl de 
nieuwe p l'o\'intie. Niettemill wilde llIen het tm·h Wl'l'l' aa n. 
het regentschap Bandoeng zien toebedeeld, maal' dat kon 
om fOl'mce le wettclijke redenen nict d irect dool' d e 'nieuwc 

pl'ovincic geschi eden, _ H et Sl:H'hthlli s 1110(,,,t dAHl'om 

Cel'st IHI 11 I' het Land ovcl'gann, En nu hebbell wij hi el' een 

ordonnanti e VOOI' ons li ggen, om eindelijk llet s larhthu is 

van het Land weer terug te brengen naar het J'cg-cntschap, 
H et ging dat slachthuis als met bi ljal'!en 0\'01' de band, 

l\fèlHr, :Mijnhecl' de VOQl'zittel', zoo lang%lllllC'l'htlnd moe

tcn wij wa.t bel'llstend wOl'dell. teil Hnllzien van d c elrgRnt ie 
vall w('tgeving betreffende de bestuurshel'\'ol'mÎng-, l~en 

g'l'oot(' I' bezwflal' was eeh tm', dat men het l'l'gentf.whap 
Bandoeng wi lde belaste n met de kosten van dat slacht
huis, f 25000. EI' is ook in de stukken ge\'nlagd, ol' dat 
bcdra~ IlU wel juist is gesehat, of het niet te hoog is, \Vij 
hehben daaromtrent geen inlichtingen gehegen, maal' de 
zaak is afgedaan en ik kom Cl' nu vet"der maa l' niet op te
l'UP:, Lp Illindel' omdat juist eell wijziging- dOOI' (h' R,egee
l'Îng i~ OIHng<' IJI'HCht. \\,(IHI'bU hd Z{'CI' VOOI'I1n me !H'%W:1Hl' 

is w€,:.!gell01l1(>Il, dat het nieuwe l'egentsehapHulldocng ('en 
l eelijk en dlltll, stuk erfenis zou hebben te dl'agen V<lll hct 

vroegel'e I'CSSOI't. In art. 1 is immer s geschl'Hpt de hepa
li ng, dat het l'egentsehap Ranrloe llg ook d c finnneiee le 

g'rvolgell van de O\'el'l1ame zou moeten dl'agcn. Tk vind 

dit l'cn zel'l' gl'Oote eO!lN'"sie, die mij 0\'81' and('I'e hezw:Jl'en 
doet heenstappen, 

Het verwondert mij nlleen, (hl!' de Regeerin g hut in hHal' 

1\fe ll1o)'Î(' van Antwoord doet vool'komen~ alsof hiel' eigen
lij k VHn rel I l'oneessip gN'll ~J)J'ak{' is, en dat het h iel' de 
natUU1';ijk C' loop der d i ngen is, 'Vant - l'eden(,E:'l't de Re
geering ln de 'Memorie vun AntwoOl'cl - wanneer het re

gentschap die f 25000 w(ll had moetrn betalen, zou de be
gl'OOtillg' mrt een gelijk bl'clra g nadreHg h ebhen gesloten, 
zon dc ~lll itpost met cen%elfclC' becll'<lg- zi jn vCI'h oogd, dus 

ten slolt!' zou dan hrt land die .f 25000 lan!!,s inc1irecten 
weg to('h h ehhrn moC'kn betalen . nam'om - zegt de R e

geel'in ~ - heeft het voor 011~ tnntel'j{'el weini g beteekenis, 
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Overdracht slachthuis te Tjimahi uan het regentschap Bandoeng. 

(STOKVIS, BLAAUW.) 
of wij in die ordonnantie de materieele verplichting al dan 
niet tot uitdrukkin g doen komen. 

Maal', Mijnheer cle Voorzitter ik moet toch zeagen dat , 0 , 

de zaak cr naar mijn inzicht anders voor staat. De Regee
ring moge zeggen, dat Zij met llCt schrappen van die 
vcrpJicllt ing eigenlijk niets anders gednan heeft dan een 
formeele insehikkelijkheid bctoollen, er is in Ilet Gedelegeer
denverslag toeh ook gewezen op het groote verschil voor 
het I'egcntschap Bancloellg, als dat de financieele verplich
ting wèl had moeten aanvaarden, of hct geld ZOn zijn ge
vonden uit buitengewone of uit gewone middelen, dus uit 
leeni ng of uit de gewone kas. W are de ordonnantie niet 
ge\\~jz i gcl en had het I'egentscJlap dan voor die .f 25000 een 
l eellin g aangegaan , dan was die schuld toch wel bJijven 
drukken. Vergis ik mij niet, dan staat de buitengewone 
dienst. immers buiten de sluHpostregeiing. Nn wij verkre
gcn hebben, dat het regentschap inderdaad van alle f inan
cieele verplichtingen lal worden vrijgestcld, is wel degelijk 
een ,gl'oote concessie gedaa n en daarvoor behoeft de Regee
ring zich lliet te schamen - daal' nu vaststaat, dat het 
regentschap Bandoeng geen nacleelige finan cieele gevolgen 
van de .overname VUil het sl ach thui~ zal hebben. 

Dat vind ik cen grooten vooruitgang, waarvoor ik de 
Regee l'ing dank 7.cg j het spij t mij a.lIeen, dat de Regeering 
op dirn dank blijl,baal' minder gestei'd is. 

De hecl' 1\1 a a uw: Mijnheer de Voorzitter! In arti
kel I van de ontwerp-ordonnantie wordt uitdl'Ukkelijk be
p aald, dat de eigendom van het slachthuis wordt overge
dragen aan het regentschap Bandoeng, terwijl in art. 
2 wordt bepaald, dat dezc overdracht zal phJa.ts hebben met 
ingnng van den dag na dien harer afkondiging-, op welken 
dag de7.e ordonnantie in werking zal treelen. Doch naast 
deze ordonnantie heeft men nog altijd de regeling der over
schr'ij\'ingsordonnantie, waarin beplluld wordt, dat de 
eigendom van dergelijke zaken eerst overgaat, nadat de 
gCl'echtf'lijke aete is verleden. Deze twee I'egelingen zijn 
staatsl'cC'htcli,jk van dezelfde waarde, doch ze geven omtrent 
dezeHdc zaak verschillende verklaringen . Leest men de 
vool'liggende ol'donnantie onbevangen, dan zal men, om
dat dit een ,.l ex specialis" is, aan deze regeling de voor
keu!' moeten geven boven dje van de overschrijvingsordon
]1<1lltie, Ilwt ëllldcl'(' woorden de civiel-rechtelijk(' eigendom 
Y<lll het sl,ll'hthuifol ~3 1 oveJ'~aan op den dag vau afkondi
ging ,'Bn deze OI'd0I111antie. Bl\jkens de toelichting is dat 
rehlcJ' niet dc bedoeling, omdat, nndnt dc~c ol'(lonnantie 
iJl wt'l'king zal ~Un getl'eelt>n, nOf! VOOt' elf' cigcndomsover
selnij\'infr ZeIl worden gezorgd. 

Dientengevolge heeft men twee tijdstippen, Wn81'Op cveJl
tne{'1 Inter de I'echter zijn standpunt knn baseet'en ten aan
zien VHn den eigendomsovel'gHug zelf, Om die reden is in 
l1Ct Gedelegec"denverslug een vraag gesteie]. welke v!'aag 
de Rcgeering heeft bea ntwoo,rd dool' te zeggen, dat deze 
eigendomsovCl'g-a11g' kl'8chtens de voorliggende ontwerp-or
donnnntie mort wOl'den beschouwd in dien zin, dat hij 
werkt m('t betrekking tot l1et regentschap tegelijk met d(' 

(BLAAUW, REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) 
;nwcrkingtreding vall de ordonnantie, doch tegenover der
den eerst van kracht wordt na de overschI'ijvillg. 

Uat kan mogelijk de interne bedoeling geweest zijn van 
de RegecI;ing, maal' in de ordonnantie zelf is daaromtrent 
niets te vinden en zooals de ordonnantie op het oogenblik 
luidt, zou dan ook te zijner tijd geen enkele r echter aan 
een dergelijke verklaring eenige waarde hechten. Het is 
(llm ook niet juist wat in de laatste zinsnede van de Memo
de van Antwoord staat, dat de vraag, op welk tijdstip de 
eigendomsovergang plaats heeft, een vraag vnn academische 
beteekenis is. Volgens hctgeen de Regeering zich hier voor
stelt t.e doen houdt men twce t.ijdstippen van overgang, n.l. 
dril d;lg" van inwcl>kingtl'cding van de ordonnantie en den 
dag vall de ovcrsehl'ijYing van het s lachthuis volgens dc 
ovcl'schl'ijvingsordonnllntie. :Mijnheer de Voorzitter! Ik kan 
mij niet voorstellen, dat dit uitsluitend een vraag vau i1ca~ 
demische beteekenis zou zijn en ik ;l,Oll dan ook, om iedel'C1 
twijfel ten opzichte van dit punt uit te bannen, de Regec
l'ing in overweging willen geven - het is geen moo,ie op
Lossing van de zaak, maar het is in elk gevnl een oplossing 
waardoor in de ordonnantie zelf iets zou zUn te vinden 
omtl'cnt de bedoeling van de Regeering- - artikel 2 nl(lus 
te la.ten luiden : 

.,Onvel'lllinclcrcl het bepaalde bij de ovel'sehl'ijving-s
ordonnantie, treedt deze ordonnantie in werking met 
ing'êlng van den dag na dien hal'c!' afkondiging". 

Tk g:eIoo.f. dnt men dan in de ol'dOnnalltil' zelf el'nig hou
vast zal hebben ten aanzien van de bedoeling del' Regccl'ing. 

Ik dank U, Mijnhecr de Voorzitter! 

De heel' Sta a l' g aa I' cl, Re.geeringscommiss8J'is voo I' de 
bcstu111'shervorming: Mijnheer de Voorzitt el' ! De hec 
Stokvis hc{'ft deze ontwel'p-Ol'dOlUlantie geen mooi product 
vnn \\'etged tlg genoemd; ik zal op die uitlating niet verdel 
ingrlèlll. vVe s taan l'enmaal voor het feit, dat op Jwt mo
ment de situatie ten aanzien van h{'t slachthu is geregeld 
moet worden en daarvoor is een uitweg gezocht. De heer 
Stokvis heeft de wijze, waarop met het slachthuis gellaudeJd 
is, vel'geleken bij een biljartspel j het slachtJluis is van del 
een naaI' den ander gekaatst. Inderdaad is t€'ngevolge va n 
de typische omstand igheden, waal'ondcr cUt geval zich af 
sp eelde, een vrij lange weg gevolgd, om tot de onderhadgc 
regeling te komen. De heel' Stokvis heeft opgemerkt, da 
het s i:achthuis eerst naar de provincie is overgegaan, die het. 
nu heeft willen overdragen en eerst een koopsom daarvoo 
heeft geëisc.ht, die than s weer is gesehJ'apt, doel, clat cl 
Rc.gecl'ing de zaak toch wel wat al te eenvoudig voorstelt, 
wanneer Zij zegt, dat ]let Gouvernement ongetwijfeld, ho( 
deze zaak dan ook gel'egclc1 zou zijn, VOOI' deze koopsolll 
had behoore11 op te kOlllcn. Ik wil in v{'rhand met dez( 
opm{'1·ldn.gel1 nog ev('n heel in het kOl't nagaan, JlOe de zaak 
zich heeft toegedragen. 

Het koopcontl'act bestond, voordat d<' g'l>\\"l'st('lijke raad 
werd opg'ehc\'('n; slechts hadden de levcrin~ en rte OV('I' 

schrijving nog niet plaats g-ehad. Nu heeft de Regecl'in::, 
zich op het standpunt gesteld, dat. toen de provincie en Of 
l'egenLc;;{'happen werden ingesteld, hi ervoor een regeling 
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ncdeputrcl 'dcn en regentschappen. 

(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) 
moest wOl'den gc\·ondl'll. :l\[('11 vond het bezwaarlijk, deze 
in dl' instc,'l ingsoJ'(lOTlllunt ic \'~111 het l'cgent."lchap op te ne
men en 7.00 is n1l1zclf dool' dl' instellingsol'clonnantic van 
de provincie het l.:oopcont ,'act vRn de fÎl'mn JCllne op de 
pl'QvilH'ic overgegaan, Hl hl ijkt cchter uit de eerste bcgt'oo
ting \'IUlhet regentschap Hancloeng, dat het de bedoeling 
is geweestl dat het slachthu is bij het regentschap zou ko
mcn . 1\[('11 vindt in dir bcgt'ooting een post voor huur, die 
betaald zal morten \\"ol'den flnn d{' fil'mn J('11I1(', totdat de 
1e\'t"'ing van het' slachthuis zal hrhbcn pinats gehad . Het 
rcgCIlf'sehnp hceft dcn <lunkoop ook op zich gCllOl11cn en to; 
nu loe {'xploitl'ert h('1 I'egrntschap ook het slachthuis. Dit 
is dus de situatie, \\'Harvnn de Regeel'ing is uitgegaan. Toen 
de provincie, die I'echtcns \ ' 001' de verplichtingen van het 
contl'art moest opkomen, dr koopsom had bl'taald, hecft zij 
zich lot de Regcf'l'ing gcwrnd en om tel'ugbctlllil1g' \.111 die 
.f 25 000 ~evl'aagd; elf' pl'OVill(,le zeide: wij Iwhc(,1'(,11 gc('n 
sj'n ehlh ui zl'll , dl'aag- dnl slilrhthu is dus on'l' :lilll Ilt't 1'C'gent· 
sC'hap. 

De Itcge('l'inQ: is toen HIJeen als intermediair opget'l't'den 
en dit standpunt heeft Zij in de ~felllOl'je \"an A ntwoorcl 
geh"ndhanfd. 

. Feitelijk stond de Regeering bu iten het .geval. Zij zag 
dr znak a ls volgt: had ll'lrn dadelijk pl'r 1 Januari 1926 
de zllak willen en kunnen afwikkelen, clan had dit moeten 
gesthicc1en, dool' in de instell ingsordODl13ntie vau het re· 
gentsehap een regel ing op te nemen, volgens welke alle rech
ten en vcrpi'ichtingen vun het koopcoutract op het regent· 
SChilp O\·C'l'gjngen. Dan echter zouden die f 25000, zooa ls 
in Ul' l\'lell\OI' io van A ntwoOI'd is b(,toogd, op de begrooting 
van nitgaven van het I'egcntsl·hap Bandocng zijn gekomen 
ril zou dalll'tl'g'('1l0VCl' hebben moeten staan -ccn vel'hooging 
van d('J1 sluitpost. Dit stnndputlt heeft dc Regeering in · 
genomen, omdat volgens de toelichting van de ontwerpbe
gl'oot ing nUl uit gaven en ont\'nngsten "an het gcwest del' 
Pn' lll1;!rl'·Regentschappen over het jaar 1925, de vermen· 
wing' {'n bou\\- \-an hH slnchthuis onder den gcwonen dienst 
wurC'n /..rl' hl'u cht , zood,at hUL \\'nal'schijlllijk \\ ' a~, dllt bij een 
op I tl ll11WII' i ]926 ft' Il'ent.'ll "t'gl'ling VOOI' he! I'egentschap 
deze uitgaven ook onder dril gCWOl1l'll dienst' i':oudcn zijn 
geb/·neh!. Ook echter \\'[lnncol' do koopsom va n het slacht

lUlic; uit huitrngC'wooll w;:\S voldaan, zou rl1en onder de ge· 
\\'OllC' uitgaven op de bcgl'ooting een bedl'ag hchhrn moet'('n 
Opbl'C'll{!('n \"oor I'('nte en aflossing ell ook dal zou l'en ver· 
llOOgillg: \' 1111 dell s lnitposl tt.'1l !!,e,"olg'(' lH'bhen g'chnd. 

Dil zij n nu nl le thcol'cti~ch(' heReholl\\'illgel1. Daarnaast 
kWl1!1l dl ' pnu'11sehe o\'rl'\\'('ging, dnt het regentscha.p Ban
dOt' lLg een slaehthn is lu'eeg, c1Clt ,"OOI' dat I'l'~el!t~chnp wd 
,,-at gl'oot WilS. Ook dit wn~ voo I' dc Re~l'el'inl:! aanh'iding' 
om in c1rzt' geen eng sttlndpunt in te nemell. ll\. hoop, 
~{ijllh('('1.' dr Vool"zittel', dat de hC('l' :::';tok" i ~ zich dOOI' deze 
uih'l'n7.l>t1illg' yan dell g'l1ng' \'1111 z<lkC'n hrvl'rc1i;!cl zal gP

\·oci'en. 

Nu de kw('stiL'. <l111l ,~'('l'orl'd clo{)1' d(,ll h('('1' BlilllllW. tcn 
~HtnziC'n "Bil art. 2 nln <1 {' ollt\\'l'l'p-ordollllll11tÎ{l, waal'door 
eenige tr~ells"·ij{li:.dH'd('!l zoot!rn ont~1- ;111n 111rt dl' 0\'('1 '-

(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV., BLAAUW.) 
schl'ijvingsordonnantie, Hij heeft dnnrom voorgesteld, ecu 
aanvulling te geven op al'tikel 2, luidencle: "onverminderd 
het bepnalc1c bij ovel'sch I'ijvingsordonna.ntie ", 

M ijnheer de Vool'zitter !W'''lIlcer deze annvulling deu 
heer Blnauw kan bevredigen, kan deze door de Regeering 
worden overgenomell. Het was natuurlijk de bedoeling, een 
en ander zoo veel mogelijk t.e doen samenvallell. De Regee
I'ing heeft alleeJl gemeend, dat het snel na elkander kon 
gcbeul:'ell. De Regeel'ing heeft cr echter geen bezwaar tegen 
om de dool' den h('(')' Blalltlw vooq.('C'st{' lde iln-ocging- in te 
IIIS8('h011, al is het nll eC'!1 in theorie lllog'rlijk, dat uit de 
oorspronkelijke r edaetir n :' l'keerc1e gcvolg-en zonden kun
nen voortvloeien. 

D{, \ - oor zit t l" ': .\r't.2 ,·an de ontwel'p-ol'(lonnantic 
is dus dool' de Reg('cl'illg' gewijzigd en luidt IlU: 

.. Onverminderd het bepaalde bij overschl"ijvings
ol'clollnantie t r eedt deze ordonnantie in werking met 
il1g'nl1~ van den dag nn dien harer afkondiginf!". 

Du gewijzigde ontwt.'l'p·onlonnuntic wordt zondl' I' hoof· 
dclijke stemming aangenomcn. 

Dl' Voo I' zit t C I' : A a n deo I' ct l' i s d (' b e
h a Il cl e I i n g van dl' i e 0 Il t w e r pe 11 v a. Jl 0 r cl 0 n
nlll1ti e8, strekkende tot overdrac ll t va n 
bevoegdheden aan gcde pnt e.rrden en r~ 

g C 111 ,{" h ft P pen (0 n d. 20). 

De heer 111 " a uw: ,\ li jnhceJ' de Vool·zitter! In het 
Oedelcg-cerdenvcl'slag is de opme rking gemaakt, dat ten 
gevo lge van dc redactie van de olltwcl'p-ol'donntlnties, _ ik 
zal mij " Ileen bepalen tot stuk 2A. - voo,' het vervo lg lil de 
pl'ovineies aUeen bevoegd zullen zijn tot ·de in dit stuk 
bedoelde nnl1wijzingen de colleges van gedcputerl'den. 

Op het oogenblik is a lleen de GouverneUl'·Oencl'llal da.ar
toe bevoegd. De Gouverneur-Generaal heeft de betrokken 
aanwijzingen gedaan, maar van het moment van inwel'king
tl'l'din~ vall deze ordonnantie nf zouden, volge ns die bepa lin
geil. wanneer de bevoegdheden van dcn Gouverneur-Gene
rwal ophouden. daarvoor in dc plaats tl'eden die van de 
leden van het coll ege van gedeputeerden . 

Dient.(!ngcvolge zouden dan ook vCl'vnllen de ,'egelingen, 
di{' dOOI ' den Gouvcl'nelll'·Generaal zijn gctl'offen, in vet'· 
band met den zeer stelli gen tekst van art. 1 op dit pUilt. 
In de Memol'ie ";111 Antwool'd wordt daal'teg-ell st{' lling ge-
110111011 en wordt zelfs ten behoeve va.n het stn.ndpunt det' 
.l{ cg'(,(,I'Îng- v('nvczc,n naar den tekst van d(,1l eonsidc I.'ans_ 
Nu hen ik in het HlgelllCcn wel gcvoeli/f V001' dril ronsidr
milS, mrrnr ik moet toch bezwaren maken tegen de wijze 
"<lil intl'l'pl'etatie van dc H.cgef>l'ing van den vool'liggenden 
ronsidel'uns. In de Memorie vnn Antwoord stallt n1.: 

I.Beschouwt men clC'n tekst vnn artikel 1 in vel'band 
mct den eonsidel'ilns, waal'in wordt gezC'gd dat het wen· 
s('helijk is de thans aan den Oonvcl'neUl'·Genel'nal toe· 
lwmel1(h' bevoegdheid in provincies oveL' te d l'ngen op 
het Colleg'e VBn Oedeputret'den. dnn is het naar het 
oOl'dc('1 oer R{'gl'(~ I'ing nipt twiifelarhtig'1 dllt de uit-
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(BLAAUW.) 
oefening van die bevoegdheid slechts in de toekomst 
door het nieuwe orgaau kau geschieden". 

Mijnheer de Voorzitter ! In de eerste plaats wil ik erop 
wijzen, dat consideransen in het algemeen spreken voor 
de toekomst. Vooral wanneer men de oude staatsbladen 
opslaat, ziet men zeet' geregeld in de verschillende consi
deransen, dat de Regeering wenscht deze of gene ordon
nantie te wijzigen. Dat spreekt ook vOQr de toekomst, 
maar zoodra de wijzigingsordonnantie in wCI'king is ge
treden, treedt de werkelijkheid in de plaats van de toe
komst. Zoo ook hier. Op het moment, dat die considerans 
werd geschreven, bestond deze ordonnantie nog niet. Dus 
de Gouverneur-Generaal of de ontwerper van deze ordon
nantie kon niet anders clan YOOl' de tOtkOlllst spn'ken. 
Het bel'oep op de l) t'onsideJ'ans acht -ik dan ook volkol1u'n 

misplaatst. 
Ter onderstetming van mijn betoog zou ik ook nog willen 

wijzen op de gewoonte om bijv. bij gl·ondwetswijziging in 
de additioneele artikelen een bepaling op te nemen, waarin 
uitdrukkelijk wordt gezegd, dat de onder de oude grond
wet afgekondigde wetten, regelingen en besluiten blijven 
bestaan, totdat zij door nieuwe zijn vervangen. 

Dit artikel zou volgens het standpunt van de Regecrin!( 
volmaakt overbodig zijn. Ik kan niet begrijpen, dat de 
Regeering het niet twijfelachtig oordeelt, dat voor het 
vervolg, zoolang als het College van Gedeputeerden die 
aanwijzingen ni et heeft gedaan, toch nog- de regelingen 
van den Gouverneur-Generaal blijven gelden. In het 
uiterste geval zou men daarvan een strijdvraag kunnen 
maken. Maar m.i. blijft het twijfelachtig, vooral in ver· 
band met het standpunt, gelijk ik zooeven heb uiteenge
zel. dot ook in Nederla.nd wOl'dt in~enomcn ten ann7.icll 
van de grondwetswijziging. Ik geef daarom den Regee
l'ing-sg'emfl.(·htil!de in OVf','wf'~ing-, tusseh en de fll'tikf'len 2 
en 3 een bepaling in te voegen - dit is om iederc twijfel
achtigheid weg te nemen - van on~eveel' den volg-enden 
inhond: 

.. De besluiten, ovel'C'C'nkomstig lid 2 v1\n art , 7 van 
meergenoemd l'eglem('nt getroffen , bHiYC'l1 voor de 
provincie van kracht tot zij dool' andere, ove1'(,(,u
komstig- deze ordonnantie, word('n vervllngen' '. 

Ji< g-eloof, dat deze toC\"oe!(ing- geen i<wade gevolgen 
zal kunnen hebhen, doch integ-endeel van zeel' veel nut kan 
zijn. 

De Voo r zit ter: Als ik het elus !,oed begrepen heb 
js de stelling van den hePl' Elnanw, dat, doOl' aanwijzing 
van een nieuwen regelaar, volkomen wettig tot stand ge
komen regelingen van den VI'oeg-el"cn, bcvoeg-den regelaar 
zou(lcn komen te vel'vall (,I1, nlth nl1s vel'df'}, onwettig- zou
den zijn. 

De l, eel· BI a a II W: Ja , Mijnheer de Voorzitter. in ver
band met den stellig·en tekst van de bepal ing waarin staa t: 

.. Voor cle betrokken provincie heeft de in Iiel 1 be
doelde aanwijzing- plaats dool' het hetrokken College 
van (1ed rputeeJ'r1 el1". 

(BLAAUW, DWIDJOSEW OJO, REG. COMM. VOOR 
DE BEST. HERV.) 

Derhalve is iedere andere aanwijzing, dool' andere auto
riteiten f..!.'edaan, va11af het oogenblik van inwel'kingtreding 
van deze ordonnantie krachteloos . 

De \ - 0 0 ,. zit ter: Zeker, maar de reeds bestaande 
regelingen, worden die dan ook krachteloos althans on
wettig1 

De heer B I a a uw: Naar mlJn meening wel, omdat 
die getroffen zijn door autoriteiten, die volgens cleze ordon
nanti e niet meel' bevoegd zijn tot het tJ'effen \'al1 l'egelin
:.ren hij dl' inw(,l'kin~tl'edillg' \"all drze ol'donnnntil'. 

De Voo l' zit ter: .\luar tot op dat oogcnblik zijn 
die autoriteiten daar toch wel toe bevoegd. 

Dc heer B I a a uw: Dat geef ik toe. 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: l1ijnheer de Voorzitter! 
Als leek op rechtskundig gebied kan ik de bezwal·en ,·an 
ons gcacht medelid den heel' Blaauw onderschrijven. 

Ik vraag mij af, waar in de Locale raden-ordonnantie 
art. 48, 2e lid, het iJlijkb.ar wel noodig wOI·dt geacht om 
uitclrukkelijk te verklaren, dat de dOOL· het hoofd van gewes
telijk bestuur vastgestelde reglementen en keuren van po
litie onder de daarbij vermelde l'estricties in 's raads res
sort van kracht blijven, totdat zij voor dat ressort bij 
verordening van den raad worden ingetrokken of door an
dere vervangen, of het in het ondel'havi ge geval ten aanzien 
van gouvel'nementsbcsluiten lli et des te mee t' urgent is om 
een dergelijke verklaring in de ontwerp·ordolmanties op 
te nemen, 

De hee l' Sta a l' g' "I i.! r d. Regecl'illgsg'l'lll<lchtigdc yoor 
de bestuurshel'vorming: J\fijnheer de Voorzitter ! De Re
geering kan de noodzakelijkheid van opname van een ar
tikel, als de heer Blaauw voorstelt, uiet inzien. Ik kan mij 
voorstellen, dat als de autoriteit aan wie de bevoegdheid 
tot "pgeling is opgec1l';lgcn, vC'l'undering OT wijziging onder
gaat, men het dan in dat geval noodzakelijk vindt ook de 
besluitell en l'egeJing-en, door die autoriteit getroffen, te 
bestendigen. Doch ten opzichte van besluiten en regelin
gen, getroffen door den Gouvel'netu'-G-eneraal , ziet de Re
geering dat niet in. Indien een bevoegdheid tot benoeming 
dOOl' den Gouverneur-Generaal wordt overgedragen op een 
c1epartementschef, zal men in een besluit, dat deze materie 
regelt, toch ook niet een bepaling opnemen, dat alle vOor
gaande benoemingen en besluiten, die door den Gouver
nflll'-Gelleraal zijn gedaan en genomen, van kracht zullen 
blij ven. DHt spreekt van zelf, De Regcel' in g acht de toe
voeging, die door den heer Blaauw wordt voorgesteld, 
overhodig en handhaaft c1erhalve de ol'donnalltie ong-e· 
wijzi!4d. 

De heer B I a a uw: Mijnheer de Vool·zi1tcl"! Ik blijf 
bij mijn oorspronkelijke meen ing. De verdediging van den 
R('~eerin.g8~emachtjgde van het stanclpunt Jer R"'geering 
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Ik verzoek daarom I (BLAAUW, STOKVIS.) 
heeft mij niet voldoend e bevredigd. 
om een oogenblik pauze, teneinde in samenwet'king met en
kele andel'e leden een amendement op deze ontwerp-ordon
nantie op te stellen en daarna in te dienen. 

De Voo l' zit t e 1': Daartegen is geen bezwaar', 

De vergadering wordt te ]0.02 uur v.m. voor eenige 
oogenblikken geschorst en daarna hervat. 

De Voo r zit t e 1': ]n gl'cli rnd is een amendement (Ond. 
20-st. 6), onderteekend door de heeren Blaau"" Dwidjo
sewojo en Roep, dat luidt als volgt: 

Onc1ergeteekcnden hebben de eer voor te stellen, tus
schen de art. 2 en 3 van de ontwerp-ordonnantie, ver
vat jn stuk 2_1\ \'Hil Ond. 20. een nieuw al'tikel 3 (met 
vernummering van het volgende artikel) in te voegen 
van clen voLgenden inhoud: 

"De bes1uiten. ovcl'ernkomstig lid 2 van <1l't. 7 "an 
meergenoemd Reglement gesla gen, blijven voor provin
cies vau kracht totdat zij door andere overeenkomstig 
deze ordonnantie worden vervangen". 

To e I i e 11 tin g. 

Hiervoor moge worden venvezen naar de ter zake 
gehouden debatten. 

De heer St 0 k v is: MijnJ1 eer de Voorzitter! Ik be
twijfel , of dit am enclement nooclzakelijk is. Dat bij elke 
nieuwe regeling een bepaling zou moeten wOl'den opgeno
men . w<1al'bij hetgeen onder de oude regeling werd ver
r icht nog eens afzonclel'1ijk van kracht wordt verklaard, 
kan ik niet begrijpen. In dat geval zou dus elke nieuwe 
regeling opnieuw moeten bepalen, dat hetgeen door de be
voegde autoriteit krachtens de oude regeling is verricht, 
wettig is. Ik kan mij voorstellen, dat bij een nieuwe rege
ling' ovcI'gangsmaatl'cg'elen zull en moeten worden getroffen, 
om clen overgang van het oude naar het nieuwe op de juiste 
wijze te doen plaats hebben, maar dat die overgangsmaat
regelen zouden moeten inhouden de wettigverklaring v,m 
hetgeen al volkomen wettig is geschied, heb ik door den 
heel' Blaauw nog ni et overtuigend hoore11 aantoonen. 

Voor d it ontwerp is de zaak practisch van weinig be
lang, maar cr zit voor ons deze consequentie in, dat wij 
geen enkele regeling zouden mogen treffen, waarin een 
nieuwe autoriteit in de plaats van de oude wordt gesteld. 
zond er tevens te el-kennen, dat hetgeen die oude autoritei
ten hebben vcrricll t eig'cnlijk onwettig is geweest! Immers, 
dat doen wij hier, wann eer wij dit amendement aanyaarden. 
omdat cr behoefte uit blijkt aan de wettigverklaring van 
hetgeen oncler de oude r egel ing is geschied. 

Hoc de heer Blaauw dat staatsrechtelijk verdedigt, heb 
ik nog njet kunnen vernemen en evenmin heeft hij de prac
tisehe noodzakelijkheid van hetgeen hij wenseht aange
toond. Ik zou dat alsnog gaarne van hem willen hooren. 

Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929. 

(BLAAUW, STOKVIS.) 
De heel' B I a a uw: Mijnheer de Voorzitter! De heer 

Stokvis heeft vooropgesteld, dat het uiet noodi g zou zijn, 
wanneer een nieuwe regeling treedt in de plaats van een 
oude, te bepaleu, dat de krachtens de oude regeling ge
troffen bepalingen en dergelijke blijven bestaan. Ik ben 
het ten deze volkomen met den heer Stokvis eens; el' zijn 
beginselen van overgangsl'echt, krachtens welke een der
gelijk standpunt zeer wel te verdedigen is. 

De heel' Stokvis zou echter nog van m ij willen verne
men, waarom de genoemde opvatting in dit g'cval niet ge
huldigd zou kunnen worden. :Mijnh eer de Voorzitter 1 Ik 
heb dit in eerste instanti e roeds uiteengezet, maut' wi l er 
nog wel eens op wijzen, dat de oorzaak daarvan ligt in 
den stelligen tekst van art. 1 del' voorliggende ontwerp
ordonnanties, waarin uitdrukkelijk bepaald wOI'dt, dat do 
vroeger door de autoriteiten plaats gehad hebbende aan
wijzingen in de provinciën zullen plaats hebben dool' het 
betrokken College van Gedeputeerden. Uit dczen stelligen 
vorm van den tekst kan word en geeoneludeel·d. dat zoo
dra deze regeling in werking treedt een aanwijzing door 
een andere overheid niet meer van kracht kan zijn, 

Wij verkeeren hi er dan ook in een ui tzondel'ingsgeval 
eu wanneer de genoemde tekst anders zou luiden, zou VeJ'

moedelijk de door mij in het am endement neergelegde toe
voeging niet noodig zijn. Zoolang echter ongewijzigd 
blijft bestaan een tekst, die uitdrukkelijk de bevoegdheid 
van aanwijzing ontneemt aan de autoriteiten , die deze be
voegdheid tot de inwerkingtredin g van de ordonnantie 
had en die deze bevoeg-dhcid ontneemt "ana f het moment 
van de in werking tredin g van deze ordonnan tie, is aan-' 
vulling van den tekst noodi g. 

De heer St 0 k v is : Mijnheer de Voorzitter! Hetgeen 
de heer Blaauw thans mededeelt heb ik inderclaad in 
eerste instantie ook van hem vernomen, doch dit is voor 
mij niet overtuigend. In elk geval : meent de heel' Blaauw, 
dat er een fout zit in art. 1 van deze ordonnantie, 11ad 
hij dààrop een amendement moeten indienen, waarin dan 
kon staan: met ingang van dien en dien datum zullen de 
te nemen beslissingen voor de provinciën worden genomen 
door het betrokken College van Gooeputeerden. 

De heer B I a a u w: Dat is natuurlijk ook mogelijk . 

De heer St 0 k v is: 
oogenblik staatsrechtelijk 

Waar de heel' Blaauw op het 
zeer fijngevoelig is - dat mag 

hij trouwens wezen - en zelfs min of meor overgevoelig, 
zou het van hem juister en eenvoudiger zijn geweest, de 
wijziging aan te brengen bij de bron, waal' volgens hem 
de fout schuilt. Afgezien echter van deze bij7.aak, heeft de 
heer Blaauw mij, als r eeds gezegd, niet kunnen overtnigen. 
W anneer er een ni euwe regeling wordt ingesteld en daari!) 
geen terugwerkende luncht is opgenomen, kan zij nllee.n 
werken vanaf het moment, dat zij wettig is, 

De heer B I a a. u \V: Dat doet zij ook. 
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Overdracht bevoegdheden aan Gedeputeerden en regentschappen. - Bekrachtiging leeningsbesltliten Soerabaja. 

(STOKVIS, VOORZITTER.) 
De heer S tok v is, Dat wil echter niet zeggen, dat 

"Ue beslissingen van de vroeger aangewezen autoriteit van
nf het moment van inwerkingtreding der nieuwe regeling, 
a lsnog wettig zouelen moeten worelen vel'klaard. Ik kan 
dit althans niet gevoelen en heb ook wel een klein weinigje 
staatsrechtelijke intnitie. 

Er staat ook niet in die nieuwe ordonnantie, dat al1c 
vroeger wettig genomen besluiten nietig worden verklaard. 
In dat geval zou het vanzelf spreken, dat de oude beslni
ten zouden moeten worden herzien. 

De Voo l' zit ( er, Wij kunnen thans overgaan tot 
stemming Qyel' het amcndement-Blaauw c. s. 'Venscht 
irrnalld zijn stem te moth'ccren' Zoo niet, dan wensch 
ik zelf de volgende motiveering VQor mijn stem te geven. 

Ik acht het amendement overbodig en niet geheel on
schadelijk. Waar wij hiel' te doen hebben met regelingen, 
afkomstig vall een l'egelaal', die daartoe geheel wettig was 
aangewezen, den GouvernclU'-Generaal, zijn de door dezen 
gemaakte l'egelingen ook volkomen wettig en zou ik niet 
~unncn inzien, hoe het mogelijk zou kunnen zijn, dat door 
de aanwijzing voor de toekomst van een uicuwcn regelaar 
de producten van wetgeving van den vorigen regelaar on
wettig zouden worden. Eel'st als de nieuwe regelnar pro
ducten van wetgeving gaat maken, die in de plaats van de 
reeds bestaande komen, zullen deze laatste vervallen. Ik 
acht daarom, als gezegd, dit amendement overbodig en juist 
met het oog op de pl'incipieele zijde van de zaak niet on
schadelijk en zal daal'om tegen stemmen. 

Het amendement-Blaauw c. s. wordt in stemming ge
bracht en verworpen met 5 stemmen voor en 12 stemmen 
tegen. 

V 6 Ó I' stemmen de heel'en, Biaauw, De Hoog, Kiès, Dwi
djoscwojo en Roep. 

T c gen stemmen de heeren, Soejono, Djajadiningrat, 
Kocsoemo Joedo, Ten Berge, Ft'uin, Kan, Soekawati, Stok
vis, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, AU Moesa en de Voor
zitter. 

(STOKVIS.) 
"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen 

om in den considerans en art. 1 van de ontwel'p-ordon
nantie, strekkende tot bekrachtiging van geldleeniugen 
ten behoeve van de gemeente Soerabaja (Onel. 62 -
stuk 2) onderscheidenlijk de zinsdcelen ,,180&" ell 
"en 18Gb" te laten vervallen. 

Toelichting. 

Voor de toelichting wordt verwezen naar de in 
eersten en tweeden termijn gehouden besprekingen " . 

De heel' St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter I Ik kan 
mij met dit amendement niet vereenigen. J.Juat ik er onmid
dellijk bij zeggen, dat het in strict fOI'meelen zin wel eenige 
reden van bestaan heeft. De Regeeringsgemaehtigde heeft 
er echter reeds op gewezen, dat uit aanneming van het 
amendement voor de gemeente Soerabaja schadelijke con
sequenties zouden kunnen voortvloeien. Nu is het voor mij 
de vraag, of wij een strict formeel inzicht moeten stellen 
boven een waarschijnlijkheid van materieele sehade. 

Er zijn drie beslnit.en van den gemeenteraad van Soera
baja, nl. de besluiten 180 en 180", waartegen hiel' in het 
College door niemand cenig bezwaar is geopperd en een 
derde besluit, dat mechanisch volgt uit de bekrachtiging 
van de beide eerste besluiten, nl. dat in het leeuingsplan, 
waarop de beide oude leeningen hebben berust, noodzake
lijk eenige wijziging, in het bijzonder wat de aflossing be
treft, moet worden aangebracht. 

Mijnheer de Voorzitter! Wat wordt ons nu gevraagd" 
Ons wordt gevraagd, naar aanleiding van de combinatie 
van de beide leeningen, waartegen geen bezwaar is ge
opperd ook een raadsbesluit van de gemeente Soerabaja 
te bek~achtigen voor de wijziging in het aflossingsplan in 
haal' geheel. 

Mijnheer de Voorzitter! Nu zegt de heer Fruin, dat dit 
feitelijk een uieuw leeningsbesluit is. Men ZOll toch wel 
erg formeel zijn door dit te blijven volhouden. Het gaat 
hier om de wijziging van reeds bestaande leeningsbesluiten. 
El' wordt hier niet het besluit tot het aangaan van een ge
heel nieuwe leening bekrachtigd. Dat blijkt uit den tekst 
van het derde besluit van den gemeenteraad van Soerabaja. 

Wat zijn er nu vOOr overwegende hezwaren om nu reeds 

Dc ontwerp-ordonnanties worden zonder hoofdelijke de onvermijdelijke eonseqnenties te aanvaarden van de 
st emming aangenomen. bekrachtiging van de beide combinatiebesluiten , Ik kan 

De Voorzitter, Aan de orde is de voort-
1etting del' behandeling van de ontwerp
ordonnanti~ houdende bekrachtiging 
van de besluiten van den Gemeenteraad 
v n n S 0 era b a j a van 13 Jun i Nos. 180, 180a en 
180&, zoo a I s g e w ij z i g d b ij het bes I u i t van 
18 Jul i 1928, st I' e k k e.n d e tot het a a n g a a n 
van 'g e I dIe e n i n gen. 

Ingediend is een amendement (Ond. 62 - stuk 4) onder
teekend door de heeren Fruin, Biaauw en Roep luidende 
als volgt, 

rue bezwaren niet inzien. El' wordt ons hier bij voorbaat 
een bekrachtiging gevraagd van een maatregel, waarom~ 
trent wij reeds bij voorbaat overtuigd Zijl" dat die de con
sequentie is van hier te nemen besluiten en waaromtrent 
wij ook overtuigd zijn, dat wij die consequentie zullen aan
vaarden. 

Nu vraag ik mij af: wa8t'om dezen gang van zaken in 
de wielen te rijden! AE'een uit strict formeele overwegin
gen, waarover wellicht tè praten zou zijn, maar waaruit 
met .groote waarschijnlijkheid voor de gemeente Soerabaja 
financieele consequenties zouden voortvloeien' 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kan mij mat een dergelijke 
opvatting van zaken niet vereenjgen . 
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B ck l'n eh t ig'ing' lrcn ingsbesluiten Soerabaja. 

(KIÈS, F RUIN.) 
De heer Ki è s: Mijn heer de Voorzitter! Ik wijs er op, 

at ook de hec l' Stokvis begonnen is met te verklaren, dat 
l' toch wCI'kclijk wel redenen voor de indicning van dit 
mend ement aanwezig zijn, wanneer wij de zaak bezicll van 
C fOl'mccle zijde, En aangezien ons college moet mede

verken aan de juiste ui tvoe ring van den wettelijken arueid, 
oet de Jl cc r Stokyis m, i, hieraan toch w el meer waarde 

lCehten, dan hij in zij n later betoog heeft gedaan. 
Mijn vl"aag aan den Regeeringsgemaehtigde is nu: 

;Vaurop is gcbasee l'd dat e l'nst ige bezwaar, die bed l'ciging 
Jijna van Rcgec l'i ng'S7.ijde, dut dool' de gemeente Socmbaja 
natericcIc schade za l worden geleden door het kOI"te uit
tel, dat. noodi g ZOll zij n om het derde leeningsbesluit in een 
niveren VOl·m te gieten Y Wat mij betreft, ik sluit mij aan 
ij de ondCl'tcekena.lI's van het amendement, die YHn oor
eel z ijn , dat, met nOl'ma le kennis van de Nedel"landsche 
aal, in deze ol'dotllwntie niet bepaa ld ls te lezen de be
~l'achtiging vnn een Il'C'ni gsbesluit voor een totaalbedrag 
'llll de beide an(l(,l'e leeni ng<.'n, met de daaraan verbond en 
'oorwauT(1cn. Ats er dus niet eC'n onmiddellijk gevaar voor 
l'llsti ge mntel'ieele schad e drC'igt en het daarentegen in 

:rem'tien dagen mogelijk is. ons een betel' geformuleerd be· 
luit vom' te lcggen, zou ik mij voor dit amendement willen 
"erkhtT'en. 

De heer Fl'tli n: Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou 
aarne den heer Stokvis nog even willen antwoorden op 
ijn bezwru·en, want ik krijg den indruk, dat het bedoelde 
oorstel den heer Stokvis niet geheel dnidelijk voor oogen 
tond. 

De heer Stokvis heeft n.l. gezegd, dat het derde voorstel 
eu noodzakelijke consequentie zal zijn van de eerste twee 
oorstellen, maar dat is in het geheel ni et het geval. Wan
eer de eerste twee leeniJlgen door ons bij ordonnantie 

vorden bekrachtigd, gaat de gemeenteraad van Soevabaja 
1snog overwegen : wnt is nu voor ons voordeeliger, deze 
eenin gen afzonderlijk te plaatsen, of om van deze leenin
'c n één g l'oote leening te ma l<ell , terwijl, Mijnheer de 
oorzitter, als de redencering van den heer Stokvis jnist 
as, dit Jliet meer een punt van overweging zon kunnen 
'tmaken, want dan zou eenvoudig na de aannem ing van 
eze voorstellen mechanisch, zooals de heer Stokvis dat 
angeeft, de gemeente Soerabaja komen met een groot 
eningsplau. 
MijnheCl' cle Voorzitt er! Deze voorstelli ng van de znak 
gehenl onjllist t-1l dat zal ook de geachteI:(',u':L'(,l.'in gsge-

1achl ig'de moeten toegcven, \Vanncel' de lwel' Stol<vi:-; zelf 
ct derde I('(-'ningsheslui t nog eens naleest, zal h ij daarin 
itdrukkelijk lezen, dat indien wo rdt ovcrgc~aan lot een 
ombin atie \'fln beide leeningcll, een bepaald aflossin gsplan 
al worden gevolgd. 

D e V -0 0 l' zit t e l' : Dus con combinatie van de leenin
en, vervat in de twee ee rste ,besluiten. 

De heer F l' U in: Mijnheer de Voorzitter! Indien als
og de gemeenteraad van Soerabaja besluit tot een combi-

(FRUIN, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
natie vall de twee leeningen, waartoe ruj nog iu het geheel 
niet heeft besloten, zal de aflossing van deze gecombineer
de leen.ing plaats hebben op een bepaalde wijze. Ik heb 
dus, waar dit argumcnt van den heel' Stokvis naar mijn 
bescheiden meening in het geheel ]uet steekhoudcnd is, nog 
al vertrouwen, dat de heer Stokvis zijn bezwaren te.gen 
mijn standpunt zal laten val'cn, vooral, omdat hij er dan 
toe moet k<>men de zaak in een gelleel ander da glicht te 
bezien, nl . van uit den gezichtshoek, dat er cen geheel 
nieuw besluit nood igis van den gemeenteraad van Soera. 
b.ja om te kom en tot de uitgifte van ~ell groote leenir g 
vau f 6 millioen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zie U het hoofd schudden, 
maar ik zou dan wel wi llen weten, op welke wijze men dan 
wel kan komen tot die gecombineerde groote leening. Daar
VOor zal toch een beslu it llo.od ig zij n. De Rcgeeringsge
machtigde heeft het trouwens zelf gezegd. Mijnheer de 
Voorzit tel'. Ik wil nu nog even de aandacht veRtigen op 
de matel'iecle bezwaren van den hee r Kiès. Dit geachte 
lid ll eeft Cl· op gewezen, dat het mogeli jk zou zijn, - doch 
hij begon al dadelijk te zeggen, dat hem dit niet heei· waar
schijnlijk leek - dat door de aanneming van het amende
ment een nadeel zou -ontstaan voor de gemeente Soerabaja. 

Mijnheer de Voorzitter! I k mag er dan toch wel op ,vij
zen, dat het vvij geruimen tijd heeft geduurd, eer de Re. 
geel"ing met deze voorstell en is gekomen en dat dus blijk
baar, terwij l de eerste drie besluiten al genomen zijn in 
Juni , de behand elin g van de ontwcrp-ordonnantie eerst in 
Augustus mogelijk werd geacht, om tenslotte te komen tot 
een uitvoering van het plan. En wanneer nu inderdaad 

juist is, hetgeen ik beweer, dat hier iets inform eels zou 
word en ,gedaan, dan geloof ik dat het zeker mogeii jk is, 
dat de gemeenteraad van SOCl·abaja zijn besluiten alsnog 
in een anderen vorm .giet, en alsnog overweegt, te combi~ 

neeren en of het de voorkeur verdient over beide leeningen 
een da artoe strekkend besluit ter bekrachtiging aan den 
ordonnantiewetgever aan te bi eden. Dat zal misschien een 

10 of 14 dagen duren, doch niet veel langer. 
Bovcndic.n zou ik nog op een ge,~aar willen wijzen, nl. 

dat, indien de Volksraad in cleze met de Regeer ing mede
gaat, hij daarmede zou erkennen, dat elke gemeenteraad, 
die met een tweetal leeningsvoorstcllen tel' bekrachtiging 
bij den Volksraad komt, altijd gereehtig is, die leeningen, 
zonder de tusschenkomst van den ordonnanticwctgever, te 
eombinceren tot een groote leenin g. Ik geloof, dat een der
gelijke handelwijze geheel in strijd is met de Indische 
Staatsinrichting. 

De heer Co hen St u a rt, adviseur voor de D ecen
tralisatie : Mijnheer de Voorzitter! De strekking van het 
amendement van den heer Fruin c.s, is, om de alterna.tieve 
strekking aan het voorstel te ontnemen ten aanzien van het 
complex van leeningsbesluiten, dat door den gemeenteraad 
van Soerabaja is aangenomen . Immers w anneer het amen
dement zal worden aanvaard, zal naar de bedoeling van 
cle voorstellers, een nieuw leeningsbeslnit nood ig z\jn om 
de twee leeningen in één groote leening onder te brengen. 
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Bekrachtiging leen ingsLeslniten Soerabaja. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
Mijnheer de Voorzitter I Hiertegen zou ik juist ernstig 

willen waarschuwen. Men heeft gevraagd of de vertraging 
tengevolge van het eischen van een nienw beslnit nu wel 
zoo heel erg is. Mijnheer d e Voorzitter! De gemeenteraad 
van Soerabaja zou dan, na aangesehreven te zijn, weer 
bij een moeten komen en er zou een nieuw leeningsbeslui t 
moeten worden gemaakt, hetgeen weer aanhangig zou moe
ten worden gemaakt bij de betrokken Regeeringsorganen en 
ten slotte bij het College van Gedelegeerden. Nu hebben 
sommige leden gezegd : Welnu wat zOl' dat dan beteeke
nen ; een paar weken meer of minder zal hier niet zoo veel 
verschil nitmaken. 

Dat moet ik ten sterkste tegenspreken . De gemeente
raad van Soerabaja heeft bij deze leeningen gebruik willen 
maken van een bijzonder gunstige conjunctuur van de geld
markt, voortvloeiende uit de q.flossing van andere leeningen 
tot aanzienlijke bedragen, als gevolg waarvan de condities, 
waarop thans -gelden verkregen kU?-llcn worden, bijzon
der gunstig zijn. De maand Augustus is daarvoor een bij
zonder geschikte maaud. Ik kan den heel' Fl'uin verzeke
ren, WRUr hij heeft gemeend, dat de behandeling van Rc
geeringszijde toch ook tijd heeft gevorderd, dat met den 
meesten spoed het onder7.oek omtrent de leening heeft 
plaats gehad en dat de daarvoor noodige maatregelen met 
groote diligcntie zijn genomC'll. Zoo is b.v. de bUl'gemeestel' 

van Soe"abaja tel' hespoediging zelf uaar Batavia overge
komen VOOl" verdere besprekingen. Speciaal is aan het 
dekkingsvraagstuk nauwlettende zorg gewijd. Dat vloeit 
voort uit den eiseh van het toezicht op de leeningen, n.L 
dat geen leening mag worden aangegaan waarvan de dek
king niet behoorlijk verzekerd is en waarvan niet vaststaat, 
dat de leening als zoodanig verantwoord is. De tijd die dat 
onderzoek heeft geëischt, is niet verloren geweest. Dit on
derzoek heeft er toe geleid, dat men tot de conclusie geko
men is, dat de leening gezond is en dat el' alle aanleiding is, 
dat deze leening wordt aangegaan. In deze omstandighe
den moeten cr dan toch motieven zijn, die zeer zwaal' we· 
gen, jndien men de beslissing omtrent het aangaan van deze 
leening eenige weken zou willen uitstellen. 

Ik heb "ecds gezegd, dat de schade, die uit een dergelijk 
vool"stel zou voortvloeien, niet gering te schatten is. Er 
is reeds aan de geldschieters om biedingen gevraagd tegen 
een vastgestelden datmn in deze maand in afwachting van 
de bekrachtiging der leenlngsbesluiten. Daarvoor zijn 
noodig geweest telegrammen naar Holland, om behalve van 
de geldschieters hiel', ook in Nederland hiedingen te vra
gen . Een complex van maatregelen is genomen om die lee
nin gen te doen slagen. Daarom meeu ik, dat het niet ver
antwoord is om eenvoudig op formeele grond en de geheplp 

zaak aan te houden en den gemeenteraad uit te noodigen 
met andCI'C besluiten te komen. 

Ik vraag mij af, of men daarmede trouwens ooit het be
oogde doel zal kunnen bereiken. Want het is er om te doen 
te komen tot een besluit van alternatieve strekking, om de 
geldsch iete,'s te verzoeken bij hlm biedingen rekening te 
houden met twee mogelijkheden, om te hieden volgens het 
gèsplitste plan, of te bieden volgens het gecombineerde 

(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, STOKVIS.) 
plan . Is het nu niet begrijpelijk, dat, als men een derge 
lijken alteruatieyen opzet wil hebben, en voordat men eeI 
bied in g uitlokt, men vooraf wil weten of bekrachtiging 
van de overheid is verzekerd 1 Dit is all een bereikbaar dOOI 
aun elk der overwogen altel'natieve plannen een voorwaar 
delijk karakter te geven e,; de mogelijkheid open te hou 
den. dat men kiest of voor het eene of voor het andere plan 

Is het bezwaar dat nu geopperd wordt werkelijk van zoe 
el'llstigen aard, dat wijziging noodzakelijk is' l1en moe 
zich toch vooral afvragen wat de bedoeling is van de be 
palingen, die voor het toezicht op de leeningen in de we 
zijn neergelegd. Die bedoeling is alleen, dat geen onbera 
dril leeningen zullen worden afgesloten, doch dat men za 
kTijgen eeu leenigspo1itirk die frezoJld js en die de ge 
meente niet belast met een te zware schuldenlast. Elk lee 
ningsplan op zichzelf zal getoetst moeten worden aan d 
eischen die met het oog hierop dienen te worden gesteld. 

Nu heb ik van den heer Fruill niet gehoord, dat h' 
tegen den opzet van de leening eenig bezwaar heeft ge 
maakt. De opzet is ook naar Zijll meening gezond. H' 
ziet ook evenals de andere leden, volkomèn in de bedoe 
ling van de alternatieve plannen, hij betwijfelt niet, da 
het hiel' gaat om de vraag of de leeningen gesplitst d. 
wel of zij gecombineerd moeten worden. Het plan staa 
ons volledig voor oogen. Meh weet volkomen wat er aa 
vastzit. Het gaat nu alleen om een formeele kwestie, nl 
het feit, dat in het derde leeningsbeslnit wordt gesproket 
van "in het geval n enz. Het komt mij voor, dat het geer 
motief mag zijn om bezwaar tegen deze leening te makel 
en geen reden mag zijn om het amendement, dat is voor 
gesteld, aan te nemen. 

Bovendien kan ik het formeele bezwaa.r niet zoo inziet 
als de geachte voorsteller van het amendement het opvat 
Er is hier een ordonnantie, bestaande uit een compIe. 
van drie besluiten, dat een geheel vormt en waarvan d 
bedoeling onmiskenbaar is, aan de Regeering voor te leg 
gen een plan voor een alternatieve leening, waaruit 00, 

voor den raad, als het nu aan dit college voorgelegd 
beslnit wordt aangenomen, geen enkele vrijheid voort 
vloeit, die tot bedenkelijke consequenties zou kunnen lei 
den of die men op het oogenblik niet volkomen overzie 
Het geheeIe plan ligt klaar en dnidelijk voor ons. Er zO 

alleen misschien strijd kunnen komen over een al dan Die 
betere redactie van het derde leeningsbeslnit en het kom 
ll1\i voor, dat dit een zeel' zwak motief is, om een zoo groo 
belang voor de gemeente Soerahaja, als het leeningspla 
is, door aanneming van het amendement, in gevaar t 
brengen. Ik meen dan ook de aanneming van het amen 
dement ernstig te moeten ontraden. 

De heer S tok v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik ZOl 

na het voor mij afdoende pleit van den geachten Rege, 
ringsgemachtigde met een enkel woord den heer Fruin ,vi 
len beantwoorden, omdat hij zegt. dat ik een onjniste visi 
op het karakter van het derde besh;,;t heb. De heer Frni 
zegt, dat in het derde besluit vooropstaat, dat alleen i 
geval wordt overgegaan tot combinatie, er een nieuwe le 
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Bekl'achti g in g Iccningsbeslniten Soerabaja. 

(STOKVIS, KAN.) 
niug zat worden gesloten en daaruit concludeert de heer 
l!'ruin , dat wij dus het derde leeningsbesluit geheel op 
zichzelf moeten beschouwen. El' wordt aan de gemeeute dus 
vl'ijheid verleend, in een bepaald geval zelfstandig een 
nieuwe lecning te sluiten. 1\1aar tegen deze opvatt in g van 
de' zaak richtte zich nu juist mijn bezwaar, toen ik sprak 
van het te zeel' hechten aan het strict fOl'meele. n, cijfer 
de beteekcn is van het formeele nimmer weg, maal' men 
moet zich toch hoedC!; tegen formalisme. 

. De geachte Rcgccringsgcmachtigde heeft ZQoeven yoor 
mij afdoend betoogd - cn ook bc\'estiging gegeven van 
lletgeen ik heb beweerd - dat men het derde leeningsbe
sluit, dus de wij;"iging van het vroegere lceningsbesluit, niet 
zelfstandig kan besehonwen en dat het een consequentie is 
"Vau datgene, WaRt'VOor wij zelf gaarne sanctie willen vor
lcenen . 

Men heeft natuurlijk het voorbehoud in het derde be-
1dllit moeten makon, omdat men, alvo1'o11s de combinatie 
van de leerlingen reC'htskracht kan hebben, de goedkeuring 
van ons rollcg'c mocst VCI'WC'l'VCIl j daarom moest mon ten 
aanzien van de l'cdact;e van het del'do leeningsbcsluit fa
cultatief tc werk gaml. 

Waar nu vaststaat, dat er materieel tegen deze regcling 
van zaken geen enkel bezwaar bestaat en waar ook vast
staat dat el', a ls het derde leeningsbesluit zal worden uit
gevoerd. niets zal gebeuren, dat. wij niet reeds nu weten 
en waaraan wij onze goedkeu ring hechten, zou ik willen 
vragen, welk overwegend bezwaar er nu nog tegen zou kun
nen bestaan, over zulk een strict formeel argument heen te 
s tappen, wetende - wij hebben het nogmaals gehoord -
dat wij aan het f inancieel beheer van de gemeente Soera
buja moeilijkheden in den weg leggen . Ik blijf in deze drie 
besluiten één geheel zien en met het derde besluit doen wij 
naar mijn meening 11iet anders dan met volle wetenschap 
van drn gang- van zaken, bij voorbaat sanctionnecl'en dat
gene, waaraan wij gaarne onze sanctie willen geven. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zie waarlijk de noodzakelijk
heid van dit amendement niet in. 

De heel' Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou den Re
gee.ringsgemachtigde gaarne een vraag willen stellen, daal' 
ik den gedachtengang van den geachten Regeeringsgemaeh
tigde niet goed heb kunnen volgen. 

Vlij zijn het er, meen ik, ovcr eens - de heel' Stokvis 
heeft het al met een enkel woord gezegd - dat de gewone 
loop van zaken deze is, dat lla het vaststellen van een 
leenjl1g'sbesluit dool.' den Igemeenteraad de leening dool' den 
ordonnantiewetgever wordt goedgekeurd. Nu heeft de ge
achte Regeel' in gsgemachtigde daartegenover 011S de zgn. 
materieele consequenties voor oogen gehouden. Dat begrijp 
ik echter niet goed . Wat is toch de gewone gang vall za
ken f Dat dool' den loc alen raad onderhandelingen met den 
geldschieter worden gevoerd - wat in dit geval reeds 
moet gebeurd zijn - en dat die onderhandelingen worden 
beëindigd met het voorbehoud, dat de ordonnantiewetgever 
de leen ing later zal bekrachtigen. Dat heb ik meermalen 

Handelingen. Zittingsjaar 1928- 1929. 

(KAN, FRUIN.) 
meegemaakt' en ik geloof dan ook, dat ik in deze niet ver 
van de waarheid ben . 

Welke m,aterieele consequenties kunnen el' nu uit voo rt
vloeien, wanneer wij ons op het principieel juiste stand
punt van den heer Fruin plall1tsen en zeggen : laat ook deze 
kwestie behandeld worden op de gewone manier! Dat stel 
ik mij zoo voor, dat de biedillgen van de geldschieters wor
den afgewacht, dat die bicdingen veL'Volgells al dan niet 
worden aangenomen, en dat, wordt daarop ingegaan, dit 
geschiedt onder bet voorbehoud, dat de Ieening zal worden 
goedgekeurd dool' den ordonnantie-wetgever. Welke mate
l'ieele bezwaren kunnen cr nu tegen zijn, dat dc gemeente
raad dan nog een nader besluit ten nnnzien van de com
binatie van de twee leeningen slaat! Mijllheer de Voorzit
ter, dat heb ik niet goed begrepen. 

De heer F I' U in: Mijuheel' de Voorzitter! De geachte 
Regeeringsgemaehtigde beeft voorni den nadruk gelegel 
op het alternatieve karakter, dat deze besluiten zouden 
hebben of in elk geval bedoelden te hebben . Maal' juist 
het wool'(l "bedoeld" zou dan de juistheid bevestigen vau 
mUn ontkenning, dat deze voorstell en eenig alternatief 
karakter zouden hebben . Mijnheer de Voorzitter! Er 
word hi er uitdrukkelijk de bekra<,htiging gevraagd van 
één besluit tot het aangaan van een g.ldleeuing van 
f 5676 000 en vau een ander beslnit tot het slui ten van 
een leening va.n f 2500000; van een alternatief karakter 
ten aanzien van deze leenÎ.llgell is dus geen sprake. Laat 
ik el' bij zeggen, dat het een zeel' kl eÎ.ll kunstje zou zijn 
geweest, om dit alternatieve karakter principieel in deze 
voorstellen vast te leggen. In dat geval had men knnnen 
komen Illet een beslui t VOOl' het aangruln van een ge ld
leening van f 8 176 000 met het bedin g, dat de gemeente
raad gemachtigd zou worden om eventueel die leening in 
twee deelen uit te geven. 

De heer St 0 k v i s: Dat mag dan 66k niet! 

De heel' P I' U in : De heeL' Stokvis zegt, dat dit ook 
niet mag; dat moet hij dan zelf maar verdedigen. Ik zou 
meenen, dat men op de dOOl' mij aangegeven wijze het 
alternatieve karakter, dat men zou wenscheu, zou hebben 
verkregeu. 

Maar nu dit alternatieve karakter niet uitdrukkelijk in 
de voorliggende voorstelleu ligt, gaat het toch maal' niet 
aan, dat wij met voorbijgaan van, ik zou haast zeggen, 
alles wat wettig is, onze goedkeuring aan deze l eenings
besluiten hechten. Men kan zeggen, dat men - excuseert 
U deze uitdrukking - lak heeft aan zulk een formalisme, 
dat desnoods de regeling dan maar op onwettige manier 
moet geschieden, dat de fO L'meele zijde deL' zaak heel 
aardig is voor jUl'isten, doeh da t daal'mede de pl'iJctici niets 
te makeu hebben, maal' wan.neel' tenslotte de gemeente
raad zou besluiten tot een combinatie van deze leeningen 
en nog al tijd ten onrechte zou meen en, dat uit de bekrach
t iging van de drie besluiten door den Volksraad zou vol
gen dat hij daarmede gemachtigd zou zijn deze leeningen 
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Bek"uchtiging leeningsbesluiten Soerllhajll. 

(f'RUIN, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
te combineeren zonder de vereischte machtiging, acht ik 
het zeker niet onmoge1ijk, dat deze gecombineerde leening 
volgens den rechter onwettig tot stand zon zijn gekomen 
en de gevolgen hielovan in de practijk zouden dan voor re· 
kening komel), ik zon haast zeggen van deze Regeering 
cn van dezen Regeeringsgemaehtigde. Dat lijkt mij toch 
werkelijk een wijze van handelen, wau.l'toe wij onze mede
werking niet mogen verlcenen. 

Mijnheer de Voorzitter I Neemt U mij niet kwalijk, dat 
ik thans nog eens even terug kom op de redeneering van 
den heer Stokvis. Ik wil dan verklaren, dat de heer 
Stokvis mij nu is tegen gevallen. Ik had nl. verwacht, dat 
hij openlijk zijn ongelijk zou hebben erkend. Vergissen 
is menschel\jk en zoo knn zelfs de hee,' Stol,vi s zich wel 
eens een enkele maal vergissen . Zelfs Homerl1s dntte wel 
eens. Het komt mij voor, dat de wijze, waarop de hecl' 
Stokvis nu heeft getracht alsnog zijn standpunt te vcr· 
dedigen, werkelijk niet buitengewoon gelukki g is. De heer' 
Stokvis heeft o.m. als volgt geredeneerd: De woorden " in 
het geval wordt overgegaan, d e leeningen, vastgesteld 
bij .. . ......... in een gecombineerde leening uit te geven" 
slaan hlerop, dat eerst de Volksraad uitdrukkelijk moet 
bekrllehtigeu de eerste twee leeningen. De geachte Regee
l'inl;!sgemnchtigde zul echter kunnen bevestigen, dat deze 
l'edencer' ing ni et juist is, De woorden "in het geval" slaan 
niet op de bekrachtiging dool' den ordonnanti e-wetgever. 
maRl' vooral hierop, dat de gemeenteraad na aanneming 
van deze ordonnnntie alsnog za] overwegen, wat hij zal 
doen en Wilt do Itéldschieter meel' .arltrekt: een Iteeombi
neerd e- leeuiug of twee afzonderlijke leenin gen. 

De heer C 0 h e n S t u art, ad viseur voor de Decen
t"nlisatie: Mijnhee r de Voo,'zitte,'! Op cic vraag vau den 
heel' Kan, of het ni et mogelijk zou zij n, dat men nu een
youdig biedingen vraagt op deze wij~e, dat zij zullen moo
ten worden gedaan in afwHchting van de dool' Rcgcel'ing en 
onlonnanti<'Wetgcvel' te nemen beslissing, zou ik het vol
gende willen antwoorden. Het komt inderdaad bij kleine 
lee ningen voo r, dat men een practijk ziet toegepast, als 
door den heer Kan bedoeld, n.l. dat de bekrachtiging van 
het besluit eenigen tijd uitblijft. terwijl do I)i edingen in
middels zijn gedaan en tenslotte het opnemen van de ge
leende gelden veel lateI' plaats heeft dan aanvan keli jk dp 
bedoeling was. Bij kleine leCllÎngen ontmoet deze wijze van 
uocn ook geen groot bezwaar. Ze hebben in finaneieel op
zicht een geringe beteekenis en het komt dUfu'bij niet zoo
zee l' aan op ren nnuwkcul'ige becijfer ing als bij een gl'oote 
Iecn ing, waarbij hot moment, waarop de beslissing kan 
vallen, van groot belang is. De gemeente Soerabaja heeft 
dan ook bij het vragen van biedingen tevoren daaromtrent 
informaties ingewo.nnen en heeft toen gemeend in uitzicht 
te mogen stellen, dat vermoedelijk de beslissing nog zou 
vallen in Augustus en dat daarop dns de biedingen zouden 
mogen worden gebaseerd. Waar dit is geschied en waar het 
hier een leening nu zoo groote beteeke.nis betreft, zou het 
zeer te betreuren zijn, als aan dien opzet achteraf zon wor
oen geto l'nd. Het zon ook aan de standin g vun de gemeente 

(ADV. VlD DECENTRALISATIE, STOKVIS, - KIÈS.) 
Soe"",bllja op de geldmarkt naar mijn Illeening stellig geûn 
!loed doen. 

De heer Fruin heeft betwijfeld, àat in de oombinatie van 
besluiten, die thans aan het College is voorgelegd, zou lig
gen een alternatief karakter; ik kan de zaak eohter niet 
nnders zien d",n dat het hier bij den heel' Fruin gaat om 
een I.'cdactiebezwaar. ]-lij heeft gevraagd : Waarom heeft 
men de zaak niet eenigszins anders geredigeerd en de con
structie gekozen, volgens welke een besluit wordt gemaakt 
voor de geheelc combinatie van leen in gen met machtiging 
deze in twee deelen te splitsen 1 Hij heeft ons ook het 
schrikbeeld voorgehouden, dat als de leening, woals d ie 
thans in de bes!tIiten is neergelegd, in het Staatsblad zou 
komen , de rechter misschien de wettigheid dezer' leening 
cH'lltuecl niet' zou wi ll en sanctioneel'en. Zou de heer FI'nin 
dit echter we] kunnen ga l'andcel'en, als een besluit zou zijn 
geredigeerd op d e doo,' hem voorgestelde wijze! Wij. we
ten, dat hetgeen een rechter zal doen voor ons allen onbe
kend is, totdat het vonnis is gevallen. Voor dien tijd kunnen 
wij niet met volkomen zekerheid daarover spreken. Doch 
naar de overtn;ging cler Regeering en der verschillende ge
raadpleegde deskundigen kan het plan, zoo als dit thaus i. 
opgezet, door deu beugel en geeft het voldoende voorwaat·
den VOOI' zekerheid, 7.oodat geen ,'edelijke twijfel behoeft 
te bestaan omtrent de gevolgen. 

De Voo l' zit t c r : \ Vij kunnen thans tot stemming 
over het 8mendement-Fl"uin c.s. ovm·gaan. 

De heer St 0 k \' is: 3Iijnhcer de Voorzitter! 1k zou 
even mijn stem willen motivceren. Al erken ik, dat inder
daad met de woorden " in het geval" (in het derde besluit) 
niet wordt bedoeld, onze bekrachti gi ng van de combinatie 
va n de leeningen eerst af te wachten, niettemin is de strek
king van het geheele ontwerp, om te komen tot een gecom
bineerde leen ing. Die bedoeling, ~lijnhcer de "Voorzitter, 
ligt toch wel in het voorstel besloten, evenals het feit, dat 
het wachten met een besluit daartoe, afhankelijk is van het
geen wij ten aanzien van de beide onde leeningsbesluiten 
zullen beslissen. Waar hier materieel tegen dit complex van 
voorstellen dus geen enkel bezwaar is geuit, waur de mo
gelijkllCid van matel'ieelc schade voor de gemeente Soera.
baja zeel' groot blijkt, v ind ik geen aanleiding om aan djt 
uit erst formeele amendement mijn stem te geven. 

De heer IC i è s: Mijnheer de Voorzitter! 1 k zal vóór 
het amendementt stemmen, omdat ik ten eerste lüet mede 
kan gaan met de opvatting omtrent den wetgevenden arbeid, 
dat het voldoende is als de bedoeling maar duidelijk uit.
komt zooals door den Rcgceringsgemachtigde zooeven is ge
zegd en de vorm maal' bijzaak wordt genoemd j en ten 
t.weede, omdat ik ook niet zulk een haast bij de zaak kan 
zien. Ik merk op dat het derde besluit van den Gemeente
raad van Soerabaja gedateerd is 13 Juni 1928 en de Re
geering twee maanden voorbij heeft laten gaan, vóórdat Zij 
het ons heeft voorgelegd ; dns geloof ik niet, dat hier peri
cu lum. in mora is, zooels is voorgeste1d . 
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Bekrachtiging leeningsbesluitell Soerabaja. 

(VOORZITTER.) 
De Vo o l' z it ter: Ik zou ook gaarne even mijn stem 

willen motiveereJl. Ik vostig cr dau in de eerste plaats de 
aandacht op, dat wij op het oogenblik niet met wetgevonden 
JJl'beid bezig zijn, maul' met administratieve medewerking. 
Het komt mij voor, dat wij in deze goed doen, zoo ooulant 
mogelijk te zijn en dat ij l' all e pl'uetische redenen al.lllwczig 
zijn, om aan de totstandkoming van deze ordonnantie mede 
te werken. Het komt mij voor, dat het ingediende amende
ment uit elkaar haalt, wat ongetwijfeld bij elkaar behoort. 
De dt'ie besluiten maken één gellCel uit. Dat is de bedoeling, 
-en ik geloof, dat wij daaraan ongetwijfeld moeten mede· 
'\,'erken. Ik za\ daal'om tegen dit amendement stemmen. 

Het amendement Fl'uin c.s. wordt iu stem.ming gebracht 
~n verworpen met 7 stemmen vóór en 9 stemmen tegen , 

v ó ó r st.emmen de heel'en : Roep, Bluauw, Ft'uin, Kan, 
Kiès, SOt'knwati en l\tlnndagic, 

T t.' ge n stem men de h CCI'CII : Ali ~locsa, Socjono, Dj a
jadiningrnt, Kocsoemo Joedo, Ten Bcl' g'c, Dwidjosewojo, 
Stokvis, Koesoelllo OetoYQ en de Vool·zilter. 

De ontwcl'p-oJ'donnuntie in h~H\ I' gellOcl wordt zonder 
hoofde1\ike stemming aan genomen, 

De notulen del' vorige openbare vergadering, die te l' in
zage hebben gelegen, wOI'den goodgekeurd. 

De V 0 Ol':': i t t e l' : 1k ve J'zoek dûn hccl'cn tlWI1S, in de 
l'ommissies bijl'eH te wi ll c il kome n. 

D e veJ'gadcring wordt te I tU6 UUI' v.m, geslotclL 
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Udc VERGADERING - DONDERDAG ~O AUGUSTUS 1928. 

Ingekomen stukken. - Uitbreiding belastingvrijstellingcn. 

lIde VERGADERING. tot benoeming met ingang van 2 October 1928 tot waar
nemend AdviSeur voor de Decentralisatie. 

Vel' g a der i n g van Don del' dag 30 A u g. 1928. 4. Als voren van 21 Augustus 1928 No. 47 houdende eer
volle ontheffing van Ir. E. P. Wcllenstein van zijne 

(Bijeelll'oepingsuur 9 voormiddag) . 

Ingekomen stukken. - Uitbreiding belastingvrijstellin
gen (Ond. 28 ). - Wijziging art. 79 strafwetboek (Ond. 
32 ). - Bepalingen betreffende het bekomen van wapens 
dool' openbare gemeenschappen (Ond. 22). - Toezicht op 
uitvoering van openbare werken onder beheer van provin
cies enz. (Ond. 6 3 ). 

Voorzitter: MI'. A. NEYTZELL DE WU,DE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 18 leden, te weten 
de heeren: 

.Ali Moesa, 'l'en Berge, Blaauw, Bruineman, Djajadi
ningrat, Dwidjosewojo, Fruin, De Hoog, Kan, Kiès, Koe
soemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, Soejono, 
Soekawati en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: Staargaard en 
Cohen Stual:t. 

functiën als Góuvernements-Oommissaris' bij de Java
s;,he Bank en~oudende bcnoeming van Prof. Dr . . J . 
H. A. Logeman in zijn plaats. 

5. Als voren van 22 Augustus 1928 No. 2x tot interne<l'
ring van den daarin genoemden persoon. 

6. Als voren van 23 Augustus 1928 No. 5, houdende mach
tiging, krachtens art. 105 J. S., aan den Directeur van 
Landbouw, Nijverheid en Handel om aau de Vereeni
ging "Algemeen Indisch Internaat" te Bandoeng uit te 
betalen een bedrag van tcn hoogste f 25000 voor den 
bouwen de iru'ichting van ('('11 dool' die vCl'eeniging te 
e,\ploit~eren internaat. 

7. Als voren van 23 Augustus 1928 No. 34 houdende eer
vol ontslag aan Ml'. O. C. van Helsdingen als lid tevens 
vervangend Voorzitter van het Volksraadstemkalltoor 
en ' houdende benoeming in diens plaats van Prof. Dl'. 
Raden Ario Hoesein Djajadiningrat. 

De stukken genoemd onder 2 t/m 7 worden ter 
inzage gelegd tel' secretarie van den Volksraad. 

De Voo l' zit ter: Mijne H eeren ! Ik open deze ver- 8. 
gade ring. 

B. G. S. van 21 Augustus 1928 No . 1829/C ter aanbie
ding van het antwoord der Regeering op eenige opmer
kingen van de Commissie uit den Volksraad voor de 
verslagen del' Algemeene Rekcnkamers over 1926. De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingèn: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal vau 22 

en 23 Augnstus 1928 Nos. 9 en 20 ter aanbieding van 
a. een ontwerp-ordonnantie tot instelling van het bur

gemeestersambt voor eenige gemeenten in Oost- en 
Midden-Java (Ond. 6 4) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van een 
leeningsbesluit van den gemeenteraad van Malang 
(Ond. 6ii ). 

2. Kabinetbrieven van den Gouvernenr-Generaal van 18, 
19, 23 en 23 Augustus 1928 ·Nos. 22, 30, 1 en 1x hou
dende mededeeling van de vaststelling van 
a. de ordonnantie tot aanvulling en wijziging van dc 

zegelverordening 1921 (Ond. 30) ; 
b. de ordonnantie tot wijziging van de regeling der er

venbelasting op het land Bloeboer (Ond. :14) ; 
e. de ordonnantie tot bekrachtiging van eenige lee

ningsbesluiten van den gemeenteraad van Soera
baja (Ond. 62) ; 

d. de ordonnantie tot wijziging van de ordonnantie tot 
aanwijzing van het regentschap Malang als zelfstan
dige gemeenschap (Ond. 6:1 ). 

Het antwoord der Regecl'ing is gedrukt. 

9. B. G. S. van 27 Augustus 1928 No. 115/D ter aanbie
ding van 2 exemplaren van het verslag van de oplei-
dingscommissie. 

Wordt uitsluitend voor de leden ter inzage gelegd te 
secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen beschei 
den. 

1. Een motie van den regentscJlapsl'aad van Bandoeng be 
treffende de onthouding van zijne goedkeuring dOOl 
het College van Gedeputeerden aan de begrooting va 
het regentschap Bandoeng OVCI' 1928. 

2. Afschrift-rekest van D. C. Rage aan den Gouverneur 
Generaal. 

'Worden tel' inzagc gelegd tel' secretarie var 
den Volksraad. 

Aan de orde is de be De Voo l' zit ter : 
handeling van : 3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 17 Augustus 

1928 No. 17 tot tijdelijke terbeschikkingstelling van den 
Directeur van Binnenlandsch Bestuur, van Mr. B. Th. 1. 
A. Westerouen van Meeteren, ten einde te worden toe
gevoegd aan den Adviseur voor de Decentralisatie en 

d e g e w ij z i g deo nt wel' p-o l' don n a n tie t 0 

uitbreiding van belastingvrijstellin 
gen voor locale ressorten en het toe 
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Uitbreiding belastingvl·ijstellingen. - Wijziging art. 79 strafwetboek. - Bepalingen betreffende het bekomen Vall 

wapens dOOl" openbare gemeenschappen. - Toezicht op uitvoering van openbare werken oudct, 
beheer van provincies enz, 

(VOORZITTER, KIÈS .) (KIÈS, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, DWI-
pas s e 1 ij kma ken van de v l' ij s teIl i n gen DJOSEWOJO.) 
o p p" 0 v i n c i ë n e n cl e a n cl e r c, i n a l' tik e 1 
121 del' Indis c h e Staatsregeling be
doe i d e zei f sta n d i g e gcm een s e hap pen, 
alsmede op de wat e rsehappen (Ond.28) ; 

2. de ontwerp-ordonnantie tot wij7.i~ing 

van a I' tik e 1 79 van het W et boe k van 
S I I' ,ti I' C c h t (Ond. :J2) . 

Deze ontwerpen wonlen achtereenvolgens zonder be
raadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzittel': Aan de orde is de ont-
w e r p-o l' cl 0 n 11 a n t i C, 11 0 u cl e n cl e b cpa 1 i n gen 
betreffende het bekomen van wapens 
cl 0 0 l' 0 pen bar e gem een s c hap peil, i n g c
steld op den vo et van het 7.esde en 
twuallde hoofdstuk del' W et op d e Staats
i n I' 1 (, h 1 i 11 g Y a 11 N {-' cl crI ft n cl s c h-T n cl ië (Ond. 
22) . 

Ik zou den geachten Regccl'ingsgemachtigde willen vl'a~ 
gen of, waal' de :Memorie van Antwoord verschillende 
redaetiewij7.igingen aangeeft en ingaat op verschillende 
voorstellen. neergelegd in het Afdeelingsvel'slag, van Re
geeringswege verklaard kan worden, dat die verschillende 
l'cdactiewijzigingen als geïnsereerd moeten word(,11 be
schouwd in den tekst. 

'De ],eer Co hen S t u art, adviseur voor de Decentra
lisatie: Jawel, Uijnheer de Voorzitter. 

De V 0 0 l' zit tel': Dan is de ontwerp-ordonnantie 
dus in den gewijzigden vorm in behandeling. 

De heel' Ki è S: Mijnheer de Voorzitter! In het Afdee
lingsvel'slag w('rd aan de Regeel'ing verzocht, den in art. V 
van de voorliggende ontwel'pMOrclollnantie genoemden ter
mijn "1111 dl'ie maanden te willen veranderen in zes maan
den, teneinde de voor het landsarchief bestemde teekenin
gen van reeds bestaande wapens desgewenseht in Neder
land te kunnen bestellen. 

De Regeering acht de termijnverlenging niet noodig, 
omdat van deze wapens hier zeker reeds teekeningen be
staan en het dus niet noodig zal zijn, daarvoor nog in 
Holland bestellingen te doen. 

Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, die teekeningen 
bestaan en zijn o.m. te bezichtigen op het kantoor van den 
advisenr voor de Decentralisatie. Maar, Mijnheer de Voor
zitter, als U eventueel een verzameling heraldische mis
baksels wilt zien, zou ik U aanraden eens op dat kantoor 
een bezoek te brengen. Juist omdat ik die teekeningen 
kende, raadde ik bestellingen van nieuwe in Nederland 
aan. Als voorbeelden van juiste teekeningen heb ik hier 
een kleine verzameling, door een heraldiseh bureau in 
Nederland vervaardigd, en die mogen wel gezien worden. 

Handellngen. Zittingsjaar 1928- 1929. 

Oyerigens is het immers toch ook gewenseht, dat ons 
landsnl'ehief een inderdaad goed geteekend stel wapens zai 
krijgen. 

Doch el' is meel', Mijnheer de Voorzitter. Van de reeds 
best.aande Indische gemeentewapens zijn cl' meerdere, die 
een herziening noodig hebben, omdat zij heraldisch fout 
zijn. En het mag dus gewenseht genoemd worden, dat die 
foutieve wapens eerst verbetering ondergaan, alvorens ze 
i n ons lnnds81'chief worden opgenomen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal van cleze aangelegen heid 
geen }{\\'cstie maken dool' het inclienen vrm een amende
ment of een motie. Doch ik zou aan de Regeering wel in 
overweging willen geven, nu Zij met de voorliggende 
ordonnantie een zeel' te waardeeren stap heeft gedaan, om 
het aannemen van wapens dool' openbare gemeenschappen 
aan algemeene regelen te binden en waarborgen te schep
pen, dat die wapens zullen voldoen aan te stellell eisehen, 
ook ee n maatregel te nemen, dat de in het landsarchief 
als standam'd-teekeningen op te leggen exemplaren een 
goede en fraaie verzameling zullen vormen. 'Vellicht zou 
een kleine desklmdige commissie in deze de Regeering be
hulpzaam kunnen zijn door centrale voorbehandeling va~ 
alle aangelegenheden betreffende de wapens. 

Ik dank U, Mijnbeer de Voorzitter. 

De heer Co hen St u a I' t, adviseur voor de Decentra
lisatie: Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! Ik zou omtrent 
cle dool' den heel' Kiès bespl'oken aangelegenheid willen 
mededeelen , dat het indenlnad de bedoeling is niet all een 
de wapens zelf, maur ook cle teekcnlngen bij inzending te 
doen beoordeel en, voordat bevestiging daal'van plaats 
heeft. Ik wil den heer Kiès dus gaa l'n e toezeggen, dat 
met zijn wensehen zal wOI'den rekening gehouden; ook zijn 
denkbeeld om voor dit doel een kleioe commissie in te 
stellen, zal de Regeel'in g gaarne in overweging nemen. 

De gewijzigde ontwel'p·ol·dOllllulltie wordt zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De V 0 0 l' zit tel' : A a Il deo I' dei s cl e g e w ij -
z i g deo n t wel' p - 0 r d 0 Il 0 a n tie, hou den d " 
voorzieningen inzake h et toezicht op de 
uitvo ering van openbare werken onder 
bch eer van pro v i n cic s, sta d s gcm ee n ten e n 
regentschappen (Zittingsjaar 1927 - 1928, 
ond.121; Zittingsjaar 1928-1929, ond. 63) . 

De heel' D w i d jo s e w 0 jo: M~nhee l' de VOOl·7.itter! 
Blijkens het Gedelegeerden-vel'slag is naar aanleiding van 
het bepaalde bij lid 2 van art. 3 der voorliggende ontwerp
ordonnantie de vraag gesteld of die bepaling \V~I noodig 
is naast al't. 124 del' Regeeri ngs-ordonnantic. 

Daarop is door de Regeel'ing geantwoord, dat bedoelde 
bepaling naast art. 124 Regecl'ings-ol'donnantie niet over
bodig is, aangezien ze betl'eft het toezicht op het technische 
gedeelte van regentschapswerken en de I'esident him'voor 
het noodige personeel mist. 
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Tcgen meerbcdoelde bepaling meen ik bezwaar te moc

t en maken, wijl daardoor al te zeel' afbreuk zal wordcn 
gedaan aan de autonomie van het r egentschap. Immers 
het geldt hiel' het toezicht op de uitvoering van regent
schapswerken, waal'voor zelfs geen tegemoetkoming uit de 
algemeene geldmiddelen wordt ve rleend. 

Het algemeen toezicht op den regentschapsl'aad. aan den 
resident bij art. 124 Regeerings-ordonnantie opgedragen, is 
naar mijn bescheiden meening voldoende, vooral waar deze 
autoriteit volgens de ruime bewoordingen van dat artikel 
ter zake dcsgewenscht de noodige voorstellen kan doen aan 
het college van gedeputeerden. 

Ik geloof niet, Mijnhcer de Voorzitter. dat <lp nieuwe 
bepaling betreffende het toezicht op de uitvoering van 
regentschapswerken naast het bestaan van een sluitpost zal 
biidl'agen tot bevordel'ing van de ontplooiing van het auto
nome regentschap. 

Op grond van ee n en ander zou ik der Regeeri ng gaarne 
in overweging willen geven het bepaalde bij lid 2 van art. 
3 del' voorli!(gende ontwerp-ordonnantie te doen vervallen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer S tok v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben 
een tegenstander van de ons aangeboden ontwerp-ordon
nantie, indien zij ongewijzigd blijft en wel , omdat een al 
te scherpe voogdij zal worden uitgeoefend, nu ook over 
die zelfstandige reehtsgemeensehappen, die krachtens de 
Wet op de Bestnut'Shervorming in het leven zijn geroepen. 
Ik vind die bevoogd ing t en aauzieu van de uitvoering van 
publieke wCl'ken daarom ui t den booze, omdat zij volstrekt 
in stl'ijd is met het beginsel, dat heeft geleid tot de instel
ling van zelfstandi ge rechtsgemeenschappen. H et feit van 
die instell ing beteekent een bewijs van vertrouwen, sluit 
in zich de overtuiging van de mogelijkheid van eenige ont
plooiing van zelfstandigheid. En waaruit zou nu de zelf
standigheid in de eerste plaats moeten blijken? Ik zou 
zeggen, in de ee rste plaats uit de mogelijkheid om eenige 
openbare werken aan te leggen en die, als JUen geen al te 
groote flatCl'S begaat, tot stand te kunnen brengen. 

Nu kan ik mij voorstellen, waal' het b.v. de inpassing 
van IDeaal verkeer betreft in ecn over grootere uitgestrekt
heid, het centraal gezag voor de desbetreffende werken 
de goedkeuring eischt van het departement del' B. O. W. 
Ook lmn ik m\i voorstellen, dat men, wanneer militaire be
langen in het spel zijn, de goedkeurin g van de militaire 
autoriteiten nis eisch stelt. Doch wanneer het bij wer]<cn 
inderdaad alleen gaat om een locale voorziening en men 
bepaalt dan - zoo als hier feitelijk geschiedt - dat van 
stap tot stap bij de uitvoering van die locale werken ge
volgd znllen moeten worden de voorsehriften dool' B. O. 'vV. 
en dat B. O. W. ook vauaf den aanvang de controle zal 
hebben, ach, dan zou ik bijna zeggen: had men dan die 
zelfstandige rechtsgemeenschappen maar niet ingesteld, 
want dan mist men in het centrum elk vertrouwen en de 
levensvatbaarheid van die reehtsgemeenschappen en had 
men met de instelling beter kunnen wachten, totdat dat 
vertrouwen in ruimere mate aanwezig zou zijn geweest. 

(STOKVIS.) 
M\jnheer de Voorzitter! Ik sta te sterker tegenover dit 

ontwerp omdat, uitgezonderd voor de regentschapsraden, 
deze voogdij van B. O. W. - waartegen de locale raden 
vanaf den aanva ng hebben moeten vechten - zal worden 
gekoppelcl aan het feit, of al dan niet subsidie of geldelijke 
hUdl'agen in eenigerlci vorlll zal worden gegeven . 

Dat begrijp ik niet. 

Als de Regeel'ing geen vertronwen heeft in de technische 
prestaties van de zelfstandige rechtsgemeenschappen, moet 
Zij, onverschi ll ig of haal' geld el' al of uiet bij betrokken 
is, duidelijk verklaren, dat zij dat vertrouwen mist en dat 
Zij claaI'om dat toezicht. ongeacht welke tegemoetkoming 
ook, zal uitoefenen. Zegt de Rcg-ccl'ing daartcgen, dat zij 
dat toezicht alleen zal uitoefenen wann.cer cl' geldelijke 
tegemoetkoming in eenigerlei vorm zal zijn verschaft, dan 
beschouwt Zij de zelfstandige l'echtsgemeensehappen eigen
lijk precies als een of andcre particulierc vcrceniging, die 
zieh vanwege de genoten subsidie het toezicht van de Re
geering moet laten welgevallen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom tegen deze gelijkstel
ling op, te eer, omdat h~t toezicht, dat aan gesubsidieerde 
particuliere vereenigen wordt opgelegd, in vele gevallen 
lang zoo sterk uiet blijkt als dat, hetwelk nn zal worden 
uitgeoefend op gesubsidieerde openbare lichamen. 

Wat wordt nu besehonwd als een reehtsgemeenschap, 
die geldelijke tegemoetkoming geniet' In de Memorie va n 
Antwoord is de grens daarvoor zeel' ruim getrokken. 

Wij lezen daar n.l.: 
"Met subsidie is hi el' bedoeld "bijzondere subsidie", 

dus voor bepaald aangewezen werken, in tegenstel
ling met ,.vaste bijdrage ", di e een algemeen karakter 
draagt" . 

Mijnheer de Voorzitter! Die onderscheiding lees ik hiel' 
nu wel, maar wat deze nu aan het wezen van de kwestie 
toeiloet, begrijp ik niet. Wanneer het Gouvernement ge
looft, dat zijn geld niet veilig is in handen van een rechts
gemeenschap, waarom moet dan onderscheid gemaakt wor
den tussehen gelden, verstrekt in den vorm van een bij
zondere subsidie en gelden, in den vorm van een vaste bij
dra ge? Dat begrijp ik niet goed. 

Maal' verder lees ik in de Memorie van Antwoord: 
" In dit opzicht den sluitpost zoo vee I m 0 g e-

1 ij k op één lijn willende stellen ' met een vaste bij
drage, heeft de Regeel'i ng alleen voor die werken, 
waarvoor de uitkeerin gen in karakter zouden over
eenkomen met subsidies en uit dien hoofde verhoo
ging van het als wisselvalli g t e beschouwen gedeelte 
van den sluitpost zouden moeten tengevolge hebben, 
het strengere toezicht als eisch willen stellen". 

Wel, Mijnheer de Voorzitter, de Regeeri ng zelve stelt 
zich eigenlijk al een onmogelijken eiseh bij -bepaling van 
het criterinm, dat moet gelden voor het al of niet in te 
stellen toezicht. Want hoe de Regeering nu uit dien sluit
post dat gedeelte zal kunnen halen, dat beschouwd kan 
worden als het verleenen van een bijzondere subsidie, zou 
ik van den geachten Regeeringsgemac.htigde wel eens wil-
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len vememen, alsook, hoe hij uit het koffiedik van den 
sluitpost helderheid zal weten te verkrijgen omtrent de 
aanwezigheid daarin vau een bijzondere subsidie. Nu neem 
ik het niet kwalijk, als de Regeering zich die opdracht 
wil stellen, maal' de consequenties daarvan bestrijken het 
geheeIe ontwerp, want, van deze opvatting van de regee
ring zal het - als ik mij niet vergis - afhangen of een 
zeer strenge voogdij al dan niet zal worden ingesteld. Men 
geeft die gemeenschappcn zelfstandigheid, autonomie, of 
men geeft ze die niet. Vindt men het oogenblik gekomen, 
die autonomie te schenken, dan moet men niet opnieuw de 
lijt.l<.'nsg-t'st'hiedcn is beginnen, die wij ten aanzien "'l il de 
locale raden destijds ook hebben moeten doorunaken, om 
bijna tegelijk met het nitreiken van een brevet van de 
zelfstandiglleid, dat brevet op de voornaamste pnnten te
rug te nemen dool' een onduldbaar gebleken toezicht van 
B. O. W. 

Ik kan mij voorstenen, dat Cl' in zeket' opzicht een I'epres
sief toezicllt zal worden gehouden, dat de w('rking van de 
zelfstandigheid eens zal WOl'dC-ll nage~Clan , en dat zal 
worden onderzocht of el' ecn goed gebru ik van is gemaakt, 
doeh ik voel el' niets VOOI' om te zeggen : v66rdat gij zèlf
stand igheid krijgt. za l ik U die ontnemen. Ik beroep mij 
hi ervoor op een staatsl'eehtelijk deskundige bij uitstek, 
Prof. Logemnll , die roeds in de "Bestnnrsgids" van 15 Juni 
en 15 Jtlli 1925 heeft ~ewaarsehuwd tcgcn de bemoeizucht, 
tegen de poging om een eens ver'kregen onafhankelijkheid 
ongedaan te maken, waar'van reeds in 1925 was gebleken. 

Prof. LogemaIl wam'schuwt juist t egen hctgccn thans 
staat te geschieden en hij herinnert aan een r egeerings
uitlating van 27 April 1925, in "Een staat van vel'ande
ringen", waarin het volgende staat neergeschreven: 

"Evenals to t dusver het departement del' Burgerlijke 
Openbare Werken bemoeienis had met de subsidie
aanvragen del' locale raden ten behoeve van de tot
standbrengin g, verbeteringen, herstellingen en het 
ondel'llOUd van bruggen en wegen, waarvan de kosten 
de middelen dier locale raden t e boven gingen, zullen 
ook na de invoerin g van de nieuwe bestuursinrichting, 
althans zoolang de finaneieele verhoudingen nog niet 
nader geregeld zijn, de projecten der nieuwe zelfstan
dige gemeenschappen op het departement aan exami
natie onderworpen moeten worden" - precies wat 
nu hier in wetsvorm wordt voorgesteld. 

"Lees ik goed "1 - zegt Pl'of. Logeman ; nu. hij làs 
goed. - "Ik kan haast niet g-clooven, ebt men bedoeld 
lweft wnt cl' geschreven staat. Ten gevolge van de 
- niet dOOl" de schuld '"an p"ovincic en "cgentschap -
nog ongel'egelde iinanciecle verhoudin g tot het 
land, berust o.a. de regentschapshllishouding in zijn 
geheel op 0011 gl'oote subsidie van den lande. Die 
stelling begrijp ik, al billijk ik haal' niet. Maar wil 
men nu op dien grond "de"J d.w.z. alle projecten van 
regentschappen en provincie op het departement gaan 
examineeren? Te niet doen dus zelfs datgeneJ wat 
aan decentralisatie op de gewesten reeds was bereikt I 
Hier heeft dan toch de ccntraliseerende kracht alle 

evenwicht verbroken en het is t e hopen dat de Re
geering althans op dit pnnt wederom terugwijkt". 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb wel eens het gevoel, dat, 
a ls ik hiel' wat zeg, het op de Regeering heel weinig indrnk 
maakt. Gelukkig sta ik daarbij dan niet alleen, want zèlfs 
Prof. Logeman, die drie jaar geleden heeft gewaarschuwd 
tegen hetgeen thans staat te geschieden, heeft 66k tever
geefs zijn stem laten hooren . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik sta dns, gelnkkig gemoedelijk, 
tegenovel' hetgeen ons hie l' wordt voorgelcgd, en ~vel - om 
nog eens te I'csumecren - omdat de thans in te stellen 
voogdij, in het bijzonder wat betrcft de regentschapswerken, 
volkomen in strijd is met het beginsel, waarvan men de 
verwerkelijking heeft aanvaard, in strijd n.l. met de ge
schonken zelfstandigheid aan la gere reehtsgemeenschappen, 
wiel' werkkring noodzakelijk en voornamelijk zal moeten 
zijn bepaald juist tot de uitvoering van die werken , waar
omtrent men haar de zelfstandigheid niet wenscht te laten. 

I '~ I' is e('n 1ichtstl'aaltje n.l. de tweede alinea van m'tikel 3. 
De eerstc alinea zegt: 

"De uitvoering van werken als in artikel 1 bedoeld, 
waarvoor in eenigerlei vorm een tegemoetkoming uit 
de algemeene geldmiddelen wordt verleend, geschiedt 
onder het toezicht en volgens de regel en, bij r egeerings
verordening voorgeschreven", 

terwijl de tweede alinea luidt: 
"Eveneens kunnen bij regeeringsvel'ol'dening voor

schriften worden gegeven betreffende het door of van
wegc het College van Gedeputeerden uit te oefenen 
toczi cht op de uitvoering van regentschapswerken, 
waarvoor geen tegemoetkoming uit de [tlgemeene geld
middelen wordt verleend". 

Mijnheer de Voorzitter! Voor de regentschapsraden zal 
dat preventief toezicht op de uitvoering van openbar'e wer
ken dus dOOI' Gedeputeerden worden uitgeoefend , ongeacht 
al of geen geldelijke tegemoetkoming. Gedeputeerden zul
len dit toezicht moeten oefenen volgens voorschriften hij 
Regeel'ingsycl'orden ing te gc,·c n. Het staat echter nog met 
geheel niet vast. clàt die Reg:ccl'ingsveJ'orclcning cr inder
daad zal komen. 

Nu zou ik den geachten Regeeringsgcffiuchtigde dit wil· 
len v ragen: hoe is het standpunt van de Regccl' ing tcn 
opzichte van het uitvaardjgen van een dcrgelijke Regee
ringsverol'dening, dat wil dus zeggen: hoe staat de Rc
geering practisch tegenover hct opleggen vHn een algemeen 
toezicht vanwege Gedeputeerden op de uitvoering van 
openbare werken dool' regentschapsraden 1 En in de tweede 
plaats, als die Regeel'ingsverol'd ening el' nu eens niet komt, 
hebben dan Gedeputeerden uit andere bevoegdheidsbron 
toch een recht van toezicht. dat hun bij Regeeringsverorde
ning nog niet is gegeven j Hoe staat het dus met de be
voegdheid van het College van Gedeputeerden binnen het 
raam van deze ordonnantie als de Regeeringsverordening, 
waarvan sp rake .is in artikel 3(2) niet tot stand l<omt l 

Verder zou ik nog een vraag willen stellen. Preventief 
toezicht op openbare werken, nit te voeren door andere dan 
de regentschapsraden zal alleen gesclli eden, wanneer er 
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geldelijke steun in een of anderen vorm van Gouvel'ne
mentswege wordt verleend. Ik ben tegen elk preventief 
toezicht, maar ik heb reeds dadelijk gezegd, niet tegen 
eenig repressief toezicht. Ik zou nu dit willen vragen : de 
provinciale raad van West-Java voert nit een beslnit, dat 
hij dezer dagen heeft genomen, tot het aanleggen van een 
provincialen haven aan den Preanger-Zuidkust, te 'l'jilaut 
-,"ut·eWl. Dat werk komt dus tot stand. Nu heb ik er 
geen enkel bezwaar tegen, dat de B. O. W. zich met het tot 
standkombn van dit werk in het geheel niet bemoeit, de 
provincie heeft haar eigen deskundigen voor dit werk. Maar 
bjj znlk een ha ven zijn algemeener belangen betrokken dan 
die van de provincie alleen. Ik kan mij dus voorstellen, 
dat het Gouvernement zal zeggen: is de haven aangelegd, 
goed, dan zal ik toch eens repressief nagaan of er alge
meener belangen dan die van de Zuidknst of van de pro
vincie bij betrokken zijn, of erdoor kunnen worden ge
schaad. Hoe staat het nu in zoo 'n gevalj Mij dnnkt, dat 
de ordonnantie hierin niet voorziet. Zij voorziet in geen 
enkel repressief toezicht, welk toezicht ik juist eeniger
mate zou kunnen rechtvaardigen. Hoe zal nu de gang van 
zaken zijn ten aanzien van een havenbesluit als ik zooeven 
noemde ! 

Ik heb nu gemotiveerd waarom ik, ook reeds als recht
geaard decentralisatieman, mij zal verzetten tegen een ont
werp-ordonnantie, welke in die mate als hier is aangegeven, 
het eerst sedert korten tijd uitgereikte brevet van zelf
standigheid weder voo r een groot gedeelte te niet zal doen. 

De heer Fr ti in: Mijnheer de Voorzitter! In tegen
stelling met mijn geacht medelid, den heer Stokvis, ben ik 
van meening, dat het eerste lid van artikel 3 allerminst 
beteekent een aanslag op de autonomi e van de zelfstandige 
gemeenschappen, want hct komt mij juist voor, dat de Re
geering zich beijverd heeft om het toezicht, bedoeld bij 
artikel 3, eerste lid, te bepalen tot die werken, welke WOl·

den betaald uit bijzondere subsidiën. Dat wil dus zeggen, 
dat de Rcgeeri ng deze zelfstandige gemeenschappen ge
heel vrij wil la ten ten aanzien van de beschikking over haar 
gewone bcgrooting en over de gewone werken, die als open
bare werken ten laste van deze gemeenschappen worden 
VCI'l'icht . Ik ffircn dus, in tegenstelling' met den hecl' Stok
vis, dat de Regeering zich beijverd heeft , om met deze be
paling de autonomie der zelfstandige gemeenschappen hoog 
te houden. Dit is, althans naar mijn gedachtengang, de 
juiste opvatting en ik geloof, naar hetgeen ik gelezen heb 
tut de Memori e van Toelichting en Memorie van Antwoord, 
dat dit ook de bedoeling van de Regcering i~. Ik meen 
echter wel te mogen opmerken, dat het mij voorkomt, dat 
deze bedoeling tenslotte minder gelukkig in het eerste lid 
van artikel 3 is weergegeven, want dat artikel spreekt Cl'

van dat I, in cenigerlei vorm een tegemoetkoming uit de 
algemeene geldmiddelen wordt verleend" en dit is zoo al
gemeen gesteld, dat ook de gewone sluitpost daaronder 
zou vaUen, dus dat elke bijdrage van het Land _ ook elke 
vaste bijdrage - onder de redactie van' het eerste lid van 
artikel 3 zou komen te vallen . 

(FRUIN. DJAJADININGRAT.) 
Ik heb daarom uau ook gemeend, den geachten Regee

ringsgemachtigde in overweging te mogen geven om, ten
einde de bedoeling van den wetgever beter tot haar recht 
te doen komen, vóór het woord " tegemoetkoming" in te 
lasschen het woord "bij zondere". Ik geloof, dat dan wel 
vaststaat, dat alleen bij subsidies en bij vcrhooging 
den sluitpost geldt het bepaalde bij artikel 3 lid 1. 

In verband met hetgeen ik zooeven zeide zal h et ook 
noodig zij n, in het tweede lid achter de woorden "uit de 
algemeene geldmiddelen" in te voegen de woorden: "als 
bedoeld in lid 1 van dit artikel". 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou het zeer op prijs stellen, 
als de gcu(:htc Regecringsgemnc.htigde deze wijzigingen 
willen nanlJl'engcn. 

De heer Dj a j a din i n g rat: Mijnheer de Voorzit
ter! Ik wil beginnen met te verklaren, dat ik mij geheel 
aansluit bij het betoog van den heer Stokvis; ik wil dat 
betoog slechts aanvullen met datgene, wat de praktijk 
heeft geleerd. 

Wanneer een regentschapsraad het een of ander 
wil entameeren, begint hij, met zich zelf af te vragen 
hij daartoe technisch in staat zal zi jn. Wanneer dit inder
daad het geval is, wordt nagegaan, of de financieele 
standigheden van het cpUege toelaten, om het voorgeno
men werk tot uitvoering te hrengen. Is dit niet het geval, 
dan pas vraagt men subsidie bij de Regeering aan 
bij die subsidie-aanvraag wordt alles heel uitvoerig 
eengezet. In de eerste plaats belicht men den aard van 
werk zelf en de noodzakelijkheid van de uitvoering ervan 
in de tweede plaats de wijze, waarop dat werk moet 
den uitgevoerd. Verder geeft men allerlei teekeningen en 
doet men mededeeling van het bedrag, dat moet worden 
aangevraagd. In dit alles vindt de Regeering altijd genoeg 
gegevens om te beoordeelen, of de regentschapsraad in 
technisch opzicht al dan niet in staat zal zijn, het werk 
in kwestie uit te voeren. · Is dat het geval en wordt de 
noodzakelijkheid van de uitvoering door de Regeering in
gezien, dan pas krijgt de regentschapsraad een 
subsidie. 

Ik zei de zooeven, dat de regentschapsraad begint, zich
zelf af te vragen, of hij techn.isch in staat zal zijn, 
werk uit te voeren. Is dat niet het geval, dan zal de 
gentsehapsraad een ander voorstel indienen en een 
fen weg volgen om dergelijke werken tot stand te zien 
komen. Dat geschiedt dan eenvoudig op deze wijze, dat de 
regentschapsraad de Regeering of den provincialen 
voorstelt, het werk Of vanwege de Regeering Of 
de provincie te doen aanleggen in het belang van 
regentschap. 

Mijnheer de Voorzitter! Naar mijn meening is artikel 3, 
sub 2 dus ahsoluut overbodig. 

De bemoeienis van de provincie en vau de 
in het algemeen is inderdaad dikwijls zeer hinderlijk. 
Men krijgt daarbij aUerlei tegenstrijdigheden. Zoo krijgt 
de regentschapsraad bv. bij een werk, dat aangelegd kan 
worden in eigen beheer, een "hint" öf van de provincie 
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of van den dienst der B. O. \\T" om de uitvoering in aan
neming te doen geschi eden, hoewel dc regentschapsraad 
overtuigd is, dat uitvoerin g in eigen beheer vool'deeligel' 
za l zijn. Het gevolg daarvan is, dat men allerlei bisbilles 
hijgt, die aanleiding kunnen geven tot onaangenaamhe
den en tot verkleining van de bevoegdheden del' regent
schapsraden. 

Verder is het vaak gebeurd, dat een regentschapsraad 
allaug bezig was met een of ander werk en dat daarin 
ingegrepen werd zonder den raad er eerst in te kennen. 
Zoo heb ik, toen ik nog een regentschapsraad l eidde, wel 
eens met den bouw van een pasar te maken gehad, welke 
met de provincie of met eenig provinciaal belang in geen 
enkel verband stond. H et was uitslujtend een belang van 
het betrokken regentschap en toch wilde het College van 
Gedeputeerden er zich mede bemoeien. Natuurlijk werd 
toen van den kant van den regentschapsraad gezegd : Dat 
is eeu zaak, die wij gerust zelf tot stand zullen kunnen 
brengen, een toezirht van boven af hebben wij absoluut 
niet noodig. De kwestie eindi gde toen met een voorloop i
ge staking van het werk. Opnieuw moest alles worden 
opgesteld, nieuwe teekeningen moesten worden gemaakt en 
zoo stagneerde het werk. Ik vrees dus, dat men, wanneer 
dit artikel wordt gehandhaafd en doorgevoerd, een schijn
autonomie krijgt ten opzichte van vele werk eD. Stel bv., 
dat er twee provinciale wegen parallel loopen eD er tus
schen die twee wegeD een verbinding moet worden tot 
stand gebracht. Deze verbinding zou niet zoo belangrijk 
behoeven te zijn; het zou een kleiDe weg kunnen zijn zon
der grootc brnggen. Dan zou de provincie den l'egent
schapsraad kunnen vragen, dat werk te entameeren onder 
aanbod van het leveren der tcekeningen. Alleen in naam 
wordt het werk dan uitgevoerd door den regentschapsraad, 
in werkelijkheid is het een werk vaD de proviDcie. Mijn
heer de Voorzitter! Op die manier krijgt men sehijnau
tonomie. Men zou deD regentschapsraden printahs kUDnen 
gevcn om allerlei werken tot stand te brengen al dan niet 
met Tcgecringssubsidic, maal' in wezen hebben dergelijke 
worken niets te maken met llC't belang van den betl'okken 
regentschapsraad. Zoo als gelogd, zou dat kunnen leiden 
tot schijnautonomie en dat zou een gezondc ontwikkeling 
van de autonom ie zeer bemocil'jkcn. 

In dit verband wil ik mij geheel bij het betoog van den 
heel' Stokvis aansluiten, die aan de hand V8!1 een artikel 
van prof. IJogeman uitvoerig heeft betoogd, dat het be
paalde bij artikel 3 sub 2 staatsrechtelijk niet juist is. Ik 
zou dOl' Hegecl'ing- willen aanbevelen, het artikel van prof. 
Lo~cman CCllS te lezen. PI'of. Logeman heeft deze materie 
in verband gebraC'ht met de bewoordingen van enkele arti
k elen in de Regentschapsordonnantie en de Indi sche 
Staatsregeling en ook hij heeft getracht aan te toonen. dat 
dergel\i1<e regelingen min of meel' in strijd zijn met de 
wet.telijke bcpalingf'n. 

Ik dank U, Mijnheer de Vool'zitter! 

De heer R.oep: Miinhrel' de Voorzitter! Naar aanlei
din~ van hetgeen ik over dit ontwerp te berde heb hoo

Handelingen. Zittings jaar 1928- ]929. 

(ROEP.) 
ren brengen zou ik gaarne eenig-e opmerkingen willen 
maken. 

Met g l'oote belangstelling hcb ik het betoog v!ln ons ge
acht medelid, den heer Stokvis, aangehoord, op welk be
toog mijn geacht medelid en geestverwant, de heer Fruin 
is ingegaan. Waar de heel' Fruin de inzichten van den 
heer Stokvis daarbij heeft bestreden , stel ik er prijs op, 
te verklaren, dat ik in het algemeen knD medegaan met 
de opinie ten aanzien van dit ontwerp, zooals die dool' den 
heel' Stokvis zooeven is ontvouwd. Het lijkt ook mij toe, 
dat el' toch wel reeds zeer veel waal'borgen bestaan dat de 
autonome gemeenschappen, zooa ls de provincies, dp stads
gemeenten en de regentschappen, ook wanneer zij worden 
gesubsidieerd, de verschillende werken naar behooren zuI
len kunnen uitvoeren. 

In de eerste plaats is daar, gelijk de heer DjajadiniDg
rat reeds opmerkte, de veel-omvattende voorbereiding en 
het fcit, dat de .overheid niet over één nacht ijs gaat al
vorens de gevraagde subsidie wordt verleend. "Dat bl'engt 
mede de indiening eener volledige begrooting en volledig 
uitgewerkte teekeningen, het nagaaD vaD de in rekening 
gebrachte prijzeD etc. etc., totdat men dan tenslotte komt 
tot het feit, dat de Regeering een bepaalde suosidie ver
leeDt. 

In de tweede plaats is de technisehe staf van heel veel 
autonome ressorten - en zeker wêl van de provincie en 
van heel veel stadsgemeenten - ongetwijfeld in staat om 
de werken, waarvoor subsidie zal worden verleend, tech
nisch juist uit te voeren, althans in dezelfde mate technisch 
juist als het GouvernemeDt daartoe in staat is. WaDt ik 
7.0U er wcl op willen wijzen , dat tenslotte wel degelijk ook 
bij het centraal gezag ten aanzien van de uitvoering van 
werken later wel eens blijkt, dat hier of daal' een fout zit 
of dat een of ander min of meer feilen vertoont, 

Verder zijn de werken, waarvoor de regentschappen su
sidie zullen genieten, dan toch niet van dien omvang, dat 
Cl' heel groot gevaar bestaat, dat bij zelfstandige uitvoering 
daarvan groote bedragen te looI' zulleD gaan. 

En dan , ?lfijnheer de Vool'zittel', sta il{ eigenlijk op het 
standpunt, dat men de 7.wemkunst al zwemmende het best 
leert. Al zou het dan met het een of ander werkje een 
beetje verkeel'd marcheeren, en later eens blijken, dat hier 
of daar nog iets hapert, clan toch zou ik willen vragen: zou 
daarin niet een veel gl'ooterc les, een veel grootel'c vorming 
tot ware zelfstandigheid, tot waul'achtig-e autonomie zijn ge
legen , dan wanneer tot in de puntjes alles wordt nagegaan 
en allcs pt'ccics wordt gecontrol eerd, dat de uitvoering van 
<le werken dool' de regentschappen zoo nauwkeurig moge
lijk plaats vindt. Het is natuurlijk verkeerd, wanneer een 
werk niet goed wordt uitgevoerd en ik wi l dat hier niet 
goedpraten, doch ik wiJ a1leen zeggen, dat het betel' zon zijn 
en er een grootere opvoedkundige strekkin g in li gt, dnt 
eventueel de gevolgen van de verkeerde uitvoering- van 
werken op de autonome gemeenschappen zelf neerkomen, 
dan dat met man en macht gett'acht wordt, elke fout bij 
voorbaat reeds te voorkomen. 

Mijnheer de Voorzitter! Deze opmerkingen wilde ik 
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Toezicht op uih'oc l'Îng- van openbal'e \\'crken onder beheer van provincies enz. 

(ROEP.) 
maken ten aallzjen van de eerste aHnen van art. 3 van de 
ontwerp-ordonnantie. Het behoeft U nu niet te verwon
deren, dat ik tegenover de tweede alinea van art. 3 afwij
zend sta, want het betreft daar een regeling van het 
toezicht door of vanwege het College van Gedeputeerden 
op regentschapswerkcn, waarvoor zelfs geen tegemoetko
ming uit de algemeene middelen zal worden verleend, 
werken dus, die geheel en al met de geldmiddelen van het 
regentschap zllllen worden uitgevoerd. Het lijkt mij dan 
ook inderdaad een volledige aantasting van elk hegrip 
van autonomie, dat men de uitvoering van dergelijke wer
ken ook nog wil gaan bevoogden; het lijkt werkelijk zelfs 
wel een weinig op vermoording van de autonomie der 
1'egentsehappen. Ik meen dus, dat ik niet aecoowl kan 
gaan noch met de eerste noch met de tweede alinea van 
het voorgestelde art. 3. 

Mijnheer de VoorzittEn', dan wil ik t enslotte nOg een 
opmerking maken. El' bestaat al een toezicht op de han
delingen van de r egentschappen, want de betrokken resi
dent kan volgens art. 124 van de Regentschaps-ol'donnant ie 
terzake aan het College van Gedeputeerden de voorstellen 
doen, die hij noodig acht. Dit artikel is dllS wel van een 
zeer wijde strekking, want dat toezicht wordt op geen 
enkele manier beperkt. De resident heeft dus een alge
meen toezicht op de handelingen van het regentschap en 
bijgevolg uit den aard der zaak ook op de uitvoering van 
alle technische werkeu dool' het regentschap en wanneer 
hij naar aanleiding van het een of ander mocht wenschen 
een bepaald voorstel te doen aan het 'College van Gedepu
teerden, dan vloeit de bevoegdheid daartoe volkomen voort 
uit de competentie, hem bij art. 124 Regentschapsverorde
ning verleend. Ik ben van meening - ik kan mij ethter 
vergissen - dat het toezicht van het College van Gedepu
t eerden zich reeds uitstrekt tot de uitvoering van techni
sche werken door het regentschap ; dit toezicht is een min 
of meer r epressief toezicht en heeft de strekking, na te 
gaan of inderdaad de regentschaps-autoriteiten een juiste 
uitvoering geven aan de besluiten van den regentschaps
raad. Dat is, dunkt lll\j inbegrepen in het toezicht, uit
geoefend door het college van gedeputeerden. 

Nu heeft mijn geacht medelid, de heer Stokvis, naar ik 
meen aan den geachten Regeeringsgemachtigde gevraagd, 
of inderdaad de staatsrechtelijke positie va.n het college 
van gedeputeerden zoodanig is, dat het college bevoegd 
is tot het uitoefenen van een repressief toezicht op techni
sche werken van regentschapsraden. 

De heer S tok v is; Mijn vraag was; wanneer deze 
r egeeringsverordening niet tot stand komt, hoe staat het 
dan met de volle bevoegdheid van gedeputeerden' 

De heel' Ro e p; Dat bedoel ik ook. Ik 7.on I(aal'lle op cle 
vraag, die de heel' Stokvis aan de Regeering gesteld heeft, 
antwoord ontvangen en het zou mij aangenaam zijn, als ik 
mag vernemen, dat gedeputeerden inderdaad bevoegd zijn, 
een r epressief toezicht uit t e oefenen op de technische t.aak 
van het regentschap. 

(BLAAUW.) 
De heel' B I a a uw ; Mijnheer de Voorzitter! Gaarne zou 

ik een korte opmerking willen maken omtrent de redactie 
van het nieuwe door de Regeering voorgestelde art. 2 lid 
1. Krachtens de nieuwe redactie zal de noodzaak van goed
keuring door den Gouverneur-Generaal van de daarin be
doelde besluiten afhankelijk zijn van het opnemen in het 
besluit van een clausule of al dan niet met den Legercom
mandant overeenstemming is verkregen. Nu geloof ik, dat 
de werkelijkheid wel een beetj e anders zal zijn. De bedoe
ling zal wel zijn, dat goedkeuring van den Gouverneur
Generaal alleen uiet vereiseht wordt in die gevallen, waarin 
inderdaad overeenstemming met den Legercommandant zal 
zijn verkI'egen, ongeacllt of het al clan niet nit het besluit 

bliikt. 

De Voo I' z i t ter; Als het er nu eens niet uit blijkt' 

De heel' B I a a II W; Als het niet uit het hesluit blijkt, 
maar die overeenstemming toch een feit is, zou krachtens 
den tekst, goedkeuring van den Gouverneur-Generaal ver
eischt ziin en dat zal toch niet de bedoeling ziin . De quin
tessens li gt in het al of niet bereikt zijn van de overeen
stemming en niet in het al of niet daarvan blijken in het 

besluit. 
Nu is dit een opmerking, die niet geheel van practisch 

belang ontbloot is, omdat het, wanneer er overleg heeft 
plaats gehad tusschen den provincialen raad en den Leger
commandant, na afloop van dat overleg nog ni et duidelijk 
is of overeenstemming verkregen is, ja dan neen. Het kan 
zijn, dat de provinciale raad denkt; nu is overeenstemming 
verkregen, dus nu kan ik het besluit wel uitvoeren zonder 
goedkeUl'ing van den Gouverneur-Generaal, terwij l dit wel
licht in werkelijkheid niet het geval is. 

Teneinde dus meer jn overeenstemming te kUILDen komen 
met de werkelijke bedoeling del' Regeerin g, zou ik den 
geachten Regeeringsgemachti gde willen vragen, of het niet 
overweging verdient, het nieuwe art. 2 lid 1 te doen luiden 
als volgt ; 

"Besluiten van provinciale, stadsgemeente- en regent. 
schapsraden, beoogende buiten bebouwde kommen ver
kcerswegen te doen aanleggen, verleggen, in andel'cn 
staat van bruikbaarheid te brengen of te doen verval
len dan wel moerassen in de nabijheid der zeekust te 
doen dl'oogle{!gcn, treden, voo r zoo v (' 1" ter zak e 
gee n overeenstemming is verkr~gen 

In ct d e n TJ e g e re 0 rn man dan t, niet in werking 
dan na voorafgaande goedkeming van het desb<rtl'ef
fend besluit door den Gouverneur-Generaal". 

De eenige verandering is dus, dat de overeenstemming 
uiet uit het besluit behoeft te blijken, maar inderdaad aan
wezig moet ziin. Ik geloof, dat de Regeering wel in staat 
is, om langs administl'atieven weg te weten te komen of de 
overeenstemming er al dan niet is. 

De Voo I' zit ter; Is de Regeeringsgemachtigde bereid, 
dadelijk te antwoorden? 
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(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV., VOORZ.) 
De heer Sta a r g a a r d, Regeeringscommissaris voor 

de bestuurshervorming : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
liever niet dadelijk antwoorden. Vooral ten aanzien van het 
eerste lid van art. 3 schijnt eenig misverstand te heersehen. 
De bedoeling vau de Regeering is geweest, de vrijheid, die 
de alldere locale raden al hadden, over te nemen. Het mis
verstand is echter blijkbaar zoo groot, dat ik gaarne in de 
gelegenheid zou worden gesteld, daaromtrent eenige gege
vens te vel'zamelen . 

(VOORZITTER.) 
stellen, of bij den Gouverneur-Generaal zal worden aan
gedrongen op verlenging vall den voor de behandeling van 
Onderwerp 64 gestelden termijn. 

Mag ik aannemen, dat de vergadering dit niet wensehtT 
Zoo ja, dan zal dat onderwerp dus heden door de lste Com
missie bebandeld worden. 

Ik verzoek den heeren , na sluiting van deze vergadering 
in de commissies te willen bijeenkomen. 

De notulen van de vorjgc openbare vergadering, die ter 
De Voo r zit ter: Dan wordt de verdere afhandeling inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

van dit onderwerp uitgesteld tot 13 September a.s., omdat 
op 6 September a.S. geen vergadering zal worden gehouden. 

Op grond van het bepaalde in art. 17, 1ste lid van het 
l{eglement van Orde zou ik den heeren de vrang willen 

De vergadering wordt te 10.06 v.m. gesloten. 
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12de VERGADERING. 

Ver g a der i n g v R n Don der dag 13 Se p t. 1928. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Mededeeling van de aanW\lzmg 
van den heer Moelia als lid van het College van Gedele
geerden . - Instelling burgemeestersambt voor eenige 
gemeenten in Oost- en Midden-Java (Ond. 6 4). 

Voo I' zit ter: :/tir. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig met deu Voorzitter 18 leden te weten de 
heeren: 

All Moesa, Ten Berge, Blaauw, Brnineman, Djajadi
ningrat, Dwidjosewojo, F rnin, De Hoog, Kan, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo 'Oetoyo, Mandagie, Moelia, 
Roep, Soejono en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Cohen Stuart. 

De Voo I' zit ter: Mijne heeren! Ik open de ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 25 

en 30 Augustus en 7 September 1928 Nos. 30, 1x en 
36 ter aanbieding van : 
a. een ontwerp-ordonnantie tot het v'crleenen van vrij

stelling van zegel betreffende voorwaardelijke ve,·
oordeeling, enz. (Ond. 66); 

b. ontwerp-ordonnanties tot vaststelling van de eerste 
bcgrootingen van de provincie Oost-Java en de daar
in gelegen regentschappen (Ond. 6 7) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van een 
leeningsbesluit van den plaatselijken raad van Ke
diri en Blitar (Ond. 6 S ). 

Deze stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Genot'aal van 25 
en 29 Augustus en 6 September 1928 Nos. 21, 26 en 2 
houdende medcdeelillg van de vaststelling van: 
a.. de ordonnantie tot overdracht van het te Tjimahi 

gelegen slachthuis aan het regentschap Bandoanr
(Ond. 55); 

b. de ordonnanties tot overdracht van bevoegdheden 
aan gedeputeerden en regentschappen (Ond. 20) ; 

c. de ordonnantie tot wijziging van artikel 79 van 
het Wetboek van Strafrecht (Ond. 3 2 ). 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 24 Augus
tus 1928 No. 4x tot interneering van den daarin ge
noemden persoon. 

(VOORZITTER.) 
4. Als voren vau 28 Augustus 1928 hondende overdracht 

van het dagelijksch beleid der zaken aan den Vice
President van den Raad van Indië gednrende een op 
6 September 1928 aan te vang~n dienstreis van den 
Gouverneur-Generaal, 

5. Als voren van 30 Augustus 1928 No. 12 houdende be
noeming van M. J. Kiveron tot Gouvernements-Sccre
taris. 

6. Als voren van 31 Augustus 1928 No. 17 houdende eer
volle ontheffing van Mr. C. C. van Helsdingen van 
het lidmaatschap van de Commissie tot herziening van 
de Stadsgemeente-ordonnantie en de Provincie- en 
Regentschapsordonnanties. 

7. Als voren van 5 September 1928 No. 9 h(Hldende mach
tigÎllg krachtens artikel 105 l.S. van den Directeur der 
B. O. W. tot het doen van de daarin bedoelde uitgaven . 

8. Als voren van 5 September 1928 No. 12 houdende eer
volle ontheffing van Mr. Ir. J. A. M. van Buren en 
F. N. Homving vau het lidmaatschap van de Commissie 
van advies voor de reglementecring van de uitvoering 
van openbare werken en houdende benoeming tot lid 
dier Commissie van Ir. A. J. N. Nijman en G. A. van 
der Nage1. 

9. Schrijven van den Directeur vau Binnenlandsch Be
stuur van 24 Augustus 1928 No. A.I. 28/ 7/ 18 ter aan
bieding van het vervolg-hervormingsverslag over 1927, 
betrekking hebbende op de Zelfbestuursgebieden in 
J ogj a ka rta. 

De stukken genoemd onder 2 t / m 9 wordeu ter 
inzage gelegd ter Secretarie van den Volksraad. 

10. B. G. S. van 7 September 1928 No. 1941/II houdende 
beantwoording van door cCllige leden van het College 
van Gedelegeerden bij de behandeling del' wijziging van 
de instellingsordonnantie en kiesregeling van den Am
bonraad gestelde Vragen. 

11. Schrijven van den Legercommandant van 8 September 
1928 No. 106/ 1 betreffende subsidieering van militaire 
sociëteiten en vervanging van het G. B. van 23 Juni 
1881 No. 9 door eene ordonnantie. 

De stukken 10 en 11 worden gedrukt. 

De V 0 0 r zit ter: Mijne hem'en ! Ik heb de eer mede 
te deelen, dat overeenkomstig de desbetreffende bepalingen 
de heer Moclia door mij is aangewezen om in stede var 
den l,eer Van Helsdingen in het College vau Gedelegeel' 
den zitting te nemen. 

De heel' Moelia heeft zich met deze aanw~izing vereenigè 
en ik heet hem dan ook van harte welkom in ons midden 

De behandeling van Onderwerp 63 (oud Ond. 121) moe 
worden aangehouden in verband met de mededeeling deI 
Regeeriug, dat de hier gehouden debatten aanleiding heb 
ben gegeven tot nadere overweging van dit onderwerp. Ü'ç 

dit oogenblik kan dus 110g nict wo rden bcpaald, wannee 
de bohandeling zal kunnen worden voortgezet. 
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lnst(' lIill g- IlUl'gell1ccstcl'sambt YOO I' oenige gemeenten jn Oost- en ::\lidden-J anl. 

(FRUIN, ROEP.) 
~ \ ;t n cl C 0 l' cl (' i s cl con t wel' p-o J' cl 0 n 11 a n ti c 

tot i 11 S te l] i n go v a 11 h et B u l' g e l' m ee S ter s
ambt voor de gemeen ten T ega !, Peka
] 0 n g H 11, K e d i l' i , B 1 i ta 1' , Pas 0 C roe a 11, P l' o
h 0 I i 11 g go 0, ~f 0 d jok C l' t 0, ~I a cl io c 11, J\f a ge l a n g 
e J\ S" I H t i g H. (.0 n d . (;4 ) . 

De heel' PI' tt in: j\[ijnhecJ' de Vool'zittc l'! OVCI" de 

YOOI' ons lig-gcnd(\ olltwC'l'p-Ol'clOllllantic zelf zou ik niet 
willen sp l'eken, I) eze ol'donna nt ie iR ingediend naar aall
leid in l-! Vél ll een dool' d CIl Yolks l':Hld aan gellomen moti e 

waal' ik i('~('n h(· 11 g<'sl<' I1Hl. Ik heh YCl'(l e l' g ('('n rcelell op 

het ontwcl'p in te g:aan. 
Tk zou even we l con cnk ele opmerking willen maken OVCI' 

de snlal·jcel'ing WIn de bU l'gemeest ers, Bij de ontwcl'p-O l'
dOJ1J1,llll jp is OI1S forgf'7.on c1 en e('n sc hema betreff ende de 
salorisr egeling van de burgemeesters in de verschill ende ge
meenten . Blijkbaar is dit ni et gedaan met de bedoelin g, 
d eze s[[ l ll r' isr'(' g'(\ l in~ tlwn!'; [W il ('(' 11 ln'cede bespreking- te 
o!1(lp!',\"p qwn . 1~ld('r~ za l daartop IlOg: wel eens dr geleg-e ll 

h~id zijn. ~\Üll\Wl'r Lh.' V oorzittel'! De opmerking! die ik 
wil moken, hrt l'eft een punt, waarop mijn aandacht is ge
vestigd cn dat ook mij minder juist voorkomt, H et gaat 
er n.1. om, da t de burgemeesters geruimen tijd noodig heb
hen om hrt tllfiximull1 sn lfl J'is te bCI'eiken. Naar mijn mee
nin !!, is Iwt hUI'~emeeste t'sn mbt een del'gelijk hoog a mbt, 
ebt {'J ' wel rc nig-e !';]Jeling in de sHhll'ieel'ing mag z~jn maar 
wfllll'hlj hrt torl1 ook mogel~jk moet zijn, dat het max imum 
sa lari s, waarop de bUl'gemeestel' uiteindelijk recht heeft, 
hillllPll (\ nl\ (' I(1 ja l'ell l, nn w01'(l('n l)rl'cikt. 'Vat dit on del'

I W(~l'p illlllg;nnt, Zon l ik het hi crbij latt'll, alleen zou ik nog 
P(' l1 ('n IH' I(' \THng' HBIl dl' lI g'('ill' hten Hcg'f'(, l'in gsg'e IlHl chti g
d v wi \l (11I ~t{' l 10ll. 

Z\j n bi;i tlc VOOI' ons li ~gcllde salal' iecl'ingsl'cgcling van 
de nieuwe burgemeesters de betrokken gemeenteraden ge-
1100rd, ja of 11 0r11 , " ' annccl' dat niet het geval mocht zijn, 
meen ik de Reg'ccl'ing tc mogen verwijzen naar art. 26 
\'3n d t' StadsgemL'ellt rOl'donnantie, waarbij een dergelijk 
advil's uitdl'ukkl'l\jk wOl'dt voorgeschreven. Ik vocg hier 
onmiddellijk aan 10e, dat de Stadsgemeentenol'donnantie 
nog niet op deze gemeent en van toepassing is, maal' als er 
ditnuwl geen advies gcvnwgd is aan de gemeenteraden, zal 
dit in ieder geval moeten gebeureu, wamleer deze ge
meenten stadsgemeenten worden. Ik zou het zeer op 
prijs stellen, WHIll1 eel' ik op deze vraag van den geachten 
Regeeringsgemacht igde zoo mogelijk een bevestigend ant
woord zou )\1l11nel1 ontvangCll , 

Ik dank U, MijnJlCer de V oorzi tter. 

O C' hl'C' I' H, Ol' p: Jlijn IH'l' \" d l' Voorz.ittcl'! I k hch ('I' mrt 
\\"aal'(l l' l' l'i n~ nota va ll geI10!l1r ll , dat dl: R l'g'f'c ri ng- op zoo 
spoedige en, op zoo vlotte wijze is ingegaan op en gehoor heeft 
f!c~e \'en aan m\in motie, d ie doOI' dpll Yolk~ ]'aad nwt zoo 
oVl:rgl'oote ml'C' )'dcl'hrid van Rtcm men is aangoCllomrll. D e 
Rcgccl'il1g' deelt dus thans ook het inzicht, dat ll et het beste 
's, de gemeenten, waa l' nog I!een burgemecster aa n het hoofd 
~ taat. \'HIl d it instituu1 1(' \"ool'zien, 

H ande lingen. Zi tti ngSjaar ]928- 1929, 

(ROEP.) 
Hocwel ik eenige mal en bezwaren hob geopperd tegen de 

combinati e van het ambt van burgemeester en secretaris, 
kan ik mij toch wel vCl'eenigen met de instelling van het 
instituut van burgemcestcl'-scc l'etcll'is voor enkele kl eine ge
meenten, waarover in hel Regecl'in gsont wCl'p, dat ons is 
vool'gel e~d , geSpl'Okell wOl'dt. 

E én opmerking zou ik evenwel nog will en maken over de 
plaats Salatiga. Een burgemeester-secretaris zal wOI·den 
aangesteld , als de gemeonteraad altham~ zich daarmede kan 
\'el'C'cni{!en, voor de plaatsen Blitar, )[odjokCl'to, Pl'Oboling
goo ('11 Sa lat iga. Nu is mij opgevall f'll , dat Sahllig<l wel een 
andere positie imleemt in deze l'ij va n kleine gemeenten, dan 
Blita,., Modj okclto en ProboJinggo. 'a lati ga beeft een bud
get van den gowonen dienst va n 1U ct minder dan twee ton, 
Z,j heeft ruim 1300 Europecsche inwoners en n aar het mij 
voo rkomt, is Salatiga wel reeds een plants van zoodanige 
bcteekL'nis, dat een aparte secl'etaris daul' op zijn plaats zal 
zijn, Ik wil thans geen oppositie voeren, ook niet tegen 
oenig onderd eel van dit l'egeeringsvOOl'stcl , omdat het ge
hrc l \'001' Ill\j zoodanig sympathiek is, dat ik I11Ö met à pze 
kl l'illt' 11 I'wijking nm mijn pef'Rool1lijke opini e wel kan ver
eeni !!en. 'Ik yel'wacht ec ht er . dat de pl'aktijk Ül de toekomst 
wel zal u itwij 7..en, of lat cl' voo r Salatigll al dan niet een ver
andel'ing gewenscht of noodzakelijk is , 

Mijnheer de Voorzitter! Eén uitlating in de Memorie 
va n 'rocli ehting geeft mij aanleidin g tot het maken van een 
enkele opmerking, ook over de salarieering van enkele bur
gemeesters. 

Aan het slot vau de ){cmoric van 'I.'oelichting staat n.l.: 
het ligt echter in dc bedoeling om, zoodra de toestand van 
's Lands middelen zulks za! veroorloven, een nadere elassee
ring van cnkele dezer gemeenten in overweging te nemen , 

~IUllh ce r· de Voorzitter! Ik heb de cijfers cn de andere 
bij zon dl\I'hedcn omtrcnt versch ill ende gemeenten, di e ons 
worden aangeboden als onderdeel van h et l'egeeringsvoorstel, 
eens lUl gegaan en ik ben daardoor tot de opin.ie gekomcn

7 

dat het mij wel zeer dringend noodig blijkt, dat zoo spoedig 
mogelijk tot na dcre c l as~{'(' ring "an enkele gemeenten wordt 
O\'cq.{egaan, Ik steun dus dilt \'OOl'nemel1 d el' Rcgeel'ing 
tenvolle en wil alleen daarbij nog de hoop uitsprcken

7 

dat het niet bij dat voornemen blijft, maar dat de J~ egeCl·ing 
ook illl.l cl'llaau zoo spoedig mogelijk tot nadet'e c]asseering 
zal overgaan. Vooral voor gemeenten als bijv, Malang en 
){J' . COI'n eIi s, zou ik een gelijk"tell ing mot bijv. ?v[rdan en 
~faka ssal ' !Zcel' l'edelij.k achtcn. 

D e bLlrgellwcsters van de g:cmccnlcn :M:edml en lI[akassar 
wOl'd en hl'zoldigd volgens srhaal C 20, kolom V ell VI, ter 
wUI d e hUl'gcmccstcl'S van dr gemeenten Malullg en l\fr. COl'
nelis hel ni et verder brengen d ~1ll kolom 111 en TV, 

Nu is het mij daarbij ()pgcvallen, dat Malang en M,·. 
CO l'nelis cr nige duizenden EuropeeRche inwoners merr heb
ben dan bijv. Medan en Makassar· en dat ook het totaal aantal 
in \\'onel's van Malang en lil' , Cornelis ettelijke duizenden 
mrrl' bcdl'3agt dan het totaal aantal inwon ers van 1vledan 
en Ma ka,,",·. te r·wijl temlotte de budgetten van de vier 
door mij genoemde gemeenten -ongeveer gelijk zijn, althans 
hr{' ) we inig verschil met elkna l' vertoon en , 
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(ROEP.) (ROEP, STOKVIS.) 
Zooals ik reeds zeide, ik hoop dat de Regeering .00 dienst zijn assistent-resident oude stijl of I'esidellt nieuwe 

spoedig mogelijk zal willen overgaan tot het 'doen van een Btijl. Op het oogenblik gev<lelen zij zich ten aanzien van 
voorstel , dat een nadere classeering bevat, vooral van de de standing van hnn ambt ten achter gesteld bij hnn tijd
zes gemeenten, die op het oogenblik in kolommen III en genooten, terwijl toch het beheer voeren over en het 1ei
IV van schaal C 20 zijn geplaatst. Maar, Mijnheer de ding geven aan een vrij groote gemeente in beteekenis 
Voorzitter, afgescheiden van de finaneieele zijde van deze heusch niet ten achter staat bij de funclie, der andere door 
zaak, dus van de bezoldiging, heb ik nog een opmerking mij genoemde ambtenaren, 
te maken en wel een opmerking van meer ideëel en aard. Daarbij komt nog, dat in plaatsen als Mr.-Cornelis en 
Ik zou n.1. aan de Regeering een verzoek willen doen, een Malaug, waal' groote gal'n izoenen liggen, hoofdofficieren, 
Vel"lOek - en dat is vooral voor de Regeering en natuur-, kolonels, oversten en majoors won n, die alle den rang van 
lijk ook voor onzen Raad wel zeer prettig - dat geen hoofdambtenaar bezitten en het is voor de hoofden van 
S<lU zal kosten . dergelijke gemeenten niet prettig, dat zij te allen tijde, onge-

acht hun salaris, in de waardeel'ing van hun ambtelijke 
n v 11('('1' R 1 nkv i ~: Dan is het geen verzoek! positie ten ~lC'ht('r stml11 hij elf' dool' mij genoemde hoofd

officieren. 
De heer Ro e p: Mijnheer de Voorzitter! De heel' 

Stokvis zegt, dat een verzoek, dat geen sou zal kosten geen 
verzoek is, ik kan dus aannemen, dat het dan ook wel di
rect zal worden toegestaan, aithans vo{)rzoover dit zal af
hangen van het. geachte lid, dat zoo juist intel'l'uppeerde. 

Volgens de stukken, die de Regeering heeft overgelegd, 
worden de burgemeesters van een zestal gemeenten bezol
digd volgens schaal C 20, kolommen III en IV. Zij berei
ken dus ren maximum-bezoldiging van f 1250, eenzelfde 
maximum-bezoldiging dus als een administrateur van een 
departement geniet. Nu geloof ik, dat de Regeering in
derdaad ('('n goede daad zou doen en een zec l' groot ge
noegen zou doen aan de betrokken bUI'gcllIeestcl's, indien 
aan deze funel iOIUtl'issen den rang zou worden toegekend 
van hoofdambtenaar. Een administrateur van ecn depar
tement heeft ook een maximum-bezoldiging van .f 1250 en 
is daarbij oo k hoofdambtenaar. Het lijkt mij dan ook roe, 
dat de regeling, die thans bestaat, niet redelijk is en dat 
el' alle grond voor bestaat om een burgemeester van een 
vrij gl'oote phlats, die ook een maximum-salaris heeit van 
f 1250, den I'ang vall hoofdambtenaar toe te kennen. Ik 
heb dit eens getoetst aan de grondslagen van het bezoldi
gingsbesluit en ik ben rot de conclusie gekomen, dat het 
loekenncn van den rang van hoofdambtenaar kan geschie
den geheel in de lijn van de beginselen van het bezoldi
gingsbesluit en wel, indien zou worden bepaald, dat aan 
de burgemeesters van die zes gemeenten - ik zal ze met 
name nocmcn, ~Iijnheer de Voorzitter, dat zijn Padang, 
Buitenzol'g, MI'. Cornelis, Palembang, Cheribon en Malang 
- den l'ang van hoofdambtenaar zal w{)rden toegekend, 
niet, zoolang zij beneden de .f 1000.- salaris blijven en 
niet, zoolang zij ni et zijn ingedeeld in dezelfde kololll nIs 
de administ l'ateul's, maal' vanaf het moment, dat zij 'VOl'· 

den bezoldigd volgens kolom IV van schaal C 20 en zij 
een bewldiging hebben bereikt van f 1050.-, dÜs vunaf 
het moment, dat zij over de grens zijn, waar beneden de 
hoofdambtenaarsrang niet wordt toegekend. Dat heeft. na
tuurlijk voor de betrokkenen zeer zeker een ideëele beo 
teekenis. Velen hunner zijn gewezen bestuursambtennren i 
hun tijdgenooten, voor zOQver zij op de bureaux werkzaam 
zijn, zijn administrateur of secretaris of bekleeden een der
gelijken rang; hun tijdgenooten bij den actieven bestuurs-

Mijnheel' de Voorzitter! Ik zou willen beslillten met aan 
de Rcgeering te verzoeken om dezen maatregel - die dus 
niets anders inhoudt dan het toekennen van den hoo:l'damb
tenaarsrang bij het bereiken van een bepaalde bezoldiging 
en in een bepaalde kolom - welke niets kost en voor de 
betrokkenen van groote beteekenis is, zoo spoedig mogelijk 
in te voeren. Ik zeg "zoo spoedig mogelijk", omdat het mij 
niet onbekend is, dat deze zaak al eenige maanden, wellicht 
langer, misschien zelfs al een klein jan I', sJeepende is - ik 
zeg niet: sleepend gehouden wordt - en ik herhaal daar
om, dat het voor de betrokkenen een groote voldoening zou 
ziju, indien hun zoo spoedig mogelijk, al zou dan de admi
nistratieve machine eens extra moeten worden aangezet~ in 
bepaalde gevallen, de hoofdambtenaarsrang zal worden 
toegekend. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzit.ter. 

De heel' St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil 
beginnen md te zeggen, dat ik mij in algemeene lijn gaarne 
aanslujt bij hetgeen de heer Roep heeft gezegd over de 
positie van de burgemeesters. Slechts ten aanzien van zijn 
betoog over de toekenning van den titel van hoofdambte
naar sta ik nogal sceptisch. Ik vind de overwegende be
teekenis daarvan voor het prestige van den burgemeester 
niet zoo bnitengewoon groot. De burgemeester valt eigen
lijk buiten de ambtelijke lijn en ik ben van meening, dat 
in zijn titel en werkzaamheid reeds het prestige ligt opge
sloten, dat hij behoeft. Daarom ook is een vergelijking van 
het burgemeester-ambt met dat van andere, meer zuiver 
ambtelijke figuren, dunkt mij , niet geheel zuiver. 

'"Vat de salarieering betreft, gevoel ik veel meel' voor het 
betoog van den heer Roep. Ik zou den geachten R egee
ringsgemachtigde wel willen vragen, welke overwegingen 
er toe hebhen geleid, om ten aanzien van de positie der 
burgemeesters de voorgestelde financieele sehakeering t. 
geven. 

Er zijn hiel' vermoedelijk overwegingen in het spel be 
treffende het. zielental en de grootte van het rotale budget, 
maar daarmede kom ik toch nog niet tot een volkomel 
verklaring. Ik kan nn eenmaal de financieele waardeerin! 
van het burgemeestersambt niet afmeten alleen naar he 
aantal inwoners of het budget van een gemeente. Vermoe 
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(STOKVIS.) 
de lij k zullen Cl' bij cle Regcel"ing clan ook wel psychologische 
motieven hebben voorgezeten en in het bijzonder naar ccn 
uiteenzetting van deze motieven, - als ze er inderdaad zijn 
- bcn ik zccr belangstellend. 

MUnh eei· de Voorzi tter! In hct Geclelegeerdenverslag 
l<Ollll de volgende passa ge voor: 

"Nochtans zon een lid, naur aanleid ing van d e mede
dcelin g in de Mcmorie van Antwoord beb'effende 
Onderwe l'" 35 dat het denkbeeld om assistent-residen
t en (nieuwe stijl) met h et l'u adsvoorzittcl'schap te be
la sten nadel' in ovcl'\\'eging is genomen ook op g rond 
van het st I'o\'on om yoor deze ambtenaren in hervormd 
gebied cen m~er bevredigcnde positie t e scheppen, 
gaarne vernemen, op welke wijze de Regeering zich thans 
voorstelt, bedoeld streven te moeten verwezenlijken." 

lI1ijnhcel' de Vool'zittel'! Toen indertijd de Volksraad de 
\'001"1<0111' I!l'eft gegeve n aan het bekleeden van het mads
voorzitterschap dool' burgemeesters, is dat natuurlijk 
ni et g('schil'd ui t geb l'ck aall belangstelling voor de positie
verbetering van de assistenten-l'csident nieuwe st ijl. Er 
wa I'on bij dc;"c kwestie twee elementen in het debat, n.l. 
clflt van de beste wijze van leiding van den gemeenteraad 
cn anderzijds de positie dcr assistenten-resident nieuwe 

stUI. 
'Vaa l' nu dl' Regecl'ing- - en dat verheugt mij zecr - met 

den Volksl'aad tot het inzicht is gckomen, dat het beter is 
burgemeesters aan het hoofd van de gemeenten te plaatsen 
js daarmede de belan gstelling van den Volksraad voor 
de positie-verbetering van de assistenten-resident nieuwe 
stij l niet verdwenen. Dit clement was mot het oorspronke
\ \\k(! "00l'stel van de Regecl'in g zecl' n auw verweven. 

Nu lezell wij in het Gedelegeerden-versla.g, dat vel'schei~ 
dcne andere loden deze vraag, nl. hoe men dan denkt de 
positie van de llssistcnten.rcsidcllt nieuwe stij l te verbeteren, 
buiten de orde acht.en. Mijnheer de Voorzitter, ik vind het 
nict zoo hecl natuurlUk, dat die vcrscheidene anderc leden 
de7,c aan~'e l egenheid bu iten do orde achten eu ik heb zoo
e\"(' 11 reeds g'oocgd, wnaJ'om, Vecl natuurlijker vind ik het, 
dal de Rc~ccl'Ïng' zich bU d e mccning van die verscheidene 
undcrc leden aansluit , want ik kun het de Rcgeering niet 
kwalijk n emen , wanneor Zij op dit waarlijk niet el'g gemak· 
]{clUke punt thans li ever geen inlichtingen geeft. 

Maar, Mijnheer de Voorzittel', cr is dan nog altijd het 
<'>êne lid, dat van een andcL'c opinie is dan de verscheidene 
andcre looe11 on de Rt'geCl'i ng j ik vel'oorloof mij daarom nog 
eens, Cl' hi el' den geaehtcn Regcc-t'ingsgemachtigde op te 
wijzen, dat, wuur de kwesti e van de leiding van de gemeen· 
toraden ln haal' oorspl'ong \'a "tzit aan een positi eregelillg 
van de assistenten-resident nieuwe stijl, ik het volstrekt niet 
bulten de orde van het thans aanhangige onderwerp acht, 
wanneer ik nu de ''Taag opwerp hoe het, nu wij den gemeen
ten burgemeesters geven, thalls is gestold met de positie
verbetering van de assistenten-resident ni euwe stij l ' 

Ik hoop Mijnheer de Voor~ittc l", dat U met mij ?ult iu
zien, dat deze vraag waarlijk niet buiten de materie ligt, 
die wij hi er thans te bchandelen hebben. 

(VOORZITTER, DJAJADININGRAT.) 
De Voo l" zit ter: Misschien zoudt U op deze vraag 

te zijuer tijd beter antwoord knnnen krijgen van den Regee
ringsgemachtigde voor B. B. Nochtans klll1t U de vraag 
thans natuurlijk wel stellen en wellicht knn de adviseur 
voor de Decentralisatie haar beantwoorden. 

Dcheer Djajadiningrat: Mijnheer de Voorzitter I 
Ik wil beginnen, met de Regeering mijn verontschuldiging 
aan te bieclcn, omdat ik hier een zaak ga bespreken, die 
niet in hct Gedelcgeerdenverslag is aangeroerd. De Regee
ring heeft 11atuul'lijk het 1'ocht, ni et op mijn betoog in te 
gaan, maal' niettemin zou ik hnar beleefd, doch dringend 
willen yel'zoeken, haal' aandacht aan Inijn opmerlrin.gen te 
wijden en deze verder in overweging te nemen. Hetgeen 
ik llaar voren wil brengen is m. i. van groot belang voor 
de ontwikkeling van het gemeentewezen hier te lande. 

MUnhccr dc Voorzitter! Ik zou, evenals de heeren Frnin 
en Roep, willen spreken over de bezoldiging van de burge
meesters. maal' dan een andere richting in overweging 
willcn geven cn hler ecn bepaald voorstel wiUen doen. 

Volgens de bijlage van de Memorie van Toelichting, het 
plan voor indeeling del' gemeenten, waarvoor het burge
mecstersambt wordt ingesteld, zijn de burgemeesters, wat 
de bezoldiging betreft, in zeven groepen verdeeld. Men 
heeft burgemeesters-secretarissen, welke i ngedeeld zijn in 
kolom H , burgemeesters-secretarissen, die ingedeeld zijn in 
kolom IIjIII cn verder burgemeesters, ingedeeld in kolom 
II/ IlI, kólom UI, kolom III/IV en kolom V /VI. Nu zou 
ik de aandacht van de Regeering willen vestigen op de 
tweede groep, de burgcmeesters-secretarissen, die ingedeeld 
zijn in dc kolom H jIlI en de burgemeesters, die eveneens 
in kolom II/IU komen. De burgemeesters-secretarissen, die 

ingedeeld zij n in kolom H / lII, znllen niteraard in 
lijkhcid meer salaris krijgen dan de burgemeesters, die 

ingedeeld in kolom IIjIII, doordat eerstgenoemden een toe
lage als secretaris genieten. Wanneer zij later een promotie 
maken, zullen zij natuurlijk niet in de derde groep komen 
- de burgemeesters, ingedeeld in kolom U/III - maar zij 
zullen die groep moeten overslaan en komen in de groep van 
burgemeesters, die ingedcc1d zijn in kolom 111, hetgeen 
aanleiding kan geven tot ontevredcnhcid en onregelmatigheid. 

Ik zou daarom de Regeering in overweging willen geven, 
dc bnrgemeesters, die nn in kolom I1/IIl zijn ingedeeld, 
direct in kolom III te brengen. Dan zonden dns de burge
meesters van J..lenado, Kediri, Pekalongan en Poesoeroean 
gebracht worden in de groep van burgemeesters van Mage
lang, :1tfadioen, Soekaboemi en 'regal. 

Mijn tweede voorstcl is het volgende. De bnrgemeesters 
van Magclang en l\fadiocll, komen voor in de vierde groep 
en :ója dus ingedeeld in kolom 11. De budgetten van 
Magelang en van Madioen zijn inderdaad niet zoo heel hoog. 
H et budget van Magelang is bV. zelfs lager dan dat van 
Soekaboemi. Neemt men het aantal zielen echter in be
schouwing, dan ziet men, dat Magelang 3446 Europeesche 
inwoners heeft en een totaal-aantal zielen van rnim 41000. 
De gemeente Magelang is een gemeente, die zich geleidelijk 
wel zal uitbreiden, zoowel kwalitatief als kwantitatief, juisl 
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(DJAJADININGRAT, SOEJONO.) (SOEJONO, DE HOOG, ADV. VOOR DE DECENTRA
in verband met het groote aantal Europeanen. Dit is even- LISATlE.) 
eens het geval met de gemeente Madioen. 

Ik zou de Regeering daarom in overweging willen geven, 
de gemeenten Magelang en Madioen, wat de bezoldigingen 
van de burgemeesters betreft, te brengen onder de groep 
burgemeesters van Paclang, Buitenzorg, ,Meester-Cornelis 
Palembang, Cheribon en Malang, ingedeeld in kolom IIIjIV. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik acht deze kwestie van belang 
en hoop gaarne, dat de Regeering deze nog eens ernstig in 
overweging zal willen nemen. 

De heer S 0 e jon 0 : Mijnheer de Voorzitter! In de 
eerste plaats wil ik U mijn dank betuigen, dat U mij, of
schoon ik mij uiet een dag te voren als spreker bij dit 
onderwerp heb opgegeven, toch in de gelegenheid stelt, 
naar aanleiding van hetgeen de vorige sprekers naar voo 
ren hebben gebracht het een en ander op te merken. 

Waal' ik veel gevoel voor de elevatie van het burge
meestersambt, sluit ik mij gaarne aan bij de woorden van 
de heeren Roep, Stokvis, Djajadiningrat en Fruin. Het 
is een verblijdend verschijnsel, dat zoo vele vogels van 
diverse pluimage voor de belangen van de burgemeesters 
zijn opgekomen. Daaruit blijkt, dat velen een juiste waar
deering hebben voor de decentralisatie als zoodanig en 
voor instellingen der decentralisatie als de gemeenteraden 
en de bnrgemeesters-functiën. 

Wij moeten uiet vergeten, dat vóór de bestnurshervor
ming de burgemeester in rang direct kwam na het hoofd 
van gewestelijk bestnul' althans in de groote hoofdplaatsen. 
Dit is dns de juiste waardeering van het ambt van bnrge
meester in die groote gemeenten. Nn de bestuurshervorming 
is ingevoerd en het hoofd van plaatselijk bestuur is de 
resident nieuwe stijl en het hoofd van gewestelijk bestuur 
de gouverneur, vervult de burgemeester een functie, die 
staat tusschen het ambt van gouverneur en dat van resi
dent, hoofd van plaatselijk bestuur. Met het oog op de 
elevatie van het ambt van burgemeester, ook wat betreft de 
toekenning van den titel van hoofdambtenaar aan burge
meesters van belangrijke plaatsen als bv. Malang, sluit ik 
mij dan ook aan bij het betoog van de heeren Fruin en 
Roep. 

D', Ilecr Stokvis heeft betoogd, dat de al or niet toeken
nin g van den titel van "hoofdambtenaar" aan burge
meesters el' niet veel toc doet, Mijnheer de Voorzitter, 
daarmede kan ik mij njet vereenigen, Wij hebben hier in 
Indië een belangdjke ambtenaarswereld, wat trouwens niet 
anders kan, waal' Indië een kolonie i$, En hoewel het el' 
in abstracto voor mij niet veel toe doet of men "hoofdamb
tenaar" of "ambtenaar " genoemd wordt, in de gedachten
wereld van deze kolonie heeft men er een zekere waardeedng 
voor en hecht men een zekere betcekenis aan het "hoofd
ambte.naal'schap," Ecn uitvloeisel daarvan is bv. de pré
séanee e.d. Het is dus niet zoo onlogisch, dat de heer Roep 
ervoor heeft gepleit, aan het ambt van burgemeester voor 
belangrijke plaatsen - als bv. Magelang, 1tlalang enz. -

tuurlijk met den heer Roep eens, dat Malang zeker een 
met onbelangrijke gemeente is, althans wat betreft het ge
heele "ielental en het aantal Europeanen. Er zijn evenwel 
nog andere factoren, die pleiten voor de waardeering die 
?tfcdan nu geniet; het is uI. een hoofdplaats, waar de gou
verneur zijn zetel heeft, terwijl er bovendien verschillende 
geldmagnaten wonen, administratcurs van verschillende 
tabaksolldernemingen enz. Dit alles maakt van Medan een 
belangrijke plaats, zoodat vanzelf de burgemeester een 
zekere voorname positie zal innemen, die ruet al te ver af 
moet staan van die van den gouverneur. 

Naar aanleiding van hetgeen ik biervorcil heb gezegd 
zou ik de Rcgccring in overweging willcll geven met de 
opmcl'kingen van mijn geachte medeleden, die vóór mij 
hebben gesproken, rekemng te willen houden en op die 
wijze het ambt van burgemeester te eleveeren en naar de 
juiste waarde te schatten. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil 
mij iJl de eerste plaats aansluiten bij hetgeen de heer Roep 
heeft gezegd ten aanzien van de wenschclijkheicl "au een 
spoedige herclasseering der gemeenten . ] k zou ec]1tcl' nog· 

verdel' willen gaan dan in de ]\fcJllorie \'an r~roclichtjng is 
aangegeven en zou mij lüet will en bepalen tot enkele ge
meenten maar zou alle gemeenten daarin willen betrekken , 
en wel op grond van het vo lgcnde. De oudcl'c gemeenten 
en de burgemeesters daarvan hebben in de B.B.L. een waar
deering gevonden, op grond van de toestanden, zooals die 
bestonden in 1923, uiterlijk 1924. In dien tijd heeft men 
de indeelillg gemaakt in, schalen en een indeeling in verschil
lende kolommen ontworpen en het Iijlct mij, dat seuert dien 
de toestand zoo is veranderd, dat het voor de Regeel'Ïng 
van zeer veel belang zou zijn, ja zelfs dat het noodzakelijk 
is, de herzicning van de burgemeesterspositie in beschou
wing te nemen. Dit wat het eerste punt betreft. 

Als tweede punt zou ik aan de Regccring een vraag 
willen stellen, die hiel' principieel echter nog niet behoeft 
te worden uitgevochten. Daarvoor zou de aanstaande nn-

jaarszitting kunnen d ienen of anders de ,·oorjaarszitting 
van Jlct volgende jaal'. Mis~chil'l1 is d it punt ('cl1tp!' YOOI' 

de Rogecl'ing wel van belang. 
Wij staan hier dan voor de instelling van hct bm'gemees

ters- en va.n Jlet burgemeester-secl'etarisambt in verschil
lende gemeenten. Nu zou ik gaarne van de Regeeru1g 
willen vernemen of Zij zich reeds een idee heeft gev{)rmd 
van de promotie-mogelijkheden, die hierbij zullen worden 
geschapen. Zal de Regeering bij de benoeming tot bUl'
gemcester van gl'Ootere plaatsen dc voorkeur geven aan bur
gemeesters van kleinere gemeenten en zal Zij bij de be
noeming van burgemeesters van de kleincre gemeenten de 
voorkeur geven aan een burgemeester-secretaris of niet' Ik 
zou gaarnC' vernemen of de Regecring zich in dit opzicht 
reeds een gedaehtengang gevormd heeft of niet. 

t e verbinden den titel van hoofdambtenaar. De heer C 0 hen S t u art, adviseur 
MijllJwer de V oorzi tt Cl' ! Dool' 

voor de Decen
den heer Fruin Wat betreft de vergelijking met Medan, ben ik het na- tralisati e : 
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is de vraag gesteld or over de bezoldiging vall de bUl·ge
meesters en de burgemeesters-secretarissen in de VCl'8Chi 1-
lende plaatsen de betrokken gemeenteraden zijn gehoord. 

Uit de ï\lclllol'Î c van rr oclichting bl,jkt roeds, dat VQOl' d o 
plaatsen , waal" eon burgemeester-sec retaris 'zal worden Hill1 -

gesteld, overleg is gepleegd met de bet rokken gemeenteraden. 
Ik kan hi cl'atm toc\·orgcll , dat dit overleg ook heefl plaats 
gel1ad met nndr!'c gcmcclIten. D e zaak js door de betrokken 
gemeentebestUl '(-'11 nagegaan en ik heb van mijn r eis in het 
begill V;lll dit j rwl' dool' ~[idd('n- en Oost-Java ook ~ebl'uik 
gemankt, om 11:1<11' llOg eons ml't YC'l'schillcndp gClllrcnll'lijke 
autorit eit en t e bespl'oken. 

De h('el' Stokyis he{'rt d l' \Ta:l!! hel'haaid . die ook in hd 
Gedelegecrden-vers lag is gedaan, nl. wat de bedoeling van 
de Regeel'ing is wut betroft het treffen van maatregelen 
tot het schoppen n m con meol' bevredigende positi e \'001' 

assistent-residenten in hel'vormd gebied. 
Toen destijds in dell Volksrê.lad aanhangig was de VOOl'

loopigc voo,'zirlling', waarbij wC'rd aa.ngekondigd, dat' nog 
zou worcl(,ll oVl'n\'ogen of c\'C'ntu('cl assistcnt -resident ('ll 

nicl1\\'l' Rt ij I tot I'aa.dsvool'zit t ('. 1' zouden worden aang'osh'I(]' 
is mede!(edl'Cl d, dil I het dellklll'rid \"all dc aanstelling vall 
assistent-rcsidenten ni euwe stijl tot raa.dsvoorzitter in OVOI'

weging was onder mecI' met h et oog op het seheppen van 
een meer bevredigend I'cgcling van de positie van die 
assistent-l"('Sidenfen. 

Inmiddels is dit punt nog eens nader onder de oogen 
gezien en het standpunt van de Regeering is nu, dat het 
vraagstuk van het scheppen van een mcer bevl'edjgende I'e
geling vun de positie van de assistent-rC'sidenten nieuwe stijl 
betel' kan worden losgemaakt van de kwestic, di e thans aan 
de OI'de is, De Regcc l'in g mcent , dat in hct algemecn com

binati e VUl1 hr! ambt van assistC'nt-l'f'sident nieuwe stijl met 
het btll'g'cnw('stcl';ll11 bt (] an \'t'1's('h i I1 (,ll dc bezwaren onder
havig is, dool'd,lt Je D.mbt cnuat·, di e belast. is met het 1'8ads
voorzitterschap, niet voldoende f\jd be,ehikbaar zou kUllnen 
stellen Vaal· het betl·okken locale r essort en dat ook een ze
keI' gemis aan continuiteit zon ontstaan dOOI' een dcrgelijke 
oombinatÎ(', 7.ooda t "001 ' d{' gemecnten een dC'l'geJijke ('om
bl.natÏ,(, mindrl' ~('\\'r " s('ht moet wordl'n !!:paeht. n rt "pl'('ekt 
Wl' \ \'anzl'I-r, d at als men <.'1' 11 hep<1aldl..' g'cm(\('nt{' in oogen
schouw l1ecmt, ook de \ï';HL~. \H'lk e on twikkeli ng Vfm die 
gemecnte te wachten is als daal' een bnrgemecstCl' wordt 
aangesteld, een fl:1ctor is, die medctelt. 

D e Regccl'in~ is intusfjrhell met den heel' Stoln'is van 
oordeel, dat dit ~rhcppon vall een mecl' bevredigende positie 
VOOl' de assistcnt-residenten ZCCI' zeker een r,aak van belang 
is, DH punt js clan ook bij I-Iaar in studit, en juist omdnt 
d() 1.aak 110~ in ~tlldi (' is, knn ik daal'omtrent nog' geen he
paalde m('{!pdel'li ngC'll doell . ,\Tn~l1' dit \Tnng'stnk op zirh 
zelf moet WOl'd C'll bC'srhonwd, ligt het ovel'igens buit en de 
kwestir , dit, hicl' 1HIlI de oJ'de is, h et valt ook buiten mijn 
bemoei enis. 

DOOl' den heel' Roep en ook dool' den heel' Stok\' is is 
waardecJ'ing uit~es pl'okcn \ ' 001' dc indiening van het \ '001'_ 

stel, da.t tlUlll S \'001' ons li gt. 1\let genoegen heb ik dit vel'
nomen . Dool' de gcnoemde sprekers cn anclcI'ell is te l' 
sprake gebl'acht de salarisregeling. 

Han.delingen. Zittingsjaar 1928- 1929, 

.0(' he(' 1" HOèp kan zich vCl'è\..nig"': iI Jlll'; d\.' i.l citC!li ll~ van 
hct bUl'gcmeester-sccl'etarisHmbt in enkele Idcincl'c gemeen
h'n. Jk heb daarvan gaa rne 110t' (1. genomen, 

I)e g'ûöchte spl'oker wces verdel' nog op oell plaats, WHat' 

z.i. beter een afzond erlijke burgem eester ell een afzonder
lijke s ~'(,l'etö!' is zouden kunncl1 wor'den a.H.lI gcsteld , nlo Sala
ti ga , een plaa.ts, di e naar :zijn meenin g eeni 6;gzins meer op 
den voorgrond t reeelt dan ele a.ndere plantsen der zelfde 
klasse. Bij de overweging \"an de Vl·aag of op een plaats 
aa.n een burgemeestc r en een socl'etaris, dan wel ee.n bUl'ge
mces1er-secrcta.l' is bt'hO(' Ct c brstc.lilt la 11'11 zich \' r1'8('h i I h.'lltl(' 
fa etorcn gelden. n rt is op l'{'11 ge~c\'e ll moment ni et anders 
mogelijk, dë:Ln de bett...'1.'kl'll is \'cm ('cn gcmcl'ntc af t e meten 
naar de indrukken , dio men op g l'ond van bepa:aJde gege
vens krijgt en nu is de vCl'kl'egen indl'uk dezc, dat Salatiga 
ee n plaats is, die niet bij zondel' op del\ VOOl'~rOlla treedt als 
middelpunt van handel en nijverheid waat' C('lI tamelijk 
gl'oot gedeelte del' inwOllOl'S wOl'dt g-evol'md dool' gopell sioll 
necrden en waar voorts het garn.izoen OOn belangr.ijken jn
\'locd heeft op het aalltn] illgClZl'tel1l'll . Jlpt g'enH.'l'ntplJl'h eer 
is daal' betrekkelijk niot in~e\Vil.;kcld en draa.gt eon rustig 
klll':lktel', zoodat daa l' vCl'mot'delijk ue ('ombinatic niet op 
moei lijkheden zal stu iten . H et is juist, dat in de toekomst 
de behoefte aan een apartCll blll'gemeestCl' en een apartell 
secretaris zich zal kunnen vOOl·doen en d e hoor Roep heeft 
dan ook terooht de verwachting u itgoop roken, dat in dat 
gcval tot een h erziening van de situatie zal worden overge
gaan. Zulke gevallen zullen zich elders ook altijd voor
doen. Men heeft deze r egelingen natuurlijk te beschouwcll 
nIs regelingen, die samenha,ngcn met het ontwik:kcl in gspeil 
dcr gemeenten, zoodat bU ontwikkeling" vall dat peil del' ge
meonten., ook altijd vcrandering in de instelling van het 
bUl'gem eester-secrctarisschap kan intreden, 

De hee l· Stokvis heeft in het nlgem ee n vel"idllllJ"d, dat. het 
schema hem ni et geheel duid.elijk was en dat hij gaame 
zou wOl'den in gel icht OVel' de moticven van de Regeering, 
die bij bepaling van de ve,·sehillende klasscn hebben mce
ge~pl'Okcn, VQOl'ZOOVCl' die dan ni.et konden wOl'den VCt'

IdHi:lrd uit d <.' O\'f'l'gelegdt' hudg'('/{- ijj'{' /,s (' 11 d l' :I,III/;d: t' !} dt\}' 
i 11 g"t' zt'l (' Ill' 11. 

H et is mij niet geheel duidelijk, wa'"·OJl de hee l" Stokvis 
bij deze vJ'aag gedoeld heeft, welke plantsen m.a , w. op nnal' 
zijn IDeenin g niet voldoende spl'ekende gl'Onclcn zijn ge
elasseel'd, Enkele toeli chtin gen zal hij vind en in de op
merkingen, di e ik hi el' maakte over de gemeente Salatiga 
en sommige andere gemeenten, di e ik hi el' nog tel' spl'uke 
znl hrengen, 

De hcr l'en Roep ('11 De H oog heb ben nangcd rongcn ûp 
een zoo spoedig mogelijke herziening van de t egenwoordi
ge classeering \'1111 de burgemeesters. niet alJern _ zooals 
de hecr De Hoog eraan toevoegde - van de r eeds aange
stelde bUl'gemeestc)'s, maal' ook va.n de burgemeesters die 
nog moeten wOl'den aangesteld, 

Uit d e )fcmo,·ie van Toelichting blijkt ,·eeds, dat d e Re
gccl' in g van de ,,'cnschelijkhcid daarvan ook ovcrtuigd js, 
doch dat de toestand van 's TJa ndR geldmiddelen op het 
oog'enblik niet \'oJ'oorlooft aan den wcnsch om tot herolns-
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seering over.te gaan, nu al dadelijk gevolg te geven en het 
ligt zeker in de bedoeling van de Regeering dit zoo spoedig 
mogelijk te doen. De Regeering kan niet anders dan de 
hoop uitspreken, dat de toestaud van 's Lands geldmidde
len spoedig zóó zal zijn, dat deze wenseh zal kunnen wor
den vervuld. 

De heel' De Hoog heeft hierbij nog gevraagd, of 'de 
Regeering nu al een gedragslijn heeft bepaald, wat betreft 
de mogelijke promotie van bnrgemeesters, n,l. of wanneer 
er bUl'gemeestersplaatsen open komen op .groote plaatsen, 
men dan bij de benoeming de voorkeur zal geven aan bur
gemeesters van kleine gemeenten en hoe dan de honding 
zal zijn ten opzichte van burgemeester-secretarissen, 

Het is inzake burgemeestersbenoemingen moeilijk een al
gemeen geldende gedragslijn aan te geven, Er komen bij 
de bezettit\g van het burgemeestersambt zoovele kanten in 
beschouwing, waarmede men rekening heeft te houden, dat 
het niet wel aangaat om in het algemeen te zeggen welke 
gedragslijn gevolgd zal worden, dat bij v, alleen burgemees
ters van kleine gemeenten voor pl'Omotie in aamnerking 
komen of dat althans alleen als er geen burgemeesters van 
kleine gemeenten zijn, personen benoemd zullen worden, die 
om welke I'edenen dan ook voor het ambt in aanmerking 
zouden wensehen te komen. Reserves moeten om de ge
noemde reden noodzakelijk altijd gemaakt worden. Men 
denke bij v, aan de aanraking met den gemeenteraad en 
dergelijke factoren, die een belangrijke rol spelen bij een 
benoeming. Men zal in de eerste plaats altijd rekening 
moeten houden met de mate ,'an geschiktheid, die men 
meent, dat Hanwezig zal moeten zijn en daarbij zal men 
ook zeer zeker in belangrijke mate rekening moeten hou
den met de el'varin g, die de burgemeester in een kleinere 
gemeente heeft verkregen en met den indruk dien zijn be
stuur in die gemeente heeft .gemaakt, 

Al kan 1k den heer De IIoog dan ook verzekeren, dat dit 
een zeer belangl'ijk clement zal zijn bij de beoordeeling van 
de gesch iktheid, dit wil nog niet zeggen, dat in deze het 
yolgen van een bepaalde gedragslijn mogelijk is, zoodat men 
met zekerheid zou kUllllen weten dat personen, die clit ambt 
aanvaardenl ook op promotie door overplaatsing t. z. t. naar 
grootere gemeenten kunnen rekenen. Daarvoor heeft het 
burgemecstcl'sambt een te speciaal karakter en daarvoor 
moet het zich te zecl' aanpassen aan de behoeften van een be
paalde gemeente. Men kan dan ook niet zonder meer spre
ken van de vormi ng van een bepaald corps, dat voor 
geregelde promotie in aanmerking komt. 

Mijnhecl' cle V oorzi tter ! De heel'en Roep, Soejono en 
Stokvis hrbhen voor de gemeenten, waarvan de burgemees
ters ger'angsehikt zijn in de kolommen lIl/ IV van schaal 
C 20, de vraag aall de orde gesteld, of deze burgemeesters 
luet zonden lnmllcn worden opgenomen onder de hoofdamb
tenál'cn, een titel , die daaraan volgens den algemeenen opzet 
van de bezoldigingsregeling nog niet direct verbonden is. 
De Regeering kan zich inderdaad voorstellen, dat deze zaak 
van belang wordt geacht met het oog - zooals de heer 
Soejono het uitdrukte - op de gedachtenwereld van deze 
kolonie, maar aan den anderen kant spreekt het toch ook 

wel vanzelf, dat een dergelijke regeling samenhangt met de 
regeling, clie men voor andere ambten treft. 

Ik kan de geachte sprekers, clie zich voor dit punt heb
ben geïnteresseerd, mededeel en, dat deze aangelegenheid al 
eenigen tijd geleden in beschouwing is genomen, voorts dat 
daarover overleg is gepleegd o. a. met het bezolcligingskan
tOOI' en dat het ook in de bedoeling li gt zoo spoeclig mogelijk 
te komen tot een regeling, die bevredigend kan worden 
geacht, 

De heer Djajacliningrat heeft een punt tersprake ge
bracht, dat wat meer voeten in de aarde heeft. nl. de vraag, 
of het niet mogelijk zou zijn om een andere rangschikking 
bij de classeering aan te brengen. Zijn vraag is nl,: is 
het nu niet mogelijk om in de dassecl'ing, zooals die door 
de Rcgeel'ing is overgelegd, de bUl'gemeesters, die zijn inge
deeld in de kolommen Il/ IIl en wel voor de gemeenten 
Manado, Kediri, Pekalongan en P asoeroean in te deelen in 
een hoogere kolom, nl. in kolom lIl , waarin volgens het 
regeeringsvoorstel zijn geplaatst de gemeenten Magelang, 
Madioen, Soekaboemi en TegaL Voorts wenseht de geachte 
spreker ook nog de gemeenten Magelang en Maclioen over 
te brengen noor kolom lIl/ IV, waarin zijn ingedeeld de 
gemeenten: Padang, Buitenzorg, Mr.-Cornelis, Palembang, 
Cheribon en Malang, 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou den geachten spreker 
er in de eerste plaats op willen wijzen, dat de gemeente 
Manado, clie hij op een hoogere plaats zou willen brengen, 
na het gebruikelijk overleg met den gemeenteraad is ge
elasseerd in kolom Il/ IIl en dat deze rangschikkng ook in 
de landsbegrooting voor het jaar 1928 is verwerkt. De 
Volksraad heeft daaromtrent dus reeda een beslissing ge
nomen; het komt mij voor, dat het niet zou aangaan clie 
regeling nu eenvoudig weer te gaan veranderen op grond 
van de door den geachten spreker aangevoerde overwegi.ngen, 

:Mijnhec J' de Voorzitter! Over die ovcrwcgingen zou ik 
nog het volgende willen zeggcn. De geachte spreker 
meent, dat het ontevredenheid zou kunnen geven, als de 
bnrgemeesters-seeretarissen, clie volgens kolom Il of III 
betaald worden en een toelage krijgen, zouden moeten wor
den 'Ûvergebracht naar een andere kolom, terwijl daarvoor 
de plaatsen in kolom III beschikbaar zijn, I\ls ik goed be
grepen heb tot een kleiner aantal dan hij zich voorstelt. 
Ik meen, dat de portée van zijn argument is, dat het aantal 
plaatsen gerangschikt in kolom 111, zooa ]s hjj zjch dllt 
denkt, 7AlU bedragen zes, terwijl het aantal plaatsen vol
gens de rangschikking der Regeering op het oogenblik be
draagt viel', m.a.w. wanneer dus de overgang naar een 
hoogere kolom zou plaats hebben, zou de kans op l)I'omotie 
wat geringer worden v.olgcns het plan del' Regcering dan 
volgens het plan VUl1 den geachte n spreker. Ik meen, dat 
ik hi ermede zijn bedoeling juist heb weergegeven. 

Ik zou willen opmerken, dat die promotiekansen niet heel 
veel verschillen met wat de geachte spreker wenscht, maar 
bovendien zijn de promotiekansen toch ook niet het eenige, 
waarmede men heeft rekening te houden. 1\lon moet ook aan
dacht schenken aan de beteekClus der verschillende plaatsen, 
waarom het hier gaat. Nu is de overweging der Regeering 
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eze geweest, dat plaatsen als Kcdiri, Pekalongan, Pasoe· 

roean - ik laat Menado buiten beschouwing - toch niet 
00 heel veel meCi' beteckcnis hebben dan plaatsen als Mo
jokerto en Probolinggo. Ik vestig de aandacht op de be
I'ootingscij fe rs; cl ic voor plaatsen als Modjokerto en Pro
olinggo bcdra gen .f 160000 en .f 150 000 per jaar bij den 
ewonen dienst, terwijl dat voor Kediri is .f 182000, dat 
'oor P rkalonga n .f 199000 ; het cijfer VOOI' Pasoeroean is 
ets hooger, nl. f 332 000. Dat zijn toch niet zulke groote 
rcrscbillen, dat men <J}) grond dat.ll'van zou moeten komen 
ot een hoogcl'c c]assl'C'I' ing. Wel is Cl' conig verschil , maal' 
laarbij vu lt dan ook op te 1110I'ko11, dat het burgemeester
chap is gescheiden van het Scc l'ctal'isschap, zoodat men iJl 
eze gemeenten zal krijgen een splitsing van de werkzaam-

leden, waardoor ieder van de twee functionarissen VOOl' 

et volle ambt beschikbaar komt. Aan het verrichten van 
e ietwat mccl'dCl'c werkzaamheden in die gemeenten zal 
Dodoende dan ook de noodige aandacht kmmen worden 
esehonk en. Voo I' de kleinere gemeenten brengt het bur

O'emee:..tcl'·sccl'eta l'isschap oen ige bezuiniging mede, waal'· 
au dt' gC'meenten met f'en mindt'l' luachtig budget behoefte 
lebben. 

Wat betreft de gemeente Ma gelang kan worden opge
erkt, dat men hiel' een gl'ooter aantal Europeesehe inge

etenen heeft, ma al' dat daarop van grooten invloed is het 
O'al'l1izoen, dat daal' is gelegerd, zoodat men moet zeggen, 
l at de g'!'ootte een eenigszins kunstmatig karakter heeft en 
at men hi el' slechts tot zekere hoogte kan spreken van con 

vaste II; ut'opeeschc ves tigin g, 
1\fcq;rlang is ovel'Îgcns ook niet een gl'oote plaats en beo 

hoo rt , in aanmerking- genomen het aantal ]~ ul'opeeschc in
wone!'s on zijn belang op h('t stuk van handel, nijverheid 
<.':,d, tot 1..1~ geen 1\1 te l100gC eischen stellende plaatsen , t en 
aanzi('11 waal'van d l' Hcgecl'ing gemeend heeft, dat het r e
delijk "n voldoende is, deze gelijk te stellen met plaa tsen 
van het type van Soekaboemi. I ets dergelijks geldt naar 
cl e nH'en ing van de Regeerin g ook voor Madioen. Het 
spl'('(lkt vanzrlf, dIJ t de Hegec l'ing zich knn ver gissen en 
dat "'1Il die plallttSl'n misschien nog eon gl'ootere vlucht 
zal kunnen worden vel'wae ht, dat daal'in nog een grootm'e 
toekomst }jgt, dan men op het oogenblik voorziet, In dat 
geval geldt, wat ik ook den heer Roep al heb medegedeeld, 
dan za l Il et Dogen blik zijn ""ngebl'oken om de positi er e
geling \'1111 de blll'gcmecsters dier plaatsen te herzien. Doch 
op het moment heeft de R egeel' in g, zoouls ik reeds heb 
opgr!lle l'kt, gemeen d, dat cr VOOI' plaatsen a ls )fagclang 
en :i\lad ioen geen r eden is om ten aanzien van de positi e 
" • .lIl hel hoofd d CI' I-!:emcrnte vel'sc hil t e makcn met plaatsen 
'van het type dcl' gemeente Sockaboemi. 

llijnheel' de Vool'zitter! Ik meen hiel'mede de vCI'schil· 
lende sprekel's te hebben beantwoord. 

De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou den 
geachten Regee l'in gsgemachtigde alleen willen vragen naaI' 
zijn meening ovor het denkbeeld, om bet verschil tpsschell 

het annvangs- en eind-sal a ris van de burgemeesters zou 
kJein mogelijk te maken . 

(ROEP, DJAJADININGRAT.) 
D e heer Ro e p: ~tijnhecr de Vool't.itter. Ik zou gaarne 

willen vernemen, of ik goed heb begrepen, dat de Regee
ringsgemachtigde beeft toegezegd dat de hoofdambtenaars
rang, voorzoover dat niet in strijd is mot de bepalingen, zoo 
spoedig mogelijk zal wOl'den toegekend aan de door mij in 
eersten termijn genoemde functionarissen, di e daarop op 
het oogenblik wachten. 

De heer Dj a ja din in g I' a t: Mijnheer de Voorzitter! 
Bij mijn betoog in eersten term\jn gi ng ik uit vall het. stand
punt, dHt mcn langza mel'hand !licJ' in Indi ë een co rps van 
burgemeesters moet kl'ijg-en, waarin promotie zal kunnen 
pianIs hehben, dus eell toestand. waarbij de lager bemldigde 
burgemeesters kunnen opkl i mmen i 11 salaris, doordat het 
mogelijk is, dat burgemeesters van minder belangrijke ge
meenten worden benoemd tot dat ambt jn meel' belangrijke 
gemeenten. 

Mijnh eer der Voorzitter. Uit het fe it alleen, dat Cl' ge
meenten zijn} aan het hoofd waarvan een burgemeester 
staat, die tevens het werk van den sccretHris vel~l'i c ht, blijkt 
wcl, dat die gemeenten minder belangrijk zijn dan die, 
waarvoor een burgemeester en een secretads vercischt zijn, 
Doch volgens het 011S aangeboden schoma. !Zou do burgemees
ter van een gemeente, wau r bJ'CCll secreta.ris noodi g is, omdat 
het werk daar door den burgemeester alleen kan worden 
verrich t, evcn hoog worden bezoldigd als in andere onge~ 
veer even groote gemeenten, waar mcn wel cen aparten se
cretaris noodig .heeft. In dit fe it op zich zelf ligt r eeds iets 
onbi llijks. 

Bovendiell , wanneer men de bclnn gl'ijkhcid van de ge
noemde plaHtsen nagaa.t en daarbij b.v. Iet op plaatsen als 
K ediri, P okt'liongan en Pasoc.l'ocan, dan ziet men, dat men 
daal' toch wel burgemeesters moet hobbell , die hooge!' bezol
digd moet('n worden dan dc bUl'gemeostel's van plaatsen als 
Sa lati ga en Pl'obolinggo. De geachte Regeel'ingsgemachtig
de heeft ook )'fcnado n06 even genoemd en gezegJ , dat al
daar de bezoldiging vu.n don burgemeestcr l'oceb is vastge
~told~ ook volgens den wcnsch van dcn gemcm1t rand van 
-:\ fe 11 ado, Dat is natuurlijk l'cn kwestie, die nacle!' onder de 
OO,!rcn kan worden gezil' ll . :Uaul' dil schema geld t niet al
leen yool' nu, doch ook \"001' de toekomst. 11'10.11 zoulHl.der in 
overweging moeten nemen, of het burgemeester sambt van 
]fenado .gobracht !Zou kunnen wordCll on.der groep 2, dus in 
kolom II/ tTl. Ik kallove r di e indceling ni et oOl'deelcn , 
omdat ik de plaats ~1ellado niet ken , doch de gemeenten 
KedirÎ , -Pek;tlonga n en P nsoeroean ken ik betel' ('n ik ben er 
\'an overtuigd, dat de burgemeesters va n deze laatste ge
meenten veel meel' te clocn helJben on vccl .gewicht ige l' w(wk 
hebben te verrichten dan de bUl'gemeesters b.v. va n Probo
linggo en Sa.IHtiga, 

De R cgecl'illg heeft in de :\1emol'ic van 'f oelichtin g ge
zegd, dat b\j de vaststelling van de b('zoldigingen dcr bur
gemeest.ors met verschil lende fHCt-OI'Cll I'ckening' moet wor
den gehouden, In do 'Memori e van Toeli ch tillg lees ik n.l.: 

.,Daarnaast is met verdere factoren rekening ~ehou
den, die niet in cijfcr s zijn uit te drukken, als: het 
belang van de plaats als afdeelin gs~centl'um , als een-



68 

12de VERGADERING - DONDERDAG 13 SEPTEMBER 1928. 

Instelling burgemeestersambt voor eenige gemeenten in Oost- en Midden-Ja,·n. 

(DJAJADININGRAT, STOKVIS. ) (STOKVIS.) 
trum van handel, landbouw of industrie, als haven- ook zullen mogen begeven iu de pCl'iphcl'ic, die tenslotte 
plaats". toch bij elk ontwerp aanwezig is. Er zijn altijd onderwer-

Nu heb ik zooeven voorgesteld, de burgemeesters van pen, die wel niet in direct vel'band, maar dan toch wèl 
Magelang en Madioen te plaatsen in de groep burgemeesters, in verband met een bepaalde ontwerp-ordonnantie staan. 
ingedeeld in kolom lIl/ IV, omdat ik de overtuiging heb, Mijnheer de Voorzitter! Over het hoofclambtenaarsehap 
dat die twee gemeenten veel en veel belangrijker zijn dan van de burgemeesters heb ik de meClli ngen van clen heer 
gemeenten als Sockaboemi en Tegal. Men heeft te )fage- Soejono en den geachten Rcgecl'ingsgcmachtigdc gehoord 
lang een groot garnizoen; cr zijn dus veel hoofdofficieren, ik moet zeggen, dat ik die zaak buitengewoon simpel opvat, 
zoodat de burgemeester van die gemeente een gewichtiger veel simpeler clan hiel' blijkbaar geoodoofd is, vooral, wan
ambt bekleedt dan de burgemeester van Soekaboemi of nec" wij clenkcn aan de peripherie, welke ook deze 
Tegal. Verder komen te Magelang steeds veel touristen, heeft, zooals b.v. de próHéauce-regeling en dergelijke 
waaroncler ook touristen van beteekenis, b.v. vorstelijke per- gewichtige onderwerpen. Maar ik blijf de zaak toch 
sonen, en de bu rgemeester van die gemeente zal toch min 
of meer verplicht zijn, clergelijke personen tc ontvangen. 

Hetzelfde geldt voor Maclioen. Madioen is een bevolkings
centrum in 'Midden-Java, met o. u. veel spoorwegpersoneel. 
Het heeft ook een achterland met verschillende onderne
mingen aan den Zuidkant. Voorts is het een punt van 
samenkomst voor de verschillende deelen van Java. Daar
door alleen al is Madioen een belangrijker plaats dan b.V. 
Soekaboemi. 

Ik vraag mij af, waarom Madioen niet zon kunnen worden 
gelijkgesteld met plaatsen als Meester-Cornelis, Palembang, 
Cheribon en Malang. Ik zou ook zeggen, dat Madioen veel 
belangrijker is dan Cheribon. Weliswaar heeft Cheribon 
een haven en Madioen niet, maar als binnenplaats is Madioen 
van veel meer beteekenis dan Cheribon. 

Ik herhaal, dat het in het belang van de zaak is, Je 
bezoldigingen van de burgemeesters anders te regelen "P.ll 

de Regeering nn voorstelt. Ik zal daarom eenige mede
standers zoeken, teneinde hierover gezamelijk een motie in 
te dienen. 

Mijnheer de Voorzitter! U zult mij zeker wel in de ge
legenheid willen stellen, die motie samen te stellen. 

De Voo l' zit ter : Het komt mij wel wensehelijk voor, 
dat U, alvorens een motie in te dienen, eerst even het ant
woord van den Regeeringsgemaehtigde afwacht. 

De h eer D j a j a d i 11 i n g l' at: Dat is ook inderdaad 
mijn bedoeling, ~fijnheer de Voorzitter. 

De heel' St 0 k v is: ~lijnheer elp Voorzitter! Ik kan 
mij natunrJijk geheel \'ereenigen met het standpunt van den 
geachten Rcgeeringsgemachtigde, dat, waar de nieuwe posi
tieregeUng van de assistent-residenten ecn aangelegenheid 
betreft, die thans nog in studie is, zij nog niet voor cen 
openbare bespreking rijp is en ik "al dan ook niet verder 
op cen uiteenzetting aandringen. ?Iraal' mijn motieven, die 
ik dus thans niet meer za] herhal en, zijn door den geachten 
Regeeringsgemachtigde niet vo1komcn weerlegd. Ik hand
haa.f mtin meening, dat deze zaak 11ief buHen de orde is. 
Dat moet men nu nirt toeschrij\'en aan een zekere Recht
habcl'ei van mijn kant, want de zaak is van groote betee
kenis. Het komt neer op de vraag, of wij bij d. behande
ling van ontwerp-ordonnanties in dit college ons strikt zullen 
moeten bepalen tot de letter van de ordonnantie zelf, of ons 

iets eenvoudiger zien. 
Ik heb zooeven gezegcl, dat cic burgemeestel' rigenlij 

ni0t" zuivcl' een ambtrnaar is, maal' dat llet ambt in groote 
mate een waardigheid is. De burgemeester moet zijn pré
séance clan ook naar die waardigheid zien beoordeeld. 
Daarbij heeft men dan bovendien deze praktische moeilijk
heicl - de heer Roep heeft clat r eeds t e kennen gegeven 
- dat een bnrgemeester, die een salaris heeft van minder 
clan f 1050, géén hoofdambtenaar mag zijn en een burge
meester met een salaris van f 1050 en hooger wèl. Wat 
voor wrijving zouden wij krijgen, wanneer do eene bUl'
gemeester wèl hoofdambtenaar zou heeten en de andere 
niet? Dat wordt een préséance-kwestie op zichzelf, 
wanrlijk niet gemakkelijk zal zijn; clat voorspel ik. 

De heel' Koeso c rno Oetoyo: Een clesahoofd is ook 
al een blll'gcmeeste,·. 

De Voo l' zit t e J': Is hij hoofdambtenaad 

De heer T e n Be r ge: In zijn omgeving wel. 

De heel' St 0 k v is: Mijnheer dc Voorzitter! Nu nog een 
enkel woord over dc salariccl'ingsrangordc. De geachte 
Regeeringsg'emachtigcle heeft zelf reeds opgemerkt, dat de 
zaak erg gecompliceerd is en dat men niet alleen met mate
rj cele argumenten moet rekening houden, muar ook met 
psychologische. De heer Djajadiningrat is er, dunkt mij, 
zeer in geslaagd om dat te laten gevoelen . Het is niet al
tijd het kwantum fi tbeid, dat de beteekcnis "nn een ge
meente bepflllJt; hei kan ook zijn de ligging van een ge
meente, wanneer zij bijvoorbeeld ligt in een celltrum van 
vl'cemdelingenverkeel'; zij kan tevens zijn een nfdeelings
hoofrlpbwts. Met al deze niet grijpbare fa<:ton.~t1 moet men 
ook hij de rangschikking rekening houden. 

Nu tt'oft mij het weinig systematische bij deze indeelillg. 
In de groep del' gemeenten met een burgemeester-secretaris, 
kolom ITjIII, zijn ingedeeld: Modjokerto, Probo1inggo en 
Salatig.. Nu heeft cic geachte Regeeringsgemaehtigde ge
zegd, dat de combinatie van burgemeester-secretaris voor 
Salntiga best mogelijk is, omdat die plaats geen centrum 
is van handel en verkeer en het bestuur van die gemeente 
betrekkelijk eenvoudig kan hecten. Maar in dezelfd e 
schaal staan ook Probolinggo en Modjokerto en dat zijn wél 
centra van handel en verkeer, want beide zijn centra van 
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(STOKVIS, VO ORZITTER, SOEJONO,) 
cl,' suikerindustrie, Nu zou ik den Regeel'ingsgemaehtigd e 
willen vragen of het bij deze veel moeilijkere gemeenten 
dan wel gcwcnscht is, het burgemeesterschap en het seore
taL'iaat 'tc vereenigen, De R egeCl' in g heeft ook blijkens 
dezen staat bepl'oeîd, in den omvang van het budget voo r 
den gcwonen dienst een maatstaf te vinden, maal' deze 
cijfers zeggen op zichzelf ook lIog ui ets, H et gaat om de 
objecten, waaraan deze bedJ'agen worden bf'stcccl en dit 
kUllnen YOO I' de gClllcC'lltcn, die staan in de centra van cul

]tuur en handel veel mociUjkcl' te bchccI'cn objc(·ten z\j n, dan 
lin andere gcmccnt<'I1, al Zijll .misséh iell de kosten gelijk aHll 

die van sommige and cl'e. 1\1('11 kan dus op de cijfel's op 
I 
zichzelf niet voortbouwen. 

De heel' Djajadiuingl'at heeft een \'oorloopige moti e aan
gekondigd. Ik l,en den inhoud \'an die motie nuluUI' lij k 
nog hcclcll1nHl niet, maa l' wil l'eeels bij ,'oorbaat zeggen , da t 
het mjj zeel' moeilijk lijkt, bij motie een afdoenden en dui
delijken leiddJ'uad te goven vaal' de indeeling vall dl' Vl'I'
schillende burgemeeste l's, Ik zal er mij dnn ook vool'loo
pi g toe bepa len, den gl'llchtCIl Rcgrel'in gsgrll1ill'ht igclr t e 
verzoeken, juist met clic psychologische mom enten in het 
bUL'gemeestcl'schap meel' rekening te houden dan thans nHU l' 
mijn meening is gcschjed, 

De V 0 0 I' z i t t t' )': I k zou den geacht en sp l'ckeL' ", i1 -
len doon opmel'ken, dat naaI' mijn indruk de besprckingcn 
vfln hedcnmorgen zich wel degelijk mede hebben bewogen 
in de pCl'iphcl'ie vun dit O'ndCI'\\'OI'P, maal' dat de assistc'nt
residenten nieuwe stijl wcl tijde li jk in de pe1'Îp]wJ'ie zijn 
betrokken, doch nu "ij "ijn losgelaten als mogelijke bUI'
gemeestel's van dezc gemeenten m.i. zieh niet meel' bevin· 
den in die pel'iphel'1e en zelfs niet binnen den gezichtsci lI · 
der vau dit ontwerp, 

De hee l' St 0 k v is : Mijnheer de Voorzitter ! D it is 
een kwestie van I'ujmte van blik. 

De Voo l' zit t c 1': Zeer zeker, 

De heel' S 0 e jon 0 : Mijnheel' de Vool'zittel'! Epn 
enkr J \\'oor'cl voornl nflnr llnnleicl in g van hetgeen d(' h('('1' 
Stokvis zoocvc n heeft opgemel'ltt. De kwestie van den 
hoofdambtenul.ll'srflng moet men toch niet te simpel en te 
filosofisch beschouwen, ' Vij leven hiel' nu eenmaa l in een 
wrl'eld l waarin hel' ambtelijk clement sterk overweegt. El' 
is een 13, B, L, en wi;i hebben behahc' daarmede met all el'
lei faclo rcn I'ekening te houden. Afgescheiden van het 
feit, dat de mcn~ch cn zelf op den titel hoofdambtenaar 
pl'ijs stell en, moet ook aan den gedaehtengang van de ge
bcele maatschappij in vloed worden toegekend, 

Wat betl'eft de verhouding tussehen de vel'sehi ll ende 
bUl'gemeestcL's, - dat men vCI'schi1l ellde soorten van burge
meesters kan !{l'ijg'C'n , i~ toch zoo gek niet. ' V ij hebben 
toch ind ertijd bijv. gehad de indeeling van dc verschillende 
as~i"t('nt-I'es iu~ntcn in de oudste helft , het O'udste kwart 

(SOEJONO,) 
Men zou kunnen spreken van bUl'gemcestcl's I c, 2e en 3e 
klasse , De burgemeesters van belangrijl\c grootc gemeen
ten mct een hoogere bezo ldiging zou men da.n burgemeesters 
] e klasse kunnen noemen. 

De hee l' P I' ti i u: Ze zijn allen eerste klas! 

De heer S 0 Ct jO' n 0': In uw gedachtengang zijn ze na
tuurlijk allen eerste klas, want U 1)leit voor elevatie vau het 
bllrgemocstcrsambt, ik ga hier ('.(:hll'I' uil van d('n gcdach
Icng<lIlg van den J1Cel' 8tO'k\'is l'1I dibiLl'in kan men zeol' wel 
de waardecl'ing van het ambt bij "l'l'schillellclc gl'O'epen del' 
bekleeders verschillend doen zUn, 

Ik kom nu aau de kwestie, waarovor de heC!' Djajadi
llingl'at zooevell met eell enkel woord heeft gesproken. Ik 
bell het heLaas niet met hem ecns. wa.nnC(}J' hij cen vergelij
kin g Illili.lkt tusschen de belangl'Uke gemeen ten. waa.rvoor 
een burgemeester sec wordt vel'eiseht en de ntiuder 
belangrijke waal' eell burgemeester-secreta J'is wOl'dt lloodig 
geacht. lH\jns inziens is het juist Vtm de Rogecl'ing gezien, 
dat de ·salal'i~ eo]l voor beidü fuuctiolla,ri s.rmn ongevecr gelijk 
moeten zijn, want tegC1lOver de minderc belangl'ükheid van 
dc gemeente zelf, waa,rvool' con burgcm eestcr-secretaris 
wordt aangewezen, staat d<' eenigszins gl'ootCl'C belangrijk
heid van het werk. In een belangl'ijke gemeoute heeft men 
een burgemeester, maa.r in de minder belangrijke gemeenten 
moet de burgemeester uaast het burgemeestersambt de ne
venfunctie van secretaris \'e l'vll ll en en Vool' het verrichton ' 
vau die nevenfunctie moet toch ook botanld wOl'den, Daar
om ben ik het met de opvat~ ing van de Rcgeel'ing in deze 
eens. 

Da.n ben ik het ook ni et eens met d l)ll heel' Djajadiningrat, 
waal' deze Pasoct'Ocan in hctccken is hoogcr schat dan Pro
bol in,ggo. 

De Voo I' zit t e l': U kunt he; weten, 

De heer Dj a j a din i u g I' at: De heer Soejono keut 
Pl'oboli nggo mot, 

De hecr S 0 e jo 11 0: Mijnheel' de VOOI'zittOl'! Ik g.oloof, 
dat dc bclangrijkhcid van beido plaatsen ongevecl' gelijk is. 
Wij moeten niet vergeten dat Probolinggo ecn belangrijker 
havcn heeft, omdat het wat vcnler van Soet'l.lbaja af ligt en 
or daal' in do buurt veel suiker'induslrio is, terwijl Pa..c;oe
I'ocan - ik bedoel cLan het llC'htel' lalnd daal'van - z.ijn sui
keI' VOO'L' ecn decl afvoert nu.ttr Socl'abaja. Het aantal 
EUI'ol)Qcsehe inwoners is in beide p laatsen ongeveer gelijk, 
11.1. Gl ] in P l'Obolinggo cn 619 in Pasocl·oeall. De cijfers 
\'un het budget zijn misleidend j daa.l'bij heeLt mcn met wis
selvallige faclol'cn te maken. Een gemeente kan mecr doen 
dan oen andel'e, ' Vel licht is in PasoOl'ocan den laatsten tijd 
veel g'odaan en in Pl'O'bolin ggo ni ct zoovcel als in Pasoe
I'ooan. nat is voor mij geen ma.atstaf j uit hot budget kun 
men de bch111grij khcid van ccn gemeentc niet afleiden. 

enz. Ook in het lege l' wo rdt, meen ik, vCI'schil gemaakt De heOl' K oe S o om 0' Jo e do: H et is ongeveel' : setali 
tus~ch en v(,l'sch ill ende beklecdcJ's van denzelfdcn r ang, tiga ocang. 

Handelingen. Zittingsjaar 1928- 1929. 
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(SOEJONO, DE HOOG, ADV. VOOR DE DECENTRA
LISATIE.) 

De heer S 00 jon 0: Zeker! Daarom ben ik er evenals 
de heer Stokvis niet zoo voor, alle wensehen ter zake in een 
motie to belichamen. Ik geloof, dat w\i de """k beter eerst 
eens goed onder de oog~n kunnen zien, voordat. wjj direct 
met ~1l motie voort' den d3.ig komen, want wij moeten dan 
een duidelijk omliind voorstel doen en in d"" e zal een motie 
weinig helpen. 

De heer D e H oog: Mijnheer de Voorzitter ! Ik wil 
slechts een enkel woord nog spreken. Ik meen, dat de 
geachte Regeerings.gemachtigde een weinig te ver gaat, als 
hij uit miin woorden den indruk heeft gekregen, dat ik 
sprak van f'en spcrian] bllrgemeestcl'srorps. Zoavor wil ' ik 
niet gaan. Ik heb alleen willen zeggen, dat men bij de 
keuze van een burgemeester voor een groote plaats .,cen 
streepje voor" zou moeten geven - als ik het zoo eens 
mag uitdrukken - aan een burgemeester van een kleine 
plaats, die daar voldaan heeft. Het lijkt mij , dat de Regee
ring in deze richting wel degelijk iets zal moeten doen en 
iets verder zal moeten gann dan uitkwam in de algemeene 
beschouwing. die de geachte Regeeringsgemachtigde ten 
beFite h('rft g-egcvc11" Het zal voor iemand, die het ambt van 
hu r~eJlleester ot va 11 burgemeester-secretaris ambieert, wel 
degelijk van veel belang zijn dat hij , als hij voldoet in zijn 
betrekking, meerdere aanspraken kan laten gelden op het 
burgemeesterschap van een groote plaats dan een persoon, 
die nooit ln het corps geweest is. Het komt mij voor, dat 
de Regeering dit wel degelijk onder het oog moet zien en 
zich reeds spoedig niet meer zal kunnen bepalen tot de alge
meene en vrij vage gedragslijn, 'zooals die door den geachten 
Regeeringsgernachtigde ·is toegelicht. Maar als de g~achte 
Regeeringsgemachtigde zegt. dat de RegeCl'ing met de · be
langoen van de betl'okkel~ burgemeesters en met hetgeen ik 
naa.T VOl'('ll heb gebl'tl<'ht 7.('('1' zek('r )'ckcning zal willen hou
den, bel!ri.ir ik, dat wij op het oogenblik niet verder kunnen 
gaa n en met d ie toezegging genoegen moeten nemen, 

Ik dank U. Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Co hen St u art, adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzitter! Tot mijn leedwezen heb 
ik in eerRten termijn een vraag van den heer Fl'ui.n over 
het hoofd zlrn. De heel' Fruin heeft erop aangedrongen, 
het aantal ja I·en. dat er moest verloopen tusschen het be
gin- en eindsalaris van een burgemeester zoo klein mogelijk 
te maken. 

Het is mij niet geheel duidelijk of de heel' Frnin bedoelt, 
aat dOe perioden van tracternentsverhooging moeten worden 
vel"minc1el'd, of dat hij bedoelt, dat de overgang van de 
eenc kolom naar de andere vlugger moet .gaan bij burge
meesters dan bij andere ambtenaren. Ik veronderstel, dat 
de heer Fruin het laatste bedoelt, maar in elk geval is het 
wel duidelijk, dat dit een desideratum betreft, dat ingrijpt 
in het "eheele stelsel van de bezoldigingsregeling, waarbij 
juist het streven voorzit om aan de klachten van verschil
lende ambtenaren over ongelijke behandeling tegemoet te 
komen , dool' zoo gl'OOt mogelijke gelijkheid te betrachten. 
Ik kan dus tot mijn spijt den geachten spreker niet toezeggen, 

(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, ROEP.) 
dat zijn wensch vervuld zal worden, ofschoon ik gaarne 
wil verklal'en, dat ik ertoe zal medewerken, wanneer b.vo 
een onderscheid wordt gemaakt tussehen verschillende cate
gorieën van ambtenaren wat betreft de regeling van den 
overgang van de eene kolom naar de andere, ook voor de 
burgemeesters de regeling zoo gunstig mogelijk te doen 
worden) wijl dit indel'daad kan bijdragen tot een 7,00 gun
stig mogelijke bezetting van de bUl'g'emeestersplaatsen. 

De heer Roe p : E en dergelijke regeling behoeft toch 
niet te derogeeren aan de B. B. [.. Men heeft voor Batavia 
en Soel'abaja toch ook een salariecring vastgesteld van 
.f 1350 met een pl'omotie na drie jaar tot .f 1500. Op soort
gelijke wij:t.e zou hrt ook vomo andere gemeenten kunnen 
,vorden geregeld. 

De heer C à hen St u art, adviseur voor de Decentra
lisatie: Ik wil gaarne toezeg!>:en, dat dit punt nog eens 
nader onder de oogen za] wQrdt'll gezien en ik zou de ver
dere overweging ervan dan willen verwijzen naar de nadere 
beschouwing der herclasseering van de gemeenten die toch 
onvermijdelijk binnen afzienbaren tijd zal moeten plaats 
hebben. 

De heer Djajadiuingrat heeft gezegd, dat hij wellicht 
een motie met betrekking tot de salarieering del' burge
meesters zal indienen. Verschillende sprekers - met 
URme de hoeren Stokvis en Soejono - hebben al gewezen 
op het bezwaar, dat er in gelegell is, om in een motie ver
schillende wenscheu betreffende dio salarisregeling vast te 
leggen, Immers, het gaat hier om een juiste waardeering 
van niet altijd nauwkeurig te wegen en onderling te verge
lijken verschillende factoren. De heel' Stokvis heeft ge
sproken van psychologische fHctOl'Cll) die inderdaad niet 
zoo gemakkelijk in cijfers zijn uit te eh·ukken. De heer 
Soejono heeft erop gewezen, dat 1l1~'11 het nog volstr ekt niet 
eens behoeft te zijn met den heel' Djajadiningl'at. wat be
treft de onderling-e vergelijking van Proboling.go en Pa
soeroean, Hij betoogde ' verder, dat ProboHnggo een v"oor
uitgaande plaats is, waar de haven veel belangrijker is dan 
te Pasoeroean, zoodat het mogelijk is, dat die plaats in de 
toekomst meer opkomt. Op h et oogenblik is, zooals uit de 
buclgetcijfers bl,jkt, Probolinggo no~ de mindere, maar 
men kan toch de mogelijkheid zien, dat daarin in betrek
kelijk korten tijd vemndel'ing zal komen. Door de aan
stelling van burgemeestcl'Fi in de plaatsen) die zich tot nu 
toe weinig hebben kunnen roeren, omdat de l'aadsvoorzitter 
zooveel andere belang-en te behartigen had, zou in de verhou
ding verandering kunnen komen. Dit wijst er dns op dat 
deze heele c]asseering min ot meel' 0e11 voorloopig karakter 
heeft. 

De getl,ehtc spreker heeft ook nog een vergelijking ge
maakt 1ussrhen de gcm<,entell lVfadioen en Soekaboemj en h\1 
heeft daarbij aangevoerd, dat de gemeente :i\1:adioen een 
plaats is die het middelpunt vormt van de verschillende 
landbouwondernemingen in het achterland, en daardoor heel 
wat belangrijker is dan Sockaboemi. Mijnheer de Voorzitter! 
Het is altijd heel moeilijk in dit opzioht een juiste schatting 
te maken. De gemeente Soekaboemi is ook het middelpunt 



71 

12de VERGADERING - DONDERDAG 13 SEPTEMBER 1928, 

In'stf'llinp: bUl'g'C'lllecstel'sHmht VOOI' ('('n i ~rc gem eent en in 008t- en Midden-Java. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE,) 
van tal van landbouwondernemingen, De geachte spreker 
heeft hierbij nog gezegd, dat Madioen een plaats van samen
komst \'001' \'C l'sc]lil!cndc deelml van Java is, doch hetzelfde 
kan ook nlll SoeluLbocmi worden gezegd, welke gemeente 
nog bovendien vlln belmlg' is als plaats, war zich het toe
risten\'erkeel' <'Oll('('ntl'('('1'1 en d ie daal'êl3n ook vcel van haar 
beteekenis ontleent, 

Het zal d:m ook JlOOg-st moeilijk zijn hier met iets als 
mathematisehc zekcl'llC'id de g'Cg-l'011dheid aan tc gevml van 

men geen salal'isvel'sch.il tusschen een burgemeester, die, 
laat ik zeggen, bezoldigd wordt volgens kolom II of In 
en een burgemeester-secretaris, die in dezelfde kolommen is 
ondergelmlCht, toch het wcrk van den eel'ste belangrijker 
is, onldat het ambt is vrijgemaakt van de soc l'ehll'is-functie, 
NaaI' m\jn meening kan mcn inderdaad zeggen, dat in dat 
geval do standing vnn het ambt heeft gewonnen. De 
heel'en zullen zich herinneren) dat bij de regeling VOOI' 

~t('n(ldo ook tot uiting is gelwmen de wens<:h van de zijde 
een wens('l'\C'l\jkhcid \tm afwijl\ing van elf' elassifieatic. zoo- die)' ftclllcc llte 0111 l11et behoud nlll dezelfde s:!lflJ'ic(ll"ing het 
als deze dool' df' Rpg'(,{,l'illg' is <la ll.~('g-e\'el1. De elassificatie <lIllbt bclnng'l'ijke)' 1e mn!<rll, dOOI' dnHl'van het sccl'etal'i~

zooal~ deze op het oogellhlik \'001' ons ligt, is het l'esultaat schap los I-e mak en. Daill'l1,1I1 is gC"olg gegcvC'n en men 
van rijpe overweging en het lluganll van verschillende fae- kan nok zeggen, dat de plaatsen in het schema del' Re
toren, zooals die ook bij de besprekingen in de verschillende geering gemeld , die plaatsen dns, waar het burgemeester
plaf\ ~.:;('n tot niting ZÜn gekomen. Ik meen, dat het daarom SChAP 111('t is verbonden aan hot sccrûtnrisscllap, eenigs
aanbeve1ing verdient bet schema, zooals dat hier is samen- zins belangrijker zijn dan clie, waar het bur~emeesterschap 
gesteld en dat op de hoofdpuntM toch een begriipelijke is gecombineerd met het secretarisschap, Ik voeg erbij, 
verldarin!!, dndt in de daarbii overgelegde cijfers, te aan- dat dit onderscheid ook berust op o\'cr"'~ "w\ de ge
vaarden en verder een afwachtCllde houding aan te )lemen, mcenten, W;'HlI' hft sr(' rctnrisschap met het hurgemeestel'
oî. 110\ in de toekomst aanbeve1ing zal verdienen op grond schap wCJ'd YCJ'bonden, Dnt zijn gemeenten , wnnl' van ge
van de ervaring, opgedaan met de nieuwe burgemeesters, meentewege zelf om die combinatie is gevl'angd en waal' 
om de classifleatie te herzien, men die combinatie heeft mogelijk geacht, De andere 

Wanneer een plaats als gevolg van de instelling van het plaatsen hebhen erop aangedrongen een afzonclel'lijl<en btlJ'
bUl'gemeestel'sambr ren groote vlucht neemt en zich snel gemeestel' te mogen hebben, 
ntwikkelt moet mltuUI'liik in overweging worden genomen, De heel' Stokvis heeft gevl'aagd of in plantsen als Modjo
ok de salal'ieering daarmede in overeenstemming te brengen. ·km'tc en Pl'obolinggo, di e centra zijn van handel en verkeer, 

Ik zou dus den heel' Djajadiningrat wel in overweging het secretarisschap met het burgemeesterschap knn worden 
willen geven om van de indiening van een 'motie af te zien, gecombineerd , Zooals ik reeds heb gezegd, hebben die ge

e arRumenten, die ten aanzien van bepaalde plaatsen door meenten erop aangedrongen en ofschoon hel ju ist lS, dat 
hem zijn aangevoerd, zulJen uit den aard del' 7.aak bij de rlie plantscn i'.\jn Cl'lIll'a van handel ('11 \·('l'k('t.~I' in sui kel'-
Hegect'Îng' de volle nandt1<'ht h('bbe11 en dan zal ('1' eventueel 
nnn1c-ic1inp; k\111TIel1 ll('~\an11 101 hCI'ziening van de classifi
rutie, zooals die thans is aangegeven. 
I De heer Stokvis is nog teruggekomen op de vraag of het 
bssistent-residentsehap hi er buiten de orde is, Ik wil den 
geachten spreker gaarne toegeven, dat er aanleiding is voor 
:(in helangstellin!!, in verband met de bespreking van het 
7l'aag:slnk zoonls da1 hl c](' maand .Tuli Vfl11 dit jaar in drn 
,"()"',s\,,1iH1 <lall cl" Ol'cl" l~ l!ewee~t. Aan d"ll anderen kant 
,lui t ik mij aall bii de meellilI!!, dat nu de band tusschclI 

!
it vraa~stuk en hrt vraagstuk yall het burgemeestersambt 
oor de Heg€'C'l'ing is los gemaakt, niet meer op de r egeling 
an de positie yan den assi tent-rcsident in dit verband 
ohoeft te wOl'dcll tern.a.arkomCJ1. 
Vrrdcl' is lIog in hespl'C'king gebJ'Heht de kwestie van een 

I'éséanr(' rf'g'{'lillg' lnssC'hrll de huqzomc('slcl'S vnn gl'oote en 
leine plnalscn. TIC't komt mij VOOI', dat hrt nirt onbil1\jk is, 
ok 111C't Iwt oog op dl' v('l"schillende sftla1' ieel'ing'on, dit nader 
ndej' el f' OOgC'll h' Zlf'lI . ·11 ('t is altijd llSnll('e geweest. 
nl lugt' I' Q'psftlar]€'(,l'dfl ambtclHlJ'ell ill het a.lgemeen als zoo
ani!! in stnat a('htcl'staan bij dc hoog-el' gesalarieerden, 
)odat wat dit betreft , er ook inderdaad geen reden is, 
ezwaal' te Zi(, ll in de toekenning van den ti tel van hoofd
mblena!ll' fum dr grorp van burgemeesters, die tot de 
oogcJ' gesala l'ieerden behooren , wat ook samenhangt met de 
eteckenis Yan het ambt , dat dool' hen wordt vervuld. 

D f 1w('1' s,or:jono heeft ('1' ook op gewezen . dat, al heeft 

sl1 '('ken, is het ook waal', ebt die pl,latscll lliet zeel' groot 
zijn. Pl'oboling-go heeft ruim 26 000 inwon ers, l\focljokel'to 
l'Uim 19000 in wonel's, Het aantal EUI'opeanen is respectie
velijk 611. en 679, Het budget is zeel' gering, Het is mo
gelijk, dat die plaatsen zich in de toekomst in beteekeni. 
nitbl'eiden, maal' op het oogenblik hebben di e plaatsen zeH' 
gemeend) dat met een burgemcest€'l'-secl'etni'is z('el' wel kan 
wOl"Clcn volstnnn, terwijl hij de Rcgcc rin g nIs gevolg' van 
het ingcstrlde ondcl'zoC'k die indruk ook is gevest igd. 

De hee l' Roep heeft een bepaalde vraag !!csteld nl. of 
het de bedoeling der RegeeT'in g is om 7.00 spoedig mogelijk 
te Immen tot ecn beslissing betl'effende de toekenning van 
den t itel van hoofdambtenaar , Ik kan verkl aren, dat het 
ind el'daad de bedoelin !! is om 7.00 spoed ig mogel\jk tot een 
beslissing te komen, Ik hoop dan ook dat de geachte 
sp1'eker dcze bC'slissing spoedig' zul 1<1111non vernemen, 

De heol' De Hoog heeft nog eens nadruk "elo!!d op de 
bcteckenifoi van het aa nvaal'd en van een vaste ged t'agslijn , 
wat betreft de voo t'uitzichten vn n de burgemeesters V:111 

kleine plaatsen. Jk a ee] zijn meenin g, dat dit een zaak 
is van veel belang, maal' ik moet opmerken, dat men zich 
altijd wel moet Voo!'stell en, dat daarbij t.och reserve moet 
word en gemaakt, ju ist met het oog op de plaatscl\ike toe
standen, Intusschen heeft de heer De Hoog el' nota van 
genomen, dat ernstig reken in g zal worden gehouden mct 
het belang van de burgemeesters van kleine plaatsen en 
hij verklaarde, dat hij met een dergelijke toezegging ge-
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Instelling burgemeestersambt voor eenige gemeenten in Oost- en Midden-Jav'a. 

(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, VOORZITTER, 
DJAJADININGRAT.) 
noegen zou l<llllnen nemen. Zeel' zeker zal ook met het oog 
op de wenschelijke verhoudingen bij de vervulling van dit 
ambt, aan het belang, dat hij op het oog heeft, steeds de 
grootst mogelijke aandacht worden geschonken. 

Do Voo l' zit tel': Mag ik den he Cl' Djajadiningrat 
vragell of hU ge\'{)(~ lt voor den uitweg, die dool' den Regee
rings"aemaeh tigdc is aangegeven Y Ik vrees, dat een motie 
ovor dit ondCJ-werp het College voor een zeel' moeilijke be-
8Hssing zal steUen en dan vraag ik mij af of dit niet zal 
uitloopen op een betrekkelijk onzuivere stemming. 

De heer D j a j a din i n g l' at: Mijllheer de V ool'zittel'! 
In verband met do hiel' gevocrde debatteIl ell de daarin 
aangegeven suggesties. wil ik wel aftZien van het indienen 
van een motie terzake. Ik behoud mij echter voor, in de 
najaarszitting op het voorliggend onderwerp terng te 
komen en in de ons dan aan te bieden suppletoire begroo-

(DJAJADININGRAT, VOORZITTER.) 
ting zal ik een aangrijpingspunt vinden, terzake een reëel 
voorstel in te dienen. 'regen dien tUd zal de VolltSr",ad zich 
dan ook een beter oordeel ov-er de"" kwestie kunnen hebben 
ge,·ormd. 

Ue Voo I' zit te": Van kali thans tot stemming wor

dcn overgegaan. 

De ol1twerp-ordonnanti e wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

D p Voo r zit ter: AlYol'cns de vergadering te s\u1ten, 
zou ik den loden willen vCl'lZOcken in cl)mmissic bij een te 
willen blijvc·n. 

De notulen van de vorigc openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 10.37 uur vool'middag gesloten. 
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Jn gekomen stukken, 

13de VERGADERING. 

V er g a d e r i n g van Don der dag 20 S ep t. 1928. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Aanwijzing assistent-resident Me
nado als voorzitter va.n den Minahassaraad (Ond. :>7 ). -
Wijziging reglement op de Rechtsvordering (Ond. 36 ). -
Nadel'e wijziging vall de Dienstplichtregeling (Ond. 34) . 

Voorzitt e r: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 17 leden, te weten 
de hem'en: 

AH ?tfoesa, Ten Berge, BJaauw, Bruincman, Djajadi
rungl'ut, Dwjdjosewojo, Pl'uin , Dc Hoog, Kan , Kiès, Koe
sOeJl'lO Joedo, Kocsoemo Oetoyo, Mandagie, Moelia, Roep 
en Soejono . 

Regeeringsgemachtigden de heeren: La Lau en Tcn 
Bl'oecke Hoekstl·a. 

1928 No. 1 houdende tij delijke belasting van Mr. J . J. 
Spit met de waarneming van de betrekking van direc
tcm' van Justitie. 

4. Als vOI'en van 3 September 1928 No. 16 houdende 
maéhtiging krach ~ens artikel 105 I. S. aan dt n Com
mandant der Zeemacht, hoofd van het departement der 
Marine tot het doen van de daarin bedoelde uitgaaf. 

5. Als voren van 3 September 1928 No. 19 hondende 
machtiging krachtens a rtikel 105 1. S. aan den direc
teur van Justitie tot het docn van de daarin bedoelde 
tutgaaf. 

6. Al s voren van 7 September 1928 No. 80, houdende 
goedkeuring van de verkiezing van den Voorzitter en 
houdende benoenti ng van de leden van den Natuur
wetenschappelijken Raad voor Nederlandsch-Indië. 

7. Als voren van 7 September 1928 No. 81, houdende 
ee rvoll e ontheffing van a ) J. E. Dambrink en b) J. 
Ch. de l:Iergh , van het lidmaatschap 0) tev ns voor
zittel'schap van de Meclebestuurscommissie en houden
de benoeming vau i» MI'. H. MeYI'oos en b) G. J. ter 
Poorten tot lid (I ). te"ens Voorzi tter van genoemde 
Commissie. 

8. Als vOI'en van 11 September 1928 No. 2x tot internee-
De V oo l' z it t e 1": :àfijne Hceren! Jk open deze ver- ring van den daarin genoemden persoon. 

gadering. 9. Als voren van 11 September 1928 No. 25, houdende 

Dc Secl'etal'is deelt mede, dat z\in ingekom en: 

A. De volgende Regeeri ngsb l'ieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 14 

September 1928 No. 5 tel' aanbied ing va n : een ont
weJ'p-ordonnanti e tot nadere wijziging en aanvulling 
van de koelie-ordonnanties voor de Buitengewesten 
(Ond. 72). 

Deze stukken worden gedrukt. 

wijziging van de bestuursindeclin g van de afdeeling 
Samal'inda enz. 

10. Als voren van 11 September 1928 No. 26, houdende 
machtiging krachtens art. 105 1. S. tot indienststelling 
van pel'soneel bij de AI'beidsinspeetie voor de Buiten
gewesten , 

11 . Als vOI'en van 11 September 1928 No. 27, houdende 
eervoll e ontheffing van B. Coops van het lidmaatschap 
van de commissie VOOl' de financieele verhouding tus
schen het Land, provincie, regentschappen, gemeenten 
en andet'e locale resso rten en houdende benoeming van 
Ch. F. Staal'~aard, Ir. J. E. A. von Wol zogen Kühr en 

2. Kabinetsbrieven van den GouvernelU'-Genet'aal van 7 
September 1928 Nos. 68 en 69 en ]4 September 1928 12. 
No . 12 houdende mededeeling van de vaststelling van: 

Ir. A. J. N. Nijman tot lid van genoemde commissie. 
Als voren van 11 September 1928 No . 28, houdende 
benoeming van W. N. Briel tot lid in de Commissie 
voor de Volkstelli .. g. lt. de ordonnantie houdende bepalingen betreffende 

het bekomen van wapens door openbare gemeen- 13. 
schappen, ingesteld op den voet van het zesde of 
twaalfde hoofdstuk del' Indische Staatsregeling 

Als vO I'en van :I 2 September 1928 No. 24, houdende 
aanwijzing van J. BCl'cndscn als plaatsvervangend 
Gouvernements Commissaris bij de Javaschc Bank. 
Als voren van 13 September ] 928 No. 26, houd ende 
ee l' vol ontslag vall J. F. van Rossem als Directeur, 

(Ond. 22); 14. 
h. de ol'Clonnantic tot . uitbreiding van belastin gvrij

stellingen voor locale ressorten en het toepasselijk 
maken van de vrijstellingen op provinciën en andere, 
in artikel ]21 del' I ndische Staatsregeling bedoelde 
zclfstandi ge gemeenschappen, alsm ede op de watcl'
schappen (O nd. 28); 

c. dc ordonnan tie tot instelling van het blll'gemeestcJ's
ambt voor de gcmeenten Tegal, Pekalongan , Kediri , 
Blital·. Pasoeroean. Probolinggo, Modjokerto. Ma
cl ioen. Mn gelang en Salntiga (Ond. fl4 ). 

3, Besluit n\ll den Oouvernem'·(lrnel'ual va n 1 Septcmhet' 
Handelingen. Zittingsjaar 1928- 1929. 

tweedc n plHatsvel'n:lIlgcnd President van de Javasehe 
Bank en houdende benoem ing van K. W. J. Michirlsen 
in e\'cngenocmde functies . 

15. Als voren van 13 September 1928 No. 28, houdende 
eervol on tslag vall D. tcr Lann als plaatsvcrvangend 
lid van hrt Volksraadstem kantool' en houdcnde be
nocming' van ~fl'. \V , A. H. Pueht o!' tot lid van dat 
kantooI'. 

16. B. G. S. va n 10 September ln28 No. 1956,111 te l' aan
bieding. naai' 31lnleidin g va n cen door dcn hecl' De 
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reglement op de Rechtsvordering. _ Nadere wijziging van de Dienstplichtregeling. 

Hoog gedaan verzoek in de vergadering van den Volks· 
raad van 5 Juli 1928, van een rapport van den Gon
vernements-Accountantsdienst betreffende de gemeen
telijke verantwoording van Cheribon over het jaar 
1926. 

(FRUIN.) 
van de dienstplicht-regeling voor Euro
p e a n e n i n N e de l' I a n d s c h - I n d i ë, bet l' e f
f ende verruiming van h e t recht op pen
s i 0 e n van die n s t p I i c h tig e n, zoo m ede in 
verband met de nienwe administratieve 
indeeling van de afdeeling Samarinda 

stukken genoemd onder 2 t/m 16 worden ter d el' Z u i d e 1'- e n 0 0 s ter a f d e e I in g va n 
!3 0 l' n e 0 (0 n d. 3 4, s t . 4 e n v 0 I gen de). 

De 
inzage gelegd tel' flccretaric van den Volksraad. 

17. B. G. S. van 13 September 1928 No. 1976jB, ter aan
bièdlng van het jaarverslag, de balans en de winst- en 
verliesrekening van de Nederlandseh-Indisehe Aard
olie Maatschappij over 1927 (Ond. 71). 

18. B. G. S. van 13 September 1928 No. 1980/C, houdende 
beantwoording van ecn opmerking der Commissie uit 
den Volks raad voor de ver.lagen der Algemeene 
Rekenkamers over 1926 (Ond . 24). 

I~. B. G. S. van 18 September] 928 No. 2012jB, betreffende 
de proef met de aanwerving van kolonisten voor de 
kolonie te Gedong-Tataän. 

De stukken genoemd sub 17 t/m 19 worden 
gedrukt. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden. 
1. Schrijven van den Burgemeester van Soerabaja van 14 

September 1928 No. 3506/67, houdende dankbetuiging 
voor de spoedige behandeling van de ordonnantie tot 
bekrachtiging van de IeeDing der gemeente Soerabaja 
1928. 

2. Afschrift-l'rkcst aan den Gouverneur-Generaal van 
J. M. A. van Zeventcr dd. Parakun 31 Juli 1928. 

3. Idem dd. Parakan 13 Scptembcr 1928. 
4. Afschrift-rekest aan den Gouverneur-Generaal van 

D. C. Hag'e del. Kandangan 9 September 1928. 

'Vorden ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

De heer Fr U in; Mijnheer de Voorzitter! Ik wil be
ginnen met een woord van verontschuldiging voor het feit, 
dat ik hiel' een kwestie ter sprake zal brengen, die niet is 
behandeld in het Gedelegeerdenverslag. Ik voel mij hier
door even wel minder bezwanl'd, omdat i k VlIll 11Jccnillg bon, 
dat leger en marine altijd paraat moeten zijn, zelfs al 
komt de aanvalonverwaehts. 

Mijnheer de Voorzitter! De eerste opmerking, die ik 
zou willen maken, is er een van redactioneelen aard en 
houdt verhand met artikel 1, sub I e. De bedoeling van 
art. 1, Ie is, om aan militieplichtigen, die tengevolge van 
ecn ongeval niet meer voldoen aan de vereischten voor de 
militie, een invaliditeitspensioen toe te kennen, zoomede 
aan landstormplichtigen, wanneer zij niet meer voldoen 
aan de eischeu, die gesteld worden voor landstorm
plichtigen. 

Het komt mij echter voor. dat deze bedoeling in artikel 1 
minder gelukkig tot haar recht Îs gekomen; immers men 
leest daarin de woorden ; 

w .. . .. .. -, ..... . .. welke hem ongeschikt maken voor de 
verdere waarneming, hetzij van den militairen dienst 
in het algemeen" - dat betreft dus de eisehen voor 
de landstormplichtigen - "hetzij alleen van den dienst 
hij de militie"; 

net maakt op mij den indruk, dat nu de betrokken 
keuringRcommissie geheel vrij is in de te stellen eischcn, 
en zoo wel die van den militairen dienst in het algemeen, 
ah die van den dienst del' militie alleen kan stellen, 
terwijl dat toch nict de bedoeling kan zijn. De be
doeling is, dat aan landsto1'mplichtigen den maatstaf van 
ongeschiktheid voor den dienst in het algemeen wordt 

D e Voo r zit ter: A a n cl C 0 r cl e i s cl e b c· a ang"rlc l.!d Pil aan militifplirhtigcn dien van ongeschiktheid 
ha n cl eli 11 g van: voor milicien. Het is wenschplijk, dat de bedoeling van den 

wetgever betel' tot haar recht komt. 
1. Deo 11 t wel' p - 0 r don II a n tie, s t l' e k ken d e 

tot a a n w ij zin g van cl e 11 a s sis ten t - r e s i
dent van Manado als Voorzitter van 
den Min a h a s sar a a d (0 n cl. 57) ; 

2. Deo 11 t w e l' p - 0 r d 0 11 n a n tie tot w ij z i g i TI g 
van het reglement op de ree 11 t8vo1'de
ring (Ond. 36). 

Deze ontwerpen worden achtereenvolgens zonder be
raadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen . 

De tweede opmerking, die ik zou willen maken, is "an 
meer pl'incipieelcn aard. Ik meen n.l., dat de redenen, 
waarom volgens deze bepalingen pensioen wordt toegekend, 
principieel onjuist zijn. EI' wordt hiel' aan militiep1iehti~en 
of aan lanclstormplichtigen. dat wil dus zeggen aan 11iet
beroepssoldaten, een pensioen toegekend, omdat zij niet 
geschikt meer zijn voor het beroep van militair. Dit mag 
m.i . echter nooit het beginsel zijn, waarvan men mag uit· 
gaan, wanneer men dezen mensehen - wien ik het 
overigens gaarne gun - een pensioen toekent. De reden 
voor toekenn ing van pensioen moet zijn, dat zij ecn zel\cre 
schade hebbc11 geleden. Deze kan echter nooit bestaan 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei 8 deo n t· in het niet meer klmnen waarnemen van hun mil itairen 
w e r p - 0 I' cl 0 n11 all t i e tot n a cl ere wij z i g in g dienst. ll etzij als militieplichtige. hetzij als lanasst.orm-
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Nadel'e wijziging van d e Dienstplichtl'cgeli ng. 

(FRUIN.) 
pliehti ge, immers er zull en zelfs personen wordeu ge· 
vonden, die blij zi jn, dat zij niet meer geschikt zijn voor 
het vervullen van hun militairen dienst, De schade, waar
voor zij pensioen toegekend krijgen, moet dan ook bestaan 
in het niet IDeer geschikt zijn voor hun burgerberoep. 

,~Ta nncc l' ik hier dus mijn betoog mag samenvatten, zou 
ik zeggen: pensioen moet worden toegekend, wanneer de 
betrokkenen een schade hebben geleden, welke cr toe leidt, 
da.t ze geheel on~eschikt, dnn wel minder ges<:llikt zijn ge
worden "oor het verrichten van hun wCl'k in de burgel'l ijke 
maatschappij . 

1k Yoeg hicr direct aan toe, dat ik het met de Re~cc
l'ingsgemachtigden eens zal zijn, wanneer zij zeggen dat 
de Invcstie, zooals ik haar heb gesteld, lastig te l'cgelr'J1 is 
en dat de zaak, zooals zij op het oogcnblik is geregeld, 11.1. 
dat eenvoudig cle cischcn voor 11llliHe-p1ithtigell en land

&tol'lllptichtigen van toepassing z\jn, v('el eenvoudigel' is, 
doeh ik g-eloof, dnt mUn st:llldpul1t pl'il1c'ipie('1 v('el juiste!' is, 

Mijnheer de Voorzitter! 'l'ensloUe kom ik tot mijn derde 
en laatste punt en ik wil dan wijzen op een eigenaardige 
consequentie van de voorgestelde nieuwe regeling, Vol
gens de nieuw voorgestelde regeli ng zal ten aanzien van 
den mil itie-pl ichtige, wien een ongeval overkomt, wOl'den 
11:l g'(lg,H111 , of hij nog geschikt is voor d e mil itie j blijkt dat 
niet het geval te zijn, dan kl'ijgt hij pensioen. Ten aanzien 
van den landstorm-pliehtige zal worden nagegaan, of deze 
nog gesch ikt is voor het di enen bij den landstorm en blijkt 
dat ook hiel' niet het geval te zjj n, dan krij gt hij eveneens 
pcnsiol'n. Nu voeg ik hi or direct aan toc, hetgeen ook hlijkt 
uit de l\fclllOl'ie van 'l'oeJicht ing, dat dc cisehcn aan dcn 
Inndstorm-pliehti ge gesteld , 1.00 onbelan~rijk ,ijn, dat in 
een del'gelijk geval practisch haast nooit pensioen kan wor
den verleend . 

' Vnnncer ik nu dit bezwaar tegen de regeling, afgeschei
den van de andere kwesties, met een voorbeeld Ulag toe
li chten, zou ik het liefst nemen h et geval , (hIt ook staat V('l'~ 
l\le\d in de l1emol'ie van Toelichting. El' wordt in dat stuk 
Illrdegedrcld, dat ('CI1 lI1iliti{'pliehtigc in CI1 dool' den 
dienst een ongeluk is o\'cl'komcn nl. ('en ongcval waar
bij hij con onh.erstelbaal', bijna volkomen verlies van het 
ger.ichtsvcl'lJIogcn van een der oogen hecft te betreurcn. 
De pel'soon van het , 'oOl'becld is mBit ie-p1i('hti~c en kan 
d~lill'om volgens de tegel1wool'dig geldendl' re/re1ing lliet iu 
IHll1lllcl'king kOl11en YOOl' tockenninl! van ])en~ioen, aang(>
r.it'll hij dic l'cgcling- VOO]' militie-pli('htig-en hr1r.pUdc geldt. 
!!ls tel1 opzie'lIte \'<l11 de Inndstol'm-pliehtigPI1 is hepnnld. 
Vo1g{'ns de ons thans tHlIl~ebocl('n ontwel'p-OI'donnantÎ (' ,.7.>11 

:lrzc pel'soon, omdnt aan helll d(' C'isehen VOOl' de lllilitie 
~\'OI'c1cn g'estcld , pensioen lo'Ugen. hetg-('en slechts vnll toe 
te .juichen. 

Mijnheel' do Voorzittel'! Nu nrem ik ('('htel' eens nIs 
vOOl'beeld een zelfde geval. flls in de )ICIl1Ol'je van Toclic·h
in~ is "cl'meld, n1. dllt ondrl' de nieuw vool'g-estelde l'eg('~ 

ing- cen del'~elijk ong-elul, o\,(~l'koll1t aall c('n landstorm· 
)lirhtige. " 'ann('('1' een lnnclstol'mpliehtige, tellg-c\'olue 
,'(ln ('en in ('n dool' cl('n dienst 0\'c1'1\Omen ong'cval. ('('n 

(FRUIN, BRUINEMAN, KIÈS, COMMANDANT DER 
ZEEMACHT, LEGERCOMMANDANT, VOORZITTER) 
on herstelbaar, bijna volkomen verlies van het gezichtsver
mogen van een der oogen heeft te betl'enren, zal hij ook 
\'olg-cns de ni cuw voot'gestelde regeling geen recht op pen
sioen kunnen doen ge ld en. H et komt mij voor, dat h et voor 
ons Coll ege moeilij k zal zijn, zijn goedkeuri ng t e hechten 
aan een regeling, die met zulke verschillende maten meet 
by het al dan niet toekennen van pensioen. Het komt mij 
bO\'('ndien voor, dat dit verkeerde standpunt alweer een 
gcvolg is vnn het verkecrde beginsel, waal'\'an bij 11Ct 
samenstC'llen van der.e regeling wcrd uitgegaan. 

Ik dank ti, Mijnheel· de Voor,ittel"! 

De Voo r" i tt e,I·: De heer Bnlineman heeft zich voor
wa,mlclljk als spreker opgegeven; wenseht hy wellicht nog 
het wool'c1 1 

Oe 11('('1' B nJi n e man: Mijnheer de Voorz itter! Ik 
heh Illij als spreke!' opgegeven in verband met de mogelijk
hrid. dnt de hecr li'l'lüll vandaag hiel' niet aanwezig zou 
zijn. Aangezicn de heer Ft'uin echter wel het woord heeft 
g"C\·ocl'd. kan ik volstaan mct mij bij zijn opmerkingen aan 
ie sluiten. 

De heel' K i è s: Mijnheel· de Vool·zilter ! 1 k ZOll mij 
gaame \·olkoll1en willen aansluiten bU het prineipieele be· 
zwnnr, dat de h eel' Fnul1 naar voren heeft gebracht. 

De Voo r z it. tel· : Wenseht cic Re~eerinp;sgemaeht i g· 

den daclclijl, te antwoorden? Ik wijs (' r op. dat dit niet 
hepaald noodig is. 

De heel· 'I' e n B roe e k e Hoe kst I· a, Commandant 
del' Zccmacht en hoofd van h et departement del' }'fn1'ine : 
Mijnheel· de Voorziltel"! De heer Fruin heeft hiel· vel·schil
lende plinten a"ngeroel'd. die geheel buiten het ved18ndelde 
in dl' stllkken gaan en nu mag de hecr Frnin wel vel'wach
ten, {]nI dC' militaire macht altUd paraat is, ik stel daal' 
l(' g"llO\'l' I'. (Int hiel' onde!'wC'l'p('n z1jn h('spl'okcn, welke 
('('I 's t \\'(') (-'cns in heschouwing 1lI0g-en wordcll genomen, 
VÓÓI' cl(' R('g'cel'ing in het mondeling cl('h~lf V:lll ,'C'plif'k dient. 

De Iw('1' 1. .. a [I a u. Commandant nll1 hC't [JC~C'l' en hoofd 
\"an het (lrpart(,lllent \':ln Oorlog: )'IijnherJ' dr Voorzitter ! 
Ook ik zou willen opmcl'}{en, dat lletg'('en dl' h('er V'l'llin 
Il aal' vOI'('n llC'l'ft g'ehrnC'ht, doOI' mij nog' nirt onclel' de 
oog'('11 is g(lZiCll, zoodat ook mij uitstel \.In hehandeling- \'an 
dl'zC znak welkom zou zijn. 

D(' , .. oo]':r. i t tel': Indicll de HegC'C'l'illg'sg('l1luc-ht igclen 

lil'Yel' de volg'ende week van ]'epli ek diell(,l1, l)cRtaat daar
t l'g'<,n gren bezwaal', aangezien hiel' indcl'(land \'(' I'sc'hillende 
\î':'l:rCI1 Z\ill g'(>st l'ld. well<e het YOOI' de R(' /.!N' J'in:,rs:.!'('lllftrh
ligden Ilooclznkl'lijk maken, d(' hetl'oklH'1l 1\\\'(ls tiC's nog 

n ,1Ilel' onder de oogen te zÎrll. 
natlll cl(' Rrg·C'(,l'ing'RgC'll1HC·htig'c]ell a(,(,ool'(l met l'PII week 

uitstel Ylll1 bcllrll1cIrling? 
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Nadere wijziging van de Dienstplichtregeling. 

(LEGERCOMMANDANT, COMMANDANT DER ZEE
MACHT, VOORZITTER.) 

De heer LaL a n, Commandant van het Leger en hoofd 
van het departement van Oorlog, en de heel' Ten 
B roe c k e Hoe kst r a, Commandant der Zeemacht en 
hoofd van het departement der Marine: Zeker, Mijnheer 
de Voorzitter . 

De Voo r zit ter: Dan is de verdere behandeling van 
dit onderwerp uitgesteld tot Donderdag, 27 September. 

(VOORZITTER. ) 
Alvorens de vergadering te sluiten, zou ik den leden wil

len verzoeken in de commissies bijeen te willen komen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering. die t.er 
inzage hebben gelegen. worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 9.16 uur voormiddag 
gesloten. 



77 
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Ingekomen stuk ken. - Vcrhooging en \'cl'lllindcl' in g dol' yasto uitkecl'in g aan enkele 10l!al0 ressorten. - \Vijziging 

reglement pakketpostdienst. - Bekrachtiging IceningsiJeslllit gemeenteraa d Malang. -
~adc l'e wijziging dicnstplichll'cgeJing. 

Hde VERGADERING. 

Vel' g a del' i n g V" n Don del' dag 27 S e p t. 1928. 

(Bijeen l'oepi llgsUUl' 9 voormiddag). 

va n den Commandant del' Zeemacht en hoofd va n het 
departement der Marine bij dicns ontstentenis of tij
delijke verhindering in tijd van vrede. 

Dc stukken genoemd sub 2 tlm 6 worc1ell tel' 
inzage g'e legd tel' secreta ri e van den Volkst'uad . 

Ingekomen stukken. - VCl'hooging en verm indering del' 
vaste llitkeering aa n enkele locale reSSOl'!en (Ond. i'iS). -
Wijzigin g I'eglement pakketpostdienst (Ond. 60). - Be- 1. 
krachtigin g leeni ngsbesluit gemeenteraad Malang (Ond. 
6i'i ). - Nadere wijziging di enstplichtr egeling (Ond. 3 4 ). 

B. De volgende tel' kennisnem ing ontvangen bescheiden: 
Schrijven van het Volksraadstemkantoor van 19 Septem
ber 1928 :-<0. a 401717 tel' aanbieding van een afschrift 
van het proces verbaal 10t vaststelling van de vcrkie-li llg 
van Tjipto )[angoenkocsocmo in de vacature-Koesoema 
Soebrata. Voo l' zit tel': Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den . Voorzitter, 17 leden, te weten 
de heeren: 

.Al i l\focsa, rren Berge, Blaauw, Bl'uineman, Djajadi. 
ningrat, Dwidjosewojo, Fl'uin, D e Hoog, Kiès, Koesocmo 
Joedo, Kocsoemo Oetoyo, ~fanda gie, Moelia, Roep, Soejono 

len Stokvis. 

Regecringsgemachtigden de heeren : La Lau, 'l'en 
Broecke Hoekstra en Cohen Stnart. 

2. Schrijycu van den clil'ccteul' yun Binnenlandseh Bestuur 
Vall 21 September 1928 No. A.I. 2811014 tel' aanbieding 
van een ver\"olg-verslag omtrent den stand del' hervor
mingen iu het gouvern ement Socrakal'ta . 

3. Schrijven van ~ras Darmo \Vioto inzake gelijkstelling del' 
hurgerlijke pensioeuen vau vóór en na 1 F ebru ari 1925. 

De bescheidelI wOl'don ter inzage gelegd ter 
SCC l'cta l'Î c van d CIl Volksl'auc1. 

De Voorzitt e r : Aau de orde is d e be
De Voo l' z it te r: Mijne H ee ren ! Ik open deze ver- hall d e l in g van: 

gadcl'ing. 

De Sec l'ctal'Îs deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De \'olgende Regccl'ingsbl'ief en -beschikkingen : 
1. Kabinetsbl'ief \'an den Gouvcl'ncul'-Genel'all l van 18 Se p

tember 1928 No. 17 ter aanbieding van een ontwerp
ordonn an tie ltOUd(>IH.lè n~l'va llg ill g van ccnigû bestuttl'S

ambt el1lll'cn als landraad\'oorziltel's dool' rechterlijke 
ambtenaren (Ond. 7:1). 

De stukken wOl'den gedrukt. 

l. Besluit \'.\1l den Oouvcl'ncu l'-GeneL'aa l nm 14 September 
1918 No, 1G lot wijziging- \'flll het hesluit l'egelclllle lle 
standplaatsen en het dienstwerk del' Inlandsehe leel'aal's 
ten dienste Vlll1 de In landsche ChJ'istengemeenten . 

3. Als voren van 17 September 1928 No. 24 houdende in
dienststelling van een hoofdpolitieopziener boven de 
sterkte van het personeel del' algemeene politie in het 
gewest Midden-Java, ten behoeve va n de cultuul'bcwaking 
in de "fdeeling Tegal. . 

L Als voren van 17 September 1927 No. 26 tot bekendma
king dool' p laa tsi ng in het S taatsblad van cle dit jaar 

1. D e o ntw e rp-ol'donnnnti e tot verhoo
g in g van d e v a ste nitk ee rin g alln de 
gemeenten Batnv i a e n Mage l aug e n tot 
ver minderin g va n di e aan h et res sor t 
va n de n plaat se lijken raad van K e doe. 
Bag-elen e n WOllo sobo (O nd. i'iS); 

2. D eo n t wel' p - 0 I' don 11 a n t i e t ot w ij z i g i n g 
e 11 a a n v u I I i n g van h et b ij art 1 va n 
d eo I' d 0 11 n a n tie van 30 Scp t e m b e r 1925 
(S tb!. No. 515) v a S t ges tel d e r eg 1 e m e 11 t 
vO Or d e n pakketpostdi e n st in Neder
l an d se h - Ind i ë (O nd. 60); 

3. ]) eo n t We l' p - 0 l' d 0 II 11 a n tie tot b e k r a c h
tig i 11 g va n h et be s I u i t van den gem e e n
t e I' a a cl v a 11 M a I a n g van 27 Apr i 1 1928 
No. 1362/ 14, s tI' e k k e 11 d e tot h e t a a n g a a n 
van ee n geld l eeu i ng (Ond. 6i'i ). 

D eze ontwerpen worden achtereenvolgens zonder be
raadsla ging en zonder hoofdelijke stemmi ng aangenomen. 

gewh;srltle nota's lot vool'loopige regeling va n de handels- D o Voo l' zit t e 1': A a n cl COl' cl eis do 
en vl'ielHlscl1n psbctl'ckki ngcn Insschcn Nederland en voo l' t zet tin g cl e l' b e 11 a n cl e li n g v 3. n cl e 
P erzië. 0 n t w e r p - 0 l' d 0 u n a n ti e tot n a ,1 ere w ij z i
Besluiten vnn den Gouverneur-Generftal van 18 Septem· g in g v n. n cl e cl i e n s t p I i e h t l' e ge l i n gvo 0 r 
bCl' 1928 Nos. 23 tlm 26 betreffende de invoering van de E u l' 0 P e a n e II in Ne d el' I a II d s e h - In d i ë, b e
nieuwe spool'wegwetgeving, t r e f f en d e ver r u i min g va n het r ee h to p 
Besl uit van den Gouverlleul'-Generaa l van 21 Beptember p e n s io c n v ft n cl i c n s t P 1 i c h tig e TI, zoo m e de 
1928 No. 30 houdende aanwij zing van den plaatsvervallge'i.' i n ver ban cl Dl e t cl e ni e uwe ad min i s t r a-

Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929, 
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Nadere wij.iging dien.tplichtregeling. 

(COMMANDANT DER ZEEMACHT.) 
tie vei n d e e I i n g van d e af d e e I i n g S a m a· 
rin d a der Z n i der· e n 0 0 s tor a f d e e I i n g 
van Borneo (Ond. 3 4 , st. 4 en volgende). 

Het woord is aan de Commandant der Zeemacht. 

De heer T 0 u B roe c k 0 Hoe kst r a, Commandant 
der Zeemacht on hoofd vnu het departement der Marine: 
Mijnheer de Voo,·zitter! De heer Fmin heeft naar aanlei· 
ding van de ontwerp·ordonnantie tot nadere wijziging van 
de dienstplichtregeling drie punten ter sprake gebracht, 
die ik achtereenvolgens moge behandelen. In de eerste 
plaats de redactie van artikel 1. Ter nadere toelichting 
van de bedoeling van dit artikel zoude ik het volgende 
willen opmerken. 

E en landstormplichtige moet den dienst eerst verlaten, 
als hij niet meer voldoet aan de physieke eisehen voor den 
landstorm in het keuringsreglement vastgelegd. Een mili· 
tieplichtige wordt ontheven van zijn dienst bij de militie, 
wanneer hij niet meer aan de bij bedoeld keuringsregle
ment vastgelegde eisehen voor dien dienst voldoet, doch 
nog wel aan die voor den landstorm, waarbij hij dan wordt 
ingcdeeld ; voldoet hij ook niet meer aan deze laatste 
eischen, dan moet ook hij den dienst verlaten. 

De Regeering meent, dat deze bedoeling voldoende dui
delijk in de gegeven redactie uitkomt. 

Wat aangaat het tweede punt - door den heer Frnin 
ter sprake gebracht - inderdaad is dit Cl' een van pl'inci
"leele beteekenis. Een beteekenis, die ver uitgaat boven 
de strekking van het onderha vlge voorstel tot wijziging der 
bestaande ordonnantie. Hier wordt immers de juistheid 
van de beginselen, waarop deze laatste berust in het ge
ding gebracht. 

In Nederland, waar het instituut van den dienstplicht op 
een lalige geschiedenis kan terngzien, waar de daarop be
trekking hebbende bepalingen historisch zijn gegroeid, is 
de pensionneering geregeld naar dezelfde beginselen. En 
nu behoeft het wel geen betoog, dat in het Moederland, 
waar alles wat den dienstplicht betreft, zoo in het volks
leven ingrijpt en dan ook de belangstelling .van alle par
tijen heeft, ook wel eens gevoeld zal zijn, dat het beginsel, 
den dienstplichtige bij in en door den dienst bekomen ge
breken te pensionneeren op den zelfden voet als de beroeps
militair, althans zeker op het eerste gezicht, aanvechtbaar 
is. Juist de bedenkingen van den hecr Fruin zullen onge
twijfeld bij velen wel eens opgekomen zijn. Dat in Neder
land hct bedoelde beginsel desalniettcmin is gehandhaafd, 
moet al bij voorbaat tot uiterste voorzichtigheid stemmen, 
als men zou willen trachten daarin hier verandering te 
brengen. 

En inderdaad, als men zich indenkt in de consequenties, 
waartoe toepassing van het door den heer Fruin aange
geven stelsel zou leiden, dan komt men al spoedig tot de 
ontdekking, dat deze onaanvaardbaar zijn. 

Geheel afgescheiden nog van financieele en principieele 
overwegingen zou het ten eenmale onmogelijk zijn, daarbij 
werkelijk rechtvaardig te zijn. 

De door den heer Fruin terzake van de pensioel1stoeken
ning gemaal<te opmerkingen betreffen feitelijk twee vragen 
en wel deze: 
a. zal het criterium voor toekenning van pensioen ---' even~ 

tueel in den vorm ,"an schadeloosstelling - afhanke
lijk moeten worden g'estcld van het verlies van de ge
schiktheid voor de bUl'ger-betrekking dan wel voor de 
militairen dienst Y 

b. zal, indien een vergoeding moet worden toegekend, 
deze ~fhankelijk moeten zijli van de schade als burger 
geleden dan wel geregeld moeten worden volgens he 
militair pensioenreglemént j 

Dat het door den heer Fruin voorgestaan beginsel, 0 

het al of nict to ekennen van pensioen afhankelijk tc stelle 
van het al of niet ,"el'liezen van dc geschiktheid voor he 
burgerberoep, aanleiding kan geven tot zeer eigenaardig 
en veelal zeer onbillijke gevolgen, moge u it het volgend 
voorbeeld blijken. 

Twee miliciens, van wie de ecn treincontroleur is en d 
ander klerk op een kantoor, verliezen bij een oefenin 
- in en door den dienst dus - beide het linkerbeen. D 
trein controleur wordt hierdoor uiteraard finaal ongeschikt 
voor zijn bUl'gcl'·beroep en zou volgens den hecl' Frui 
recht op pensioen verkrijgen. De kantoor-klerk wordt dOOl 
het gemis van het linkerbeen echter nog niet ongeschik 
voor zijn burger-beroep en krijgt derhalve geen pensioen 

De in het genot van pen6ioen gestelde trein-controleu 
solliciteert, na zij n ontslag als zoodauig~ naar een ander 
betrekking en wordt aangenomen als klerk op hetzelfd 
kantoor, waarop de niet gepeJ1SiOllileerde kantoorklel'I 
werkzaam is. Men verkrijgt dau het zeer eigenaardige e 
niteraard bepaald onbillijke geval, dat de eene kantoor 
klerk wel, de andere niet in het genot is van pensioen VOOI 
het zeI f d e letsel in en door den dienst als milicien, du 
in den~(>lfdcl1 dlcl1Rt. l)(·komen. 

In verband hiermede moet, naar het oordeel der Regee 
ring, de eerste vraag zoodauig worilen heAntwoord, dat al 
criterium nimmer zal kunnen gelden, de ongeschikthei 
voor het burger-beroep. 

Op grond hiervan zou de tweede vraag feitelijk verde 
buiten beschouwing kunnen blijven. Niettemin moge te 
zake nog op het volgende worden gewezen. 

Het geldt hier niet ·alleen of zelfs niet in hoofdz"" 
lieden, die een gevestigde positie in de maatschappij heb 
ben, dodh veelal jongelui, wier toekomst nog allermins 
vaststaat, van tal van factoren afhanke1ijk is, meerendeel 
zich niet voor objectieve waardeering leenend. 

Twee jongelui hv. verliezen door een ongeval het ge 
zichtsvermogen ; de een zou tevreden zijn, als hij een goe 
bankwerker of draaier had kunnen worden j de ander i 
hoog begaafd, zou hoogst waarschijnlijk carrière gemaak 
hebben en reeds op jeugdigen leeftijd een hooge positie i 
de -maatschappij hebben bereikt. Wie zal nu naar billijk 
heid . de betrekkelijke waarde schatten van de door beide 
geleden schade, door bet ongeval veroorzaakt! 

Een ander voorbeeld. Het verlies van enkele vinge", 
zal den jongeman, die bv. gaat studeeren in de re<lhten 
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wchtig hinderen;. voor den bijna uitsluitend muzikaal be
gaafden jongen. die YOOl'bestemd was een tweeden H urold 
Bauer te wordell en op geen ander gebied veel kan praes
toeren dan juist als pianist, betf'ckcnt het het ineenstorten 
van zijn toekomstidealen. 

En zoo kan men doorgaan, met zich gevallen voor den 
geest te 11 810n - niet al s uitzondering - integendeel, bijna 
ieder ge\'al zou de overheid, die de rechtvaardigheid tegen-" 
over de betrokkenen wil betrachten, voor dergelijke 
dilrmnn 's plHatsC'n. 

Men zou, de grootst mogelijke I'cchh'H8 1'digheid willende 
betl'nchtcll, OIlYC'I 'lIlijdelijk lot elf' lll('est ~tlli telld(' on hil1ijk

heden komen. 
Ten slotte is p"ineipieel de ol,,-atting, dat allen, die bij de 

weermacht 1nln plichten als staatsburger vervullen, voor de 
w et gelijk zijn, bchoudf' ns dan den I'ang, dool' hen nIs mili~ 
1.air bekleed, zecl' wcl tc vel'dedigel1, al kall men zich ook in 
een andere opva.tting indenken. 

Hoewel dus de RCgcCl'i llg' gaarnc toegeeft, dat het aan de 
pensionneering van dienstplichtigen ten grondslag liggende 
beginsel ni et geheel onaHnvecht.bnul' i~, moet zij wijziging 
daarvan in den door den heel' Fl'uin bedoelden zin, mede 
als prnetisell onaanva ardbaar, afwijzen. Jntnsschell is dit 
cen kwcstic, clic - zOQa Is gezegd - feitelijk ligt buiten de 
stl'el,king van dit ont\\'cl'p dat slechts beooert met behoud 
van het begin~('l. ecn mild~l'e toepnssing YfII7 ~le pensioens
bepalingen mogelijk te maken. 

En hiermede kom ik a I vanzelf tot de derde dool' den 
geaeMen sprekcr geopperde bedenking. 

Opvolging van het denkbeeld. om een landstormplichtige, 
die gedurende zijn opkomst een ongeluk krijgt, waardoor llij 
niet ongeschikt wordt VOOI' den landstorm, toch te pension· 
neet'cn, zou het beginsel hantasten, waarop de bestaande 
l'egelingen, ook die VOO" de burgerlijke landsdienaren, 
steunen. Niet alleen de militaire dienst geeft kans op onge
lukken. Dat een in en door den dienst ontstaan gebrek op 
zichzelf recht zou geven op schadeloosst~lling wO"dt in 
beginsel in geen geval aanvaard. Alleen als het zoo ernstig 
is, dat men den dienst en'ool' moet ,'orlaten, i.c, dus hetzij 
den dienst in het algemeen, hetzij dien bij de militie, wordt 
aanspraak gegeven op pensioen, 

Als voorbeeld zij gewezen op het verschil tussehen een 
zeeofficier en een ambtenaar, die door een gelijk ongeluk 
worden getroffen; er zijn allerlei gebreken waarvoor eon 
zeeofficier wordt afgekeurd en pensioen krijgt, terwijl ecn 
ambtenaar blijft doordienen en op geenerlei schadeloosstel
ling recht heeft. 

Overigens bestaat er, als govolg yau de vastgestelde be~ 
stemming der troepe11, meer kans op ongelukken voor mi~ 

litieplichtigen dan voor lanu:stormplichmgen. 
Het dool' den heer Fruin gedachte geval 2al zich in de 

praktijk wel niet dan bij hooge uitzondering voordoen en 
dan eventueel kunnen worden beschouwd als eeu buiten
gewoon geval als bedoeld in al,tikcl 37 vau het reglement 111 
van Staatsblad 1920 No. 65, luidende : 

"In buitengewone gevallen, waarin bij dat reglement 
niet is voorzien, of waaromtrent zijne bepalingen geacht 

(COMMANDANT DER ZEEMACHT, FRUlN.) 
moeten wOl'den geen billijken maatstaf tot vergelding 
van bewezen diensten op te leyeren behoudt de Konin· , 
gin zich voor, daaJ;n bij afzondeJ'lijk besluit te voor
zien". 

In verba ud met een en ander bestaa t Cl' lIaA l' het oOl'deol 
del' Reg'cel'ing geen aanleiding tot wijzigi ng of Aallvlll1ing 
'-an de "oorgestelde bepaling. 

De V 0 0 " " i tt c r: Wenscht de heer Fruin hierop nog 
te antwoorden Y 

De heel' l~l r u in: Gaarne, Afijnh ecl' de Voorzitte l', Ik 
ben den geachten Regeeriugsgemaehtigde dankbaar voor 
de groote aandacht, die hij aan de door mij in eersten t er
mijn gemaakte opmerkingen heeft willen besteden. Deze· 
Regeeringsgemachtigde zal het m.ij wel niet euvel duiden, 
dat ik thans niet eenzelfden stroom van argumenten kan 
voorbrengen, zooals hij op mijn hoofd heeft doen neerdalen, 
want de geachte Regeteringsgemachtigde. heeft - en ik 
erken oDllliddellijk, dat ik hi ervan de oorzaak ben - de 
gelegenheid gehad om de znak nog eens rustig te overwe
gen, terwijl ik op het oogenblik à bout portant moet ant
woorden, 

Om nu de zaak niet al te ingewikkeld te maken, zal ik 
beginnen met mijn l'cdaetioneele bezwaren te laten varen, 
In ieder geval hcbben wij nan dc lllededeelingcn van dezen 
geachten Regeeringsgemaehtigde, wat de redactie betreft, 
voldoende aanknoopingspunten om te maken dat deze be
palingen wcrden uitgclegd naai' de bcdoeling' van den wet
gever. W anneer dit thans is bereikt, hetgeen tenslotte ook 
weer is de v l'Hebt van de ]licr gehouden discussies, kan ik 
hiervoor erkentelijk zijn en is in ieder gevat mUn doel be
r eikt en ik behoef dan niet te blijven yasthoGden aan een 
bepaalde, misschien betere redactie van het ontwerp. 

De Regeel'ingsgemachtigde heeft volkomcn terec}lt ge
zegd, dat, hetgcen ik eigenlijk bcoogde, een "aak van prin
cipieele beteekenis was. Hii heeft volkomen terecht opge
merkt, dat het nict alleen gaat om cc n eventueele wijz iging 
van het artikel. dat hiel' thans VOOl' ons ligt, maal' dat feite
lijk de heele regeling bet,·effende pensioen bij ongevallen 
aan nict beroeps~militail'en zou moeten worden omverge
worpen en vervangen dool' een andere regeling, als men 
het door mij voorgestelde beginsel zou doorvoeren. 

'fe l' stavhlg' van zijn mccning, dat pl'ineipieel de opvat
ting ,der Regeering omtrent gevallenJ waarin pensioen zou 
moeten worden uitgekeerd bij ongeval aan niet beroeps
militairen, juist is, heeft de geachte Regeeringsgemachtig
de verwezen naar Ncderland cn ge1.cg·d: dit is een zaak, 
die ju Neuerlancl al lang geregeld is cn historisch is ge
groeid, waarom zouden wij in Indië nu wijzer willen zijn 
en een zaak, die in Nederland zoo deugdelijk is gebleken, 
hier veranderen Y 

Mijnheer de Voor7.itter! 'Vat dit historisch argument 
betreft, mag n iet vergeten worden, dat dC7.e bepalingen 
jnist in H olland nog al heel oud zijn, m. a. w. dat bij het 
vaststellen van deze bepalingen te weinig rekening is ge-
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(FRUIN.) 
houden met de meer moderne beginselen t . o. v. de onge· 
vallenwetten. Nu zou de geachte Regeeringsgemachtigde 
daarop kunnen antwoorden, dat de partijen in Holland 
deze bepalingen rustig hebben laten voortbestaan . Dat is 
volkomen juist. Wij zouden hier ook geen opmerkingen 
hebben gemaakt, wanneer niet toevallig door het aanhangig 
maken van deze bepalingen ·de zaak onder onze oogen was 
gekomen. Het spreekt immers vanzelf, dat wij uiet de 
gelegenheid hebben om alle wetten en ordonnanties, die hier 
bestaan, na te pluizen en na te gaan of misschien de prin
cipes, die daarin zijn vastgelegd, wel juist .ijn. 

De geachte Regeeringsgemachtigde vraagt dan ook de 
uiterste voorzichtigheid om hier veranderingen aan te 
brengeu, gezien het voorbeeld van Nederland. 

Nn moet ik al direct opmerken, dat er tenslotte een 
groot verschil is lusschen den toestand in Nederland ten 
aanzien van de dienstplichtigen en dien in Indië, omdat 
hier - ben ik goed ingelicht - het aantal dienstplichtigen 
zooveel geringer is; daarmede wilde ik zeggen, dat het 
noodig kan zijn, dat in Nederland ter wille van het groote 
aantal een betrekkelijk ruwe en weinig bevredigende rege
ling moet worden getroffen, terwijl het toch mogelijk kan 
zijn, dat hier in Indië een andere naar mijn gevoelen prin
cipiéel meer juiste regeling wordt getroffen, omdat het 
hier gaat om een zooveel kleiner aantal menschen. 

Mijnheer de Voorzitter! Vervolgens heeft de geachte 
Regeeringsgemachtigde opgemerkt, dat de consequenties 
van het systeem, dat door mij wordt voorgestaan, onaan
vaardbaar zijn. Hij heeft daarvoor eenige voorbeelden 
aangeroerd, waarop · ik nu niet zal ingaan; maar ik zal 
van mijn kant een ander voorbeeld noemen, waaruit blijkt, 
dat de regeling, zooals die thans luidt, onrechtvaardig is. 
Ik neem nu het geval - en het spijt mij zulks te moeten 
doen, want mijn natuurlijke bescheidenheid zou mij dat 
eigenlijk beletten - waarbij ik persoonlijk betrokken ben 
en waarbij bovendien nog een van de geachte medeleden 
van dit College betrokken is. Ik heb het persoonlijk _ wat 
dcn militairen dienst hetreft - niet ver gebracht. Ik 
ben nog altijd eenvoudig gemeen soldaat, maar een van 
mijn geachte medeleden heeft den rang van officier. Nu 
krijg ik ecn ongeval en ontvang het. pensioen van een ge
woon soldaat; mijn geacht medelid daarentegen, die den 
rang van officier heeft, krijgt, wanneer hij eveneens door 
een ongeval in den dienst wordt getroffen, het pensioen 
van officier, terwijl wij toch inderdaad beiden de schoone 
tank hebben te dienen voor het vaderland en de schade, 
die wij in ons beroep ondervinden, ongeveer dezelfde is. 
Ik zou der.en geacilten Regeeringsgemachtigde willen 
vragen: I s nu een regeling juist. die leidt tot dergelijke 
consequenties 1 

De V 0 0 r zit ter: Deze opmerking stant wel geheel 
bujten dit Regeeringsvoorstel. 

De heer Fr u i I': Mijnheer de Voorzitter! Het betreft 

hier alleen de vraag of de regeling principieel juist is, wat 
ik meen te mogen betwijfelen. 

Wanneer de geachte Regeeringsgemachtigde dan ook 
opmerkt, dat het voordeel van zijn regeling is, dat allen 
voor de wet gelijk zijn, is dat ook dan weer in zooverre 
juist, voorzoover de hceren denzelfden rang in het leger 
bekleeden. Hebben zij echter een anderen rang, dan is 
die regeling inderdaad geheel verschillend . 

~Iijnheer de Voorzitter! In de rede van den geachten 
Regeel'illgsgemachtigde heeft OOn opmerking mIJ genoegen 
gedaan, nl. zijn mededeeling, dat, hetgeen hij voorstelde, niet 
geheel onaanvechtbaar is. Daarmede erkent deze Regcerings
gemachtigde dus, dat, hoe sterk zijn argumenten ook zijn, 
hij inderdaad wel gevoelt, dat er ook andere argumenten 
tegen te herde zijn te brengen. 

Dit principieele plmt is tenslotte de hoofdzaak. Ik heb 
daarover in eersten termijn eenige beschouwingen gegeven, 
maar, zooals gezegd, ook ik zou niet gaarne aanzien, dat de 
zaak zonder meer wordt geregeld op de manier als ik mij 
dat in eersten termijn voorstelde, omdat ik met den geachten 
Regeeringsgemaehtigde el·ken, dat een dergelijke regeling 
inderdaad praetische moeilijkheden oplevert. 

Ik kan het echter niet met den Regeeringsgemachtigde 
eens zijn, waar hij zegt, dat de regeling, zooals ik die voor
stelde, absoluut onuitvoerbaar is. Integendeel, ik geloof 
zeker, dat men, ook aan de hand van de ongcvalJenwet e.d., 
tot een regeJing zou kunnen komen, die naar mijn gevoelen 
principieel juister zou zijn. Ik gevoel echter zeer goed, dat 
het niet op zijn plaats is, te trachten, dit artikel gewijzigd 
te krijgen. Dit zou mij zeer weinig helpen. Waarschijnlijk 
zou er dalI niets tot stand komen en de principieele regeling, 
die in de andere deelen van deze ordonnantie verscholen ligt, 
ZOll blijven zooals ze is. 

Ik zou de Regeering nu slechts willen vragen om, ondanks 
de zeel' sterke argumentatie van dezen Regccringsgemach~ 

tigde, toch te willen overwegen of, gehoord de gehouden 
debatten, niet een andere regeling mogelijk is. Komt de 
Regeering dan tot de conclusie, dat een andere regeling 
inderdaad niet mogelijk is, dan heeft Zij aan mijn verzoek 
voldaan en kan ik nog altijd zien, welke verdere stappen ik 
in deze eventueel nog moet nemen. 

Ik heb daarom gemeend, mijn verzoek aan de Regeering 
te moeten gieten in den vorm van een motie, waarvan de 
indiening natuurlijk niet noodig zal zijn, wanneer de geachte 
Regeeringsgemachtigde mij toezegt, dat aan dat verzoek zal 
worden voldaan. De motie zou dan ongeveer als volgt 
luiden: 

Het College van Gedelegeerden, 
gehoord de debatten, 
van meening, dat de regeling betreffende pension

neel'ing van djcnstplichtigen wegens in en door den 
dienst ontstane ziels- of lichaamgebreken nadere over
weging behoeft, 

verzoekt de Regeering dienovereenkomstig te hande
len - clat bandelen bestaat dan alleen uit overwegen -

en gaat over tot de orde van den dag. 
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Tenslotte, 1\ lij nheeJ' de roorz.it tcJ', nog een enkel wool'cl 

naar aanleiding van wat de geachte Rcgeeringsgemachtigde 
mijn dCl'de bedenking noemde, Zooals ik ook zelf roeds in 
ee l'stell tCl'nli jll zeide, wordt dool' mijn derde bedenking het 
pl'incipieele va n de I'egcling van deze ordonnantie an ngetast. 
Mijn bezwal1l' WIn 111. - als ik dit nog ecns mag hel'hal en -
dat. W:lll l1 eC'1' ecn lalHlstol'lllplil.:htige nj et m('el' zou voidoen 

aan de eischen V001' de militie, deze geen recht op pensioen 
zou hebben terwijl , wanneer een zelfde geval aan een mili-
1iepliehtige zou overkomen, deze wèl recht op pensioen zou 
hebben. Ik heb gezegd, dal dat on billijk is en eigenlijk geloof 
ik, dat de geachte l~egecl'in gsgemachtjgde mij dat wel zal 
moeten toegeven) want hij heeft mij, naar aanleiding van 
dit bezwaar, verwezen naar art. 37 van het pensioensregle
ment, volgens hetwelk in buitengewone gevallen bij Konink
lijk Besluit toch pensioen kan worden toegekend. 

MijnJlee r de Vool'zitter! Nu betwijfel ik, of dit artikel 
in dit gevnl juist is 81.lngehuI.lld, omdat, wanneer in een 
ordonnantie als het wal'e opzcttc11ik voor deze be ide cate
go rieën een andere maatstaf wOl'dt aangenomen, h et m.i. 
niet op den weg kan li ggen van hct Koninklijk Besluit om 
uitdrukkelijk van die ordonnantie af te wijken. 

Ik hoop, dat de geachte Regeeringsgemachtigde dit 
laatste bezwaal' alsnog ui t den weg zal w illen ruimen. 

Ik dank U, Mijnheer cle Voorzitter! 

De Voo l' z it ter : De door den heer Fruin in uit
zicht gestelde motie is dus nog uiet ingediend. 

Het woord is thans aan den Regeeringsgemaehtigde. 

De heer T e n B l' 0 eek e Ho e kst l' a, Commandant 
der Zeemacht en hoofd van het departement der Marine : 
lVlijnheel' de VOOI'I':ittct' ! Volgens den heer F l'uin zou ik 
h ebben gezegd, dat de bepalingen betreffende deze materie 
in Holland historisch gegroeid zijn en al zoo lang bestaan, 
zood at het niet aan zon gaan daarin hier verandering t e 
,rillen brengen. 

Ik moet dat cehter even r ectificeeren ; dat heb ik niet 
gezegd, want dat zou van weini g deferentie mijnel'zijds 
VOOl' dit. hooge ('oll('~c bl tjk p:cYcn. Ik heb alleen ge· 

Izegd, dat, wanneer men bet plan heeft om hiel' iets te 
~aun verandef'en, men daarbii de uiterste vool'z i chti ~heid 

Imoet betrachten, gezien het feit dat in Holland, waal' deze 
vetgeving nu ongeveer al een geschiedenis van een eeuw 
leeft, zij nog altijd op de oorspronkelijke beginselen berust. 

lDat is, hetgeen ik heb opgemerkt en ik meen dat dit ook 
'lIist is. lmm c l'S, Cl' komen juist bij dergelijke zaken zoo 
~aak gevallen voor, w aal'bij men au premier abord zegt: 
lit of dat is tOell onbillijk, terwijl, als men de zaak appro
~Ondeel't en de geschiedenis en consequenties er van na-

aat, men tot de conclusie moet komen, dat de getroffen 
-egelin g niet onbillijk, doch principieel juist is, afgeschei
~en nog van de opportunistisch-praetisehe onuitvoerbaar-

c id van sommige maatregelen, 

(COMl\'lANDANT DER ZEEMACHT.) 
dat, waar de dienstplicht in Holland zoo di ep ingrijpt in 
het ma'atschappelijke leven ell iedere partij daarvoor zoo
veel belangstelling beeft - ik behoef daarop hier ni et 
IHtclel' in te gaan - er w el eens een minister of iemand 
anders zon zijn geweest, die claarin wijziging zou hebben 
w ill en bl'engen, als die regeli ng- v(, l'kee1'd was. Doch bf)

vendien is de regeling der materie niet zoo oud, als de 
heer Fruin zegt, want in het jaar 1902 - naar ik meen -
zijn de pensioenbepalingen jnist herzien, en toen heeft men 
de r egcling in hoofdzaak gelaten zooals zij was. 

De heer Fr u in: Dus haar zil veren jubileum heeft de 
wijziging al gevierd, 

De heer Ten B roe c k e Ho e k st 1'", Commandant 
der Zeemacht en hoofd van het departement der Marine: 
Inderdaad, maar zoo heel oud kan men ee n wij zigi ng vall 
1902 toch nog niet noemen. 

Verde r heeft de 110er Fruin opgemerkt, dat het aantal 
dienstplichtigen hi er te lande zOllveel gel'ingcf' is dan iJl 
Europa, zoodat hetgeen in Europa nooelig blijkt. in Indië 
wellicht niet noodzakeli jk is. Wanneer het alleen ging 
om deu financieelen kant van de zaak) zou bet argument 
van den hee l' Fruin opgaan) maar het gaat hier, behalve 
om de financieele zijde, ook nog om het pI'inc ipe en de 

praktische uitvoerbaarheid vrm de l'rgeJi ng ell dan i s naar 
mijn meening de toestand in Indiii ongeveer gelijk met 
dien in Holland . Ik zie daarin tenminste geen groot 
verschil. 

Voorts heeft de hoer Fruin een voorbeeld aangehaald en 
gezegd : ik kom, ,"\ anneer ik worJ opgcroepen, op als ge
WOOn soldaat, en cen andcr als r.ffi<:dcl' j nu overkont ons 
beiden een soortgeli jk ongeval en ann krijg ik nls s01daat 
slcl.:hts wcinig pensioen, tCl'wijl do [Il1dc,' nIs offici('l' wOl'dt 

gepensionneerd en dus zooveel meer kri jgt en dat, terwijl 
wij iJl de burgerlijke maatschappij beiden ten aanzien van 
het uitoefenen van onze functie dezelfde scll ade lijden. 

Daarmede komen wij op het principe van de zaak. De 
Staat stelt zich op het prineipieele standpunt, dat hij niets 
te maken Jl ceft met de betl'f'kkin ,!!, die de dienstplichtigen 
in de burgerlijke maatschappij bekleeden, doch alleen met 
de diensten, welke zij aa n den Staat bowljzen, e1\ clat de. 
Staat bij de r emnneratie van een ongeval slechts van deze 
diensten moet ui tgaa n. Dus de professor, die als soldaat 
di ent en een ongeval krijgt, word t clan ook als soldaat ge
pcn sionneerd, terwijl de winkelb C' dicnd e, die als reserve
off icier dient, in dat geval een officiers-pens ioen ontvan gt. 

D e heel' Fr u in: Leest U dan nog eens art. 221, tweede 
lid van de dienstplichtregclin g voor Europeanen in Neder
landseh-Indië na. 

De tweede alinea van dat artikel bepaalt jnist, dat, 
wanneer een milieien tevens ambtenaar is) de zaak in den 
geest van mijn redeneering is geregeld, 

De heer Fruin merkt verder op, dat deze wetgeving in 
~onand al zoo oud is. D at is waal', Mijnheer de VOOl'z ittcl', De heel' T e TI 

Inaar juist daarom zon ik er nogmaals op willen wijzen, der Zeemacht en 
Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929. 

B roe c k e Ho e k s t l' a) Commandant 
hoofd van het departement cler Marine : 
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(COMMANDANT DER ZEEMACHT.) 
Wat dc ambtenaren-dienstplichtigen betreft, voor deze cate· 
goric, die, buiten den militairen dienst, ook in staatsdienst 
is, die dus ook in de burgerlijke maatschappij diensten 
presteert voor den sta.at, erkent de Regeering een uitzon· 
del'ingstocstand. 

De heer Fr u in: De particulieren hebben, 
treft, dezelfde rechten als de ambtenaren. 

wat dit 00-

De heer Ten Bl'o e c k e H oe kst l' a, Ct>mmandant 
der Zeemacht en hoof.d van het departcment der Marine: 
Neen, want zooals ik hob gezegd, zijn de ambtenaren-dienst
plichtigen altijd in dienst van den staat en: zij bewijzen de 
overheid als zoodanig dus ook nog andere diensten. 

Mijnheer de Voorzitter! Voorts heeft de heer Fruin op
gemerkt, dat ik heb erkend, dat de in deze regeling. neer· 
gelegele beginselen niet geheel onaanvecbtbaar zouden zijn. 
Ja, MUnJlCer de Voorzitter, maar dat is zacht uitgedrukt. 
en ik zou wel de vraag willen stellen : welke beginselen zijn 
eigenlijk geheel onaanvechtbaar1 

(COMMANDANT DER ZEEMACHT, VOORZITTER.) 
groote kans, die hij in oorlogstijd loopt, dat hij ~ijn leven 
verliest aangezien de miliciens in de voors te linie dienen en 
de landstorm in het algemeen in de achterh oede word~ ge. 
houelen. 

De heer Fr U in: Kunt U dat garandeeren' 

De hccr T en B roe C k e Hoe kst r a, Commandant 
der Zeemacht en hoofd van het departement der Marine: 
Garandeeren lçan ik dat allerminst, ik wil zelfs niet zeg
gen dat het, objectief beschouwd, voor een rechtgeaard 
man, een voordeel is om niet in de voorste linie te strijden. 
Maar wij hebben het alleen over de zuivere kwestie van 
het eigenbelang. 

Dan is de heer Fruin gekomen op hetgeen ik gezegd 
heb over art. 37, n .l. dat een afzonderlijke regeling bij 
Koninklijk Besluit mog·olii k is: hij betwijfelt or dat artikel 
hi er wel toepasselijk is. Ik betwijfel het ook, Mijnheer de 
Voorzitter, maar daarom moet dan ook ieder geval op 
zichz~lf worden beschouwd en heb ik het woord "eventueel" 
gebruikt. 

De heer S tok v is: 
Mijnheer de Voorzitte,· ! Ik geloof, dat ik den heer 

Dat is een parlementaire uitdruk- Fruin hiermede in tweede instantie heb beantwoord. 
king voor: ze deugen niet. . 

De heer T en Broeeke Hoekstr., Comma.ndant 
der Zeemacht en hoofd va n het departement dcl' Marine : 
Dat wil ik hier volstrekt niet mee zeggen . Ik meen, dat 
weinig beginselen werkelijk geheel onaanvechtbaar zijn en 
ik geloof, dat ele heer Bruineman dit met mij eens is, want 
ik zie hem goedkeurend knikken. 

Dc heer Fruill lleeft voorts gevraagd, of ik zou willen 
overwegen, of er jn deze nog een andere "egeHlIg moge· 
lijk is. Och, Mijnheer de Voorzitter, als dit college. wel'· 
kelijk een nadere overweging wenschelijk acht, heeft de Re
geering - hoewel Zij de zaak reeds bij het vaststellen van 
deze bepalingen gl'ondi g heeft overwogen - er geen be
zwaar tegen, naar aan leiding van de VooI'stell en van den 
heel' Fl'uin de zaak nogmaals te overwegen, zoodat ik eigen· 
]ijk reeds van te voren kan zeggen, dat dool' de Regeerillg 
t ege n de m01 ie geen bcdcnldngen zllllE: n wOl'den fteopperd. 

De heer Fruin is ten slotte teruggekomen op llet derde 
punt en heeft gezegd: de Regceringsgemachtigde heeft toch 
eigenlijk wel reeds toegegeven, dat het onbillijk is, dat eeu 
landstormpliehtige, wien een ongeluk overkomt, gelijk aan 
dat, overkomen aan een militieplichtige, geen pensioen krijgt 
en de militiepliehtige wel. Neen, Mijnheer de Voorzitter, 
dat heb ik niet toegegeven; wo op het eerste gezicht schuilt 
hicrin een schijnbare onbi1lijkheid, maar tocl1 iS' mijn rede
neel'in g volkomen juist. Juist door de regcling te veran
det'en zou men het principe Invetsen , en daar ik van meeninp; 
ben dat het principe juist is, kan ik onmogelijk hebben toe· 
gegeven, dat de onbillijkheid bestaat. All cen au premier 
abord lijkt datzoo. 

Ik zou er nog wel op willen wijzen, dat tegenover de 
minder goede kans van den landst..ormplichtige om in geval 
van een ongeluk pensioen te krijgen, staat de veel minder 

De Voo r zit ter: De bedoeling van den heer Fruin 
is derhalve, als ik hem goed begrijp, om deze motie uiet 
door te zetten, indien althans de Regeering bereid is, 
zonder meer de nadere ovei'weging van het betreffende 
punt, zooal8 het is voorgebracht, toe te zeggen. Wenscht 
de Regeeringsgemachtigde dit niet te doen, dan moet de 
motie natuurlijk bij indiening in stemming worden ge
bracht. 

De heer T e n Bl'o C c k e Hoc kst l' a, ,commandant 
der Zeemacht en hoofd van het departement der Marine: 
Mijnheer de Voorzitter! Het lijkt mij beter dat de motie 
in stemming wordt gebracht: dan kan blijken of dit Col
lege, na alle argumenten aangehoord te hebben, van mee
ning is, dat nadere overweging aanbeveling verdient. 
Anders zon een toezeggÎnr; frcen zin hebhen. 

De Voo r z i tt er: Wenscht de heer Fruin de motie 
als ingediend te beschouwen T 

De heer Fr u in: Ja, ]\fijnheel' de Voorzitter, doch 
dan moet zij eerst nog van de noodige handteekeningen 
voorzien worden. 

De Voo l' zit ter: U zoudt natuurlijk ook kunnen 
overwegen of U instede van de motie t e zijner tijd niet 
een initiatief-voorstel kunt indienen. 

De heer Fr u in: Daartegen heb ik geen bezwaar. 

De Voo r zit ter: Dan kan het Regeeringsvoorstel, 
zooals het voor ons li gt, in stemming worden gebracht. 
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Nadel·e wijziging dienstplichtregeling. 

(STOKvIS.) 
De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Nn dit 

ontwerp in stemming wordt gebracht en de geachte Re
geeringsgemachtigde zich reeds voorlooplg een oordeel 
"chijnt te hebben gevormd over het door den heer Frnin 
geopperde denkbeeld, lli natnurlijk de stemming over dit 
ontwerp daarvan niet los te maken. De Regeeringsgemach
tigde heeft zich gelut en daarover onder meer - naar mijn 
gevoelen terecht - gezegd, dat het College een beslissing 
moet nemen, waarna de Regeering dan haar houding nader 
hun bcpaJcn . ik hall UIt cE- 11 jlUsteL' gaug van .laken ge
vonden; maar de heer l~rnin heeft op Uw advies, Mijnheer 
de Voorzitter, zijn motie niet ingediend. Wanneer ik echter 
mijn stem over dit ontwerp wil motiveeren, kan ik dat 
natuurlijk niet doen, wanneer het denkbeeld van vergoe
ding op burgergrondslag daarvan wordt losgemaakt. 

De Voo r zit ter: Dat lijkt ntij niet zoo erg natuur
lijk. 

De beer St 0 k v is: Het lijkt mij toe, Mijnheer de 

IVoorzitter, dat er nog verschil bestaat tusschen "erg na
tuurlijk" en "natuurlijk" zonder meer, maar U zult het 
met mij eens zijn, dat het denkbeeld niet van de moti
veering kan worden losgemaakt. Ik wiJ op den voorgrond 
verklaren, dat ik mijn stem aan dit ontwerp geef, ofschoon 
ik van oordeel ben, dat de betrokkenen daarin wel zeer 
mild zijn bebandeld . Waar echter de Regeeringsgemach
tigde te kennen heeft gegeven, nog eens principieel het 
d enkbeeld van den heer ~--'l'uin te zulle~ overwegen, wil ik 
zeggen, dat ik het met dat denkbeeld in zoo verre niet eens 
Ibcll, diJt ht,t diJIl niet lJieCl' gaat 0111 jJension CCl'ing, maar 

<lm een algemeene ongevallenverzekering. Gesteld, dat de 
IRegeering na nadere overweging het denkbeeld nog eens 
in een ontwerp-ordonnantie of ander voorschrift zou willen 
belichamen, dan zullen alle diensten, die kans op ongeluk
ken geven - dat is de noodzakelijke conseqnentie - een 
dergelijke ongevallenverzekering voor den eigen dienst 
moeten invoeren, want dan heeft de regeling met het spe-, 
ciaJe militaire karakter van dit ontwerp niets meer te 
maken. 

De Voo r zit ter : Gaat U niet wat te ver! 

De lleer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik mag 
toch rekening houden met de consequenties, die de aan
]]eming van deze ontwel'p-ol~do1lJ1antie kan hebben. Zoo als 
ik op den voorgrond heb gesteld, zal de Regeering, als 
deze olltwerp-ordonnantie wordt aangenomen, het door den 
heer Fruin opgeworpen beginsel nog eens nad er overwegen. 

De Voo r zit t er: Er is door de Regeering niets 
toegezegd. 

De heer St 0 k v is: Dat heeft de Regeeringsgemach
tigde gezegd naar aanleiding van de motie-Fl'uin. 

(STOKVIS, VOORZITTER.) 
De Voo r zit ter: Er is geen motie ingediend en de 

Regeering heeft niets toegezegd. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Dan kan 
ik mijn stem over deze ontwerp-ordonnantie niet bepalen 
en zal ik mij bij stemming uit de zaal moeten verwijderen, 
hoewel ik dat niet gaarne doe. Ik zou echter nog wel 
eens precies willen vernemen, wat de Regeering over de 
motie vall den heel' Pruin dau wel heeft g'czègd . 1 .... Illeen te 
hebben gehoord, dat de Regeering in de eerste plaats de 
voorkeur gaf aan stemming over de motie. Dit is echter 
- en dat is m.L te betreuren - niet geschied. Verder 
heeft de Regeering verklaard, dat Zij het denkbeeld op 
zich zelf in overweging wil nemen. 

De Voo r zit ter : Ik meen toch, dat er een misver
stand heerseht. Er is geen motie ingediend en de Regee
ring heeft geen bepaalde toezegging gedaan. De toestand 
is thans zoo, dat de ontwerp-ordonnantie, die voor ons 
ligt, in stemming kan worden gebracht. Al het andere 
gaat buiten het voorstel om. Wil men t.z.t. een initiatief 
voorstel indienen dan kan dat gebeuren. De heer Fruin 
heeft dit niet uitgesloten. Thans ligt de ontwerp-ordon
nantie voor ons en hierover kan een zuivere stemming 
plaats hebben. 

De heer St 0 k v is : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil 
op de orde van zaken, zoo als U die wenscht te zien ge
volgd, geen inbrenk maken, maal' U zult mij ten goede 
houden dat ik mij van stemming zal onthoudcn. U zegt 
.1 d, dat Wll ~U.iVèL· sLaan iJij eell stcllllHil lg uver deze ont

werp-ordonnantie, maar 11a het vrij principieele debat, dat 
hier is gehouden, is dit niet meer het geval. 

Het ging om een zeer belangrijke kwestie, want in ana
logie met bet geen de heel' Fruin, feitelijk geheel buiten 
de speciaal-militaire materie om, voorstaat, zou ik klUlnen 
zeggen, dat ook voor andere persoonlijke diensten, b.v. 
den heerendienstplicht, een dergelijke ongevallenverzeke
l'1ug geci.scllt moet wOl'den. De beel'endhmst is ook eeu 
verplichte dienst, die nadeelige gevolgen kan hebben voor 
de I.Jeti'okkcliCIl \H1 daan'ool" :wu aus ook ('on ongevallen
verzekering gewenscht zijn in den geest, zooals de heer 
Fruin zi~h die denkt. 

Als U, Mijnheer de Voorzitter, er eehter de voorkeur 
aan geeft, dat ik op deze zaak bij de 1l10tiveering van mijn 
stem niet verder inga, zal ik hieraan gaarne gevolg geven. 
Ik llwd cclile l' uetwlsLCII , dat ik, dool' heL ucnkLcdll VUIl. UCU 

heer Fruin bij de motiveering van mijn stem te berde te 
brengen, buiten de grens van het ontwerp hen gegaan. 

De Voo I' z it t e 1": .U . i. vergist t.: zich. 
" Tij kunnen thans tot stemming overgaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem-
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Nadere wij7.iging dicnstplichtrcgeling. 

(VOORZITTER.) 
ming aangenomen, nadat de heer Stokvis de vergadering 
verlaten heeft. 

De Voo I' zit t e l' : Ik verzoek den heeren thans in 
de commissies te willen bijeenkomen. 

De notulen van de vorige oP.cllbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 9.47 uur v.m. gesloten. 
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T ng(·kolllcn stukken, 

150 VERGADERING. 

v C l' g a cl C l' i n g va 11 Do 11 d e l' dag 11 0 c t. 1928. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Vrijstelling nm zegeUwsten be
treffende voorwaardelijke veroordeeling, enz. (Ond. 66). -
Aanwijzing van den onderafdeclingsbestuul'dcr van Banda 
als oversehl'ijvingsambtenaal·. (Ond. a :l ). - Vel·zoek
schriften. 

Voorzitter: 1k A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tege nwool'dig, met den Voorzitter, 20 leden . te wetcn 
de heeren : 

d. de ordonnantie tot verhuoging van de vaste uitkee
ring aan de gemeenten Batavia en ~fagelang en tot 
verminderin g van die aan het rcssOl't van den plaat
selijken raad van Kedoe, Bngelen C'll Wonosobo 
(Ond. I>S); 

e. de ordonnantie tot nadere wtjziging van de Dienst
plichtregeling voor EUI'opeanen in Nederlandseh
Indië (Ond. :14). 

3. Besluit van den GoUyernclll'·Gcncraal van 25 September 
1928 No. 2x tot internccl'hlg van den daarin genoemden 
persoon . 

4. Als voren van 26 September 1928 No. 24 houdende eer
vol ontslag aan Mr. D. Rntgers als lid t.evens voorzitter 
van het Volksraadstemkantoor en houdende benoeming 
in diens plaats van Mr. H. J. Spit. 

5. Als voren van 28 September 1928 No. 2 houdende mede
deeling, dat het dagelijksch beleid der zaken weder door AlJy, Ali I roesa, 'r C'1l Berge, Blunuw, Bl'uineman, Djajn· 

diningrat, Dwjdjosewojo, Fruin. De I-Toog, Kan, Kiès, 
Koesocmo Joedo, Koesoemo Oetoro, l\landagie, ~\Ioelia, 6. 
Roep , Soojm'lO, Sockawati cn Stokv is. 

den Oouverlleur·Oenel'aal is aanvaard. 
Als VOI'en van 1 October 1928 No. 5 tot instelling van 
cen C'ommissic van onderzoek naar de gegrondheid van 

De Voo r zit ter : 
gadering. 

Mijne heeren . Ik open deze ver-

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

A . De volgende Regeeringsbricvcn en -beschikkingen : 

]. Kabillctsbl'ieven vall den Gouverneur·Gcllcraal van 28 
en 30 September en 6 en 8 October 1928 Nos. Ix, 17, 
6 en 20 ter aanbieding van: 

a, een achttal ontwcl'p·ol'dOlmanties tot jnstelHng van 
stadsgemeenten in de pro\~neie Oost-Java (Ond. 76); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot aanwijzing van het ge
zag belast met de goedkeuring van de verkiezingen 
van de hoofden en bestuurders der Illiandsehe 
gemeenten in de Buitengewesten en bevoegd tot het 
verleeneu van ontslag (Ond. 77 ) ; 

c. een ontwerp·ordonnantie tot wijziging van het "Vor
stenlandsch Gl'ondhuul"l'eglement" (Ond. 78 ); 

d. een ontwerp~ordonnantie tot nadere rûgeling van het 
tarief der getnigengelden voor Inlanders en met hen 
gelijkgestelden (Ond. 79). 

Deze stukken zijn of worden gedeukt. 

2, Kabinetsbl'ievell van den Gouvcrneur·Gencraal van 25 
en 29 September en J, 1 en 2 October 1928 Nos. 18, 10, 
7, 8 eu 28 houdende mededeeling van de vaststelling van: 

a. de ordollilantie tot wijziging van het Reglement op 
de Rechtsvordering (Ond. :16); 

b. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van het 
Reglement voor den Pakketpostdienst in Neder
landseh-Indië (Ond .. 60); 

c. de ordonnantie tot bekrachtiging van een leenings
beslnit van den gemeenteraad van Malang (Ond. 61»; 

Hande lingen. Zittingsjaar ]928-1929. 

de door den gepensi0l111eerden majoor der Intendance 
J . A. Dijkland geopperde bezwaren tegen het hem onge
vraagd verleend ontslag uit 's Lands dienst. 

7. Als voren van 3 October 1928 No. 25 tot aanwijzing van 
UI'. Th. A. Fruin in de plaats van Prof. Dr. J. H. Boeke 
als lid van de Welvaar!seommissie gedurende het bui
tenlandseh verlof van laatstgenoemde. 

De stul,ken, genoemd sub 2 tm 7, wOl'(lC'n tel' 
inzage geleg-d tel' sccl'etarie van den Volksl'llud . 

8. 13. n. S. van 8 October 1928 No. 2120/Al houdende 
inlichtingen nopens het optreden van den assistenL-l'esi
dent van Bangi I tegenover het aldaar opgericht comité 
yoor de verkiezingen van den regentschapsraad . 

Deze brief wordt gedrukt. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden : 

1. Mededeeling van J. J . Roeloffs Valk, dat hij op 29 
September 1928 de funetiën van Hoofd van den Dienst 
der Zoutregie heeft aanvaard. 

2. :M:ededeeling van Mr. H. J . Spit, dat hij den 2en October 
1928 is opgetreden als waarnemend Directeur van 
Justitie. 

3. Schrijven van het Hoofd van den D. V. G. ter aanbie-
ding van een exemplaar van het "Il1sulinde.Rapport", 
zoomede van het vool' loopig antwoord daarop van Dr. 
Van Lonkhuyzen. 

4. Schrijven van de vel'eeniging van gepenSiOllTIeerdc en 
gegageerde militairen van het leger in Ned . Oost- en 
'Vest-Indië "Voorwaarts", houdende verzoek om subsidie. 

5. Afschrift van een tot den Gouverneur-Generaal gericht 
verzoekschrift van dcn "Bond van Pestbestrijdings
pet'Soneel" inzak~ inpassing van dat personeel in de 
B. B. L. 
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den onclE:l'afdeelingsbcstul1l'dcr "::lil Banda als overschl'ijvingsambtenaal'. - Verzoekschriften. 

6. Motie, houdende protest tegen het Regeeringsbesluit tot 
verluindering van eenige standplaatstoelagen. 

7. Een schrijven houdende klachten tegen den demang te 
Porsea (Tapanoeli)). 

Deze bescheiden worden tel' jnzagc gelegd ter 
secretal'ie van den Volksl'aad. 

De Voo r zit ter : A a n deo r dei s d e b e h a n
deling van: 

1. cl eon t w c r p - 0 r cl 0 n n a n tie tot het ver -
lccnen van vrijstelling van zegel en 
a u der e k 0 s ten voo r des tuk ken, 0 p g e
maakt ter voldoening aan de uitvoe-

De commissie stelt voo l' het verzoekschrift tel' kennis te 
bl'engen van de Regeel'ing en adressant hiervan mededee
li ng te doen. 

3. Verzoeksch;·ift, gedagteckend Neugel"sdorf-Sachs 28 
)lei 1928, van M. P. Zehe, gewezen hoofdopzi(·hter bij het 
departement der Burgerlijke Openbare Werken, inzake 
schadeloosstelling voor de door hem gedurende viel' jaren 
op Zon- en feestdagen vel'riehtûn arbeid. 

11. 

De commissie stelt voo I' : 
del' Regeering te verzoeken den Volksraad t.g.t. mede
clecling te doen van de op het dool' adressant tot Haal' 
gericht yel'zoek, gedagteel<:cnd 2G ~Mei ] 927, van gelijl<:e 
strekking genomen of nog te nemen beslissing en van 
de gronden, waarop deze berust; r i n g S 0 r cl 0 11 11 a n tie voo r w a a r cl el ij k cve 1'

oordecling (Staatsblad 1926 No. 487) en b. 
de ordonnant i e op de voorwaarde-

adressant hiervan in kennis te stellen, onder aanteeke
ning, dat hij zich eventueel nog tot de Staten-Generaal 
zal kunnen wenden. I ij kei n v r ij hei d s t e ti i n g (S t a a t sb I a d 1927 

No. 749 en 1926 No. 488) (Ond. (6); 

2. deo 11 t w e r p - 0 r don 11 a n tie, h 0 11 den d e b e
voegdverklaring van den bestuurder 
der onderafdeeling Banda (afdeeling 
Amboina, gouvernement der l\1oluk
keu) tot het te zijn en 0 vcr sta a u doe u 
vcr 1 ij d e u van d e act en, bed 0 e I d b ij a r
tik e I 1 der 0 ver s c h r ij v i n g s 0 r don na n
tie en voorts houdende een voorzie
ning ill verband daal·mede (Ond. :l3 ) . 

Deze ontwerpen worden achtereenvolgens zonder beraad
slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is het derde 
l' a p por t v a 11 dcc 0 m mis sic Y oor d e ver z 0 e k
sc h rif ten. 

Dit rapport luidt als volgt : 

1. Vcrzoeksclu'iftcn, gedagteekcnd Palok 1 en 7 Novem
ber ]927, van rroeankoe ZainoC'1 Abidin, houdende bez\'laren 
tegen een uitspraak van den moesapat van Sigli en de wijze 
van tenuitvoerlegging daal'van. 

Brieven van den len Gûuvcrnements Secretaris vau 18 
Apl·il 1928 No. 799/A2 én 11 Juli 1928 No . 1565/A2 hebben 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressant een afschrift toe te 
zenden van het schrij vcn van den 1en Gou vernements Secre
taris van 11 Juli 1928 No. 1565/A2 en ten aanzien van het 
ycrzoekschrift over te gaan tot de orde van den dag. 

2. Verzoek, gedagteekend Martapoera 21 ~fei 1928, van 
Sjeel1 Moetlik, ex-luitenant der Arabieren, inzake nader 
omschreven maatregelen welke z. i. in het belang der he
volking van de ondcl'afdeeling ~fal'tapoera zullen zijn. 

4. Verzoek, gedagteekend Koepang 29 Mei 1928, van een 
8-tal schrijvers inzake de bevordering van enkele sehrij
,ers tot schrijver ]e klasse na 6-jul'igen instede van na 
8-jarigen diensttijd. 

Aangezien schaal A 5 der B. B. IJ. 1925 niet genoemd 
wordt in Stbl. 1927 No. 566, houdende een opsomming van 
de schalen, waarbij overgang naar een hoogere kolom "lleen 
dan mag plaats hebben indien de betrokkene een bepaalden 
minimum diensttijd heeft, en mitsdien in een benoeming 
tot schrijver 1e klasse na een diensttijd van 6 jaren, zulks 
ter vervulling van een vacature, geen ontoelaatbare onre
gelmatigheid kan worden gezien, stelt de commissie voor 
adressanten te berichten, dat geen termen aanwezig worden 
geacht voor het verleen en van tusschcnkomst. 

5. Verzoek, ge<;lagteekend Wonreli Kisar 12 JUllÏ 1928, 
van C. A. Beider, gewezen hulponderwijzeres aan de Volks
school te Wom·eli, betreffende de door haar ondervonden 
hehandcling wegens ingebrachte klachten tegen een ge
meenteonderwijzer te Poera-Poera (Kisar) . 

De commissie stelt VOOt' der Regccring te verzoeken den 
Volksraad t.g.t. mededeeling te willen doen van de op het 
door adressante tot de Regeering gericht rekest genomen 
of nog te nemen beslissing en met de gronden, waarop deze 
berust. 

6. Verzoek, gedagteekeud Palembang 19 Juni 1928, vat 
Kocsin alias Oesin bin Hadji Iljas, hondende bezwarer 
tegen een vonnis van deu rapat-besal' te Ajer Hitam. 

De commissie stelt voor adrressant onder mededeeling 
dat de Volksl'aad in zaken van justitie geen tusschenkoms 
kan vel'leenen, te berichten, dat hij ziell terzake tot dm 
Resident van Palembang kan wenden. 
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Verzoekschriften . 

7. Verzoek, gedagteekencl Bondalem 4 Juli 1928, van 
Ktoet Pasck, inzake den lan gen duur van zijn rechtszaak 
teg'en Ktoet Kadja.·, aanhangig bij den Raad van Kerta's 
te Singal'adja, 

De commissie stelt voor het verzoekschrift ter kennis te 
bl'engen van clen Resident van Bali en Lombok en adres
sant lliervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek. gcdagteckencl Bondalem 4 Juli 1928, van 
~lade Raken. inzake het niet ontvangen van een afschrift 
van het door den Raad van Kerta 's te S~aradja op 29 
Augustus 1925 uitgesproken vonnis in zijn rechtszaak tegen 
Njoma n Soebagan. 

De COlUm issie stelt voor het verzoekschrift tel' kennis te 
brengen van den Resident van Bali en Lombok en adres
sant hi el'van ll1eclecleeling te cloen. 

Dc commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
ecn afschrift van bovengenocmd Regecl'in gsschl'ijven, te 
berichten, dat· geen termen aanwczig worden geacht voor 
het verIeenen van tusschenkomst. 

13. Verzoek, gedagteekend Patjita'l 25 Juli 1928, van 
M. P. E. Beekman Lapré, griffier bij den landraacl aldaar, 
om: 
(I, spoedige overplaatsing naar een plaats op Java, waal' 

een Europeesche lagere school aanwezig is; 
b. spoecljge benoeming tot griffier del' 2de klasse, 

De commissie stelt voor adressant mede te deelen, dat een 
f1fschl'ift van het rekest werd aangeboden aan den direc
teur van Justitie en dat cle Volksraad overigens bij benoe
mingen e. d. geen tussehenkomst wenscht te verleenen. 

14. Verzoek (1), gedagteekend Ambon 11 Mei 1928, van 
het bestuur der vereeniging "Persoekoetoean Setia dengan 
Pandji Nederland ", inzake de oprichting van een weduwen
en weczenfonc1s voor gepensionneel'de inheemsche militairen, 

9. Verzoek, gedagtcekencl Bondalem 4 Juli 1928. van 
Ni Ktoet Semita, inzake den langen clullr van haar rechts
zaalt tegen Ktoet Kadjar, aanhangig bij den Raad van 
Kerta's tc Singaradja. De commissie stelt voor adressant, onder toezending van 

de betrekkelijke Volksraadstukken, mededeeling te doen 
De commissie stelt voor het verzoelischrift ter kennis te "an het door de Regeering terzake ingenomen standpunt. 

I 
brengen van den Resident van Bali en Lombok en adres
sant hiervan mededeeling te doen. 

]0. Verzoek, gedagteckend Sigalangan 5 Juli 1928, van 
Mang-araclja Panoesoenan en Haroen, inzake de verkiezing 
van een koel'iahoofd te Sigalangan (onderafd. Angkola en 
Sipil'ok ). 

De commissie stelt voor der Regeering te verzoeken clen 
Volksl:aacl t .g.t. mededeeling te willen cloen van cle op het 
door aclressanten tot de Regeering gericht r ekest van gelijke 
strekking genomen of nog te nemen heslissing en met de 
gronden , waa l'OP deze bcruSt. 

U. Verzoek, gedagteekcnd W eltevrcden 19 Juli 1928, 
van C. W. Lolang, gewezen ambtenaar bij de I., U. en A., 
inzake de hem wegens ongeschiktheid verleende eervolle 
ontheffing van zijn betrekking. 

De commissie stel t voor der Regeering te verzoeken den 
Volksraad t .g.t. mededeeling te willen doen van de op het 
door acll'essant tot Haar gericht rekest van gelijke strek
k ing- genomen of nog- te nemen beslissing en met de gron
den, waarop deze bel'ust, 

12. Verzoek, geclagteekend W eltevreden 1 Juli 1927, 
yall 1\lohamad Basil' g-ela l' Ratoe AnolTI, inzake zijn schor
sing als pasil'ah en zijn vCI'oo l'dee1ing dool' den gl'ooten 
rapat te l\1al'tapoel, .. t. 

Bl'ief van den l sten Gouvernements Secretaris van 28 
Juli 1928 No. 1673/Al heeft op dit verzoek betrekking. 

15. Verzoek (1), gedagteekend W eltevreden 6 Juni 1928, 
van Ir. J. W. L. H. Meertens, oucl-hoofdingenieur cler 
B. O. W., inzake het hem verleencl niet-eervol ontslag uit 
's T ... nnds dienst. 

De commissie stelt voor adressant, die intussclwll als 
ma anclgcldcl' is te werk gesteld, onder mededeeling van de 
in de afgeloopen zitting t . a. v. zijn ontslag gemaakte op
merkingen, te berichten, dat vooralsnog geen termen aan
wezig worden geacht voor het verleenen van verdere tus
schen komst. 

16. Vel'zock (1) , gedagteekend Soembaja 26 }{ei 1928, 
vall de hoofdafcleelingsbesturell van den Bond van korpo
raals der Koninklijke Marine en den Bond voor minder 
mat'ine~pel'soneel, om steun te verlcellen aan een tot den 
Commandant der Zeemacht gericht rekest, illZake verbete
ring van de positie vall het lager marine-personeel. 

De commissie stelt voor aclressantcl\ onder toezending 
van de betrekkelijke Volksraaclstukken, mededeeling te 
doen van het door de Regceri.ng terzake ingenomen stand
punt. 

(I) De rekesten sub )4-16 hebben, ingevolge een destijds door 
cia commissie genomen, aan den Volksraad medegedeeld besluit, 
gedurende de begrootingsbehandeling ter inzage gelegen ter secre· 
tarie ten einde de leden in de gelegenheid te stellen-waarvan 
gebruik is gemaakt- ze bij de betrokken afdeeling in bespreking 
te nemen. 
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15de VF]RGADF,RTNG - DONDERDAG 11 OCTOBER 1928. 

Verzoekschriften. 

De conclusies van de commiS8ie voor de verzoeksehriften De Voo r zit ter: Ik verzoek den heeren thans in 
worden zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stem- commissie te willen bijeenblijven. 
ming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 9.08 uur v.m. gesloten. 
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16de VERGADERING - WOENSDAG 17 OCTOBER 1928. 

Ingekomen stuk. - Bekrachtiging leeningsbeslnit plaatselijken rand Kediri en Blita1'. 

16de VERGADERING. 

V e l' g a d e r i n g van W 0 e n s dag 17 0 ct. 1928. 

(Bijeell1'oepingsuUL' 9 voormiddag). 

Ingekomen stnk. - Bekrachtiging leeningsbesluit plaat
selijken Raad Kediri en Blitar (Ond. fiS). 

Voo r zit ter : ~[t·. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den VooJ'zitter, 20 leden, te weten 
de heeren: 

Aay, All Moesa, Ten Berge, Blaauw, Bruineman, Djaja
diningrat, Dwidjosewojo, Fruin, De Hoog, Kan, Kiès, Koe
soemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Moelia, Roep, 
Soejono, Soekawati en Stokvis. 

De Voo r zit t er : 
gadering. 

~[ijlle Heet'en! 1k open deze \"('1'-

De Secretaris deelt mede, dat is ingekomen: 

Schrijven van het Volksraadstemkantoor van 9 October 
1928 No. A 4017/19 houdende mededeeling, dat de heer 

Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929. 

M. Tjipto ~rangoenkocsoell1o zijn verkiezing tot lid van den 
Volksl'aad heeft aangenomen. 

'VOl'dt ter inzage gelegd tel' sec l'etarie van den 
Volkst'aad. 

De Voo t· zit t e r : A a n deo l' dei s deo n t
wet· p - 0 r don n a n tie, hou den d e bek r ach H~ 
go i n g van het bes I u i t van den G e w est e I ij
ken R a a d van K e dir i van 21 Feb r u a r i 192á 
No. 29/R, zooals dit is gewijzigd bij dat van 
den p I a a t s e I ij k e n r a a d van K e dir i e n B li
ta r van 14 J u I i d.a.v. No. 92/R, st rek ken d è 
tot het aangaan van een ge l dleening 
(Ond. 6 S) . 

Dit ontwerp wordt zonder beraadslaging en zonder hoof-
delijke stemming aangenomen. . 

De notulen van do vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt t e 9.15 nul' v.m. gesloten. 
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17de VERGADERING - VRIJDAG 26 OCTOBER 1928. 
Ingekomen stukken. - Vervanging van eeuige bestuursambtenaren als landraadsvoorzitters 

door rechterlijke ambtenaren. 

17de VERGADERING. 3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 14 October 
1928 No. 1 houdende benoeming van Mr. B. Th. A. Wes-

Ver g a del' i n g van V l' ij dag 26 0 c tob e l' 1928. terouwen van Meeteren tot lid der Commissie voor de 
financieele verhouding voor den duur van het buiten-

(Bijeel1l'oepingsuur 9 voormiddag). Jandsch verlof van het lid dier Commissie Mr. Á. B. 

Ingekomen stukken. - Vervanging van eenige bestuurs
ambtenaren als landraadsvoorzitters door rechterlijke amb
tenaren (Ond. 73) . - Regeling van een in te stellen 
onderzoek yoor het Levensverzekeringsbedrijf (Ond. ~9). 

- Instelling stadsgemeenten in Oost-Java (Ond. 76). -
Begrootingen van de provincie Oost-Java en de daarbinnen 
gelegen regentschappen (Ond. 67 ). 

Voo l' zit tel': Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 20 leden, te weten 
de hceren: 

Aay, AJi Moesa, Ten Berge, Blautlw, Bruineman, Djaja

Cohen Stuart. 

De stnkken genoemd sub 2 en 3 worden ter 
inzage gelegd tel' secretarie van den Volksraad. 

4. B. G. S. van 22 October 1928 No. 2262jII ter aanbieding 
van het nader antwoord der Regeering inzake het in 
een openbare vergadering van het College van Gedele
geerden door den heer Kiès geopperde denkbeeld om 
een commissie van beoOl'dceling van wapens van auto· 
nome gemeenschappen in te stellen. 

Deze brief wordt gedrukt. 

diuingrat, Dwidjosewojo, Frtlin, De Hoog, Knn, Kiès, B. De volgende tel' kennisneming ontvangen beseheiden: 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, l\foelia, 1. Schrijven van de vereeniging van gepensionneerde en 
Roep, Soejono, Soekawati en Stokvis. gegageerde militairen van het leger in Nederlandsch-

Regeeringsgemachtigde: de heer Staargaard. 

De Voo l' zit tel': Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De I'olgende Regeeringsbrieven . en -beschikking: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 11, 

13, 17 en 22 October 1928 Nos. 1x, 25, 19 en la tel' aan
bieding van: 
Q,. een ontwerp van wet tot nadere wijziging van art. 4 

der Indische Muntwet ]912 (Ond. 81); 
b. een OlltwcJ'p-ordonnantie betreffende de toepassing 

van dc Rechtenordonnantie op Palembang (Ond. 
82) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van een 
leeningsbesluit van den plaatselijken raad van 
Noord- en Zuid-Banjoemas (Ond. 83); 

d. een ontwerp-besluit tot vaststelling van de eerste 
aanvullingsbegrooting betreffende Md. I der be
grooting van Ned.-Indië voor 1929 (Ond. 84). 

Deze stukken zijn of worden gedrul<t. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 14 
en 17 October 1928 Nos. 5 en 17 houdende mededeeling 
van de vaststelling van: 
a,~ de ordonnantie tot verleening van vrijstelling van 

zegel- en andere kosten voor stukken betreffende de 
voorwaardelijke veroordeeling enz. (Ond. 66); 

b. de ordonnantie tot bekrachtiging' van een leeuings
besluit van den plaatselijken raad van Kediri en 
13litar (Ond. 68). 

.oost: en W est-Indi~, gedagteekend Rotterdam 24 Sep
tember 1928 betreffende de gevolgen voor de gepen
sionneerde korporaals en soldaten van een eventueele 
gelijkstelling van de militaire pensioenen en gagemen
ten van vóór en niL 1920. 

2. Moties van de afdeclingen Scmarang en Bandoeng van 
het N. 1. O. G. betreffende de Z.g. hoofden-toelage. 

Deze bescheiden worden tel' inzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad. 

C. Een verzoekschrift van het hoofdbestuur van het 
N. 1. O. G. van 22 October 1928, om de toekenning van de 
z.g. hoofden-toelage te bevorderen. 

Wordt ter inzage gelegd voor de leden om in de 
gelegenheid te zijn het bij de Ve afdeeling der aan
vullingsbegrooting ter sprake te brengen. 

D . Een mededecling vall den Voorzitter ingevolge art. 
89(2) van het R. v. O. dat door hem ter zijde is gelegd een 
ongezegeld verzoekschrift gedagteekend 10 September 1928, 
afkomstig uit Sigli houdende klachten tegen het zelfbe
stuur in het landschap Pidië. 

Wordt voor kennisgeving aanl:enomen. 

De Voorzitter: Aan dc orde is de be
handeling van: 
1. Deo n t wel' p - 0 l' don na n tie hou den d e v e 1'

vanging van eenige bestunrsambte
naren als landraad voorz itt ers door 
ree h ter I ij k e a m b t e TI a r re u, die n a b u r i g e 
I a n dra den voo l' zit ten (0 n d. 73) ; 
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17de VERGADERING - VRIJDAG 26 OCTOBER 1928. 
Regeling van een in te stellen onderzoek voor het JJevensverzekel"ingsbedriji. - Instelling stadsgemeenten in Oost

Java. - Begrootingen van de provincie Oost-Java en de daarbinnen gelegen regentschappen. 

(KOESOEMO JOEDO.) 
De ontwerp-ordonnantie, zooals d e ze 
is gewijzigd bij M e morie van Ani
w oor d, s t r e k k e n d e tot reg eli Ol g van 
e en in t e stellen onderzo e k naar h e t 
lev e nsv e r z ek e rin g sb e drijf (Ond. :'il) ); 

(KOESOEMO JOEDO, STOKVIS.) 
V:an dit bedrag zal slechts rond f 200 000 (hoofdkan

toor, 1ste district en 2 secties) te Soerabaja en Malang 
worden betaald, zoodat het wel dnidelijk spreekt, dat het 
hi ervoor uitgetrokken bedrag aan standplaatstoelage ad 
f 41 000 veel .t e hoog is. 

D e ne h ton t w e l' p - 0 l' don n a n tie s tot 
stellin g van stads ge me e nten in 
provin c i e Oo s t-Java (Ond. 76). 

Voor ee n juiste,,, , .. ming geeft de landsbegrooting bruik
i n- 1>a ar vengelijkingsmateriaal, omdat dOOl'in verschillende 
de posten "oorkomen van personeel, dat nitsluitend te Batavia 

(met dezelfde toelage als &>erabaja) is geplaatst en W'llar
uit blijkt dat 5 à 6% van het totaal der bezoldi gingen wel 
voldoende is . Deze ontwerpen worden achtCl'cenvolg-ens zondel' be

'aadslaging en zonder hoofdelijke s t.e mming a.angenomCll. Het hoogste perc~ntage n emende geef t dit voor het be
doelde Oost-Java perso,ueel een bedrag va n f 12000, dus 
met het voor het B. O. W.-personeel berekende bedrag een 
totaal ,'an f 36000 inplaats van f 65000, zooals door de 
Regeering is nitgetrokken. Ik heb er geen bezwaar tegen 
het bedrag van f 36000 veiligheidshalve uaar boven af te 
"onden tot f 40 000. Het uitgetrokken bedrag van f 65000 

:De Voo r zit t e r: A a n deo r dei s d e b e
and e ling van 33 ontw e rp-ordonnanti e s 
ot va s t s teil i n g v ·a 11 d e eer s t e beg r 0 0-

in ge n van d e pro v in c i e Oost-Jav a c n 
e d a a rin g el e ge n r e g " n t s c hap p e n, zO o-
1 d 11 0 t a zou dus !wvoegliJ'k met f 25000 verminderd kunnen s ee n e n .a n e ri s g e w ij z i g d b ij .... 

"Rn wij z i g in ge n (Ond. 67). 

De heer Ko e s 0 e m 0 Jo e d o: Mijnheer de Yoor
,itter! Blijkens de Memorie van Antwoord wordt met de 
in het Gedelegeerden-verslag gemaakte opmerking omtrent 
het bedrag der standplaatatoelagen niet accoord gegaan. 

Nu moet ik eerst op een naar mijn gevoelen bestaande 
tegenstrijdigheid in het Regeeringsantwoord wijzen. Ik 
lees daarin nl., dat in verband met de raming in West
Java, waar het uitget,'okken bedra g ruim 2112% van het 
;otaal der bezoldigingen bedraagt, ook voor Oost-J ava 
2'12'% van dat totaal is genomen ; niettemin wordt van de 
.n het Gedelegeerden-verslag gegeven berekening gezegd, 
:lat deze een zakelijken grondslag mist, o m dat het be
l..ag der stal1dplaatstoelagen ni c t ni tsluitend verband 
101ldt met het totaal bedrag der bezoldi gingen. 

Wat hier om trent die berekeningeIlo wordt ge.egd, 
\{ijnheer de Voorzitter, is m.i. bovendien minder jnist; 
:en eer ste waren wèl andere gegevens beschikbaar dan de 
'aming voor West-Java - immers voor het B. O. 'V.-per
;oneel, dat 415 van het totaal bedmg vertegenwoordi gt , 
Naren de uitgaven precies bekend - ; ten tweede werd in 
let Gedelegeerden-verslag jnist van de.en zakelijken 
("ondslag uitgegaan. 

Het Regeerin gsantwoord gaat niet in op de opmerking 
lat in Oost-Java slechts te Soerabaja en Malang stand
llaatstoelagen worden nitgekeerd, en hierin li gt juist het 
:roote verschil met West-JaN·a, waar tot voor kort die 
oelage op vijf plaatsen werd en nog wordt uitgek eerd. 

Naar verhouding wordt dns in 'Vest-Java van zelf spl'e
,elld meel' aan standplaatstoelage uitgekeerd. 

In verband hiermede, Mijnheer de Voorzitter , moet ik 
ie jnistheid van de voor de provinciale begrooting toe ge
'as te berekening blijven betwisten. 

Voor het B. O. W. p ersoneel is het bedrag bekend, n.l. 
. 24000 en het gaat el' dus alleen nog om wor de rest, 
;narvan d e kosten rond f 470000 bedragen, de smnd
,laatstoelage t e ramen. 

worden. 
Dit aanzienlijk verschil zou niet opgetrede n zijn, als 

de Regooring zich meel' mo eite had gegeven om 'd e raming 
op ecn nauwkeuriger basis vast te stellen, waarvoor wel 
degelijk gegevens t er beschikking waren. H et spijt mij 
dan ook te moeten constateeren, dat de Regeerin g zich wel 
wat al te gemakkelijk VMI deze kwestie heeft afgemaakt. 
Ik wil het nochtans hierbij laten, Mijnheer de Voorzitter, 
en de zaak niet door indiening van een amendement of 
anderszins op de spits drijven. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer St 0, k \' is: ~Iijnhee l' de Voorzitter! Ik sluit 
mij gaarne aan bij die lede n, die in het Gedelegeel'den
verslag hnn waardeering hebben ui tgesproken over de 
gl'(){)te kwantiteit arbeid, di e hier geleve'l'd is in zoo nood
zakelijk korten tijd. 

Dat deze snelheid van wel'ken heeft geleid to t enkele 
vergissingen, mag niet te zwa ar worden aangerekend. Wij 
hebben eC'll nota va n wijziging gekregen, ter voorziening 
in enkele leemten, die moeten worden aangevuld en waar
bij ook een vrij belangwekk end vra.agstllk, ten aanzien van 
deze regeling betrokken was. Aanvankelijk toch was een 
bedra.g VWIl f 1.6 millioen Ige.noemd, aat voor irri gatiewer
ken van de landsbegrooting naar de provinciale begrooting 
zou worden overgebracht. Bij deze overbrenging bleek men 
er echter geen r ekening mede te hebben gehouden, dat op 
de landsbegrooting ongeveer de helft van dit bedrag werd 
gevOOlden uit den buitengewonen dienst en de andere helft 
uit den gewonen dienst. Bij de overdracht aan de provin;. 
cie nu stond men VOOr de moeiHjkheid, hoe men deze bl'on
nenverdeeling voor de uitgaven nu ook r egelma tig op het 
gebied der provincie zou kunnen doorvoeren. 

Dat bleek voo""l hierom zoo moeilijk t e zijn, omdat ir
rigatiewerken op den duur voor het Land inkomsten op
leveren, waaruit dan een zekere dekking wordt gevonden 
voor rente en eventueele afschrijving op die werken. Nu 
blijven echter de inkomsten uit de irrigatiewerken aan het 



92 

l7de VERGADERING - VRIJDAG 26 OCTOBER 1928. 

Begrootingen van de provincie Oost-Java en Je daarbinT' cn gelegen regentschappen. 

(STOKVlS.) 
Land,terwijl de provincie allee.n het geld 7,011 hebben uit 
te geven'. En dan is het inderdaad niet redelijk, om·.een 
provincie b. v. te laten leenen, gelijk vroeger het land heeft 
gedaan, hMr de rente te laten betalen, doch haar geen ill

komsten nit dien hoofde te geven. Dit was -:- gelijk wij in 
dè nota van wijzigingen lezen - de moeilijkheid, wa aT

voor de Regeering bij de overdracht is komen te staan. 
Als oplossing werd in die nota .aangegeven, dat men nog 

gedurende een jaar het voor irrigatiewerken te besteden 
bedrag op de landsbegrooting zou laten staan, terwijl de 
werken zelf aan de provincie ;n beheer worden gegeven. 
In plaats dus, dat de irrigatiewerken zouden worden een 
deel van de eigen, autonome provinciale huishouding, geeft 
men dc irrigatie thans in medebestuur. 

Voor deze moeilijkheid moet natuurlijk een defircitieve 
oplossing worden gevonuen. De Regeering zal terzake on
getwijfeld diligent zijn, en daarom ZOll ik een bescheiden 
wenk willen geven. Men zou bij overdracht van irrigatie
werken in autonomie een subsidie klmnen geven tot het 
bedrag, dat het Land zelf uit de leeningsopbrengst ver
krijgt. De. provincie kan dan beschikken over het geheele 
bedrag, terwijl de verdeeling tussehen gewoon en buiten
gewoon blijft bestaan, ook voor de provincie, met dit enkele 
practische verschil, dat het Land het geld leent en de lee
ningsopbrengst als subsidie overdraagt aan dc proviucie. 
Ik beveel deze oplossing in de aandacht van de Regeering 
aan. 

Iu de tweede plaats heb ik met genoegen gezien, dat de 
Regeering getracht heeft, de in het Gedelegeerdenverslag 
do()l' sommige leden geuite vrees weg te nemen, welke hier
op was gegrond dat, nu zulke aanzienlijl<e bedragen als 
b.v. voor irrigatiewerken noodig zijn, voortaan v,an de 
landsbegl'ooting zullen verdwijnen en naar die van de pro
vincie zullen overgaan, de zeggenschap van het centrale 
vertegenwoordigC'lld lichaam over bestemming en beheer 
dier gelden, daar,aan zou worden onttrokken. Dat wero 
gekwalificeerd - en ik zeg het hier na - als een inper
king van het budgetrecht van den Volksraad. 

Hiertegen is reeds bij de behandeling van de invoering 
der bestuurshervorming gewaarschuwd en wij hebben de 
cons.equenties hiel' thans voor ons. De RegceJ'Îng stelt ons 
gerust door te zeggen dat de bedragen, welke het Land aan 
de provincie ~al uitkeeren, op de IVe begrootingsafdeeling 
zullen paraisseeren. De lJandsbegrooting wordt behandeld 
in het v'Ûorjaar, de provinciale begrooting in het najaar. 
De Volksraad heeft dus alle gelegenheid, deze posten in 
bespreking te nemen. 

Mijnheer de Voorzitter! Da,t is voor een goed deel juist, 
maar terwijl anders het irrigatiebeleid wordt behandeld 
bij de VIIe begt'ootingsafdeeling, zou de behandeling hier
v~ nu moeten worden overgebracht naar de IV e begroo
ting.afdeeling - ik zie U ernstig kijken, Mijnheer de 
Voorzitter - en zou men, bij deze laatste afdeeling behan
delende hetgeen eigenlijk thuis hOON bij de VIIe begroo
tingsafdeeling, als zijnde buiten de oroe, op dit punt kun
nen worden nitgesch1ikeld. Behalve dus op de tegemoetko-

(STOKVIS, REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) 
mende houding van de Regeering, doen wij dan ook ' al bG 
voorbaat· een bel'oep op Uw welwillendheid, Mijnheer cle 
Voorzitter, om ons in de gelegenheid te stellen, WR1Ulcel 

daartoe aanleiding bestaat, een dmppeltje water door d 
afcleeling Binnenlandsch Bestuur te mengen. 

De heer S 0 e jon 0: Irrigatiew"ter! 

De heel' S tok v is: Natuurlijk, irl'igatiewater. Met 
Uw medewerking, Mijnheer de Voorzitter, kan dus d 
geruststelling, die de Regeering ons gegeven heeft, min 0 

meer afdoend werken. 
Nu nog een dCT'de en la atste opmerking. Meerdere der 

vroogere gewesten hebben overschotten gekweekt op de 
g'ewOllcn dienst en nu de provincie wordt ingesteld, gua 
die gekweekte overschotten terug naar het Land, om e,'en 
tueel weer te dienen -tot uitkeering aan de provincie, al 
ik althans de constructie goed begrijp. Maar nu wil i 
een goed woordje doen voor de regentschappen, want d 
overschotten, die in de oude gewesten gekweekt zijn, ware 
toch medegekweekt dool' clie tenitoriën - administratief 
rechtelijk gesproken -, welke thans een zelfstandig leve 
kl'ijgen. Is het nu rationeel, om die regentschappen, wa!lr 
van vroeger het gebied toen het nog bij de oude gewesten 
behoorde heeft medegewerkt aan het kweeken van di 
overschotten, thans buiten het genot daarvan te laten! 

Gaarne zou ik van den geachten Regeeringsgemachtigd 
vernemen of ik mij hierin vergis. ?tfacht mijn zienswijze 
juist zijn, dan zal ik het wel duidelijk vernemen en mocht 
ik het uiet geheel mis hebben, dan is er misschien ten bate 
van de regentsehappen nog wel iets te doen. 

De heer Sta a l' g a a l' d, Regceringseommissal'is vOOl 

de bestuurshervorming : ~1ijnheer de Voorzitter! In d 
eerste plaats zou ik met een enkel woord den heer Koe 
soemo Joedo willen beantwoorden, clie erop gewezen heeft, 
dat de raming van cle stanclplaatstoelagen voor een ge
deelte van het personeel vall den provincialen waterstaa 
niet juist zou zijn geweest. lndel'daad is alleen de cl'varin 
met de provincie West-Java als basis genomen en het i 
natutll'lijk zeel' wel mogelijk - zooals dit ook bij ander 
posten het geval zal zijn - dat vCl'schillende factoren aan
leiding tot een anderen uitslag zulJcn gevell. Dat is dar 

ook juist de )'cden geweest, dat de vaste bijdragen VOOI'

loopig slechts VOO l' eén jaar "Zijn vastgesteld, zoodat, wan 
neer wei'kelijk met ·de taxatie een fout is gemaakt - da, 
kan het volgend jaar blijken - daarmede bij de begrootin 
voor 1930 rekening kan worden gehouden . 

De heer Stokvis heeft naast de hulde, die hij gebraeh 
heeft voor het vele werk, dat aall deze begrootingen vast 
zat, de vraag gesteld, waarom nu deze oplossing is gekozen 
dat de kosten voor de buitengewone werken voorloopig 0 

de Landsbegrooting zijn gelaten en waarOm die kosten nie 
bestreden hadden kimnen worden in den vorm van een snb 
sidie, die dan ook door den buitengewónen dienst van cl 
Landsbegrooting had 'knnnen worden gedragen. 

Mijnheer de Voorzitter! Deze kweetlè is nog bij de Re 
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Begrootingen van de provincie Oost-Java en de daarbinnen gelegen l'cgentschappen. 

(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) 
geering in overweging. Het denkbeeld van den heer Stok
vis is ook reeds bij de Regeering opgekomen, maar daar
omtrent is nog geen beslissing genomen. Dat is de reden, 
waarom in de toelichting is gezegd, dat de getroffen rege
ling voorloopig slechts voor dit jaar geldt. Principieel zal 
de zaak bij de volgende begroóting worden tlitgemaakt. 

Wat de kwestie van het aandeel in de saldi betreft, de 
regentschappen deelen daarin ook mede, maar ik maak den 
heer Stokvis er nog opmerkzaam op, dat het niet van zoo 
groot belang is, wat el' gebeurt. Het is werkelijk alleen 
maar een beginselkwestie geweest, die saldi op de begroo
tin gen te brengen. De bedoeling daarvan is, dit jaar te 
laten zien, dat de saldi niet mogen worden opgeteld bij de 
vaste bijdragen van een jaar, daal' het bij de begrootingen 
voor 1930 een vreemden indruk zou maken, als de waar
schijnlijk ook dan aanwezige saldi van het vorige dienst
jaar dan op de Landsbijdrage plotseling zouden worden in 
mindering gebracht van de vaste bijdrage. Hoc men dit 
bedrag nu precies zal verdeelcn - of de regentschappen 
wat meel' of minder zullen krij gen, doet aan dit geval niets 
toe of af, omdat de Regeering, zooals in de Memorie van 

I Antwoord reeds is opgemerkt, dat mindere of meerdere 
weder in de vaste bijdrage zou hebben verwerkt. Het is 
het beginsel, dat in deze kwestie tot tÜtdrukking is ge
bracht ; verder gaat de zaak niet. Doch de regentschap
pen krij gen hun aandeel van de te verdeelen saldi, omdat 

Handelingen. Zittingsjaar 1928-]929. 

(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV., VOORZITTER.) 
de Regeerin g nu eenmaal van het standpunt is uitgegaan, 
dat de begrootingen van de nieuwe gemeenschappen klop
pend gemaakt moeten worden . AI hetgeen het Land bij
draagt, op alle posten bij elkaar, geeft dus het tekort, dat 
als een tlitgave op de landsbegrooting zou moeten verschij
nen als landsuitkeering, voor zoovel' het niet gedeeltelijk 
in den vorm van een aandeel in de saldi werd gegeven. 

Ik hoop, dat ik hiermede den heer Stokvis de situatie 
duidelijk heb gemaakt. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r zit tel' : Wij kunnen thans tot stemming 
overgaan . 

De ontwerp-ordonnanties, zooals deze zijn gewijzigd bij 
Nota van Wijzigingen, worden achtereenvolgens zonder 
hoofdelijke stemming aan genomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r z it ter: Ik ver~oek den heeren thans in de 
commissies te willen bij eenkomen. 

De vergadering wordt te 9.24 uur v.m. gesloten. 
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18de VERGADERING. 

Ver g a der i 11 g va 11 Don der dag 29 Nov. 1928. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Toepasselijkverklaring van rech
ten-ordonnantie op Palembang (Ond. S2) . - Bekrachti
ging leeningsbesluit plaatselijken raad Noord- en Zuid
Banjoernas (Ond . 83 ) . - Regeling getuigengelden voor 
Inlanders (Ond. 79). - Subsidieregeling particuliere zie
kenhuizen (Ond . 39) . 

Voo l' z it tel': MI'. A. ·NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, . 20 leden, te weten 
de heeren: 

Aay, Ali Moesa, Blaauw, Bruineman, Djajadiuingrat, 
Dwidjosewojo, Fruin, De Hoog, Kan, Kiès, Koesoemo Joedo, 
Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Moelia, Roep, Schmutzer, 
Soejono, Soekawati en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Van Lonkbuyzen. 

(VOORZITTER) 
B. Twee moties van het Hoofdcomité van actie 

de samenvoeging van de gemeenten Batavia en 
Oornelis. 

Worden ter inzage gelegd ter secretarie 
den Volksraad. 

De Voo l' zit ter : A a n deo r dei s d e b e h a 
deljng van de ontwerp-ordonnantie 
toepasselijkverklaring van het regl 
men tie t ter A, g e h e c h t a a n deo r don n a 
tie van lOc tob e r 1882 (S t a a t s b I a d No. 240) 
op Palembang en tot opheffing 
hulplolkantoor Pladjoe (Ond. S2). 

V olgens het zooeven door den secrelaris genoemd l"el~"'-. 
ringsschrijven moet in art. 1 worden gelezen in plaats 
"bij de ordonnantie van 9 Mei 1927 (Staatsblad No. 174)' 
"bij de ordonnantie van 10 Augustus 1927 
No. 397) ". 

Het ontwerp, zooals het bij regeeringsschrijven is 
zigd , wordt 7.ol1cler hpr:tl1dslagi ng en zonder hoofdeLijke 
stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! Ik open deze ver- . De Voo r zit ter: A a n deo r dei s de be h a 
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeel'ingsbrieven en -beschikkingen: 

1. Brieven van den lsten Gouvernements Secretaris van 
27 November 1928 No . 2505fBegr. t{m 2510fBegr. hou
dende de mededeeling, dat de afdeelingen IV t{m IX 
van de eerste aanYllllingsbegrooting van Nederlandsch
Indië vOOr 1929 (Ond. 75 ) in overeenstemming met den 

deling van: 

1. De ontwerp-ordonnantie houdend e b 
krachtiging van artikel één van h e 
besluit van den plaatselijken raad va 
Noord- en Zuid-l3 a njo emas van 17 Se 
tem b e r 1928 No. 7027{19{30, st rek ken cl e t 0 

het 
(Ond. 

aangaan 
Sa). 

van een geld l eenin 

Volksraad zijn vastgesteld. 2. De ontwerp-ordonnantie tot n adere l' 

geling van het tarief der schadeloo 
ste llin gen voor Inlanders en met he 
ge l ij k ges tel dep ers 0 n e n, ins tra f zak e 

2. Besluiten van den Gouverneur-Generaal van 26 Novem
ber 1928 Nos. 1, 2 en 3 tot vool"loopige vaststelling van 
de regularisatievoorstellen 1927 (Ond. 74) . 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 23 November 
1928 No. la tot voorloopige vaststelling van het slot der 
rekening van uitgaven en ontvangsten voor Neder
landseh-Indië over 1924 (Ond. 2 ). 

4. Als VOI·en van 21 November 1928 No. 2x tot internee
ring "an de daarin genoemde personen. 

Deze stukken worden ter inzage gelegd ter 
secl'etarie van den Volksraad. 

5. B. G. S. van 28 November 1928 No. 2515{0 houdende 
medcdcc1ing van een in de ontwerp-ordonnantie betref
fendc de toepassing vall de rcchten-ordonnantie op 
Palembang (Ond. S2) aan te bl·cngen wijziging. 

Deze brief wordt gedrukt. 

als 
n en 

getuigen of deskundigen versch 
(Ond. 79). 

Deze beide ontwerpen worden achtereenvolgens zo,nd,erl 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei s 
deling vall de gewijzigde ontwerp-ol'do 
nantie tot vastste llin g van een subsidi 
regeling voor particuliere ziekeninrie 
tin gen voo r 0 11- e n min ver m 0 gen den ( 
aD ). 

De Regeeringsgemachtigde heeft het woord 
teneinde mede te deelen, dat nog een ige wijzigingen 
ondergeschikte beteekenis van l'egeeringswcge in de orciorl_t 
nantie worden aangebracht. 
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Subsidieregeling particuliere ziekenhuizen. 

(HOOFD D. V. G., KOESOEMO OETOYO.) 
De heer Van l~ 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 

van den Dienst der Volksgezondheid : Mijnheer de Voo,'
zitter ! In de Kota van Wijzigingen (stuk 6) is een bepa· 
ling opgenomen, strekkende om in plaats van suusidie te 
vC l'l eenen voor de oprichting vlIn ziekeninrichtingen respec· 
tievelijk voor aankoop van terrein, een tegemoetkoming 
toe te kennen in dc kostcn, die een ziekenhuisvereeniging 
JllElukt, hetzU voor den inhuur van een gebollw, hetzij voor 
de pacht van den grond, waarop de ziekeninrichting zou 
worden gebouwd . Die vCl'andCI'ing bij Nota van \Vijzi. 
zin gen betl'eft art. 6 en is daarin opgenomen onder letter f. 

Tot mijn leedwezen is er bij de verdel'e behandeling niet 
de noodige aandacht aan geschonken, dat ook de wijze van 
betaling ten aanzien van dit punt hierbij vermeld had moe
t en worden. In verband daarm ede worden in lid 4 van 
art. 6 va n het ontwerp alsnog de woorden: "onder d en e" 
gewijzigd in: .,onder d, c en fIt, volgens welke aanvullin g 
de desbet"effende bed"agen jaa d(jks bij vool"U itbetalin g 
zullen worden uitgekeerd. 

Eenzelfde omissie is begaan ten aanzien van de subsi
di ec l'in g van hulp-zickenhuizen. In art. 13 zijn aangegeven 
de verschillende periodi eke tegemoetkomingen, die aan 
hulp-zi pkpnhuizen kwmcn worden verstrekt. Ook hier i:::; 

vergeten de mogelijkheid te vermelden, dat de tegemoet
koming voor huurhuizen enz. ook gegeven kan worden aan 
hulp-ziekenhuizen . In verband hi erm ede wordt achter 
lid d van art. 13(1) ingelaseht een nieuw lid e, luidende : 

"een tegemoetkoming eventueel van een huur, erf
pach t of opstal overeenkomstig die, vermeld onder 
letter f van art. 6 lid I". 

De hee,' Ko esoe m o Oetoyo: Mijnheer de Voorzit
l eh! Ik wil beginnen met de Regeerin g ten zeerste danK 
t e zeggen voor haar bereidwilligheid, om een ook door i,aar 
erkende omissi e te herstell en, een omissie, zoo even dool' den 
geachten Regeeringsgemaehti gde besproken en geldende do 
subsidi ecl'j ng van ziekenhuizrl1 , di e in huurhuizen zijn 
ondergebracht. 

In de tweede plaats zou ik iets ter sprake willen bren
gen, dat ni et in het Gedelegee rdenverslag is aan geroet'd ; 
waal' de geachte Regeeringsgemachtigde deze materie 
uiteraard eehter wel geheel onder de knie heeft, zal hij er 
wel geen bezwaar tegen hebben op mijn vraag te ant
woorden. 

De kwestie is deze. Vol gens de laatste kolom van den in 
al't. 6 opgenom en staat, bij Nota van Wijzigingen inge
di end, z .. tl voor' Elll'opeesche geneeskundi gen als beg-insala
ris een subsidie van f 3600 's jaars worden vCl'leend en 
voor Indische geneeskundigen een bedrag van f 2400 of % 
van de voor EUl'opeesche geneeskundigen verleende subsi-

I 
die. Voor de vierjaarlijksche verhoogin gen eehter wordt 
yoor een Europeeschen geneeskundi ge een subsidie van 
f 900 ve l'leend en voor' een Indisch geneeskundi ge een sub· 
s idie van f 300 of van slechts l!:l van de subsidi e, voor de 
vierjaal'l ijksche verhoogingen der EUI'opeesehe ge neeskun
d igen verleend. 

(KOESOEMO OETOYO, FRUlN.) 
Nu zou ik gaarne van den geaehten Regeeringsgemach

tigde willen vernemen, om welke reden de verhouding tus
schen de te verleen en subsidies voor de beginsalarissen van 
de genoemde eategori eën van geneeskundigen zoo geheel 
anders is dan die tusschen de subsidies voor hun vierjaar
lijksche verhoogingen. Bij ee n zelfde verhouding zou een 
Indisch arts verhoog in gen van f 600 moeten hebben. 

Verder zou ik willen opmerken, dat de subsidie voor den 
admiuistrateur - n1. f 2400 - gelijk staat met die voor 
een Indisch arts. Waar de administrateur in het geheel 
I!een vakopleiding heeft genoten, lijkt het mij toch onbil
lijk, voor een Indiseh arts dezelfde subsidie te verleellen 
als voor den administrateur. Ik geloof zelfs, dat het geen 
vereischte is, dat de administrateur een acte boekhouden 
heeft. 

Voorts zou ik nog de volgende zaak willen aanroeren. 
In het Gedelegeerdenverslag wordt gevraagd, of ziekenhui
zen, di e auto's bij wijze van polikliniek laten rondgaan, 
daarvoor een subsidie kunnen erlan gen. 

De Memo"ie van Antwoord deelt hieromtl'ent mede : 

"Evcntueele poliklinieken, welke aan het g(:subsi
dieerde ziekenhuis zijn verbonden en aldus deel uit
maken van het ziekenhuisbedrijf, worden als een 
onderdeel van de 7.iekeninriehting mede gesubsidieerd, 
o. a. door kostelooze verstrekking van genees- en ver
bandmiddelen ". 

Omtrent een subsidie voor een polikliniekauto kan ik 
hierin echter niets vinden. Of is deze aangelegenheid mis
schien verwerkt in de volgende alinea van de :1tfemol'ie van 
Antwoo rd, welke luidt: 

"Eene subsidieregeling voor geheel afzonderlijk 
geëxploiteerde particuliere poliklinieken is reeds se
dert geruimen tijd in overweging, doeh een bevredi
gende oplossing daarvoor is nog niet gevonden" . 

Tot slot, Mijnhee,' de Voorzitter, nóg de volgende . öp
merking. In het Gedelegeerdenverslag is gev raa gd of voor 
kamers in de ziekenhuizen, welke bestemd zijn voor beta· 
lende patiënten, ook subsid ie kan worden vel'leenu . Het 
Regeeringsantwoord hieromt" ent luidt als volgt: 

.. Voor de ve rplegiug van lijders, die wel tot betaling 
der' zelfkosten of mee l' in staat zijn, behoeft, naar het 
voorkomt, geen financit"cle tegemoetkoming gegeven 
te worden". 

Met dat antwoord ga ik volkomen accoord. Alleen zou 
ik in dit verband willen vragt"n , of voor den bouwen de 
inri'chting van die kamers, bestemd voor betalende patiën
ten. geen subsidie wordt verl eend. 

De heer Fru i n : Mijnhee r' de Voorzitter! Het ont
wel'p betreffende de subsid ieregeling voo r particuliere 
ziekenin richtin gen voor on- en minvermogenden behoeft 
eigenlijk op ziehzelf geen aanleiding te geven tot uitge
breide besprekingen, omdat dit ontwerp tenslotte een om
werking is van de oude regeling met eenigc verbeterin gen 
en eeni ge vCl'l'uiming van de te vel:strekken subsidie. Waal' 
bovendi en de Rcgecr'in g in verband met de opmerking, ge-
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Snbsidieregeling particuliere ziekenhuizen. 

(FRUIN.) 
maakt in het Gedelegeerden-verslag, nog enkele Wl;)Zlgm
gen in het ontwerp heeft aangebracht, zou er voor mij des 
te minder reden bestaan hier thans over te spreken, ware 
het niet, dat ik nog enkele vragen had te doen, ten aanzien 
waarvan ik het zeer op prijs zou stellen antwoord te ont
vangen van de Regeering. 

Mijnheer de Voorzitter! Als eerste kwestie, die mij nog 
niet geheel dnidelijk is, kan ik de volgende noemen. El' 
wordt in deze ordonnantie onderscheid gemaakt tussehen 
de tegemoetkoming in eens en de periodieke tegemoetko
mingen en nn blijkt uit de ontwerp-ordonnantie, dat het 
bedrag der tegemoetkoming in eens wordt beschouwd als 
een maximum, terwijl er inet b'etrekking tot de bedra
gen der periodieke tegemoetkomingen minder aanleiding' 
bestaat - zulks b,v. ook op grond van de redactie van 
art. 6 - deze te beschouwen als een maximum. Nn staat 
er in art. 3, dat de Gouverneur-Generaal in bijzondere om
standigheden bij een met redenen omkleed besluit de tege
moetkoming kan stellen op een lager bedrag dan in deze 
ordonnantie is genoemd. In dat verband is mijn vraag aan 
de Regeering, of er .ook bij de tegemoetkoming in eens 
bijzondere redenen moeten zijn om te komen tot de vast
stelling van een lager bedrag dan in de ontwerp-ordonnan
tie is genoemd, Is dat niet het geval en staan deze beide 
tegemoetkomingen in dit opzicht ' gelijk, dan wil het !Dij 
voorkomen, dat het wenschelijk zou zijn de redactie van de 
artikelen 5 en 6 meer met elkaar in overeenstemming te 
brengen, omdat de tegenwoordige redactie naar mijn idee 
aanleiding zon kunnen geven tot verwarring. 

Mijnheer de Voorzitter! De tweede opmerking, die ik 
zou willen maken, betreft art. 10. In dat artikel staat 
onder meel' voorgeschreven, dat, wil de betrokken ver
eeniging voor subsidie in aanmerking komen, zij niet moet 
beoogen het maken van winst. Naar aanleiding daarvan 
is in het Gedelegeerden-verslag gevraagd of het ni~t moge
lijk zou zijn, deze bepaling eenigszins te wijzigen, b.v. met 
het oog op enltnurondernemingen, Die cnltnuronderne
rningen beoogen wel het maken van winst, maar zij kunnen 
toch een hospitaal hebben opgericht ten behoeve van haa,' 
arbeiders en van de bevolking van de omliggende streek, 
welk hospitaal op zichzelf dan niet het maken van winst 
beoogt. Tegenover deze vraag in het Gedelegeerden-ver
slag heeft de Regeering zich afwijzend geRteld. Nu acht 
ik de inwilliging van het verzoek, dat in die vraag beslotelI 
ligt, ook niet zoo dringend Iloodig, omdat het altijd moge
liJk is, dat enkele ondernemingen zich combineeren voor do 
oprichting van een vereeniging, welke uiteraard dan niet 
het maken van winst beoogt en op dien grond snbsidie kan 
aanvragen. 

Maar ik ben niet weinig geschrokken van het regeerings
antwoord, omdat daarin ook wordt gesproken van een 
mOl'eelen plicht van de ondernemingen om te zorgen VOOl' 

de geneesknndige hnlp voor hnn arbeiders. Nn is het op 
zich zelf vleiend voor de ondel'llemingen, dat de Regeering 
de moraliteit van deze blijkbaar hooger aanslaat dan dic 
van particulieren tegenover hun huisbedienden of die van 
kleine Inlandsche ondernemers, e. d. Maar toch meen ' ik, 

(FRUIN, DWIDJOSEWOJO.) 
dat de kwestie van de moraliteit, hoe hoog ik die ook aan
sla, niet doorslaggevend mag zijn bij de beoordeeling van 
subsidie-aanvragen. 

Nn is mijn vraag aan de Regeering : gesteld, dat e~nige 
ondernemingen zich vereenigen tot een hospitaalvereeni
ging, is de Regeering dan, wanneel 311es verder normaal 
is, bereid ook aan een dergelijke vereeniging snbsidie te 
verleen en j Ik vraag dit vooral, omdat het eenigszins mijn 
indrnk is, op grond van hetg~en ik zooeven heb vermeld, 
dat de geachte Regeeringsgemaehtigde hier min of meer 
afwijzend tegenover staat. 

De heer ]{ 0 e s 0 e m 0 0 e toy 0: Dat zou het nnt van 
de poenale sanctie verminderen. 

De heer Fr u-i ll: Mijnheer de Voorzitter! De heer 
Koesoemo Oetoyo zegt: dat 1.On het nut van de poenale 
sanctie verminderen, maar ik wil er even de aandacht op 
vestigen, dat ik niet sprak over ondernemingen ........ . 

De Voo l' zit ter: En zelfs niet over de poenale 
sanctie! 

De heer Fr ni n: ....... .. die wettelijk verplicht zijn de 
geneeskundige verzorging van hun arbeiders op zich te 
nemen, want het is de vraag, of de arbeiders van dergelijke 
ondernemingen op dit punt als minvermogend kunnen wor
den beschouwd, daar zij recht hebben op geneeskundige 
behandeling en verpleging. Mijn vraag had dus geen be
trekking op ondernemingen, die werken met poenale 
sanctie. 

De heer D w i dj 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Gaarne zou ik eenige opmerkingen willen maken ten aan
zien van de voorliggende ontwerp-ordonnantie_ 

Naar aanleiding van een in het Gedelegeerden-verslag 
omtrent het bepaalde bij artikel 6 der ontwerp-ordonnantie 
gemaakte opmerking heeft de Regeering blijkens Haal' 
Memorie van Antwoord de noodzakelijkheid erkend van een 
zekere soepelheid in de bezetting van een ziekenhuis met 
gediplomeerd verplegend personeel en op grond daarvan is 
bij nota van wijziging een nieuwe kolom in den in lid 1 
onder (I, van artikel 6 voorkomenden staat ingevoegd, aan
gevende de in maximo toelaatbare substitutie van het 
Europeesch gediplomeerd verplegend personeel door gedi
plomeerde mantri-ve"plegers(sters) voor elke zieken in
richting, 

De woorden "in maximo" komen echter in bedoelde 
nieuwen kolom niet voor, hetgeen naar mijn bescheide 
meening misverstand kan teweegbrengen. Immers de be 
woordingen van dien kolom kunnen imperatief worden op 
gevat, zood at het aantal Europeesche gediplomeerde vel' 
plegel's (sters) , dat vervangen kan worden, niet minder muo 

bedragen dan hetgeen in kolom 5 is aangegeven . 
Ter voorkoming van bedoeld misverstand zou ik doaro 

den geachten Regeeringsgemachtigde gaarne in overwegino 
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willen geven om de woorden "in maxima" ook in meer
bedoelden kolom te willen doen opnemen. 

De Voo r zit ter: Er staat reeds "naar kenze"; is 
dat naar Uw meening niet dwdelijk en voldoende j 

De heer D w i d j 0 S c; w 0 jo: De in den kolom genoem
de aantallen mantri-verplegers zijn volgens de Memorie van 
Antwoord maxima en dat blijkt uit den staat niet. 

De Voo l' zit t e r: Dat lig opgesloten in de woorden 
"naar keuze". Ik geloof, dai U deze woorden over het 
hoofd heeft gezien. 

De llCCl' D w j cl j 0 S e W 0 jo: Met de woorden "naar 
keuze" wordt bedoeld, dat de ziekeninriehting Europeesehe 
verplegers of lnl.ndsehe verpleget·s mag nemen. 

Voorts komt het mij gewenscht yoor om het aantal gedi. 
plomeerde mantri-verplegers(sters), dat in de plaats van 
den Europeeschen gediplomeerden verpleger(ster) kan 
worden aangesteld voor ziekenhwzen met een gemiddelde 
dagsterkte der patiënten van 13-24 en van 25-36 te ver
dnbbelen, derhalve 2 resp. 2, aangezien volgens het thans 
bepaalde de keuze beperkt is. De door mij bedoelde ver
dubbeling heeft m. i. ook het voordeel, dat kleine zieken
hwzen zieh een eenigszins behoorlijke hoeveelheid verple
gend personeel kunnen veroorloven, terwijl het voor de al
gemeene kas ii nancieel nog veel goedkooper is dan wan
neer de Regecl'ing subsidie verleent voor een EUl'opecsch 
gediplomeerde verpleger(ster). Mocht de Regeering op 
mijn voorstel ingaan, dan moet voor de consequentie het 
cijfer 1 in den kolom gediplomeerd mantri-verpleger(ster) 
d. i. kolom 4 voor ziekenhuizen Ulet een gemiddelde dag
sterkte van 1-12, worden vervangen door 2. Ook deze 
regeling zal voor de Regeering nog voordeeliger zijn dan 
wanneer zij subsidie verleent voor 1 Europeeseh gediplo
meerden verpleger(ster). 

Tenslotte nog dit , Mijnheer de Voorzitter! In de ont
werp-ordonnantie is in art. 6 lid 1 sub b vermeld, dat een 
der periodieke tegemoetkomingen zal bestaan wt een tege
moetkoming voor het ongediplomeerd verplegend personeel, 
bedienden enz. van f 500 's jaars per gemiddelde dag
sterkte van 12 patiënten gedurende het laatst verloopen 
kalenderjaar. 

Gaarne zou jk van den geachten Regeeringsgemachtigdc 
willen vernemen, hoeveel de tegemoetkomi ng zal moeten 
bedragen, wanneer die gemiddelde dagstcl'ktc minder dan 
12 patiënten bedraagt. Zal die dan het zooveelste gedcclte 
van f 500 's jaOl's bedt'agen op de basis van een dagsterkte 
van 12 patiënten 1 In dit ge"al zou zulks naar mijn be
scheiden mccning niet in overeenstemming zijn met heL 
vastgestelde systeem voor de te verleen en tegemoetkoming. 
bedoeld bij sub a lid 1 van het'.elfde artikel. Want in 1<0_ 
lom 1 van den daal'bij opgenomen formatie-staat heeft men 
systematisch als g~middelde dagsterkte opgegeven 1·-12 
patiënten, 13-24 patiënten enz., hetgeen beteekent, dat 
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een deel van 12 patiënten, dat zich beneden of boven een 
veelvoud van 12 patiënten bevindt, ook in aanmerking komt 
voor vCl'lecning cener tegemoetkoming even groot als \Ioar 
12 patiënten. 

Op grond hiervan zou ik den geachten Regeeringsge, 
machtigde willen voorstellen om het bepaalde bij sub b van 
lid 1 artikel 6 dezer ontwerp-ordonnantie zoodanig te wil
len wijzigen, dat het systeem bedoeld in den eersten kolom 
van den formatiestaat, ook bij sub a van dat artikel 
wordt gevolgd. 

De heel' A a y: Mijnheer de Voorzitter! Zooeven heeft 
de geachte Regeeringsgemachtigde aan art. 6 ten 4e, dat 
handelt over de periodieke tegemoetkomingen vermelil iu 
lid 1 onder d en e, welke jaarlijks bij vooruitbetaling wor
den uitgekeerd, een nieuw punt f toegevoegd dat bandelt 
over de huren. 

Nu worden de onder de punten a, b en c van lid 1 be
doelde tegemoetkomingen maandelijks uitbetaald, terw,lil 
de in de punten d, e en f genoemde tegemoetkomingen jaar
lijks bij vooruitbetaling geschieden. Ik heb nergens een 
bepaling knunen vinden, dat de eventueele tegemoetkomin
gen onder lid 4 genoemd, gesch ieden onder voorbehoud 
"an terugbetaling van het eventueel teveel genotene. net 
is immers zeer goed mogelijk, dat als men in Januari een 
geheel jaar huur vooruitbetaalt, in den loop van het jaar 
de inrichting om de een of andere reden wordt opgeheven. 

Ik zou willen vragen wat er voor bezwaren tegen be
staan dat, waal' de tegemoetkomingen sub a, b en c maande
lijks moeten worden betaald, dit ook te bepalen voor de 
tegemoetkomingen van subsidie d, e en f . 

De Voo r zit ter : Het woord is aan den Regeerings
gemachti gde. 

De heel' Van L 0 n k h u Y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 
van den Dienst der Volksgezondheid: Mijnheer de Voor
zitter! Bij mijn beantwoording der sprekers kom ik eerst 
aa n den heel' Koesoemo Oetoyo, die de aandacht gevest.igd 
heeft op een zekere incongruentie, die js gelegen in de 
salarieering van de Indische artsen en die van dc Europee
sche artsen. Ik moet eerlijk zeggen, dat ik hierop niet 
dadelijk een absoluut antwoord kan geven. Deze vorm'de
ning is in mijn afwezigheid samengesteld en het is mij ont
gaan, hoe zij op dit pUilt precies is tot stand gekomen. Ik 
l<un cr alleen dit van zeggen, dat in het algemeen de stel
regel is aangenomen, dat men het beginsalaris van het 
pcrsoneel in gouvetnementsdienst neemt, dit vet'gelijkt met 
het bereikbaar eindsalaris en dan naar het gemiddelde 
daanan den subsidi emaatstaf aanlegt, voorzoover betreft 
een tegemoetkoming in de kosten VOOl' llet medisch en ver
plegend personeel. Ik gcef echter toc, dat de ver-houdjng 
zoo op het oog niet erg gltnstig lijkt VOOl" de Indische artsen. 

De heer Koesoemo Ooetoyo heeft de salarissen van de 
administrateurs vergeleken met die van de Indische artsen, 
doch ik moet hierbij zeggen, dHt de administrateurs alleen 



98 

-
18de VERGADERING - DONDERDAG 29 NOVEMBER 1928. 

Subsidieregeling particuliere ziekenhuizen. 

(HOOFD D. V. G.) 
aangest,eld worden op het genoemde salaris, wanneer zij 
voldoen aan de eischen, gesteld voor adjunct-administra
teurs voor de gouvernementsziekeninrichtingen. lk moge 
erop wijzen, dat voor de administrateurs van de particu· 
liere ziekeninl'ichtingen een subsidie ineens is vastgesteld 
zonder verhooging, zoodat zij op den langen duur in ieder 
geval onder de salarissen van de Indische artsen komen. 

De heer Koesoemo Oetoyo heeft het verder gehad over 
de snbsidieering voor auto's, die polikliniek rijden. De 
Regeering heeft in de Memorie van Antwoord get.egd, dat 
Zij allang haar gedachten heeft laten gaan over de moge
lijkheid om een aparte subsidieregeling in het leven te roe
pen voor de poliklinieken. Zij is echter altijd gestuit op de 
groote moeilijkheid om uit te maken, welke maatstaf daar
voor moet worden aangelegd, omdat de verschillende poli. 
klinieken op zoo geheel versebillende manier worden ge
houden. Wanneer een polikliniek in een ziekenhnis wordt 
gehouden gaat dat onder de gewone praktijk door. Ik zou 
~eggen, dat gezien de ruimere subsidieering, die de zieken
huizen tbans krijgeu biermede, wanneer vanuit die zieken
huizen polikliniek-auto 's rijden, rekening moet worden ge
boude,! . . Maar voor polikliniek-auto 's, die niet tot de orga
nisatie van een ziekenhuis behooren, is het moeilijk om een 
subSidieregeling vast te stellen. 

. Een andere Jl'l;oeilijkheid is, zooals ik vroeger reeds meer
malen .in den Volksraad heb uiteengezet , de behartiging 
van de individueele ziekenver'zorging van de inheemsche 
bevolking door middel van poliklinieken. Dit . is een punt. 
dat de Regeering zeer ter harte gaat. Zij wil bet polikli
niekwe2.en zoo veel mogelijk ontwikkelen en steunen, maar 
dat kan olllilogelijk in zijn gebeel van de Regeering uitgaan . 

Het is voor bet gouvernement zeer moeilijk een juisten 
maatstaf te treffen en de hier hedoelde subsidieering onder 
te brengen in een algemeene regeling. Een dergelijke rege
li ng zou veel meer op den weg liggen der locale ressorten. 
die uiteraard de subsidieer'ing voor de poliklinieken naar 
e~n juister maatstaf kunnen heoordeelen. Op het oogen
blik is ecn dergelijke regeling van de Regeering niet te 
verwachten. Men is op het hoofdbureau van den D. V. G. 
bezig, verschillende gegevens ' te verzamelen, opdat van 
l'cgeeringswege ook dit belang kan worden gesteund j op 
het oogenblik zie ik de mogelijkheid daarvan nog niet in. 

Het vierde punt, dat de heer Koesoemo Oetoyo heeft aan
geroerd, is de subsidieering voor de oprichting van kamers 
en de inrichting daarvan voor betalende patiënten. Hij 
heeft gevraagd, of de Regeering daarvoor ook suhsidie wil 
verleenen. Mijnheer de Voorzitter! Wanneer de particu
ricre ziekeninric'htingen mensehen, die het betalen kunnen. 
niet kosteloos opnemen, ligt het ook in de rede, dat de 
Regeering voor de op- en inrichtin g van kamers yoor deze 
patiënten geen subsidie verleent, want in de zelfkosten 
moeten toch ook de kosten voor oprichting en inrichting 
begrepen worden . Zoo. Is uitdrukkelijk in de Memorie van 
Antwoord is medegedeeld, zal geen iinancieele tegemoet
koming verleend worden voor de verpleging van patiënten, 
die de zelfkosten geheel kunnen betalen. Dit zal echt.er 

wel geschieden voor die patiënten, die slechts een bijdrage 
kunnen geven en de kosten dus slecbts gedeeltelijk betal •. n. 

Ik kom thans aan de beantwoording van den heer Fruin. 
De heer Fruin heeft eerst gesproken over een zekere on
juistheid, die daarin zou bestaan, dat de vermelde tegemoet
komingen voor oprichting, inrichting en exploitatie van 
r.iek~nhuizen zouden worden beschouwd als maxima. 

Ik wijs erop, dat over het algemeen als stelregel is aan
genomen, dat % gedeelte van hetgeen noodig is, ook voor 
de opricbting zal worden betaald door het gouvernement, 
hetgeen men dus als een maximum kan beschouwen. 

Ik weet niet of dit is wat de heer Fruin bedoelt. 

De Voo r zit ter: Wil de heer Fruin wellicht even 
zijïl meenin g verduidelijken ' 

De heer F r u in: Mijnheer de Voorzitter! Er bestaat 
yerschil in redactie tusschen art. 5, waarin vermeld staat, 
wat "ten hoogste" als tegemoetkoming in eens zal worden 
genoten, en art. 6 waarin medegedeeld wordt, welke vaste 
tegemoetkomingen periodiek zullen worden gegeven zon
der meer. 

De beer Va 11 L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, boofd 
van den Dienst der Volksgezondheid: Ik zie niet in, dat 
el' een ongelijkheid ten aanzien van de redactie van art. 5 
en die van art. 6 zou bestaan. De zinsnede in art. 5: 

"als tegemoetkoming in eens wordt ten hoogste ge-
noten ..... . ....... . . enz." 

wil zeggen, dat de tegemoetkoming slecbts één keer wordt 
gegeven en dat men niet boven bet genoemde bedrag kan 
gaan. En als in art. 6 bedragen uitdrukkelijk worden ge
noemd, moet men die ook als maxima opvatten. 

De heer Fr u in: Maar de geachte Regeeringsgemach
tigde voelt toch wel, dat de redactie van art. 5 geheel an
ders is dan die van art. 6. In art. 6 ziju vaste hedragen 
genoemd, die regelmatig zullen worden uitgekeerd, terwijl 
in art. 5 door het noemen van een maximum de indruk zou 
kunnen worden gewekt, dat eventueel een lager bedrag 
zou kunnen worden gegeven . 

De heer Van L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 
van den Dienst der Volksgezondheid: Mijnheer de Voor
zitter! Het is mij nog niet erg duidelijk, wat de heer Fruin 
bedoelt. 

De Voo r zit ter : Als ik den heer Fr~in goed begre
pen heb, wil hij erop wijzen, dat in art. 5 slechts sprake is 
van een maximum, terwijl in art. 6 alleen vastgestelde be
dragen worden genoemd, .zonder meer. 

De heer Fr u i n: Zeker, Mijnheer . de Voorzitter. Er 
bestaat toch verschil tusschen de redactie van art. 5 en die 
"an nrt. 6' 
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De heer Van L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 

van den Dienst der Volksgezondheid : Er bestaat i nder
daad verschil in de redactie, maar in beide gevallen komt 
de reda ctie op hetzelfde neer, n1. dat niet mee I' wordt 
gegevcn dan hier is genoemd. 

De heer F I' U in: Door de redactie van artikel 5 krijgt 
men den indruk, dat iu sommige omstandigheden met een 
gerust geweten minder gegeven zal kunnen worden dan het 
daarin vermelde bedrag, omdat dat bedrag het maximum 
is, tCI'",,·ijl men in art. 6 een yast bedrag als tegemoetko
ming noemt. 

De heer Van L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 
"an den Dienst der Volksgezondheid : Er bestaat in zoo
vel'l'e een verschil tusschen de beide artikelen, dat in één 
van die artikelen, nI. art. 6, staat, dat de tegemoetkoming 
slechts zal worden verleend yoorzoover het personeel aan
wezig is, terwijl die bepaling in het andere artikel niet 
voorkomt. 

De heer St 0 k \' is: Er is verschil gemaakt tusscJ.en 
periodieke tegemoetkomingen en andere tegemoetkomin
gen. Artikel 6 spreekt van periodieke t egemoetkomingen, 
art. 5 ni et . 

De heer Van L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 
van den Dienst del' Volksgezondheid : In art. 6 (5e) staat: 

,.Behoudens hct bepaalde bij artikel 7 wordt de 
pCl'iodieke t egemoetkoming voor het aan het zieken
huis verbonden medisch en gediplomeerd verplegend 
personeel , den administrateur, den assistent-apothe
ker en de dame voor de huishouding slechts uitbetaald 
voor zoo ver dit personeel werkelijk aanwezig is gt.l -

weest" . 

D e hee r F 1" U in: D at heeft natuurl\ik met de kern van 
de zaak niets te maken. ~Iaal' in ieder geval blijkt uit het 

1

8ntwooI'd vau den geachten Regeel"ingsgemachti gde, dat er 
eigenlijk geen verschil bestaat tusschen de bedoeling van 
artikel 5 en di e van artikel 6. 

De heel' Van L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 
van den Dienst dcr VolksgewIldheid : Zeker , dat is zoo. 

Vorder heeft de 11 ce r Fruin ove.r art. 10 gesproken. 
Mijnh ec r de V90I"7.i Uer! Als in de Memorie van Antwoord 
is medegedeeld, dal de Regeerin g geen subsidie behoef!, te 
geven voor de wettelijke en moreelc verplichting, die aan 
de ondernemingen ten opzichte van hun werkvolk is op
g'elegd, houdt dat natuurlijk niet in, dat deze moreel- vel'
pli chtin g ook geldt voor mensehen, die niet bij de onder
neming werkzaam z\in. 

Misschien is het den heer Pruin niet onbekend, dat wan
neel' ecn ondern eming een ziekenhuis opricht, dat ook 
dienstbaar is voor dat deel van de bevolking, dat niet in 

haar di enst is, de Regeering bereid is, een contract met 
zulk een onderneming af te sluiten, waarbij bepaald wordt, 
boeveel pel' dag b~gedragen zal worden in de verpleging 
van menschen, die niet in dienstrelatie met de ondernemin
gen staan. Ik meen, dat hiermede tegemoetgekomen is aan 
het bezwaar van den heer Fruiu . 

l\atuurlijk kunnen verschillende ondernemingen tezamen 
een vereeniging stichten en dan een ziekenhuis oprichteu 
en naar aanleiding daarvan subsidie aan het Gouverne
ment vragen. Maar ik moet erbij zeggen, dat wanneer het 
Gouvernemcnt ziet, dat zulk een ziekenhuis voor het groot
ste deel de belangen behartigt van de ondernemingen zelf, 
het niet genegen is op dezen voet de subsidie te verleenen .. 
Dan zal het Gouvernement aan de ondernemingen voorstel
len : wij zullen een contract met U aangaan, op de w"ijze, 
woals ik hierboven reeds heb medegedeeld. 

Natuurlijk zijn el' verschillende overgangen en kan ,nen 
bij de verschillende schakeeringen die zich voordoen, in 
twijfel geraken omtrent de vraag, of het een meer alge
meen belang geldt dan wel meer het belang van een onder
neming, doch zooals de ervaring tot nog toe heeft geleerd, 
is het niet moeilijk daarin een weg te vinden, die voor 
heide partijen bevredigend is. 

De heer Dwidjosewojo heeft gevraagd in den substitu
tiestaat, opgenomen in de nota van wijzigingen, de substi
tutie van een Europeesch verpleegster bij de kleinere zie
keninl'ichtingen niet te doen plaats hebben door één man
tri-verpleger, doch dool' het dubbele aantal. Mijnheer de 
Voorzitter ! Wanneer men het substitutiestaatje van het 
EUI'opeesch verpl egingspel'soneel door mantri-verplegers 
nader beschouwt, bemerkt men dat dit altijd geschiedt naar 
!'Rto van één mantri op 12 patiënten. Dat is inderdaad een 
normale en goede verhouding, waarboven men zeer zeker 
niet behoeft te gaan . Het is niet noodig, dat men in een 
klein r.iekenhuis een nog grooter aantal gediplomeerden 
heeft, want men heeft el' ook nog ongediplomeerd personeel 
bij. Ik meen dus, dat deze verhouding een ruime bezetting 
I(eeft. waarboven uiet behoeft te worden gegaan. 

De hee l' Dwidjoscwojo zal m.ij nu misschlen toevoegen: 
dan is het ook niet noodig daal' een Europeesch verpleeg
ster te plaatsen. Mijnheer de Voorzitter, de mogelijkheid 
is ook open gelaten die Europeesche verpleegster er ni e t 
te plaatscn. Doch men vcrgete niet, dat kleine ziekenhui
zen gl'ooter kunnen worden, en nu is in het algemeen het
systeem bU den Volksgezondheidsdienst, dat wordt begon
nen met een zoo klein mogelijke bezetting en dat men zulk 
een ziekenhuis laat g roeien naar behoefte. En dan is het 
van het begin af aan gewenseht, dat een Europeesch ver
pleegster daar de leiding heeft. Doch wenscht men geen 
Europcesch verpleegster, dan is de substitutie daarvan 
doo!' eell mantri-verpleger voldoende om in de behoefte te 
yoorzien. 

Verder heeft de heer D"idjosewojo gevraagd, of als de 
bezetting van een ziekenhuis gedurende eenigen tijd blijft 
ollde!' de 12 patiënten van de eerste klasse, dan ook f 500 
wordt uitgekeerd . Dat moet ik bevestigend beautwo~rdeu. 
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De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Dat kan men nit het 

voorstel niet lezen. 

De heer Van L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 
van den Dienst der Volksgezondheid: Dat is toch de be
doeling. De berekening geschiedt hier per eenheid van 12. 
Dat wil dus niet zeggen, dat er altijd 12 patienten moeten 
zijn. De practijk leert, dat wanneer een ziekenhnis goed 
bezet is, er 80% van het aantal plaatsen is ingenomen. 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Wanneer dat de bedoe
ling is, ben ik tevreden. Ik meende alleen, dat men het 
niet nit het ontwerp kon lezen. 

De heer Van L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd' 
van den Dienst der Volksgezondheid: Men kan trachten 
in een artikel te lezen, wat er ni et instaat. 

De Voo r zit ter : Dat doet de heer Dwidjosewojo 
nooit. 

De heer Va Il L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 
van den Dienst der Volksgezondheid: Zooals ik heb ge
zegd, gaat het hier dus om een eenheid van 12 patiënten, 

. waarnaar wordt betaald, ook als er maar 5 of 6 patiënten 
aanwezig waren. 

De Voo r zit ter: Deze toelichting is wel geruststel
lend voor den heer Dwidjosewojo. 

De heer Van L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 
van den Dienst der Volksgezondheid : Mijnheer de Voor
ter! Verder meent de heer Dwidjosewojo, dat in den 
gewijzigden staat, voorkomende in art. 6, lid 1 onder a, 
niet voldoende dnidelijk is aangegeven, dat de daarin ge
noemde vervanging van Europeesche gediplomeerde ver
plegers(sters) door gediplomeerde mantri-verplegers(sters) 
een vervanging in maximo is. Ik geloof echter, dat nit den 
betreffend en kolom dnidelijk genoeg blijkt, dat de Euro
peesche gediplomeerde verplegers (sters) naar keuze van 
het ziekenhuisbestuur vervangen mogen worden door ge
diplomeerde mantri-verplegers(sters) met uitzondering van 
het in den betreffenden kolom genoemd minimum-aantal 
Europeesche v rplegers(sters), dat in elk geval gehand
haafd moet blijven. Een verdere wijziging is m. i. dus niet 
noodig. 

Dan heeft de heer Aay gevraagd de wijziging, die ik bij 
den aan vang der vergadering heb aangegeven, nog verder 
te willen wijzigen en de tegemoetkoming voor huur, erf
pacht, onderhoud van gebouwen, enz. niet eens per jaar 
vooruit te betalen, maal' de betaling hiervoor, evenals voor 
de andere zaken, maandelijks te doen geschieden. De jaar
lijksche nitkeering in maandelijksche termijnen te verdee
len is echter minder eigenaardig. Men kan de uitkeering 
beschouwen als een vorm om de ziekenhuizen, die dikwijls 
in moeilijke omstandigheden verkeeren, tegemoet te komen. 

(HOOFD D. V. G., KOESOEMO OETOYO.) 
Daarom is gezegd: wij zullen dit bedrag eens per jaar 
vooruit betalen. Het gaat ook niet om groote bedragen. 
Voor de mogelijkheid, die de heer Aay naar voren heeft 
gebracht, dat in den loop van het jaar een ziekenhuis ge
sloten zou worden, is in de ordonnantie de bepaling van 
art. 10, 6e opgenomen, volgens welke in zulk een geval 
alles, wat aan subsidie voor de oprichting is gegeven, moet 
worden terugbetaald onder aftrek van 5% voor elk jaar, 
dat het ziekenhuis heeft bestaan. 

De heer A a y : Dan is de tegemoetkoming toch niet 
zoo royaal. U zeide zooeven, dat het ecn verdergaande 
tegemoetkoming is en nu, dat de ziekenhuizen alles moe
ten terugbetalen. 

De heer Van L 0 n k li u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 
van den Dienst der Volksgezondheid: De heer Aay is be
vreesd, dat wanneer een ziekenhuis in den loop van het 
jaar gesloten wordt en dus de huur niet meer betaald 
wordt, de subsidie hiervoor geheel of gedeeltelijk noode
loos gegeven is. Maar hierin is voorzien door de bepaling 
van art. 10, 6e, dat wo.nnecr een ziekenhuis binnen 20 jaren 
na de opening wordt gesloten of tot andere doeleinden 
wordt gebezigd de genoten subsidie moet worden geresti
tueerd of het ziekenhuis met bijbehoorenden grond, onbe
zwaard in vollen eigendom aan het Land moet worden 
overgedragen. 

De heer Koe s 0 e m 0 0" toy 0 : Mijnheer de Voor
zitter! De geachte Rcgeeringsgemachtigde geeft toe, dat 
de subsidie voor de tractementsverhoogingen der Indische 
artsen in vergelijking met die voor de tractementsverhoo
gingen der Europeesche artsen wel wat ongunstig is. Ik 
zou daarom den geachten Regeeringsgemachtigde willen 
vragen of de Regeering genegen is, een verbetering ter 
zake nader in overweging te nemen. 

Wat de polikliniek-auto 's betreft, heeft het, als ik den 
geachten Regeeringsgemacbtigde goed begrepen heb, in 
zijn betoog gelegen, dat voorzoover het betreft gesubsi
dieerde ziekenhnizen, die er een polikliniek-auto op nahou
den, voor die auto wel degelijk subsidie kan worden ver
leend. 

De Voo r zit ter: Niet speciaal voor de auto! 

De heer Van L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 
van den Dienst der Volksgezondheid : Die auto moet nit 
de algemeene subsidie bcto.nld worden. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0 : Maar voor die alge
meene uitgaven krijgen zij subsidie en dat komt er dus op 
neer, dat ook voor de 8utO subsidie gegeven wordt. 

De heer Van L 0 n k h u y zen, Hoofdinspecteur, hoofd 
van den Dienst der Volksgezondheid: De een wil een auto 
hebben, een ander een karretje, ecn derde wil weer een 
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(KOESOEMO OETOYO, F RUIN.) 
ander instnu;nent hebben of heeft een andere bijzondere 
hobby. Dat moet men zelf betalen uit den algemeenen 
subsidiepost, dien men krijgt. Daaruit moet dns ook de 

uto eventueel betaald worden. 

De heer Koe S 0 e m 0 0 e toy 0: Dan wordt voor de 
uto toch ook subsidie verleend 1 

De Voo r zit ter: Men krijgt subsidie voor de zieken· 
'nl'ichtin g en niet speciaal voor de auto. 

De heer Koe S 0 e m 0 0 et 0 y 0: Maar de ziekenin
'ichting heeft de vrijheid, er desgewenscht een auto op na 
e IlOuden. 

Wat de verpleging vau betalende patiënten betreft, 
eeft de geachte Regeeringsgemaehtigde geantwoord, dat 
oor de inrichting van de kamers, bestemd voor die beta
ende patiënten, geen subsidie wordt verleend. H et is mij 
ek end, dat el' ziekeninrichtingen zijn, die in het gebouw 
elf kamel's inrichten voor betalende patiënten, kamers dns, 
ie tot het gebouw behooren en niet afzonderlijk zijn ge

egen. Nu zou ik willen vragen of voor die kamers subsi
ie voor den bonw wordt verleend. 
Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Fr n in: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb uit 
et antwoord van den Regeeringsgemaehtigde meenen t e 
ogen opmaken, dat er geen werkelijk verschil bestaat 

usschen de strekking van de artikelen 5 en 6, met andere 
oorden, dat ook het bedrag, dat volgens artikel 5 wordt 

oegekend, als r egel is een vast bedrag, waarvan alleen in 
ijzondere omstandigbeden zal worden afgeweken. Hoe
vel dus voor het verschil in redactie geen aanleiding be
taat, zal ik mij bij die redacties neerleggen, daar nu duide
ijk blijkt, wat de bedoeling is van de Regeering. 

l'en opzichte van bet tweede punt ben ik evenwel aller
ninst bevredigd, want, heb ik dezen geachten Regeerings
emachtigde goed begrepcn, dan maakt hjj verschil tus
ChOIl de ondcrnemingsbevolking en de landshevolking, als
f el' eenig daadwerkelijk verschil tusschen was. 

Het komt mij voor , dat, \I/annecl' een vCl'ccniging als 
001' mij bedoeld v .. ·ol'dt opgericht en om subsidie vraagt 
p grond van art. 10 van deze ordonnantie, zulks heel 
ogisch is en Cl' niet de nünste aanleidin g bestaat deze suh
idio te weigeren, want een der gelijke vcreeniging beoogt 

1iet het mal{cn van winst. 
] k zon de zaak als volgt wi llen stellen. I edereen voelt 

vel, dat Cl' veel voor te ",eggen is, wanneer men voor zijn 
igcn huisbedienden zOJ'gt, als ze ziek zUn e11 dat men hen 
ven tue el laat opnemen in een hospitaal. Men zou ook hiel' 

i..unncn sprelwll van een mOl'ce1e verplicht ing, maar ik ge
Dof niet, dat de Regeerin g zich ooit op het standpunt zou 
tellen, dat een hospitaa1

1 
waarin b.v. voornamelijk huis

)ecl ienden zouden worden opgenomen, niet voor subsidi e in 
Iflllmel'l,ing zou moeten komen, omdat het een morecle ve1'
)li('hting van de meesten is. hun huisbedienden in geval 

Handelingen. Zittingsjaar 1928- 1929. 

(FRUIN, DWIDJOSElWOJO, HOOFD D. V. G.) 
van ziekte te doen verzorgen. Naar mijn idee kan de Re
geering alleen een dergelijke subsidie weiger en, wanneer 
de betrokkenen een wettelijk r echt bebben op deze ziekeri
verzorging. Immers, dan kan de Regeering naar aanlei
ding van de bepalingen van deze ordonnantie zeggen, clat 
de betrokkenen in den zin van de ordonnantie niet onver
mogend zijn. In elk geval moet ik uitdrukkelijk opkomen 
tegen het m. i. onjuiste standpunt van de Regeering. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer D w i d jo s e w 0 jo : Mijnheer de Voorzitter! 
Het antwoord van den geachten Regeeringsg'emachtigde op 
mijn tweede opmerking bevredigt mij nog niet. De forma
tie van bet verplegend personeel der verschillende zieken
huizen is geregeld bij de kolommen 3 en 4 el\ wel naar de 
grootte van de ziekenhuizen. Daarmede ga ik volkomen 
accoord, maar nu is bij Nota van Wijzigingen opgenomen 
een vijfde kolom, met het doel, de soepelheid te betrachten, 
welke kolom echter m. i. onbillijk is tegenover de kleine 
ziekcninrichtingen1 want bij de drie eerste categorieën van 
ziekenhuizen krijgt men voor één Europeesch gediplomeerd 
verpleger, slecbts één Inlandsch gediplomee l'd verpleger, 
terwijl de grootere ziekeninrichtingen in plaats van één 
Enropeeseh verpleger, twee, drie of soms wel vier Inland
sche mantri-verplegers mogen hebben. Ik heb gevraagd, 
het aantal mantri-verplegers ter vervanging van de Euro
peesche verplegers voor de drie eerste categorieën zieken
huizen t e verdubbelen. Daarmede wordt ten eerste de bil
lijkbeid en ten tweede de soepelheid beter benaderd, want 
volgens hetgeen is voorgesteld bestaat bij de lagere cate
gorieën die soepelheid niet, wijl de betrokken ziekenhuizen 
nooit zullen overgaan tot het benoemen van Inlandsche 
mantri-verplegers, omdat zij er daarvan slechts even veel 
zouden mogen bebben als de Europeesehe verplegers in 
wier plaats zij komen, terwijl de Inlandsche verplegers 
minderwaardig zijn aan de EUl'opeesche, P Zij zullen dus 
hiertoe niet overgaan en zullen bijgevolg jaarlijks f 1 500 
aan de schatkist kosten, terwijl zij, zouden zij twee mantri
verplegers mogen aanstellen in plaats van den EUl'opec
schen verpleger, aan verplegend personeel één persoon 
meer zouden hebben en dit de schatkist slechts tweemaal 
f 360 of f 720 's jaal's 7.0U kosten , dus nog niet eens de 
helft van hetgeen een Europeesche verpleger zou kosten. 

Ik blijf el' daarom bij de Regeeel'ing alsnog aandringen 
om op mijn suggestie te willen ingaan. 

De heel' Van IJ 0 11 k hu y ~ C 11, Hoofd inspecteur, hoofd 
van den Dienst del' Volksgezondheid: Mijnh eer de VOOl'
zitter! Op het ver zoek van drll heer Koesoemo Oetoyo. in 
overweging te willen nemen de toekenning van ruimere 
subsidie voor de tractementsverhoogingen der Indi sche 
artsen, kan ik op het oogenblik geen antwoord geven, mam' 
ik kan dcn heel' Koesoemo Oetoyo wc1 toezeggen, dat ik 
zijn vel'zoek in elk geval bij de Regecl'ing zal voorbrengen. 

De heel' Fruin is nog niet bevredigd dool' de uiteenzet
ting van zaken, clie ik hem zooeven heb gegeven. Ik wil 
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(HOOFD D. V. G.) 
op deze aangelegenheid niet in extenso ingaan, Mijnhee r 
de Voorzi tter, maar zal mij ertoe bepalen, eenige voorbeel
den te stellen t egenover het door hem aangehaalde voor
beeld. Hij zal dan dadelijk zien, dat de door hem bij het 
aangehaalde voorbeeld gegeven voorstelling van de zaak 
toch niet geheel correct is. 

De heer Fruin heeft n1. het geval gesteld, dat Europe
anen voor de ziekte-verzorging van htUl huisbedienden een 
ziekenhnis zoude" inrichten, in welk geval de Regeering 
naar zij n meening snbsidie voor zulk een ziekenhuis niet 
zou weigeren. Mij aan dit voorbeeld houdende, wil ik thans 
den heer Fruin vragen: W anneer el' eens een geheele stad 
zou bestaan van Europeanen en huisbedienden, zou dan de 
Regeering alleen voor die huisbedienden een ziek enhuis 
moeten SubsIdieeren ! 

Ik wil daarnaast een ander voorbeeld stellen, dat ons het 
eigenaardig karakter van deze kwestie toont. H et is ni et 
zoo heel veel jaren geleden, dat een gr{)ote onderneming, 
welke het zeer goed was gegaan, meende ook wel iets aparts 
voor de bevolking t e moeten doen en een millioen besehik
baar wilde stell en voor den bouw van een ziekenhuis voor 
de bevolking. Bij de uitwerking van het denl, beeld bleek 
echter de zaak wel eenigszins anders te zijn. Die groote 
onderneming vroeg nl. , Ran dit milllioen van gouvernements
wege drie millioen toe te voegen en zulks speciaal voor zie
kenhuizen in de bilurt- van haar groate ondernemingen, 
welke ziekenhuizen dus moesten dienen voor het opnemen 
der zieken van de bedoelde onderneming en dus niet Rpe
ciaal een algemeen belang vC1tegenwoordi~den. 

De heer Fr u in: Vertegenwoordigt de ver zorging van 
de bevolking dier ondernemingen ni et een al gemeen belang, 
even goed als dit voor andere I!edeeltcn van de bevolking 
het geval is 1 

De heer Van L 0 n k h u y ze n, H oofdinspecteur, hoofd 
van den Dienst del' Volksgezondheid: Als ik den naam zou 
noemen van de bedoelde cultuur-maatschappij - maar d it 
zal \"001' den heer Fruin niet noodig zijn, want hij weet wel, 
dat el' maar één cultum-maatschappij is, die "icb een der
gelijken maatregel kan veroorloven - zou men inzien, dat 
het hiel' g'aat om een streek, die vrijwel geheel door haar 
bevolkt is. Men kan hier nu wel spreken van een algemeen 
belang en zeggen, dat de Regecring ook een mOl'celen pli cht 
ton opzichte van de verzorging dezer onderdanen heeft, 
maal' naast do Rcgeering zijn er toch verschillende li chamen, 
die den morcelen plicht hebben t e zorgen voor de werklie
den en andcre personen in hUll dienst, die voor hun onder
nemingsbelangen onder bijzondere omstandigheden worden 

te werk gesteld. Ik geloof lIiet, dat men den eiseh kar 
stellen, dat de Regcering onder a ll e mogelijke omstanJig 
heden voor een dergelijkc ziekenverzorging subsidie ver 
leent. Wanneer men zegt, ik wil een millioen geven voo 
een ziekenhuis, te bouwen in het een of ander centrum e 
open te stellen voor iedereen, staat de zaak geheel ander 
en ik neem niet aan, dat de Regeering, wanneer het betrok 
ken belang van de cultnur-maatschappij en klein genoeg is 
onwillig zal zijn de behulpzame hand te bieden bij d 
opening van een ziekenhuis, maar Zij kan niet - en dat. is 
wat wij in de meeste gevallen in de praktijk hebben gezie 
-- overgaan tot het verleenen van subsidies t er behartigin 
"an eigenlijk zuiver persoonlijke belangen. H et is natuur 
Hik een meer algemeen belang dat mon de werklieden ir 
een zoo gunstig mogelijke gezondheidsconditie brengt 
Maal' dit is toch in de eerste plaats een primair belang VOOI 

de ondernemingen, waarbij de werklieden zijn tewerk 
gesteld. 

Ik meen dus, dat cr voorloopig nog geen aanleidin g is 
om ovcr te gaan tot subsidieering van door ondcl'neminge 
opgerichte ziekenhuizen op gelijken voet als voor de zie 
keninrichtingen, welke in deze subsidie-regeling zijn aan 
gegeven. 

De heer F I' U in: U zult toch moeten toegeven, dat U\ 
,.tandpunt allerminst blijkt uit artikel 10. 

De heer Van L 0 n k hu y zen, Hoofdinspectenr, haoie 
van den Dienst der Volksgezondh eid: . Mijnheer de Voor 
zitter ! Ik geloof, dat het er wel degelijk uit blijkt. 

De heel' Dwidjosewojo heeft aan gedrongen op een rni 
mere bezetting van de kleiner e ziekenhuizen. Ik geloo' 
echter niet, dat dit noodi g is. Men moet vooral geen sub 
sic1 ies gaan verleenen voor iets, dat niet dringend noodi 
is. Ik blijf van meening, dat voor een klein e ziekeninl'ich 
ting van 12 bedden kan worden volstaan met één mantri 
Ik acht dit zelfs een rnime bezetting. H et heeft geen zin 
daarvoor meer personeel aan t e stellen. 

De ordonnantie, zooals zij is gewijzigd bij nota va 
w~zlgmgen en nader mondeling door den Regeerinllsge 
machtigde, wordt zonder hoofdelijke stemming a'!.ngc 
nomen . 

De notulen van de vori ge openbal'c vCJ'gadcl'ing, die te 
inzagc hebben gelcgen, worden goedgekeurd. 

De verg'adering wordt te 10.03 unr v.m. gesloten . 
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1 ngekomen stukken. 

19dc VERf:ADER ING. 

V l' " l! <I d (, J' i 11 ,!.! \ ' a n D 0 11 cl {' l' d a go 13 D cc. 1928. 

( HljC('llI'ocpin:.fSlIUI' 9 voo rmiddag) . 

] ngekomcll stuk ken. - Subsidieregeling scllOolopzienel's 
Timor (Ond. S.'i ) . - Vl'ijstellin g van 7.egelreeht betreffende 
arbeidsovereenkomsten (Ond. 88). - Wijziging van de 
'kodl.~-ol'C10nnanti('s voo l' dc buitengewesten (Ond. 72 ). -
Wijzi ftin!!, \70l'slen lanclsohc Gl'ondhuul'reglement (Ond. 78 ) . 

Voo l' Z i I tel': Ml'. A. Nl"TZELL Dl<J WIIJDE. 

Tegenwoordi g, met den Voorzitter, 18 leden, te weten 
de heel'0Il : 

Aay, Ali ~Iocsa, Blaauw, Bruineman, Djajadiningl'nt. 
Dwidjoscwojo, F'ruin, De Hoog, Kan , Koesoemo Joedo, 
Koesoemo Oetoyo. Manda gie, Moeliu. Roep, Sr hmutzol', 
Soejono en Soelol\vnti . 

Regeeringsgma~hti gde: de heer Maas Geesteranus. 

De Voo I' z i t tel': Mijne Heeren! Ik open deze vel'
gadel'ing. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Rcg·cel'Îngsbl'ieven en -bcschikldngcn: 

1. Knbinetsbl'icvCll van den Gouverneul'-Generaa1 van 2ï 
en 30 Novembel', 1, 4, 5, b en 10 December 1928 Nos. 
34, 26, 9, 2x, 1, 21 en 11 t el' aanbied in g van : 
(I. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van een 

tweetal leeningsbeslniten van den g'emcentcl.'aad 
van Padang (Ond. 08); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot nadere aanvulling van 
het IC. B. houdende instelling van een Centl'ale 1(as 
\'001' het "olksc l'cdi et\\'ezen (Ond. 100); 

c. t'cn ontwerp-ordonnantic tot ovcrdracht aan de 
provincie Oost-Java van den verkoop en de distri
butie van het zout (Ond. 00) ; 

d. twee Ol1~Yc],p-ol'donnantics tot uitbreiding van de 
taak en de bevoegdheden van de provincic Oost
Java (Ond. 101); 

c. een ontwCl'p-ol'donnantic tot bekrachtiging \llll ('('n 
1ecJlillgs!Jcsluit "an den gemccntel'aarl vall SC'Ill1L
l'ang (Ond. 102) ; 

.f. ('en olltwCl'p-OI'OOllnantie tot muntzuiverlng in de 
r esidenti e Timor en Ondel'hool'igheden (Ond. JOa); 

[J. tw('e ontweq)-ol'donnantics tot wijziging van de 
ordonnanties rcgelcnde de heffing van de -Vol'sten
hlndschc motol'l'\jtuigenbelasting en van de VOl'· 

st enlanc1sche \'oel'lui!!,enbclasting (Onel. 10:; ) . 

De7,e stnkken zijn of worden ge(lt-nkt. 

2. B. G. S. van 30 November 1928 No. 2525fBegr., met bij
behoorend besluit, houdende de mededeeling, dat Af
dceling I van de eerste aanvull ingsbegrooting voor 
1929 in overeenstemming met deu Volks raad is vast
gesteld (Ond. 84 ). 

3. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 1, 
1 en 4 December 1928 No. 28, 29 en 27 houdende mede
deeling van de vaststelling van : 
a. de ordonnantie tot toepasselijkverklaring van het 

r eglement letter A, gehecht aan de ordonnantie van 
1 October 1882 op Palembang en tot opheffing van 
het hnlptolkantoor Pladjoe (Ond. 8 2 ); 

b. de ordonnantie tot bekrachtiging van een leenings
beshut van den plaatselijken raad van Noord- en 
Zuid-Banjoemas (Ond. 8 3 ); 

c. de ordonnantie tot nadere regeling van het tarief 
van getuigengelden voor Inlanders en met hen ge
lijkgestelden (Ond . 70 ) . 

4. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 21 Novem
ber 1928 No. 27 houdende 'overschrijving van een be
drag van f 25000 van Hoofdstuk I naar Hoofdstuk II 
van Afdeeling X del' begrooting voor 1928. 

5. Als voren van 26 November 1928 No. 20 houdende 
ontheffing van Mr. B. van Drunen Littel van het lid
maatschap der Commissie tot herziening van de Stads
gemeente-ordonnantie en de Provineie- en R egent
sehapsordonnanties en houdende benoeming in diens 
plaats van Dr. H. J . Levelt. 

6. Al s voren van 27 November 1928 No. 31 houdende 
machtiging, krachtens art. ]05 1. S., tot het doen van 
de daarin bedoelde uitgaaf. 

7. Besluiten van den Gouvcl'neuL'·OencL'ual van 1, 5
1 

6 en 
8 December 1928 Nos. 10, 3, 2~ en 4 houdende machti
ging, krachtens art. 105 J. S., tot indienststelling van 
het daa rin genoemde personeel. 

8. Besluit van den Gouvernenr-Generaal van 30 Novem
ber 1928 No. Ix tot bekendmaking in het Staatsblad 
"an de dool' den Volksmad in het Reglement van Orde 
aangebrachte aanvullingen en wijzigingen . 

9. Als voren van 30 November 1928 No. 23 houdende ont
.slag van :àfas Soetomo nIs 1id van de Permanente 
Al'bcidscommissie ter S. O. K. en benoeming in diens 
plaats van Raden Mas Soerdal·jadi. 

ID. Als voren van 1 December 1928 No. 26 houdende aan
teckening, dat het Volksraadslidmaatschap van den 
hecl' N. Beets niet eindigt door zijn afwezigheid uit 
Kederlandseh-Indië gedUl'end e het hem verleend bui
tcnlundsch verlof van 9 maanden . 

11. Als voren van 7 December 1928 No. Ix waarbij met 
opheffing van den te zij nen aanzien genomen politie
ken maatregel aan AboetahiL' wordt vergund nnal' zijn 
geboorteland (Djambi) terug Ie keel·en. 

De stukken genoemd sub 2 Ifm 11 worden ter 
in zage gelegd tel' secl'etarie van den Volksraacl 
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komsten. - Wijziging koelie-ordonnantie huitengewesten . - Wijziging VOl'slenlandsche GrondhuUl't'eg·lement. 

(VOORZITTER.) (BRUINEMAN.) 
B. De volgende bescheiden: w ij z i gin g van art i kei 15 v ft 11 het "V 0 l' S t c n-

l . Mededeeling van den Directeur van Financiën betref- I a n d s c heg I' 0 n d h u U l' I' e g I e men t (0 n d. 78). 

fende het onderzoek naar de werking van de artikelen~ ~h ~ 
11 en 20G van de ordonnantie op het recht van over- Deheer . Bruineman: Mijnheer de Voorzitter! 'l'oen 
sehrijving (Ond. 104) . I ij zette aan het be eeren van dit ontwerp, heb ik 

2. Schrijven van dcn Directeur van Financiën van 10 De- mij in de eerste plaats de vraag gesteld of ik zou kunnen 
cember J928 No. G.T.b. 22/8/14 ter aanbieding van een nagaan, wat dc reden was tot het indicnen van deze wijzi
overzicht van de uitkomsten der begrootingsrekening ging. Ik heb daarnaar toen verschillende informaties 
van den dienst van 1923 (Ond. 91) . ingewonnen en heh verschillende verslagen bestudeerd. 

Deze stukken zijn of worden gedrukt. 

3. Schrijven, gedagteekend Amersfoort 3 November 1928 
No. 315 van het Comité van Actie del' samenwerkende 
Bonden van oud-militairen van Land, Zeemacht en 
Koloniën inzake de algeheele gelijkstelling van de mili
taire pensioenen Vfin vóór en na. 1920. 

Wordt ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

De Voo I' zit ter : A a n deo l' dei s d e b e h a n-
del i n g van d ~ 0 n t w e r p - 0 r cl 0 n n a n t i C

J 
h 0 u

den d c a a n v u 11 i n g van d e r e ge l i n g bet l' e f
fende de toekenning van subsidies uit 
's L a n d ska s ten b e hoe v e v a n b ij zon der e 
Eu l' 0 p ee s c hes c h 0 0 I 0 p zie n c r s in d e l' e s i
dcnti e Timor e n Ond cr ho o ri g h e d c n (Ond. 
85). 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijkc stemming aangenomen. 

De Voo l' zit ter: Thans zou aan de orde komcn de 
behandeling van onderwerp 87, Wijzigi ng Burgerlijk Wet
boek en Strafwetboek, en aanvulling reglementen betref
fende den burgedijken stand. Aangczien er over dit onder
werp nog geen Memorie van Antwoord is ingekomen, wordt 
de behandeling daarvan tot de volgende vergadering uit
gesteld, indien dan de l\femorie van Antwoord is verschenen. 

Aan de orde is de b eha nd e lin g va n: 
D e ontwerp-ordonnantie tot vr ijst e lling 

v a n zege lr cc ht v an st ukk c n b et r ef fende 
arbeidsovereenkomsten (On d. S8 ). 

Deo n t w e l' p - 0 r cl 0 n TI a 11 t j e t 0 t 11 a d c r ea a n
v n 1 I i n gen w.ij z i g i n g van cl e koe 1 i e - 0 r cl 0 B

nnntics voor de Buitengewest e n (O nd. 
72 ) . 

Deze ontwc l'p-ol'donnantics worden achtel'cenvolgens 
zonder hcraadslag-in g en zonder hoofdclijk{' stemm in g 
aangenomen. 

./.\. D?"v 0 0 l' z i t t e 1': A a n deo l' dei s d e b e h a n
,~'à'eling van d e ontwel'p -ordonnant i e tot 

Onder andere viel mijn oog op het verslag van de Vorsten
landsche Landbouwvereeniging over 1927, waarin diezclfde 
kwestie al besproken werd in een correspondentie tusschen 
den vertegenwoordiger van de Vorstenlandsche Landbouw
vereeniging en den directeur van B. B. 

Uit dcze correspondentie zou ik de coueltlsic willen t1'ek
ken, dat de indiening vau dit ontwerp een histOl-ischen 
g~ondslag heeft en wel dez~ het jaar 1925 is voor het 
eerst opengesteld de Kabol"'!!f.mstreek. Voor die streek 
moesten toen de minimum grondhuurprijzcn zijn vastge
steld bij besluit van den toenmaligen Resident van Djok
jakarta, den heel' Dingemans, als ik mij niet vergis, van 22 
October 1925. Daarin Ie cs ik, dat genoemde Resident over
woog, dat het toch wel prettig, nuttig en aangenaam zou 
zijn, de herziening van de minimum grondhuurprijzen te 
doen samenvallen met de herziening van de landrente. 
Om te doen zien, wat hij heeft gedaan om dat te bewerk
stelligen zal ik eerst even artikel 15, zooals het thans luidt, 
citecl'cn: 

"De huurprijs van sawahs mag n.iet lager zijn dan 
het, overeenkomstig door den GouverneUl'-Generaal te 
stellen regelen, telkens voor een tijd van tien achter
eenvolgende kalenderjaren, vast te stellen minimum ", 

De Resident van Djokjakarta, di e opdracht. had om de 
hUUl'prijzen vast te stellen, was dus gebonden aan een 
achtereenvolgende periode van 10 kalenderjaren . Maal' 
terw:ijl de herziening van dc landrente in 1930 zou plaats 
vinden, zouden de grondhuUl'prijzen, wanneer ze in 1925 
voor 10 jaar werden vastgesteld, eerst in 1935 herzien kun
nen worden. Dat achtte de Resident om verschillende 
redcnen, die mij niet bekend zijn, ongewenscht. Daarom 
heeft hij toen bepaald - en dat is, zou ik zeggen, ecn juri
disch spitsvondigheidje - dat dezc periode van JO achtcr
eenvolgende kalenderjaren zou ingaan in 1920, waal'door 
dus VOO L' ecu tijdvak, waarin geen gronden bcschild)aul' 
waren om de eenvoudige reden, dat zij niet uitgcgc\'(m 
werden , toch een minimum grondhullrprijs werd bepaald. 
Of iets dergelijks geheel in overecnstemming is met de let
ter van de wet weet ik niet j ik zou zeggen, in overeen
stemming- met de bedoel ing van de wet is het zecl' r.ekcI' 
ni et. 

Naar aanleiding van deze vaststclUng van grondhuul'
prijzen heeft zich toen een cOl"J'espondrntie oll twi kkeld en 
het is te hegl'Upen, dat de Hegeering, oYerwegf'nde dat het 
wel meer zal voorkomen,dat nieuwe gronden zull en moeten 
wordcn uitgegcvcn en dat deze wijze n111 oplossing der 
lnvestic niet de juiste genoemd kan worden, een nieuwe 
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modus wil invoeren om te voorkomen dat men, wanneer 
nieuwe gronden worden uitgegeven, speciaal voor de eerste 
periode aan de termijn van 10 jaar is gebonden. 

Verder lijkt mij volkomen redelijk hetgeen in de Memo
rie van Antwoord wordt gezegd omtrent de overwegingen, 
die de Regeering tot de voorgestelde wijzigingen hebben 
geleid. De Regeering geeft voor de wijziging twee redenen 
op. De eerste is, dat het voor nieuw geopende gebieden 
gewenscht kan zijn, de periode op minder dan 10 jaar te 
stellen om de herziening te doen samenvallen met die van 
andere in die streek gelegen gronden. De tweede reden 
- die mij niet zoo belangrijk lijkt - is, dat wel eens admi
nistratieve wijzigingen plaats hebben, waardoor desa 's, die 
in een bepaald complex vallen, overgaan uaar een ander 
complex zood at het gemakkelijker zal zijn de wijziging van 
de minimumgrondhuurprijzen te doen samenvallen met een 
wijziging van de minimumprijzen, die gelden voor de streek, 
waartoe de desa is komen te behooreen. 

Dat zijn de twee redenen, zoo lees ik in de l1:emo l'i c van 
Antwool'd, die de Regeering bewogen hebben tot het indi e
nen van haar wijzigingsvoorstel. Had de Regeering nu 
deze twee wijzigingen voorgesteld, dan zou ik mij volkomen 
bevredigd gevoeld hebben. Echter, de Regeering gaat een 
stap verder en om nu eens een beeld te gebruiken: om 
een vogeltje te schieten, gebrnikt de Regeering niet een 
geweer, maar een kanon, waarbij dat vogeltje wel getroffen 
wordt, maar nog veel meer andere dingen eveneens getl'of
fen kunnen worden, zonder dat men precies weet wat ge
troffen gaat worden. 

Ik zie n.l. , dat in het nieuwe ontwerp een koppeling plaats 
heeft tusschen bepaling van landrente en bepaling van 
minimUmprüz,w,VOlgenS mijn bescheiden meening - en 
deze grond il miju betrekkelijk geringe kennis van het
geen daarover geschreven is - doet de Regeering dat ten 
onrechte, omdat volgens de bestaande bepalingen de bepa
ling van de landrente en de bepaling van de minimum
grondhuurprijzen weliswaar op dezelfde basis zijn ge
schoeid. als het ware uit denzelfden grond voorkomen, 
maar toch niet hetzelfde zij n. Als ik de betreffende bepa
lingen lees, zie ik, dat de landdrente, zeer globaal gezegd, 
wordt bepaald in verband met de marktwaarde van de 
padi, terwijl daarentegen de grondhuur bepaald wordt in 
verband met of naar aanleiding van de opbrengst van den 
grond in deelbouw volgens plaatselijk gebruik. Deze din
gen zijn niet hetzelfde, zijn niet samen te koppelen en el' is, 
volgens mij , op het oogenblik ook geen reden, die samen te 
koppelen. 

Daarom heb ik gemeend een amendement te moeten 
samenstellen, waardoor ik, althans volgens mijn beschei
deu meening en de heeren, die het amendement mede heb
ben onderteekend, schijnen die meening te deelen, aan de 
Regeering geef 100'}'o van wat Zij wenscht, doch ni e t 
wat Zij niet geYl'aagd heeft, maar wat toch mogelijker
wijze zou kunnen volgen uit de wijze, waarop Zij de zaak 
heeit opgesteld. En daarom zou ik de Regeering ernstig 
in overweging willen geven ons amendement in goedgun-

HandelIngen. Zittingsjaar 1928- 1929. 

(VOORZITTER, FRUIN.) 
stige overweging te nemen en het in deze of eventueel een 
volgende vergadering te willen overnemen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r zit ter: De geachte spreker vestigt de aan
dacht op een reeds vermenigvuldigd en verspreid amende
ment (Ond. 78, stuk 6) voorgesteld door de heeren Bruine
man, :f.'ruill en Mandagie. 

Dit amendement luidt als volgt: 
"Ondergeteekenden hebhen de eer voo,' Ie stellen: 

artikel 1 van de ontwerp-ordonnantie (Oud. 78, st. 2) 
zoodanig te wijzigen, dat de leden 2 en 3 van het 
nieuwe artikel 15 van het "Vorstenlanrlsche Grond
huurreglement " komen te luiden : 

(2) De minimumprijzen worden telkens voor eel1 
tijd vak van tien achtereenvolgende kalenderjaren vast
gesteld, met dien verstande nochtans, dat voor sawahs, 
waarvoor geen minima gelden, de vaststel1ing VOal' 

kortel'en tijd kan plaats hebben in diel' voege, dat de 
eerste herziening samenvalt met die van de minima, 
welke zijn vastgesteld voor de streek waartoe die 
sawahs met het oog op de inhuur geacht moeten wor
den te behooren. 

(3) Voor gronden, weelke tengevolge van een 
wijziging in de administratieve indeeling komen te 
behooren tot een streek, waarvoor een andere periode 
van minimum-prijzen geldt, kan de loopende periode 
bekort dan wel verlengd worden, ten einde deze in 
overeenstemming te brengen met de in die streek 
geldende periode ". 

Toe I i c h tin g. Dool' de Regeering wordt ten 011-

rechte een legaal verband gelegd tusschen belasting
aanslag en vaststelling minimum-prijzen en wOl'dt daar
om ook door Haar ten onrechte aangevoerd, dat het 
geval zich kan voordoen, dat na afloop van een tien~ 
jarige periode nog geen gegevens besehikbaar zijn voor 
een nieuwe vaststellin g van minimu1l1 4 pl'.ijzcn voor 
wederom tien jaren, aangezien de minima 1nuUlen en 
zelfs behooren t e worden vastgesteld onafhankelijk 
van de landrente. 

De voorstellers meenen dat het bezwa ar dat t en 
rechte tegen de thans geldende redactie van art ikel 15 
van het reglement bestaat ook op de in het amende
ment aangegeven wijze beter wordt ondervangen, 

De V 0 0 l' zit ter : Dit amendement is op voorge
schreven wijze ingediend en kan bij clit onderwerp in be~ 
handeling worden gebracht. 

De heel' Fruin: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou mij 
graag m'et een enkel woord willen aansluiten bij de rede 
van den heer Bruineman, waarmede ik mij in groote lijnen 
kan vereenigen. 

Speciaal zou ik er hier nog de aandacht op willen vesti
gen, dat het mij voorkomt, dat toen indertijd minimum
grondhuurprijzeü zijn vastgesteld met terug\.verkende 
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kracht, die vuststelhng met alleen III strJJd was met den een verband te leggen tusschen de minimum-grondhuur
tekst van de wet, maal' ook zeer nadrukkelijk in strijd met prijzen en de belasting op de sawahs. Zoolang deze bepa
de letter van de wet. Wanneer bij de wet wordt bepaald, ling echter niet in de ordonnantie is opgenomen vind ik 
dat de minimum-grondhuurprijzen voor tien jaar worden - ik kan het werkelijk: niet anders zien - de v~stkoppe
vastgesteld, is het duidelijk, dat men nan die bepaling niet ling van de landrente aan de minimum-grondhuurprijze 
ksn ontkomen door een dergelijke vaststelling terugwer- van niet de minste beteekenis. 
kende kracht te verleenen voor een zeker aantal jaren, 
waardoor de termijn van tien jaren tot een korteren wordt 
teruggebracht. 

Wanneer ik thans bezwaar maak tegen de voorgestelde 
wijzi ging in het Vorstenlandsche Grondhuurreglement, is 
dit voornamelijk uit een legislatief oogpunt. Het Iwmt mij 
namelijk voor, dat de wijziging, die ons thans wOl'dt voor
gesteld, uit een legislatief oogpunt niet toelaatbaar is. 

Wat toch is het geval. Mijnheer de Voorzitter! Volgens 
het Vorstenlandsehe Grondhuurreglement worden de mini
lIIumprijzen vastgesteld door den Gouverneur-Generaal en 
wel, telkens voor een periode van 10 jaren. Nu is deze 
redactie gewijzigd, maar men heeft nu hovendien de vast
irtelling van de minimum-grondhuurprijzen vastgekoppeld 
aan de belasting op de sawahs, maar op een - als ik het 
zoo noemen mag - zeer eigenaardige manier. Want nog 
altijd luidt de eerste alinea van artikel 15 aldus: 

"De huurprijs va n sawahs mag niet lager zijn dan 
het overeenkomstig door den Gouverneur-Generaal te 
stellen regelen te bepalen minimum". 

Daarom alleen reeds zal ik mij als medewerker aan ee 
goede wetgeving moeten verzetten tegen deze alinea 3. 

I'::: heer Koe s 0 e Dl 0 0 e toy 0 : Mijnheer de Voor 
~: I In de voorlaatste alinea van de Memorie van Ant 
woord staat, dat de vaststelling van de minimum-grond 
huurprijzen geregeld wordt naar die van de gouvernements 
landen. Als ik mij niet vergis, Mijnheer de Voorzitter, 
worden de minimum-grondhuurprijzen in de gouverne 
mentslanden vastgesteld naar de gegevens, die door de 
landrentedienst bij de vaststelling van de landrente worde 
geproduceerd. Op blz. 1 alinea 2 van de Memorie van Ant 
woord vind ik echter het volgende: 

,,(2) De vorenbedoelde minimum-huurprijs word 
gesteld op het geldswaardig bedrag van hetgeen de 
grondbezitter per bouw van 500 vierkante Rijnland 
sche roeden gedurende den duur van een gebruikstijd 
vak, waarop de vaststelling van den minimum-prij 
betrekking heeft, gemiddeld netto zou toevallen h' 
gebruik van den grond in deel bouw overeenkomsti 
de plaatselijke gehruiken". De Gouverneur-Generaal wordt bij de wijze van vaststel

ling van die minimum-grondhuurprijzen geheel vrijgelaten 
en nergens in het heele Vorstenlandsehe Grondhuurregle- 0 Nu zou ik den geachten Regeeringsgemaehtigde ,vilIe 
ment is een bepaling te vinden, waarbij eenig verband zou vragen of er werkelijk verschil bestaat tusschen de begin 
worden gelegd tusschen . de vaststelling van de minimum- selen v~lge~ welke de vaststelling van de minimum-gro~d 
grondhuurpr\jzen dool' den Gouverneur-Generaal en de huurprlJzen m de Vorstenlnnden plaats heeft en die, hIer 

la d t d t
· d bit' d h toe gevolgd in de Gouvernementslunden~ 

n l'en e, a IS e e as mg op e sawa s. ~ 

Lezen wij nu de nieuwe alinea 3, dan zien wij dat er tus- ~- 3 
schen de vaststelling van de landrente en die van de De ~.e~r Sc h m ut z el'": Mijnheer de Voorzitter! I 
minimum-grondhuurprijzen, waarin de Gouverneur-Gene- an mlJ m het algemeen mal1kt aansluiten bij hetgee 
raai volgens deze ordonnantie geheel vrij IS, een soort door de heeren Bruineman en Fruin in het midden is ge
verband wordt gelegd, dat men eigenlijk nergens kan vin- bracht. Ik hen het natuurlijk met de Regeering eens, dat 
den, doch dat alleen blijkt uit deze alinea. Het komt mij toch het uit een oogpunt van practijk groot voordeel zal hebben, 
voor, en ik geloof dat de geachte Regeeringsgemachtigde wanneer de bepaling van de nieuwe minimum-grondhuur 
dit zal moeten toegeven, dat dit ten eenenmale ongeoor- prijzen wordt v8stgekoppE'ld aan hetzelfde onderzoek naa 
loofd is, want de Gouverneur-Generaal blijft vrij. Deze de productiviteit van de gronden, aan de hand waarvan de 
hepaling heeft, wist men verder van de hedoeling der Re- landrenteaanslag wordt bepaald, want per slot van reke
geering niets af, even weÎlug zin, als wanneer hier zou ning komen zoowel de minimum-grondhuurprijzen als de 
staan, dat telkens als een nieuwe voorzitter van den Volks- landrentebedra.gen voort nit een bepaling van de producti
raad optreedt, de minimnm-grondhuurprijs kan worden viteit van den grond. Het is dus voor de hand liggend, dat 
herzien. men de hepaling van de productiviteit van den grond, die 

Wanneer de Regeering dit verband officieel in deze altijd vrij omslachtig is, tegelijkertijd gebrnikt \'oor beide 
ordonnantie had willen leggen, had Zij dit moeten doen vaststcllingen. Maar dat is toch hecl iets anders dan dat 
_ ik wil van mijn kant de Regeering daarbij wel helpen _ men hiel', zooals de hter Fruin terecht heeft opgemerkt, 
hij alinea (1), luidende: tUSlichen deze twee zaken, die verder niets met elkaar te 

(1) De huutprijs van sawah. mag niet lager z\in maken hebben, in een wetsartikel verband legt. Ik kan 
dan het overeenkomstig door den Gouvern~ur-Gene- dtlS de bezwaren, die de heer Fruin in het midden heeft 
raai te ,teUén regelen te bepalen minimum. gebracht, volmaakt deel en. 

DIUll'aan Md Zii dan moeten vastkoppelen. dat de Gou- I Mii,';,ee.r de -Voortittel' ! Ik.rou de vraag vlm den hee 
vem~ur.Genetaal verplihht ZOn lijn om hij die vaststelling Koosoomo OettlY\l 111 dOtdelijk kunnen benntwool'den, mallr 
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zal dit liever aan den geachten Regeeringsgemachtigde 
overlaten. Er bestaat inderdaad principieel "arschil tns
Bchen de bepaling van de minimum-grondhuurprijzen in de 
Vorstenlanden en de bepaling daarvan in de Gon verne
mentslanden, maal' ik zal mij daaromtrent niet in détails 
begevenJ 

De heer Koe s 0 e m 0 0 et 0 y 0: Dat spijt mij. 

De Voo r zit ter: Dat kan in tweeden termijn mis
schien nog gebeuren. 

Wenscht de geachte Regeeringsgemachtigde dadelijk te 
antwoorden f 

heer M a a s G e est era n u àirecteur van Bin-
Bestu:::::!Gaarne, Mij er de Voorzitter. 

Ik zou gaarne vooraf een algemeen woord willen zeggen 
over de voorgestelde wijzigingen en het amendement
Bruineman c. s. 

De basis van dit amendement wordt gevormd door een 
tweetal overwegingen van de voorstellers. In de eerste 
plaats zou de Regeering ten onrechte een legaal verband 
hehben gelegd tusschen de belasting en de minimum-grond
huurprijzen en in de tweede plaats zouden naar het inzicht 
der voorstellers van het amendement, de bezwaren, die 
bestaan tegen het tegenwoordige art. 15 beter kunnen 
worden ondervangen op de wijze als in dit amendement is 
aangegeven en aan deze laatste overweging ligt ten grond
slag de minder juiste gedachte, dat het tienjarig tijdvak 
Oljb"llre,ns'd verlengd zou kunnen worden. 

het eerste bezwaar betreft, het ten onrechte gelegde 
verband tusschen de belasting en de minimmn

grondhuurprijzen, moet ik opmerken, dat de Regeering in 
het geheel niet de bedoehng heeft om een legaal of zelfs 
eenig ander verband te leggp,n t\lSllchen de be astmg en. de -miilî.mum-grondhuurprijzcn. De heer Schmutzer heeft al 
terecht"op het juiste verDaM gewezen en dit kan .Is volgt 
worden aangegeven. Er worden door een commissie uit
voerige onderzoekingen ingesteld en diverse gegevens ver
zameld, over de gemiddelde productie van den grond over 
een aantal jaren, oyer den padiprijs in een bepaalde streek 
en over nog veel meer zaken, all~ gegevens die, wanneer 
zij compleet zijn, ann den eenen kant kunnen leiden tot 
een zekeren belastingaanslag en aan den anderen kant tot 
de vaststelling van de minimumprijzen voor de grondhuur. 
Alhoewel el' dus eenzelfde basis is, is er geen sprake van, 
dat die twee verschillende richtingen verder iets met elkaar 
te maken hebben. 

Nu kan men zeggen: waarom wordt dan het woord 
"belastingaanslag" gebruikt, dat t evoren niet in de ordon
nantie was opgenomen? 

Mijnheer de Voorzitter! De kwestie is toch eenvoudig. 
Éel'st wanneer de onderzoekingen volledig en perfect zijn, 
wahneer men alle gegeVens -roorhanden heeft, wordt de 
latld~ente herzien. De herziening van een belllsting, ~ dat 
behoef ik waarlijk niet te zeggen - is een zaak V'an groot 

(DIRECTEUR VAN B. B.) 
gewicht en clerhalve beteekent het feit, dat men tot land
renteherziening kan overgaan, dat de onderzoekingen ge
heel geëindigd zijn en dat men dus over vollediger gegevens 
beschikt dan voordien. Nu is dat oogenblik op de een
voud~gste manier vastgelegd in alinea 3 van het ontwerp? 
waarln staat: -.:J 

"Indien in bijzondere gevallen de aanslagen in de 
belasting van sawahs in een streek, waarvoor minimum
prijzen zijn vastgesteld, binnen voormeld tijdvak van 
tien jaren worden gewijzigd, vindt de herziening zoo 
spoedig mogelijk na de belastingherziening plaats". 

Ven heeft dus eenvoudig het oogenblik van beschikbaar 
zIJn van alle gegevens In zoo weinig mogelijk woorden 
willen vastleggen. Dat is de eenige reden waarom de uit
drukking "belasting van sawa a Sc ezi dia. 

Het sTIiMîîïf'"dt""eers'te overweging in e toelichting op 
het amendement brengt mij ertoe, erop te wijzen, dat het 
zeer oneconomisch zou zijn - de heer Sehmutzer heeft er 
terecht al op gewezen - wanneer nog een andere commis
sie precies dezelfde onderzoekingen zou moeten houden, 
welke door de zooeven genoemde commissie worden inge
steld. Dat zou dan een tweede onderzoek zijn, dat ook 
tijd en geld zou kosten. De Regeering meent, dat daarvoor 
in het minst geen reden kan zijn ; wanneer er lIlet allen 
ernst nitvoerige en tijdroovende onderzoekingen worden 
gehouden, is het logisch, dat overigens geheel yersehillende 
zaken, die echter beide op een dergelijk ondcrzoek moeteIl 
steunen, tegelijkertijd worden vastgesteld en dat niet, alleen 
omdat de gevolgen van elkaar verschillen, ook de basis 
dubbel wordt gelegd. Dit verklaart dus, waarom het 
woord "belasting" in de ontwerp-ordonnantie is gebracht. 

Het is natuurlijk niet onmogelijk, een redactie te beden
ken, die dit woord vermijdt. Ik heb een dergelijke redactie 
genoteerd en ik wil die wel even voorlezen. Ze is alleen 
iets vager en daarom misschien minder aanbevelenswaar
dig, maar ze biedt een mogelijkheid tot oplossing van de 
kwestie. Maar ik zou er toch vooral nog eens de aandacht 
op willen vestigen, dat men niet t engevolge van een zeker 
wantrouwen tegen het woord "belasting" een verkeerde 
conclusie moet trekken uit het. feit, dat dit woord in de 
ordonnantie gebezigd is. 

De zooeven bedoelde andere redactie luidt als volgt: 

"Indien door bijzondere omstandigheden in cen 
streek de gegevens, welke als grondslag hebben ge
diend voor de vaststelling van de minimumprijzen, 
binnen voormeld tijdvak van 10 jaren worden gewij
zigd, vindt de herziening zoo spoedig mogelijk plaats 
na het bekend worden dier betere gegevens". 

Zooals ik zeide vind ik deze redactie minder aanbeveleus
waardig, doch ik meen, dat wanneer men werkelijk, tegen 
elke toelichting in, van idee zou blijven, dat het woord 
belasting in deze ordonnantie een volkomen vel'\verpeiijk 
insluipsel is, over een dergelijke en misschien een \log 
eenigstins gewijzigde redactie te praten zou zijn. 

ltct twéede bezwaar, dat aangevoerd is tegen de redac
tie van het ontwetp ef! waaromtrent de heel' Brninemall 
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nader nog een en ander heeft opgemerkt, betreft de twee 
gevallen, die in de door de Regeering gegeven toelichting 
zijn genoemd. Ik mag er wel de aandacht op vestigen, dat 
die twee gevallen in de nadere toelichting slechts genoemd 
zijn als voorbeelden, want het zijn niet de twee eenige ge
vallen, die zich kunnen voordoen. Ik kan mij n.l. dadelijk 
nog een ander geval denken, dat aanleiding zou moeten 
geven tot een wijziging als de Regeering hier thans voor
stelt. Doch het is bovendien nog in het geheel niet uitge
sloten, dat er op het oogenblik nog onvoorziene gevallen 
zijn, die zich naderhand zouden kunnen voordoen, zeer bij
zondere gevallen - want daar heeft dc Regeering den 
nadruk op gelegd - welke eveneen, oe wijziging, die thans 
door de Regeering is voorgesteld, noodzakelijk zouden 
maken. En dan zou het, dunkt mij, toch een slechte vorm 
van wetgenng zijn, indien men thans eenige alinea 's van 
art. 15 wijzigde, uitsluitend met het oog op die twee in de 
toelichting als voorbeeld genoemde gevallen. Dan zou men 
naderhand, wanneer zich een nieuw speciaal geval voor
deed weel' tot wijziging moeten overgaan en dat komt mij 
toch allerminst aanbevelenswaardig voor. 

Maar bovendien, Mijnheer de Voorzitter, moet ik er toch 
op wijzen, dat dool' de redactie van art. 15, zoo<1l. die in 
het amendement is vervat, het voornaamste hezwaar, dat 
de Regeering heeft tegen de oude redactie, niet is opge
heven. Wanneer ik dan nog eens even de Memorie van 
Toelicbting mag citeeren vind ik in dit verband, dat in de 
eerste alinea daarvan te lezen staat: 

"De tegenwoordige redactie van al'tik4!1 15 van het 
"Vorstenlandsch Grondhnurreglement" heeft het be
zwaar , dat de geldigheid der minimum-grondhuul'pl'ij
zen beperkt is tot precies tien jaren, geen dag langer 
of korter". 

En dat bezwaar, dat de geldigheid del' minimum-grond
huurprijzen beperkt is tot precies tien jaren, wordt niet 
ondervangen dool' de redactie van het amendement, dat 
door de heeren Bruineman, Fruin en Mandagie is ingediend. 
Indien nl. de 2de en 3de alinea van art. 15 zouden worden 
vastgesteld als door het amendement wordt voorgesteld, 
zou er een hiaat kunnen zijn na afloop van een periode van 
10 jaar ten aanzien vlln de vaststelling van de minimum
grondhuurprijzen. Want wanneer dan de gege\'ens nog 
niet voldoende compleet zijn om tot wijziging van de mini
muruprijzen, als dat Doodig is, over te gaan en die toestand 
zou bv. nog een half jaar of een jaar duren, zouden er 
gedurende dat tijdvak van een half jaar of een jaar geen 
minimum-grondhuurprijzen zijn, want de vorige minima 
hebben 10 jaar geduurd en hebben na afloop van die 10 
jaar geen kracht meer. Men zou dus Of moeten wachten 
tot er nienwe gegevens zijn voor de vaststelling van nieuwe 
minima, maar dan is er, zooals ik zooven zeide, een hiaat, 
waardoor geen contracten gesloten zouden kunnen worden, 
omdat ~r geen minimum-grondhuurprijzen zijn of men zou 
op de oude gegevens opnieuw - maar dan weder voor een 
tijdvak van 10 jaar, want daarop hebben de grondhuurders 
recht - nieuwe minima moeten vaststellen. Maar dan is 

het niet uitgesloten, dat de nieuwc illlmmumprijzen feite. 
lijk verkeerd zijn, omdat er nog geen gegevens beschikbaar 
waren die, indien aanwezig, hetzij tot verlaging, hetzij tot 
verhooging van die minimumprijzen zouden moeten leiden, 
m. a. w. dit voert tot een nietverlan gd en cen zeker ook 
niet juist gevolg. 

De heer Bruineman is bij het voorbrengen van zijn 
mondelinge bezwaren begonnen met te wijzen op de naa 
zijn inzien onjuiste vaststelling van de minimum-gl'ondhuur
prijzen in 1925 in de Kabonongan-streek. Of dat juist of 
niet juist is geweest, de Regecring heeft ten slotte beslist, 
dat het wettelijk niet onjuist is. 

De heel' F l' U in: Dat kan de Regee1'ing niet beslissen. 

De heer A a y: Wie dan' 

De heer B l' U i n erna n: Dat. moet bij rechterlijk vonnis 
geschieden. 

De heer M a a s Ge est e ra n u s, directeur van Bin
nenlandsch Bestuur: De Regeering heeft beslist en wan
neer men zich tegen de beslissing had willen verzetten had 
men den weg van rechten kunnen volgen. De Regeering 
heeft over dit punt echter een nitvoerige correspondentie 
gevoerd en heeft gemeend te kwmen aantoonen, dat d~ 
ueslissing wel juist was. 

De heer B l' n i n erna n: De aantooning is achterwege 
gebleven. 

De heer ]vI a a s Ge e st era n u s, directeur van Bin
nenlandsch Bestuur: Dat is l'w meening, de Regeering is 
een andere mening toegedaan. 

De heer Bruineman heeft gezegd - wat ik zooeven reeds 
heb opgemerkt - dat de Regeering slechts twee redenen 
voor de voorgestelde wijziging heeft. Maar ik heb reeds 
opgemerkt, dat die twce redenen als voorbeelden zijn ge
noemd. De hoofdreden is - dat blijkt uit de eerste alinea 
van de Memorie van 'l'oeliehting - dat men zich precies 
moest houden aan den termijn van 10 jaar en dat daar geen 
dag bij of af kan. 

Overigens heeft de heer Bruineman zich vooral gericht 
tegen de koppeling van de belasting aan de minimum
gl'ondhuurprijzen. Ik heb daarop zooeven al uitvoerig ge
antwoord en meen, dat ik hiermede van den heer Bruineman 
kan afstappen. 

De heer Fruin heeft, onder aansluiting bij hetgeen de 
heer Bruineman heeft gesproken, gezegd, dat de wijze, 
waarop de minimum-grondhuurprijzen voor de Kabonon
gnnlandstreek zijn vastgesteld, in strijd is met geest en 
letter van de wet. Als ik den heer Fruin goed verstaan 
heb, heeft het geachte lid opgemerkt, dat nu de minimum
prijzen worden vastgesteld dool' den Gouverncur-Generaal. 
Manr, Mijnheer de Voorzitter, dat is toch niet juist, want 
in de eerste alinea van het oude artikel zooals het nu nog 
geldt staat: 
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"De huurprijs van sawahs mag ui et lager zijn dan heeft uitgemaakt van de besprekin gen tussehen de vcr

het , overeenkomstig door den Gouverneul'-Genel'aal te tegenwoordigers van de Regeering - de beide Gonver-
stE' llen regelen ....... ..... . .. enz.". 

De I'egelen worden dus dool' den GouverneUJ'·Ocnel'anl 
vastgesteld, maal' de minimum-grondhuul'prijzen dool' cen 
comm issie, da t blijkt zeel' duidelijk uit. de regelen tot uit
voering van deze ordonnantie. Dit is dus ('en vergissing 
~en heer ]ll'uin. 

De heel' };'ruin heeft zich vel'der gekeerd tegen het vel'
~d, dat naar zijn idee gelegd WOl'elt tnsschcn de belasting 
en de minimum-gronclhuul'pl'ij zen . Nogm aals, Mijnh eel' de 

nem's - met de viel' zelfbestuurdcrs, n.l. die van Solo, 
Man gkoe Negal'an, die van Djocja cn Pnkoe Alaman. 
Mocht dus blijken, dat wijzi ging van dit ontwel'p gewenseht 
of naodi g is, dau is het uiteraard noodzakelijk, dat een 
dergelijk eventueel te aanvaarden nieuw ontwerp opnieuw 
zal worden voorgelegd aan de viel' genoemde zelfbestuur
ders, 

Ik dank U, Mijnheel' de Voorzitt el', 

Vool'zitter, el' is ~een verband tussc hen de belasting en 'e De heel' B l' U i l\ e man: Mijnheer de Vool'zitter! In 
minimum-grondhUlu'prijzen, Dat zijn twee volkomen ver- de allereerste plaats wenscll ik een woord va n dank t e 
jselfil lënde zaken, dIe ni ets met elkaar te mak en hebben, spreken tot dezen geachten Regeeringsgemaehtigde. 
Om weel' ni et in herhaling vlln Illotiveering te vervallen, De geachte Regeeringsgemaehti gde heeft enkele punten 
moge llJ'k :v 'w ijzen nau r hetgeen ik in den aan vang heb na ar , oren gebracht en ik zal trachten deze punt voor 
gezcg{l bId I H 'I ' punt te e lan e en , et eerste punt gmg over let tI en-

De hee l' Koesoemo Oetoyo heeft gevraag'd, of Cl' ei geulijk jarig tijdvak, 

verschil hestaat tussc hen de wijze, waarop de rtlllllmum- De Regce ringsgemachtigde is aangevall en _ zou ik 
gl'ondhuut'prijzen voor de Gouve rnementslanden en di e, haast zeggen _ op de kwesti e van het tienjarig tijdvak 
vaarop de nllnimum-grondhuurprijzen voor de Vorstenlan- tel'\vijl dat door geen van de sprekers _ bij mijn weten ,_ 
len worden vastgesteld, te berde is gebracht, Hij zeide, dat zoo als, de toestand Op' 

Ik kan daarop dadelijk ontkennend antwoorden, Als ik het oogenblik is en zooals de tekst thans lnidt, men p ersé 
all es wat hier te berde is gebracht, geheel had kunnen voor- is gebonden aan de periode van tien jaar, Nu zou ik wil
zien, zou ik het besluit van de vaststelling van de minimum- len vragen of dat nu zoo vl'eesélijk erg is, waar toch de 
wrijzen in het Kabonon gangebied hebben kunnen overleg- geachte Regeeringsgemachti gde heeft gezegd, dat de Innd
ilfCn, waaruit uitvoeri g blijkt, welke gegevens er alzoo r ente en de minimum-grondhuurpl'ijzen niets met elkaar 
'erzameld worden en waaruit deu heer Koesoemo Oetoyo, te maken hebben, al stoelen zij wel op denzelfden wortel; 

die als oud-I'egent volkomen op de hoogte is van de wijze het zijn totaal van elkaar gescheiden dingen, Maal' dat 
van vaststelling van de grondhuul'prij zen in gouvel'nements- om de ticn jat'en gecn minimtun-grondhuurprijzcn zouden 
gebied, dan tevens had kunnen blijken, dllt daar geheel kunn en worden bepaald , heeft de geachte Regeeringsge
hetzelfde procédé wordt gevol gd, dat er een zelfde grond- ma chti gde niet gezegd , Oin evenwel tegemoet te kom en 
gedachte is, In bedoeld besluit vindt men uitvoeri ge ge- aan een mogelijk bestaand bezwaar, willen wij een wijzi
ge vens, di e de grootst mogelijke zekerheid geven zoowel ging in den tekst van het amendement voorstellen, 
laan den IuJandsehen verhum'del' als aan den Europeesehen [n de allereerste plaats zon ik wel willen zeggen, dat 
huurder', waardoor dus aan beide zijden de grootst moge- tegen den tekst van de Regeering, waarin het woord 
lijke billijkheid wordt betracht, Ik kan Cl' dan nog ('ven " tenminste" voorkomt, hez w:'HlI' bestaat. Dit brzw/;I<u' is 
op w ij z.en , dat beider belange n ZCCl' gocd kunn en samen· wcdcJ'Z ijdsch . In d e ('C I's te pla ats zou het kUil nNI voor
gU /;ll1 en kan dat h iel'mede bf'W \j ZC ll, dat in ue commissie, k omen , dat men van Inlands('h e 7. ijde zegt, ni ct hct risico 
die dest ijds jn het Kabonongangebied onderzoekin gen heeft te willen loop en, dat op ecni g moment een reactionaire 
gedaan, ook niet-ambtelijke h:den hebben gezeten en dat R egee l' jng zich zal vastkJampen aan' het woo l'cl " tenminste " 
dus va n weerszijden de stemmen gehoord zijn kunnen en dc gronc1huurprijzen niet zal willen heT'zicn, wa nneer 
worden. dat in het belang \'an de bC\'olkin g zou zij n . Me l1 zou van 

ll< heb den heer Sehmutzel' al eenige mal en geciteerd in ondcrn emel'szijde kunnen zegge·n, dat men op cen gege ven 
zijn opmerkingen, dat het naM' zijn in zien pra~ ti seh zon zijn moment de kans loopt een ethische Regeering te krij gen, 
om de vaststelling , ' an dc minimumprij zen t c Iwppelen aan die, wanneer de grondhuul'pt'ti zcn omlaag gaan, zich ook 
het economisch onder zoek dat oo k voorafgaat aan de nieuwe weer zou vastklampen aan het woord "t enminste" om een 
\'aststelling van de grond belast ing. De heel' Schmutzer verl aging van de gl'ondhul11"pl'\jzen tegen te gaan. In het 
meent cchtCI', dat het iets andcl's is, wannecl' mcn het woord woord ., tenminste" sclltlÎl t dus mijns inziens een groot 
belasti ng' in dc ol'donn nntic in troduceert en als ik hct goed element va n oniekerh eid, dat zoowel voordcclig als na
bepyepen heb, is de hee l' Seh111utzer daal' tegen, Ik heb deeli g kan zijn voor beide partij en, En toch is het ge
'.ooe\'on ('(' 11 mogclijl;;he id " an een andere rcdaetie aan ge- wenscht, dat men in deze anngelegenheid vasten grond 
geven en het zou niet uitgesloten zijn claat' no g' eens nader onder de voeten heeft, dat het element van speculatie zoo
ove r te praten~ veel mogelijk wordt uitgeschakeld en dat men gebonden 

] k mag cl'-=rte nog wel op wij zen, dat het ontwerp, is aan een vasten termijn, al wordt dan di e tcrmijn niet 
ooals het thans is ingediend bij den Volksraad, de basis op een dag nauwkeuri g bepaald, 

H andellngen. Zittingsjaar 1928- 19.29. v ...;; 
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Mijnheer tie Voorzitter! Ik kom thans terug op de ge

publiceerde correspondentie over het Vorstenlandsehe 
Grondhunn·eg·lement. Daarin heeft de directeur van Bin
nenlandsch Bestuur - dezelfde, die thans als Regeerings
gemachtigde yoor ons staat - ge,egd, dat de tekst van 
artikel 11 ruimer is dan die van artikel 15. dat de tekst van 
artikel 1.1 voldoende speling laat om nieuwe grondhnur
prij:len te bepalen) wanneer de commissies niet klaar 
mochten zijn met hun werkzaamheden op het tijdstip van 
invoering. 

De heer M a a s G e est era n u s) directeur van Bin
nenlandseh Bestuur: Dat heeft de directeur niet gezegd. 
Hij heeft alleen gezegd, dat de tekst van artikel 11 rui
mer was. 

De heel' B r u i 11 e man: Ik zou den geachten Regee
ringsgemachtigde in overweging willen geven om er ge
noegen mede te nem.en, dat het gedeelte in de twee.de alinea 
van het voorgestelde amendement, thans Inidende: 

.. De minimumprijzen worden telkens VOOr een tijd
vak van tien achtereenvolgende kalenderjaren vast
gesteld" 

wordt veranderd in: 
"De minimum-grondhnurprijzen worden telkens om 

de tien jaren vastgesteld". 
Men ontloopt dan de bezwaren, die kunl1l>" vastzitten 

. aan hec gllbruik van het woord "teriminste" enlleeft dan 
voldoende llpeling om, wanneer de commissies nog niet 
klaar mochten zijn, wijziging te brengen in de grondhuur
prijzen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb zooeven overleg ge
pleegd met mljn mede-onderteekenaren, die geen bezwaar 
tegen een dergelijke wijziging van het amendement hebben. 
Wij stellen dus voor, het begin van de tweede alinea als 
volgt te doen luiden: 

"De llünimum-gl'ondhuurprijzen worden telkens om 
de tien jaren vastgesteld, ............... enz.". 

De Voo r zit ter: Dus dau vervallen de woorden: 
"voor oon tijdvak van t ien a<,htereenvolgend'o kalender. 

jaren" . 

(BRUlNEMAN.) 
nantie zal men moeten trachten, deze zoo duidelijk moge 
lijk te doen luiden, zal men zoo weinig mogelijk verschil 
lende termen moeten gebruiken C11 zaken, die er niets med 
te maken hebben, er niet in opnemen. 

De Hegeeringsgemachtigde heeft nog gemeend, dat d 
bedoeling van het amendement WilS, eigenlijk twee of mee 
('omDli~sies in te stellen, die deze r.aak zouden moeten op 
nemen. Dat is niet de bedoeling. de betrokken commissie 
kunnen bij het ver?amelen der gegevens de?" vOOr beid 
doeleinden pasklaar maken. Men moet nagaan waar d 
sawahs liggen, tot welke klasse zij behooren e. d. en heef 
mèn dat bepaald, dan bepaalt men eenerzijds in verban 
met de marktwaarde de landl"ente en anderzijds in verban 
met }l:\,l'agraaf 23 van de uitvoeringsordonnantie, de mini 
ffimn-grondhuul'prijzen, daarbij in oogenschouw nemend 
wat de grond zou opbrengen in deelbouw volgens plaatse 
lijk gebruik. Dat is toch iets onders dan de marktwaard, 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft ""rder nog ge 
zegd dat er een zeker wantrouwen bestaat tegen het woor 
"belasting". Ik weet niet of het juist is om hier het woor 
,.wantrouwen" te gebruiken ten opzichte van de belastiue 
maar wanneer hier in het voorstel dit woord wordt g' 
bruikt, dan vraagt men toch, wat de bedoeling daarvan i. 
Reeft het geen bedoeling, dan is het beter het niet te gE 
bruiken. 

In het Gedelegee,·den.versla{!' is speciaal gevraagd, wa 
met "bij,ondere gevallen" is hedoeld en welke die bijzon 
dere gevallen zijn. Daarop heeft de Regeering twee g 
vallen opgenoemd. Nu hoor ik, dat die gevallen allee 
voorbeelden zijn en dat er ander'e gevallen mogelijk, te 
minste denkbaar, zijn. En dan vraag ik weer, wat de b · 
doeling is van de woorden "bijzondere gevallen". Wannee 
men een wet voor zich kl'ijg1; en daarin staat "bijzonder 
gevallen" en men vraagt, wat dit bijzondere gevallen zij 
en men krijgt een antwoord, waarvan men denkt, dat Iu: 
compleet is, terwijl het n.iet compleet is - misschien b 
staat de mogelijkheid tot een compleet antwoord niet -
dan schept toch de Regeering een element van onzekerhei 
en dat is toch zeer zeker ongewenseht. Riertegenove 
staat, dat, wordt het amendement aanvaard, die onzeke 
heid verdwijnt. 

De geachte Regeeringsgcmachtigde heeft ,'erder gezeg 
dat het voornaamste bezwaar der Regeering door h, 

Het amendement is gewijzigd in den zin als 
dool' den eersten onderteekenaal' is aangegeYen. 

zooeve~ amendement niet tot een oplossing is s'ebrltcht, 11.1. cl 

De heer Brnineman: Mijnheer de Voorzitter I 11;: 
heb verder met genoegen van den geachten Regeeringsge
machtigde gehoord, dat er geen verband bestaat tnssehen 
de belasting en de minimum-grondhuul~prijzen . Maar ik 
Vhld het dan toch wel vreemd, dat het woord "belasting", 
dat er niets mede te maken heeft, toeb in deze ontwerp
ordonnantie is opgenomen. Ik kan er zeer zeker mede 
accoord gaan dat men tracht in verband met de practijk 
de ordonnantie zoo vlot mogel~ik nit te leggen. Maar wan
neer men eenmaal bezig is met het maken van een ordon-

'kwestie van de ijzel'vaste periode. Ik meen echter, dat 0 

het oogenblik door de wij,iging van den tel,st van h 
amendement die kwestie wel tot een oplossing is geb1'ncl 
en ik hoop, dat het amendem.ent voor de Regeering aal 
vaaT'dbaar is. 

Ovcdgens heb ik nog hooren zeggen, dat alleen in zeE 
bijzondere gevallen gebruik zal worden gemar.kt ,"an de' 
bepaling. Maar, Mijnheer de Voorzitter, als men niet wee 
welke die bij,ondere gevallen zijn, is de :(actor van onz 
kerheid niet uitgeschakeld en heeft men dus weinig aa 
"bijzondere" dan wel "zeel' bijzondere" gevaJlen. 

Waar evenwel de geachte Regeeringsgemaehtigde 00 
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zelf ecn tekstwijziging naar vo ren heert gebral,~ht, die ik 
echt.er nog niet in de gelegenheid ben geweest te overwe
.gen, zou ik hem willen ujtoodigen nog eens zijn gedachten 
.avel' de kwestie te laten gaan en de zaak eventueel eerst 
met cle Zelfbest.uurders te bespreken om in een volgende 
vergadering tot een definitieve oplossing te geraken. Op 
het oogenblik lijkt dat uitgesloten. In ieder geval, als de 
geacllte Regeeringsgemach tigde, zooals hij gezêgd heeft, 
·de ZeUbestuurders moet raadplegen, kan hij thans in deze 
'ook geen dp.finitief antwoord geven. 

(FRUIN, KOESOEMO OETOYO, SCHMUTZER.) 
nooit worden vastgekoppeld aan gegevens, die misschien 
nooit zullen worden gebruikt, omdat het niet vast.staat, dat 
juist die gegevens clen grondslag zullen vormen voor de 
regelen, die de Gouverneur-Generaal zal of kan stellen . 

Ik geloof daarom, dat het duidelijk is, dat de bepaling 
in alinea 3, zooals die op het oogenblik luidt, uit een wet
gevend oogpunt niet toelaatbaar is. Ik zal het hierbij 
laten, om het debat niet te lang te rekken. 

Ik dauk U, Mijnheer de Voorzitter. 

Mijnheer de Voorzitter! Ten slotte hoop ik met het aan- De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0 : Mijnhee r de Voor-
gevoerde de bezwaren tegen het amendement te hebben""'.e!!',!!'·I! Het antwoord van den geachten Regeeringsgemach-
lmnnen wegnemen. tigcle is mij eigenlijk niet dnidelijk . Bij de beantwoording 

Ik dank U, Mijnheer cle Voorzittel·. van mijn vraag heeft de geachte Regeeringsgemachtigde 

De Voo r zit te r : Wij kunnen in de richting gaau, 
di e de g'eachtc vorige spreker heeft aangeduid, maar het 
is beter. dat wij het debat thans verder zoover mogelijk 
uitputten. Daarom zou ik den heer Fruin h(\t woord wil
l en geven. 

De heer P r u in: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal mij 
bij de beantwoording van den geachten Rcgeeringsgemaeh
t ige bepalen tot het eene punt, dat door mij naar voren is 
gebracht, hoewel de rede van deu geachten Regeeringsge
machtigde nog wel andere aanknoopingspunten voor mij 
zou geven. 

Het wil mij voorkomen, dat ik niet voldoende dnidelijk 
ben geweest in mijn rede in eersten termijn, want. ik heb 
€igenlijk op dit eene punt geen afdoend antwoord gekre
gen. Mijn bezwaar is, dat, uit een wetgevend oogpunt be
zien, volgens de eel'ste alinea de huurprijzen van de sawahs 
niet lager mogen zijn dan een, overeenkomsti·g door den 
Gouverneur-Generaal te stellen regelen, te bepalen mini
mmn. Als ik gezegd heb, dat de Gouverneur-Generaal dat 
minimum bepaalt, dan heb ik mij misschien, a.ls ik het zoo 
noemen mag, wat gecomprimeerd uitgedrukt. 

~Iijnheer de Voorzitter, ik gun dezen Regeeringsgemaeh
tigde gaarne het succes, dat hij mij in deze op de vingers 
heeft kunnen tikken, maar daarmede zijn tenslotte - want 
dit is slechts een bijzaak en geen hoofdzaak _ mijn be
zwaren allerminst uit den weg gernimd. Als ik ze nog eens 
lllag herhalen, wederom gecomprimeerd uitgedrukt, komen 
ze hierop neer. Volgens al. 1 is de Gouvernem-Generaal 
volkomen vrij in de wijze, waarop hij de minimum-huur
pl'ij:t.en wit laten vaststellen . Hij kan dat gronden op welk 
beginsel 11 ij maal' wil. Hij kan het gronden op de gegevens, 
die teil grondslag liggen aan de landrente en op alle moge
lijke andere gegevens, bv. die betreffende de huurwaarde, 
de verkoopwaarde, als er van een verkoopwaarde gespro
ken kan worden. Hij kan den grond classifice€;ren en daar
\"001' vaste bedragen aannemen. De Gouverneur-Generaal 
is daarin volkomen vrij . 

Welnu, Mijnheer de Voorzitter, erkent de geachte Re
gccl.'ingsgemachtigde dat mct mij, dan mag de minimum
gronc1huul' in deze ordonnantie ten aanzien van den tijd 

verwezen naar de vaststelling van de minimum-grondhuur
prijzen in cle Kabonangan-Iandstreek. Volgens den geach
ten Regeeringsgemachtigde zou die vaststelling op precies 
dezelfde wijze hebben plaats gehad als in de Gouverne
mentslanden . 

Nu meen ik zeker te weten, dat in de GouYcrnements
landen de nett;;:;)pbrCllgst in deelbouw wel ab element in 
ruïiiffiel'king wordt- genomen door de commissie, maar zij 
vormt geën grondslag voor de vaststelling van de minimunl

grondhuurprijzen",terwij,!,. als ik. ie Memorj~ . an Antwoora 
goed begrepen heb het Vorstenlandsche Grondhuurregle
ment pertinent voorschri;)îf,"aat die neho-opprengst in deel
bouw aen grondslag vormt :VQOt" de grondhuurpJ:ijzen. 

G'af,·llf zou?k an den ~.achten\ Rege:J;.in:y~clt~d 
hierom'trlnt nadere inllchtiil'gen vememe' ~ 

Wat het amendement van den heer Bruineman c.s. be
treft, tot mijn spijt kan ik daaraan mijn stem niet geven. 
In de eerste plaats, omdat daarin wordt voorg·eschreven, 
dat de vaststelling van de minimum-grondhuurprijzen in 
elk geval eeus in de 10 jaar zal moeten plaats hebben, ter
wijl de geachte Regeeringsgemachtigde zooeveu reeds naar 
voren heeft gebracht, dat wijziging van de minimum
grondhuurprijzen wel eens binnen de 10 jaar noodig kan 
zijn. 

De heer B r n i n erna u: Heeft de geachte Regeerings
gemachtigde dat gezegd, Mijnheer · de Voorzitter 1 

De Voo r zit ter : Dat zal wel blijken, wanneer de 
geachte Regeeringsgemachtigde den heer Koesoemo Oetoyo 
beantwoordt. 

De heer Koe S 0 e m 0 0 e toy 0: In de tweede plaats 
heb ik bezwaar tcgen het amendement, omdat de Regee
l'lng op het oogenblik nog niet in de gelegenheid is geweest, 
terzake overleg te plegen met de zelfbestuurders in de 
Vorsten landen, terwijl bij de vaststelling van de thans door 
de Regeering voorgestelde wijziging dat overleg wel heeft 
plaats gehad. . 

De heer Sc h m u t ze r: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou een k leine opmerking willen maken over een punt, dat 
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Wrijziging V orstenlandsche Grondhuurreglement. 

(SCHMUTZER, DIRECTEUR VAN B. B.) 
de Regeeringsgemachtigde naar voren heeft gebracht en 
dat ik in eersten termijn niet heb aangeroerd. De Regee. 
ringsgemachtigde heeft tegeuover den heer l~l"lun opge
merkt, dat wanneer de beslissing van den resident van 22 
October 1925 inzake de bepaling van den termijn, waar
over de grondhuurprijzen in de Kabonangan zouden gel. 
den, niet juist zou zijn geweest, de betrokkenen zich bij die 
beslissing niet zouden hebben neergelegd, doch vanzelf 
zouden hebben geopponeerd. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat die voorstelling 
van zaken niet geheel juist is. De betrokkenen hebben zich 
bij de beslissing van den resident neergelegd - ik weet 
dit uit de beste bron, omdat ik zelf tot de betrokkenen 
behoorde - omdat zij vreesden, dat anders de beschikking 
over den grond voor den aanplant van riet, waarop z:i.j 
wachtende waren, nog weer voor onbepaalden tijd zou 
worden uitgesteld en op dat oogenblik reeds zeer aanzien
lijke bedragen voor de bevloeiing van die gronden waren 
lutgegeven. Het is dus niet anders geweest dan een buk· 
ken voor de overmaeht, dat de betrokkenen zich bij de be
slissing van den resident hebben neergelegd. 

In de tweede plaats ben ik den geachten Regeeringsge
machtigde dankbaar voor de uiteenzetting, die hij heeft 
gegeven betreffende den tekst van de derde alinea van 
art. 15 van ' het Vorstenlandsche Grondhullrreglement, 
waarbij hij er de aandacht op heei'! gevestigd, dat het niet 
in de bedoeling der Regeering heeft gelegen op eenigerlei 
wijze verband te leggen tussehen belasting en minimum
grondhuur. 

Dat vermoedde ik ook niet, Mijnheer de Voorzitter. 
Mijn bezwaren berustten ook niet op wantrouwen tegen 
den tekst van deze alinea, maar ik achtte het, met den 
heer Fruin, uit een oogpunt van zuivere wetgeving mindel' 
gewenseht, dat het element van de belasting in deze alinea 
werd binnengevoerd. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer M a a s G e est era n u s, directeur van Bin
nenlandsch Bestuur: Mijnheer de Voorzitter! Nieuwe 
gezichtspunten zijn hier eigenlijk niet ontwikkeld, maar het 
is misschien juist, om - zooais U· zooeven opmerkte, 1\fijn
heer de Voorzitter - de debatten zoo diepgaand mogelijk 
te maken en het is daarom, dat ik met een enkel woord 
110g even de sprekers beantwoord. 

Mijnheer de Voorzitter! De heer Bruineman heeft ge
vraagd, of het nu wel zoo erg is, dat men precies gebonden 
is aan dat 10-jarig tijdvak. Ik dacht, dat ik VI'ij duidelijk 
had doen uitkomen, dat uit het precies gebonden zijn aan 
dat tijdvak van 10 jaren twee verkeerde gevolgen kunnen 
voortvloeien in verband met het ontstaan van een hiaat, 
indien er na afloop van zeker ti enjarig tijdvak gecn nieuwe 
minimum-gl'ondhuurprijzen zijn vastgesteld. In de eerste 
plaats dat mogelijk het slniten van nieuwe grondhuureon
tl'acten bezwaar ontmoet, omdat de minimumprijzen niet 
bestaan, of - in de tweede plaats - dat men de nieuwe 
minima van de grondhuurprijzen vaststelt op de basis van 

(DIRECTEUR VAN B. B.) 
de oude onderzoekingen op dit punt en achteraf dan wel' 
eens zou kunnen blijken, dat de uir.komsten daarvan in het 
geheel niet meer met de werkelijkheid overeenstemden. 
Dat zou dus ten nadeele van den huurder, dan wel ten 
nadeele van den verhuurder kunnen strekken. 

Mij nheer de Voorzitter! De heer Brnineman heeft zich 
vooral nog eens gekeerd tegen het woord "tenminste", dat 
in de tweede alinea van het voorgestelde art. 15 is gebezigd .. 
Dat woord vormt volgens dat geachte lid een bezwaar ...... 

De heer B r u i n e man: Het "kan" een bezwaal"" 
vormen. 

De heel' ]v! a a s G e est e I' a n u S, directûul' van Bin-· 
nenlandsch Bestuur: ......... omdat het een eIerneut van 
onzekerheid geeft. Er is daardoor volgens dit geachte lid 
risico voor den lnlandsche grondverhuurder, doch er is 
evenzeer in deze risieo voor den grondhuurder. Nu komt 
het mij toch vrij duidelijk voor, dat het risico voor den 
Inlandsehen grondverhuurder in deze eigenlijk niet be
staat, want het doel van het vaststellen van de minimum
prijzen van de grondhuren is juist aan de grondverhuur
ders te verzekeren een zoo hoog mogelijke grondhuur. 

Als regel zunen de nieuwe onderzoekingen op dit gebied 
er toch toe leiden - tenzij natuurlijk de belasting gelijk 
blijft - dat het minimum iets wordt verhoogd. Men kan 
nl. verwachten in verband Dlet een verbeterde irrigatie, 
en met een verhooging van de gemiddelde prijzen, dat el' 
in het niveau van de belasting veelal een zekere stijging 
plaats vindt en dan zullen ook de minimum-grondllllUrprij
zen als regel iets naar boven gaan . 

De heer B r u i n e man: Nu legt U toch zelf een ver
band tusschen de belasting en den minimum-grondhuur
prijs. 

De heer M a a s Ge est era nu s, direeteur van Bin
nenlandsch Bestuur: Mijnheer de Voorzitter! Wanneer 
de heer Brninéman mijn bedoeling niet wil begrijpen, is 
het erg moeilijk hierover met hem te spreken. Ik heb ntl 
al zoo dikwijls gezegd, dat wanneer in dit verband het 
woord belasting wordt gebezigd, dit zuiver en alleen ge
schiedt, om de zaak zoo kort mogelijk aan te duiden. 

De heer Fr n in: Om te comprimeeren, dus! 

De heer M a a s Ge est era n u s, directeur van Bi11-
nenlandseh Bestuur: J nderdaad ! 

De heer B r u i u e man: Ik geloof niet, dat het hier is 
een kwestie van onwil om U te begrijpen. 

De Voo r zit ter: Laat de heer Bruineman nu even 
wachten j de Regecringsgemachtigde is thans nog aan het 
woord. 
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VAN B. B.) If . 
heel' ~1 a a s G e est era n u s, dlreetem van Bin

Besmï"': I Mijnheer de Voorzitter! Ik heb 
herhaalde ~, gezegd, dat het opnieuw vaststellen 

de grondbelasting hier eigenlijk het culminati epunt is 
de onderzoekingen, uit die vaststelling blijkt dat de 
moeite verzamelde gegC\"E'nS volkomen bijeen en- in 

IpE"f"ct<m staat zijn . 

Da t er voor den particulieren grondhuurder eenig risico 
zijn is een argument, dat mij toch ook niet gerecht

Iijkt, want al zou inderdaad dat tienjarig tijdvak 
eens met 5 of 10 jaar, of desnoods met meel' jaren wor
verlengd, dan zou daarmede voor den ondernemer toch 

worden een nog grootere vastheid ten aanzien 
n het voortbestaan der toestanden, waarop bij zich 

grooter dan hij die op het oogenblik reeds heeft, 
vastheid, die hem in het bedrijfsleven zeel' tel' harte 

t en die zeker niet minder zou worden, wanneer de ter
aldus verlengd zou worden. Dat wil niet zeggen, dat 

et g'ebeuren znl, want de Hegeering meent, dat het naar 
brengen van die mogelijkheid onjuist is, maar ('1' 

kt toch wel, dat el' voor dcn grondhuurder zelf dool' die 
geen risico ontstaat. 

heeft de heer Bl'uilleman verwezen naar een noot 
brief, die van den directeur van B. B. over deze 

la:ll1i~eleg,mll e i,cl is uitgegaan. Daarin heeft/inderdaad ge
I .'·'UU, dat de uitdrukking, die gebezigd wordt in artikel 11 

de ordonnantie, iets ruimer is dan de uitdrukking, die 
artikel 15 wordt vermeld. Ik wil de 

van artikel 11 tot inlichting van het College 
voorleien. Zij luidt: 

"Voor bet genot van den grond betaalt de land
bouwondernemer jaarlijks : 

(I.. ingeval de grond afwisselend bij hem in gebruik 
is, eene, aan herziening telkens om de tien jaar 
onderworpen, vergoeding per bouw, welke wordt 
vastgesteld overeenkomstig de regelen dool' den 
Gouvcrneur-Generaal, ingevolge het voorgeschrc
vene in artikel 15, voor de bepaling van minimum-
huurprijzen te stellen .......... .... . enz.". 

Dit artikel 11 heeft betrekking op de vergoeding, voor 
gebruik van de Z.g. convel'Rie-gronden door den onder

InemLer te betalen aan het zelibestuur, dus op een andere 
Het zou inderdaad ,juister geiveest zijn, wanneer 

overal dezelfde termen gebezigd had, dat moge dade
erkend worden, maar hetgeen de directeur van B. B. 

lill,de,rtilid gezegd heeft, n.1. dat de uitdrukking in artikel 11 
ruimer is dan die van artikel 15, is ongetwijfeld juist. 
zal moeten toegcven, dat de forIDuleer'ing "telkens om 

tien jaren" iets ruimer is dan "telkens voor een tijdvak 
10 achtereenvolgende kalenderjaren". 

volkomen zekerheid, dat de periode langer lllag zijn dan 
10 jaar, verkrijgt men dool' die redactie niet. 

Nu zou de heer Bruineman kunnen zeggen: laat men die 
uitdrukking in artikel 11 dan ook veranderen. Maar dat 
zou geen effect geven, want voor alle conversiegronden 
zijn de beschikkingen afgedaan loopend over een groot 
aantal jaren, uI. voor 50 jaar, en een verandering in den 
tekst van,.dç cgnversiebesehil,kingen, Ele gebaseer zIJn op 
arti 'e 11, zou niet anders Kunnen gesc e en dan met in-

alle gl'o"'ndhulll' ers, van aUe ondernemingen 
dus, dat zou wel lastig zijn . Het zoy'};,k de vraag zijn, 
of--h (Ireet practisch nut zou hebben. et is intusschen 
niet mogelijk, dat zich bij gelegenheid een geval zal voor
doen, waarbij ook over de uitdrukking in artikel 11 strijd 
zal ontstaan. Hoe de oplossing dan zal moeten zijn, kan ik 
nu niet aangeven, en deze zaak is ook niet aan de orde. 
De uitdrukking van artikel 11 l<an de RegeerÏ1)g echter 
niet aanvaarden, omdat Zij wel inziet, dat daarmede nog 
niet gegeven wordt, wat in deze bereikt moet worden. 

In zijn r ede in tweeden tel'mijn heeft de heer Brnineman 
zich nogmaals gekeerd tegen rle invoeging van het woord 
"belasting" en hij heeft daarbij gezegd, dat zijn haren er 
eigenlijk wel van te berge moesten rijzen. Ik herhnal voor 
de zooveelste maal, dat de bedoeling slechts is geweest, 
Zjjjjj"jóPo kort en zoo duidelijk mogelijk uit te drukken. 

"bijzondere gevallen", waarvan alinea (3) spreekt, 
volgens den heel' Bruineman ook een element van on-

l<ege,erlng - zoo zei het geachte lid - heeft twee 
genoemd en nu blijkt in eens, dat el' ook nog een 

derde geval is; wat verstaat men dan onder "bijzonder"? 

In de nadere toelichting. die de Regeel'Ïng sllhtiitelijk 
g!geven heeft, is al gezesd, dit! Z" de ~'ant ' e k;w...We!!, 
dat werkeliikaUeen zeel' biizondere eva llen aanleiding 
zunêii"'künllen geven tot de toepassing van aline!\ (I!) en 
wanneer ik nu zooeven een derde geval genoemd beb, deee] 
ik dat uitsluitend, om aan te cluiden - niet dat het zich 
op het oogenblik in de pl'actijk heeft voorgedaan _ dat 

men zich nog wcl meerdere g;"aJ~e7 dan de twee als voor
beeld genoemde, kan indenken. 

De heel' Frllin heeft vork aar , dat, aangezien het op 
het oogenblik nog geldende artikel, alinea (1), den Gou
verneur-Generaal volkomen vrijheid geeft in de vaststel
ling van de regelen VOOl' de bepaling van de minimum
gronclhuul'prijzeu, erkend moet worden, dat de vaststelling 
van die minimumprijzen in de ordonnantie niet gekoppeld 
mag worden aan bepaalde gegevens. Mijnheer de Voorzit
tCl', uit de regelen tot uitvoering vun deze ordonnantie, 
alin ea !l3, blijkt, dat de wijze, waarop die minimumpdjzen 
zullen worden berekend, niet andel's is dan de Regeering 
op het oogenblik bedoelt met de l'edactie, in alinea (3) van 

In het laatste geva l kan el' inderdaad geen dag bij of af, het ontwerp gegeven. 
bij de uitdrukking "telkens om de tien jaren" zou 

kunnen zeggen, dat het wel kan. Maar, al is dus De heer Fr u i 11: De GouYerneur-Genel'nal is toch vol-
I gE"egd , dat de uitdrukking in artikel 11 iets l'ujmer is, dat kom en vrij, die regelen direct weel' zoodanig te veranderen, 

nog niet zeggen, dat zij aanbevelenswaanlig is , want als hij het zelf wig 
Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929. 
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De heel' M a a s G e est e l' a n u s, directeur van Bin

nenlandsch Bestuur: Als de heel' Fruin nu ziet uit het 
besluit, waarin deze regelen tot uitvoering ' worden ge
bracht, dat de bedocling der Regeering is, dit op deze 
manier te doen en dat er geen andere bedoeling bestaat 
kan er toch niets op tegen zijn diezelfde bedoeling in de 
ordonnantie tot uiting te brengen j De heer Fmin schudt 
wel "neen", maal' de opvatting van de Regcering is dat 
daar niets geen bezwaar tegen is. Ook ik kan er inderdaad 
geen bezwaar in zien, de practijk, die nu al jarenlang in 
Gouvernementsgebied gevolgd wordt, op dezelfde manier 
voort te zetten in de Vorstenlanden. 

De heer Fr u in: Men kan dat ni et doen, als men den 
Gomerneur-Generaal niet bindt. Zoolang de Gouverneur
Generaal volkomen vrij is, kan men toch op een eventueel 
beslnit van den Gouverneur-Generaal geen regeling bij 
ordonnantie baseeren. 

De heer M a a s Ge est e l' a n u s, directeur van Bin
nenlandsch Bestuur : Ik kan niet anders zeggen, dan dat 
de Regeering er niet het minste bezwaar in ziet, deze be
perking van zichzelf te aanvaarden. 

De Voo l' zit ter : Ik kan niet inzien, waarom de wet
gever hier niet zelf een uitzondering zou kunnen maken. 

JD:-'heer M a a s G e est e l' a n u s, directeur van Bin-
4n,;;;:~dsch Bestuur: De heer Koesoemo Oetoyo heeft op

gemerkt, dat mijn antwoord hem niet duidelijk was, om
dat hij verwezen werd naar het besluit voor de Kabonan
ganstreek. 

Volgens het geachte lid zou de basis van het vaststellen 
van de minimum-prijzen in Gouvernementsgehied anders 
zijn voor de Vorstenlanden. De netto-opbrengst van sawahs 
zou in het Gouvernementsgebied geen basis zijn. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 c toy 0 : Dat heb ik niet 
gezegd. 

De heer 1\'1 a a s G e est era n u SJ directeur van Bin· 
nenlandsch Bestuur: De netto-opbrengst van sawahs in 
beide gebieden, baseert zich ook op diezelfde onderzoekin
gen, die van vroeger en aanvankelijk alleen dienden voor 
de vaststelling van de landrente. Het is bekend, dat het 
nieuwe grondhuurreglemellt in gouvernementsgebied nog 
niet zoo heel oud is en als ik mij nict vergis in 1916 of 1917 
is voorbereid. Voordien best.onden de onderzoekingen 
voor de landrente al lang en die dienden dan ook voor de 
bepaling van de netto-opbrengst van de sawahs voor welk 
doel dan ook. Deze zelfde onderzoekingen dienen nu 
eveneens voor de vaststeÎlin" van äê"'!nmimum-gronclhuur

zou er verscMi van UItdrukking zijn in de 
OT 'hè lVernementsgebied en in aie voor 

cl ~~;,r,;;;;"';:";e;;'n ~~, is de bedoelin!l:,jer Regeering 
g en andere gewe an a een volkomen gelijke grend
gt;d 01'( 1;1I~. I?if was de strekking van 
antwoord, in eersten termijn, :àiijnhecl' de Voorzitter. 

(DIRECTEUR VAN B. B., VOORZITTER.) 
De heel' Koesoemo Oetoyo heeft er terecht op gewezen, 

dat wijziging in het ontwerp aanleiding zou kunnen geven 
tot een hernieuwd overleg met de zelfbestuurders, een op
merking, die ik trouwens ook reeds in eersten termijn had 
gemaakt. 

De heel' Schmutzer heeft nog de opmerking gemaakt, 
dat de ondernemers in de Kabonongan-streek zich eigen
lijk uit nooddwang hebben neergelegd bij de beslissing die 
destijds is genomen. Mijn bedoeling was slechts om te 
zeggen, dat de belanghebbenden in een dergelijk geval 
hadden kunnen protesteeren of den weg van rechte hadden 
kunnen volgen. Om welke reden dit niet is gebeurd daarin 
kan ik mij niet begevcn. 

Ik dank U, Mijn!Jee)' de Voorzitter. 

Dc heer Sc h m n t zeI': Omdat het in dit geval zeel' 
onverstandig zou zijn geweest van de ondernemers. 

De Voo l' zit ter : Wij zonden thans eigenlijk moete 
overgaan tot de behandeling van het amendement en de 
stemming daarover. Ik vraag mij echter af, of de zaa 
op dit moment hiervoor rijp is. Deze zaak betreft ee 
cigenaardige en moeilijke materie en het is misschien op 
dit moment niet goed mogelijk een standpunt te bepalen. 
Bovendien is dit amendement op een gewichtig punt in 
tusschen weer gewijzigd en zijn de zelfbestuurders over he 
amendement van regeeringswege nog niet geraadpleegd. 
Ook is een andere redactie van het ontwerp van regeerings
wege als niet onmogelijk voorgesteld, zoodat el' misschie 
ecn zekere modus vivendi gevonden zou kunnen wo'tden 

Ik zou daarom de vraag aan den Regeeringsgemachtigd 
en de vergadering willen voorleggen, of het misschien nie 
beter is, de verdere behandeling van dit onderwerp uit t 
stellen, niet bepaaldelijk reeds tot de volgende vergadel'ing 
maal' tot een daarvoor geschikt moment. 

Gaat de Regeeringsgemachtigde daarmede accoord 1 

De heer M a a s G e est era n u s, directeur van Bin 
nenlandsch Bestuur: Ja, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' zit ter: Dan is daartoe Lesloten ~" Zijl 

voorts eenige spoedordonnanties binllengekO~ ~nder 
werpen 99, 101, 102, 103 en 105. Ik Rtel mij voor 
dat het College van Gedelegeel'den el' geen prijs op stel 
geLruik te maken van de bevoegdheid om aan den Gou 
vCl'neur-Geeraal verlenging te vragen van den daarin vast 
gestelden termijn (jo. art. 83 1. S.). Zoo de vergaderin 
dit niet wenscht, kunnen deze ordonnanties straks in d 
commissies worden behandeld. 

Daartoe wordt besloten. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die tel 
inzage hebben gelegen, wordcn goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 10.24 uur voormidda 
gesloten. 
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Ingekomen stukken. - uitreiking van het officieele bewijs de,' Kon. onderscheiding, verleend aan de heeren De Hoog 

en Soejollo . - Wijziging en aanvulling van het B. W. enz. 

20ste VERGADERING. 
(VOORZITTER. ) 
Loemadjung en tot aanstelling van het personeel ten 
behoeve van dat kantoor. 

Ver g a d c r j n g van Don der dag 20 D ec. 1928. 4. Als voren van 10 December 1928 No. 32 houdende in
stelling van een commissie tel' bestuc1ecl'ing van het 
vraagstuk van de beperking van den Zondagsarbeid in 
Nederlandsch-Indische havens en houdende benoeming 
van de leden dier commissie. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Uitreiking van het officieele beo 
wijs del' Kon. onderscheiding, verleend aan de heeren De 
Hoog en Soejono. - Wijziging en aanvulling van het 

5. A Is voren van 10 December 1928 No. 33 hondende ont
heffing van Mr. B. van Drunen Littel van het secreta
riaat "au de l\fedebestl1urscommissie. 

B. W. enz., (Ond. 87). - Uitbreiding t aak en be"ocgd
heden der pro,'. Oost-Java (Ond. 101 ) . - Bekrachtiging 
leeningsbesluit van den gemeenteraad van Semarang (Ond. 
102) . - Muntznivering in Timor (Ond. 103). - Wiizi
ging van de Vorstenlandsche motorrijtuigenbelasting en 
van de Vorstenlandsche voertuigenbelasti11g (O nd . 101» . 7. 
- Aanvulling van de Provinc ie~ en van de Regcntschaps
ordonna ntie (Ond. 106) . - Overdracht aan prov. Oost
J ava van verkoop en distributie van het zout (Ond. UH) . _ 8. 
Aanvulling van de instellingsordonnanties yoor 'Vcst- en 
Oost-J ,.va (Ond. 94 ) . - Verzoekschriften. - AflIwulling 
van de lIIulo-subsidie-ordonnantie (Ond . 86). 

6. Als vorcn van II December 1928 No. 34 tot verleening 
"all een buitenlandseh ,"crIo! aan J. Hardemun, direc
teur van Ond<'l'wijs en E üredienst, met ingang van 
6 Mei 1929. 
,\Is vO "en van 11 Dccember 1928 No . 35 hcrndende 
nadere ,,'ijziging en aanvulling vnn de herziene B. B. L . 
1925/1928. 
Als voren van 13 December 1928 No. 3 houdende wijzi
ging van het Lesluit va n 21 Juli 1928 No. 1, met dien 
verstande, dat in stede van J. Steenstra als plaats"er
Yangel' "an het lid dCI' PCl'manente Al'beids~ommissie 

G. Nieuwellhuys zal optreden J. J. Priebee. 

Voo r zit ter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

rrcgcnwQol'clig. met den Voorzitter, 16 leden, t e weten 
de beeren: 

Ali 1I10esa, Blaauw, Bruineman, DjaJadiningrat, Dwidjo
sewojo, De Hoog, Kan, Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, 
Mandagie, Moelia, Roep, Schmutzer, Soejono en Sockawati. 

Regceringsgemachtigden de hecl'cn: Staal'gaul'c1, Hal'dc
man en Van den Dussche. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! Ik open deze ver-
gadering. 

De Secreta r is deelt mede. dat zijn ingekomen: 

D e vol gende Rcgecl'ingsbl'icycn en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouvernenr-Generaal van 15 

en 16 December 1928 Nos. 6 en Ix ter aanbieding van : 
G., een ontwerp-ordonnantie houdende wijziging en aan

vulling van de ordonnantie op de vennootschapsbe
lasting 1925 (Ond. 107) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie houd ende aanvulling van 
de Provincie-ordonnantie en van de Hegcntschups·· 
ordonnantie (O nd. 106). 

Deze stukken worden gedrukt. 

2. B. G. S. van 12 December 1928 No. 2581fII houdende 
de mededceling, dat de heer Prof. 1\1r. A. S. Oppcnheim 
op 10 December 1928 ontslag heeft genomcn als lid vnn 
den Volksraad. 

3. Beslnit van den Gouverneur-Generaal van 8 December 
1928 No. 2 tot instelling van een Landskas 40 klasse te 

De stukken genoemd sub 2 t jm 8 worden ter 
inzage gelegd t el' secretarie van den Volksraad . 

De Voo r zit ter: Mij ne Heeren I Ik behoef U wel 
niet in herinnering te brengen de instemming in en bniten 
den Volksraad, waarmede indertijd het bericht ontvangen 
werd van de toekenning eener Koninklijke onderscheiding 
aan de heeren Zuyderhoff, Soejono en De Hoog. 

Aan mij is thans cle eer en hct genoegen, het officieele 
bewijs van deze onderscheiding aan de heeren De Hoog en 
Soejono die hier aanwezig zijn, bij deze uit te r eiken. 

D e heeren De Hoog en Soejono nemen het officieele 
bewijs van de hun verleende Koninklijke onderstheiding 
uit handen nm den \rool'zittc l' in ol1t\'angst. 

De Voo r z it ter : A a n d eo r d e i s d e b e h a n
d e li n g van d e o n t w e r p - 0 r don n a n tic, h 0 u
dende ee ni ge wijzigingen in h e t Burger
I ii k Wet boe ken het \V e t bo c k Vil n St r n f
r ec ht in verband m et d e invoerin g del' 
kin d e r wet g e v i n gen hou den cl e ee n a a n
v u 1\ i Il g Y a n d e r e g I e m e 11 t e n 0 p h e t h 0 u
den der regist e r s van d e n bur ge rlijk e n 
sta nd voor d e Europ ea n e n en voor d e 
O hin eeze n (Ond. 87 ). 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslagingen 
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r z it ter: A a n deo r dei s d e b e h n n
deling van twee ontwerp-ordonnanties, 
onderscheidenlijk strekkende: 
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(VOORZITTER, DWIDJOSEWOJO.) 
a. tot regeling van de verhouding tus

schen het Land en de Provincie Oost
J a v a i n zak ede n I a n d b 0 u wvo 0 l' I i c h
tingsdienst; 

b. tot a a n v u II i n g, i n ver ban d Dl e t dei n
stelling van d e Provincie Oost-Java, 
van de regelen betreffende de bepe~ 
kingen van het beschikkingsrecht over 
niet in artikel 1 del' Indische Mijnwet 
gen 0 e m d ede lf s tof fen, wel k e voo r k o
men in tot het vrij Landsdom e in b ehoo
ren d e g l' 0 n den, Dl e t het oog 0 p d e b e
s c her min g van 's L a n d s bos s c hen (0 n d. 
101) . 

De heer D w i d jo s ew 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Al is een der voor dit onderwerp aangewezen Regeerings
gemachtigden hier niet aanwezig, toch zou ik een opmer
king willen maken, zij het op een zeer ondergeschikt ptmt, 
een opmerking n.l. de redactie van artikel 1 der ontwerp
ordonnantie betreffend. Daarin wordt gesproken van "in 
de provincie West- of Oost-Java ". Moet daar nict staan : 
lIin de provincie West- of Oost-Java 1" 

De Voo l' zit tel': De tekst der ordonnanties wordt, 
vóór de openbare behandeling, tel' secretarie van den Volks
raad nagegaan en men is over hetgeen U opmerkt, niet 
gevallen. Ik geloof dan ook, dat men hiel' zoowel enkel
ais meervoud kan gebruiken. 

De heer Koe S 0 e Dl 0 0 e toy 0 : Men zou moeten zeg
gen : "in de provincies Oost- en West-Java"; 

De ontwerp-ordonnanties worden zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a 11 deo r dei s d e b e h a n
de li ng van: 

Deo n t wel' p - 0 r d 0 11 n n n tie tot bek I' ach t i
ging van § 11 van het besluit van den 
gem een ter a a d van S e mar a n g van 19 0 c t o
ber 1928 No. 17/R--strekkende tot hct aan
gaan van eene geldleening (Onel. 102) . 

Deo 11 t w e r p - 0 r don 11 a n ti e s 0 n der s c h e i
elenlijk tot het verbieden van den invoel' 
in en den uitvoer uit de residentie Timor 
en Onderhoorigheden van kepengs C11 van 
den inv oer in die residentie van duiten 
e 11 tot a I g e h e e l eb e ë i 11 d i gin g van d e 11 0 ro
loop van k epe n g sen d u i te 11 in d e r e s i
dentie Timor en Onderhoorigheden (Ond. 
103). 

Deo n t wel' p - 0 l' don n a n tie s tot w ij zi gin g 
van de ordonnanties r ege lende de hc~ 

fin g van d e "V 0 r S ten I a n d s c hem 0 tor r ij
t ui genbe l asting" e n van de "Vorstcn land
sche voertuigenbe l asting" (Ond. lOG ). 

(BRUINEMAN.) 
Deze ontwerp-ordonnanties 

zonder beraadslaging en zonder 
genomen. 

worden achtereenvolgens 
hoofdelijke stemming aan-

De Voo l' zit ter : A a n deo l' dei s d e b eba n
deling van de ontwerp-ordonnant i e tot 
a a n v u I I i n g van deP l' 0 v i n c i e - 0 r don n a n
tie en van de Regentschaps-ordonnantie 
(Ond. 106). 

D~ze ontwerp-ordonnantie is het College aangeboden tel" 
beslissing op korten termijn. 

Ik stel het College voor niet aan te dringen bij den Gou
YCl'IlCUl'-(Jenel'aal op verlenging van den tel'lllün van 
behandeling, en deze ontwerp-ordonnantie thans in recht
streeksche openbare behandeling te nemen. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo l' zit tel': A a n deo r dei s d e b e h a n
del i n g van d e g e w ij z i g deo n t wel' p - 0 r d 0 n
nantie tQt overd;racht aan de provincie 
00 s t - J a v a v'a n den ver k 0 0 pen de dis t l' i
butie van het zout (Ond. 99). 

Zooals de heeren hebben gezien, heeft de Regeering naar 
aanleiding van de opmerkingen in het Gedelegeerdenver
slag eenige wijzigingen in deze ontwerp-ordonnantie aan
gebracht. Deze wijzigingen zullen dus als in den oorspron
kelijken tekst geïnsereerd moeten wordell beschouwd. 

De heel' B l' 11 i n e 111 a n: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou gaarne een opmerking naar aanleiding van' dit onder
werp maken. Het is daarbij echter niet mijn bedoeling om 
de behandeling van dit onderwerp te vertragen. 

Mijn opmerking betreft n.l. het antwoord van ?-e Regee
ring in de Memorie van Antwoord bij artikel 2, luidende: 

"Daar niet aangegeven is, op welke gronden de af- ' 
wijkende zienswijze van een der leden ten aanzien van 
de kostelooze overdracht van de voor een richtige 
exploitatie benoodigde zoutvoorraden berust, kan de 
Regeering daaraan geen argument ontIeenen om Haar 
standpunt te herzien", 

Dit hecft de Regeering geantwoord naar aanleiding van 
de in het Gedelegeerdenverslag te berde gebrachte vraag, 
waarom ten aanzien van hetgeen tot rlmwerl'e voor de pro
vineie West-Java had gegoldcn, plotseling voor Oost-Java 
een andere regeling moest worden getroffen, w01ke rege
ling dan ook op West:Java van toepassing zou moeten WOl'

den verklaard. 
Op stuk van zaken blijft de zaak bij beide regelingen 

wellicht hetzelfde, maal' het doet niet prettig aan, dat de 
Regeering zich in haar antwoord op deze wijze van de 
kwestie afmaakt. Ik had n.l. gaarne gezien, dat waal' de 
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(BRUINEMAN, DE HOOG, VOORZITTER.) 
tijd van behandeling ,"oor het College van Gedele!(eerden 
van dit onderwerp zoo kort is gesteld, de Regeering zich 
iets meel' moeite had gegeven ten aanzien van de be:l.l1t
wool'ding der gemaakte opmerkingen. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter I Ik zou 
ook gaar'ne een enkele opmerking willen maken omtrent 
deze ontwerp-ordonnantie. Ik heb de stukken daal"Omtrent 
pas gisterenavond ovcr de post toegezonden gekt'cgen en 
heb ze pas yanochtend in bcsrhouwing kunnen nemen , :-':00-

dat Cl' voor mij geen tijd meel' over was om U, ~1:ijnh cc l' de 
Voorzitter, te vragen den U.cgceringsgemachti gdc voor dit 
onderwerp te verzoeken hicl' thans aanwezig te zijn Olu 

mijn opmerkingen te beantwoorden. 

De V 0 n I' zit t P. 1': ,\\TH nnper Uw opmerkingen lnvés
ties van veel belang betl'ef.fen, kunnen wij de behandeling 
va.n dit ondcl''\verp uitstellen tot een van de volgende dagen, 
mits de vergadering dan plaats heeft vóór den 25en dezer, 
dat is de datum, waarup de Rcgeeri ng onze beslissing heeft 
gevraagd. Ik laat het dus aan U over of wij de behande
ling zullen uitstellen of niet. Men begrijpt, dat ik aan dezer: 
gang van zaken ook ni ets doen kan, waar de tijd van be
handeling ons hier zoo kort is toegemeten. 

De he!' r De Hoog : Mijnheer de Voorzitter! Ik ge
loof dat het het beste is, dat ik mijn bezwaren ten aanzien 
van twee punten, welke geen principieele bezwaren zijn, 
toch uit, en dat die bezwaren dan op deze wijze ter kennis 
worden gelwacht van de Regeering. 

De Voo r zit ter: Dat kan ook geschieden. 

De heer D e Hoog: In de eerste plaats betreft mijn 
bezwaar dan de kostelooze overdracht van het losse zout 
aan de provincie Oost-Java in tegenstelling met wat ge
schied is ten aanzien van West·Java. De Rcgcel.'i ng heeft 
hierop geantwoord, dat het losse zout eigenlijk ook behoort 
tot de uitrusting, tot de invcnt:.ll'is van het bcdl'Uf, zoodat 
llet loch yanzelf spreekt, dat llH'n eell dergelijk e oVC'l'dl'acht 
kosteloos deed plaats vinden. Daarmede ben ik hp.t echter 
niet eens. 

Mijnheer de Voorzitter! Ten aanzien van het verpakte 
zout geldt yoor de provincie het voorschrift, dat zij een 
zekel'c hoeveelhei d voor een zekeren tijd - drie maanden 
1'001' de pl'ovlncie Oost·Ja va en 51j2 maand voor de pro· 
vincic 'Vest·Java - in voorl'aad moet hebben. Dus ik kan 
mij vool'~teHen, dat de Rcgec1 'ing zegt: waal' die dwang 
wordt opgelegd en er ecn voorraad moe t woed(·n aan· 
gellOuden, waaraan niet gekomen mag worden, welke voor· 
raad steeds als minimum moet worden geaccepteerd, 
wensch ik in dit geval geen betaling van den kostp"ijs VOOI' 

di e hoeveelheid. )faal' deze I'cdeneel'ing lijkt mU niet jnist 
ten opzichte van het losse zout, Er bestaat voor de pro· 
vincie nCI'g('ns een dwnn g om dat losse zout in vooJ'J'aad te 
hebben. Zij zal het tenslotte wel doen, omdat het losse 

Handelingen. Zittings jaar 1928-1929. 

(DE HOOG, VOORZ., REG. COMM. V {D BEST. HERV.) 
zont voor industriedoeleinden dient; wil zij de belangen 
van de provincie ten volle behartigen dan zal zij natunr
lijk ook hiervan voorraad nemen, maar een wcttel\ike 
dwang, zoonIs ten aanzien van het verpakte zout, bestaat 
niet, zoodat ik niet inzi e, waarom men hier zonder meer, 
laat ik maal' zeggen, een cadeau aan de provincie geeft. 

Nn is het antwoord van de Regeering dat dit losse zout 
eigenlijk behoort tot de inventaris. Maar, laat ik dit denk
beeld eens ver doortrekken ; dan ?Ou de Regerring bij het 
overdragen van de verschillende zoutpakhuizen al, b ehoo
l'ende tot de inventaris daarvan ook wcl het aanwezige 
kasg'eld kunnen rekenen natl)' analogie van haul' standpunt 
ten opzichte "an het losse zout. 

Ik kan over dit onderw('rp niet in debat treden met den 
betrokken Regeeringsgemachtigde, maar zou toch gaarne 
zien, dat mijn opmerkingen te zijner kennis werden ge· 
brach t . 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De olltwerp-orJonnantie, zooals zij bij Memorie van 
Antwoord gewijzigd is, wordt zonder hoofdelijke st~mming 
aangenomen, 

De Voo r zit t • r: A a n deo r dei s d e b e h a n
de l ing van de ontwerp-ordon n anties tot 
a a n v u 11 i n g van d e i n s te i l i n g s 0 r don n a n' 
ties van de provincie West- e n Oost-Java 
met een bepaling omtrent overdracht van 
bin n e TI die pro v i n cic s gel e g e 11 h n ven i n
ri ch tingen met de daartoe behoorende 
ha yenge bieden (Ond. 1)4). 

Ik maak er de leden op attent, dat de in het Gedelegeer
denverslag voorgestelde wijziging in artikel 1 van de beide 
ordonnanties, betreffende het tweede lid van het nieuw 
voorgestelde a,.t. 13A aangaande regeling van het beheer 
en het oppertoezicht bij ordonnantie door de Regeering hij 
Memot'ie van AntwOOl'd zijn overgenomen met dit verschil, 
dat de Regeering de mogelijkheid van regeling hij orrlon
nantie fncultnt ief heeft gcsteld en dnal'toe alleen zal over· 
gaan wanneer de behoefte daaraan blijkt. 

Alleen is mijn indruk, dat de redactie· wijziging, die yan 
Regeeringswege WOI'dt voorgesteld, nog niet geheel klopt. 
Ih: zou gaarne van den Regeel'j ngsgemachtigde vernemen 
of m Un indruk juist is. 

De heel' Sta a r g a a l' d, Regeeringscommissul'is voor 
de bcstuul'shervol'ming: Mijnheer de Voorzitter! lnder· 
daad is een vergissing in geslopen. De door de Rcgecring 
thans voorgestelde r edactie moet luiden : 

"Omtrent dit beheer en het daarop door dcn Gou
verneur-Generaal uit te oefenen oppel'toczirht, 1n1n· 
non bij ordonnantie nadere regelen gegeven worden", 

Zooals de l'edactie in de J\.femOl'ie van Antwoord staat 
aangegeven, loopt de zin n1et. 

lk zou ook nog gaarne een toelichting willen geven. Mij 
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(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV., ROEP.) 
is onderhands de opmerking gemaakt, dat het in het slot 
van de Memorie van Antwoord gegeven antwoord, hande
lende over art. 13A, niet volkomen aansluit bij de in het 
Gedelegeerdenverslug gemaakte opmerking. In het Gede
legeerden verslag is voorgesteld imperatief voor te sc.hr\i
ven, dat de regeling van het beheer en het daarop uit te 
oefenen oppertoezicht door den Gouverneur-Generaal, bij 
ordonnantie moet geschieden, terwijl de Regeering zegt de 
aangegeven redactie over te nemen, maar in werkelijkheid 
de regeling bij ordonnantie facultatief laat. 

Mijnheer de Voorzitter! De Regeering heeft het woord 
"kunnen" ingevoegd, omdat Zij nog geen voldoend inzicht 
11eeft omtrent hetgeen een regeling van bedoeld beheer, in 
het bijzonder in verband met bedocld oppertoezicht pre,·ies 
moet bevatten. Heeft Zij daaromtrent voldoende inzicht 
gekregen dan zal een dergelijke regeling inderdaad bij 
ordonnantie moeten worden vastgesteld. Het is ininsschen 
niet uitgesloten, dat voordat deze ordonnantie tot stand 
is gekomen, zich gevallen voordoen, waarbij het Landsbe
lang is betrokken en dan is het gewenscht, dat vaststaat, 
dat het oppertoezicht er nu reeds is, al zijn daarvoor nog 
geen bepaalde regelen gesteld. Vandaar dat het woord 
"klmne.n" is gebruikt. 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! Bij de eerste 
alinea van artikel 13A der beide ontwerp.ordonnanties 
wordt het beheer van de havens en havengebieden met uit
zondering van bepaalde havens aan de provincies West
en Oost-Java overgedragen. 

En dan staat in de tweede alinea van art. 13A, dat aan 
den Gouverneur-Generaal het oppertoezicht blijft en dat 
omtrent het beheer zoo noodig bij ordonnantie, nadere 
regelen zullen worden gegeven. 

Nu zou ik wel willen opmerken, dat krachtens o:Uc in be
heer geving volgens art. 13A de Provincies zullen hebben 
te scheppen een verordening, regelende het beheer, een 
beheersreglement of een beheersverordening dus. Deze 
ordonnantie bepaalt echter niet, dat die beheersverordening 
of dat beheersreglement van de Provincie de goedkeuring 
vereischt van den Gouverneur-Generaal. De tweede alinea 
van art . 13A geeft ,\"cl aan, dat de Gouverneur-Generaal 
zoo noodig bij ordonnantie nadere regelen kan geven, maar 
die nadere regelen betreffen, volgens de tweede alinea, ook 
het beheer. 

Wij krijgen dus de volgende situatie. H et beheer wordt 
aan de provincie overgedragen. D e provincie maakt een 
bchecl'svcrordening, een beheersreglement. 'fen aanzien 
van het beheer der overg·edragen havens kan de Gouver
neur-Generaal bij ordormantie ook regelen geven. Er zul
len dus zijn twee autoriteiten, de Gouverneur-Generaal, 
zoowel als de provincie, die over het beheer van de over
g-cdragen havens regelen kunnen geven. 

Nu zou het nog wat anders zijn, indien de beheersver
ordening of het beheersreglement van de provincie - hoe 
men het ook noemen wil - voor de inwerkingtreding aan 
de goedkeuring van den Gouverneur-Generaal zou 7.ijn 
onderworpen, maal' die regel wordt in deze ordonnantie 

(ROEP.) 
niet gesteld. Zood ra dus de provincie een beheersverorde
ning vaststelt, treedt die beheersverordening zonder nadere 
goedkeuring van den Gouverneur-Generaal in werking en 
heeft die vanzelf krachtens haar uitvaardiging rechts
kracht. 

Nu zou ik wel op enkele bezwaren willen wijzen. ' Vij 
hebben zoo aanstonds verschillende provincies en elk van 
die provincies zal ten aanzien van haar havens beheers
reglementen oÎ beheersverordeningen gaan uitvnardigen. 
Goedkeuring van den Gouverneur-Generaal is uiet noorlig. 
E,· bestaat dus op het oogenblik m. i. niet de minste waar
borg, dat er een zekere homogeniteit, een uitgaan van de
zelfde beginselen zal worden !,evolgd bij de vaststelling 
"fin '" de beheers"erordeningen ten aanzien van de havens. 
Nu lijkt het mij aHC/·minst bevorderlijk voor een goeden 
gang van zaken, wanneer zelfs ten aanzien van de begin
selen geen homogeniteit bestaat - afgescheiden dan nog 
van het feit, hoe die uitwe1.'king verder in de behe'crs.verol,-I 
deningen zelf is - en ook allerminst doeltreffend 
over handel en scheepvaart, wanneer deze in de "",,.onh i 

lende havens met van elkander geheel afwijkende IH1VA'O

verordeningen hebben te maken. Algemeene 
zijn er op het oogenblik niet; de be"he,ersiverord,ming:en 
kunnen dus, wat strekking en werking der bepalingen 
treft, ten zeerste uiteen loop en. Om althans te verze,kerel1, 
dat men van dezelfde beginselen uitgaat, zou ik bet 
om zeer wensehelijk vinden, de beheersverordeningen 
de provincies te onderwerpen aan de goedkeuring van 
Gou,·erneur-Generaal. 

Maar er is ook nog een ander bezwaar. Over dat 
beer, waarvoor de Gouverneur-Generaal zoo noodig 
ordonnantie nadere regelen kan geven, gaat de 
die - zooals ik al gezegd heb - in de eerste plaats 
dat beheer belast is, beheersverordeningen uitvaardigen . 

Nu kan het zeer wel mogelijk zijn, dat als zich n" 
jaren al een zekere traditie bij de provincie ont"viJlli'lld 
heeft bij het beheer van de bavens, de Regeering zich 
een bepaald moment herinnert haar bevoegdheid, die 
de tweede alinea van art. 13A is vastgesteld en het 
vindt, bij ordonnantie ook nadere regelen te geven, 
geheel zouden kunn én afwijken van de regelen, die 
de provincies gesteld zijn. Men zou dus op een 
moment, bijvoorbeeld na enkele jarell, llCt geval 
krijgen, dat de Regeering meent te moeten ingrijpen 
- natuurlijk niet opzettelijk, maar dan toch wel 
werkelijk - dan storend zich mengt in de wijze 
de p'·ovincie het beheer van de havens heeft geregeld. 

De wijziging, die de geachte Regeeringsgemachtigde 
aangebracht, komt hierop neer, dat de tweede al inea 
art. 13A thans luidt : 

"Omtrent dit beheer, waarop de Gouve·rn,mr-H, .. ne 
raaI het oppertoezicht nitoefent, kunnen zoo 
bij ordonnantie nadere regelen worden gegeven". 

Mijnheer de Voorzitter ! Dit is een betere redactie 
de oorspronkelijke, maar zooals U terecht heeft ODgA'mAr Je 

voorz iet ook de nieuwe · redactie allerminst in de hp7.w • • ," 

die ik hier heb ontwikkeld. Ik kan dan ook het idee 
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van mij afzetten, dat men door deze ordonnantie niet krijgt 
een oppertoezicht en een kapitein op het sehip, doch dat 
men eigenlijk twee kapiteins krijgt, want twee autoriteiten 
zijn tot het geven van regelen bevoegd, n.l. een kapitein, 
die het stuur dagelijks in handen heeft en voor den !!ewonen 
gang van zaken ten volle aansprakelijk is en ee~· andere 
kapitein, die op elk moment krachtens zij n bevoegdheid 
van ordOllllantiewetgever kan ingrijpen, zelfs in het dage
lijkscll beheer, dat door de provincie wordt gevoerd. 

Mijnheer de Voorzitter! Een dergelijke situatie, die een 
zoo belangrijk objeet als dat der havens betreft en waarbij 
onze samenleving zoozeer belang heeft, lijkt mij ni et gc· 
wenseht. Nu weet ik wel, dat de Regeering niet willekeu· 
rig op een bepaald moment zal ingrijpen en beheersregelen 
zal geven, zonder overleg te hebben gepleegd, maar de 
constrnctie, die op het oogenblik door de ordonnantie 
wordt geschapen, lijkt mij niet juist, omdat althuns de 
mogelijkheid open blijft voor het geven ,"an regelen dooI· 
de Regecl'ing op een moment, dat zich in het behc('l' dool' 
de provincie zelve, reeds een zekere traditie heeft ont-' 
wikkeld. 

.Aan al deze bezwaren zou dan ook kunnen wOl'den tege
moet gekomen, indien de Regeering een imperati ef voor
schrift zou geven in art. J3A ten aanzien van de 0001' de 
Regeering bij ordonnantie te geven regelen omtl"cnt het 
beheer. Waar het gewone dagelijksch beheer bij de pro· 
vincie berust en de pl'ovineie in deze uiteraard een r eheers
verordening zal geven, zou die ordonnantie niet anders dan 
zekere grondslagen kunnen bevatten. Wanneer de Rege"· 
ring zegt, dat Zij nog geen voldoend inzicht heeft omtrent 
hetgeen naoelig is, clan wil ik dit gaarne aannemen. De 
ordonnantie zou dan in den aanvang zeer kort kunnen zijn 
en hierin zou o. a. kunnen worden vastgelegd - ik laat 
gaal'ne aan de Regcm'ing over, wat nog meer daarin zou 
moeten voorkomen - dat eventueele beheersverordeningen 
of bebeersreglementen, door de provincie uitgevaardigd 
omtrent het bellOer der aan haar overgedragen hayens, de 
goedkeuring vcreischen van den Gouverneur-G-eneraal. De 
Regeering blijft dan volkomen vrij - en de mogelijkheid 
daal'toe staal geheel open - om de ordonnantie later uit 
te bOU\\ien in yerband met de nieuwe behoeften, zooals de 
geachte Regeeringsgemaehti gde zeide, wanneer de Regee
ring meer orvaring en inzicht heeft gekregen omtrent het
geen wenschelijk en noodig is. }'iaar voorloopig zou de 
Regeering lamnen beginnen met in de ordonnantie - naal' 
mijn meening zou dit reeds voldoende zijn - niet, anders 
te zeggen dan dat de beheersverordening der provincie 
door den Gouve,·nem··Generaal dient t e worden goedge. 
keurd . Men zou daardoor bereiken dat de Rege('rin~ for
meel door de uitoefening van het preventief toezicht haar 
goedkeuring heeft gehecht aan de regelen en inzichten van 
de provincie, welke deze bij het bebeer laat gelden. In de 
tweede plaats zouden wij bereiken, dat er daardoor een 
algemeen toezicht van Regeeringszijde wordt uitgeoefend 
op de verschillende provincies, die straks beheersverorde
ningen gaan uitvaardigen, een algemeen toezicht, dat een 
zekere homogenitei t, een zekere eenheid van gedarhten in 

(ROEP, DE HOOG, REG. COMM. V{D BEST. HERV.) 
de leidende beginselen ten aanûen van het. beheer door de 
provincie zou waarborgen. 

Ik zou der Regeering dus wel in overweging willen geven, 
de tweede alinea van de beide artt. 13A te doen luiden, zoo
als die in het Gedelegeerdenverslag is aangegeven en niet 
d~ m. i. onzekere en twijfelachtige redactie te handhaven, 
die de Regeering in haar Memorie van Antwoord heeft aan 
gegeven. W anneer de zaak blijft, zooals zij op het oogen
hlik is, zal ik mij ernstig moeten beraden of ik een amende
Inent zal indienen dan wel of ik zal volstaan met tegen deze 
ontwerp-ordonnantie te stemmen . 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer D e H oog: Mijnheer de Voorzitter! In het 
Gedelegeerdenverslag is door enkele leden aangevochten 
de toevoeging in lid 1 van art. 13A, n.l. de overdracht in 
beheer "met de daartoe behoorende, dool' den Gouverneur· 
Generaal vastgestelde of nader vast te stellen havengebie
den ". De betrokken leden zijn uitgegaan van den volgen
den gedachtengang. In de provincie heeft men ecn aantal 
landshaveninrichtingen. De Rcgeerillg zondcrt daarvan de 
bedrijfshavens nit als behoorende tot haar competentie, ter
wijl Zij de andere havens aan de provincie overdraagt. Ik 
juich dit toe als een gezonde uitwerking van de decentrali
satiegedachte, maar juist, omdat ik die uitwerking toe
jnich, acht ik het onjnist, dat de Regeering daarna ten ·aan
zien van de havengebieden een beperking in het le,"en wil 
roepen. De provincie krijgt dus havens te harer beschik
king, waarvan zij maken kan wat zij wil. Uit den aard der 
zaak zal de provincie straks voor die havens, die de hare 
zijn, die zij eventueel in het leven heeft geroepen, die zij 
in elk geval beeft uitgebouwd, het havengebied vast,stellcn. 
De Regeering geeft dat ook toe in de Memorie van Ant
woord en zegt, dat de toeziehthonrler inderdaad het volste 
,·echt heeft om de havengebieden vast te stellen, doch Zij 
gaat verder en zegt: Maar voor het geval de haven - een 
andcre opvatting lijkt mij tenminste niet mogelijk, Mijnheer 
de Voorzitter, - tegen de provincie in opstand zou 
komen - laat ik het maar eens erg overdreven uitdruk· 
ken - en niet tevreden zou zijn met de havengebieden, 
staa t de Regeering daar als oppertoezichthoudster en zal 

Zij beslissen. Ik acht dit absoluut onjuist, want de pro
vincie, die de haveninrichtingen opbouwt, heeft het haven
gebied zelf vast te stellen en er kan ID. i. geen sprake van 
zijn, dat een onderdeel tegen het hoofddeel in beroep zou 
komen bij den Gouverneur-Generaal. Het lijkt mij, dat 
deze materie geheel in handen moet worden gelegd en moet 
blijven van de provincie en daarom acht ik nog steeds het 
wegvallen van de beperking zooals die gegeven is in het 
laatste lid van alinea 1 van art. 13A, nI. van de woorden 
"met de daartoe behoorende, door den Gouverneur-Gene
raal vastgestelde of nader vast te stellen baveng~bieden" 
7.eer gewenscht. 

De heer Sta a r g a a r d, Regeeringscommissaris voor 
de bestnurshervorming: Mijnheer de Voorzitter t De heer 
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Roep heeft ten aanziell van het tweede lid van art. 13A ---: 
als ik hem goed begrepen heb _ tweeërlei bezwaar naar 
voren gebracht; in de eerste plaats, dat het beheer gere
geld zal worden door twee autoriteiten. 

Het ligt wel voor de hand, dat de bedoeling met deze 
ontwerp-ordonnantie geen andere is dan dat zekere bij
zondere beheersregelen worden gegeven, indien dit not)dig 
mocht blijken en dat aan dergelijke bijzondere regelen door 
de provincie bij de vaststelling van haar beheersregeling 
aandacht moet worden geschonken. 

Wat bet oppertoezicht betreft, dat door cien Gouvernenr
Generaal wordt uitgeoefend, dat is ind~rdaad op het oogen
blik niet geregeld. Zelfs is niet geregeld dat, indien de 
provincie in de eerste plaats overgaat tot het treffen van 
beheersregclcn, deze de goedkeuring' V[ln den Gouvcl'neur
Generaal noodig hebben. Maar in het tweede lid van ge
noemd artikel is toch wél geregeld, dat het oppertoezicht 
er in ieder ge val is en dan valt toeh i nderdaad wel te ver
wachten dat, als de provincie met beheersregelen yoor den 
dag wil komen, zij zich met den oppertoezichthouder in 
verbinding stelt en overlegt, of de beginselen van die be
heersregelen wel de instemming van den oppertoezichthou
der zullen hebben. Men zou dit in een specialen vorm kun
nen gieten, maar de Regeering acht dit in dit stadium van 
de zaak niet wel mogelijk. 

Bovendien, indien die goedkeuring al dadelijk vereischt 
wo~dt, zal de provincie met"haar regeling toch per sé moe
ten wachten tot de Regeering in alle onderdeelen haar mee
ning inzake deze kwestie heeft vastgesteld en dit lijkt in 
dit geval toch niet bepaald noodig. 

Dat er verschillende regelingen kunnen komen van ver
schillende provincies is natuurlijk mogelijk, maar daar zou 
tegenover gesteld kunnen worden dat, juist als de verschil
lende provincies met verschillende ontwerp-regelen voor 
den dag komen en daaromtrent overleg plegen, daaruit 
juist het materiaal voor een centrale regeling zal zijn te 
putten. 

De noodzakelijkheid van een aanvullende regeling, als 
door den heer Roep gewensch! ziet de Regeering dan ook 
niet in. 

Wat de kwestie van het imperaticf voorsehrijven van het 
tot stand brengen van beheers- en toezichtregelen hij ordon
nantie betreft, ik heb zooeven reeds gezegd, dat het noodig 
is, dat de Regeering dadelijk kan ingrijpen, ook al "ijn die 
regelen nog ni et tot stand gebracht. Wanneer aan . den 
wensch van den heer Roep zou worden voldaan, zou dat 
toch een bezwaar blijven opleveren. 

Ten aanzien van de aanwijzing van havengebieden, waar~ 
over dc heer De Hoog heeft gesproken, valt niet veel nieuws 
te zeggen. De Regeering meent, dat belangen van derden 
bij deze zaak betrokken kunnen zijn en dan is het toch wel 
wenschelijk dat ten aanzien van de beperkingen, die daarop 
t egenover derden kunnen worden tot stand gebracht, door 
den Gouvel'nem'-Generaal de beslissing in hand€'ll wordt 
gehouden . De Regeering kan er dus niet mee in,temmen 
de redactie wijziging aan te brengen die door den heer De 
Hoog is gesteld. 

(ROEP.) 
De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, 

dat ik mij in eerste instllntie niet voldoende duidelijk heb 
uitgedrukt; dat moet ik tenminste afleiden uit het ant
woord, dat de geachte Regeeringsgemachtigde mij heeft 
gegeven. 

In de eerste plaats heeft de geachte Regeeringsgemach
tigde gezegd, dat de provinciale beheers verordening r eke
ning moet houden met de inzichten van de Regeering - als 
ik hem althans goed begrepen heb. 

Mijnheer de Voorzitter! In de eerste plaats zijn cr op 
het oogenblik nog geen gel·tipte inzichten van de Regeering, 
maar in de tweede plaats zou ik wel willen opmerken, dat 
de provincie bij de vaststelling van haar verordeningen 
geen rekening behoeft te houden met de inzichten van de 
Regeering. Dat staat nel'gens. De provincie is volkomen 
vr ij volgens deze ordonnantie om haar beheersverordenin
gen vast te stellen, zooals het haar goeddunkt en daartegen 
gaat mijn bezwaar. De geachte Regeeringsgemachtigde 
zegt in dit verband, dat het is te verwachten, dat de pro
vincies zich met de Regeering in verbinding zullen stellen 
om er zich van te vergewissen, of bepaalde verordeningen 
haar instemming hebben. De Regeeringsgemachtigde gaat 
hierbij ID. i. van een onjuiste premisse uit, want de pro vin· 
cic zal zich in het geheel niet in verbinding stellcn met de 
Regeering om er zich van te vergewissen, of haar yerorde
ningen ten aanzien van het beheer van de havens de in
stemming hebben van de Regeering, aangezien de provincie 
di e instemming niet noodig heeft . De Provincie West-Java 
heeft al zooveel provinciale verordeningen gemaakt, zeker 
omtrent even belangrijke, althans niet veel minder belang
rijke zaken als het hier geldt, doch heeft zich nimmer zoo 
- het woord is misschien een beetje sterk, maar ik zou het 
toch willen gebruiken - sukkelachtig gevoeld, dat zij van 
te voren, wanneer het niet voorgeschreven was, zich heeft 
vergew'ist van de inzichten dam'omtrent van de Regeering. 
Dat zou bovendien voor de provincie ook tot grootc vertra
ging in den gang van zaken leiden, want uit den Hard der 
zaak loopt een dergelijke aangelegenheid dan wee". over 
allerlei schijven en zou de mededeeling van het inzicht van 
de Regeering wel eens zeer lang op zich kunnen laten 
wachten. Al dien tijd zou de provincie, die bevoegd is de 
ordonnantie zelfstandig en geheel volgens eigen in7.irht vast 
te stellcn, moeten wachten op de mededeeling VRn het in
zicht van de Regeering. Maar bovendien is men, indien de 
inzichten van de Uegeering zouden afwijken van die van 
de provincie, met het vragen van dat inzicht geen stap 
verder gekomen, want dan is de provincie toch bevoegd 
om 7.elfstandig een beheersvel'ordening ten aanzien van de 
havens vast te stellen, ook wanneer de bepalingen ilaarvan 
niet geheel in overeenstemming zijn met de inzichten der 
Regeering en daartegen gaat juist mijn bezwaar. Dat kan 
natuurlijk aanleiding geven tot groote moeilijkheden, in
dien de Regeerin g dan te zijner tijd eens ZOl~ willen in
grijpen. 

Bovendien zegt cle Regeeringsgemachtigde wel, dat het 
z,jn waarde heeft, wanneer de provincies wellicht van 
elkaar afwijkende provinciale verordeningen ten aanzien 
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van deze materie vaststellen, zeker, Mijnheer de Voorzitter, 
er kuunen natuurlijk verschillen in dergelijke provinciale 
verordeningen bestaan, maar dat kunnen en mogen nooit 
verschillen zijn ten aanzien van de beginselen van het 
havenbeheer. En dat zou kWlnen gebeuren, wanneer er 
geen oppertoezicht bestaat van de Regeering op de vast
stelling van deze verordeningcn. 

Zooals op het oogenblik de toestand door de Regeering 
wordt voorgesteld, staat naar mijn bescheiden meening 

op losse schroeven. Dat de provincies het inzieht van 
Rcgcm'ing zouden vragen, is m. i. vrijwel uitgesloten. 
provincies zullen zich wanneer zij die bevoegdheid heb

ook zeker wel bekwaam genoeg achten, om de prmrill-
verordeningen geheel zelfstandig vast te stellen. Er 

- ik wil niet zeggen dat het gebeuren zal - versehi! 
leidende beginselen bestaan bij de verschillende provin

cies ten aanzien van deze materie. Ook kan het gebeuren, 
bij ordonnantie eigen beheersregelen door de Regeering 

Iworilen vastgesteld, welke regelen weer in conilict kunnen 
met provinciale verordeningen. Dat alles kan voor

I KOlToen worden - en het is toch niet te veel gevraagd voor 
dergelijke belangrijke materie - door eenvoudig de 

Ipro·"'roei:. l e beheersverordeningen aan de goedkeuring van 
de Regeering te laten onderwerpen. Dan bestaat er ten 
aanzien van de wijze, waarop die zaak zal marcheeren on

veel grooter e zekerheid. 
Nu bestaat er wel een vernietigingsrecht van de Regee

ook ten aanzien van de provinciale verordeningen en 
besluiten, maar wij weten hoe het in de praktijk daarmede 

Ook ten aanzien van besluiten van gemeenteraden 
en andere autonome rechts gemeenschappen bestaat bet ver

van de Regeering, maar automatisch werkt 
niet. Dat is een repressief recht, dat alleen in werking 

kan treden wanneer dool' bepaalde omstandigheden een: 
goed werkende verordening van een gemeente, 

I r"ge,nt,sc~oap of welk autonoom lichaam bij de Regeering 
veruietiging wordt voorgebracht. Dat is een repres 

werking, die lan g niet altijd intreedt, ook niet , wan
dat wel wensebelijk zou zijn. 

Wij krij gen hier ameen zekerheid, wanneer er een pre
werkende regeling bestaat en die kan cenvoudig 

h m,·tl,.n verkregen door de provinciale beheersverordenin
te onderwerpen aan de goedkeuring van de Regeering. 

De Regeeringsgemachtigde zegt, dat wij nog niet weten, 
er allemaal in een dergelijke verordening moet staan. 

Maar de wijze die ik hiel' aangeef, laat alle mogelijke 
h "inlte om, wanneer na 1, 2 of 25 jaar blijkt dat deze orclon
'mmtie - beginselordonnantie zou ik bijna willen zeggen -
l .,on,~,";~. n oi wijziging behoeft, haar uit te bouwen in "er-

met de behoeften en de wijze, waarop het beheer over 
havens moet worden gevoerd. Dat alles houdt de Re

I .. e."in" in handen en Zij voorkomt groote moeilijkheden in 
de toekomst, wanneer Zij een preventief toezicht ttitoefent 
zooals bijv. op de belastingverordeningen van autonome 

word t uitgeoefend. Een preventief toe
van de Regeering kan worden vastgelegd in de ordon

nantie, waarvan in de 2e alinea van art. 13A sprake is. 
Handeltngen. Zittingsjaar '1928-1929. 

(ROEP, DE HOOG.) 
:Misschicll zou die ordonnantie dan geen andcre of voor

loopig althans geen andere bepaling behoeven te bevatten 
dan dat de provinciale beheersverordeningen ondet'worpen 
zijn aall de goedkeuring van de Gouverncur-Generaal. 

De geachte Regeeringsgemachtigde is dus in geen enkel 
opzicht aan mijn bezwaren tegemoet gekomen. Ik zou hem 
dan ook willen verzoeken in deze alsnog een andere hou
ding te willen aannemen en de in het Gedelegeerdenverslag 
aangegeven redactie over te nemen. Mocht de Regeerings
gemachtigde dat niet willen doen dan zal ik het genoegen 
hebben met mijn medeleden, de heel'cn Blauuw, De Hoog en 
Soekawati een amendement voor te stellen, beoogencle de 
tweede alinea van de beide artt. 13A te wijzigen overeen
komstig de in het Gedelegeerdenverslag aangegeven 
redactie. 

De heer De Hoo g: Mijnheer de Voorzitter I H et 
lijkt mij toe, dat cle geachte Regeeringsgemachtigde wel 
een weinig vluchtig over mijn bezwaren en redeneering is 
heengegleden. 

Ik heb er bezwaar tegen, dat in art. 13A worden overge
dragen de reeds bestaande haveninrichtingen "met de daar
toe behoorende, door den Gouve.rneur-Generaal vast.gestelde 
of nader vast te stellen havengebieden". 

Wat de reeds vastgestelde havengebieden betreft spreekt 
het eigenlijk wel vanzelf, dat wanneer de haveninriehtin
gen aan de provincie worden overgedragen, het havenge
bied, dat bij die havens hoort ook aan de provincie overgaat, 
zoodat een speciale vermelding daarvan eigenlijk !liet noo
dig is. Gaarne zou ik van de geachten Regeeriugsgemaeh
tigde vernemen, of hij het daarmede eeus is, ja dan neen. 

Een ander geval vormen de nog in te stellen havf.Ilgebie
den. Wat dit betreft heb ik betoogd, dat de Regeering 
probeert, ten aanzien van wat Zij met de eene hand geeft, 
n.l. overdracht aan de provincie van alle havens met uit
zondering van eenige met name genoemde bedrijfshavens, 
met de andere hand terug te nemen en toch een vinger in 
ele pap te houden cloor de vaststelling van het havengebied 
aan zich te houden. Nu heeft de Regeeringsgemachtigde 
gezegd, dat de Regeering dit IlOoelig acht in verbond met 
de belangen van derden. Ik zou den geachten Regeerings
gemachtigde willen vragen, wat wordt bier nu eigenlijk 
dool' hem verstaan onder "de belangen van derden" I Be
doelt hij daarmede partiC'ulieren I Zijn de belangen van 
particulieren de belangen van derden' )1:aal' dun zie ik 
daarin alleen een ingrijpen in de bevoegdheden van de pl'O
vineie die ook ele !;elangen behartigt van alle particulieren 
in de provincie. 

Mijnheer de Voorzitter! U stelle zich dus goed den gc
dachten gang vooi·, dien ik in eersten termijn uiteengezet 
heb. El' is een haven, maal' op het oogenblik nog niets 
meer. De provincie werkt de plannen uit en stelt naar 
haal' beste weten een havengebied vast. Dan komen daar 
de derden, volgens den geachten Rcgeeringsgemnchtigde, 
die zich verzetten tegen de vaststelling van het havenge
bied, dat de provincie - de toezichtbouder, zoo als de Re-
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geering in de Memorie van _-\ntwoord zegt - lutzet en die 
doen dan een beroep op den Gouverneur-Generaal. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik houd vol, dat dit onjuist is. 
Ik wil niet zoover gaan een amendement voor te stellen. 
zooals mijn geachte collega, de heer Roep heeft gedaan, 
maa r wel "e",vacht ik van den geachten Regeeringsge
maclJtigde eell meer steekhoudende b€strijding van mijn 
argumenten, dan in eersten termijn plaats had. In ieder 
geval zon ik toegelicht willen zien, wat de geachte Regee
ringsgemachtigde nn verstaat onder dc belangen van der
den, die zouden noodzaken tot ingrijpen van het Opper. 
bestuur in t!cn door de provincie in het leven geroepen en 
geontilleerde haven. 

De Voo r zit ter: Wenscht de Regeeringsgemachtig
de dadelijk te antwoorden 1 

De heer Sta a r g a a r d, Regeerillgscommissaris voor 
de bestuurshervorming : Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! 
De heer Roep heeft gevraagd waarom er bezwaar tegen is 
om de eventueel door de provincie te stellen regelen aan 
de nadere goedkeuring van den Gouverneur-Generaal te 
verbinden) omdat zooals hij zeide er op het oogenhlik niet 
de minste waarborg aanwezig is, dat de provincie met de 
inzichten van de Regeering op dit punt rekening zal wen
schen te houden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat wij daarop wel 
kunnen rekenen. Theoretisch kunnen alle bezwaren van 
den heer Roep zich voordoen, maar indien de provinciale 
wetgever weet, dat de Regeering ten allen tijde kan ingrij
pen en bijzondere regelen kan stellen, meent de Regeering 
dat verwacht mag worden, dat de provincie omtrent derge
lijke zaken met haar in overleg zal treden. 

Per slot van rekeuing staat vast, dat de Regeering dat 
overleg wenscht en ik meen namens de Regeering ook wel 
te klmnen zeggen, dat Zij er geen bezwaar tegen heeft, dat 
eventueele provinciale regelingen aan nadere goedkeuring 
van de Regeering worden gebonden. 

(REG. COMM. V{D BEST. HERV., VOORZ., ROEP.) 
op een gegeven moment de provincie zelf havens wil gaat 
inrichten en er moeten havengebieden worden vastgesteld 
waarom moet dan opnieuw de instemming van de Reg'ee 
ring gevraagd worden 1 

De heer De Hoog ziet dat niet in, omdat hij geen belange 
van anderen hierbij betrokken kan zien, maar het lijkt m' 
toch, dat bij het vaststellen van havengebieden wel dege 
lijk allerlei belangen betrokken kunnen zijn. Er worde 
allerlei regelen omtrent havengebieden en gebouwen ge 
steld, waaromtrent het wenschelijk is, dat de Regeerin 
vaststelt, binnen welke gebieden dergelijke regelingen moe 
ten worden getroffen. Dat is hier bedoeld. Een verder 
toelichting daarop kan ik niet geven. 

De Voo r zit ter: Dus als ik het goed begrepen he 
is het ni e t Uw bedoeling om naar aanleiding van d 
opmerkingen van den heer Roep de redactie in het Gedele 
geerdenverslag over te nemen' 

De heer Sta a r g a a r d, Regeeringscomntissaris voo 
de bestuurshervorming : Mijnheer de Voorzitter I Ik ,vi 
de redactie handhaven, zooals ik ze zooeven heb yoorgele 
zen. Ze blijft dus luiden: 

"Omtrent dit beheer en het daarop door den Gou 
verneur-Generaal uit te oefenen oppertoezieht kunne 
bij ordonnantie nadere regelen worden gegevl\n ". 

De Voo r zit ter: Welke garantie dacht U daarb' 
te geven dat in deze ordonnantie toch wel een voorschrif 
voorkomt omtrent de goedkeuring van beheersreglemen 
ten' 

De beer Sta a r g a a r d, Regeeringscommissaris voo 
de bestunrshervorming : Mijnheer de Voorzitter! Ik wi 
hierbij in een derde alinea laten uitkomen, dat door d 
pro,;ncie gestelde beheersregelen de goedkeuring behoe 
yen van den Gouverneur-Generaal. 

De Voo r zit ter: Dat zou dus een herstel zijn van De Voo r zit ter: Zou wat de Regeeringsgemnchtigd 
de redactie van het Gedelegeerdenverslag I hceft opgemerkt den heer Roep wellicht kUllnen bevredi 

gen l 

De heer Sta a r g a a r d, Regeeringseommissaris voor 
de bestuurshervorming : Neen, Mijnheer de Voorzitter, ik 
bedoel alleen, dat eventueele regelingen door de provincie 
aan de nadere goedkeuring van den Gouyerneur-Generaal 
worden onderworpen. 

Wat betreft de opmerking van den heer De Hoog, dit. 
Hij onderscheidt in art. 13A twee soorten gevallen. 111 de 
eerste plaats de havens, die nu worden overgedragen en 
waarvan de havengebieden zullen zijn vastgesteld, waar 
mede de zaak dus afgeloopen zou zijn . Ik zou hierbij dade
lijk willen opmerken dat het natuurlijk mogelijk is, dat de 
havengebieden ook voor die havens, in de toekomst gewij
zigd zouden moeten worden. 

In de tweede plaats vraagt de heer De Hoog: wanneer 

De heer Roe p : :Iilijnlleer de Voorzitter \ Ik weet uie 
precies welke aanvulling door de Regeering mogelijk e 
aanvaardbaar wordt geacht. Het ligt misschien aan mij 
maar ik heb dit niet zoo gauw uit de woorden van de 
Regeeringsgemachtigde kunnen opmaken. 

De Voo r zit ter: Ik stel voor de behandeling' va 
dit onderwerp even te schorsen. De Regeeringsgemaehtig 
de zou dan wellicht een kleine redactie-aanvulling kunne 
uitwerken en deze even met den heer Roep kunne 
bespreken. 

Daartoe wordt besloten. 
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De Voo l' zit ter : A a II deo r dei s th a n s d e 
behandeling van het vijfde rapport van 
de Commissie voor de verzoekschriften. 

Dit rapport luidt als ,-olgt : 

1. Verzoek, gedagteekend Medan 6 April 1928, van 
l'vIollamad Idreys SÜ'egar bin Hadji Hassan, inzake zijn 
aanhouding onder verdenking van communistische propa
ganda. 

Brief van den lsten GouYernements-Secl'etaris van 13 
Augustus 1928 No. 300aX heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien bij besluit van 5 Mei 1928 No. IX werd over 
gegaan tot interneering van adressant en de commissie geen 
gronden heeft om aan de juistheid van die beslissing te 
twijfelen, wordt voorgesteld t. a. v. dit verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan, ondcr 
toezending van een afschrift van bovengenoemden Regee
ringsbrief, mededeeling tc doen. 

2. Verzoek, gedagteekend Medan 4 Maart 1928, van 
Iamail, inzake zijn aanllOuding onder verdenking vall com
munistische propaganda. 

Brief van den 1sten G-ouvernemtns-Secretaris van 13 
Augustus 1928 No. 300"X heeft op dit verzoek betrekking. 

Anngezien bij besluit van 5 Mei 1928 No. IX werd over
gegaan tot internecring van adressant en de commissie geen 
gronden heeft om aan de juistheid van die beslissing te 
twijfelen, wordt voorgesteld t. a. v. dit verzoek over te 

De cum missie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor het 
verleenen van tusschenkomst. 

5. Verzoekschriften, gedagteekend 24 Februari en 19 
Ocitober 1928, van W. F. Th. van der Kolk, inzake toeken
ning van een schadeloosstelling. 

Eerder verzoek van adressant, gedagteekend Weltevre
den 26 Mei 1927, en b"ieven van den 1sten Gonvernements
Secretaris van 21 November 1927 No. 2369/A1 en 4 Sep
tember 1928 No. 1908/Al hebben op deze aangelegenheid 
betrckldng. 

Aangezien bij besluit van den Gouverneur-Generaal van 
4 September 1928 No. 13 gunstig is ueschikt op het door den 
Volksraad gedaan verzoek om adressant aJ."nog schadeloos 
te stellen voor het gemis van onderstand over de maanden 
November 190ï tot en met Uaart 1908, en adressant in zijn 
rekest van 19 October 1928 geen nieuwe g"onden heeft aan
gevoerd, welke voor het verleencn vnn verdere tllsschen
komst aanleiding zouden kunnen geven, stelt de commissie 
voor t . a. v. beide verzoekschriften over te gaan tot de orde 
van den dag en adressant hiervan mededeeling te doen. 

6. Verzoek, gedagteekend Saparoea 6 April 1928, van 
r,ea 'l'analepy geboren Poetiray, inzake het door haar des
tijds tot den Volksraad gericht verwek om toekenning van 
onderstand. 

Brief van den Gouvernements-Secretaris van 10 Septem
ber 1928 No. 1955fAl heeft op dit verzoek betrekking. 

gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan, onder Uit nevengenoemden Regeeringsbrief blijkt: 
toezending van een afschrift van bovengenoemden Regee- a. dat de afwijzing van adressante's verzoekschriften van 
ringsbrief, mededecling te doen. 17 Juli 1918 en 7 Maart 1920 bij besluit van 1 Juli 1920 

3. Verzoek, gedagtcekend Medan 2 April 1928, van 
J\ioehammad Thaib, inzake zijn aanhouding onder verden
king van communistische propaga nda. 

No. 38 - en blijkbaar ook het handhnven van die be
slissing bij de overweging van haal' hernieuwd verzoek 
van 6 April 1925 - in hoofdzaak was gegrond op het 
feit, dat wijlen W. J. Tanalep)' niet kon wijzen op bui-

Bt'ief van den lstcn Gouvel.'nements-Secretal'is van 13 
Augustus 1928 No. 300"X heeft op dit verzoek betrekking. b. 

tengewone verdiensten j 
dat, afgescheiden hiervan, adressante blijkens de des
tijds van het bestuur verkregen inUchtingen nie~ kon 
worden geacht in behoeftige omstandigheden te verhe
ren, gelet vooral op de vrij goede positie van de tot haar 
onderhoud verplichte kinderen. 

Aangezien bij besluit van 5 Mei 1928 No. IX werd over
gegaan tot interneering van adressant en de commissie geen 
gronden heeft om aan de juistheid van die beslissing te 
twijfelen, wordt voorgesteld t. a. v. dit verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en Ildressant hiervan, onder 
toezending van een afschrift vun bovengenoemden Regee
ringsbrief, mededeeling te doen. 

4. Verzoek, gedagteekend Singapore 25 Maart 1928, van 
Tengkoe Endot, kleinzoon van wijlen Sultan Mahmoed 
Pahang, om teruggave van het Sultanaat Lingga Riouwen 
de t.inmijnen op het eiland Singkep. 

Brief van den lstcn Gouvernements-Secretal'is van 1 
September 1928 No. 1896/U hccft op dit verzoek betrek
king. 

Aang'ezien, wat betreft sub a, sindsdien, bij Bijblad 11256, 
de bepalingen op de toekenning van onderstand aan wedu
wen van lnlandsche landsdi enaren zijn verruimd in dien 
zin, dat de rÎsch, dat de overleden lnndsdienaar zich in den 
dienst moet hebben onderscheiden, niet langer zal worden 
gesteld, - naar analogie waarvan die eisch ook met betrek
king tot toc]{cnning van onderstand aan weduwen en weezen 
van gewezen regenten in het Gouvernement der Molukken 
niet langer ware te handhaven -- en, wat sub b auugaat, de 
mogelijkheid bestaat, dat adressante - die in haar verzoek 
van 6 April 1925 opgaf slechts ééne, eveneens hulpbehoe
vende doohter te hebben - thans in armoedige omstandig-
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heden verkeert, stelt. de commissie voor der Regeerinl'l te 
verzoeken alsnog nader te willen overwegen of geen termen 
aanwezig zijn Haar beslissing te herzien. 

7. Verzoek, gedagteekend Sigompoelon 20 April 1928, 
van Johan, gepensionneerd adjunct·hoofddjaksa bij den 
Landraad te .Medan, inzake niet·uitkcering van zijn pen
sioen. 

Brief van den Gouvernements·Secretaris van 11 Septem. 
bel" 1928 No. 1968/.\2 heeft op dit vereozk betrekking. 

Aangezien uit bovengenoemden Regeeringsbrief blijkt, 
dat adressants pen.ioensbesluit hem intusschen door bemid
deling van den Resident van Tapanoeli werd uitgereikt, 
stelt de commissie voor t. a. v. dit verzoekschrift over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan mede
deeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend ToetoeI 22 September 1927, 
van Mas Ngabehi ~fertoatmodjo, inzake het hem verleend 
ontslag uit zijn betrekking van mantri 1ste klasse bij het 
waterbeheer. 

Brieven van den Gouvernements-Secretaris van 3 April 
1928 No. 664/A1 en 18 September 1928 No. 2008/A1 hebben 
op dit verzoek betrekking. 

Uit de van de Regeering terzake ontvangen nadere inlich· 
tingen hlijkt, dat het aan adressant verleend ontslag uit 
zijn betrekking werd vastgesteld op 12 Februari 1926, den 
datum zijner schorsing, aangezien: a. op dit tijdstip feitelijk 
reeds vaststond, dat betrokkene op grond van de door hem 
gepleegde handelingen en zijn gebleken karakter-eigen
schappen in elk geval ongeschikt was voor de door hem 
bekleede betrekking, b. adressant, instede van te worden 
geschorst, op 12 Februari 1926 al dadelijk uit zijn belt'ek
king had moeten zijn ontslagen onder het gebruikelijk voor
behoud van nadere beslissing of het ontslag al dan niet zou 
worden beschouwd als te zijn verleend "eervol". 

Aangezien, naar de meening van de commissie, het be
paalde in Bijbfad Nos. 5869 en 6123 adressant aanspraak 
geeft op toekenning van onderstand hij wijze van wacht
geld over het tiirvak Maart 1926 tot en met Maart 1927, 
wordt voorgesteld der Regeering mededeeling te verzoeken 
of hem alsnog onderstand bij wijze van wachtgeld over 
dat tijdvak kan worden toegekend. 

Daarnevens stelt de commissie voor der Regeering af te 
vragen of, indien adressant verzoekt om ontslag uit 
's Lands dienst, hem op grond van het bepaalde in Bijblad 
No. 7355 jo. No. 8722 pensioen zal worden toegekend dan 
wel de R egeering bereid is hem eervol uit 's Lands dienst 
t e ontslaan, opdat hij krachtens art. 3 van Stbl. 1918 No. 
no in het genot kan worden gesteld van onderstand. 

• 
9. Verzoek, gedagteekend Koema 23 Augustus 1928, van 

een 242·tal inwoners van de negeri Koema, landschap Ta· 
boekan afd. Sangihe en Talaoed, res. lI1enado, om de Gou
vernementsschool te Koema te handhaven. 

De Commissie stelt voor aru'essanten in kennis te stellen 
met de uitdrukkelijke verklaring terzake van den Directeur 
van Onderwijs en Eeredienst in de jongste najaarszitting 
(H 1845, 1907). 

10. Verzoek, gedagteekend Fort de Koek 29 Augustus 
1028, van een 16-t.al penghoeloe's bij de landraden ter S.W_ 
K 0' om positieverbetering 

De commissie stelt voor het verzoekschrift ter secretarie 
ter lezing te leggen en een afschrift aan de Regeering te 
zenden. 

11. Verzoek, gedagteekend Lawang Agoeng Augustus 
1928, van Aliman bin Kenasin, inzake zijn niet-benoeming 
tot kerio (doesoen·hoofd) van de doesoen Lawang Agoeng. 

De commissie stelt voor der Regeering te .verzoeken de 
Volksraad t.g.t. mededeeling te willen doen van de op het 
door adressant tot Haar gericht rekest van gelijke strekking 
genomen of nog te nemen beslissing met de gronden, waar
op deze berust. 

12. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 5 September 1928, 
van het hestuur van het Ve~bond van Vereenigingen van 
Landsdienaren, om niet-verlaging van standplaatstoelage 
voor Semarang. 

De commissie stelt voor adressant in kennis te stellen met 
de terzake in de jongste najaarszitting gemaakte opmerkin
gen (Ond. 75 - Alg. Ged.: st. 3, blz. 13; st. 4, blz. 1S--19; 
H 1472-1473, 1643, 1693, 1703) . 

13. Verzoek, gedagteekend Genteng 7 September 1928, 
van Mas Wirodipoero, om verhooging van het hem toegekend 
pensioen ten bedrage van 37 2/3% van zijn laatstgenoten 
bezoldiging. 

De commissie stelt voor adressant mede te deelen, dat 
toepassing van het Indisch burgerlijk pensioenreglement 
(Stbl. 1926 No. 550) - welk reglement, waaraan terugwer
kende kracht .verd verleend tot 1 Februari 1925, blijkbaar 
door hem bedoeld is met "de pensioenregeling van begin 
1925" - VOor hem een nadeel zou medehrengen, daar thans, 
ingevolge art. 6 en 7 van dat reglement, bij 30 jaar dienst 
een pensioen van 36% wordt toegekend en het maximum van 
46% alleen kan worden verkregen na 35-jarigen diensttijd. 

14. Verzoek, gedagteekend Soerwbaja 12 September 1928, 
van R. Soewondo, inzake de hem wegens daadwerkelijke, tot 
ontwrichting van het overheidsgezag leidende propaganda 
verleende eervolle ontheffing van zijn tijdelijke werkzaam
stelling als assistent bij het post- en telegraafkantoor te 
Kediri en om herplaatsing in 's Lands dfenst . 

De commissü~ stelt voor het verzoekschrift tel' secretarie 
ter lezing te leggen voor de leden en een afschrift ter ken· 
nisneming aan de Regeering te zenden. 
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.1 5. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 1 Juni 1928, van 
O. W. H. Lau, gewezen 1ste commies bij de S.S. en tram
wegen, om restitutie van z.i. te veel betaalde huishuur. 

Brief van den IstmI Gouvcrnements Secretaris van 5 Oc
tober 1928 No. 2103:AI heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift vau ,bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor het 
yerieenen van tusschenkomst. 

16. Verzoek, gedagteekend Djokjnkarta 29 September 
]928, van P. J. van der Wal, inzake de hem verleende 
eervolle QJ1thcÎfing' van zijn tewerkstelling als hlllplJe~ 

stuurder. 

De commissie stelt voor del' Regeering te ver,zoeken den 
Volksraad t.g.t. mededeeling te willen doen van den uitslag 
van het aan adl'eSsHnt ter audiëntie van 7 Maart j1. toe
gezegde onderzoek, C.q. van de op het dool' adressant tot 
Haar gericht rekest, 'gedagteekend Djokjakal'ta 6 Maa 1'1, 

jJ., van gelijke strekking genomen of nog te nemen beslis
sing, zoomede van de gronden, waarop deze berust. 

17. Verzoek, ge<lagteekend Air Hitam 20 September 
1928, van Saptoe bin Matdaman, in'zake de besteding vau 
de afkoopsomlncn van den heerendienst in de murga Pe~ 

noekal, onderafd . Moesi Ilir, r esidentie Palembang. 

(SOEJONO, VOORZITTER, DE HOOG.) 
del' zg. onopgeleide hulpond el'\vijzers met die van de hulp
onderwijzers, afkomstig van de normaalschool. 

De commissie stelt voor der Regecring om mededeeling 
te verzoeken van de op het tot den Directeur van Onderwijs 
gericht rekest van g'elijke strekking genomen of nog te 
nemen beslissing met de gronden, waarop deze hernst. 

21. Verzoek, gedagteekend Palembang 7 Augustus 1928, 
van R. 1IL Akil, houdende bezwaren tegen z1jn aans1ng 111 
cle inkomstenbelasting 1928. 

De commissie stelt voor del' Rcgeering om mcdedeeling 
te verzoeken van de op de tot Haar gerichte verzoekschrif
ten, gedagteekend Palembang 25 April en 7 Augnstus 1928, 
van gelijke strekJdng genomen of nog te nemen besJjssing 
met de gronden, waarop deze berust. 

De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter! . Ik wil 
beginncn met verzoekschrift 17. Ik zou n.l. de commissie 
in overweging \villen geven om de conclusie, die Zü gcsteJd 
heeft, aan te vnllen en deze clan als yolgt te cloen Illiden : 

"De commissie stelt voor de aandacht der Regee
ring te vestigen op de in dit rekest vervatte klachten 
met verzoek om mededeeling, of Zij daarin aanleidiu~ 
vindt tot het treffeu van eenigen maatregel en adres
sant hiervan mededeel ing te doen ') . 

De Voo r zit ter: Heeft U een bepaalde reden voor 
De oommissie stelt voor de aandae'ht der Regeeril1g te die invoeging Y 

vestigen op de in dit rekest vervatte klachten en adressant 
hiervan mededeeling te doen. 

18. Verzoekschriften, gedagteekend Liroeng 8 Juli 
1928, vall N. AI. rl\lcunan, inzake toekenning van een scha
deloosstelling. 

Eerdere verzoekschriften van adr,essant, gedagteekend 
Liroeng 4 October 1925 en 16 October 1926, en nader 
schrijven, gedagtcckend Menado 8 April 1927, zoomede 
brieven van den lsten Gouvernements Secretaris van 20 
)[ci 1926 No . 924fAI en 25 Februari 1928 No. 355fAI heb
ben op deze aangelegenheid betrekking. 

I 
De commissie stelt voor de Regeering, in afwachting 

van de Haar ingevolge 's Raads beslissing van 31 Mei jJ. 
ve l'zochte nadere inlichtingen, met deze verzoekschriften 

I in kennis te stellen. 

19. Verzoek , gedagteekend Kembahang 1 Aug'ustus 
1928, van Sadjap, iIlrlake de benoeming van een pasirah 
del' lIH1l't;a KcdjnIHltan~Mand i -1\ioesi~llir, 

De commissie stelt voor het verzoekschrift ter kennis 
te bt'-engen van de Regeering en adressant hiervan mec1e
deeling te doen. 

20. Verzoek, gedagteekend ~Ianado 28 September 1928, 
van D. J. Kandou e.a., om ge lijkstelling van de bezoldiging 

Handelingen. Zittingsjaar 1928- 1929. 

De heer S 0 e jon 0 : Ja, Mijnheer de Voorzitter, ik doe 
dit voorstel in het belang van ac1l-essant, naar aanleiding 
van mededeelingen van personen, die van de zaak min of 
meer op de hoogte zijn. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! De com
missie heeft er geen bezwaar tegen om deze woorden in te 
lasschen. 

De gewijzigde conclusie der Commissie voor de Verzoek
schriften ten aanzien van verzoekschrift No. 17 wordt 
z.h.s. aangenomen. 

De heer S 0 e jon 0 : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
hetzelfde willen voorstelJen ten aanzien van verzoekschrift 
No. 19 en ik zou dit gaarne even willen toelichten. 

In algemeenen zin ben ik er natuurlijk tegen om van 
de 7,jjde van het Coll ege "all Gedelegeerden min of meel' 
in te grijpen in de uitvoerende taak der Regeering, maar 
er zijn toch voorbeelden - al zijn het er niet vele '-- waar
bij wcl degelijk, wanneer er verschi l van meenin g bestaat 
ten aanzien van de beslissing, die over het een of andere 
onderwerp is genomen, aanleiding is gevonden om de Re
gecring te verzoeken, mededeeling te doen van de maat
regelen, die Zij naar aanleiding van een verzoekschrift 
heeft genomen. 
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(SOEJONO, DE HOOG, KOESOEMO OETOYO.) 
Mijnheer de Voorzitter! Ik zou daarom de commissie 

in O\'Cl'wcging willen geven deze aailvulting o:,e1' te nemen. 

De heel' D 0 Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Heb ik 
daareven tegen de invoeging van de ook nu als invoeging 
voorgestelde woorden in verzoekschrift No. 17 geen bezwam' 
gehad, omdat het ging over klachten, die inderdaad wel in 
ZOO\'erre van belang zijn, dat de Volksraad prijs mag stellell 
op medcdccling van Regeeringswege omtrent de t e nemen 
of genomen maatregelen, bij verzoekschrift No. 19 neemt de 
commissie een eenigszins ander standpunt in. net gaat 
hier om de benoeming na verkiezing van een pasil'ah. Drie 
personen worden voorgedragen : één heeft de meeste stem
men en wordt bt'l1oC'md. Een persoon, buiten het dl'i eta l 
staande, richt een ycrzoekschl'iît tot den Volksraad, waarin 
hij komt aanzetten met verschillende klachten. Wij hebben 
meel' dergelijke kwest ies gehad. Het is bekend, dat ook in 
de lJampongs de pasil'uhs worden benoemd en ook in Pa
lembang, waarop dit vel'szoekschrift slaat, gaat men ermede 
dool'. Bij elke benoeming van een pash'ah worden cr ver
zoekschriften ingediend, zoo niet van de niet-verkozenen 
dan wel van hun aanhangers of van wie dan ook. De com
missie heeft zich daarbij steeds op het standpunt gesteld. 
dat zij de klachten ter kennis brengt van de Regeel'iug, 
daarvan adressanten mededeeling doet en zich onthoudt van 
ecn ingrijpen in hetgeen hier zou zijn het benoemingsrecht, 
n8 de verkiezing. der Regeel'ing. 

Nu heeft de heel' Soejono gesproken van een voorbeeld. 
Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, de heel' Socjono heeft 
daareven dat voorbeeld met mij besproken. -H et lijkt mij 
echter, dat het voorbeeld, dat hij heeft 'aangehaald, van een 
cenigszins wijdere strekking is dan dat, hetwelk thans voor 
ons ligt en dat daarom de commissie de Regeering om in
lichtingen heeft geHaagd. 

Ik wil evenwel den heer Socjono als volgt tegemoet kom en. 
De commissie stelt voor het yerzoekschrift ter kennis vlm de 
Regeering te brengen onder overlegging van de Ilandelin
gen van het College van Gedelegeerden en overigens de con
clusie ongew\jzigd te laten. omdat de woorden, door uen heer 
Soejono hier gesproken, en mijn antwoord da3rop voor de 
Regeering naar de meening der commissie voldoend e aanlei
ding zullen zijn om deze zaak n iet "en bagatelle" te behan
delen; ik vrees althans dat dit de ondergrond is van de 
klacht van den heel' Soejono. Ik hoop, dat de heel' Soejono 
hierm ede accoord kan gaan. 

Dc heel' S 0 e jon 0: M~nl1eer de Voorzitter! Ik wil dit 
gaarne beschouwen als een compromis en kan mij daarmede 
wel vereenigen. 

De conclusie op het verzoekschrift No. 19, zooals zij bij 
monde van den yoorzitter van de Commissie voor de Ver
~oekschriften is gewijzigd, wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De 11eer Koe s 0 cm 0 0 e toy 0: Mijnh eer de Voor
zittel'! Ik zou gaarne nog eenige opmerkin gen willen 

(KOESOEMO OETOYO, DE HOOG.) 
maken over yerzoekschl'ift No. 10. Het gaat hiel' om een 
verzoek van een 16-tal penghoeloe 's bij dc landraden ter 
Sumatra '05 vVestkust. Deze penghoeloe 's zeggen in hun 
rekest, dat zij een salaris hebben van .f 20 in de maand 
en tel' vergelijking hebben zij el' bUgeyoegd, dat 11 et trac
tement del' Inl andsehe adviseurs bij de Weeskamers intus
sehen is verhoogd van .f 40 tot .f 150, tendjl ook de leden 
van de landraden op Java en Madoera hun zittinggeld ver
hoogd hebben gekrcgen van .f 2.50 tot .f 4. Nu is een 
traetement van .f 20 per maand precies het beginsalaris van 
een politieagent 2e klasse bij de ·algemeene p olitie_ 

Ik vraag mij af, of een adviseur bij een zoo belangl'ijke 
rechtbank als de Landraad wel te vergelijken is met een 
politieagent 2e kla"e. En die politie-agent kan het na 13 
dienstjaren tot f 30 in de maand bJ'cngell. ] lier op Java 
hebben de p enghoeloc 's bij d e landraden een salaris vnn 
.f 70 per maand, terwijl de hoofdpenghoeloe 's kunnen reke
nen op .f 100 pel' maand. 

De conclusie van de commissie luidt, dat zij voorstelt, het 
verzoekschrift ter secretarie ter lezing te leggen en een 
afschrift aan de Regeering te zenden. Nu zou ik willen 
voorstellen, aan die conclusie toe te voegen de woorden : 

"met verzoek, dit verzoekschrift in ernstige overwe
ging te nemen". 

De Voo l' z it tel': Dat znl de R egeering toch wel 
altijd doen Y 

De heel' Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Mijnheer de Voor
zitter, in dit geval zou ik gaarne zien, dat de Regeering het 
verzoek nog eens extra goed in ernsti ge overweging nam. 

De heel' De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Als de 
Commissie voor de Verzoekschriften een conclusie stelt, 
7..ooals in dit geval, waarin zij voorstelt het verzoekschrift 
ter secretarie ter lezing t e leggen, is natuurlijk de bedoe
ling aallwezig, de leden van het College van Gedelegeerden 
of van den Volksraad in de gelegenheid te stellen, hierover 
eventueel het woord te voeren. 

Dat heeft de heû1' Koesoemo Oetoyo nu geclnan. zoodnt 
het eerste gedeelte van de conclusie vervalt, want de be
doeling, dat erovor gespl'oken zal worden, is nu tot uit
voering gekomen. 

Vraagt niemand over het onderwerp het woord, dan 18 
de zunk dA<ll'mede l1fttuur1Uk nfge{hl;1n. maal' nu doet de 
heer Koesoemo Oetoyo het verzoek, om de Regeering, bij 
de overlegging van het verzoekschrift te vragen, dat in 
ernstige overweging te nemen. 

Mijnheer de Voo1'7.itter! U zeide zoo even reeds met een 
C'nkel woord. dat di t zou impli ceeren, dat de Regeering, 
zonder de vool'gestelde toevoeging aan de conclusie van de 
Commissie, dergelijke verzoekschriften niet in ernstige 
overweging neemt. Ik gevoel ook vee} voor Uw redenee
ring en daarom zou ik de dool' den heel' Koesoemo Oetoyo 
voorgestelde aanvulling van de conclusie eenigszins anders 
willen stellen 
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In de eerste plaats moeten dan vervallen de woorden: 

"De wmmissie stelt voor het verzoekschrift ter 
secretarie ter lezing te l eggen" 

n de couclusie zou dan kuunen luiden : 
uDc commissie stelt voor, een afschrift van het vcr

zoekschrift aan de Regeering te zenden, zoomede de 
Handelingen van het College van Gedelegerden ten 
aanzien van dit punt I ' . 

,Vaar wij ons ()verigeus niet te bemoeien hebben met 
(' ~il lal'issvn. li.lkt mij <.lit de beste oplossing. 

De Vo 0 r z i tt e r : Wat denkt de heer Koesoemo 
etoyo van dit compromis' 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Mijnheer de Voor
itter! Evenals de heer Soejono zal ik mij bij dit eompro
lis neerleggen . 

De conclusie op verzoekschrift No. 10, zoo als deze bij 
10Illlc VllJl den \'oorzit1cl' \fHt de COllimissie \'oot' de Vel'
oeksc1n'ift(\11 h gewijzigd. eJl dl' com,l Ll sies de l' niet in de 
esprekingen betrokken verzoekschriften worden aehtct'· 
envolgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de be
a 11 cl e li n g v a II cl e 0 11 t w e r p ! 0 r cl 0 n n a 11 tie, 
o u cl e n cl c n a cl ere a n n Y u 11 i n g v ft. 11 cl e ~I u
o-subsidie-ol·donnan t ie (S tant sb l ad 1924 
0.15) (Oud. 8 ... ). 

De heer S 0 e jon 0 : Mijnh eer cle Voorzitter! Om U 
e waarhe id te zeggen, gevoel ik eigenlijk zeer weinig yoor 
en incidenteele en pUl'ticelc wijziging yan de :Mlllo-subsi
ie-ordonnanti e. Het subsidievraagstuk moet in zijn ge
eel en overzichtelijk kunneu worden beschouwd, mede in 
erband met het versch il van inzicht en waardeering, dat 

lestaat ten opzichte van de daarbij geldende principes en 
e uitwerking en practische toepassing daarvan. Ik zou ei' 
l'ouwcns op willen wijzen, dat de kwesti e van de filiaalsub
idi e ook een clement YOI'mt bij de subsidi eyerlE'ening aan 
uropeesch lagere scholen en dat naar aanleiding daarva n 

eeds de vraag werd gesteld, waarom datzelfde denkbeeld 
iet werd doorgevoerd ten aanzien van de II. I, S., waaruit 
eeds blijkt, dat de bespreking van deze aanvulling t eu
lotl ( vanzelf noopt tot besp1'ek in g- ynn de in "het algemeen 
'eldende principes dcr subsidieregel ingen. Intussehen is 
rnUIJ ])('7,\\,.1;11' in dit opzir-ht ni et \'a n <liel1 aard, dat ik el' 

e\)aald een vool'Stel van maak, dit ontwerp terug te 
emen, 
Ik zeide, dat men bij welke bespreking vall de subsidie· 

egeling ook niet kan ontkomen aan ecn bespreking \'an dL' 
Igemeene principes. Een yan de principes ten aanzicn 
an de subsidieregeling is, dat Cl' geen verschil wordt g'~

aakt ten opzichte van kapitaalkrachtige en ni et kapitaal 
l'achtige organisaties, tcrw\jl dit verschil eigenl\ik toch wel 
emaakt wordt ten aanzicn YEm de indi\'iducele yool'ziening 

(SOEJONO.) 
in de behoefte aan onderwijs. Ik wijs in dit verband op 
het YCl'sehil in klassen YBn betaling'; een }C'crling, kind van 
onbemiddeld c ondcrs, betaalt minder dan een leerling, kind 
\"(111 goed gesituûel'dc ouch'l·s. D oc h ten aanzien van de sub
sidieering van scholen wordt geen rekening gehouden mct 
de draagkracht van de verschillende organisaties. Dat is 
een ineonvenient, dat soms in de praktijk tot onbil1ijkh~

den leidt en dat geldt niet alleen voor de subsidiem·ing 
van Mulo-scholen doch in het algemeen voor de subsidiee
ring van het Westerseh lager onderwijs. Ik l,eb daar 
meel' dan eens in den Volksl'nad op gewczen eg dallrbü dlcll1 

jn de eel'stc plaats wel op het verschil in financiccle dJ'aag
kracht, doch in de tweede plaats op de meerdere of mjll

dere gemakkelijkheid van de personeels-voorziening. net 
spreekt vanzelf, dat Inlaudsche organisaties, die de b"""r"k
king moeten ;1\:bbo11 over Europccsche krachten, bij de per
soneelsvoorzicning met meer moeilijkJleden hebben te kam
pen dau Enropct8ehe organisaties. Het verschil in dit 01'
zi(:ht is niet van zoo groote heteekenis als hot versc~lil in 
.finalJeieel~ llraag'ln'acht van de verschillende organh;atles, 
n.afl!· er moet toch ook rekening mede gehouden WO,·<1(;l1. 

Ik zeide dus, M.ijnheer de Voorzitter, dat er geeu verschil 
wordt gemaakt bij deze regeling tusschen meer en minder 
financieel draagkrachtige organisaties, En de scheidings
lijn tusseheu kapitaalkrachtige en niet kapitaalkrachtige 
organisaties valt samen met die tu~schen Inlandsche 011 

Europeesche organisaties. " rant het is algemeen bekend, 
dat in het algemeen de Inlandsche organisaties niet zoo ka
pitaalkrachtig zijn als de Europecsche en dat is voor die 
lnlandseh e organisaties een handicap. Het. zal daarom 
wCllschelijk zijn, wanneer de besp reking van al deze zaken 
meel' tot uiting komt bij de algemecll c technische hCl1Zi ening 
\'8n de bestaande subsidieregelingen, De Rcgeoring zegt 
trouwens zelf in de Memorie van Antwoord dat het verschil 
in de financieele draagkracht van de verschillende organ!
saties niet ontkend kan worden. Zij voegt Cl' cchtcl' aan toe 
dat, aangezien de ledcn, die deze opmerking maakten wcl 
met het YOOl'stel konden inst emm en, Zij mag aannemen, dat 
deze leden daal'Yan geen overwegend bezwaar tcgen het 
voo l'Rtel znllen Illal,en, l\fnal' ik zie hi(, l' in \\,<,1 een bezwaar, 
waal'mede zekel' rekening dient te wOl'dl'll gehouden vooral 
ten aanzien yan de mogelijkheid del' toekenning van filiaal
subsidie. 

Er is al dadelijk de vraag gesteld: nu dat f ili aalsubsidie
beginsel is aangenomen ten opzichtc van de EUl'opecscho 
schol en , waarom is het nu ook niet voorgesteld voor de H.T. 
seholen. Daarop hoelt de Rogecring geantwoord, dat een 
H.1. S. of ecu H. C. S. in de practijk altijd dadelijk begin
nen met \'olle klassen, doch ik meen dit te mogen betwijfclen, 
In IZOOVel'l'e heeft de Regcering ~elijk, dat zoodl'a sub'iidil' 
wOJ'dt gevraagd de betrokken H.1. S.-en inderdaad in het 
algE' meen reeds beschikkell OVC1' \'olle klassen, doch dan is ûl' 

reeds eon periode geweest, voorafga ande aan di e suhsidic
aall\Tage in \\'elke wel degelijk di e Inlandschc scholen een 
~el'ing aantal klassen en leerlingen hadden. Dat spreekt 
h'onwens ook wel van zelf. 

Nu lijkt dit oogenschUnlijk misschien ni et zoo heel juist, 
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gezien het zielcntal vau de Inlaudsche bevolking, maal' men 
vergete niet, dat bij de beoordeeling van de behoefte aan 
dergelijk ondcrwijs, r ckcning moet worden gehouden mct 
den factor, dat het standscriterium in deze ook nog altijd 
geldt. De mogelijkheid is dus niet uitgesloten dat in eelt 
bepaalde streek niet direct over een aantal van 60 leerlingen 
kan wOl'den bcsehikt voor het oprichten van een school. De 
regeling voor het Europeesch onderwijs is in dit opzicht veel 
soepeler, nu thans de filina lsubsidie·mogelijkheid is open ge· 
steld, omdat daardoor ook eeu dislocatie van het vcreisehte 
aantal leerlingen kan plaats hebben. Voor de H. 1. S. zou 
men er toe moeten overgaan, de leerlingen te trekken naar 
een bcpaald centrum teneinde de 60 leerlingen te kunnen 
krijgen, het~ccn ni ct noodig is yoor de Europeesche scholen, 
welke nu yolgens de aangeboden filiaal school·subsidi <.'rcgc
ling kunnen worden gesubsidieerd. 

Ik wil in dit verband eens een voorbeeld noemen. Op 
een regcntschapshoofdplaats kan een EUI'opceschc school 
in het leven worden geroepen en daarnaast in ecn vrij be· 
langrijk Europccsch centrum, een districtshoofdplaats b.v.) 
of standplaats van eeen· controleur, een filiaal van deze 
ehool, omdat het aantal leerlingen voor de subsidieering 

van d ie f iliaalschool niet 30 behoeft te bedragen. Wil men 
een Inlandschc school oprichten in diezelfde controleurs
plaats, dan wordt voor subsidie vereischt een aantal vaD 
60 leerlingen. Dat is dus werkelijk een handicap voor de 
uitbreiding van het particulier initiatief ten aanzien van de 
oprichting van H. I. S.-en. 

Hoezeer het wettelijk dan ook jnist gezien moge zijn, 
dat er geen onderscheid wordt gemaakt, de praetische ge
volgen daarvan leiden in de practijk tot een niet-onbelang
rijke handicap, welke er in vele Inlandsche kringen toe 
noopt, dat mCn aanstuurt op de oprichting van openbare 
scholen meel' dan op bijzondere scholen, daargelaten of dat 
bijzondere onderwijs neutraal of confessioneel is. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik breng deze bezwaren bij de 
Regeering voor, opdat Zij el' bij een latere herziening van 
de subsidieregelingen rekening mede zal kunnen houden. 

Ten slotte zou ik nog cen enkel woord willen zeggen 
over het argument van de Regeering inzake de terugwer
kende kracht dezer r egeling. De Regcering wijst op den 
toestand, dat cic subsidic voor filiaalscholen, die op het 
oogenblik rceds aan eenige scholen is verstrekt, wettelijken 
grond viudt in hct bepaalde bij art. 24. Ik ben dat met 
de Regcerin g eens, maar als dat zoo is zou ik toch wel 
willen vragen, wat de Regeering bedoelt met de voorge
stclde r etro-activiteit. Is het de bedoeling, dat die slechts 
geldt voor scholen, die reeds eenmaal subsidie hcbben ge
noten of moet het zoo worden uitgelegd, dat de voorge
steldc terugwerkende kracht bedoelt, de mogelijkheid tc 
schepen van de verleening van subsidie aan scholen, waal'
voor tot nu toe nog geen subsidie is aangevraagd, hoewel 
ze reeds bestonden vóór 1 Juli 19277 

(SOEJONO, SCHMUTZER.) 
De heel' S 0 e jon 0: Dan acht ik deze bepaling over

bodig, juist omdat subsidieverleening bij wijze van uitzon
dering, op grond van art. 24 wettelijk mogelijk is. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' Sc h. m ut z e r: Mijnheel' de Voorzitter! In 
haal' :Mcmorie van Antwoord YCl'klam't de Regeering, da 
J1arerzijds geen aanleiding bestond, om de partieele aan
Hilling dcr ~Iulo-subsidieregeling, die thans aan de orde 
is, bij het zoo juist door haar gepleegd overleg met ver
tegenwoordigers der centrale organisaties van het bijzon\'" 
der onderwijs !Je betrekken en Zij voert daarvoor achter
eenvolgens drie gronden aan. 

Gaal'ne geef ik toe. dat het beginsel van subsidieering 
Hls filiaalschoo l rccd~ eerder in de subsidieregeling V001 

Europeesche lagere scholen erkenning heeft gevonden en 
dus daarmee geen nieuw beginsel werd ingevoerd. Ook 
erken ik, dat in het bijzonder ook van Katholieke zijde 
door meerdere schoolvereenigingen het verzoek werd ge
daan om Mulo-scholen als filialen van andere gesubsidieerde 
mulo 's te subsidieercn. Niet tegen het principe gaat dan 
ook mijn bezwaar, maar tegen de thans voorgestelde 
nieuwe toepassing daarvan. Zooals reeds in het Gedelegeer
àenverslag werd opgemerkt, kamt namelijk die toepassing 
hierop neer, dat het aantal klasscn van hoofdschool en 
filiaal tezamen 16 moeten bedragen alvorens het filiaal 
zelfstandig kan worden, hetgeen dus beteekent, dat een 
muloschool voortaan gemiddeld 8 inplaats van - zooals 
thans - 3 klassen moet hebben. Deze uitbreiding van 3 
tot 8 klassen, dus tot Dijna het driedubbele van de be
staande klassen-fo~matie acht ik te bezwarend. Ik kan mij 
er bij neerleggen dat er uitbreiding van het vereischte 
aantal klassen komt, maal' ik kan mij el' niet mee ver
eenigcn, dat aan het bijzonder onderwijs een vODl'waarde 

wordt opgelegd, die elke ontplooiing in de toekomst radi
caal den pas afsnijdt. Ik blijft het daarom ten ernstigste 
betreuren, dat, al brengt het voor ons liggend ontwerp geen 
nieuw principe in het geding, de vertegenwoordigers van 
de centrale organisaties niet in de gelegenheid werden ge
steld hun meening over deze filiaalregeling kenbaar te 

maken. 
Op het bezwaar in het GedclegccJ'denvcl'slag geopperd, 

dat het niet mogelijk is zich ,bij de behandeling van deze 
filiaalregeling rekenschap te geven van de consequenties, 
die de aanvaarding van dit ontwerp in verband met de 
nog verder 'bij het departement jJl voorbereiding zijnde 
wijzigingen zal medebrengen, antwoordt de Regeering, dat 
voor een beoordeeling van die consequenties nog ruim
schoots gelegenheid zal bestaan, daal' het terzake van de 
andere nog han gende wijzigingen geopend overleg nog 
niet is beëindigd. Daaraan hebben wij op het oogenblik 
niets, Mijnheer de Voorzitter, de vraag is, tot wat wij ons 
op dit moment binnen het kader van de geheele in over
weging zijnde herziening der subsidieregeling moeten 
binden eu daaromtrent blijven wij volmaakt in het duister 

De heel' Har cl e m a D, directeur van Onderwijs en tasten . 
Eeredienst: Het eerste geval is bedoeld. De Regeering is van Illeening, dat door het lid, dat 
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zich blijkens het Gedelegeerdenverslag niet met de voor
gestelde filiaalregeling kon vereenigen, voorbij wordt ge
zien, dat de voorwaarde betreffende de aanwezigheid van 
ten minste 36 leerlingen niet tekort doet aan den primaÎl'en 
subsidie-ei8eh, dat de school moet voorzien in een door de 
Regeering erkende behoefte en dat ook overigens haar op
richting door de Regeering moet zijn goedgekeurd. Mijn
heer de Voorzitter! De Regeeringsgemachtigde zal mij wil
len gelooven, WalIDeer ik hem verzeker, dat die vCl'cischten 
te zeer vanzelfsprekend zijn, dan dat zij aan bedoeld lid 
zouden kunnen zijn ontgaan . Natuurlijk kan Cl' hier alleen 
spl'nkc zijn van sl'hoh.'ll. die aan alle in de sn!Jsic1icl'cgelen 
gestelde voorwaarden voldoen. Het gaat hier echter juist 
zéér speciaal om die ééne der vele subsidie-vereischten : 
het aantal klassen en leerlingen. Intusschen geeft het ant
wom'cl del' Regeel'ing mij een ongezochte aanleiding om 
deze vraag te stellen: wanneer aan alle voorwaarden, ook 
die het aantal klassen en leerlingen betreffen is voldaan cn 
alleen nog de Regccri ngserkenning der behoefte ontbreekt, 
wat is cr dan nog Tloodig om die te verkrijgen? Volgt de 
erkenning del' gestelde behoefte in het gestelde geval dan 
automatisch of beheersellen alsdan nog andere factoren de 
urgentie-uitspraak der Regeeringl Het is van groot belang, 
dat de Regeering zich hierover eens met groote duidelijk
heid uitspreekt. 

El' is in beginsel niets tegen, ~fijnheer de Voorzitter, dat 
de Rcgeering een economische onderwijsvoorziening nastreeft 
en mitsdien de instandhouding van groote mulo- en middel· 
bare scholen tracht te bevorderen; het is alleen de vraag of 
het noodig en billijk is, de openbare muloscllOOI zonder eeni
ge !beperking als standaard te doen dienen voor de bijzondere 
muloschool. In het Gedelegeerdenverslag werd er reeds 'W 
gewezen, dat dool' een dergelijke regeling o.m. particuliere 
ol'ganis. .... ties, welke in beginsel tegen coëducatie zijn, gedwon
gen zouden worden daartoe over te gaan of van het genot 
van subsidie af Ie zien. 

De Regeering vindt dit niet erg. 
"Memorle van Antwoord dat het haal' 
komt, 

Zij vol'klaart iu de 
niet onredelijk voor-

"dat schooleol'po1'<tties, wlet' onclcl'wijspolitiek 1en 
dooIe geleid wordt door beginselen en overwegingen, 
welk e ,'OOI' de ;:tlg'(> lll c~ nc ondcl'wijspolitick bezwaarlijk 
als richtsnoer kunnen gelden. voor de financieele gevol
gen van de toepassing dier beginselen zelve verantwoor
delijk blijven. Van de Overheid, die het algemeen: be
l~mg heeft te ,bewaken, kan moeilijk verlangd worden, 
dat Zij de ext.l'akosten van een consequent doorgevoerde 
scheiding van jongens en I'neisjes op de school voor haal' 
rekening 11eemt, aangezien noch bij het openbaar onder
wijs, nocll bij andere inric>htingen van het bijzonder 
onderwijs overwegende bezwaren blijken te bestaan te
gen gemengde scholen". 

Mljnheer de Voorzitter! Met groote verwondering heb ik 
kennis genomen van de zoo juist door mij geciteerde Regee
rjngsverklaring; met nog gl'ooter verbazing lleb ik gecon
stateerd, dat de Rcgeering wil doen voorkomen, dat eigenli jk 
alleen part.iculiere OJ'ganisati€S van Mn bepaalde geloofs-

Handelingen. Zittingsjaar 1928-19,29. 

richting het beginsel huldigen, dat coëdncatie van jongens 
en meisjes boven een zekeren leeftijd niet toelaatbaar is_ 
Het lijkt mij noodzakelijk daartegenover te stellen, dat al 
mogen eenerzijds geloovige Katholieken en ... Mohammeda
nen, Mijnheer de Voorzitter, ernstig tegen coëducatie van 
jongens en meisjes in de puberteitsjaren . gekant z.ijn en an
derzijs in het moderne bolsjewistische Rusland de coëducatie 
de meest consequente doorvoering vinden, tot het meest om
gebonden verkeer tns.<;chen de geslachten toe-, daaruit toch 
nog niet de conclusie mag worden getrokken, dat het stelsel 
van coëducatie en coïnstl'uctic daarom het non plus ultra 
van vooruitstrevendheid en juist inzicht zou vertegen woordi
gen . De menschelijkc inzich ten, l\fijllhecl' de Voorzitter, 
draaien nu eenmaal in menig opzicht als in een gesloten 
cirkel rond. Het lllaterialislll0 in de biologie, dat enkele 
decenniën geleden nog de grootste triomfen vierde, geniet 
thans - zoonis Prof. Barge het ergens uitdrukt - ternau
wernood nog den ietwat vOl'melijken eerbied, dien van ont
wikkelde menschen voor zaken uit het verleden te verwach
ten is en de model11e na.tuuronderzoeker tracht w(}~r voeli1lg 
te krijgen met gedachten en bcschouwingswijzen. die een 
halve eeuw geleden nog als \lool'goed overwonnen en uit .het 
gebied der natuurwetenschap uitgebannen opvattingen gol
den . )fodel'ne biologen en physiologen schromen uiet -
denkt U eens, Mijnheer de Voorzitter - om aan Ál'istoteles 
het oude entelechie-begrip te ontleellen, teneinde hun nieuwe 
vitalist,ische opvatüng van het levensraadsel tot afronding te 
brengen. En zoo 7..QU het ook wel eens kunnen gebeuren, 
dat het stelsel van coëducatie, waal'in de Rcgeerillg blijkbaal' 
()p paeda.gogisch gerued de grootste wijsheid ziet, in afzien
baren tijd opnieuw door het oude stelsel de,' gescheiden op
voeding werd vervangen . 

Verschillende teekenen wijzen in die richting, Mijnheer 
de Voorzitter. Er rijzen, door den arbeid der moderne 
wetenschap, steeds meel' bezwaren van pacdagogischen, 
psyehologischen en hygiënischen aard tegen de door velen 
aangeprezen coëducatie en coïnstructw, bezwaren, di.e nu 
toch niet noodzakelijk aJle waarde verliezen , omdat ze bij 
toeval tot dezelfde gevolgtrekking leiden als sommige ou
dere opvattingen van ethischen en religieuzen aard I 

Ik moet een oogenblik bij het vraagstuk der coëducatie 
en coïnstruclie stilstaan , .Mijnheer de Voorzitter, omdat de 
Regeering het geloofselement in de discussie heeft betrok
ken en het voor een objectieve beoordeeling van dit vraag
stuk noodzakelijk is, dit geloofselement geheel buiten de 
discussie te sluiten. Het is hier niet de plaats om over de 
coëducatie, van zuiver wetenschappelijk standpnnt be
schouwd, een gedachtenwisseling te beginnen j ik zal mij er 
dus toe beperken, enkele uitspraken van vakmannen aan te 
voeren, die mijn stelling kunnen ondersteunen, 

Wat de paedagogische zijde van het vraagstuk betreft, 
verklaart Meumann in zijn Vorlesnngen, Bd. lIl, p. 336, 
dat de ondervinding in Amerika met den invloed van de 
coïnstructie opgedaan, momenteel alles bij elkaar genomen 
als ongunstig moet worden aangeduid. Hij citeert daarbij 
Prof. Tomto, die in een rede, in 1910 te Leipzig gehouden, 
zich als volgt uitdrukte: 



20ste VERGAJ}ERING -' DONDERDAG 20 DECEMBER 19-28. 

Aanvulling van de Mnlo-subsidie-ordoililantie. 

(SCHMUTZER.) 
'IDc invloed van de geslachten op elkaar worçlt des 

te schad61~ker, naarmate de jeugd ouder wordt - on
geveer vanaf het 13e en 14,;, jaar - en wanneer ~ 
de coïnstructie in Amerika zoudcn kunnen afschaffen, 
zouden wij dat zeer zeker doen". 

Vooral richtte zich het bezwaar van genoemden hoog
leeraar hiertegen, dat de coïnstructie het al te vrije verkeer 
tusschen de geslachten in de hand werkt; een boek als 
Lindsey's "Opstandige Jeugd", waaruit blijkt, dat een zeer 
groot percentage van dc Amerikaansche schooljeugd van 14 
- 18 jaar zich aan sexueele vrijheden te buiten gaat, be
vestigdt wel overtuigend, dat Z~1l bezwaar niet eIken grond 
mist. 

Volgens Focrster in "Opvoeding en Zelfo})vocding U 

p. 177/8, draagt, wat hij noemt: de onnatnurlijke gelijk
making van jongens en meisjes ertoe bij om "bij beide par
tijen eCll volslagen verkeerde voorstelling van de ware na
tuur en de diepere behoeften van de andere part~ te ont
wikkelen ...... " In de coëducatie, aldus een Amerikaansche 
schrijfster, ontwikkelt zich maar al te vaak eell onridderlijke 
kameraadschap, die 

"den man niet voldoende op het andersziin van het 
andère geslacht voorbereidt.. Ook draagt de onver~
del~k vermannelijking van het vrouwelijk geslacht 
in de coëducatie er op noodlottige wijze toe bij , om 
het vrouwelijk karakter tot een mannelijk soort van 
zelfhandhaving' te brengen, waardoor juist de hoogste 
vermogens der vrouw, de zekerste \Vaarbol'gen voor 
huiselijk geluk, onontwikkeld blijven .. .......... " 

De nieuwere psychologie, Mijnheer de Voorzitter, conclu
deert. uit het verschil in psyche tusschen man en vrouw tot 
<ie noodzakelijkheid van een verschillende opvoeding en de 
natuurlijkheid van een verschillend ondel'wijsdoel; nit het 
verschil lusschen de psyche "an jongens en meisjes leidt zij 
d e noodzakelijkheid van differcntieel'ing af b~ opvoeding 
en onderwijs en wel op ·grond van het modern-paed"go
gisch beg'insel van aanpassing aan de individuèele geaard
heid van het kind. 

De ervaring, op het gebied van dc psychische verschillen 
tusschen man en vrouw opgedaan, bracht o.a. den deken van 
Harvard-Unjversjty in 1909 in een rede tot de pertinente 
uitspraak, dat manncncolleges voor vrouwen niet geschikt 
zijn. Hij vond dat het experimenteel nu wel voldoende vast
stond, dat vrouwen in staat waren om mannenwerk te ver
richten en dat het nu tijd werd om over te gaan tot de ware 
'hoogere vl'Quwenopv'oedillg, dool' bijzondere cursussen te 
gaan geven voor de vrouw, die immers op een eigen, bijzon
dere roeping in het cultuurleven is aangelegd. Prof. Briggs, 
deken del' Radeliff·aeademie, verklaarde bij dezelfde gele
genheid, dat de identiteit van leergangen voor mannelijke 
en vrouwelijke studenten volstrekt geen ideaal is en hij 
wenschte de inrichting geluk, dat z~ .ich van coëducatie 
verre had gehouden . Ongetwijfcld herinnert U zich de rec
toraatsrede in 1917 van Prof. Damsté, Mijnheer de Voor
z'itter, waarin deze hooglecraar "erlangt, dat bij het hooger 
onderwijs meer rekening moet worden gehouden met het 
verschil in lichamelijke gesteldheid en geestelijke eapacitei-

ten tusschen mannen en vrouwen en die, daarbij aansluitettd, 
op stichting van afzonderlijke gymnasia en hoogescholen 
voor mannen en vrouwen aandringt. Geld behoeft dat vol
gens Prof. Damsté niet te kosten, omdat reeds thans de 
vrouwen een zeer groot deel van de leerlingen der gymnasia 
en hoogescholen uitmaken. Een splitsing naar sekse, een 
wijziging van leergang en leerstof bij enkele gymnasia en 
hoogescholen, zou zoowel de mannelijke als de vrouwelijke 
studenten ten goede komen. 

Het "Algemeen Handelsblad" - waarlijk geen coufes
sionneel blad - teekent bij die rede aan: 

"Wij dnrven echter niet hopen, dat de denkbeelden 
van Prof. Damsté spoedig verwezenlijkt zullen worden. 
Tc sterk heeft het uenkbeeld post gevat, dat wijl -
inderdaad! - de vrouw niet minderwaardig is aan den 
man, beiden ook geestelijk gelijk zijn en dat wat goed 
\'001' den man is, wat den man mogelijk is, ook goed en 
mogelijk voor de vrouw is. Van ongelijkwaardigheid 
kan bij de groote verscheidC11heid in geestelijke en licha
melijke gaven geen sprake z~n. Ware men slechts over
tuigd van de groote ver s c hei d en hei a! Dan zou 
men niet jongens en meisjes denzelfden weg van het 
hooger onderwijs opdrijven en zouden wij spoedig de 
meisjesgymnasia en meisjeshoogescholen hebben, die 
Prof. Damsté wenseht " . 

In het moderne Amerika, Mijnheer de Voorzitter, blijkt 
de zienswijze van Prof. Damsté meor op waarde te worden 
geschat dan de Indische Regeering doet. Daal' telt men 
toch op 1175 middelbare scholen met co'instructie, 919 met 
gescheiden opleiding en op 335 scholen voor hooger- en vak
onderwijs met eo'instructie, 158 afzonderlijke scholen voor 
mannel~ke en 129 voor vrouwelijke leerlingen. 

De psychische verschillen tus"chen jongens en meisjes 
worden door vele vakgeleerden onderstreept, - ik noem 
hier Cohen Cn Dieffenbacher, Burt en :àfoOl'e, Stern, Groos, 
Thompson, Heymans vVicrsma en vele nndel'en. Rom
bouts gaat zelfs zoo ver, in zijn recent werk over "Nieuwe 
Banen in psychologie en paedagogiek" te verklaren, 

"dat alle ernstige jeugdpsychologen de coëducatie in 
de derde levensperiode, dat is dns op H. B. S. en gym
nasium, beslist verwerpen". 

Vaststaat, dat zich in de puberteits- en adolescentiejaren 
kenmerkende verschillen tusschen jongens en meisjes open
baren, en ook het tempo del' lichamelijke en geestelijke 
ontwikkeling ongelijk is. Zonder daarop hier dieper in tc 
gaan, wil ik mij bepalen tot het weergeven van de volgen
de conclusie van Meumann (Band lIl, pag. 341): 

"Van hoeveel belang -ook een zekere menging van 
begaafdheden voor het onderwijs is, zoo lijkt het mij 
toch zeker, dat de aanwijsbare verschillen tussehen 
jongens en meisjes van een bepaalden leeftijdsgrens af 
zoo groot zijn, dat ze tegen gemeenschappelijk onder
richt. spreken. Tot aan het 13e of 14e jaar moge eoin
structie misschien zelfs zeer heilzaam zijn, vanaf dat 
tijdstip kan men die niet meer verdedigen. Met be
slistheid kunnen de volgende twee argumenten tegen 
coïnstructie worden aangevoerd: 
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10. Verschillen in begaafdheid, die op zoo diep onder

scheid in den aangebo,·en gemoeds- en wiLsaanl eg 
berusten, vCJ'eischen met toenemende rijpheid een 
steeds verder uiteenl oopende wijze van vorming, 
die aan het mannelijk en het vrouwelijk eigen 
beantwoordt ; 

20. Zoo diep ingrijpende verschillen vereischen ook 
een verschillende behandeling van de onderwijs
stof voor beide geslachten. 

Aan beide juist genoemde vCl'cischtcll kan alleen 
worden voldaa n dool' ('(l il scheiding der geslachten van
·af het 13c of H e jaar ·'. 

Tenslotte, .Mijnheer de Voorzitter, een enkel woord over 
de hygienische bezwaren tegen de coëdncatie. In het werk 
van Prof. Dr. Linus Bopp, "Das Jugendalt er und sein 
Sinn IJ, het vorig jaar ve l'schenen, lees ik op p. 43 het vol
gende over de lichamelijke consequenties van de optreden
de puberteit bij meisjes op de middelbare scholen: 

" ........ . die bestünd ige Wicderkehr von krünklieh en 
Tagen iührte schon zur Forderuug beweglicllcr Stun
den- und Stoffpliine fü,· die Mädchenschulen. Die 
Anst l'cngungen, denen del' wcibliche ICöl'per ZUl' Zeit 
der Entwicklung ausgesetzt i st , brin gen Abspannung 
und Ermüdung mit sieh. Es treten somit stat·ke Auf
mCl'ksnm kcitshemnnm gen cin , die das e l'folg l'eiche 
Arbeiten zeit\\"cise erh eblich herabsctzen. H erzklop
f en, Kopfschmerzen, Schwilldcl- und Ohnmaehts-anfäl
Ic tl·eten als Begleit erscheinungen s tarker Bleichsueht 
nicht selten au f. Zu dem lIfüdigkritsgcfühl treten 
Um'uhe, Aufge l'egthcit, grosse Reizbnrkeit. Es ist 
klm', dass man in diescl' Zeit vom Mädcheu nicht das· 
selbc verlangen darf wic vom ICnabcn. Es ist klat' 
dass die beiden Geschlechter auf diesel' Alterstufe 
nicht mehr zusammengehören". 

Het zijn v,·ouwen. Mijnheer de Voorzitter, als Else 
Cl'oncl' en HalU18 \'on Pesta lozza, die zich op gclijke gl'on· 
den tcgen de eöinst,·uctie op middelbare schol en verzetten 
en dr laatste zrgt onom"'oIHlell, dat ,het ham' onbcgrijpe· 
lijk is, dat in dezen tij d, dat men allcl'wcg'C)) \"001' het 
instituut van schoolartsen opkomt, men vOOr coïnstructie 
een lans durft blij,'en breken. 

En nu, Mijnheer do Voorzitter , kom ik terug op de ver
klaring der Re€eering in de Memorie van Antwoord, dat 
beschouwingen als van deze lange reeks tegenstanders tegen 
coëducatie en coïnstl'tlctie 

I, bcz waal'lijk als richtsnoer voor de algemcene onder
W\jspo\iüek kunnen gelden", 

dat van de Overheid, die het algemeen belang heeft te be
waken, 

"moeilijk kan worden verlangd, dat Zij de extrakos
ten van een consequent doorgevoerde scheiding "all 
jongens en meisj es op de sc.hool voor huu l' ,'ekening 
neemt". 

Wij vragen ons af, waarom, Mijnheer de Voorzitter! 
Is het, omdat de Regeering onbekend is met de resultaten 
der nieuwere en nieuwste paedagogiek, psychologie en 

hygiëne' Maa,· Zij besc hikt over een liClhaam als de Onder
wijsraad, die deze aangelegenheid in ernstige studie kan 
nem en en daarover kan ac1viseercn. Of acht Zij llCt algemeen 
belang, meer dan uoor een juist onderwijsstelsel, in de 
eerste plaats gediend door bezuiniging op uitgaven voor 
het onderwijs ' Ik neem aan, dat het de Regeering geen 
ernst kan wezen, walUleer Zij haar houding in zake een 
onderwijsvraagstuk van de eerste orde als de eoÏrultructie 
is, verdedigt met een be ,,,,ep op de omstandigheid, dat 

"noch bij het openbaar onderwijs, noch bij andere 
richtingen van het bijzonder onderwijs, overwegende 
bezwa ren blijken te beslaan tegen gemengde scholen". 

Is de Regeering er overigens wel zeker van, dat ,het zwij
gen van de groote groep van onze Mohammedaansche la.nd
genooten moet worden opgevat als een volkomen instem
ming van die zijde met de coëducatie, waaraan hun doClh
ters in de plLberteitsjaren op de openbare scholen worden 
overgeleverd ' Ik heb een flauw vermoeden, dat zij bij 
vrije keuze zonder aarzeling de gescheiden school zouden 
p,'efe ,·eeren. 

Hoe dan ook, Mijnheer de Voorzitter, de door mij ver
tegenwoordigde groep houdt op overwegingen van paeda
gogischen, psychologischen, ethischen en daarmede ten 
slotte cultureel en aard wèl aall de wensehelijkheid van een 
scheiding der geslachten in de puberteits- en adolescentie
jaren vast: wij achten die scheiding op de aangegeven 
gronden absoluut in het algemeen belang en a~hteu dit 
aLgemeen belang ernstig geschaad door een onderwijspo
litiek, welke die scheiding, door ernstige mannen. van we
t enschap op de meest uiteenloopende gronden bepleit, aan 
ee 'l beperkt geldelijk voordeel t en offer brengt. 

De Regeering ·zelf verklaart, waar mogelijk, het zoo
genaamde ouderrecht t e willen eerbiedi gen. Welnu, Mijn
heer de Voorzitter, ik meen aan dat ouderrecht een argu
ment te kunnen ontleenetl, om bij de Regeering op tem
pering van de door haar gestelde eischen aan te dri'llgen. 
Tn de Memo rie van Antwoord zegt de Regeering, dat: 

"niet ontkend kan worden, dat alleen vereenigingen, 
clie over voldoende middelen buiten de subsidie kun
nen beschikken, in staat zullen zijn een filiaalsc·hooI 
in stand te houden.". 

Op dit punt weril zoo juist ook door den heer Soejono 
gewezen. ·Wanneer de Hegeering vastboudt .aa11 de thans 
voorgestelde uitbreiding van het aantal klassen, dan bindt 
Zij dc ](atholieken op m('nige plaats aan àe openbare 
Mulo-school, terwijl zij stellig de voorkeur geven aan een 
s0hool van eigen richting. Te Bandoeng b.v. en te Sema
rang, om maar enkele plaa.tsen te noemen, kan dnn lUmmel' 
een Katholieke Mulo voor de Katholieke jeugd komen. 
Het door de Regeering zelf erkende ouder~echt komt dan 
danig in het gedrang. Volgens het statistisch jaaroverzicht 
bedraagt het aantal Katholieke Europeanen in Indië on
g,e..veer 1/3 van de gehe-cle EUl'opecsche bevolking. Het is 
dus allerminst gewaagd) aall t e nemen, dat het gT'{)ote ge
brek aan Katholieke Muloscholen mede debet is aan de om
standigheid, dat de openbare Mulo's ~ich zoo zeer hebben 
kunnen uitbreidC"ll, dat el' op de groote plaatsen verschil-
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lende pUl'ullelnfdeelingen moesten worden gevormd. Door 
gebrek aan bijzondere onderwijsinrichtingen konden de een· 
trale openbare scholen zich onmatig uitzetten, en deM ab· 
normaal groote scholen worden nu tot norm verheven om 
een verdere ontwikkeling van het bijzonder Mulo-<lnder
mjs onmogelijk maken. 

Mijnheer de Voorzitter ~ Het zij mij veroodoofd om 
hier de vraag te stellen, of daarmede de Regeering wel op 
den goeden weg is. Op een vraag in het Gedelegeerden
verslag : 

"of de Regeering, in verband met het voorschrift in 
de Indische Staatsregeling, dat het openbaar onder
wijs een voorwerp van de aanhoudende wrg van den 
Gouverneur-Generaal is, den tijd niet gekomen acht, 
om de kosten van het ,bijwnder onderwijs te limiteeren 
en zich meer op de uitbreiding van het openbaar on
derwijs 'we te leggen ", 

merkt de Regeering in de Memorie van Antwoord op: 
"dat een limiteering van de kosten van het bijzon

der onderwijs reeds in de subsidieregelingen opgeslo
ten ligt en dat een aansporing tot uitbreiding van het 
openbaar onderwijs geheel overbodig is, waar de fei
ten voldoende uitwijzen, dat de Regeering lJieraan haar 
voortdurende aandacht en zorg blijft wijden". 

Dit antwoord, Mijnheer de Voorzitter, bevestigt ten volle 
mijn vrees, dat de onderwijspolitiek der Regeering zich be
wust begint te keeren tegen het bijzonder onderwijs. In
tuschen constateer ik tot mijn voldoening, dat de Regeering 
zich daarbij niet op den tekst van art. 179 l .S. beroept. In
derdaad spreekt de Indische Staatsregeling nog altijd van 
het 0 pen b a a l' onderwijs als voorwerp van de aanhou
dende zorg van den Gouverneur-Generaal. Maar deze be
paling is verouderd; ze is woordelijk overgenomen uit art. 
125 van het Regeeringsreglement van 1854. Bij de tot
standkoming van het Regeeringsreglement bestond er in
derdaad nog geen ander dan openbaar onderwijs in Indië, 
en dan nog maar heel weinig. een ongesubsidieerd parti
culier schooltje hi er cn daar niet meegerekend. Pas tegen 
het begin der 20e eeuw kwamen de eerste subsidierege
lingen voor bijzonder onderwijs tot stand en sedert heeft 
het bijzonder onderwijs een hooge vlucht genomen, vooral 
nadat in de Nederlandsehe Grondwet in 1917 de gelijk
stelling van bet bijzonder met het openbaar onderwijs werd 
gcproclameerd. net staatsrechtelijk beginsel van zooveel 
mogelijk concordantie van de Indische met de Nederland
sche bepalingen van wetgeving bracht mede, dat toen ter 
uitvoering van bet nieuwe artikel 192 der Nederlandsche 
Grondwet, in 1920 de Lager-onderwijswet in Nederland 
werd afgekondigd en in werking trad, ook in Indië zoo
veel mogelijk naar gel ijkstelling van openbaar en bijzon
der onderwijs moest worden gestreefd. F eitelijk zijn dan 
ook aan dit concordantiebeginsel de subsidieordonnanties 
van 1924 t e danken, waarvan de grondgedachte was, het 
bijzonder onderwijs in een financieele positie te brengen, 
die niet belangrijk meer van volledige vergoeding der 
kosten zal verschillen. net bijzonder onderwijs heèft 
thans, bij het voldoen aan dezelide voorwaarden, door de 

(SCHMUTZER, BRUINEMAN.) 
vigeerende subsidieordonnallties dezelfde rechten verkre
gen als het openbaar onderwijs. Daaraan wordt niets afge
daan door het feit, dat de Regeering door het bovenmatig 
opvoeren van de te stellen eischen, waaraan Zij met de 
haar ten dienste staande middelen bij haal' openbare scho
len wel voldoen kan het bijzonder onderwijs practisch het , 
levenslicht kan nitblazen. 

Intusschen ware het zeer zeker uit een oogpunt van regel
matigbeid wenschelijk geweest om, in verband met de sinds 
vele jaren gevolgde practijk art. 179 LS. in overeenstem
ming te brengen met het tegenwoordige art. 195 (oud 192) 
van de Grondwet en zoodoende ook overeenstemming te 
brengen tusschen de Indische Staatsregeling en de onder
w:üspolitiek, die op de dool' de begrootingswet gedragen 
subsidieordonnanties steunt. n et moet dan ook als een 
leemte worden aangemerkt, dat nog steeds niet, evenals uit 
art. 195 Grondwet, uit art. 197 l.S. het woord "openbaar" 
is verdwenen, en daarmede ondubbelzinnig tot uiting wordt 
gebracht, dat "het onderwijs is een voorwerp van de aan
houdende zorg van den Gouverneur-Generaal". Wellicht 
zou ook de Indische Regeering zelve daardoor meec onder 
de suggestie geraken van die zuiverder formuleering van 
haar taak en zich tot een soepeler politiek tegenover het 
bijzonder onderwijs laten bewegen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zeide reeds eerder, dat ik el' 
niets tegen heb dat de Regeering waakt tegen versplintering 
van het onderwijs en dat Zij daarom de vorming van groo
tere centrale muloscholen nastreeft, maar evenzeer heb ik 
als mijn overtuiging uitgesproken, dat de eisch, dat hoofd
schooi en filiaalschool te zamen minstens 16 klassen moeten 
tellen, alvorens de laatste als zelistandige school kan wor
den erkend, voor het bijzonder onderwijs de doodsteek be
tcekent. Mocht de Regecring bereid zijn dit minimum tot 
lOklassen terug te brengen, dan zoude ik mij met het ont
wcrp desnoods kunnen vereenigen. Ik noem het geta1 van 
10 klassen op g"ond hiervan, dat wanneer door royale eer
biediging van het ouderrecht aan alle katholieke kinderen 
dè gelegenheid werd geboden, scholen van eigen richting 
te bezoeken, de bezetting der Gouvernements Muloscholen 
met) /:1 zou verminderen, waardoor het aantal klassen tot 
gemiddeld '/ 3 zou wO"den teruggebracht. Het minimum 
aantal klassen voor hoofdschool en filiaalschool tezamen te 
vorderen, opd~t de laatste ats zelfstandige school kan wor: 
den erkend, zou dan ook gevocgdelijk tot '/, X 16 oi rond 
10 kunnen worden gerednceerd. Van het ouderrecht van 
andere groepen sprcek ik niet, omdat deze volgens cle Re
geering geheel met het bestaande Mulo-onderwijs accoord 
gaan . Mocht de Regeering tot de door mij bedoelde con
cessie niet bereid zijn, dan blijft het ontwerp voor mij on
aanvaardbaar. 

De heer B l' U i n e man: Mijnheer de Voorzitter! Na 
de doorwrochte en Vall veel studie getuigende rede van mijn 
geacht medelid, den heer Schmlltzer, die grootendeels, zij 
het niet geheel, ook mijn meening weergeeft, blijft er voor 
mij betrekkelijk weinig te zeggen over. 
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De reden, waarom ik het woord heb gevraagd is, dat in 

deze Memorie van Antwoord mij een paar punten hebben 
getroffen, welke mij toch niet gebeel in overeenstemming 
leken met de werkelijkheid. Ik lees daar nl. in, dat er 
slecht_ één bepaalde bevolkingsgroep is, die zich speciaal te
gen coëducatie kant. Nu heb ik eeu betrekkelijk geringe 
erval'ing op onderwjjsgebied, maar mijn vroeg-ere werkkring 
heeft met zich gebracht, dat ik op de hoogte ben gekomen 
van het leven en stl'even van een ook ni.ot onbelangrijke 
bevolkingsgroep in deze samenleving, nl. de Chineeschc be· 
l'olkingsgl'oep. En nu moge het waar zijn, dat de Chinee
scha bevolking zich hier niet zoo bijzonder uit, doch als men 
ue Chineesche ouders eens man voor man en vroOuw voor 
vrouw daaromtrent zou ondervragen, zou men eveneens hoo
ren , dat zij ook niet voor coëducatie zijn geporteerd. Tl'OU 

wens het heele onderwijssysteem in China, dat toch ook op 
eeni~c cl'Val'ülg kan wijzen, zou ons· kunnen doen zien, dat 
danl', voordat de Bolsjewistische w.ind, waarvan men daal' 
nu wat is bekomen, over het land gewaaid heeft, geen sprake 
was van coëducatie, aangezien men dat geheel en al strijdig 
acllite met de belangen van de jongens en meisjes. 

En ik kan nog verder gaan door te zeggen, dat de ortho-
dox-Kailiolieken - en er zijn, geloof ik, geen andere dan 
orthodox-Katholieken - niet alleen zijn gekant tegen coëdu
catie, doch eveneens de orthodox-Protestanten en de lIfoham· 
medanen. Dns de onde wijsheid, die in orthodoxe godsdien
sten schuilt - ik hoorde het zoeven van den heer Schmut.zer, 
toegelicht met alle mogelijke voorbeelden - treft men weer 
aan bij de allernieuwste paedagogen. 

Het is dus niet zoo vreemd als de Regeering meent, om 
tegen coëducatie te zijn. 

Mijnheer de Vool'ûtter! Nu komt de Regeering met het 
argument van het algemeen belang, dat Zij op een of andere 
wijze schijn t te abstraheeren van het particulier belang. Ik 
stel daartegenover, dat het a!lJ'emeen belang eigenlijk niets 
anders is dan een compromis tusschen de verschillende be
langen, 'Yannecl' de Regeel'ing dus het algemeen belang w ij 
benal'tlgen, kan Zij dat niet anders doen dan door de vel'· 
schillende particuliere behlllg'ell in de maatschappij met cl
kaur in eveuwicht te brengen. Het toege.ven aan een hepaald 
belang, mits daardoor andere belangen niet worden geschaad, 
impliceel-d nog absoluut niet, dat de Regeering daadoor het. 
algemeen belang zou sehaden. Ik meen dan ook, dat de 
Regooring, zeer onjuist handelt, door het algemeen belang 
tegenover het particulier belang te stellen en dit particulier 
bel. ng dan speciaal tot één .1H'volkingsgroep te bepOl·ken . 

Tot zoover ben ik het dus Yl'ijwel eens geweest met het· 
geen de heel' Senmut.zel' heeît gezegd. Maar, waar de hee l' 
Schmutzcl' verder is gegaan en gezegd heeft, dat bij de fili· 
aa l subsidie regeling aanvaat'dt, heeft hij gesproken voor beo 
paalde schoolvereenigingen. waarmede hij vel1noedelijk ook 
overl eg heeft gepleegd. Maal' ik, sprekende voor mij zelf, kan 
de filiaalregelillg niet fraai vinden, omdat men daarmede 
niet weet, waaraan men toe is, daar het mogelijk is - zooals 
ook schijnt voor te komen - dat in een of anderen uithoek 
van het land een filiaal wordt opgericht van een school, die 
b.v. in Midden-Java is gevestigd. Dit doet mij ZÓÓ vreemd 

Handeltngen. Zittingsjaar 1928-19029. 

(BRUINEMAN, KOESOEMO OETOYO, DWIDJOSE
WOJO.) 
aan, dat snbsidiem'ing van elke sehool op zich zelf, zij m<>
ge dan klein zijn, mits zij maal' in een bestarulde lrehoefte 
voorziet, mij heel wat juister lijkt dan deze filiaalregoling. 
Dit zeg ik te eerder, waar blijkbaar deze regeling ook on
gunstiger verhoudingen gaat scheppen, omdat men tot nu 
too bij een bepaald aantal leerlingen subsidie kreeg, terwijl 
nu die leerlingen in de hoofd school ingepast worden en men 
in veel mindere mate subsidie krijgt. Deze bezwaren gelden 
voor alle bevolkingsgroepen. 

Meer en meer dringt zich de overtuiging aan de men
schen op - men zie slechts naar den bloei van de Carpen
tier Alting-stiehting - dat particulier onderwijs te prefe
reeren is boven het Gouvernementsonderwijs. Ik wil er 
niet op ingaan of dit ten rechte dan we] ten onrechte ge
schiedt. Voor het openbaar onderwijs treden groote kam
pioenen in het veld en voor het bijzonder onderwijs ook. Ik 
constateer slechts, dat in de Inclische maatsellapp\i een 
groeiend ver]augen leeft naar bijzonder onderwijs, zoo ]leu· 
traal als comessioneel. En deze ordonnantie, die ik l'eeds 
minder fraai acht, lijkt mij in te gaan tegen de uitbreiding 
van het bijzonder onderwijs, dus tegen de wcnschen van 
grootc groepen van oudel's en ik vel'wacht clan ook niet, 
tenzij ik nog een nadere verklaring van de Regcering krijg, 
dat ik mijn stem aan deze ontwerp-ordonnantie zal kunnen 
geven. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0 : Mijnheer de VOQr. 
zitter! Waar ik mij geheel kan aansluiten bij het betoo~ 
van den heer Soejono, zou ik van het woord kunnen af~ 

zien, wanneer ik de Regcel'ing- ni et een enkele vrang had 
te stellen. 

In staatsblad 1927 No. 185 staat onder artikel 4 bis van 
de Mulo-subsidieregeling, dat de school moet voorzien in 
een door de Regeering erkende behoefte. De Regeering 
moet dus beoordeelen of op een bepaalde plaats behoefte 
bestaat aan een filiaal of een Muloschool. Nu zou ik de Re
geering- w ill en vl'ag-en: wannec!' op ('I' Jl plaats reeds een 
Muloschool bestaat van een vereeniging van zekere richting 
en er komt een andere vereeniging, die op dezelfde plaats 
een filiaal of een Mulo wil hebben, kan dan het bestaan van 
die eerste Muloschool aanleiding zijn, dat voor de tweedo 
Muloschool geen subsidie wordt gegeven j 

Dank D, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer D w i d j 0 s e wo jo: Mijnheer de Vool'7.itter! 
Ik stel er prijs op perst te verklaren. dat bij mij tegen de 
voorgesteld~ ordonnantie niet het minste bezwaar bestaat. 
Ik wil het alleen hebben over een punt, dat zoowcl in de 
Memorie van Toelichting als in het Gedelegeerdenverslag 
en de Memorie van Antwoord aangeroerd is en waarom
trent ons geacht medelid, de heer Soejono, zooevcn een op
merking heeft gemaakt. 

Mijnheer de Voorzitter! Blijkens het Gedelegeerdenver
slag betreffende de voorliggende ontwerp-ordonnant ie kon 
nl. een del' leden zich niet vereenigen met de opvatting, 
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in de Memorie van Toelichting vermeld, als zou ten aanzien 
van de H. I. S. en H. C. S. al tevoren vaststaan, dat zij direct 
met volle klassen beginnen, zoodat toepassing van de voor
gestelde regeling op zulk e scholen weinig zin zou hehben. 
Dool' hetzelfde l id is ook voo,' deze scholen de wensche
lijkhei d bepleit van een gelijksoort ige regeling als thans 
voor de Europeesche scholen bestaat (Staatsblad 1927 
No. 177). 

Naar aanleiding van deze opmerking heeft de Regee
ring in Haar Memorie van Antwoord verklaard, dat Zij 
van oordeel blijft, dat voor toepassing van de voorgesteldo 
r egeling ten aanzien van de H. 1. S. en H. C. S. geen aanlei
ding bestaat, omdat de kans op kleine en daarom onecono
mische scholen bij dit onderwijs practisch lliet bestaat. 

Mijnheer de Voorzitter! Naar mijn bescheiden meenillg 
is deze redeneering niet erg logisch te noemen. Immers, 
zoolang men van een kans spreekt, is de mogelijkheid van 
het tegendeel niet absoluut uitgesloten. Ik heb hier het 
oog op kleine plaatsen, waar een nieuw op te richten H. I. S. 
of H. C. S. niet altijd met volle klassen kan beginnen. 

Maar als ik ook de wenschelijkheid bepleit om de voor
gestelde regeling ook toepasselijk te verklaren op de H. C. S. 
en H . I . S., dan heb ik een andere r eden, nl. om den min
der goeden indruk van meten met twee maten, die door 
bovenbedoelde Regeeringsopvatting kan worden gewekt, 
weg te nemen. 

Een overwegend bezwaar tegen die toepassIng acht ik 
niet aanwezig, tenzij de Regeeriug andere tot nu toe nog 
lliet bekellde overwegingen hèeft. 

Het betrekken van de H. I.- en H. C. scholen in deze 
regeling zou dus dezen zin hebben - aannemende, dat 
dergelijke scholen overeeukomstig de opvattillg van de Re
geering altijd met volle klassen kunnen beginnen - dat 
geen onderscheid wO"dt gemaakt tusschen die scholen en de 
Europeesehe lagere scholen. In dat licht besehonwd mag 
men de beteekenis van bedoelde toepasseliik verklaring 
geenszins onderschatten. Want naar mijn bescheiden mee
ning dient elke twijfel aan de rechtvaardigheid van het 
Gouvernement ten aanzien van welk onderwerp ook, gron· 
dig te worden voorkomen. 

Wordt derhalve voor de H. I.- en H. C. scholen een re
gelin g als de onderhavige in het leven geroepen, dan moet 
bij voorkomende gevallen dat dergelijke scholen, die niet 
dadelijk met vol1c klassen kunnen werken, YOOl' toekenning 
van subsidie in aanmerking komen - daarin worden voor
zien. Bovend ien zal die regelin g den zooeven door mij be
doelden minder goeden indruk wegnemen. 

Op grond van een en ander zou ik de Regeering gaame 
in overweging willen geven om binnen bekwamen tijd voor 
de H. I .- en H. C. scholen een regeling te willen vaststel
len in denzelfden geest als die neergelegd in Staatsblad 
1927 No. 177. 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzi tter ! Ik gevoel mij 
gedt'ongen het woord te voeren over hetgeen hier zooeven 
door den heer Bruineman en allderen is gesproken en ook 
door de Regeering in het geding is gebracht betreffende dQ 

(KA~. ) 

coëducatie. Ik doe dat dan ten overvloede, omdat uit het 
feit, dat ik het verzoek heb gedaan om Cilineesche meisjes· 
scholen op te richten, hetwelk door de Regeering is inge
willi gd, reeds voldoende blijkt - en ik sp"eek hier ook 
namens velen van mijn groep - dat ik tegen coëducatie beu. 
Wanneer naar het gevoelen van de ouders zou worden ge
vraagd, zou uaar mijn overtuiging blijken, dat, zoo niet 
allen, dan toch het overgroote deel van meeuing is, dat 
coëducatie voor onze kinderen niet gewenscht is. Nu kan 
het zijn, dat juist de bestaande coëducatie een van de r ede
nen is, dat de Westerlingen ons zoover vóór zijn, doch des
uiettemin juich ik de uog bestaande stroomingen toe, die 
tegen di e Westersche opvatting gekant zijn. 

Ik wil niet diepe r' daarop ingaan e/1 ook niet zoo boud 
zijn, de excessen, die op het gebied v.an vrijheid bij 'Vcstor
lingen heerschen, aan coëducatie toe te schrijven, maar ik 
wil alleen volstaan met te zeggen, dat het ons voorshands 
nog niet gewenscht lijkt om coëducatie ten opzichte v,m Ilo 
Chineesche kinderen in te voeren. 

Wat de kwestic van de subsidie del' filiaalscholen betreft, 
kan ik mij in de positie van de ' Regeering denken, die, naar 
het ~ voorkomt, hier een logischen gedachtengang heeft 
gevolgd. Het doet mij genocgen, dat de heer Dwidjosewojo 
heeft gepleit voor een gelijke subsidieregeling als bij de fi
liaalscholen voor de H. I. S.-scholen en de H. C. S.-scholen. 
In den door den heer Dwidjosewojo aangehaalden passus 
betreffende de opinie der Regeering, dnt elke begonnen klas
se van de H. I. S. en H. C. S. een voldoend aantal leerlingen 
zal hebben, ligt naar het mii voorkomt opgesloten, dat de 
Regeering wat betreft de onderwijsvoorziening van oooe 
groep nog ten nehter is. De kern vall de kwestie ligt in het 
feit, dat de Regeering de H. C. S . beschouwt als zijnde nog 
geen volksschoo1. terwijl dit wel het gevnJ is ten aanzien van 
de scholen van de Europeesche groep. 

Ik heb in een van de zi ttingen van den Volksraad reeds 
gezegd, dat ik ervan overtuigd ben, dat dit standpunt dool' 
de Regeering niet zal kunnen blijven gehanUhaafd. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil van deze gelegenheid 
gebruik maken om te constateeren, dat de Regeering betref
fende de onderwijsvoorziening voor de Chineesche groep wel 
ten achter is gebleven; eerst betrekkelijk korten tijd geleden 
is Zij daarmee begonnen. Ik wil daarbij evell naar voren 
brengen dat wat de Chineesche kinderen betreft de Regee
ring zich niet beangst behoeft te maken, dat de abitul'lënten 
van deze scholen geen emplooi zul len kunnen vinden. 

Nu zegt de Regeering - als ik even lllag terugkomen op 
de laatste zinsnede in de rede van den Regeeringsgemael1-

ligde. die door mij is geJ'eleveerd - dat Zij overtuigd is, 
dat die scholen zullen beginnen met volle kl assen en dus 
subsidie zouden kUlmeTI krijgen op de basis van de sub
sidie voor f iliaal scholen, doch dat dit niet meer noodig is, 
omdat wann"er eenmaal is geconstateerd, dat de behoefte 
bestaat aan d e opriehting van dergelijke scholen, kan wor
den beschikt over een subsidie, die grooter zal zijn dan 
de subsidie welke gegeven wordt voor de filia alseholen. 
Maar, Mijnheer de Voorzitter, het gaat er juist om, dat 
de Europeesche lagere scholen, die gebaseerd ",ijn op het 
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zooeven dool' mij .gonoemde eriterium, worden beschouwd 
als volksschool en de andere scholen hiertoe niet behoo
ren. Daardoor komt het financieel element 'hier in het ge
~lin g, terwijl bij de oprichting en subsidieering van filialen 
van Europeesche lagere scholen er bijna niet naar gekeken 
wordt of het geld er is. Dat gaat automatisch en .bij ons 
n.iet. In de redeneering der Regeering ligt toch een zekere 
contradictie opgesloten, want wanneer deze r edeneering 
opgeld zou doen zou ik zeggen, dat wanneer de H. C.-scho
len en H.l.-scholen filiaalsnhsidie krijgen, hiervoor een 
kleiner Ibedrag noodig ZOll zijn dan wanneer subsidie zou 
moeten worden verstrekt voor volksscholen. Dat zou voor 
de Regeering dllS goedkooper uitkomen dan wanneer een 
vereeniging, die filiaalschQlen zou willen opriehten, uit 
eigen middelen meer moet bijpassen. 

Vanuit dit oogpunt heent deze l'edeneering niet die waar
de, a ls de Regeering er wellicht aan zou willen toekennen 
en zou ik el' met den heel' Dwidjosewojo bij de Regeering 
op willen aandringen om binnen afilienbal'en tijd - de 
heel' Dwidjosewojo heeft gesproken van een bepaalden tijd 
- ook een filiaalsubsidie-regeling voor onze scholen in het 
leven te roepen. 

De Voo l' zit ter : Wij zullen thans de .behandeliug 
van dit onderwerp onderbreken, opdat vóór de panze on
derwerp 94 kan worden afg<iliandeld. 

Aan de Orde i s de hervatting del' be
h a n del; :n g van cl eon t wel' p·o r don n a 11 tie s 
tot a a 11 v u 11 i n g van dei n s teIl i n ,g s 0 r don· 
n a n tie s van dep r 0 v i n c i e s 'V est· e n 0 0 s t
J a vam 0 tee n b ü pal i n gom t l' ent 0 v e l'
dracht van liet beheer van bi11nen die 
provincies ge l egen haveniul'ichtingen 
met de daartoe behoorende havengebie
den (Ond. 94) . 

H.ct woord is aan den Regeel'ingscommissaris voor de 
bestuurshervorming. 

De heer Sta a l' g a a l' d, Regeeringscomm"Îssaris voor 
de bestuurshervorming : Mijnheer de Voorzitter! Uit het 
overleg met den heer Roep is gebleken, dat ik hem n.iet 
geheel juist heb begrepen. Dat overleg heeft mij ertoe 
gebracht om de redactie over te nemen, zooals die in het 
Gedelegeerdenvcrslag is voorgesteld . Ik had mij de zaak 
zoo voo'-gesteld, dat de wil tot samenwerkin g met het Gou
vernement bij de provincies wel aanwezig zou zijn. De 
heer Roep wenscht echtet' waarborgen op dit punt. De 
Rcgecring heeft daartegen geen bezwaar. Zij zal dns de 
rcdactie van het Gedelegeerdenverslag overnemen, zood at 
de ol'donnantiewetgever nadere regelen zal geven

1 
al kun

nen deze nadere regelen uiteraard niet dadelijk worden 
vastgesteld. 

De ontwerp-ordonnantie, zooals zij dool' de Regeering in 
de Memorie van Antwoord en nader in het mondeling 

(SOEKAWATI.) 
debat is gewi jzigd, wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De notulen der vorige openbare vergadering, welke ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 11.7 uur v.m. voor een half uur 
geschorst en daarna lhervat. 

De Voo l' z it t e l' : A a n deo I' dei s d e h e r
vatting del' beh ·andeling van de ont
we l' p - 0 r d 0 11 n a n tie, h () u d 'e 11 den a der e a a n .. 
vulling ' van de mulo-subsidie-ordonnan
tie (Staatsb lad 1924 No. 15) (Ond. 86). 

De heel' S 0 e k a wat i: Mijnheer de Voovzitter! Naar 
aanleiding van de schriftelijke opmerkingen betreffende 
de nadere ,aanvulling' van de Mulo-subsidie·ordonnantie zou 
ik het volg,ende willen zeggen. Naar het mij voorkomt, is 
zoo wel in het Gedelegeerden-verslag, als iu de Memorie 
van Antwoord niet of niet voldoende de aandacht er (}p 
gevestigd, dat de eischen voor het Verleellen van volledige 
Mulo-subsidie dool' de nieuwe regeling feitelijk worden 
opgenoemd. Kan volgens de onde regeling een school me.t 
3 afdeeliugen en 36 leerlingen reeds een volledige suJbsidie 
krijgen, in de nieuwe regeling worden hiervoor 6 afdee
lingen met een e'\'enredig aantal leerlingen geeiseht. De vor
ming van de hetrekkelijk dure kleine muloscholen wordt 
hierdoor tegengegaan. Toch wil de Regeering de opri~h
ting van dergelijke kleine s~holen in bepaalde gevallen 
uiet geheel onmogelijk m",ken; ook voor die kleine inrich
tingen is Zij bereid st.euu te verleenen en wel in den vorm 
vau de bekende filiaal-sUobsidie. 

De fi liaal-subsidi e zal minder bedragen dan de volledige 
subsidie. Waal' eenerzijds de eisehen voor het verkrijgen 
van volledige subsidie worden opgevoerd, wordt IlJldevzijds 
toch de mogelijkheid opengelaten, om ook voor die scholen 
welke niet aan de hedoelde hoogere eischen voldoen, Re
geeringssteun te krijgen. 

Het lijkt mij zeel' juist gezien, Mijllheer de Voorzitter, 
dat op deze wijze de oprichting van nuar verhouding dure 
kleine scho.)en wordt tegengegaau, zonder dat de mogelijk
heid VIlJl het verkrijgen van een - zij het ook geringere -
subsidie geheel wordt uitgesloten. 

Mijnheer de Voorzitter! Het eeuige beezwaar, dat ik in 
de niemve regeling zie, is dat een vereeuiging, die nog geen 
enkele Mulo-school bezit, ook geen filiaal kan oprichten en 
dus genoodzaakt is om - wil zij cenigen Regeeringssteull 
ontvangen - dadelijk een volledige Mulo-school op te rich
ten. Ze staat in dit o]Micht dus achter bij een vereeniging, 
welke reeds een of meel' Muloscholeu in werking heeft. 

Mijnheer de Voorzitter! Hoewel ik dus uiet in alle op
zichten de nieuwe regeling kon toejuichen, zal ik er toch 
l11\jn stem aangeven, daar z\i mij in hoofdzaak een Vf'l'

bet.ering lijkt vergeleken bij de oude regeling. 
Verder, Mijnheer de Voor:zitter, ga ik in tegenstelling 

met ons geacht medelid den heer Schmutzer, geheel mee 
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met wat de 'Memorie van Antwoord zegt Dmtrent de con
sequenties van de splitsing van scholen voor jongens en 
VQor meisjes. 

Hiermede is niet bedoeld, dat ik de grondslagen van de 
nitnemende rede van den heer Schumtzer op dit punt be
strijd, daarvoor heb ik te weinig verstand van dit Mder
werp, doch ik bekijk de zaak nitsluitend uit een financieel 
oo.gpunt. Daarom is in de Memorie van Antwoord m.i. 
tere"ht opgemerkt, dat de oorporaties, die in hun opvat
tingen van coëducatie afwijken van de algemeene onder
wijspolitiek, daarvan zelf de gevolgen hebben te dragen. 
Het gaat toc.h m.i. niet aan, dat de gemeenschap financieel 
aansprakelijk zou moeten wDrden ,gesteld voor elke spe
ciale inrichting van het onderwijs, welke afwijkt van de 
ten dezen algemeen gehuldigde beginselen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! :rk zou 
het even willen hebben over de Regeeringspolitiek ten aan
zien van de subsidieering, die het gevolg moet zijn van de 
aanneming van dit voorstel. Het is reeds met een enkel 
woord door verschillende sprekers aangehaald als commen .. 
taar op, als een nitwerking van, hetgeen in het Gedelegeer
den verslag en de Memorie van Antwoord is aangegeven, dat 
voor kapitaaLkrachtige vereenigingen hier een bevoorrechting 
in het leven wordt geroepen, een bevoorrechting die trouwens 
de Regeering in de Memorie van Antwoord ook erkent. 

Hoe is toch de toestand op het oogenblik Y Bij elke he
grooting wordt een aantal particuliere muloscholen gesubsi
dieerd. Wil een particnliere vereeniging op een of andere 
plaats een muloschool oprichten, dan kan zij dat doen gebeel 
voor eigen rekening en zij kan dan daarvoor tenslotte subsi
die vragen, een subsidie, di e al dan niet kan worden toege
staan. Nu biedt de voorliggende ontwerp-Olxlonnantie een 
afwijklllg van de bestaande regeling, want wat toch stelt de 
Regeering voor Y Dat men, onafhankelijk van het aantal te 
subsidieeren Muloscholen, als tusschenmaatregel kan krijgen 
subsidie voor een filiaalschool. En, Mijnheer de Voorzitter, 
ik zon bijna zeggen, daarin zit juist het gevaar, het gevaar 
n .l. van het auromatisch overgaan van filiaal tot gesulbsi
dieerde Muloschool, zoodra het filiaal voldoende is uitgedijd. 

Ik vraag mij af, of hieraan geen gevaar verbonden is voor 
de Regeeringspolitiek om elk jaar een bepaald <bedrag be· 
schikbaar te stellen voor het snbsidieeren van Muloscholen. 
Gesteld, dat straks een zeker aantal filiaalscholen zoo uit
dijt, dat zij automatisch gesubsidieerd moeten worden als 
Muloscholen en de Regeering dan vasthoudt aan haar stelsel, 
dat er elk jaar een zeker aantal nieuwe Muloscholen zal wor· 
den geopend, waarvan een gedeelte als gesubsidieerde parti
culiere school en de rest als Gouvernementsschool. Zal de 
Regeering dan niet voor het feit komen te staan, dat Zij het 
aantal eigen Muloscholen, dat Zij ,venschte op te richten, zal 
moeten inkrimpen, om het aantal Mnloscholen, dat volgens 
deze regeling gesubsidieerd moet woraen, te kunnen subsi
dieeren , Het zou zelf zoo erg kunnen zijn, dat men: op een 
gegeven oogenblik geen enkele Gouvemements Mulosehool 
zou knnnen oprichten omdat men, het eenmaal uitgetrokken 

(DE HOOG. ) 
bed.rag voor de oprichting van Muloscholen, zoowel gesnbsi 
dieerde als opCjlbare, niet willende overschrijden, daarvoo 
geen geld meer beschikbaar had, omdat ,het beschikbare gele 
reeds geheel besteed was voor de subsidieering van vol waar 
dige Muloscholen, ontstaan uit filiaalscholen. 

Dat is een kant van het vraagstuk, de andere kant is deze 
Wanneer een vereeniging op een plaats, waar een Gouverne 
ments Muloschool gevestigd is een filiaal gaat oprichten, ü 
de vrees heusch niet denkbeeldig, dat deze particuliere filiaal 
school de Gouvernements Muloschool afbreuk zal doen 
Want, al was het alleen maar daarom, omdat de mutatie 
onder het personeel bij een Gouvernementsschool zoo groo 
"ijn, "uilen allicht de ouders van de leerlingen de filiaal 
scbool verkiezen boven de Gouvernements Muloschool me 
zijn steeds wisselende onderwijzersbevolking. Dan loop 
men het gevaar, dat de Gouvernements Muloschool gaa 
kwijnen en wel door de particuliere filiaalschool. Ik vraa€ 
mijzelf af, of de Regeering hierin geen gevaar ziet. 

Er is nog een andere zijde aan het vraagstuk en dat is 
de kapitaalkrachtigheid. Slechts kapitaalkrachtige, sterke 
schoolvereenigingeu kunnen zich een dergeqjke politiek ver 
oorloven. Maar die sterke schoolvereenigingen zijn er en 
de Regeeringsgemachtigde weet natuurqjk nog veel bete 
dan ik, dat de taktiek van het openen van scholen, al krijg 
men er geen snbsidie voor, met de groote kans op he 
oogenblik, dat men wel Regeeringssubsidie zal krijgen al 
men maar eenmaal aan den gang iS; wel wordt toegepast 
Dergeqjke schoolvereenigingen bestaan. En daarvoor be 
·staat op het oogenblik, zooals ik in den aanvang van mij~ 
redevoering reeds zeide, en rem in de onzekerheid of men 
al dan niet subsidie zal krijgen. Het is in de macht va 
de Regeering zelf om keer op keer een snbsidie aan een be 
staande Muloschool te weigeren als Zij vindt, dat ander, 
scholen voorgaan, maar die rem wordt door deze regeling 
weggenomen. 

Aan den anderen kant begrijpt ik het standpunt van d, 
Regeering, dat Zij in de Memorie van Toelichting en de 
Memorie van Antwoord uiteenzet nl. het willen seheppe. 
van onderwijs gelegenheid en het zuinig besteden van gel 
den voor dat onderwijs. Inderdaad kan ik mij voorstellen 
dat men ergens waar nog geen Muloschool is, door midde 
van een filiaalregeling komen kan tot het verstrekken van 
leergelegenheid, die men anders niet zou knnnen hebben en 
wel op grond van deze subsidiebepaling. Ik zou de Re 
geering willen vragenJ zou eigenlijk in het !dezen tusscheIJ 
deze twee kanten van de zaak de oplossing niet hierin knn 
nen gevonden worden, dat ook het aantal filiaalscholer 
wordt beperkt ? Ik wil daarmede vragen of de mogelijkhei< 
niet zou bestaan, dat de oplossing gevonden wordt in he 
jaarqjks slechts beschikbaar stellen van een bepaald bedra~ 
voor 'de oprichting van filiaalscholen. Ik geloof, dat tus 
schen de aan den eenen kant door mij geuite vree 
voor het achteruitgaan van het openbaar onderwijs en aaT 
den anderen kant het nut van het nitbreiden van de gele 
genheid tot onderwijs, wellicht <>en oplossing kan gevonden 
worden in de door ~ gegeven richting. 

Ik dank U, Mijnheer de V oorzi ter. 
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De heel' Moe I i a: Mijnheer de Voorzitter! Ik had del' onderwijs een andere maatstaf moet worden aangelegd. 

mij dit ontwerp aanvankelijk gedacht als een noodzakelijke Als ik mij luet vergis, hebben wij de filialen bij het open
aanvulling van de subsidie-ordonnantie om een bestaande baal' onderwijs te danken aan het feit. , dat sommige plaat

raktijk te sanctioneeren. Volgens de Regeering zelf biedt selijke Muloscholen eenvoudig zoo overbevolkt zijn, dat 
rt. 24 van de subsidie-ordonuantie niet voldoende houvast. eenerzijds de behoefte, om een tweede instituut daarnaast 

om het filinalinslituut in het leven te roepen. Nu zijn ech- in het leven te roepen, ontstond en andel'zijds de behoefte 
el' iu het College allerlei principieele beschouwingen ge- om een soort dislocatie te bewerkstelligen. Ik verwijs naar 
ouden, zoodat ik mij afvroeg, waarom het onderwerp niet de oprichting van de )1ulo-sehool te Fort de Koek, die als 

dit niet gebeurd is, zou ik bij dc sprekers, die bedoelde filiaal van de )1ulosehool te Padang in het leven is ge
)cschouwingen geJlOuden hebben, willen aandringen op een roepen. 

enigszins redelijke houding. Zooal. ik reeds zeide, geldt voor het bijzonder oll(lerwijs 

Ik denk dan in de eerste plaats aan de dool' den heer een andel' motief voor de "ol'ming van filiaalscholen dan bij 
chmutzer voorgebrachte kwestie van coëducatie of geen het openbnal' onderwiJs. "olgens dc yigeerende bepnling kan 
oëducatie. Ik heb het paedagogisch referaat van mijn ge- een nieuwe school bestaan uit drie kInssen en wanneer de 
cht medelid met groote beJangatelling aangehoord, maal' R egeel'ing de behoefte van de school erkent en de oprichting 
k geloof dat ons College op het oogcnblik nog niet bevoegd daal'\'811 goedkeurt, - twee OllYcrbiddelijke cischcn - kan 
s om een prillcipieele uitspraak te doen over de kwestie zulk een school subsidie kl'1jg'cl1. 
oëducatie of geen coëducatie op onderwijsgebied . W an- Bij de in het tweede lid geopende mogelijkheid wordt dc 
leer zelfs de paedagogische autoriteiten het daarover no!t ei8ch Ynn de behoefte-erkenning' en de goedkeuring van de 
liet eens zijn, kan men redelijkerwijs van de Regeering opening in ZOO\'OI'1'C losgeInten. dat daal' <10 ciseh van min-
.egccr·ing lliet verwachten, dat Zij in haar onderwijspoli- stens een drieklassige school voor het filiaal niet wordt 

iek dit inzicht moet trachten te verwezenlijken. gestel(l. . \.Is ik het nu eenigszins vergelijkenderwijs mag 
Met dat al !Zijn toch wel enkele opmerkingen over dit on. lIitdrukl\l~Il, kUlIlt de I'l'dcllct'ri ng hkrop neer, dal dl'ieklas

lcrwerp te maken. Alvorcns daartoe over te gaan, zou ik sen plus behoefte gelijk is aan zes filiaalklas en . :\fünheer 
~'illen vool'opstellen, dat ik mij in het algemcen kan verec- de Voorzitter ! Dit klinkt eelligszins wiskundig, maar ook 
ligcn mct den opzet van het ontwerp, omdat l1aar mijn be- hieruit blijkt toch naar mijn bescheiden meening, dat het 
cheiden meening hieraan groot voordeel verbonden is, in de aantal van zes fiJiaalklas en als eiseh wel een beetje te kras 
erste plaats, omdat het den gestadigen voortgang van het is. 
ndel'\vijs verzekert en vcrder omdat onze onderwijsmiddelen Ik zou daarom met den heel' Schmutzer bij de Regeering 
p meel' economische wijzc Zl1llfll worden besteed. willen aandringen op vcrruiming yan dezen eisoh, bv. in 

In de eerste plaats wil ik een opmerking maken van ge- dezen tl'ant, dat een filiaalschool verheven kan worden tot 
lecl ondcrgesehikt belang. Ik vind hct minder juist, dat de yolwaardigc school, \\'l1nne0r een dergelijk filiaal drie 

cgeel'ing in eeu staatsstuk spreekt van een zekeren klassen telt en aan de hoofdschool en filian lschool samen 
,twijfel". In het eerste lid \'all artikel 18bis staat 111. deze 
insnede: 

"doch waaromtl'cnt bij de' Regeering twijfel bestaat 
of z~ spoedig tot ee11 goed be\'olkte school zal uit
grocien ", 

Ik geloof. dat onze bUl'eaucl'atischc t crminologie wcl vin
Î11gl'ijk genoeg gebleken is, om te \'erwachtcn, dat zÜ het 

voordjc " twijfel" kan e1imineeren, misschien op deze wijze, 
at men zegt. dat redelijkerwijs nog niet verwacht kan wor

len, dat zij tot een goed bc\'ol.kte school kan uitgroeien, of 
ets anders. 

De quintessens van het ontwerp ligt echter iu de derde 
1incn en daarover hebben verschillende sprekers hun met', 
lillg ten beste gegeven. 

Zonder mij te gronden op beschouwingen oycr coëducatie 
f geen coëducatie, yoel ik veel \'001' de dool' den heer 
chmutzcr bepleite verruiming van het criterium voor elP 
eslissing walmeer een filiaalschool kan worden \'erhe\'cn 
ot een volwaardige school. 

De Regeering heeft hiel' vijfklassc-scholen tot eisch ge
·teld en heeft zich daarbij gebaseerd op de bestaande prak
ijk bij het openbaar onderwijs. :Mijllheer de Voorzitter! 
k geloof, dat bij de filiaal-subSidieregeling \'001' het bijzon-

Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929. 

- maar ik laat het aantal hiel' buiten het geding - bv. 
tien of twaalf klassen zijn. Ik zou dus alleen willen aan-
dringen op verruiming van dit criterium. 

l\lijnIH'Cl' de Voorzitter! Sommige leden hebben ook ge
pleit VOOl' een zelfde toepassing van dit filiaal-beginsel op 
:111del'c onderwijsinrichtingen. doch ik geloof dat dit niet 
aanbevelcnswaal'dig is. \Yannecl' mC'n hiel' pl eit VOOr ver
ruiming van het Hollandseh-Inlaudsch onderwijs, moet men 
in de eerste plaats aandringen op verbeterin g van de sub
siclie-bepalingen en ik geloof, dat juist dit onderwerp niet 
als antecedent mag worden "astgehaakt aan de verruim ing 
van do subsidieregeling "oor het W estcrsch lager onder
"·IJS. \Vl1nneer echter de geachtc voorstel1ers ,het initiatief 
zouden willen nemen. \'001' vaststelling van een nieuwen 
grondslag Yoor de subsidie-bepalingen voor het \Vestersch 
lager onderwijs, in het hijzonclel' "nn het Hollandsch
lnlandsch ondel'\\'ijs, zou ik mij daarbij wel gnal'ne willen 
aansluiten. 

De heel' I-I a r cl e TIl a n, directeur van Onderwijs en 
Eeredienst: Mijnbeer de Voorzitter! Bij de besprekingen, 
die aan dit onderwerp zijn gewijd, heb ik tot mijn ge
noegen "el'nomen, dat de gl'oote meerderheid van het aan-
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tal geachte leden aan den kant der Regeering staat, ZIJ 

het dau ook niet allen met even groot enthousiasme, Men 
gevoelt eenige bezwaren, maal' aanvaardt tenslotte de re
geling, 

I 

Slechts van twee zijden, met name van de heeren 
Scllmtltzer en Bl'llÏncman, heb ik meer principieele bezwa
ren moeten vernemen tegen het beginsel, dat aan dit ont
werp ten grondslag ligt. Ik moet hierbij vermoedelijk weel' 
een onderscheid maken tussehen deze beide 'lweren, want 
als ik den heel' Schmutzer goed begrepen heb, aanvaardt 
hij tenslotte toch ook wel het principe, maar zou hij de 
toepassing alleen eenigszins anders wenschen en zich met 
het ontwerp kunnen vereenigen, indien in plaats van den 
cisch van minstens 16 klassen yoor twee zelfstandige scho
len wordt volstaan met een eisch van tien klassen. 

ZoonIs de heel' Sehmutzer terecht heeft opgemerkt, is 
de-ze regeling niet zoo geheel uit den koker der Regeering 
zelf voortgekomen. Het initiatief is in oOrBprong uitgegaan 
van het particulier onderwijs. Als ik mij niet sterk vergis, 
heeft het €erste geval zich voorgedaan ten aanzien van een 
Europeesche ,school, waarbij de betrokken schoolvereeni
ging zelf met het idee voor den dag kwam en zeide : Onze 
sooool ;s nu zoo groot, dat die moeilijk meer te beheeren 
is. Het aantal aanvragen tot die school neemt zoo gewel
dig toe; sta mij toc eeu nieuwe school op te richten in eeu 
andere wijk van dezelfde gemeente, opdat ik mijn leerlin
gen gelijkmatiger verdeelen kan. Deze school behoeft niet 
beschouwd te worden als een nienwe school, want als ik 
de leerlingen tot de bestaande school 'zou toelaten, zou ik 
aanspraak kunneu doen gelden op meer subsidie voor leer
krachten, voor gebouwen, enz. Ik vraag nnniets anders dan 
dat die mee,'dere subsidie, waarop ik aanspraak zon mogen 
maken, wauneer ik die leerlingen tot mijn onde s0hool toe
laat, wordt gegeven aan de nienwe school, die ik in een 
andere wijk wensch op te richten, omdat de meeste leer
lingen uit die wijk afkomstig zijn. Dit is de aanleiding 
geweest tot het in het leven roepen yan de liliafllsehool. 
subsidieregeling voor de Europeesche lagere sooolen. Ook 
omtrent deze filiaalschool-subsidieregeling heeft geen voor
afgaand direct overleg plaats gehad met debetrokke'll 
schoolvereeuigiugen. H et beginsel, dat hieraan ten grond
slag lag, is volkomen redelijk en billijk te achten en houdt 
volkomen rekening met de belangen van het bijzonder on
derwijs. 

Ik vcrtel dit cenigszins uitvoerig om den heer Schmutzer 
duidelijk te makeu, dat in het thans voor ons liggend ge
val, waar het gaat om uitbreiding van het beginsel, dat 
aangenomen was voor de Europeesche lagere school, ten 
aanzien van de Muloschool; van den kant del' Regeering 
g.een aanleiding bestond, om te veronderstellen, dat bij de 
vertegenwoordigers van het bijzonder onderwijs daartegen 
op zichzelf bezwaar zou bestaan, want terecht heeft de heer 
Schmutzer opgemerkt, dat inderdaad de enkele scholen, die 
reeds nu een filiaalschoolsllbsidie genieten, die gekregen 
hebben op eigen verzoek. 

Het beginsel, dat aan deze regeling ten grondslag ligt, 
is in het wezen der zaak zóó redelijk, dat mcn daaraan 

toch niet allerlei pdncipieele beschouwingen behoeft te 
verbinden omtrent coëducatie of geen coëducatie, omtrent 
wat het recht is van het particuliere schoolinitiatief e.d., 
want dat beginsel is geen ander dan dat de Regeel'ing ge
zocht heeft naar een brug tl1sschen eenigszins tegenstrij
dige belangen. 

Eenerzijds het algemeen belang, dat gebaat is met meel' 
economisch te drijven groote scholen, (~n anderzijds bet bij
zonder belang, dat bepaalde groepen in de maatsehappij 
hebben bij de instandhouding van scholen van een bepaalde 
richting of bij de toepassing van een beginsel bij het onder
wijs, in dit geval scheiding tusschen jongens en meisjes, 
dat de vorming van groote scholen in zekeren zin in den 
w eg: stant. 

Om te beginnen met dat laatste beginsel, het beginsel val 
cle coëducatie, - de heel' Schmutzer heeft daarover een dool' 
wrochte beschouwing gehouden, waarnaar ik met groot ge
noegen en belangstelling heb geluisterd. De heel' Sehmutzer 
zal wel van mij willen aannemen, dat hetgeen hij hierom 
trent iu het midden heeft gebraeht als opvattingen en in 
zichten, die in min of meer gezaghehbende kringen, oo~ 
buiten de groep die h~ hiel' vertegenwoordigt, hoe langeI 
hoe meer ingang vinden, mij niet gebeel onbekend was 
Toch vraag ik mij af, of het juist is om in het verband var 
dit ontwerp een principieel-paedagogisehe beschonwing t 
houden over de vraag: is coëdllcatie na een bepaalden leef 
tijd al dan nict gewenseht of noodzakelijk! 

Laten wij toch practisch zijn, M:ijnheer de Voorzitter. De 
heel' Sehmutzer zal mij toch niet kunnen tegenwerpen dat 
hoe dan ook die inzichten in den laatsten tijd min of meer 
veld winnen, het toch een feit blijft, dat de maatschappij 
als zoodanig, de rechtstreeks hij het onderwijs belangheb 
bende maatschappij althans, voor een groote meerderhei" 
geen prillcipiccle bezwaren heeft tegen het samengaan val 

jongens en meisjes. 
Nu wil ik gaarne toegeven dat het mogelijk is, dat die in 

zichten zich te eeniger tijd zullen wijzigen en dan ligt he 
inderdaad op den weg van de Overheid, daarmede bij haa, 
onderwijspolitiek wel en terdege rekening te houden. 

Wij hebben den tijd gekend dat inderdaad, ook in d 
Europecschc maatschappij hier te lande, bij het lager on 
c1crwijs sterk geyoeld werd voor afzonderlijke meisjesscho 
Ien. Een dertig à veertig jaar geleden was het aantn 
meisjesscholen bij het openbaar onderwijs vrij aanzienlij l 
Dat is echter geleidelijk aan zeer verminderd en op he 
oogenblik hebben wij er nog maar een hoogst enkele. Waat 
aan is dat toe te schrijven! Eenvoudig aan het feit, dat d 
ouders do voorkeur bleken te geven aan het samengaan va 
jongens en meisj es op de Europeesche school. Hier ziet me 
een geleidelijke verandering van inzichten, waaraan cl 
Overheid zich heeft aangepast. 

Zooals de zaken dns op het oogellblik staan, zal de hee 
Schmutzcr mij niet kunnen tegenspreken dat er, behalve b 
zijn groep, geen groep is wier bezwaren tegen coëducati 
van zoo ernstigen aard zijn, dat men principieel de jongen 
en meisjes op de scholen niet bij elkaar wil houden. 

De heer Schmutzcl' moet mij wel begrijpen. De Regecrin 
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eerbiedigt volkomen de inzichten en opvattingen ,an zijn 
gl'oop, De Regeering wil dan ook de toepassing van die 
beginselen bij het onderwijs, nitgaande van zijn groep, al
lerminst tegenwerken. Maar aan den anderen kant mag de 
Rcgccl'ing toch ook van die groep Yragen de erkenning van 
de billijkhe id ,-all een overheidsslandpllnt dat zegt, dat ,001' 
de bekostiging van het onderwijs als maatstaf dient te WOl'

den aangenomen wat geldt voor de openbare school. Het gaat 
hiel' niet om de gcloofsl'ichting "an zijn groep, doch om het 
feit, dat de Roomsch-Katholicken tot dusver de eenigcn zijn, 
dic consequent het beginsel van scheiding tusschen jongens 
en mci~j('s op de muloscholen (In op eeH groot gedec1te nm 
dc lagerc scholen hebben doorgcvoerd. Ik zou in dit '-el'
band een parallel willen aanvocren, H et is bekend, dat 
verschillende schoolvereenigingen - en in dit geval zijn 
die inzichten niet gebonden aan een een bepaalde geloofs
richting, want als ik het wel heb zijn het voornamelijk som
mige neutrale sehoolvereenigingen die er erg voor ijveren -
zeggen: Wij moeten principieel op onze lagere scholen klei
ne klasjes hebben. De klassen mogen niet grooter zijn dall 
30 leerlingen . Heb ik dus in eenige klas 50 leerlingen dm1 
maak ik daarvan twee klassen. Elke Idasse kost mij dan dus 
twee onder wijzers, Mijuheer de Voonitter! Het openbaar 
onderwijs past als regel Idasse-splitsing niet eerder toe dan 
bij mi11s1 ens 48 leerlingen en nu zou ik willen vragen : moet 
nu in dit geval de O"crheid zich op het standpunt stellen, 
dat wanneer cr een schoolvcrccniging is die meent, dat 48 
lecl'lingcn voor één onderwijzer te veel zijn en vOOr dat aan
tal Icerlingen twee leerkrachten wenscht, het op den weg 
van de Overheid ligt, dien tweeden onderwijzer te subsi
diecrcl1} waar zij iets dergelijks voor haar eigen scholen 011-

noedig en op den duur onbetaalbaar achtY In zekeren zin 
geldt hetzelfde loch, dunkt mij, - zoo voel ik het althans 
aan - voor de kwestie van coëducatie 011 coÏllstructie in 
11Ct verband van dit ontwerp. 

Bovendlen is er hier te veel nadruk gelegd {lP de coëdu
catie . Er zijn ook nog andere redenen clie Cl' toe kunnen 
1elc1cn, dat wanneer de Rcgecl'ing rekening zou wjIlen houden 
mot de vraag om scholen van een bepaalde richting, waarvan 
zij de billijkheid zou moeten 01'l';0111l011, zondcr een rom, di e 
ligt iu een regeling als hier aan den Volksrand is voorgelegd, 
111181' stl'even naar economisch te drijven gl'oote scholen zou 
worden tcgcngev"'crkt en gedwarsboomd door het paL'ticu
lier school initiatief. 

Tk kan in dit verband tevens ter zake brengen 11et Cl'i-
1C'J'Ïtllll dat hiel' door de Rcgeel'ing js voorgesteld vQor de 
Cl'1,c1111ing van con filiaalschool als hoofclsehool. De ll oeren 
Schmutzcl' en l\foclia zouden d it criterium aanmel~kelijk ver
plicht Iwillen zien. De heer Schmutzer wel1sclü een spHtsing 
hij tien of meel' klasse-afdeelingen, terw~jl de llOer Moeli. 
heeft gezegd, dat wanneer de f iliaalschool 3 klasse-afdeelin
gen heeft en iiliaalsehool en 1100fdsehool hebben el' tezamen 
10 à 12, de fi liaalsebool erkend dim1t te worden als zelf
standige sc.hool. ~rijnhcel~ dO' Vool'zl!tter! De Regeering 
heeft hij het aangm-en van dit cri terium ook al wcer de 
maatstaf aangelegd van het openbaar onderwijs. Bij het 
opcnbafll' onderwijs aan onze 33 lHuloscholen bedraagt de 

gomiddelde klassesterkte 9 en het gemiddeld aantal leerlingen 
230. Bij de bijzonder Mulo-scholen is dat gemiddelde 5 Yoor 
de klasse-afdeelingen en 120 voor de leerlingen. Maal' ter
wijl el' bij de openbare scholen praktisch geen volgroeide 
school i s, die minder dan 6 klasse-afdeclingen teH - ik weet 
er op het oogenblik slechts eeu) n1. te Pa.1emballg) clie eigen
lijk nog niet geacllt kan "'orden vOlkomen volgl'oeid te ziju) 

want zij heeft or 5, doch zal el' vermoedelijk het volgend 
haal' nog een bij krijgen - beeft men bij de particuliere 
~eholen niet minder dan 8 van de 19 volgroeide scholen met 
mincler clan ]00 leerlingen. en claarondel' 7 met slechts 3 
klasseafdeelingell. I-Iet is daarom dat de Rcgeel'Ïllg' hanr 
cl'it(}l'ium in deze niet kmI wjjzigcn. 

Ik geloof, dat ik hiermede ook den heel' Bl'l1ineman Ie 
woord J1eb gestaan, die alleen llOg de opmerking beeft ge
maakt) dat hij het in deze regeling eenigszins vreemd "ond, 
dnt in de bUlten gewesten een fili aal wordt opgericht "flU eC' 1l 
school op Java. Ik meen, dat hij hiel' speciaal doelt op een 
school in de 1'\1in8has8) dat is ecn vaststaand, concreet gm'nl, 
dat zich heeft voorgedaan. Deze school zou als gevolg van 
deze regeling erkend Jnmncn worden a1s fiJütal vnn een 
school op Java. Maar dat is toch niet zoo gek als llet wel 
lijkt. Ik 11eb hierovor in de afgeloopen najam'Szitting, in 
antwoord op een soortgelijke opmerking van den heer 80e
t"di, r eeds het een el1 ander gezegd, en zou daal' thans llOg 
even het volgende aan willen toevoegen. 

Het betreft hier een school, die aallgevl'aagd is voor de 
Minahasa. In de Minal1asa Jïeeft men jarenlang als eenige 
Muloschool gehad de openbare Muloschool in Tondano, die 
bedoeld is als een centrale voor de geheele Residentie Menado 
en langz.:·uncl'hand uitgegroeid i s tot een inrichting van niet 
minder dan 10 klasseafdeelingen en 288 leerliugen. In 1921, 
nog voordat de eisch gold van voorafgaande erkenning vnu 
de behoefte, verrees te Menado eeu R. K. meisjes ~Iuloschool, 
die op grond van de toen geldende bepalingen dadelijk sub
sidie kon krijgen. 

Nu is door een andere R. K. yereeniging gevraagd om 
erkenning- Yflll de behoefte [Jan een R. K. jongcns-l\iuloschool 
te 1I1enado. 

Daarop is toen \-an de r.Ude \'an het departement geant~ 
woon}: wjj kuunell di' behoefte aan een afzonderlijke jon
gens-Muloschool daar niet erkennen, wallt gij hebt daar 
reeds een meisj es Muloschool en het leerplan van die meisjes 
Muloschool is practisch gelijk aan dal van onze gemengde 
scholell, dus combineert U met de verwante vereeniging, di e 
de meisjes-Muloschool in stand houdt, dan zal bij de IJepa
li ng van de subsidie vmlzclf rekening worden gehouden met 
hC't aantal jongens, waarmede het 11antal leerlingen van de 
meisjesschool wOl'dt vermeCl·derd. Daartoe heeft de bedoel
de yeJ'ceniging intusschen besloten, zoodat mcn nu het geval 
heeft, dat in de Miuahasa aanwozig 'zij n ecn openbare Mulo, 
die zeel' groot is en op zich zelf wel voor splitsing in aan~ 

merking zou kunnen komcn en een niet geheel gJ'ootc R.JC.~ 
l\iuloschool van 3 klassen met, naar ik meen, 70 leerlingen. 

Nu wordt de behoefte gevoeld - sinds eenige jAren is dflfll' 
steeds op anngecll'ongen- aan een protC'stantscllO 1\iuloscllOOl 
voor de ::\linahas3. De \'ereeniging. die dat vroeg wees erop, 
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-cl.t 00% van de bevolking van <1" Minahasa protestautsch 
en over het algemeen goed protestantsch is en dat het voor 
haar op den duur toch ondragelijk is om aan te zien, dat 
zij voor het Mulo-onderwijs vall haar kinderen aangewezen 
is, hetzij op een openbare, hetzij op een roomsch-katholieke 
Muloschool. Aan dcu anderen kant voelde die vereeniging 
mede met l,et· standpunt van de Regeering, die zeide: vol
komen objectief beschouwd is een streek als de Residentie 
Menado met twee :Muloscholen meel' dan voldoende bedacht. 
Het aantal leerlingen, dat wij in die streek kunnen verwach
ten voor meel' uitgebreid lager onderwijs, rechtvaardigt op 
<zichzelf niet meer dan twee muloscholen. De vereeniging, 
die dat !Zelf aanvoelde, is uit eigen beweging toen met het 
verzoek gekomen: Gou\'crnemcnt , geef mij dan voor de mulo
school, die ik thans op wil richten, omdat de aanhangers 
van mijn geloofsrichting daal' behoefte aan hebben, een fi
liaalsubsidie. Ku ging het om de vraag, van welke school 
deze muloschool een filiaal zou moeten zijn, want op het 
geheele eiland Celebes noch in de Molukken bestaat een 
Christelijke muloschool. En nu sprak het vanzelf, dat men 
aansluiting zocht bij een bestaande en reeds lange jaren 
gesubsidieerde muloschool op Java. 

Ik hoop, dat ik hiermede de principieele tegenstanders 
van het ontwerp voldoende heb te woord gestaan. Ik durf 
mij bijna niet vleien met de hoop, dat ik hen heb overtuigd, 
maar ik hoop toch, dat zij, na hetgeen zij van mij gehoord 
hebben, zich misschien iets beter kunnen verplaatsen op het 
standpunt, dat de Rcgeering inneemt. die hier uitsluitend, 
eenig en alleen opkomt voor het algemeen belang, dat eischt, 
dat ook muloscholen zooveel mogelijk groote scholen blijven, 
die daardoor economischer beheerd kunnen worden. 

'l'hans kom ik aan de verschillende sprekers, die met het 
ontwerp wel konden instemmen, maar toch nog eenige be
zwaren hadden. De heer Soejono, en met hem nog verschil
lende andere sprekers, .zooals de heer Dwidjosewojo, de heel' 
Kan en naar ik meen ook de heer Soekawati, hebben nog 
eens aangedrongen op uitbreiding van deze regeling tot de 
H .I.S. en H.C.S. De heer Dwidjosewojo heeft daarbij een 
gernocdsargument ter sprake gebracht en heeft gezegd: doe 
het dan alleen maal' om den minder goeden indruk weg te 
nemen, dat hier zou worden gemeten met twee maten , omdat 
de Regeering wel geeft filiaalsubsidie voor Europcesche 
scholen en niet voor H .I.S.-en en H.C.S.-en. Werkelijk, als 
die indruk bestaat, .dan geloof ik, dat het een redelijk en 
scherpzinnig man als de heel' Dwjdjosewojo ni et moeilijk 
moet vallen dien indruk weg te nemen, want het gaat inder
daad niet om een meten met twee matell. De Regeering 
vindt, dat er geen practische noodzaak is voor een filiaal
subsidieregeling voor H.I.S.-en en H .C.S.-en. De aanleiding 
tot het in het leven roepen van die filiaal-subsidieregeling, 
n.l. het voorkomen, dat er teveel kleine scholen ontstaan, die 
daardoor duurder wOI'den, doet zich bij de H.LS.-en en 
RC.S.-en practisch niet voor. Wordt ergens de behoefte 
erkend aan een RLS. of RC.S., dan weten wij van te 
yoren, dat die school een economische, groote school wordt, 
omda t zij vol loopt. 

Nu heeft de heer Soejono gezegd: ja, maar theoretiscD 

bestaat toch de mogelijkheid, dat het niet zoo is, want de 
Regeering houdt nog steeds vast aan het criterinm, dat die 
scholen bestemd zijn voor de betere standen in de maat
schappij . 

Inderdaad is dat juist, Mijnheer de Voorzitter, maar de 
practijk, de reglementaire practijk in deze zegt: als het 
aantal leerlingen uit die kringen, waarvoor de sehool meer 
in het bijzonder bestemd is, nog niet groot genoeg is om 
de klas te vullen, mag men ook leerlingen nit kringen, voor 
wie die school in oorsprong niet bestemd was, tot de school 
toelaten, zood at de practijk dan ook is, dat elke H . I. S. die 
geopend wordt, begint met groote; volle klasscn . De heel' 
Soejono zal zich wellicht nog herinneren, dat ik twee jaren 
gr1 eclen in den Volksl':1f1d eenigr (·ijfel's daaro\-el' 11eb ge
geven die Hrilltoonden llat de bevolking van onze H . I . S.-en 
toenmaals - misschien is het nu nog veel erger - reeds 
VOOI' niet minder dan 2/3 bestond uit leerlingen, voor wie 
clie school oorsprollkelijk ni e t bedoeld was. 

Daarom, Mijnheer de Voorzitter, heeft dit practisch dan 
ook niet de minste beteekenis. Wel in zooverre, dat het 
een nadeel zou kunnen zijn voor de "ereenigingen, die een 
H. L S. of R C. S. zouden willen oprichten. De heer Kan 
heeft dit zeel' goed aangevoeld en heeft opgemerkt, dat hij 
eigenlijk niet goed .begreep, waarom de Regeering el' be
zwaar tegen had die filiaal-subsidieregeling ook van toe
passing te maken op R I. S. en H. C. S. Want, zegt hij, 
dit zou voor de Regeering goedkooper uitkomen, omdat 
wanneer zoo 'n school pas opgericht is, deze nog niet is 
volgroeid tot 7 klassen en zij in afwachting daarvan als 
filiaal-school zou worden gesubsidieerd, de school minder 
subsidie zal kosten dan thans zon worden toegestaan, -
dus dit is een financieel voordeel voor de Regeering, zegt 
de heer Kan . . Mijnheer de Vool".itter! Op een dergelijk 
financieel voordeel is de Regeering eehter niet nit, om
dat zij het principieel volkomen verdedigbaar acht., dat in
dien eemnaal erkend is, dat de behoefte aan een school be
staat en die sehool ook zal uitgeroeien tot een flinke school, 
die school ook van den aanvang af als een zelfstandige 
schOol wordt gesubsidieerd. 

De heer Koesoemo Oetoyo heeit de vraag tot mij 
gericht, of. wanneer op een plaats receLs een particuliere 
Muloschool yan een bepaalde richting bestaat, het bestaan 
en gesubsidieerd zijn "an een dergelijke school een belet
sel zou zijn voor de toepassing van de filiaal subsidie rege
ling op een tweede school te zelfdel' plaatse doen van een 
andere richting. 

Als de heel' Koesoemo Oetoyo zooeven goed heeft geluig
terd, n.l. toen ik het voorbeeld van Manado noemde, waar 
juist voor zulk een geval de filiaalschool-subsidieregeling 
een aannemelijke oplossing geeft om een tweede school, 
waaraan objectief beschouwd geen behoefte bestaat, toch 
als filiaal sc' hooI subsidie te kunnen geyen, zal hij begrepen 
hebben dat deze 8ubsiclieregelulg inderdaad ook op derge
lijke gevallen van toepassing is. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal verder niet jngaan op 
de beschouwingen, die de heel' Kan heeft gewijd aan de 
vraag, of de Regeering nog wel haal' standpunt zal kunnen 
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bHjven handhaven, dat het H. C. onderwijs geen volksou
derwijs is, want il{ geloof, dat wij dan op een terrein 
komen, dit zich beter leent voor bespreking in de nndere 
vergaderzaal van dit gebouw, die van den Volksl'aad . 

De hecl' Sockawati heeft nog gevraagd, of het nu ook 
de bedoeling was, dat een vcreeniging, di e nog geen Mulo

I sohool heeft, ook nooit filiaal-subsidie zal kunnen krijgen. 
Mijnheer de Voorzitter, dit i_ inderdaad practisch niet 
mogcJijk, tenzij die vereeniging zich kan associeercn met 
een verwante vcrccniging, maar als ook dit geval zich niet 
voordoet, omdat de richting, die de betrokken vereeniging 
vertegenwoordigt, nog in het geheel geen 1\1ulo-sehool be
zit, za l dit fe it uiteraard geen aanleiding mogen zijn om, 
wanneer overigens de behoefte aan een Muloschool voor de 
bedoelde richting door de Regeering kan worden erkend, 
die vCl'eeniging elke subsidic tc onthouden, omdat zij geen 
filiaal-subsidie kan krijgen. N een, dan krijgt de vereeni
ging vol subsidie. 

De heer S 0 e k a wat i: Kan men dan In zoo'n geval 
beginnen met 36 leerlingen' 

De heer Har d e man, directeur van Onderwijs en 
E eredienst: Jazeker. De heer De Hoog is eenigszins be
vreesd, dat bij de toepassing van deze fiBaalsehoolsubsidie
regeling het openbaar ondcrwijs in bet gedrang zou komen, 
want, zegt hij, wanneer zoovele fiBaalsoholen opgericht en 
gesubsidieerd worden, die na eenige tijd automatisch aan
spraak krijgen op snbsidie als volledige school, dan zou de 
Regeering wellicht geneigd zijn, die in mindering te bren
ben op het aantal op te richten openbare scholen. Mijnbeer 
de Voorzitter ! Ik geloof, dat de heer Pe Hoog spoken 
zict op klaarlichten dag. De Regeering kan dit al dadelijk 
hierom niet doen, omdat Zij met twee verschHlende posten 
te maken heeft, een post voor oprichting van nieuwe open
bare scholen en een andere voor subsidies aan bijzondere 
scholen. In zekeren zin heeft de heer De Hoog echter ge
socllccring van het aantal op te richten nieuwe scho]cn, die 
lijk, wanneer hij zegt, dat door deze regeHng een rant
noodig mocht zijn om hier 's lands budgetair belang tc be
schermen, moeilijk zou worden gemaakt en hij heeft dan 
ook gevraagd oi er ni et een oplossing zou kunnen worden 
gevonden, om ook het aantal gesubsidieerde filiaalscholen 
te beperken. Dat wil de Regeering gaarne overwegen, Mijn
heer de Voorzitter, in dien zin, dat ook eventueel de subsi
dieering van de filianlscholen ten aanzien waarvan dt3 ·be-
110efte kan worden erkend, afhankelijk zal worden gesteld 
van het uittrekken vau de daarvoor benoodigde fondsen 
~p de begrooting. Zooals de zaak zich echter op het oog-en
blik voordoet, geloof ik, dat hier geen prnotischc reden voor 
behoeft te bestaan, omdat in de filiaal-subsidie op ziohzelf 
reeds een zekere r em ligt opgesloten tegen al t e groote 
uitbreiding, die aan deze wijze van subsidieering zou ktm
nen worden gegeven . 

Ik kom thans aan den laatsten spreker, den heer Moelia, 
hoewel ik nog een antwoord zal moeten geven aan den heer 
Soejono, dat ik echter tot het laatst zal nitstellen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1928-19,29. 

(DIRECTEUR VAN O. EN E., SOEJONO.) 
De heer MoeHa, die ook met de voorgestelde r egeling in

stemt, bceft een technische opmerking gemaakt, eon taalkun
dige dan wel een taaUrundig-staatsreehtelijke opmerking, al 
naar men het wil opvatten. Hij vindt het woord "twijfel" 
in deze regeling lliet fraai. De Regccl'ing heeft cr in be
ginsel niet het minste bezwaar tegen, hiervoor ecn andere 
uitdrukking over te nelllen . Dil'l:! ctc aanleiding' om een 
amendement van mijn kant in overweging te geven, zie ik 
niet, maar stelt de heer ~foelia el' prijs op, dun zou ik hem 
de volgende redactie in overweging willen geven: " W UlII'om

trent bij de Regeering twijfel bestaat" te vervangen door: 
IIwaa rvan redelijkel'wijze wordt \'cl'waeht, dat zij niet spoe
dig tot een goed bevolkte school zal nitgroeien ". De zin 
wordt hierdoor echter WCCI' veel langer; ik zou dit dus uit 
eigen beweging niet willen voorstellen. Overigcnsmccn ik 
den heel' MoeHa zoocven reeds beantwoord te hebben naar 
aanleiding van zijn suggestie om het criterium voor de er
kenning van zelfstandige scholen te verlichten. 

Thans ben ik nog een antwoord schuldig aan den heer 
Soejono in verband met de l"etro-aetiviteit. Hij heeft ge
vraagd: wat wordt JJiermede bedoeld 1 AUeen een sanctio
neeren van de reeds in enkele gevaUen verleende subsidies' 
Daarop heb ik geautwoord, <lat dit inderdaad de bedoeling 
is. Toen heeft de heer Soejono opgemerkt: dan is die retro
activiteit eigenlijk overbodig, wllnt de Regcering heeft 
zelf gezegd, dat Zij tot het verleenen van die subsidies 
bevoegdbeid had kracbtens art. 24 van de bestaande r ege
ling. Inderdaad, Mijnheer de Voorziter, men kan zeggen, 
dat_ <lit niet bepaald noodig is, maar de Regeering voelt 
het als r egelmatig aan om, als de wetgever dit erkent als 
een juist beginsel van subsidieering, de regeling t e laten 
terugwerken tot den dag, w,al'Op dergelijke subsidies wer
den toegekend tot den dag, waarop dergelijke sûbsidies 
werden toegekend krachtens een bevoegdheid, die de Re
geering had, maal' die aUeen sloeg op bijzondere gevaUen. 
Het kan niet meer als een bijzonder geval worden 
beschouwd vanaf het moment, dat de uit.zondering tot stel
regel werd verheven. 

Welnu welk bezwaar is er tegen, die stelregel te doen 
terUJgwerken tot het moment, da t de filiiaal-subsidie voor 
het eerst werd toegekend 1 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen, dat ik hiermede aUe 
sprekers te woord heb gestaan. Mocht dat niet het geval 
zijn, dan zal ik dat waarschijnlijk nog wel in tweeden 
termijn vernemen. 

.De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Voor,zitter ! Ik ben 
dank:baar voor hetgeeu <Ie Regeeringsgemaehtigde heeft 
gezegd naar aanleiding van mijn opmerking over de onge
lijke behandeling ten aamzien van de openstelling van fi
Iiaalseholen voor het H. 1. O. en het H. C. O. Ik heb de 
betreffende opmerking gemaakt, omdat er in de praktijk 
wel eens adviseurs zijn, die zoo:dani·g Dan ,het standen-cri
terium vasthouden, dat dit een bemoeilijking vormt voor 
het oprichten van nieuwe seholen, Dllllar ik geef toe, dat 
im dat geval het departement, dat in hoogste instantie de 
subsidie verleent, wel redres uitoefent. Ik ben de Regee-
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ring dus dankbaar, dat Zij deze uitlegging aan de bestaan
de bepaling gegeven heeft. De Regeeringsgemachtigde 
.eóqe trouwens, dat een losmaken van het sbauden-crite
rium, niet alleen practisch plaats heeft, maal' ook regle
mentair mogelijk is. 

Mijnheer de Voorzitter! De bezwaren, die ik had ten 
aanzien van de practische, hoewel onJbedoelde bevoorrech
ting van kapitrualkrachtige organisaties lijken mij ;n het 
antwoord van den Regeeringsgemachtigde aan den heer 
De Hoog, voldoende weerlegd, om tenslotte vertrouwen te 
stellen in de leiding van het departement, en ik ben gerust 
gesteld dool' de toezegging, dat de nwgelijkiheid van een 
bevoorrechting van kapitaalkrachtige organ,saties dool' 
het idee, dat de heer De Hoog naar voren gebracht heeft, 
zoo veel mogelijk zal worden ,geëlimineerd, op de wijze zoo
als de Regeering zich dit heeft voorgesteld. 

W at de kwestie van de retroactiviteit betreft, heb ik 
geen bezwaar tegen de opvatting van den Regeeringsge
machtigde, maal' zou ik willen opmerken, dat het sanctio
neeren van hetgeen is geschied hier beteekent het sanctio
neeren vau een uitzondering. De Regeeringsgemachtigde 
zegt, dat het gcldt de inwerkingtreding van een stelregel, 
dus van iets dat normaal is. Als deze opvatting juist is, 
kau dit ertoe leiden, dat wanneer de stelregel terugwer
kende kracht heeft tot 1 Jnli 1927, daarop een nieuwe aan
spraak kan worden gegrond voor een eventueel verzoek om 
subsidie. Een sanctioneeren van hetgeen reeds op volko
men wettige wijze overeenkomstig al't. 24 del' bestaande 
Mulo-subsidieregeling is immers Qverbodig. Als nu de Re
geering aan den stelregel terugwerkende kracht wi] ver
leen en, zal die dus ook voor de vroegere periode als stel
regel en niet als uitzondering moeten gelden. Gaarne zon 
ik van den Regeeringsgemachtigde vernemen, of deze 
opvatting niet juist is. 

De heer Sc h m u t ze I': Mijnheer de Voorzitter! Ik heb 
met genoegen uit het antwoord van den Regeeringsgemach
tigde vernomen, dat hij begrijpt, dat ik het principe van dit 
ontwerp 1I:fulo-subsidie-ordonnalltie volkomen aanvaard en 
ik heb er dan ook geen berzwaar tegen gemaakt, dat dit be
ginsel als zoodanig geen onderwerp van overleg heeft uit
gemaakt met de centrale organisaties van het bijzonder ou
derwijs. ?1:ijn bezwaar ging slechts tegen de toepassing van 

h et beginseL 
Het is dan ook niet aan dit beginsel, dat ik mijn beschou

wingen over de coëducatie heb gekoppeld, maar speciaal aan 
de toepassing, omdat ik heb willen betoog en dat dool' den 
eisch van een zoo hoog minimum voor het aantal klassen 
voor de hoofdschool en de filiaalschool samen, het beginsel 
der coëducatie in de toekomst practisch niet voor verdere 
toepassing op particuliere scholen vatbaar zou zijn. 

Ik heb overigens met genoegen vernomen, dat ook de Re
geering erkent, dat de opvattingen en inzichten, die zich te
gen de coëducatie verzetten, in vakkringen steeds meer in
gang begÏJmen te vinden. Maar de Regeeringsgemachtigde 
knoopte daaraan de vraag vast of het wel juist was, in dft 
verband daarvoor principieele beschouwingen te houden j hlj 

(SCHMUTZER.) 
drong el' op aan, dat wij in de eerste plaats praktisch zou
den blijven of nn ook al de door mij verdedigde inzichten in 
toonaangevende kringen veld winnen, volgens den Regee
,'ingsg'cmuchtigde wOl'dt daardoor het feit niet aangetast, 
dat in de Indische maatschappij in de groote meerderheid 
del' gevallen geen principieel bozwaar tegen de coëdncatie 
en co'instructie bestaat en dat de Overheid ~ich terecht aan
past bij de algemeene overtuiging van de ouders. Maal' 
Mijnheer de Voorzitter! Ik zou hier de vraag willen stel: 
len, of het de hoogste taaK van de Overheid is, zich zonder 
meel' aan te passen aan de wenschen van de ouders' Mag 
Zij geen richting aangeven bij de behartiging van de be
langen, die haal' zijn toevertrouwd en moet Zij wachten, tot
dat Zij door het publiek in een bepaalde richting wordt ge~ 
drongen 1 Hetzelfde standpnnt neemt de Regeering toch 
niet overal en altijd in' 

Het is waal', dat vergelijkingen in het algemeen mauk 
gaan, maal' ik zou eens een voorbeeld willen aanhalen. Ten 
aanzien van Nieuw-Gujnea, waal' de groote meerderheid van 
de bevolking zich niet tegen het koppensnellen verzette, 
heeft de Regeering zich toch wel degelijk gedrongen gevoeld, 
het initiatief tot bepaalde maatregelen te nemen en heeft 
Zij ~ich niet bij de meeuing en inst.emming van de bevolking 
en de ouders neergelegd, totdat Zij door nieuwe inzichten 
van de meerderheid daarvan tot een andere politiek werd 
gedwongen. 

D e heer Har d e m a u, direeteul' van Onderwijs en Eere
dienst: Uw vergelijking gaat nu toch wel erg krenpel! 

De Voo l' zit ter: Zij valt ook buiten het ondel~veJ'p , 

cp het Qogenblik aan de orde. 

De heel' Sc h m u t zeI' : Mijnheer de Voorzitter! Ik 
heb gezegd, dat elke vergelijking eenigszins krenpel gaat, 
maal' toch gaat zij in zoóverre niet kreupel, als JU. i. de 
coëducatie op het gebied van de ware cultUU1' zeker een 
fatale vorm van koppensneller ij is. 

De Regeering Jleeft intusschen volkQmen gelijk, wanneer 
Zij zegt, dat behalve mijn groop geen andere groep zich 
principieel tegen de coëducatie verzet. Ik had anders ver
wachl, Illuur ik Leu nu toL een uude!" inzicht bekcertl. In
derdaad ben ik op het. oogenblik gerechtigd de conclnsie te 
trekken, dat ook alle Mohammedallen principieele voorstan
ders zijn van de coëducatie na de iutrede van de puberteit; 
el' heeft zich tenminste in deze zaal van die zijde geen enkel 
bezwaar tegen dat principe doen hooren, zoodat ik inder
daad moet erkenen. dat de Katholieken in dit opzicht totaal 
alleen staan. 

De h~r S 0 e j 0 TI 0: Dat is een conclusie, die voor uw 
eigen verantwoording !blijft. 

De heer Sc h m u t zeI' : Mijnheer de Voorzitter! Intus· 
schen ben ik el' de Regeering dankbaar voor, dat Zij hiel' 
haar inzichten duidelijk heeft ontvouwd en het is mij ook 
duidelijk geworden, dat uit die inzichten haar houding 10-
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BRUINEMAN, DWlDJOSEWOJO, 

, gisch volgt. Een verdere d iscnssie daaromtreltt is daarom 
I onvruchtbaar en ik zie hiCl~nede dan ook van het wOOl·d af. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer B r u i n e man: Mijnheer de Voorzitter! Het 
blijkt, dat ik van de in deze zaal aanwezige leden de eenige 
ben, die principieel bezwaar heeft tegen deze subsidie
regeling voor filiaal-scholen. Het is mij bekend, dat meer
dere leden van dit College er bezwaar tegen hebben, ma ar 
ze zijn op het oogenblik helaas niet aanwezig en waar ik 
dus voor mijn pl'incipieele bezwaren geen instem ming heb 
kunnen vinden, lijkt het mij overbodig ze verder te ont
wikkelen. Ik zal er dan ~erder ook niet op ingaan, doch 
wil aan den Regeeringsgemachtigde slechts nog een vraag 
stellen . 

De heer Soekawati heeft zooeven gevraagd - en heeft 
op die VJ'fWg een uevest igend lIntwool'cl gekregen - of wan· 
neCl' een sehoolverccni. ging van eCn bepaalde richting nog 
geen 1100ïd-Muloschool heeft , zij dan een hoofd-Mulo
school kan oprichten, zelfs als die maar 36 leerlingen t elt. 

De heer H a l' d e m a D, directeur van Onderwijs en 
E eredienst: Indien overigens de behoefte aan die school 
door de Regoerin g wordt erkend ! 

De heer B r u i n e man: Zeker, indien overigens de 
behoefte daaraan door de Regeering wordt erkend en an
dere voorwaarden worden vervnld, d ie de Regeering noodig 
acht. 

Mijnheer de Voorzitter! Nu zon ik aan den geachten 
Regeeringsgema chtigde het volgende willen vragen. Stel 
dat een bepaalde groep in Ned . Indië één hoofd-Mulo-school 
heeft. doch ergens anders ook nog een hoofd-Mulo-school 
wil oprichten, zal zij dat kunnen of niet kunnen voordat 
de eerste school volgroeid is ! 

De heer D w i d jas e w 0 jo : Mijnheer de Voorzitter ! 
Ik betreur het ten zeerste dat de geachte Regeeringsge
machtigde nict is willen ingaan op mijn suggestie om de 
fUiaalsehool,subsidieregel ing ook toepasselijk te verklaren 
op de H.I.S. en de n.c.s., al was het alleen maal' om het 
dool' mij naar voren gebrachte gemoedsbezwaar. 

De geachte Regeel~n gsgemachtigde heeft zooeven gezegd, 
dat ik in staat zou zijn, den indruk weg te nemen clie bij 
de niet-Ellropeesche bevoJkingsgr'oepen zou ziju gewekt, 
dat el' dOOl' de Rcgeel'ing met twee matcn gemeten wordt. 
lk moet echter eerlijk bekennen, dat ik daartoe niet jn 

staat ben omdat ik zelf ervan o\'el'tuigd ben, dat de kans 
bestaat dat een R.I.S. of een H.C.S. niet met volle klassen 
kan beginnen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! De Regeering 
zal wel mijn dank wHlen aanvaarden voor Haar vriende
lijloheid, mij lof to e te zwaaien voor het f eit, dat ik heb 
kunnen aanvoelen, dat een filiaalsubsidie minder bedra"'gt 
d",n een gewone subsidie. Opschoon dit op 2iehzelf geen 

(KAN, DE HOOG.) 
verdienste is, - dat kan ieder dadeLijk begrijpen - wil 
ik voor dien lof toch m' jn dank betuigen. 

l\fiju korte r ede in eersten termijn hield aUeen dit in, 
dat ik liever een half ei heb dan een leegen dop. Dit tot 
antwoor'd aan den heer Moelin. Wn nr het vaar ons heel 
moeilijk is h et heele ei te krijgen - dnt moet op d e beo 
grooting gebracht worden met al de moeilijkheden daaraan 
venbonden - en waar d e Regeering .hij het verstrekken 
van gelden voor het oprichten of het snbsidieeren van 
ni euwe. H. C. Scholen - ik mag het woord "krenterig " 
niet gebruiken ~ de koorden vnn de benrs zoo nanw aan
haalt, in tegenstelling met ui tgaven voor andel'e doelein
den, znllen wij ons tevreden stellen met het halve ei. H et 
is voor een Europeesche school gemnikkelijker om voor een 
filiaal subsidie te verkrijgen dan om een nieuwe school op 
te richten en het is alleen daarom, dat ik de kwestie heb 
voorgebracht en dat ik g>aarne ondersteun het door den 
heer Dwidjisewojo naar voren gebrachte verzoek om bin
nen afzienbaren tijd ertoe te willen overgaan om oo\t ,OO't 

de H. C. S. en de H. I. S. de filiaalsubsidieregeling van 
toepassing t e verklaren. 

De heer D e H 0 0 g : Mijnheer de Voorzitter! De g·e· 
achte Regeel'ingsgemachtigde heeft mij, naar aanleiding 
van mijn vrees, dat de totaal benoodigde som voor deze 
subsidie regeling ten ~volge zou hel>ben een oversehrij. 
ding van het budget gewezen op het feit, dat voor den 
bouw en d e subsidieeriug van nieuwe Mnlo-scholen twee 
afzonderlijke p(}stell op de begrooting voorkomen. Ik dank 
de Regeering wel voor deze mededeeling maar ik daoot, 
dat mij dit bekend was. 

Ten slotte heeft de Regeeringsgemaehti gde gezegd, dat 
er gerantsoeneerd zou worden tenminste, dat rantsoenee
riDJg het gevolg zou kunnen zijn, maar hij voegde dalLr te
gelijkertijd aan toe, dat ik spoken zag bij klaarlichten 
dag. Ik zou daaromtrent het volgeooe willen zeggen. 

Ik heb twee k anten ,"au het vraagstuk naar voren ge· 
bracht en heb dam'bij -gezegd, dat ik om de -zaak scherp 
te stellen, zou o\'erdrijven. De Regec.rillg heeft gezegd, dat 
Zij het zoo niet inziet. n nt is een kwesmc van gevoolen, ik 
wu mijn idee tegenover dat van den geachten Regeering ... 
gemachtigde kunnen stellen en behoef er dus niet verder 
op in t e g>aan. 

Ik heb een ander >argument naar voren gebracht en d-at 
is de kwestie van het in het gedrang komen van het open
baar onderwijs wanneer dool' het openen van een filiaal
school van een particuliere inrichting in verband met de 
mindere mutaties en andere voordeelen, w~l degelijk af
tapping van de besta:ande openbare school zal pl'aats heb· 
betl. ~k ha"l dit nog eens even aan, omdat ik in dit ver
hand toch geloof dat de spoken, waar de geachte Regeerings
gemachtigde v"n sprak, zich dan een beetje meer zullen 
m-ruterialiseeren, wodat het beusch niet onmogelijk zou zijn 
dat wat ik vreesde, tolt zijn r ecbt zal komen. Tenslotte 
heeft ook d e Regeering ook wel gevoeld, dat er ergens een 
gaping was en Zij heeft toegezegd, dat Zij het idee van 
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beperking van de filiaalsoholen zon overwegen. ll< wil de 
Regeering daarvoor <lan mijn dank betuigen. 

De heer Moe I i a: Mijnheer de Voorzitter! Ik con· 
stateer, dat wij thans twoo soorten van behoeftemeting heb
ben voor de tot stand koming van muloscholen, n.l. de vol
leruge behoeftemeting en de behoeftemeting naar aanlei
ding van een zekeren twijfel, neergelegd in artikel 18 bis. 
Bij het laatste leidt het standpunt van de Regeering over 
den twijfel heen, wmmeer het aantal klassen van een fili
aalsellOol en de hoofdschool resp. meer dan 5 en 16 be
draagt. 

Nn bestaat er tusschen de Regeering en mij ten aanzien 
van dien twijfel nog een klein beetje verschil van mee
ning. Ik zou den geachten Rcgccl'Îng'sgcmachtigue wiJlen 
nagen, of zulks in overeenstemming met het principe van 
onze gehoole subsidiewetgeving is en of het niet mogelijk 
is het tijdstip waarop een filiaalschool kan worden verhe· 
ven tot een volledige school te doen uitmaken door een 
hehoeftemeting en niet antomatiseh wanneer een filiaalschool 
meer dan vijf klassen telt. Ik geloof, dat juist door deze 
introductie van het criterium van het aautal klassen een 
nieuw element in de subsidiewetgeving wordt gebracht en 
ik zou de Regeering daarom nogmaals willen vragen het 
aantal van meer dan 5 en 16 zoodanig uit te leggen, dat 
hier sprake is van een hernieuwd en zelfstandig onderzoek 
naar de behoefte van een nieuwe school. 

De hcer A I i Moe sa: Mijnheer de V oorzi tter ! In 
eersten termijn heb ik het woord niet gevraagd, maar nu 
zou ik even iets willen zeggen naar aanleiding van de l'ede 
van den heer Sclnnutzer. 

De hoor Sehmutzer heeft hier eeu conclusie getrokken, 
die ik gaarne voor zijn rekening w il laten, n .l. dat, omdat 
)"all Mol,ammedaansche zijde geen woord is gezegd over 
het idee, dat hier door den heer Sehmutzer naar voren is 
gebracht wat de coeducatie hetreft, de Katholieken hier 
alleen zouden staan en dat dns feitelijk de Mohamedanen 
aen den anderen kant staan. Dit kan ik, als Mohamedaan. 
niet accepteeren, Qmdat de hoor Schmutzer wel zal wet.,), 
dat de opvoeding van meisjes en jO\lgens in de Mohame
daansehe wereld niet samen gaat, en dat ook in het gezins
leven het samengaan van beide geslachten niet voorkomt. 
Daarom zou ik, ook namens andere Mohamedaansche leden 
van ons College willen zeggen, dat ,vij de conclusie van den 
heel' Sclnnutzer afwijzen. 

De heer S c h m u t z er: Ik heb die conclusie getrok
ken, omdat ik van MohamedaUllSche zijde geen enkele 
woordt van protest vernam tegen de ouderwijspolitiek van 
de Regeering, die aanstuurt op een zuivere coeducatie. 

De heer D j a j a din i n g rat: Wij komen daar in de 
voorjan.rszitting wel op terug. 

De heer Har d e man; direeteur van Ondel"llvijs en Eere
dienst: Mijnheer de Voorzitter! Bij de beantwoording van 
de sprekers in tweeden termijn kan ik kort zijn. 

(DIRECTEUR VAN O. EN E.) 
De heer Soejono is nog even teruggkomen op de kwestie 

van de retro-activiteit. Hij vreest, dat door de toepassing 
hiervan aanspraken zullen outstaan, die tot nu toe niet heb
ben bestaan. Die vrees is geheel ongegroud, want dergelijke 
aanspraken bestaan niet. De enkele scholen, die reeds een 
toezegging hebben gekregen van fil iaal-subsidie, behouden 
die. Voor andere zal de kwestie bekeken moeten worden, 
wanneer zij bij de Regeering wordt voorgebraebt en dan 
vanzelf vanaf het moment, dat de Regooring kan erkennen, 
dat de behoefte aall die school bestaat. Dus door de retro
activiteit zullen geen nieuwe aanspraken, dateerende van 
voor de inwerkingtreding vau deze ordonnantie kunnen wor
den geldig gemaakt, althans geen andere dan de enkele, ten 
aanzien waarvan de behoefte reeds dool' de R.cgeel'iug WilS 

erkend op grond van de voor uitzonderingsgevallen gesehl'e
ven bepaling van art. 24. 

De heer S 0 e jon 0: Dat is dus de sanctioneering van 
een bestaanden toestand . 

De heer Har d e m a u, directeur van Ondel1wijs en Eere
dienst: Juist, die welke bestaat ten aanzien van de enkele 
scholen, die reeds als filiaalschool toezegging van subsidie 
hebhen gekregen. 

De heer S 0 e jon 0: Maar U sprak toch van een stelregel 
die terugwerkende kracht heeft' 

De heer Har d erna n, directeur van Onqerwijs en Eer ... 
dienst: Ik bedoel alleen, dat, wanneer de stelregel eenmaal 
is aangenomen, het toeh l'egelmatiger is om: de enkele ui t
zonderingsgevallen, die tot nu toe uitzonderingsgevallen 
weren, nu ook te brengen onder .den regel. Dat 1S de be
doeling van de terugwerkende kracht. 

Den heer Schmutzer zou ik alleen nog even willen opmer
ken, dat het tocll voorkomt, dat hij de zaak wel wat heel 
erg som bel' inziet voor de groep, die hij vertegeruwóordigt, 
en die prijs blijft en moet blijven stellen op gescheiden 
onderwijs voor jongens en meisjes. De ervaring heeft toeh 
wel anders geleerd, want er zijn, voorzoover ik weet, nu 
reeds twee dergelijke filiaalscbolen van de R. IC organisa
ties, die met deze subsidieering volkomen vrede hebben en 
die daarmede kunnen uitkomen. 

De heer S c h m tl t z er: Kunnen die het volhouden tot 
zij 16 kJassen in de boofdschool en filiaalschool hebben f 
Wisten zij wat U daar zegt, bij de aanvaarding van de 
subsidieregeling' Daarop komt het aan. 

De heer Har d e m a ll, directeur van Onderwijs en Eere
dienst : Dat weet ik niet. Hieromtrent is niet de minste 
toezegging gedaan en er zijn niet de minste vooruitzichten 
geopend, toen zij de subsidie voor de iilinuIscholen aan
vroegen en ontvingen. 

De heer Se h m u t z er: Ik weet vrij ",eker, dat ~ij dat 
niet hebben voorzien. 
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De heer Har d e man, directeur van Onderwijs en Eere.. 

dienst : Daaraan kan ik weinig doen, dan had men de sub
sidie l1iet moeten aanvaarden. 

De heel' Sc h m u t zeI' : De subsidie, die zij hebben ge
kregen, was gebaseerd op de bestaande regelingen . 

De beer H a I' d cm a n, directetll' van Onderwijs en 
Ik hoor intusschen met genoegen dat de beer 

mutzer erkent, dat de regeling eigenlijk geheel logisch 
voortspruit uit het standpunt del' Regeering die zcgt dat 

maatgevend moet zijn, wat bij het openbaar onderwijs 
als een gerechtvaardigde onderwijspolitiek geldt. Ik her

nel' den heel' Schmutzer nog evell aan het voorbeeld dat 
zooeven heb aangehaald ten aanzien van de kleine 

klasjes. In beginsel is dat precies hetzelfde als wat wij 
met de scheiding tusschcl1 jongens en meisjes. 

D e hecl' Schmutzcl' zal niet kunnen onH:cnnen dat a]s 
op een plaats - cn die gevallen doen zich voor -
meisjes·schonl heeft met 4 klasse·afdeelingen en 90 

I lee l'l.inl~ell, en daarnaast een jongensschool opricht, die bet 
verder kan brengen dan 3 klasse·afdeelingen met laten 
zeggen 70 leerlingen, de financiering van die twee 
en toch veel bezwaarlijken wordt dan wanneer zij ge

wuren en dan samen vormden ecn nog niet eens 
heel grootc school van 6, in ieder geval minder dan 7 

lasse·af,le,:linillen en 160 leerlingen, die vermoedelijk wel 
twee leerkrachten minder zou kunnen volstaan dan 

us het geval iq met de volkomen gescheid en opleidin g. 
zit hem niet all een in de leerkrachten. maal' ook in 

feit, dat elke Mulo-sehool behalve de gewone leslokalen 
11".00""_" moet over ecn lokaal VOOl' natuurkund e on een 

teek enen. Beide lokalen moeten worden ingericht; 
inrichting van een natuurkunde-lokaal is ook niet zoo 
goedkoop. Men heeft hiel' precies hetzelfde geval, uI. 

t, terwijl die twee valdokaleu voldoende zouden zijn voor 
300 leerlinge n, ze straks moeten dieuen voor 70 leerlingen, 

daarnaast no g eens lokal en moeten word en ge
voor 90 lee rlin gen, omdat men clie 70 en 90 leer
niet bij el kaar weuseht te zetten. 

Het lijkt mij daarom volkomen billijk, dat de Regeering 
op het standpunt blijft stellen: de meerde" e kosten 

een school zonder co-instructie moeten de voorstanders 
het beginsel voor het goede doel maal' over hebben. 

1k zal verde!' niet in gaan op de principiecl e vraag, die 
hecl' Schmutzel' nog nan de Rcgecring heeft gesteld, of 

zich bij de ond erwijspoliti ek altijd zal moeten lat en 
eiden door overtuigingen en gevoelens. die in de maat

appij heerschen. Ik geloof, dat dergelijke moeilijke 
vragen zich niet lcenen voor een incidenteel debat bij een 

I regeling als deze, die, zoo als ik nogmaals zeg, eigenlijk met 
overigens weinig te maken heeft. :Maar in het 

algemeen zou ik willen zeggen, dat dat natuurlijk niet 
ijd het geval behoeft te zijn. Als de Regeering voor 

ervan overtuigd is, dat een opvattin g in de maatschap
verkeerd is. gaat de Rrgeering ert egen in , maal' die 

Handelingen, Zittingsjaar ]928- 192.9. 

overtuiging heeft Zij nog niet ten aanzien van de vraag 
Vl,ln coëducatie of geen coëducatie. 

De heel' Bruineman heeft gevraagd of de Regeering, 
wanneer Zij een hoofdsehool heeft gesubsidieerd, ook elders 
een hoofdschool van dezelfde vereeniging zal willen subsi
dieeren. In principe hceft de Regeering daartegen geell 
bezwaar, maar ook hiel' zull en alle omstandigheden nauw
keurig in besehouwing moeten worden genomen. Men kan 
hier niet alle gevallen gaan uitpluizen, die zich kunnen 
voordoen bij de beool'deeling van de vraag of een school 
ergens voorziet in een reëele onderwijsbehoefte. Ik kan 
mij levendig voorstellen - en dat gcvnl beeft zich prac
tisch al voorgedaan - dat men zegt: In die streek, in 
dat gewest is een Mulo-school volkomen gerechtvaardigd 
om te voorzien in de behoefte van dit onderwijs. In dat 
gewest wordt de meerderheid der bevolking gevormd door 
aanhangers van een bepaalde geloofsrichting, een bepaalde 
levensbeschouwing bij het onderwijs. Waal' een vereeni
ging ontstaat, die in die behoefte wil voorzien, daar heeft 
de Regeering, al heeft Zij niet direct de zekerheid, dat die 
school zal uitgroeien tot eeu school van zes klasse·nfdeeliu
gen en minstens zooveel leerlingen, alle reden om te zeggen: 
Hier bestnat een reëele onderwijs behoefte, het is rationeel, 
dat wij ingaan in deze op het verzoek van een organisatie, 
die hiel' vertegenwoordigt de wensehen van de overgroote 
meerilerheid cler iugezetenen in die streek. Ik erken dus 
de behoefte aan een Mulo·school van die organisatie direct 
als hoofdschool. 

De heel' B r u i u e man: Ook zelfs in het geval, dat 
dezelfde vereeniging in een andere streek nog geen volgroeide 
Mulo-sehool heeft Y 

De heel' Ha,' d e man, directeur van Onderwijs en Eere
dienst: Ja, zeker ook dan. 

Het spijt mij, Mijnheer. de Voorzitter, dat ik den heeren 
Dwidjosewojo en Kan nog niet gebeel duidelijk heb kunnen 
maken, waarom de Regeel'ing nict de minste reden ziet, de 
filinalschoolregeling toe te passen op Hollandsch·lnlandsche 
en Hollandseh·Chineesche scholen. Want werkelijk, te dien 
opzichte gelden bij de Regeering absoluu t geen bij·overwe
gingen. De Regeel'ing zegt alleen, dat het beginsel, waarop 
deze regeling steunt, nl. de vrees voor het in stand houden, 
op Gouvernementskosten van kleine en daarom dure scholen, 
zieh practisch niet voordoet ten aanzien van Holla.ndsch
Inlandsche en Hollandsch-Chineesche scbolen. 

Nu zegt de heer, Dwidjosewojo: ja, maal' ik krul de men
schcn, die hierin een meten met twee maten zien, niet over
tuigen , dat dit niet het geval is, want ik zelf heb niet de 
overtuiging, dat een nieuwe H. I, S., hier of daa.r opgericht, 
altijd dadelijk of althans spoedig met volle klassen zal be
ginnen. 

Maal' de RegeerÎng zegt ook, dat hier niet het criterium 
van volle klassen geldt. Wanneer eenmaal de behoefte aan 
een H. 1. S. erkend is en deze zou, beginnen met een klasse 
van 25 leerlingen, terwijl er 48 leerlingen jn kunnen zitten, 
wordt daal'mede nog niet aangetoond, dat het onjuist van 
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ge Regeel'ing gezien is, dat er behoefte aan die school was en 
dat die school van den aanvang af aanspraak zou kunnen 
doen gelden op een subsidie als volledige school. Maar dit 
is een zuivel' theoretisch geval, WSJlt de praktijk leert ons 
inderdaad, dat aUe H, I. S.-en voUe klassen hebben en het
zelfde geldt voor de Hollandsch-Chineesehe scholen, 

De toepassing van de filiaal-subsidieregeling voor deze 
scholen zou dus aUeen ten gevolge kunnen hebben, dat derge
)ijke scholen, die pas opgericht zijn en nog niet dadelijk 
leerlingen hebben in alle 7 klassen, in afwachting van een 
verderen uitgroei minder subsidie zouden kunnen krijgen 
dan \Vanneer ze als zelfstandige scholen waren gesubsidieerd. 

Een fil iaalschool ,behoeit ook geen afzonderlijk hoofd te 
hebben en krijgt dus geen subsidie voor een schoolhoofd, 
Daarin zit dus al dadelijk een elemcnt voor het verleenen 
van minder subsidie dan wanneer een school als volwaardige 
school werd erkend, 

De heer D w i d j 0 s e W 0 jo : Mijnheer de Vo()rzitter! 
Ik meen, dat ik nu het bezwaar van de Regeering begrijp; 
Zij wil niet den eisch van minstens 60 leerlingen loslaten. 

De heer H a I' d e man, directeur van Onderwijs en 
Eeredienst : Ja, Mijnheer de Voorzitter I Ik zou thans den 
heel' De Hoog moeten beantwoorden, maar daar deze de 
zaal verlaten ,heeft en ()verigens ook, als ik hem goed be
grepen heb, niet langer tegen het Regeeringsvoorstel be
zwaar heeft gemaakt, geloof ik dat ik dezen geachten 
spreker hierbij thans kan overslaan. 

Den heer Moelia heb ik niet geileel begrepen. Hij heeft 
gezegd, dat het toch maar een feit is, dat de Regeering, 
door de intreductie van het criterium va.n het aanta;! klas
sen, een 'nieuw element in de subsidieregeling heeft 
gebraeht. 

De heer Moe 1 i a: Omdat bij de erkenning van de 
behoefte aan de school, het aantal leerlingen en het wantal 
klassen niet maatgevend is. 

De heer Har d e man, directelIl' van Onderwijs en 
Eeredienst : Dat is indeooaad wa.ar, Maar ik stel op den 
voorgrond, dat de ,behoefte a.an de schonl eerst erkend 
moet zijn. Bij de bepaling van de 'behoefte aan de school 
"ormt het aantal leerlingen een van de factoren, maar niet 
de eenige. Er zijn ook tal van 'andere factoren, die op de 
behoefte van invloed zijn. 

De heer Kan: Fiooncieele factoren! 

De heer Har d e man, directeur van Onderwijs en 
Eeredienst: Niet aUeen financieele factoren! Integendeel, 

ik heb het voorbeeld genoemd van een christelijke school 
in de Minahassa, waarbij juist een andere factor dan de 
financieele den doorslag gaf voor de erkenning van de be
hoefte aan een school van een zeer bepaalde geloofs
richting. 

De heer Kan: Ten opzichte van de Hollandsch-Ohi
neesche school! 

De heer Har d e man, d it'eeteur van Onderwijs en 
Eeredienst : Ik wil niet ontkennen, dat hier een uieuw 
element in de subsidieregeling is gebracht, doch in zoovel' 
is dit toch weer niet het geval, als hetzelfde element al 
weer opgesloten ligt in de subsidie-regeling voor de Euro
pèeschc lagere scholcn, waut ook daar wordt de erkenning 
als zelfstandige school afhankelijk gesteld van het voldoen 
aan de voorwaarde betreffende het aantal leerlingen van de 
filiaalschool en de hoofd-school tezamen. De cijfers daar· 
omtrent staan mij thans niet duidelijk voor den geest, doch 
wanneer de heer Schmutzer er de betrokken regeling op 
naslaat, zal hij vinden, dat een filiaalschool toch eerst 150 
leeringen moet tellen, en dat hoofdschool en filiaalschool 
tezamen, wanneer ik n4i niet vergis, 300 leerlingen moeten 
teUen. Daar heeft men dus eigenlijk hetzelfde criterium, 
als hier bij de Muloschool, zij het, dat het hier anders is 
geformuleerd, omdat voor de Muloschool een juister .crite
rium werd gevonden in bct aantal klasse-afdeelingcn. Ge
heel nieuw kan men dit element dus niet meer noemen. 

Mijnheer de Voorzitter, ik geloof dat ik hiermede kan 
eindigen. Ik dank U. 

De Voo l' zit ter: Wij kunnen thans tot stemming 
overgaan. Wenscht een van de leden boofdelijke stemming 
over deze ontwerp-ordonnantie? 

De heer Bruineman: ~nheer de Voorzitter! Ik 
zou geacht willen worden tegen de ontwerp-ordonnantie te 
hebben gestemd. 

De beer Schmutzer: ~nheerdeVoorzitter! Ikzou 
gaarne voor mij hetzelfde genotuleerd willen zien. 

De ontwerp-ordonnantie wordt daarop zonder hoofdel~

ke stemming aangenomen, onder aanteekening, dat de hee
ren Bruineman en Schmutzer geacht willen worden te heb
ben tegengestemd. 

De vergadering wordt te 1,08 urrr namiddag gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

21ste VEROADFoRING. 

V e r g a de .. i n g van Don d e l' da g 10 Jan u n r i 1929. 

(Bij eenl'oepin gsuul' 9 \"oOl'middHg). 

Ingekomen stukken. - Rede van den Voorzitter ter ver
welkoming van den hecr s 'Jacobj tot herdenking van het 
50-jarig Nederlandsch staatsburgerschap van H. M. de 
Koningin-Moeder, en van het 250-jarig verbond van de 
1I1inahassa met het Nederlandseh gezag. - Antwoord van 
den heer Mandagie. - Bekraehtiging leeningsbeslniten 
Padaug (Ond. 1)8 ). - Wijziging dwangopvoedingsregeling 
en nadere wijziging zegelverordening 1921 (Ond. 8 1). 

Voo ,. zit ter: Mr. A. N}~Y'l'ZErJIJ DE WILDE. 

rregcnwoord ig met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Mocsa, Blaauw, BruincDlan, Djajadiniugrat, Dwidjo
sewojo, Fruill, Moelia, De IIoog, s'Jacob, Kan, Kiès, Koe
soemo Joedo, Kocsoemo Octoyo, l\fandagie, Roep, Schmutzer, 
Soejono, Soekawati. 

Regeeringsgemachtigde : de heer Spit. 

De Voo l' z it t e l': M\inc H.ceren! J k open deze vcr
gadering. 

De wd. Secretaris deelt mede, dat zij n ingekomen: 

A. De volgende Regecl'ingsbrieven en -beschikkingen: 
1 . Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 17, 

22, 24, 27 en 30 December 1928, 3 en 2 Jannari 1929 
Nos. 11, 5x, 30, 23, 1, 1 en 31 ter aanbieding van: 
a. twee ontwerp-ordoilllanties tot aanvulling en wijzi

ging van de Locale raden-ordomlantie en de Stads
gemeente-ordonnantie (Ond. 108); 

b. een ontwerp van wet tot goedkeuring van het ver
drag tussehen Nederland en Groot-Brittannië tot 
nadere vaststelli ng van cen gedeelte der grens van 
het Nederlandsch gebied op Borneo (Ond. 109); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot toepasselijkverklaring 
op de residentie Djambi van de regeling betreffende 
paal- en vlotwoningen (Ond. 110); 

d. een ontwcl'p-belastingol'donnantie en een ontwerp
strafverordeningsordonnantie voor de Inlaudsehe 
gemeenten in de Bnitengewesten (Oud. 111); 

e. een ontwerp-ordonnantie tot verhooging van de 
vaste uitkeeringen aan eenige plaatselijke raden 
(Ond. 112); 

f . cen ontwerp-ordonnantie tot onteigening ten name 
van de gemeente Semarang van eigendommen in 
die gemeente (Ond. lI3) ; 

g. een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van 
de herziene inkomstenbelasting (Ond. 114 ) . 

Deze stukken zUn of worden gedrukt. 

2. Als voren va.n 14, 15, 18, 20, 21, 21, 21, 21, 21, 21, 21, 
24 en 24 December 1928 Nos. 17, 14, 29, 26, 1x, 2, 2x, 
3, 4, 22, 23, 16 en 22 houdende mededeeling vau . de 
vaststelling van: 
a. de ordonnantie tot vrijstelling van zegelrecht van 

stukken betreffende arbeidsovereenkomsten (Ond. 
88) ; 

b. de ordonnantie tot nadere aanvulling en wijziging 
van de Koelieordonnanties voor de Bnitengewesten 
(Ond. 72); 

c. de ordonnantie tot aanvnlling van de subsidierege
ling voor bijzondere schoolopzieners in de residentie 
Timor en Onderhoorigheden (Ond. 85) ; 

d. de ordOlmantie tot vaststelling van een subsidie
regeling voor particuliere ziekellinrichtillgen voor 
on- en mi nvermogenden (Ond. 31) ); 

e. twee ordonnanties tot het treffen van regelingen, 
verband houaende met de instelling van de pro
vincie Oost-Java (Ond. 101) ; 

f. de ordonnantie tot bekrachtiging van een leenings
beslnit vau den gemeeuteraad van Semarang (Olld. 
102) ; 

g. de ordonnantie tot aanvulling van de Provincie
ordonnantie en van de Regentschapsordonnantie 
(Ond. 106); 

h . twee ordonnanties tot wij ziging van de ordonnanties 
r egeleude de heffing van de "Vorstenlandsehe mo
torrijtuigenbelasting" en van de "Vorstenlandsehe 
voertuigenbelasting" (Ond. 105); 

i. twee ordonnanties betrekking hebbende op de mUllt
zuivering in de residentie Timor en Onderhoorig. 
heden (Ond. 103); 

j. de ordonnantie tot wijziging van het Burgerlijk 
Wetboek van Strafwetboek en tot aanvulling van 
de reglementen betreffende den bnrgerlijken stand 
(Ond. 8 7 ) ; 

k. de ordonnantie tot overdracht aan de provincie 
Oost-Java van den verkoop en de distributie vau 
het zout (Ond. 99) ; 

z. de ordonnantie tot nadere aanvnlling van de Mulo
subsidieordonnantie (Ond. 8 6 ) ; 

m. twee ordonnanties tot aanvulling van de insteUings
ordonnanties van de provincies West-J ava en Oost
Java (Ond. 1)4 ). 

3. Beslniten van den Gouverneur-Generaal van 15, 17, 17, 
18, 18, 21, 21, 22, 24, 24, 24, 26, 26, 29, 29, 29, 29, 
30, 31 en 31 December 1928 en 4 Januari 1929 Nos. 13, 
17, 18, 19, 28, 19, 20, 2 , 15, 23, 25, I , 2, 3, 29, 30, 
31, 4, 10, 23 en 15, houdende machtiging, krachtens 
artikel 105 I. S., tot het doen van de in genoemde be
sluiten vermelde uitgaven. 

4. Als voren van 19, 20, 21, 22 en 29 December 1928 
Nos. 25, 20, 33, 19 en 32 tot het doen, krachtens artikel 
105 I. S., \"an de in die besluiten vermelde uitgaven. 

5. Als voren van 24, 29 en 30 December 1928 Nos. 1, 33 
en 5, houdendC' wijziging "an de B. B. L. en machti· 
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Minahassa met het Nederlandsch gezag. 

ging, krachtens art. 105 I. S., tot het doen van de 
daarin bedoelde uitgaven. 

6. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 15 December 
1928 No. 15 tot bekendmaking door plaatsing in hct 
Staatsblad van het Internationaal Inchtvaartverdrag. 

7. Als voren van 15 December 1928 houdende opheffing 
van den ten aanzien van Sari ~lohamad, genaamd 
Pangeran Mangkoe Negara, genomen politieken maat
regel. 

8. Als voren van 17 December 1928 No. Ix houdende be
noeming met ingang van 1 Januari 1929 van W. Ch. 
Hardeman tot Gouverneur van de provincie Oost-Java. 

9. Besluiten van den Gouverneur-Generaal van 18 en 31 
December 1928 Nos. 2x en 3x tot interneering van de 
daarin genoemde personen. 

10. Beslnit van den Gouverneur-Generaal van 18 December 
1928, No. 3x hondende ontzegging aan den daarin ge
noemden persoon, van het verblijf in Nederlandsch
Indië. 

11. Als voren van 18 December 1928 No. 27 bepalende, dat 
de ordonnantie betreffende het uitreiken van vergnn
ningen tot grondontginning aan Inlanders, voor zoo ver 
de pro,~ucie ,,, est-J ava betreft, iu werking treedt met 
ingang van 1 Januari 1929. 

12. Als vorym van 20 December 1928 hondende benoeming 
van Mr. A. C. Sandknyl, hoofdvertegenwoordiger der 
Bataafsche P etrol enm ~[aatsehappij, in de vacature 
Oppenheim tot lid van den Volksraad . Mededeeling van 
den heer Salldkuyl dat deze de benoeming aanneemt. 

13. Als VOren van 28 December 1928 No. 25 houdende den 
Indischen brief alln den Minister van Koloniën naar 
aanleiding van de opmerking in het I1fdeelingsverslag 
betreffende de Algemeene Beschouwingen van de eerste 
aanvullende begrooting voor 1929 in verband met de 
aanwijzing van Graaf van Limburg Stirum als plvv. 
lid der Nederlandsche delegatie naal" de jongste asscm
blée van den Volkenbond. 

14. Als voren van 29 December 1928 No. 3a houdende 
nadere wijziging en aanvulJing van de B. B. TJ. 
1925/ 1928. 

15. Als' voren van 29 Deeember 1928 No. 37 tot hct belasten 
van Prof. Dr. B. O. J. Schricke met de waarneming 
van de betrekking van Directeur van Onderwijs en 
Eeredienst voor den duur van het aan den heer J. 
Hardeman met ingang van 6 :Mci ]929, verleend bui
tenlandseh verlof. 

16. Als voren van 2 Januari 1929 houdende indicnststelling 
van een commies tegen huitendienststelling van een 
politieopziener bij de algemeene politie in het gewest 
Riouwen Onderhoorigheden . 

Deze stukken genoemd sub 2 t/m 16 worden ter 
inzage gelegd ter sccretnrie van den Volksraad . 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheide.n: 
1. Notulen van de vergadering van den Raad van hct 

Waterschap "Opak-Progo" van 20 October jJ. 

(VOORZITTER.) 
2. Schrijven van den Gouverneur van de provincie West

Java ter aanbieding van een motie van den regent
schapsraad van 'fasikmall1ja inzake overdracht van be
lastingobjeeten. 

3. Moties van eenige afdeelingen van de Perhimpoenan 
Goeroe Bantoe inzake de voorpractijk van hulponder
wijzers. 

4. Anoniem schrijven houdende bezwaren n . a. v. de voor
genomen benoemingen van nieuwe regenten op Bali. 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad. 

C. Dc volgende boekwerken : 
1. Jaarverslag van het Algemeen Syndicaat van Suiker

fabrika nten in Nederlandsch-Indië over 1927. 
2. Geschiedeuis van de Minahassa tot 1829, op last van 

de Regeering samengesteld dool' den r ... ands8J'chivaris. 

Deze boekwerken worden in de boekerij van den 
Volksraad opgenomen. 

De Voo r zit ter: Geachte heer s'Jaeob! Ik behoef 
U wel niet te verklaren, dat ik uit naam van ons allen 
spreek, wanneer ik zeg, dat ons bij de intrede van dit nieuwe 
jaar zeker geen blijder verrassing kon te beurt vallen dan 
Uw terugkeer in ons midden. 

Wij hebben U, onzen bekwamen nestor, noode gemist, wij 
hebben ons over Uw gezondheidstoestand ongerust gemaakt 
en wij verhengen 011S buitengewoon, dat wij U hier krachtig 
en wel mogen terugzien en dat wij wederom op Uw be
kwame medewerking aan onzen arbeid zullen mogen reke· 
nen. ('l'eekenen van ins temming). 

:àfijne Heeren! Alvorens over te gaan tot de op den 
rooster voorkomende werkzaamheden, is Cl' alle reden om 
met een enkel woord de twee dagen van deze maand te 
memorecren

J 
welke als herinnerillgsdagen van belang zijn. 

In de eerste plaats de dag, waal'Op het 50 jaal' geleden 
was, dat Onze Konjngill-:Mocder in het Nederlandseh ver
band werd opgenomen. 

In deze Hooge Vrouwe cercn wij de trouwe gade van 
Onzen overleden Koning Willem lIl, de beleidzame Regeer
ster, onze Regentes. en de zorgvolJc Moeder onzer zeer 
vereerde Koningin. 

In boe _groote mate ook Nederlandsch-Indië harte1ijke 
li efde en oprechten eerbied voor de Koningin-Moeder koes
tert, leert ons het antwoord op den oproep van het vronwen
huldigingscomité. 

Groote, kleine gaven en geschenken v loeiden van verschil
lende zijden toe, van de bevolking uit geheel Indië, van 
ane standen en rassen, en maakten tezamen een belangrijk 
geheel , hetwelk in korten tijd vrijwillig bijeengebracht werd 
en een spontane hnlde vormt aan Haar, voor wie ons aller 
hart warm klopt. 

10 Jan u a r i, 'de dag van beden, is een belangrijk 
herinneringsmoment van een merkwaardig feit in de Indi
sche geschiedenis. 
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(VOORZITTER, MANDAGIE.) 
Op mij rnst de aangename taak ook hlerover te spreken, 

omdat wij zoowel in den Volksraad als in clit College ver
tegenwoordigers van de Minahassa kennen. 

Heden is het 250 jaar geleden, dat tnsseben de Oost
"dische Compagnie en de gezamenlijke hoofden in "de 
andstreek Menado" een contract van bondgenootschap 
erd gesloten. 
In deze verhoucling is door den loop der tijden uiteraard 

ijziging en versterking gebracht, waarbij ook de Minahassa 
anders dan gebaat werd. 

Wie bekcnd is met land en volk van de Minahassa, spI'eekt 
lof over de schoon heid dier contrijen en over de 

" eaa l"lUlel'" der bevolking, welke is opgegroeid onder den 
(Zel~erlen.de.n invloed van het Nederlandsch bewind en van de 
l<el~diing en de missie. 

Omgekeerd heeft ook geheel Nederlandsch-Inclië nut 
speciaal van het uitzwermend deel der Minahassers. 

Wij allen weten welke goede soldaten uit hen gevormd 
geworden en welk een gewichtige factor zij voor het 

!N'Dd'lrtan,ds,)h Indische leger zijn geweest en derhalve voor 
rust en orde in dezen uitgestrekten archipel. 

Wij kennen llen mede als zeer te waardeeren krachten op 
gouvernements-kantoren en in particuliere diensten en 

t'rnd'cllJ,K ook als abituriënten van inrichtingen van middel
en hooger onderwijs, die een nuttige taak vervullen 

de lnclische samenleving. 

Zoo werkt dan, naast andere bevolkingsgroepen, ook clie 
Minahassers in niet geringe mate mede aan de gestadige 

Ior.t\\'iklieling van Nederlandsch-Indië. 

250 Jaar geleden werd het contract van bondgenootschap 
waaruit stammen de gevoelens van vriendschap en 

IWllaJ,de:eri,ng voor en van het vcr oostelijk gelegen deel van 
de Minahassa! (T ee k e n e n van 

nstemming). 

De heer Af a 11 dag ie: Mijnheer de Voorzitter! Op 
als afgevaardigde van de )Iinahassa rust de plicht 

en het is mij ook een warc behoefte -- om U mijn op
It'(lchten dank te hetuigen, ook namens de Minahassa en haar 

voor de waardeerende woorden, die U, in deze ver
van dit College, hebt willen wijden aan de her

van het feit, dat 250 jaar geleden tusschen de 
Oost-Indische Compagnie en de hoofden van de 

IMlinah"ssa een contract van bondgenootschap werd gesloten. 
belangstelling, welke tot uiting is gekomen in dit Col

dat dcel uitmaakt van den Volksraad, welke geacbt 
worden de verschillende geledingen van de Indische 

te vertegenwoordigen, zal in de j\finahassa en 
bet Minahassisehe volk met blijdschap en dankbaarheid 

vernomen. 
l-Iet is hier ook de plaats om uiting te geven aan mijn 

uan de Regeering, die in de herdenking van genoemd 
aanl eiding heeft gevonden, Dl'. Godée l\folsbcl'gen, 

uit te lloodigen, een historisch overzicht 
te stellen, niet nlleen van de eerste aanraking met 

maar ook van de gedellkwaal'djgstc gebeur
Handelingen. Zittingsjaar 1928- 1929. 

(MANDAGIE.) 
teuissen aldaar gedurende de anderhalve eeuw, volgende op 
de sluiting van het bewuste contract, ter voldoening van 
welke opdracht door genoemden heer aan de hand van de 
gegevens, aanwezig in het Landsarchief te Batavia, een bij
drage tot de geschiedenis van de IIfinahassa over genoemd 
tijdperk is samengesteld. 

Immers, in de inleiding van dit boek lezen wij, dat de 
Regeering met clie opdracht tevens bedoelde, aan de be
woners van de Minahassa, clie ook huiten hun land op 
verschillend gebied zooveel hehben hij gedragen tot de ont
wikkeling en den bloei van Nederlandseh-Inilië, een blijvend 
blijk van belangstelling te geven bij de viering van dit in 
de Inclische historie zoo bijzondere jnhileum. 

Mijnheer de Voorzitter ! In het verleden ligt het heden ! 
Bij de herdenking van clit heugelijk feit gaan wij in gedach
ten terug naar het midden van de 17e eeuw; wij zien dan 
dat de Minahassers de plagerijen der Spanjaarden moede, 
drie hunner hoofden - Supit, Lonto en Paät, naar Ternate 
afvaarcligden tot de vertegenwoordigcrs clel' O. I. C. om hlm 
hulp in te roepen tegen de Spanjaarden, terwijl zij zich 
gaarne onder de bescherming der Compagnie stelden. In 
1655 werd door de O. I. C. een houten fort te Menado 
gebouwd, "de Nederlandsche Vastigheid" genaamd. 

Simon Cos kwam in 1660, versloeg de Spanjaarden in de 
Baai van Menado (Wenang ) en vervolgde hen naar Amoe
rang, van waar hij hen ook verdreef. 

In 1679 !'-wam de Gouverneur Padthrngge, clie het groote 
contract sloot, waarbij 

"de dorpshoofden en gansche gemeente van de land
"streccke van Manado ofte 't noordelijkste gedeelte 
"van Celebes o. a. beloofden de Compagnie ter doot toe 
"gebouw en getrouw te blijven en dezelve nooit te 
"verlaten ". 

Mijnheer de Voorzitter! Het is heden feest daar in 't 
land der Minahassers ; er zal een momunent worden onthuld 
ter herdenking van het 250-jarig bestaan van bovenbedoeld 
coutract. Nederlander en Minahasser zullen elkaar de hand 
l'eiken 011 elkaar plechtig beloven, om onder Nederlandsche 
leiding verder vol hoop de toekomst in te gaan. Ook de 
~finahassers, die zich buiten hun land bevinden, zoowel 
militairen als burgers, laten zich heden niet onbetuigd, zij 
vieren van harte clit jubileum mee. 

Mijnheer de V oorzi tter ! Ik \Vi I eindigen met het slot van 
het gedenkboek van Dr. Godée Molsbergen : 

"In het verdrag met Robertus Pacltbrugge hadden 
"de Minahassers beloofd tot ter doot toe gehouwen. 
"getrouw te blij ven aan Nederland. 

,.Gedurende twee honderd en vijftig jaren is de beo. 
..lof te gehouden. Moge de band tusschen Nederland en 
"de Minahassa hecht blijven tot in lengte van dagen". 

Ik dank lT, Mijnheer de Voorzitter . (T eek e n e n van 
inst e mming). 

De Voo r zit ter: A a n d eo r d e i s d e h e h a n
d e ling van de ontw e rp - ordonnanti e tot 
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zegel veronlening 1921. 

(VOORZITTER, DWIDJOSEWOJO. ) 
b e kra cht igiug vau ee n tweetal leeningen 
d or gemeente Padan g (Ond. 98) . 

- Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a n deo r d ei s d e b e h a n
d e lin g van de ontwerp-ordonnanties : 
a. houd e nd e nadere wijziging van d e 

d wan g 0 p v 0 e din g r eg e I i n g, 
b. tot na der e wij z i gin g van de z eg e 1 v e r

o r den i n g 1921 i n ver ban d met der e g e-
1 iu g betr effe nde he t verleenen van 
tegemoetkoming van overb e idswege bij 
de verpleging van voogdij kind e r e n door 
particulieren (Ond. 89). 

De heer D w i dj 0 s e w 0 jo: Mijnhecr de Voorzitter! 
Ten aanzien van de voorliggende ontwerp-ordonnanties zou 
ik gaarne bet volgende willen opmerken. 

De bezwaren tegen de opname van misdadige en lastige 
kinderen, de zg. civielrechtelijk geplaatste minderjarigen, in 
één opvoedingsgesticht, als vermeld in het Gedelegeerden 
verslag, zijn ook de mijne. Volgens mijn innige overtuiging 
scbuilt in de vereeniging van bedoelde twee soorten van 
kinderen inderdaad een groot gevaar, waarvan de gevolgen 
niet te voorzien zijn. Ik ben dan ook voorstander van het 
tot stand doen komen van een afzonderlijk gestiebt of 
meerdere afzonderlijke gestichten voor laatstbedoelde cate
gorie van kinderen, en het Land behoeft m. i. niet op te 
zien tegen de daaraan verbonden hooge kosten, aangezien 
hiermede een wezenlijk groot maatschappelijk nut zal 
worden gediend. 

I s de oprichting van een dergelijk inricbtiug echter om 
andere redenen momentcel niet doenlijk, dau heb ik tegen 
het Regeeringsvoo l'stel geen bezwaar, mits de beide cate
gories van verpleegden s t ren g van elkander worden 
afgezonderd, zooals zulks ook reeds in het Gedelegeerdenver
slag is opgemerkt. Op deze opmerking is de Regeering niet 
bepaald ingegaan. Wel beeft Zij in Haar Memorie van 
Antwoord medegedeeld, dat in de Landsopvoedingsgestich
ten voor zoover mogelijk er naar wordt gestreefd om de 
verpleegden naar leeftijd, verstandelijke en zedelijke ont
wikkeling, karaktereigenschappen etc. in groepen in te 
deelen, doch het komt mij voor, dat zulk een classificatie 
nog steeds gevaren medebrengt. Scheiding naast bedoelde 
classificatie van misdadige en lastige kinderen, desnoods in 
één gesticht samengebracht., is daarom de eeni ge afdoende 
maatregel. 

Blijkens de Memorie van Antwoord heeft de opneming 
van civielrechtelijk geplaatsten in de Landsopvoedingsge
stichten thans in de practijk nimmer moeilijkheden opge
leverd en in menig geval tot zeer gunstige resultaten geleid. 
Mijnheer de Voorzitter , dat zulks mogelijk is, moet wellicht 
worden toegeschreven aan bet feit, dat ten eerste het aan
tal van de eivielrechtelijk geplaatsten betrekkelijk niet groot 

(DWIDJOSEWOJO, Wnd. DIR. VAN JUSTITIE.) 
is, eu ten tweede de duur van de verpleging iu Landsop
voedingsgestichten niet lang is. Maar door de inwerking 
treding dezer ontwerp-ordonnantie zal bedoeld aantal uiter 
aard belangrijk toenemen, terwijl de verplegingsduur lange 
zal zijn, waardoor het zooeven door mij bedoelde gevaar 
dat aan vermenging van misdadige en lastige kinderen 
verbonden is, vanzelf grooter zal zijn. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r z it ter: Wenscht de Regeeringsgemachtigde 
dadelijk te antwoorden ' 

De heer Spi t, Wnd. directeur van JllStitie: Gaarne, 
Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Dwidjosewojo is teruggekomen op de opmerking, 
die ook al in bet Gedelegeerdenverslag voorkomt, dat er 
ernstige bezwaren bestaan tegen het samenbrengen va' 
mi Bda d i geen I ast i ge kinderen, zooals ze in da 
verslag zijn aangeduid. 

Nu zou ik vooraf te dezen opzicbte een kleine opmerking 
willen maken. Wanneer men zoo hoort spreken van mis 
dadige en lastige kinderen en deze twee groepen tegenove' 
elkaar hoort stellen, wekt dat misschien de suggestie, also 
in de l:'andsopvoedingsgestichten lnllen worden samenge 
bracht van den eenen kant "moordenaars en dieven" en 
van den anderen kant "ondeugende bengels". Noch het 
een, noch het ander is echter het geval. De misdadige 
kinderen, waarvan hier sprake is, zijn geen moordenaars 
en dieven, want die worden gestraft en in de gevangenis 
ondergebracht, doch het zijn kinderen, die behooren tot de 
categorie van wat ik zou willeu noemen de middenstof. 
Zooals bekend laat art. 45 van bet Wetboek van Strafrecht 
drie maatregelen toe ten aanzien van jeugdige crimineelen. 
De rechter kan ze in het geheel niet straffen en hij kan ze 
wel straffen - dit zijn de twee uitersten - doch de rechter 
kan in deze ook een middenweg bewandelen, nl. wanneer 
bet betreft een kind, dat beboort tot de middenstof, een 
kind, dat niet in wezen door en door verdorven is, docb 
ten aanzien waarvan de omstandigheden van grooten in
vloed zijn geweest op zijn criminaliteit, een kind dus, 
waarvan te verwachten is, dat het na een goede opvoeding 
zal opgroeien tot een goed en nuttig lid van de maatschappij. 
Dat zijn in hoofdzaak de kinderen, die in de Landsopvoe
dingsgestichten worden geplaatst. 

Nu de "lastige " kinderen. De lastige kinderen zijn niet 
"leuke ondeugende bengels IJ, maar kinderen van een ver. 
dor ven of w ee rba r S tig karakter. Dat zijn dus 
ook geen al te beste kinderen, al zijn zij ook weer niet de 
allerergsten. 

Ik maak deze opmerking vooraf, niet om daaruit een 
sterk argument te putten - ik zou er zelfs in bet gebeel 
geen argument van willen maken - maar om de zaak tot 
haar reëele proporties terug te brengen. 

Verder wil ook ik er van uitgaan, dat bet tenslotte ge
wenscht is een grens in acbt te nemen en dan kan ik den 
beer Dwidjosewojo - en daarop komt bet in hoofdzaak 



151 

2lstc VERGADERll\G - DONDERDAG 10 JANUARI 1929. 

' VijzigiJtg dwanp:opvoedingsregeling en nadere wijziging zegelvel'ordening 1921. 

(Wnd. DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
aan - de verzekering geven, dat de hier bedoelde kinderen 
afzonderlijk behandeld zullen worden. Deze garantie ligt 
oVCI'igcns I'eeds in de Dwangopvoedingsl'egeling b('~loten,- bv. 
in de artikelen 7 en 25. Ik haal deze twee artikelen aan 
om daarmede tevens naar voren te brengen den geheelen 
geest van de DWHngopvocdingsrcgeling, nl, om van de 
kinderen te maken goede menschen en nuttige burgers, ter 
'bereiking waarvan de behandeling dier kinderen moet 
gericht zijn op individueele opvoeding. De consequentie 
daarvan is, dat de kinderen zooveel mogelijk - ik zeg zoo
veel mogelijk, want zij zullen natuurlijk uit den aard der 
zaak eenigszins in groepen behandeld moeten worden -
afzonderlijk behandeld worden. 

Ik kan den heer Dwidjosewojo dan ook de absolute 
garantie geven, dat deze kinderen afzonderlijk behandeld 
znllen worden en hoop, dat de heer Dwidjosewojo met deze 
'verzekering genoegen zal nemen. 

(DWIDJOSEWOJO, VOORZITTER.) 
De heer D IV i dj 0 S e W 0 jo: Mijnbeer de Voorzitter! 

Ik zeg den geachten Regeeringsgemachtigde dank voor de 
verzekering, die hij heeft gegeven. 

De ordonnanties worden zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De notnlen van de vorige openbare vergadering, 
welke ter inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den leden in commissie 
bijeen te willen blijven. 

De vergadering wordt te 9.48 uur v. m. gesloten. 
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22ste VERGADERING. 

V Cl' g a der i n g van Don del' dag 17 Jan u a r i 1929. 

lil de residentie Menado, studie-opdracht naar Neder
land werd gegeven. 

De stukken genoemd onder 2 tlm 7 worden ter 
(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). inzage gelegd tel' secretarie van den Volksraad. 

Ingekomen stukken. - Behandeling van vcrzo.kschrif- B. Dc volgende tel' kClmisneming ontvangen bescheiden: 
ten. 1. Een schrijven van het hoofdbestuur van de afdeeling 

Soerabaja van de Sarekat Ambon tel' aanbieding van 
Voo r zit tel': Mr. A. NEY'l'ZELL DE WILDE. een motie, houdende protest tegen de vereelriging het 

Moluksch Politiek Verbond. 
Tegenwoordig, lllet · den Voorzitter, 17 leden, te weteu 2. 

de heeren: 
Een motie van de afdeelingen Moehrunmadijah in het 
Gouvernement Atjeh en Onderhoorigheden, waarbij aan 
de Regeering het verzoek is gedaan om de Goeroe-ordon
nantie in te trekken. 

Ali Moesa, Bruinemau, Djajadiningl'at, Dwidjosewojo, 
Fruin, De Hoog, sj Jacob, Kan, Koesoemo Joedo, Koesoemo 
Oetoyo, Mandagie, Moelia, Roep, Schmutzer, Soejono en 
Soekawati. 

De Voo l' zit tel': Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

De wd. Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 12 

Januari 1929 Nos. 29 en 30 tel' aanbieding van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de Ver

pondingsordonnantie 1928 (Ond. lUi ); 
b. een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van 

de herziene ordonnantie op dc inkomstenbelasting 
1920 (Ond. 116). 

Deze stukken worden gedrukt_ 

2. Kabinetsbrief van den Gouvel'l1eur-Generaal van 12 
Januari 1929 No. 1 houdende mededeeling vall de vast
stelling "an de ordoill!antie tot bekrachtiging van een 
tweetal leeningen der gemeente Padang (Ond. 08). 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 2 Januari 
1929 No. 28 bepalende, dat het verdrag tussehen Neder
land en Chili betreffende toelating van Chileensehe con
sulaire ambtenaren in Ned.-Indië, Suriname en Curaçao, 
zal worden bekend gemaakt door plaatsing in llet Staats
blad van Ned .-Indië. 

4. Als voren van [) Januari 1929 No. 15 houdende ontslag 
van PI'of. ~Mr. A. S. Oppenheim, als lid van de Commissie 
van Bijstand voor de S.S. en Tramwegen cn houdende 
benoeming in diens plaats van Mr. A. C. Sandkuyl. 

5. Besluiten van den Gouverneur-Generaal van 5 en 7 
Januari 1929 Nos. 15 en 3 houdende machtiging, krach
tens art. 105 1. S. tot het doen van de in die besluiten 
bedoelde uitgaven. 

6. Besluit van den Gouvcr'nem'·Gencl'anl van 5 Jann<l1,j 
1929 No. 25 houd ende maatregelen in vel'iJ. nd met d,' 
bestuurshervol'ming in Midden-Java. 

7. Als voren van 12 Januari 1929 No. 3 tot intrel(king vall 
het besluit, waarb\j aan J. L. Tnmhnjong. distJ'ictshoofd 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad. 

C. Mededeeling dat. ingevolge art. 89, lid 2 R. v. O. ter 
zijde is gelegd een ongezegeld verzoekschrift, gedagteekend 
F'ort de Koek 5 Januari 1929, van Soetan Baginda, hou
dende klachten tegen den beheerder van het passarfonds 
aldaar. 

De Voor'zitter : Aan de orde is de behan
clelinl'( van het zesde (aangevulde) rap
pOl' t \' a 11 cl e l' 0 III mis s i e \' 0 0 l' cl cVe r z 0 e k
s c h l' i f ten. 

Dit rapport luidt als volgt: 

1. Verzoek, gedagteekend Soeraka)'ta 18 Mei 1927, van 
A. Bl'okof, gewezen tijd. ondercommissaris van politie, om 
toekenning van pensioensverhooging; of onderstand tel' be
looning \'an zijn tijdelijken burgel'lijken dienst. 

Brief van clen lsten Gouveruements-Secretaris van 24 
September 1928 Ka. 2U45/Al heeft op dit verzoek betrek
king. 

De Commissi(' vestigt el' de aandacht op, dat het afll'es
sant op ~O Mei 1925 overkomen ongeval hem het gebruik 
van zijn rechterarm gedeeltelijk schijnt te hebben <loen 
missen, zoodat well icht het ontslag niet wegens ouderdoms
gebreken. doch op grond van "in den dienst bekomen ver
wondingen, welke ongeschikt maken voor verderen dienst", 
had kunnen worden verleend. 

Voorts wi.ist zij erop, dat in Bijblad No. 8178 tot grond
slag is aan~enomcn het beginsel, dat gewezen tijdelijke bur
gerlijke 1anclsdienaJ'en, behoudens uitzondel'ingsgeyallen, 
"slechts clan voo I' toekellillg V:ln tijdelijken onderstand in 
aarunel'king komen , wanneer zij zoo geruimen tijd goede 
diensten M\l1 het (iouverllemcnt bewezen hebben, dat zij als 
ambtenaar in vasten dienst recht op pensioen gekregen 
zonden hehhen en zij bovendien physiek ongeschikt zijn 
geworden om door werken hun brood te verdienen ". 

Aangezien, na31' het oordeel der commissie, aan de bij de 
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nadere uitwerking' VH Il genoemd beginsel in h e t a I g c
m ee n gemaakte restricties in dit geval -- gelet op adres
sants bijna 15-jm'igen tijd elijken diensttijd - niet strikt 
behoeft te worden vastgehOtlllel1 , wordt vool'~esteld del' 

! RcgeeJ'in~ te vCl'zoekeen adl'essants ve rzoek in nadere over-
weging te nemen. 

- 2. Ver·zoek, gcdllgtcck end Soek" ~1 September 1928, 
v an Nolong Bar'oes. inza ke het hem door den controleu r del' 
Kal'olanden vcrleend ontslag nIs wd. oCl'oel1ghoofd \"[tn 

Soeka . 

De Commissi e stelt voor del' Heg'cering. onder aanbiedin g 
van een afselll'i!t VAl! ad rcssnnt.s verzoekschrift met bij
l ugen, mededecliJlg te ,-cl'zoeken \'an de op het dool' adres
sunt tot H aa l' gCl'Î<:ht bezwaarsc hrift van gelijke strekking 

I genomen of nog te nernen bes1issin g- en van de gronden. 
wam'op tlezc berust. 

B. Fe~nstra , inzake restitutie van een hem bij navord ct'ings
aansla g in de inkomstenbelasting 1921 opgelegde boete. 

Bl'ie.t \'un uen Istcn Gouvel'nements Secretaris vun ;;J I Oe
tob.!' 1928 No. 2333/(; heeft op dit verzoek betrekk ing. 

De l'OIll1tl issie st elt voor ad ressant , onde!' toezending van 
een afsch )'iït van bovengenoemden Regecringsbl'ief, te be

richten, dat geen t ermen afl:nwezig wO l'den geacht VOO )' het 
\'e l'leenen van tusschenkolllst. 

7, \' el"zol'k, g'l'dagtcl>kend ::iigalallg'llI ;; J li li J928, Vil U 

.:\ l angal'<ldja Panoesocnan en HaI'Ol>Jl, inzake de vC l'kit>z ing 
\'an een koel'iahoofd te Sig'a langa n (ondel'ufd .. .Angkol a en 
Sipil·ok ). 

Brit>f van den lst en Gouvernements Secretaris vu n 2 No
,"omber 192ti No. 2345/A 1 heeft op dit "el·zoek beU·ekking. 

De COllllllissie st elt \'001' adressant. onder torzendin g van 

3. 
l~ t: n afs('hJ'j(t \ .1 11 IJo\'cng(>Jlot'mdt'n Rt1gecI'ingshJ,j (-'f, re be

Tcle!("afis('h "erzoek, geda!;tcekend Di!,ocl lï Odo-
I'ithten , dat g-een te rmen aanwezig wOJ'de n geal'ht \'001' het 

van hunne her 192~ , va n l\adal'isman t ' , n" OIJl t(-'l'u~k('('l' 

;gezinnen naar Java op 's Lands kosten, 

De Comm issie stelt voor de t' Regeel'Îng om mededeelin g 
t e verzoeken of Zij een del'ge]\jk verzoek eveneens onh'an
~rn he~ft.; zoo ja. we lke besli ssing Zij hit' )'op g'cnomen heeft 
"en op ,,~-elke gronden deze berustte; zoo neen, of het verzoek 
Hanr aanleiding geeft tot het instellen van een onderzoek, 
"{nat'van t. g, r. gaa rne het result.aat za l worden vernomen, 

4. Verzoek , gedagteekend Tapatoean , Juli 1928, van 
Cnizar, gewezen mantri-boekhouder bij de B. O. W ., inza ke 
h et h em verleend ontsla g. 

vt' I'!eene n \'a n tusschenkomst, 

8. Verzoek, gedagteekend WOlll'eli Ki s"r 12 Juni 1928, 
va n 1Iej. C. A. BeIder, gewezen hulponderwijzeres aan de 
\·o lksst.'hool te 'VollJ'c li , betJ'effende hare overplaa ts ing als 
ondcJ'wiize l't's aan een bijzondere \'olksschool. 

Brief van den lsten Uouvel'nements Secretaris Vlln 7 No
"ember 1928 No. 23i9,A2 heeft op dit ve"zoek betrekking. 

Ann gezien ui t de van cle R egeeJ'ing verkregen inlichtill
g-en blijkt , clat de overplaatsing niet te wijten is aa n d e door 
a(h'essantc genoemde I'edenen en overigens gt'heel tot de 
be"oegdheid "an den beheel'der del' bCII'okken volksschool 

Df' Commissie :::,tclt voor \Icr Regcc l'ing lllededeeling 1(' hehoOl't . Wfl l'C adl'essa nte, onde)' toezending va n een af
ve rzoeken van de op het tot Haar gericht verzoekschl'ift, sl'h t'ift van bovengenoemd Regeel'ingschl'ijven, te berichten 
gedngteek end 10 November 1926, van geHjke strekking ge- , dat geen aanleid j n~ bestaat voor het vel'leenen van tus-
1l 0nl(~11 of nog te nClllen bes1issing en v;ln dc gl'onden, waal'- schenkomst. 
op de'.e l)erust. 

G, Verzoek, g(:dagteekend Buitenzol'g 21 November 
1927, van een t\",'eehondel'dtal bewoners van het particulie l'e 
land Tj ampea, lJemviliang en Tjiboengboelan. houd ende 
klach ten tegen den landheer. 

Bl'leven van den lsten Gouvel'nements Secretaris van 16 
J un i 1928 1'\0. 1392f13 en 29 October 1928 No. 23Hf13 hcb-

9, ' "t' l'z.:wk. getlagteekend Neugel'sdo l'f-Sachs 28 ~Iei 

1928, van 11. 1'. Zehe, gewezen hoofdopzic htel' bij het de
partement del' Btlt'gel'lijke Openhn1'(' \ VC> I'k (> n, inzake 

schndeloosstell ing voor den dool' h rm ~cdlll'ende vie r jaren 
op 2011- l' n feestdagen vCJ'l'ithten nl'beid , 

Bl'ieÎ va n den Isten Gouvel'llements S(>cl'ctal'is van 17 
Novelllhel' 1928 No. 2452/A 1 heeft op dit verzoek betrek-

b en op dit vel'zoek betrekking, k in g', 

Aangezien ui t de van d e R egeering onh'angel1 inli eh till- De ('ol1lmissie st<, lt voor ad )·essan t. onder toezendi ng van 
gen blijkt, dat op 26 Maart j l. dool' den Reg"ent \'all Buiten- een nls\' hr ift van bO\'ellg'cnoellloen Hegeel' ingsbl'i ef , t e ba.
zOl'g ecn ondc l'zoek is ingesteld, waarbij de geu ite ldnchten ri rh ten, dat g'een tC l'men aanwezig wO l'de n geacht voor het 
punt sgewijze en naaI' g'('noegen van adressanten ,,"cl'den be- \'pl'leenen van tnsst.'henkomst. 
handt'ld , stelt de Commissie VOor H(hes~an t en te hel'iehten, 
dnt g(:'cn termen aa nwezig wO l'den gea ,'ht voo I' het v('I '1 ('(>
nf'n ,'all tusséhenkomst. 

G. Ve rzoek, geda~teekcnd natoe 21 April 1928, van 
H a ndelingen, Zittingsjaar ]928- 1929, 

10. Verzoek , gedagt.eckend W elt evreden 19 Juli 1928, 
van C, ViT. Lolang, gewezen 8mbtennfll' bij de 1. U, en A" 
inzake de hem verleende eervolle onthefii ng vnll zUn be
trekking. 
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B,'ieÏ van den lsten Gouvernements Secretlll'i.~1 van 17 
November 1928 No. U53/A I heeft op dit verzoek betrek
king. 

De Commissie stelt voor der Regeering af te vragen of 
geen tel'mell IHtnWézig z\ln adressant alsnog ern geldelijke 
legernoetkorn\1\g: ~edul'ende den SdlOl'singstijd toe te ken
nen, op den voet als in Bijblad No. 5869 is bepaald voor 
landsdienaren in vasten dienst. 

11 . Vel'zoekschriften, gedagteekend Soel'akarta 25 Mei 
en 20 September 1928, van het Verbondsbestuur der 
P. G. Fr. H., i,lIzake positi eve!'l>etel'ing voor de rnlandsehe 
oncleL'wijzC'l'S. 

Rl'ief "an den 1st('11 G-ouvel'nements Secretaris vnn 2...J. 
Novembe,' No. 2494/A2 heeft op dit verzoek betrekking. 

De' Commissie stelt voor adressant, onder toezending' van 
een nittreksel van bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
richten dat geen tcrmen aanwezig worden geacht voor het 
ve1'1renen van tussèhenkomst. 

) 2. Vel'zoeksehri!ten. g'cdagteekend Weltevreden 19 
Juli 1928, van Pangel'an Ratoe Mega, inzake de aan inge-
7.etenen van nader aangeduide kampongs toegelegde ver
goeding voor den afstand van boomen, planten en gronden 
ten behoeve van de ondernemingen Tjampnng Kiri en 
Tangkit SI..'l'llang h' )[ONll':l Dop;]. 

Brlef van den lsten (:ollvernements Secretal'is van 26 
November 1928 No. 250ibfB heeft op deze verzoekschriften 
betl'ekking. 

Aangezien bij besluit van den (hmverl1cllr-Generaal van 
26 November 1928 No. 16 afwijzend is beschikt op de door 
adrcssunt tot de Regcel'ing- gerichtc rckesten van g-cl\jke 
stl'ekking- ('n de Commissie zieh met di~ on_l'wegingen. 
waarop die afwijzing berustte, kan vel'èenigen, wordt VOo)'
g'csteld adl'essant te berichten, dat geen termen 3anwezig 
worden g'eaeht "001' het verleenen van tusschenkoUlst. 

13. Verzoek. gedagteekend Palemban!! 27 November 
192ï. van Raden Hoesin hin Haden lVlohamad Said bin 
Pangel'an Adipati Abdull'aehman, inzakp de terugkeer' op 
gouYel'nementskostell van zijn te Tel'nate vel'toevenden 
zoon en diens gezin. 

Bl'ief "an den 18tel1 Gouvernements Secretnl'is van 29 
November 1928 No. 2523ajll heeft op dit verzoek betrek
king. 

Aangezien bij besluit van den Gouvel'neur-Generaal van 
29 November 1928 No. 24 ten deele aan adressants wen
sehen is tegemoet gekomen en de Commissie zich met de in 
bovengenoemden RCg'cel'ingsbl'ief uiteengezette gronden, 
waarop de afwijzing van adressants overige wenschen bc

14. Verzoek, gedagteekend Soerabaja 23 Mei 1928, van 
Mej . K M. Evers, administratrice bij den plaatselijken ge
zondheidsdienst aldaar, inzake inpassing in de B. B. L. 1925. 

Brief van den lsten Gouvernements Secretaris van 5 
December 1928 No. 2544/A2 heeft op dit verzoek betrek
king. 

De Commissie stelt voor adressante, 9nder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te 
berichten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor 
het vel'leenen van tusschenkomst. 

15. Verzoek, gedagteekend Dj!'agon 11 October ]928, 
"an Raden Moeehamad alias Moestamad, illY.ake torken
ning VêJll pl>llsioen. 

De Commissie stelt VOOI' der Regeel'ing af te vragen of, 
indien adressant verzoekt om ontRlag uit 's Lands dienst, 
hem op gl'ond van het bepaalde in Bijblad No. 7355 jo 8722 
pensioen zal worden toegekend, dau wel de Regeering be
reid is hem eervol uit '. Lands dienst te ontslaan, opdat hij 
in het genot kan worden gesteld .van onderstand als bedoeld 
in al't. 9 van Stbl. 1918 No. 110. 

16. Verzoek, ongedagteekend, van Patoeun Natigor 
Soangkoepon e. a., koeriahoofden en inwon~rs van de 
onderafd. Angkola en Sipirok, jnzake verbetering van den 
\\'t'!,!, :-)Îp Îl'Ok-THI'OC'lOl'Il !!' , 'OOI' Î1t't :Iuto\'er'keel'. 

Dc Conllllissie stelt voor het rekest tel' inzage te leggen 
tel' Secl'etal'ie van den Volksraad en een afschrift ervan ter 
kennisneming aan te bieden aan de Regeel'ing. 

17. Verzoek, gedagteekend Bandjel'masin 31 October 
J928. vall Abdoellllunup bill Hadji Mohamad Seman. inzake 
d{'n bou\\' van een ptll,til..'ulieI'(~ vûlksschool te Toembang 
Senambang. 

De Commissie stelt voor der Regeering te verzoeken den 
' " 

Volksraad t. g. t. mededeeling te willen doen van de op het 
tot Hanr gericht rekest van gelijke strekking genomen oÎ 
nog- te Ilemen beslissing en van de gl'ondcll , waarop deze 
bel'ust. 

18. Verzoek. gedagteekend Koeta Boeloeh (ondemfd. 
Karolanocn ) 20 October 1928, \'an Landasi Pel'anginal1gin, 
inzake ht·t hem verleend ontslag. 

De Commissie stelt VOOI' del' lwgeering te vel'zoeken den 
VolksrAad t. g. t. mededeeling te willen doen vnn de op het 
tot Haur gericht rekest van gelijke da~teC'kenillg en strek
king genomen of nog' te nemen be5-1issing en van de gron
den, waarop dcze bE:l'USt. 

rust, kun vereenig'en, wordt vool'!(esteld adressant, onder ' 19. Verzoek, gedagteekend Benkoelen 6 Maart 1928, 
toezending van een afschrift van bedoeld schrijven, te be- van T. Abdoe 'llatif, inzake opheffing van zijn inteJ'nee
richten, dat geen termen aanwezig worden geaC'ht VOOI' het ring en ter'ugkeer naar Atj C' h dan wel vel'betel'ing van zij n 
vrt'leenen van tussehenkomst. positie. 



155 

228te VERGA DERING - DONDERDAG 17 JANUARI 1929, 

Behandeling van yerzoekschriften, 

, Brief van den Isten Gouvernements Secretaris van 7 De
cembe r 1928 No, 454x heeft op dit verzoek betrekking, 

Aangezien ui t bovengenoem.d Rcgeeringsschl'ijven blijkt, 
<iat adl'essRnts t erugkeer naar Atj eh del' Regeering ook 
thans nog ongewcllscht \'oorkomt ril, wat zijn verzoek om 
positieverbeteri ng betreft, dool' verhooging van onderstand 
-en doo l' plaatsing in een Landsbetrekking bij het departe
ment van Landbouw, Nijverheid en Handel, aan adressants 
wenschen is tegernoetgekomen. stelt de commissie voor 
;adressant, onder toezending van ('en afschrift van meer· 
genoemden Reg-c€' l'in gsurief. te berichten, dat geen termen 
.aanwezig worden geacht voor het vedeenen van tnsschen
Komst. 

20, Verzoek, g-edagteekend Rembang 6 Augustus 1928, 
van W, Coelll"Hld , houdende klachten tegen den te Rem
bang bescheiden inspecteul' va n Pinunc·iën. 

Bt'j ef van d en lstcn GOllYCI'1\('mcnts Seel'ctaris \'an 7 De
cember 1928 No, 25;;4/Al heeft op dit verzoek betrekking, 

Aangezien blij kens bovengenoemd Regeeringsschrij\'en 
van een onwelwi llend optreden van den inspecteur van 

-.F inanciën te Rcmbaug tegenover adressant geen sprake is 
geweest en de "cl'dcr t en l'ck('ste yermelde klachten van 
pCl'soontijken aal'd a l niede ongegrond zij n beyonden, stelt 
d e commissie voor adressant, onder toezending van een af
:schrift van meel'genoemden Regeeri ng-sbl'i ef. t e berichten. 
<1at geen t e l'l11 en aanwezig worden gencht voor het verlce
nen van tusschenkomst. 

2 1. Verzoek, g'edngteekend Ar'" Djoeloe 6 AUg-ustllS 
19::!S. nUl Si Hadjo gelal' 80et:1I1 Kapûso. inzake zijn niet
b enoem ing tot kamponghoofd, 

Brief Vfin den lStCll nOuvel'nemcllts Secretaris van 10 De
cember 1928 No, 2571jAl heeft op dit verzoek betrekkillg, 

D e CommissÎ{' ste lt VOO)' adJ'essant.. ond c)' toezending van 
-een at8l:hrlÎ t yan hOYt~ngeno('m tlen Regeel'ingsbl'ief te he
Tichten, dat g-een termen aanwezig' worden geacht "oor het 
verleenen van tusschenkomst. 

22, Ve,'zoek, g'cdagteekend Snmarinda Seberang 2-l Jlll i 
] 92ï. van Anang Herman. houdende klachten tegen d en 
]Jetinggi van kam pong Soengei Kapih en het distl'ictshoofd 
vnll Sam m'Înd a Schel'ang. 

BJ'jef VHn dcn lsten Gonvel'nements Sec retaris van ]0 De
('cm\)cl' 1928 No. 2572:A1 heeft op dit vel·zoek betrekking. 

D e Comm issie stelt voor adl'essant ondc}' toezending van 
('en afschrift \'an bovengenoemden RegeCl'ingsbrief t e be
r ichten. dat geen tC'l'men aanwezig worden geac ht voo l' het 
verl eenen van tusschenkomst: 

23, Ve,'zoek, gcdagteekend Fort de Kook 19 Augustus 
1928, va n Hadji Abclul Macljib, om de Goeroe-ordonnantie 
niet va n toepassing te verk laren op Sumatra's \Vesth: ust. 

(DE HOOG, DWIDJOSEWOJO,) 
De Commis8ie stelt voor het verzoekschrift , dat der Re

geering reeds bekend is, tel' lezing te leggen voor de leden, 

De heer D e Hoo g : Mijnh ee ,' de Vool'zitter ! Ik zou 
U willen verzoeken, verzoekschrift No, 12 tot het volgend 
rapport aan te houden, aangeziell de heel' Mochtal' nog 
eenige mededeelingen aan de Commissie wenscht t e doen. 

De Voo r zi t t e ": Daartegen bestaat geen bezwaar, 

Zonde,' hoofdelijke stemming wordt tot aanhouding van 
\'erzoeksch,'ift No , 12 besloten, 

De heel' D w i dj 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter 1 
Nopens de verzoekso)u'ifte n onder No, 11 van het Verbonds
bestuur der P . G. H . B. ter erlanging van een positiever
beter ing VOO l' de lnlandsche 011del'\vijzers zou ik de vol
I!cnde opm el'kingen willen maken. 

Aan het door d en Volksraad in ge nomen standpunt t en 
aanzien van verzoekschr'iften, beoogende de verkrijging 
eener positie-verbetering van IJundsdienaren, volgens het
welk onze Raad zich ni et za l inlatpl1 met dergel ijke aange
legenheden, vóórdat men zich tel' zake tot de Regeering 
heeft geweud, zal ik niet tornen. 

Doeh met het dool' dé Commissie "00" de V .. 'zoekschrif
t en gedane voorstel met betrekking tot het rekest van voor
noemd Verbondsbestuur, kan ik mii niet geheel vereenigen, 
Immers, volgens dit voorstel zal aan rekestra nt te kennen 
worden gegeven. dat e l' voor de·zen Raad g-een termen aan
wezig zij n, om de gevraagde TusschenkOlHst te vel'leenen. 
Deze bewoordingen nu, ~fijllh ee l' de Vool'zitter, kunnen 
aanleiding geven tot een misverstand, aangezien zij kunllen 
wOl'den opgevat alsof de weige,'ing: ,'an het ,'el'zoek doo,' 
dezen Raad berust op het feit, dat het dool' ,'ekestrant in 
zijn rekest neergelegd betoog ni et op deugdelijke gronden 
is gebaseerd, 

Ik zou d aarom gaal'ne willen zien . dat in het antwuord 
aan mee l'genoemd Vel'bonusbestuul' tevens duide lijk wor
uen vermeld de redenen. waarom ons College de gCVl'aagrle 
tllsschenk01l1st ni et kan ve rlee nen, Het komt lll\j voor, dat 
het wel op den weg' van dezen Raad ligt, om den betrok
kene den juisten weg te wijzen, dien hij in het onderhavige 
geval heeft te bewa ndelen met name om 7.ich tel' zake tot 
d e Regeel'ing te wend en. 

De heel' D e Hoo g: Mijnlll'or de Voorzitter! M, i. kan 
de conclusie van de C01l1 missi e het hest aangevuld worden 
Illet d e toevoeging, die ik ook in andC' l'c geva llen heb aan
bevolen. H: stel d aarom voor, d eze eonclusÎc als volgt te 
cloen luiden: 

"De Comm issie stelt VOOI', nOl'cssant ond el' toezcn
din ~ "Hn een u ittre ksel van nevcngenoeruden Regee
I' ing'sbrief en van dC' HanuelÎn~en nUl het Coll ege van 
Gedelegeerden ten aanzien van dit vcrzorkse hrift, t e 
bel'ichtcn, dat vooralsnog geen termen aanwezig wor
den g'cucht voor het vcrteonen van tussc l1 e nkomst" . 
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Behandeling. van verzoekschriften . 
• 

·De eonclusies van de commissie voor de verzoekschriften 
Nrs. 1 t/m 23 - wat betreft No. 11 gewijzigd en met uit
zondering van No. 12, dat wordt aangehouden _ worden 
~onder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen der vorige openbare vergadering, die tel" 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 9.16 uur v.m. gesIl>tcn.. 
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Ingekomen stukken. - Wijziging van de ordonnantie op de vennootschapsbelasting 1925. 

23ste VERGADERING. 

V er g a der i n g va II Don der d a. g 31 J an. 1929. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag ) . 

Ingekomen stukken. - Wijziging van de ordonnantie 
op de vennootschapsbelasting J925. (Ond. 107.) 

Voo r zit ter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 18 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Mûesa, Blaauw, Bruineman, Djajadiningl'st, Dwidjo
sewojo, Fl'lrÎn, Do 11 001;, s'J-atob, Kan, Koesocmo Joedo, 
Koesoclllo ûctoyo, Mandagic, Moelia, Roep, SchmutZC l', 
SoejOiJlD en Soekawati. 

Regcc l'ingRgemachti guc : de heer Van den Bussche. 

(FRUIN.) 
van den Directeur van Binnenlandseh Bestuur, A. H_ 
Maas Geesteranus. 

7. Als voren van 16 J anuari 1929 hondende benoeming 
van Mr. J . ten Brink en Mr. C. J. van Hasselt respec
tievelijk tot secretaris en adjunct-secretaris van de 
Medebestnurseommissie en hondende machtiging tO.t 
het doen van de in dat besluit bedoelde uitgaven. 

8. Als voren van 18 J anuari 1929 No. 27 houdende uit
breiding van het personeel der algemeene politie ten 
behoeve van de onderafdeeling Boven-Digoel. 

9. Als vO" en van 22 Januari 1929 No. 6 houdende de 

10. 

11. 

benoeming van Dr. Ch. Bernard tot Direetenr van 
Landbouw, Nijverheid en Handel. 
Als voren van 23 Januari 1929 No. 26 houdende ont
slag van Ir. F . C. van Lier als lid van de Commissie 
VU il advies voor de l'cgclmcntcCl'in g vall de uitvoering 
van open bare werken en houdende benoeming van Ir. 
Ij. rrurkermalID tot lid van d ie Commissie. 

De Voo I' Z \ 't ter : Mijne Heeren! Ik open deze 12. 

Besluiten van den GouverneUl'-Genel'aa l van 14 en 21 
Januari 1929 Nos. 2x en 1x tot interneering van de 
daarin genoemde personen. 
Beslnit van den Gouvernenr-Generaal van 24 Januari 
1929 No. 2x bepalende, dat J. H. B. Kuneman, assistent-vergadering. 

De Set.: I'ctal' is deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regee1'iugsbrieven en -beschikkingen : 

1. Kabinetsbrieven van den Gonvernenr-Generaal van 18 
en 24 Januari 1929 Nos. 16 en 8 ter aanbieding van: 
Q., een ontwerp-ordonnantie tot aanvulling van artikel 

10 der petroleumaccijnsordonnantie (Ond. 117); 
b. een ontwcl'p-OI'donnuntie strekkende om den Gou

verneur-G eneraal de bevoegdheid te verleenen re
gentschappen te ontheffen yan het beheer van aan 
den Lande toebehoorende za ken (Ond. liS ). 

Dl'ze stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Kabinetsbl'iel van den GOllYt'rneur-Generaal van ]6 
Januari 1929 No. 53 houdende mededeeling van de 
vaststelling van de ordonnanties tot nadere wijziging 
v an de Dwangopvoedingsl'egeHng en tot nadere wijzi
ging van de Zegelverordcning 1921 (Oud. SU). 

3. B. G. S. van 28 J anua l'Ï 1929 No. 152 houdende de me
dedeeling', dat de tot lid van den Volksraad benoemd e 
heel' M,'. A. C. Sandkuyl den bij art. 59 L S. voorge
geschl'evcn eed in handen van den Gouverneur-G-encl'aal 
heeft a.fgelegd . 

4. Verbeterd besluit van den Gouverneur-Generaal van 31 
December 1928 No. 10 houdende instelling van een 
tijdelijk ]\,111100" \'00" de Volkslelling. 

5. Besluiten van den Gouvernem'-Genel'aal van 18, 19 en 
22 Januari 1929 Nos. 22, 14 en 10 houdende machti
ging, krachtens at·t. 105 I . S .. tot het doen van de in 
die besluiten bedoelde uitgaven. 

6. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 14 J anual'i 
1929 No. 15 houdende eervol ontslag uit 's Lands dienst 

Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929. 

resident. bij den algemeenen bestuursdienst in Oost
Java . belast wordt met de waarnemin g der betrekking 
van resid ent van Buitenzorg. 

13. Als voren van 25 Januari 1929 No. 8 hondende voor
zieningen in verband met de mnntzuivering in de resi
dentie Timor en Onderhoorigheden. 

De stukken vermeld sub 2 t/m 13 worden ter 
inzage gelegd t er secretarie van den Voll<sraad_ 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheidcn: 
1. Besluit van den Directeur van Financiën van 2 Januari 

1929 No. G. T. a . 6/1/1 tot aanwijzing van den The
saurier-Generaal als de ambtenaar, dic namens den 
Directeur van Financiën bevoegd is het uit te geven 
Nederlandsch-Indische scllatkistpapie L' te onelertee
kenen. 

2. Motie van de a.fdeeling Bandoeng "an de P . G. B
betreffende de voorpractijk van kweekelinge n. 

Deze bescheiden worden tcr inzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad. 

De Voo l' zit t e r : A a n deo r dei s d e b e
h a nd e ling van d e gewijzigde ontwerp
or donnantie tot wijziging e n aanvulling 
va n d e ordonnantie op d e vennootsehap"
bel ast i n g 1925 met b et ,. e k kin g tot den 
aftrek va n personeeltantièml.!s en de ver
jar in g (On d. 107) . 

De heer Fr u in: l\fijnJlCer de Vool'ziUeL' ! Ik had mij 
bij de behandeling van deze ontwerp-ordonnantie gaarne be
paald tot het uitbrengen vall een woord van dank aan de 
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Wijziging van de ordonnantie op de vennootschapsbelasting 1925. 

(FRUIN.) 
Regeering voor het feit, dat Zij thans ,wat den aftrek van 
de personeelstantièmes bij de berekening van de winst van 
naamlooze vennootschappen betreft, duidelijk wettelijk heeft 
vastgelegd datgene, wat van den aanvang af in deze de beo 
doeling is geweest. 

'1'ot dit woord van dank kan ik mij thans echter niet be
palen, omdat blijkens het Gedelegeerdenverslag verschillen
de leden bezwaar maken tegen de terngwerkende kracht, 
die de Regeering aan deze ordonnantie wil verleenen. Dfl
.ze leden maakten vooral bezwaar tegen de terugwerkende 
Kracht, omdat deze alleen gebaseerd is op billijkheidsgron
den en omdat de Regeering het interpretatieve karakter van 
,deze ontwerp-ordonnantie ontkent. 

Het zij mij vergund - al is het eontre coenr, want ik 
.houd er niet van oude koeien uit de sloot te halen - een 
enkel woord te wijden aan de historie van deze bepaling. 

Op de begrooting voor 1925 kwam een ramingspost voor 
de vennootschapsbelasting voor, waarbij de beginselen van 
<lie belasting werden uiteengezet. O.m. werd medegedeeld, 
dat het in het vervolg de bedoeling zon zijn, tantièmes, be
Tekend over de netto winst, niet in mindering te brengen 
van het zu ivere inkomen maal' alleen tantièmes, berekend 
(lver de bruto winst. In de voorjaarszitting van den Volks
raad van 1924, waarin deze post behandeld werd, is door 
Mr. Dr. 'ralma met kracht tegen deze onderscheiding opge
komen; een groot gedeelte der Volksraadsleden voelde trou
wens destijds al niets voor deze onderscheiding. 

De heer Talma diende dan ook een motie in, strekkende 
(lm de onderscheiding te laten vervallen, welke motie ten·. 
slotte hierop neerkwam, dat alle persoueelstantièmes in 
mindering van de winst zouden kunnen worden gebracht. 

De Volksraad is met deze motie niet medegegaan, maar 
eerst nadat de directeur van Financiën had verk1aard, dat 
hij wel meeging met het principe om alle tantièmes op één 
lijn te stellen, afgescheiden van de vraag, of zij berekend 
waren ovcr de netto of de bruto winst, cn bovendien had 
toegezegd, dat alleen tantièmes boven f 20000 zouden wor
den belast. 

De Regeeringsgemachtigde voor Financiën had deze toe
zegging gedaan onder het voorbehoud, dat de Minister zich 
daarmede zou lnlllllcn vereenigen, mam' toen de Indische be· 
g l'ooting in de Tweede Kamer behandeld werd, heeft de 
Minister in de Toelichting uitdrukkelijk verklaard, dat hij 
bezwaar had tegen het overnemen van het advies der Indi
sche Regccl'ing. Daardoor verschilde het voorstel, dat op de 
begrooting in de rrweec1e Kamer verscheen, niet zooveel van 
het voorstel, dat oorspronkelijk bij den Volksraad aanhangig 
was gemaakt. 

Wanneer ik hier spreek van Jlvoorstel", druk ik mij 
eigenlijk niet juist uit, omdat zoowe! de bcspl'cldng in den 
Volksraad als de toelichting van den Minister alleen be
tl'clddng had op de bcgl'ooting en niet op het eigenlijke 
ontwerp. De uitwerking van de beginselen, die zeel' ver
schillend kan zijn, werd geheel overgelaten aan den ordon
nantiewetgevel', terwijl de ordonnantie zelve niet meol' in 
clen Volksraad is behandeld. Wanneer men dus wil nagaan, 
wat in deze de bedoeling van den ordonnantiewetgever i, 

geweest, zal men moeten naspeuren, wat de Indische Re· 
geering en de Minister indertijd wenschten. Zijn cr nu 
stukken, waarnit de bedoeling van de Indische Regeering 
en die van den Minister blijken? Aan die stukken hecht 
ik voor deze zaak meer waarde dan aan de Ministerieele 
toelichting bij de behandeling van de begrooting. Welnu, 
ik geloof, dat wanneer wij die stukken hier nagaan, daar
door de houding van de Hegeering, om aan deze ordon
nantie terugweJ'kende kracht te verleenen, belangrijk wordt 
versterkt. Die stukken zijn drieërlei. 

In de eerste plaats hebben wij en heeft het publiek de 
beschikking ovet de toelichting bij de ordonnantie op de 
naamlooze vennootschappen ten aanzien van deze bepaling 
en ik geloof gerust te kunnen zeggen, dat uit die toelich· 
ting blijkt, wat het toenmalige standpunt was. Het zij mij 
vergund uit de toelichting - al is die den heeren bekend 
- enkele woorden aan te halen. In die toelichting staat 
o.m. 

"Veelvuldig worden echter ook tantièmes nitge
keerd aan personen, die in het bedrijf werkzaam zijn 
en op een goeden gang daarvan min of meer invloed 
kunnen uitoefenen, doch die bij de algemeene en spe
ciaal bij de finaJlcieele gestie van het lichaam geens
zins een leidende rol vervullen. Zood ani ge tantièmes 
pi e gen naar de uitkomsten van het bedrijf waarin 
die personen werkzaam zijn, te worden geregeld, on
afhankelijk van de zuivere winst welke door het 
lichaam, in welks dienst zij zijn, met het bedrijf is 
behaald". 

Uit deze toelichting blijkt duidelijk, dat de Regeering 
bij het vaststellen van deze ordonnantie van de premisse 
is uitgegaan, dat personeel als regel, eigenlijk als alge
meenell reg-el, tantièmes ontnl1lgt naar de brutowinst. 
En dat dit de strekkIng was van deze ordonnantie blijkt 
ni et alleen uit deze toelichting, maar ook uit de rede, die 
de geachte directeur van Financiën gehouden heeft in de 
voorjaarszitting van 1927, toen hij mij antwoordde in ver
band met enkele opmerkingen, die ik over deze bepaling 
had gemaakt. Ook daar heeft de geachte Regeeringsge
machtigde. di e de hnvcndige g-cschiedenis van de tot~tand
koming van deze bepaling moet en kan weten, uitdrukkelijk 
verklaard: cr is altijd van uitgegaan, - al is het achteraf 
een fictie gebleken - dat de pel'soneelstantièmes berekend 
werden naar de brutowinst. Ter besparing van tijd citeer 
ik verder niet nit de rede van den geachten Regeerings
gemachtigde. De heeren, die er belang in stellen, kunnen 
die altijd ter plaatse nalezen. En tenslotte heb ik om de 
toenmalige bedoeling te bewijzen nog een derde punt, n.l. 
dat de :Minister van Koloniën aan den Ondernemersraad 
in Holland mededeelde, dat ('en nieuwe ontwerp-ol'don
nantie zou worden voorgesteld, welke een verduidelij
king WilS van de Oorspl'onkelijke. Welnu, ik zou zeggen, 
dat het haast niet duidelijker gezegd kan worden . 

Prof. Oppenheim heeft in de najaarszitting van 1927 
een betoog geleverd om aan te toon en, dat. wat de Rcgee
ring blijkens de begrootin!! wilde doen, was het in het 
leven roepen van een interpretatieve ordonnantie. In all 



159 

23ste YBRGADERIKG - DO:\'DERDAG 31 JAi\'L-\RI 1929. 

\V\jzigi ng van d e ordonnantie op de yC'nnootsehapshelasting- 1925. 

(FRUIN, DWIDJOSEWOJO.) 
bescheidenheid zal ik den geleerden spreker niet geheel 
in die richtin g kunnen volgen. Trouwens, ook formeel ge
zien kan m en hier niet va.n een interpretatieve ordonnanti e 
spreken . Wannee r ik een ordonnantie heb en ik sehrap 
daarvan een zeker aantal woorden , dan is dat iets anders 
dan wanneer ik in een ordonnantie verklaar, dat een 

zekere zinsnede in een oorspronkelijke ordonnantie op een 
bepa alde wijze moet wOl'den opgevat, 'Vanneer d e redactie 
zoo lu idde. was het duidelijk, dat wij werkelijk te doen 
had(\ cn met een l.nterpretatieve ordonnantie en dan was 
ook niet noodig een bepa ling omtrent terugwerking, want 
dan is ook de geachte Regeeringsgemachtigde met mij eens, 
dat de bepaling vanzelf zou terugwerken. 

Dus, Mijnheer de Voorzitter, ik zeg niet, dat wij hiel' 
t e doen h ebben met een interpretatieve ordonnantic, ten
minste ni ct fOt'mcel, maar l'eëel) in wezen, komt het toch op 

hetzelfde neer, omda.t uit de bescheiden, die ik zoo even heb 
aang·l'hnald. duideli.ik hlijkt. dat het van den beginne af 
aan tIc bedoeling is geweest, dat de desbetreffende bepa
ling .zou luiden. zooals deze thans luidt. In wezen moet 
dus, wat van den beginne af aan recht is geweest, thans 
weer rechL worden en uan van het begin af recht blijven, 

Mijnheer de Vool'zitter! Ik meen thans van dit punt te 
mogen afstappen om nog enkele woorden te wijden aan de 
J 5 millioC'n. welk bed ra g deze wijzigin g "an dc ol'don
nantie d\' n I landt, zou kosten, - l'(' n lJC'cll'ag. waal'van V{'l'

moedelijk enkele der leden nogal geschrokken zullen zijn. 
'Wanneel' ik dit doe, Mijnheer de Voorzitter, zal ik aan dit 
b cd rag moeten torn cn, niet ui t lust tot tornen , maat' omdat 
dit bedrag n aar mijn o,'c l'tuig in g belangrijk t e hoog is, jn 
zelfs di t geheele bedrag zweeft. 

Posit ief mag m cn zeker ni et zcggen: d e kosten zijn f 5 
mi.\\i()C' n, in de cel'ste plaats, omdat, wunnem' 11/2 ja a l' ge

leden deze ordonnantie reeds tot stand zou zijn gekomen, 
doordat niet zoo lang over de terugwerkende kracht was 
gesproken, dit bedrag dientengevolge geen f 5 millioen, 
11U1[I1' miRs('hi ('n .f ~.!) of 4 millioen zou hebben b{'dl'f1gen, 

])O(·h in de tWl'Nle plaats ook. omdat d eze bepaling van 
den lwgi nne af unn dool' d en f iscus te scherp is tocgepast, 
Ook al hield men heclemaal geen rekening met de bedoe
lin g, dan st aat naar mijn overtuiging vast, dat de fiscus 
llier te veel heeft gevraagd en zich niet heeft beperkt tot 
het belasten van tantièmes, welke indcrdaad strikt naar 
dc zuiver c winst waren berek end, In dat bedrag, }.1:ijnhccr 
de VooI'z ittm', zit dus een gr'oot deel, dat ook aan de 
}wnd vnn de bestalInd e o l'clonnantie ten onrechte is betaald, 

(DWIDJOSEWOJO.) 
Bij de nauwgezette bestudeering van deze materie kan ik 
mij maar niet van een bezwaard gevoel losmaken en wel 
vool'nameltik ten aanzien van hct VOO l'nemen dCl' Regeel'ing, 
om aan de voorgestelde wijziging van art. 5 lid 2 der 
ordonnantie op de vennootschapsbelasting 1925 terugwer
kende kracht te verleenen. Want in haal' Memorie van 
Toelichting nopens onderafdeeling 310 van hoofdstuk IV 
(Middelen in Indië ) del' eerste unn\'llUende beg"ooting \'001' 

1928 (Ond. 70. Afd. lil. stuk 2 pag. 13) heeft Zij haar 
sta ndpunt t cn aanzien van het vcr]ecnen van ~c n zooclanige 
terugwerkende kracht bcreids zoo duidelijk mogelijk uit
ecngezet , met welk standpunt ik mij vo lkomen kan veree· 
ni gen. Duidelijkheidshalve zal ik hiel' de woorden van de 
Reg-eel'ing in het zooeven dool' m\j uedocldC' stuk hel'hnlen: 

"Het is ongewenseht om aan de Regeling terug
werkende kracht te vel·binden. Principieel is het in 
het algemeen - d.w.z. tenzij VOOr het tegendeel be
paa lde l1l'genti c best""t - ni e t j u i s t. wij,.igingen 
va n d e brlastingwC'tgeving t c doen te l'ugwf'l'ken m et 
betrekking tot ,'ool'uigHand e periodes, waal'over de 

d e aanslagen normaal genomen reeds zijn vastgesteld, 
Een rationeele g l'ens zal bovendien voor de trl'ugwel'
king in de meeste gevall en niet zijn aan te geven, In 
casu zou met aall\'aa l'fl illg' nl ll t erugwerkin g moeten 
word en tel'lIg'g('g',wll fot het tijdstip , ' <111 aan n m g yall 

d l' ycnnootsl'haps lhlast ill g" ' . 

llieJ'op liet de Regeering onmiddellijk het volgende 
" olgen : 

.. L'q;cntic lJestallt daal'voo l' echtel' 11 i e t , en prae
ti sl'h zou zoodani~c maatregel, behalve tot een onnoo
<.l ig .fiscaal offcr, tot cl'llstig'c admillistratieye bczwa
]'('n aanleiding gC\'(ln" , 

Mijnheer cle Voorzittel' ! Al cleze door 'mij zoo juist ge
ei teerde woorden kan ik een voor een onderschl·\jven. Daar
aa n "alt m .i , niets mcel' toe te vocgen, omdat zij aan dui
delijkheid en klaarheid niets te wenschen overlaten. 

Bedoeld standpunt, dat h et in het nlgC'llleen niet 
gewellscht is verbete l' ingen in de bcla st ingwetgeving te 
tloen tcrugwerken, wOI'dt t hans blijkens de :àfemorie van 
,\Jltwoord op het Gedelcgeerdcn,'cl'slag over de voo rliggen
Lie ontwerp-ordonnantie nog stccds dOOI' de R egeerig ge

handhaafd , Niettemin is doo l' haal' vool'gestel d , om aan 
dezen in overweging genomen maatregel terug werkende 
IUll cht te verl eellen, Daa l'b~i dCl'd Zij op merken) dat 
de olll~tandighcid, dat dc argum enten destijds aange
voerd dool' den R eg'cc l'ingsg'em<lchtigdc, cli e de beginselen 
dcl' vcnnootsehapsbeb sting in den Volksl'aacl toeli('httc, t el' 
bcst l'ijding vau het denkbeeld om alle p ei'solleclstnntièllles 
in mindering t e brengen nog OTIverminderd van kracht 
zijn, geen gewicht in de schaal vermag t e leggen, nu d e 
wetgel'er zich principi eel Ol' een ander standpunt heeft 
{estcId en ondanks de hierbedoelde argumente" aftrek van 

Nu 7.11 1 men welli eht Vl'n~('n. Mijnhec!' de Vool'zitte J' , 
Waal'Ol'U deze zal(en dan niet voor d en Raad van B er oep 
zijn gekom en, die dan toch in hoogste instantie had kun
nen beslissen 1 Ik neem echter aan, dat dit ni et is geschi ed, 
omdat men allang wist, dat deze ordonnantie in den llJnBk 
was, zood at men lieve!' wachtte totdat d aaromtr'cllt een 
d efiniti eve bC'slissing was genomen. Ook in vet'banel daar- pC l'soneelstantièmes ond('1" zekere voo J'waal'd en heeft toe
mede meen ik. dat men werkelijk voor terugwerkende gelaten. Dit a ndere standpunt, 1\Iijnhccl' d e Voorzitter , kan 
luncht niet bcllOCft terug t e schrikken. de R egccl'ing Illj, ni et n' l'léltt..'n. ' Vnnt het is naar mijn be-

ISChèidcn meening zeel' logis{' h, dat uitkccl'i ngen, welke aan 

De llCcl' D w i cl j 0 s e w 0 jo: ~tJ:ijnheel' de Voorzitter ! anderen dan commissarissen, gccomm itt ccl'dcn , bchcCl'clcl'S of 
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beheerende vennooten wegens verrichten arbeid zijn toege
kend, in annm.el'king komen voor aftrek, wanneer zij niet 

berekend zijn naar het zuiver voordeel van het bedrijf. 
Als ik dus geen bezwaren maak tegèil de voorgestelde wij
ziging van art. 5 lid 2 der ordonnantie op de vennootschaps
belasting 1925, dan wil zulks niet zeggen, dat ik die wijzi
ging billijk acht. maar omdat ik met de Regeering overtuigd 
ben, dat de betrokken lichamen bij de bestaande regeling 
zeer spoedig een onaantastbare formule zouden wet en te 
vinden, om de belasting over personeelstantièmes geheel te 
ontgaan. 

Doch tegen het verleenen van terugwerkende Kracht aan 
die wijziging heb ik - zooals gezegd - ernstige bezwaren 
omdat ik zulks ook als een zeel' gevaarlijk antecedent moet 
b~SC\\O\lW Cl)! waarvan de geldel ijke gevolgen voor de 
schatkist met te overzien zijn . Laten wij aannemen, dat bv. 
over tien jaren de onbillijkheid der grondslagen van de 
inkomstenbelasting door de Overheid wordt ingezien, 
tengevolge waarvan een wijziging van de desbetreffende 
bepalingen ien voordeele van de belastingplichtigen plaats 
heeft. Zou dan in dat gev".! aan de tot stand gekomen 
W\)Zlgmg ook terugwerkende kracht worden gegeven ? 
Naar analogie van den onderhavigen maatregel ten aanzien 
van de vennootschapsbelasting en om redenen van billijkheid 
en r echtvaardigheid zou bedoelde terugwerkende kracht 
moet en word en verleend. Anders zou men terecht kunnen 
spreken van meten met twee maten. Maar is zulks wel ge
wenscht en uitvoerbaar! 

Neen, Mijnheer de Voorzitter . ik verklaar nogmaals, 
dat het door de Regeering ter zake ingenomen standpunt, 
bij den aanvang van dit mijn betoog vermeld, juist en ge
zond is. Ik zou het daarom ten zeerste betreuren, indien de 
Regeering dat op soliede basis rustende priucipe verliet. 

Op grond va n een en and er acht ik het fiscale offer 
van ongeveel' .f 5 000 000 beslist met verantwoord, en ik 
zou daarom de Regeering !?aarne ernstig in overweging 
willen geven, het bepaalde bij art. 't dezer ontwerp-ordon
nantie betreffende het verleen en van tprugwerkende kraeht 
aan de daarbii voorgestelde wijziging te willen terugne
men. 

Ik dank D, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' Koe s 0 e m 0 J oe do : Mijnh eer de Voorzit
ter! Het vOO1'li g-gencl OlltW('!'P een el" ordonnantie tot wijzi
ging en aanvulling van de ordonnantie op de vennootschaps
belasting 1925 met betrekking tot den aftrek van perso
neelstantièmes en de verjaring van de verordeningen tot 
betaling van de belasting en van den interest heeft geens
zins de onverdeelde instemming van dit college. 

H et Gedelegeerdenverslag vestigt althans dien indruk, 
welk verslag immers gewag maakt van oenige leden, door 
wie de r egeling werd toegejuicht, eehter van verscheidene 
leden, die tegen de toekenning van tCl'Ugwerkende kracht 
bezwaar maakten en tenslotte van oenige nndere leden, die 
zoowel tegen dr wijziging als tegen de terugwerkende kra cht 
bezwaar opperden. 

Wat mij betreft, Mijnlleer de Voorzitter , wil ik niet ve1'-

(KOESOEMO JOEDO, SOEKAWATI .) 
helen, dat ik behoor tot die leden, die zich niet verzetten 
tegen de in overweging genomen wijziging van art. 5, lid 
2, 5e van de ordonnantie op de vennootschapsbelasting 1925, 
doch wèl bezwaren meenden te moeten opperen tegen het 
voorstel om aan bedoelde voorgenomen wijzigjng terugwer
kende kracht te verleenen. 

Nu zou ik, na kennisname van de Memorie van Antwoord 
inzonderh eid van de passage, gewijd aan de bestl'\jd ing van 
bedoelde bezwaren, op dat punt in kwestie tenslotte wel
licht toch nog met de Regeering mede knnnen gaan, ware 
het niet, dat het financieele offer, verbonden aan de terug
werking over de drie jaren, waarin de . vennootschapsbelas· 
ting reeds heeft gewerkt, welk offer bl\jkens genoemde me
morie, naar boven afgerond, zich op ongeveer f 5000000 
laat ramen, een ernstig beletsel voor mij uitmaakt, mede 
in verband met de outstandigheid, dat h et met 's Lauds 
huidigen f inancieelen toestand m.i . niet zoodanig is gesteld, 
dat de fiscus een dergelijk geldsbedrag zonder meel' missen 
kan, ik hCl'zeg, dat eon en ander een ernstig beletsel voor 
mij uitmaakt, om mijn stem gerccdclijk aan de voorges1clde 
terugwerking te geven. 

Ik dank U, lVlijnheer de VOOl' iiter ! 

De heel' S 0 e k a wat i : Mijnheer de Voorzitter! Wij 
hebben hiel' thans met een zeer belangrijke kwestie te doen. 
Het gaat om de vraag van het al of met verleenen van 
terugwerkende kracht aan belastingen. 

'ren opzichte van het opleggen van belasting, hetzij aan 
vennootschappen of aan physieke p ersonen , neem ik een 
ruim standpunt in, in dezen zin n.l. dat iedereen naar bil
lijkheid en vermogen bijdraagt tot het instandhouden van 
's Lands financiën. 

:à1ijnheer de Voorzitter! Het is mij nog niet duidelijk of 
deze wijziging het gevolg is van een principieel foutieve 
wetgeving dan wel van een minder juiste toepassing van de 
bestaande ordonnantie. Ook de Memorie van Antwoord 
erkent met met zoveel woorden, dat de bestaande ordon
nantie op dit punt onjuist zou zijn. Ware dit het geval, 
dan zou m.i. het verleen en van Lerugwerkende kracht, wel
ke immers bedoelt de algeheele vernietiging van haal' rechts
gevolgen, wel te verdedigen zijn. Waar de Regeering zich 
thans nog altijd op hetzelfde standpunt plaatst ten opzicll
te van de vraag, Ol deze wijziging een intel'pretatiC\oe 11c
teekenis zou hebben of niet, komt het standpunt van de Re
geerjng ten aanzien van het verleenen van terugwerkende 
kracht mij nog steeds onjuist voor. Bij enkele soorten van 
belastingen komen onbillijkheden voor in de toepassing. Ik 
behoef alleen maar te wijzen op de onbill ijkhc<.lc lI , vOOl'ko
mende bij de toepassing ooa. van de InJandscllC vorpo1ldillg. 
Toch hebben wij nimmer van een voornemen van de Ro
geering gehoord, om aan tot stand gekomen wijzigingen te
rugwerkende kracht te verlcenen. Ik zie geen wezenlijk 
verschil tusschen deze soort van wijzigingen en de thans aan
hangige. Ongelukltig vind ik bovendien de woorden iu de 
Memorie van Antwoord op het Gedelegeerdenverslag, wel
ke Iniden: 
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I 

(SOEKAWATI, DJAJADININGRAT.) 
" iet het feit op zich zeli, dat de vennootschapsbe

lasting zeer veel meer beeft opgebracht dan waarop 
gerekend was, heeft voor de Regeering een argument 
opgeleverd om terugwerking van de onderhavige wij
ziging voor te dragen, mam' de overweging, dat die 
hoogere opbl'cngst voor een groot deel het gevolg was 
van eene allcrmimst voolv,iene cn in de practijk ge
bleken gebrekkige en onbill ijke werking van de be· 
staande r egeli-ng ten aanzien van aan bedrijfsperso
neel uitgekeerde tantièmes heeft Haar tot Haar voor
stel geleid." 

, 11nmcl'sdclc reden cc ring zon evenzeer kllll'llCn gelden 

I 
ten aanzi en van meevallers in andere groepen van belas
tingaanslagen. Ik acht dan ook voor het verle~nen van 
terngwerkende kracht geen enkelen grond aanwezig, noch 
uit jmidisch OO~Pllllt, noch uit oogpunt v,an billijkheid. 
Uit billijkheidsoogpnnt allerminst, omdat het toch welbe
kend is, dat de vennootschappen sedert 1925 gelukki g heel 
goed in stnat zijn gcw('(' st aan hun verplichtingen ingevol
ge de vigeerende ordonnantie op de vennootschapsbelas
ting III meol' dan l'uime mate te voldoen. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik geef dan ook de Regeeriug 
el'nstig in overweging, om aan de voorgestelde wijziging 
geeo terugwerkende kracht te verleenen. 

I k dllnk U, Mijnheer de Yool'zitter! 

De llCer D j a j " din i n g l' at : ~1'ijnheel' de Voorzitter! 
Ik heb eigenlijk bezwaar tegen de geheele ontwerp-oroon
nantie, omdat ik het standpunt van de Regeering, destijds 
ingenomen, nog altijd het juiste acht. 

Mijnheer de Voo rzitter! Het is misschien van belang, 
dat ik c\'cn in herinnering Ibl'eng hetgeen de Regee l'iug 
indertijd wowel schriftelijk als bij monde van Haar Rc
geeringsgemachtigde zeide. 

Bij de outwerp-begroo tin g voor 1925 kondigde de Rc
geerillg de iu voering vau d e vennootschapsbelasting aan 
(I c ge\\' . zitt. 1924, Memorie van '['oelichting, Ood. 1 -
A1el. IIT, Stuk 1, post 309 del' Middelen in Indië, blz. 10-
23) . 

In de uiteenzetting van de beginselen dcl' nieuwe belas
ting in de toelichtillg is het principe, neergelegd in het 
thans nog geldend artikel 5, als volgt weergegeven (l e 
gew. zitt. 1924, U emorie van Toelichting, Ond. 1 - Md. 
m , Stuk 1, post 309 der Middelen in Indië, blz. 20) : 

"Voorts wordt geen aftrek toegelaten : 
40. f CI" znkc va n winst-uitkecl"ingcl1 - met inbegrip van 
uitkeerillgen uit eenig overschot vaon het bedrijf of van 
eClug onderdeel van het bedrijf -, onverschillig onder 
welken naam en in welken vorm zij. worden ,gedaan en 
of zi j verschnldigd -zijn of niet, met uitzondering al
leen van uitkeeringen, anders dan uit de netto-winst, 
toegekend als Ibelooning voor Ibinnen N ederlandsch
Indië verrichten arbeid, daaronder ni et begrepen uit
keeringen aan commissarissen, gecommitteerden, be
stuurders of Ibeheerende v ennooten. " 

Hierbij verklaart de toelichting (blz. 20-21), dat het 
Handelingen. Zittingsjaar 1928- ]929. 

(DJAJADININGRAT.) 
voor de heffing van de inkomstenbelasting aanvaarde ana
logo tussehen het werkelijk inkomen del' natuurlijke per
sonen en het zoogenaamde inkom en del' licham en ertoe heeft 
geleid, de bepalingen, die tot afbakening van het in\comen
begrip der natnurlijke personen zijn opgenomen, mede te 
doen strekken ter bepaling van het object del' belasting 
voor lichamen. 

Waar men 7.ich aldus echter te vee l op het standpunt de .. 
aandeelhonders stelt en den zakelijken aard van de belas
tin g op de winst van de lichamen niet voldoende tot zijn 
l'ccht laat komen, 

\\·aa1' de winst, waarover de aand eelhoud ers be~chikken , 

kan, doch niet behoeft samen te vall en met de winst, welke 
in en door de organisatie is verkregen, 

waar deze laatste winst in het algemeen de grondslag 
behoort te zijn voor de daarop rustende Qelasting - als 
eenige grondslag voor de vennootschapsbelasting geldt de 
winst (zie :Mcmorie van rl'ocli chting bh. 17 ) -

en waal' het voor den bclastingh cffcl' O\·cl'schillig is, wie 
die winst genieten - dit is een zaak van wiustbestemr.ning, 
die het feit, dat het lichaam de winst gemaakt heeft, niet 
ongedaan kan maken, 

behoort dus, los van het inkomenbegrip, te worden vast
gesteld, welke winst het lichaam oplevert. 

Verder meende de Rcgecring destijd s dan ook, van oor
deel dat aan tantièmes, berekend naar de netto-winst van 
het bedrijf, het karakter van winstuitkeerillg uiet valt te 
ontzeggen en dat aan de winstbestemming geen invloed op 
het bedrag drr belastin g kan worden toegekend, het zake
lijk karakter der heffing voor Dogen IlOudend, bedoelde 
tantièmes niet onbelast te mogen laten. 

Mijnheer de Voorzitter! De heer Fru;n heeft hier ook 
in herinnering gebracht de motie destijds door den heer 
Talma c.s. ingediend . Naar aanleiding van deze motie 
stelde de directenr van Financiën, de heer Bodenhausen, 
op den voorgrond dat de meening , dat de tantièmes aan 
het personeel een deel van het salar is zi jn, niet het hart 
van de kwestie l'aa ld, maar dat de vraag, waal' het om 
gaat, deze is : is het decl der winst dat aan tantièmes wordt 
uitgekeerd, ook een voor de belastingheffing vatbaar onder
deel der winst? Z. i. is het bijzondere van tantièmes juist, 
dat ze alleen worden uitgekeerd al s er winst gemaakt is 
en dat er - uitgezonderd in de gevallen waarin een mi
nimum-tantième is gegarandeerd - niets wordt uitgekeerd 
als met verlies gewerkt is. 

De Regeering wilde - aldns de heer Bodenhausen - de 
uiet naar de netto bedrijfsresnltaten berekende tantièmes 
als bedrijfslast erkennen en derhalve de aandeelhouders, 
die ten slotte meer belastillg moeten betalen naarmate min
der van de winst wordt afgetrokken, in dit opzicht ont
lasten. Maar, als de tantièmes geheel afhankelijk zijn ge
steld van de netto-winst, zag de Regeering geen reden, af 
te wijken van de logische volgorde: eerst de winst vast te 
stellen, daarvan de belasting af te trekken en dan te bere
kenen wat elk der winstgerechtigden, hetzij aandeelhouders 
of tantièmetrekkers competeert. De Regeeringsgemach-
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tigde citeerde nog de woorden, door Minister Treub bij de 
mondelinge behandeling van het Nederlandsche wetsont
werp op de dividend- en tantième-belasting nitgesproken: 

"wie een voorstander is van een winstbelasting, kan 
onmogelijk bezwaar hebben tegen een tantièmebelas
ting, welke immers een deel van de winst treft ", 

Op grond daarvan beb ik over het algemeen bezwaar te
gen de voorgestelde ordonnantie, maar, omdat de heer Dwi
djosewojo ons eenige gevaren heeft voorgehonden, welke 
aan een algeheele afwijzing van dit voorstel verbonden zijn, 
zal ik met hem medegaan. Tenslotte heb ik dns tegen de 
wijziging als zoodanig geen bezwaren, maar wel tegen de 
terUb'werkcnde kracht om de redenen, die hier door ver
schillende sprekers met klem zijn genoemd. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! De meerder
]wid der vorige sprekers heeft voornamelijk bezwaar ge
maakt tegen het voornemen der Regeering om aan de voor
gestelde wijziging van de vennootschapsbelasting terngwer
],ende kracht te verleenen. Voor de meening van deze meer
derheid der leden is natuurlijk zeer veel te zeggen, maar 
uit de Memorie van Toelichting en de Memorie van Ant
woord, welke wij van de Regeering hebben ontvangen is 
mij dnidelijk gebleken dat de Regeering, toen Zij indertijd 
Haar voorstellen indiende, niet voldoende op de hoogte was 
van de consequenties, welke daaraan verbonden waren. Ook 
is dnidelijk gebleken, dat wanneer de Regeerin~ eerder had 
geweten welke de gevolgen van haar belastingvoorstellen 
zouden zijn, Zij die voorstellen zeker niet zou hebben inge
diend. 

Wanneer echter dit laatste het geval is, moet m.i. de Re
geering een fair standpunt innemen ten opzichte van de 
belastingplichtigen. Uit het voorstel van de Regeering 
blijkt, dat Zij dat standpunt ook inneemt en dat Zij niet 
huldigt de idce - om het populair uit tc drukken -: heb
ben is hebben en krijgen is de knnst. Wanneer een onbil
lijkheid wordt ingezien, moet zij hersteld worden; het be
drag, dat daarmede gemoeid is mag, nllar het mij voorkomt, 
voor de Regeering dan niet van belang zijn. 

De heer Dwidjosewojo sprak van een anteccdent, dat 
hier gecreëerd zou worden. Dit is niet volkomen juist, want 
d e Regeering heeft in een ander opzicht bereids een gelijk 
standpunt ingenomen. In de ordonnantie op de verpon
dingsbelasting heeft Zij voorgesteld - en dat voorstel is 
door den Volksraad aangenomen - dat zij, die naar de bc
woordingen van de nieuwe redactie niet belastingplichtig zijn 
de belastin~geldcn, die reeds betaald zijn, kunnen terugkrij
gen. Dit is een .fair standpunt, dat de Regeering slechts 
kan sieren. Naar aanleiding daarvan b~n ik - hoewel ik 
mij in principe natuurlijk vereenigen kan met de vorige 
sprekers, die zeiden, dat het niet goed is om een belasting
verordening vau terugwerkende kracht te verklaren - van 
meening, dat in casu daarvoor we) redenen aanwezig zijn. 

De heer' De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! De heer 
Fruin en ook de heer Dajajadiningrat hcbben gesproken 

(DE HOOG, BRUINEMAN.) 
over de motie, die door ons toenmalig medelid, den heer 
Talma naar aanleiding van deze materie is ingediend. Ik 
heb de motie van den ' heel' Talma destijds gesteund, zoo
dat de wijziging van het standpunt van de Regeering, zoo
als het thans in de Memorie van Antwoord is toegelicht, 
voor mij zeer zeker een punt van verheugenis uitmaakt. Ik 
zou dus ook absoluut kunnen medegaan met de redeneering 
van de Regeeriug, ware het niet, dat ook voor mij de kwes
tie van de terugwerkende kracht bezwaren oplevert. De 
Volksraad heeft zich indertijd uitgesproken in een richting 
tegen die, doo·r de motie Talma bedoeld. Wij hebben 011.. 

daarbij neergelegd en ziet, thans komt de Regeering tot een 
auder standpunt op grond van verkeerde werking der 01'

donnanti.e in de practijk. 
Nu komt men als regel altijd tot het inzicht der nood

zakelijkheid van een wijziging eener ordonnantie, juist 
door de practijk en door de verkeerde uitwerking, die 
zich daarbij voordoet. Ik vraag ech ter mij af, of dit nu 
een voldoende argument is om te besluiten tot het geven 
van terugwerkende kracht als gevolg van deze wijziging 
van inzicht bij de Regeering. Zooals de Regeering dat hier 
toelicht en ook met het oog op de groote consequenties 
die aan dergelijke beslissingen vastzitten, moet ik zeggen, 
dat ik de argnmenten van de Regeering niet krachtig ge
noeg vind en ik zou daarom nog gaarne nader willen hoo
ren, wat de geachte Regeeringsgemaehtigde te dezen 
aanzicn gedaan heeft, voordat ik mijn standpunt in deze 
aangelegenheid zal bepalen. 

De heer B l' U i n e man : Mijnheer de Voorzitter! Of
schoon ik aan het einde van zijn rede met voldoening ge
hoord heb, dat de heer Djajadiningrat zich niet tegen deze 
ordonnantie zal verklaren, meen ik toch nog iets over 
deze zaak te moeten zeggen. Waar de heer Djajadiningrat 
het standpunt van den toenmaligen Regeringsgemachtigde, 
den heel' Bodenhausen, zoo sterk naar voren heeft ge
bracht, ware het m.i. niet geheel en al verkeerd geweest, 
ook het standpunt van den voornaamsten bestrijder daar
van, n .l. dat van den heer Talma, naar voren te brengen. 
Het staat als een paal boven water - en de redeneeringen 
daartegen hebben mij niet van het tegendeel overtuigd -
dat tantième is een deel van het loon en wcl zoozeer dat 
eigenlijk het onderscheid, dat men maakt tusschen bere
kening van tantième naar netto winst en berekening naar 
bruto winst. een fictief onderscheid is . 

Want wat is wiBst 7 Winst is dat deel van de opbrengst, 
dat tel' verdeeling onder de aandeelhoudcrs overblijft, 
wanneer alle bedrijfskosten en lasten als loonen, belastin
gen, enz. betaald zijn . Winst is niet wat overblijft plus dat, 
wat aan het personeel uitbetaald moet worden. Dus te 
zeggen, dat men netto winst heeft, wanneer het personeel 
zijn tantièmes nog uiet heeft ontvangen, lijkt mij niet ge
heel en al juist en daarom komt het mij voor, dat van den 
aanvang af deze ordonnantie - althans wat dit punt aan
gaat - op een verkeerde basis geschoeid is geweest j 
daarom lijkt het zeer juist gezien van de Rcgeering - en 
ik bl'enO" hier met den heer Pl'nin aan de Regeering een o 
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woord van hulde - dat Zij niet alleen de bestaande bepa
ling wcnscht te wijzigen, maar dat Zij daaraan ook terug
wel'kende kracht wenscht te verleenen. 

De heer Van d c n B n s s c h e, directenr van Pinan
-ciën: Mijnheer de Voorzitter! Wanneer ik de sprekers 
(Jvcr de voorliggende ontwerp-ordonnantie in volgorde 
beantwoord, kom ik in de eerste plaats aan den heer Prnin, 
die gewag beeft gemaakt van zijn erkentelijkheid, dat het 
on.twerp in den thans gekozen vorm is voorgebracht. 

De beer 1"l'uin heeIt de geschiedenis van de betrekkelijke 
bepaling in herinnering gebracht en daarbij IlCrhaald, wat 
Jli er als essentieel moet worden beschouwd. In de Volks
I'aadbehundeling van het voorjaar 1924 is deze materie 
'inderdaad beheerseht geworden door de motie, die door den 
JlCCl' Talma met ecn groot aantal andere leden was inge
diend. Die motie is toen door de Regeering behandeld en 
heeft mijn ambtsvoorganger aa.nleiding gegeven om, onder 
voorbehoud van nadere goedkeu rin g van het Opperbestuur, 
ecn wijziging toe te zeggen waardoor tantièmes, die een 
.zekere grens te boven zouden gaan, niet meer in aftrek 
zouden komen, maar tantièmes van geringeren omvang, 
lraa rdoor het inkomen niet boven de f 20.000 zou stijgen, 
wel zouden worden afgetrokken. Die opvatting van de 
toenmalige Indische Regeering heeft de Minister niet over
genomen, maar de Minister beeft achteraf het voorstel her

' stcid, zooals dit in de stukken was uitgewerkt, waarbij de 
tlll1tièmes, beJ'ekelld naa r de netto winst, niet in aftrek 
zouden komen en tant ièmes, berekend naar de bruto- winst , 
lI"èl. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik mag hierbij wel in herinne
l.'ing brengen, dat dezo laatste clausule het eindpunt is 
,geweest vnn een zeol' haastige, ik zou haast zeggen over
haaste gedaebtemvisseling in den boezem der Regeering. 

Het oOI'spronkelijk van Indië uitgegane voorstel behelsde 
loch het voorstel om alle tantièmes te belasten doch claar-, 
legen bestolld zeer vee l bezwaal', Toen is van hiel' uit in 
ovcl'\\leging giJge\'cn, om alle geg'al'andeerde tantièmes vrij 
te laten en de overige tantièmes te belasten, Daarmede 
heeft de toenmalige Minister zich eerst accoord verklaard, 
d oc h enkele dagen later ontving de Indische Regeerin g een 
telegram, luidende dat de Minister door nader overleg met 
belan ghebbenden, daarop was teruggekomen en hij in over
weging gaf de clausule, %0081s die toen oo k in do ordonnantie 
js opgenomon, te aanvaarden , 

Ik heb cenigszins den nadruk gelegd op deze overhaaste 
behandeling; el' zijn 8 of 9 telegL'ammcn gewisseld in den 
tijd VtlD 3 of 4 weke n gedurende de voorbereidin g van de 
hcgrootingshehandelin g. Hierdoor toch wordt onderstreept, 
Jwtgeen de heer Kan naar voren heeft gebracht. De heer 
Knn toch 7,f'gt, dat de R f'g('f'I'ing niet voldoenrle op de 
hoogte was van de consequenties van do fo rmul ecl'ing, die 
toen is aangonomen en dat is inderdaad hot geval geweest. 
Tevoren hud men Cl' eigenlijk nooit belang bij gehad te 
weten, of tantièmes in hoofdzaak naar bruto- of netto 
rendement weJ'den ui tgekeerd en doordat men hieraan 

(DIRECTEUR VAN FINANCI~N. ) 

weinig aandacht schonk, was de overtuiging levendig ge
worden dat de tantièmes, die men wilde vrijstellen, dus 
tantièmes aan het bedrijfspersoneel, wel voor het overgroote 
gedeelte tantièmes berekend naar bruto-nitkomsten zouden 
zijn geweest. 

Wanneer ik nu terugkeer tot den heer Pruin, moet ik 
nog eenmaal bezwaar maken tegen zijn opvatting, dat het 
hier niet een kwestie vun interpl'etatie zou gelden. 1k heb 
daarover het vorig jaar een voor mij zeer leerzame en zeer 
belangwekkende gedachtenwisseling met den heer Oppen
heim gevoerd, en ik heb mij toen op bet standpunt moeten 
stellen dat, waar de wetstekst geen twijfel liet , er toch 
ook geen interpretatie noodig was, dat dus de vraag of de 
interpretatie van terngwerkende kracht zou zijn of betcr 
gezegd : of de algemeen gevolgde regel, dat een interpre
tatieve ordonnantie automatisch terugw erkt, juist is, eigen. 
lijk niet in beschouwing behoefde te komen,' omdat er geen 
kwestie van interpretatie was. 

Ik geloof eebter, dat wij deze kwestie knnnen laten 
rusten, omdat het voor mij wel zeer vaststaat, - en dat 
heeft de heer Pruin aan de hand van de toeliebting op de 
ordonnantie ook naar voren gebraebt - dat inderdaad bij 
den Minister in zijn overleg met de belanghebuenden ~~e~ 
sterk het gevoel beeft voorgezeten: Ik kom deze belangrijke 
groep van belanghebbenden tegemoet op de wijze, die zij 
wenscht, en dat de Minister niet ten volle, - ik zou haast 
zeggen, in zeer geringe mate, - zich ervan bewust is ge~ 
weest, dat hij èn door zijn Memorie van Toelichting èn 
door hetgeen verder in de Staten-Generaal werd behandeld, 
inderdaad niet is t egemoetgekomen aan hetgeen in het 
overleg als overeengekomen werd beschouwd. Het behoort 
claarom geen verwondering te wekken, dat onmiddellijk 
na de behandeling belanghebbenden telkens op deze k wes
LlC zij n teruggekomen, en dat, zooals den Volksraad uit de 
rekesten bekend is, de Ondernemersraad steeds in de 
overtniging heeft geleefd, dat deze zaak in orde zou 
komen. 

Wij hebben de opvatting van belanghebbenden echter 
niot kunnen aanvaarden, omdat de Memorie van 'l1oelich· 
ting duidelijk is. Daar is welbewust gezegd : Wij maken 
verschil tussehen netto- en brutowinst en de daarover be
rekende tantièmes. Dat onderscheid is door den Wetgever 
bekrachtigd en wij moesten er ons natuurlijk anu houden. 

De heer Pruin beeft verder aandacht geschonken aan 
het bedrag van f 5 millioen, dat door aanneming van 
terugwerkende kracht, teruggege ven zou moeten worden, 

De heer Pruin heeft daarbij twee opmerkingeu gemaakt, 
die ik in beginsel als juist kan erkennen, De eerste op
merking van den heer Prllin is de volgende geweest. Na 
de totstandkoming der ordonnantie is zeer spoedig het 
IJcsef dool'gedrogenJ dHt het HHnJ1emen van net. 5, 2e lid, 
ten 5de vorkeerd is geweest. '\Vanneer el' nu sneller en 
vlotter gewerkt had kunnen worden, zou niet over drie 
belastingjaren deze bepaling hebben gewel'kt, maar zou 
dat misschien over een of twee jaren zijn gebeurd, en het 
bedrag van f 5 millioen zou dan evenredig minder zijn 
geweest. Dat is een argument, dat ik ton volle wil laten 



164 

23ste VERGADERING - DONDER.DAG 31 JAl'\'lJARI 19·29. 

' Vijziging van de ordonnantie op de vCllnoots<:hapsbelasting 1925. 

(DIRECTEUR VAN FINANCUlN.) 
gelden en dat voor de Regeering ook in hooge mate ge· 
golden heeft. 

De tweede opmerking van den heer Fruiu is die, waar 
het geachte lid erop wijst, dat art. 5, 2de lid, 5e inderdaad 
voor interpretatie vatbaar is. Wie de vakliteratuur gevolgd 
heeft, kan bekend zij n met het feit, dat talrijke deskundi
gen voortdm-end gewezen heb ben op de mogelijkheid van 
zeer enge en zeer ruime interpretatie van de bewoordingen 
"berekend zijn naar het zuiver voordeel van het bedrijf". 
Dat hier ruimte voor interpretatie bestond, bleek reeds 
daaruit, dat in de ministerieele Memorie van Toelichting 
waarin bet verband werd gelegd tussehen nettowinst en 
tantièmes, eenmaal gesproken werd van "tantièmes bere· 
kend naar de nettowinst " , een tweede maal van tantièmes 
uit de nettowinst' I en een derde maal van "tantièmes ovcr 
de nettowinst" . Bij deze vrijheid van uitdrukking bestond 
inderdaad groote noodzaak tot werkelijk interpretatief 
werk en hier is door den belastingdienst - en naar mijn 
gevoelen zeer terecht - een betrekkelijk ruim standpunt 
ingenomen. Maar ik kan mijn oogen el' niet voor sluiten, 
dat wanneer deze kwestie èn bij den Raad van Beroep en 
elders scherp gesteld was, de mogelijkheid zou bebben 
bestaan, dat wij tot een minder ruime, misschien wel tot 
een zeer enge interpretatie genoopt zouden zijn geworden 
en daardoor het bedrag van f i5 millioen - laat ik liever 
zeggen f 1,6 of 1,7 millioen per belastingjaar, in belang
rijke mate zou zijn gereduceerd. 

Het bedrag van f 5 millioen hebben wij gevOOlden dool' 
de verschillende inspecties opdracht te geven op te geven, 
welk bedrag zon moeten worden gerestitueerd, 'wanneer 
terugwerkende kracht iu werking trcedt. Daaruit volgt, 
dat eenvoudig becijferd is 11et bedrag, dat naar onze opvat: 
ting van deze bepaling ontvang.baar gesteld is, en zou moe· 
ten worden teruggcgeven. 

De twee argumenten van den he Ol' FruinJ dat bij een 
sneller verloop van zaken het bedrag van f 5 millioen aan· 
zienlijk zou zijn gereduceerd, en dat een strengere inter
pretatie van het artikel zooals dat thans nog in de ordon· 
nantie ligt opgesloten, tot reductie van het bedrag zou heb
ben kunnen en moeten leiden, kan ik dus aaJllvaarden. 

Dat daarbij uiteraard eenig verschil zal bestaan in de 
taxatie van den omvang van hetgeen door meerder of min,
der ruime interpretatie van het 2cle lid van art. 5 onder ten 
5de zou moeten wot'den opgegeven, spreekt wel vanzeli. Dit 
zou een gebied zijn, waarop de Raad van Beroep in Belas
tingzaken een uiterst dankbaar arbeidsveld zou hebben ge· 
vonden, een anbeidsveld, dat echter voor dit lieharum on
toegankelijk is gcmaakt, omdat - zoo als de heer Fruin 
terecht opmerkte - door belanghebbenden afgewacht is, 
hoe het zou loopen met de terugwerke:nde kracht, waardoor 
al die mooie, maal' tijdroovende ,processen achterwege zijn 
gebleven. 

De heer Fruin heeft nog een argument naar voren ge
bracht, dat ik hier e",en wil releveeren. De heer Fruin 
heeft gezegd, dat in de voorjaarszitting van 1927 de Re
geeringsgemachtigde, die hier thans aan bet woord is, zon
der eeuig voorbehoud heeft verklaard, dat het van den aan-

vang af de bedoeling was bedrijfstantièmes buiten de be
lasting te la ten. De Regeeringsgemachtigde kon toen steu
nen op een ze.er positieve uitlating van den Minister van 
Koloniën, omdat enkele maanden tevOI'en de Miuister ge
seind had, dat dit inderdaad steeds de bedoeling was ge
weest. Het is dan ook mijn vastc ovcrtuiging, dat de Mi
nister steeds die bedoeling h<left gehad, maar dat die be
d()oling in de wetgeving op een niet juiste manier is weer
gegeven. 

De Minister dacht : \VlaJIlneer ik die splitsing tuss<lhen tan
tièmes over netto- -en bruto-winst naar voren breng, heb 
ik bereikt, wat bereikt moet worden, maar hij had daarbij 
noch de noodige g<>gevens, noch het actueele inzicht in de 
verhoudingen, waardoor naar gebleken is, dit niet bereikt 
is geworden. 

Ik kom thans aan den heer Dwidjosewojo, die, evenals de 
heer Djajadiuingrat, is teruggckomen op de principieele be
teekenis van de ordonnantieWiijziging. Zoowel de heer 
Dwidjosewojo als de heer Djajadiningrat achtten eigenlijk 
de wij.ziging, die nu voorgebracht wordt en waarvoor te
rugwerkende kracht wordt voorgesteld, niet juist. 

De heer Djajadiningrat heeft de belangwekkende debat
ten van 1924 in herinnering gebracht en ook de heer Dwi
djosewojo heeft met een enkel woord daarnaar verwezen. 
Maar ik geloof toch, dat hetgeen toen, zoowel door den heel' 
Talma alsook van andere zijde, ook door mijn ambtsvoor
ganger, naar voren is gebracht, door den wetgever achter
haald is gcworden. De wetgever hecft het artikcl gemaakt, 
zooals het voor ons ligt en die oudc dcbatten behouden wel 
academische waarde, maar kunnen voor ons gccn maatstaf 
meer zijn. 

Ik heb dan ook met genoegen vernomen, dat beide hee
ren zich bij de ordonnantiewijziging als zoodanig neerleg
gen en hun bezwaar alleen zien in de kwestie van de terug
werking, tot de aanvaarding waarvan zij voorloopig nog 
niet te bewegen waren. 

Toch wil ik op hetgeen de heer Dwidjosewojo hier op
merkte nog een oogenblik ingaan, waar het geachte lid 
zoo groot bezwaar ziet in het scheppen van een antecedent. 
Ik gcloof, dat dit niet juist is en behoef daarbij slechts in 
herinnering te brengen, welke rol bij het tot stand brengCll 
van de vcnnootschapsbclasting toegekend geworden is aan 
de toenmalige raming van de opbrengst. Toen is als uit
gangspunt gekozen de stelling, dat de vennootschapsbclas· 
ting evenveel zou moeten opbrengen als tevoren verkregen 
was uit de 'overwinstbelasting, uit de extrawinstbelasting 
en ui t de verschillende productenbelastingen, die ten deele 
werden verrekend met de vennootschapsbelasting, ten deele 
tot zelfstandige belasting leidden. Toen is uitgemaakt, dat 
de belasting een opbrengst van f 51 millioen zou hebben 
en dat cijfer van f 51 millioen heeft bij de geheele gedach. 
tenwisseling een veel grootere rol gespeeld dan als regel 
bij belastingvoorstellen het geval mag zijn. 

Nu wij wat verder van die behandeling af staan, kan ik 
wel zeggen dat, naar mijn pCl"Soonlijk gevoelen, dat bedrag 
van f 51 millioen een te groote rol hceft gespeeld. Ik ge
loof, dat het juistcr is, bij een belastingvoorstel in de aller-
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eerste plaats na te gaan of het logisch is en goed zal wer
ken, en dat de opbl'engst del' belasting wel becijfe rd moet 
worden, omdat die ook in het bcgl'ootillgspel'specticf een 1'01 
speelt, maar ni et zoozeer een uitgangspunt mag zijn , omdat 
men clan zoo snel komt tot een systeem van transactie over 
die opbrengst en bij de belastingen, die in den loop del' ja
'cn aa n het grootbedrijf zijn opgelegd en waarvan een rcuelijk 

deel mün persoonlijke aandacht heeft gehad. Daarom heeft dat 
denkbeeld van transactie over een zeker belastingbedrag wel 
eens een gl'ootcrc rol gespeeld dan uit C('11 algemeen staat· 
kundig: oo~pl1nt juist zou zijn . .:Maa l' hoe het zij , <'Ol1el'cet 

heeft het bedrag del' opbrengst ccn zoo groote rol gespeeld, 
als bij geen enkele andere belastingrcgeling zich heeft Yool'· 
gedaan, bU andel'e J'egelingen is altijd gezocht naat' de bil· 
Jij kste regeling. Ku de zaak zoo staat, beu ik ook niet zoo 
bang voor het scheppen van ecn antercdcnt. H et fcit, dat 
dr \'clIlIootschapsbclasling juist in die drie jaren zoo ont· 
zap:gclijk veel meel' heeft opgebracht dan het l'esult u1.lt vml 
het oVCl']cg in uitzicht stelde, spl'cekt in dit bijzonc1el' ge· 
va l \ '001' mij toch wel heel sterl\:. 

En dan moet ik naaI" aanleiding van hetgeen de heo L' 
Dwidjosewojo heeft gezegd nog opmerken, dat ook hier het 
het aa ngehaalde voorbeeld, volgens hetwelk naar aanleiding 
yan d it voorstel, wanneeL' eens in con a~der-e belasting ovcr 
een jaar of tien een ernstige font of onbillijkheid wordt 
ontdekt, aan een e\'ontucclc \'crbrtering terugwerkcndr 
kraeht zou moeten worden verleend , voor m.ij niet sterk kan 
spreken, Want wat is toch het geval j Bij deze belasting 
is onmiddellijk na de totstandkoming ervan gewezen, en wel 
bij voortduring en met de meeste klem, op bet foutieve van 
de desbetreffende bepaling en op de onredelijkheid cr van 
en dat verandcrt het aspect vnn deze zaak toch wel zeel' en 
VCl'OO L'ZUllkt in deze een heol Ilndel'(' constellatie dan het ge· 
val zou zijn, wanneel' op een bepaald oogenblik wordt inge· 
zien, dat de een of andere belastingregeling om billijkllCids
redenen gewijzi gd zou moeten worden. 

H etgeen de heer Kan in dit opzicht ten aanzien van de 
vel'pondinp;sbelastingo heeft gezegd is een zeer nardig en juist 
vool'hècld . Ook llaat· Ill'bhen wij gezien. dat de zeel' bijzon. 
den' OlllslêlIH.l ighecle ll , W:I:1 I·OIH.I('1' de Yel"ponding in het YOI'i
ge 5-jal'ige tijdvak was uitgevoerd ('rtoo moesten leiden, dat 
billij kheidshalve een ,leel - doch een niet zoo heel groot 
gedeelte - van de nieuwe bepali ngen, we in het bijzondcl' 
VOOl' de particuliere landCl'ijen met de vele opstnllen van 
helanA" will'cn, moest tel'ug'\\'cl'lu'n en cle Rcgee l'in g heeft dan 
ook niet g'l' :IHl"7.cld, in (h~ hetl'okkcn ordonnantie enkcle be· 
palingen op te nemen , dil' in wezen op cen zoodunigc terug· 
wl'\'king necrkw ame n, 

DH t ZOO<l ls dr I1rrl' Dwidjos('wojo zegt, het offer \'.111 dl) 
schatkist, dat tlums door de voorgestelde ontwerp·ordonnun. 
tic gevraagd wOI'dt, niet verantwoord zou zij n, kan ik Hiet 
aanvoelen. H et gaat Cl' hier om, zooals in het bij zonder ook 
de heer Kan naar voren heeft gebracht, wat als bill\jk en 
rechtvlIanlig WOI·t1 t aan ~evo(' ld en dan voelt de Reg<,cril1!!: 
bet als hilltjk en l'ûchl\/uu·dig. wanneer datgene, dat altijd 
t en grondsl [t~ heeft gclegen aan de opvatting vall de R C'· 
geel'in:;:r hij de totstandkoming \"a ll deze 1'egeling. ook al is 

H andelingen. Zittingsjaar ]928- 1929. 

di t niet in den letterlijken tekst van de regelin g tot zijn 
recht gekomen, alsnog tot uitvoerin g komt. 

Mijllheel' de Voorzitter! Den heer Koesoemo Joedo heb 
ik eigenlijk in hoofdzaak beantwoord met hetgeen ik naar 
aanleiding van dc opmerkingen van den beer Fruin naar 
vo ren braeht, n .l. dat het bed rag van f 5 millioen in zeer 
hooge mate opgevoerd is tengevolge van het zeer ruime 
tUdsverloop, voordat deze aangelegenheid principieel in 
orde kon worden gebracht en tengevolge van het feit, dat, 
de min of meer onzekere interpretatie van de betrokken 
bepa lin g een gl'ooten invloed op de grootte van het belast
ual'e bed l'ag moet llebben gehad. 

Ook de heer Soekawati is tegen het verleencn van terug
werkende kracht gestemd en verklaat'l, dat hij er zich nog 
wel mede zou kUllnen vereenigen, wanneer het hi er ging 
om de erkenning van een principieel foutieve wetgeving, 
Maal', Mijnheer de Voorzitter, dat is toch inderdaad wel 
el'kend, toen de Regecring met het vooI'stel kWllm om de 
laa tste lVoonlen van het tweede lid van nrt. 5 t e wijzigen, 
EI' is toen toch duidelijk naaT' vo ren bracht, dat het fictieve 
onderscheid tusschen netto en bruto tantièmes tot g"roote 
onb ill ijkheden moest leiden en dat dit ondel'seheid slechts 
tijdelijk een voordeel voor den f iscus kon beteekeneu, om
dat cle belanghebbenden spoedig regelingen, fo'.'mulee
r ingen, enz. zouden vinden, Wa81"(1"001' dit voordeel aan het 
IJflnd zou ontgaan. ]~n b\j dc IJ('ha lld t: ling van dc bcgl'oo
ting en in de toelichting op het definitieve ontwerp is 
nooit twijfel gelaten omtrent de opvatti ng van de Regee
ring, dat deze bepalin g van clen aanvang af principieel 
vCl'kee l'd is gew·ecst. ' Vaardoor de moei l\jkheden va n het ' 
oogenb lik eigenlijk in het leve n zijn geroepen, is dat de 
bepalin g wel wett ig was - want wettig' is het slot van 
arti kel 5 even goed als de gehecle OI'donnnnt ie - maar 
clat ju ist het feit , dat de bepaling even wetti~ is ' a ls alle 
doOi' den ol'ganicken wetgever gegeven l'egelen, maakte, 
dat de Regeering haar moest toepassen. De Regeering heeft 
echter nooi t eenigen twijfel gelaten "".n den Volksl'aad 
over de vraag of de bepal ing van dcn aanvang at pl'inci. 
pÎ('c) fo uti ef is geweest. 

DflHI'OIll is ook de Yel'g"e lijk ill g". d ic de he('1' Soel<uwati 
maakte met de lnlandsche "cl'ponding' niet g('hccl juist. In 
de eer ste plaats zijn de onbillijkheden, waaromtrent erkend 
werel, dat ze voortvloeiden uit de Inlandschc verponding, 
in cen zeel' snel tempo weggenomen. Niet zoocl!'u zijn deze 
onbil1\j kheden naar vo ren gelwl11cll - de hecl' Soejono zal 
zich dit herinneren - of de Hegeering heeft zich met den 
meesten ernst el1 spoed el' toe gezet, deze onbillijkheden 
weg te nemen. Van een principieel versc·hi l in hehandel in g 
kan dns naar mijn meening ook in dit verband niet worden 
gespl'oken. 

Voorts heeft de heel' Soekaw"ti nog opgemerkt, dat de 
billijkheid in deze geen terugwel'kf.'nde kl'lH:ht I<an eisehen, 
omdat dC' \"cnnootschappcn het we l kunnen hetalen. 1k ge
loof. dat d it al'gumen t in deze verga.dering niet zulk een 
hijz:ondel' ~!I 'ootell ind l'nk z:a l maken. wa nt llC't fei t, dat 
iemand een belasting kan betn len is slechts één van de 
zept' vele voorwaarden, om een belastinA" billijk te kunnen 
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Wijziging van de ordonnantie op de \'ennootsehapsbelasting 1925. 

(DIRECTEUR VAN FINANCI~N, FRUIN.) 
noemen j het is zeker niet de eenige voorwaarde, want wan
noor zij dat wel was, zouden velen onzer heel wat meer 
moeten betalen dan thans het geval is. Ik kom nu met een 
enkel woord tot hetgeen de heer De Hoog heeft opgemerkt. 
De heer De Hoog heeft herhaald, dat de voorgebrachte 
pl'lneipieelc wij:t.i g ing zijn sympathie heeft en in OVCl'een

stemrning is met hetgeen het geachte lid indertijd heeft 
gcwcnseht, maar hij hoopte dooI' dc nadere uiteenzettin g'on 

van de,e zijdc o\'ertuigd te worden van de noodzakelijk
heid en de redelijkheid der terugwerkende kracht. Ik kan 
niet anders zeggen dan dat ik hoop, den heer De Hoog 
deze overtuiging te hebben bijgebracht. 

Wat de heer Bruineman nog heeft aangevoerd tegen den 
11f1pr D jnjndi ning r'nt gaat ccnigszins buiten het ontwerp om. 
VDOl'ZQDVCl' het op het oogenblik van belang is, al is het 
'uiteraard juist, W311necr nog eens duidelijk naul' VOl'en 

wordt geb"acht, dat in onze Indische maatschappij perso
nec\s tantièmes niets anders zijn en kunnen zijn dan loon . 
En juist omdat dit het geval is, bestaat de noodzakelijkheid 
tot aftrek. hetgeen door den wetgever van 1925 ook ten 
volle is erkend. 

Mijnheer de Voorzitter ! Hiermede hoop ik in eerste 
instantie te 1,unl1cn volstaan. 

De heer F I' U in: Mijnheer de Voorzitter I Het zou 
voor de hand liggen, dat ik thans zou trachten de vele 
tegenstanders tegen de terugwerkende kracht te bestrijden, 
maar dit is door den geachten Regeeringsgemachtigdc op 
zoo uitnemende wijze gedaan, dat ik ervan afzie. 

Een opmerking moet mij evenwel toch van het hart en 
wcl, dat het mij ernstig teleurgesteld hceft , dat de leden, 
die na mij gesproken hebben, mot geen enkel woord aan
dacht hebben geschonken aan mijn argumenten, die achter
af door den geachten Regeeringsgemachti gcle zijn bevestigd. 

Natuurlijk is in dit College iedereen vrij, al of nict reke
nÎl\g te houden met hetgeen een spreker zegt of met hetgeen 
ecn spreker niet zegt, maar waar door mij een reeks argu
mcnten, die ach teraf door den geachten Regceringsgemach
tigdc geheel zijn be.vestigd, naar voren is gcbrad lt, had ik 
mcellcn te mogen verwachten, dat deze boeren met een en
kel woord daaraan aandacht zonden hel>ben gewijd. 

De heer IC 0 e som 0 O e toy 0 : Dal enkele woord is: 
niet accoord . 

D e heer )'j' r u in: Één punt wil ik nog naar voren bren
{\'en, omdat bli j,kbaar te di en opzichte eeni g misverstand 
tusschen den geachten Regeeringsg,emachtigde en mij be
staat. Ik Iwb nl. nog een oogenblik gesproken over de in
terpretatieve bcteekenis van deze ordonnantie, maal' Oll

middellijk daarbij ontkend, dat hier van een interpretatie
ve ordonnantie sprake is. Ik heb willen wijzen op de over· 
eenstemming van deze ordonnantÎp met eon interpretatieve 
ordonna,ntie. ]~en yerklar-ende ordonnantie zegt, wat van 
het begin af aan de bedoeling is geweest en wat ook uit de 
wet valt te lezen en deze ordonnantie heeft de beteekenis. 
dat zij 'verklaaJ't wat van het begin af aan de 'bedoeling is 

(FRUIN, DWIDJOSEWOJO, SOEKAWATI.) 
ge weest; maar wat ni et met zoo veel woorden uit de wet te 
lezen was. Dat heb ik wilen zeggen met de l11. i. zeer juist 
vergeli jking met een interpretatieve ordonnantie. 

De heer D w i d j o s e w 0 jo : Mijnh eer de Voorzitter 
Het spijt mi;j, dat het antwoord van den geachten Regee 
ringsgemachtigde mij niet heeft knnnen bewegen \'an stand 
punt te veranderen . Daarom di en ik met onze geachte me 
deleden de heet'en Soejono en Koesoemo Oetoyo een amen 
dement in, beoogcndc, het verlocnen van terugwerkend 
kracht in cle voorgestelde wijziging te niet te doen. 

De Voo r zit Ier : Ingediend is eeIl\ amendement, voor 
gesteld doOi' de h epl'p!1 Dwidjosewojo, SOCjOll0 cn Koesoem 
Oetoyo, lnidendc : 

"Ondergeteekenden stellen voor aan art. 2 der Ollt 
werp-ordonnantie tot wijziging en aanvulling van d 
ordonnantie op de vennootschapsbelasting 1925, zooal 
deze bij nota van wijzi ging is gewUzi gd, toe to voege 
de volgende woorden: 

"behondens dat artikel 1 sub I geen gevolg zal heb 
ben met betrekking tot den aanslag over eeni g belas 
tingjaar dat eindigt \'oor 1 Juli 1927 ". 

Di t amendement zn l worden gedl'ul<t en rondgedeeld e 
bij dit onderwerp in behandel ing worden genomen. 

De heer S 0 e k a wat i : Mijnh ccr de Voorzitter! Nam 
aanleiding "an hetgeen hiel' alzDo besproken is zou ik noo 
een enkel woord willen zeggen . Het belangrijkste pUllt "a' 
de geheele bespreking is voor mij de interpretatieve betee 
kenis van de wetgeving. Enkele heeren hebben gezegd, da 
de- wetgeving foutief is, maar ik beweer nog steeds, dat di 
ni et het geval is. Zelfs de R egce l'il1 g heeft dit laatste no 
in de :Memori e van Antwoord bevestigd en gezegd, dat wel 
is waal' de uitvoering minder gelukki g is, maar dat dit staat 
buiten de wetgeving zelf . Ik znl de desbetreffende passage 
nog even voorlezen. 

"Aan de leden, die zoowel tegen de wijziging als te
gen de terugwerking bezwaar opperden, doet de Re
geering opmerken dat de omstandigheid, dat de argu
menten, dcstijds aangevoerd door dcn Regeeringsge
gemachtigde, die de beginselen der vennootschapsbel.s 
ting in den VoU,sraad toelichtte ter bestrijding "an 
het denkbeeld om allc personeelstantièmes in minde
ring te brC1Jgen, nog onverminderd van kracht zijn ." 

Ziedaar, Mijnheer de Voorzitter, de reden waarom ik het
geen de Regeering tel' weerlegging van mijn rede heeft ge
zegd, niet begrijp. 

De heer Fruin beeft zooeven nog in het kort de woorden 
van ons Yroeger geacht medelid, den heer Oppenheim, aange
haald. 

Ik zou van mijn kant nog een passage uit de :Memorie van 
Antwoord van 1927 willen aanhalen: 

.,Zelfs wanneer wordt aangenomen dat de Wetgever 
met de in art. 5, lid 2, 5e, der ordonnantie op de ven
nootschapsbelasting 1925 opgenomen bepaling, iets al1-
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Wijziging van de ordonnantie op de vennootschapsbelasting 1925. 

.(SOEKAWATI, KAN, DIR. v. FIN., DWIDJOSEWOJO.) 
ders heeft bedoeld dan door de aldaar gebezigde woor· 
den is tot uitdrukking gebracht, dan kan dat nog niet 
leidell tot de gevolgtrekking, dat de beoogde wettelijke 
bepaling op zich zelf onjnist is. H et daarill door den 
wetgever neergelegde standpunt is - afgescheiden van 
de vraag of de daarvan gegeven toelichting al dan ni et 
daarmede overeenstemt ---, ten slotte maatgevend, en in
di en achteraf de wenschelijkheid zich doet gevoelen om 
in dat standpnnt wijziging te brengen, kan daarttit be
zwaarlijk een argument worden geput om aan de wij 
ziging een zóó vergaande terugwerkende kracht te VCI'· 

leenen als door sommige leden wordt gewenscht". 
Daarom, MijnheCl' de Voorzitter , handhaaf ik mijn stand

".pnllt. 
Ik dank D, ~fijnllCer de Voorzitter. 

De heer IC a n : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil in 
tweeden termijn slechts enkele woorden zeggen betreffen
de hetgeen ik uit de rede van den geachten Regee rin gs
gemaclltigde heb knnnen opmaken. 

De Hegeeringsgemachtigde heeft de juistheid erkend, 
-die gelegen is in de bewering van den heel' Fruin, dat 
W[l11neCI' de Rcgcc l'in g eerder met deze VooI'stellen was 
gekomen, het . bedrag voor den Lande ook minder dan f 5 
milliocn zou zijn geweest. Ik zou hieraan deze Vl'aag willen 
vastknoop en : is het billijk dat de belastingplichtige de 
dupe wordt van de omstandigheid, dat de belastingdienst 
niet tijdig genoeg voorstellen bij de Regeering heeft knn· 
nen indienen, zoodat de Regeering deze ook niet eerder 
aan dCIl Volksl'aad heeft kunnen voorleggen? Ik zou de 
vraag ook nog anders kunnen stellen, nl.: wanneer door 
verschill end e oorzaken de voorstell en, die thans voor ons 
liggen , nog later waren ingediend , zou het dan niet vreemd 
zijn, dat de belastingplichtige wiens claim de Regeering 
reeds eerder erkende, door dit wachten nog meer zou 
moeten boeten ? Dit stijft mij in mijn meening, dat de 
Regeering ten rechte deze ordonnantie van terugwerkende 
kracht wil vCl·I<laren. 

De h el'I' \~ a 11 den Rus Jo; (. 11 t' . directeur "an Finan
ciën: Mijnheer de Vool'zittcl'! }\[n g ik even ce 11 opmerking 
maken omtren t het amendement? 

De Voo r zit t e r: Zeke ,·. 

De heer Va n cl e 11 R 11 S S c h C, directeur van Finan
'Cl en : In het amendement staat nbehoudens dat artikel 1 
sub 1 geen ge' \'olg za l hebben met betrekking tot den 
nanslag over ('('nig bela~til1gjaar dat eindigt vóór 1 Juli 
192ï". De fiscus nu l.:ent in d eze geen belastit)gjal'Cll, 
mum' allccn boeh:jaren of j aren en da arom zou ik in over· 
weging willen geven, hicl' voor het wool'd "belastingjaar" 
het woord "tijdvak" in de plaats te stellen. 

De heer D \\" i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Vo orzitter ! 
De voorstellers van het amendement hebben t egen deze 
wijziging g'('en bezwaar. 

(DIRECTEUR VAN FINANCUiN, FRUIN.) 
De Voo r zit ter: Het amendement kom t dus verder ' 

in behandeling in den 'gewijzigden vorm, zooals zoo juist 
dool' den Regeeringsgema chtigde is aangegeven. 

De heer Van den Bus s c h e, directeu,' van Finflll
Clen: Mijnheer de Voor7.itter! Ik kan in tweeden ter
mijn met een enkel woord volstaan. Het amendement van 
den heer Dwidjosewojo c.s. behoef ik eigenlijk Diet te 
bespreken, omdat het geheele debat over dit amendement 
heeft geloopen. De kleine wijziging van het woord "be
lastingjaar " in "t ijd vak", heeft het geachte lid in overleg 
met zijn mcdcvool'stcllcJ's wel wijlen aanbr'e ngeJl, zoodat 
ik kan volstaan met de medcdeeling, dat dit ame ndement 
rechtstreeks ingaat tegen hetgeen door de Regeering wordt 
voorgesteld. 

Ook de andere sprekers behoef ,ik, met betrekking tot 
hetgeen zij nog in tweeden termijn hebben gezegd, niet 
vc rder te beantwoorden, met uitzond erin g van den heel' 
SOl· ka,,"ati , die herhaald heeft. dal de ind l' ."lijd doo.· mijn 
ambtsvoorganger naar voren gcb l'Ht:hte bC7.\VHJ'eJl tegen het 
in aftrek brengen van tantièmes, nog van krucht zijn. 
Inderdaad , men l<an zeggen. dat zij theoretisch nog van 
kra cht zijn. Nn kan men wel zeer goed betoogen, dat e,' 
een en ander voor aan te voeren zou zijn , om de tantièmes 
of eCn gedeelte der tantièmes niet voor aftrek in annmer
kin g te brengell, maal' dat is op Ilet oogenblik niet meer 
de vraag, omdat de wetgever zieh in de ordonnantie heeft' 
uitgesproken, dat die aftrek zal plaats vinden. Toen dus 
in het Gedelegeerdenverslag mijn ambtsvoorganger nog 
even in de kwestie werd betrokken, kon ik niet anders 
antwoorden dan dat hetgeen hij toen gezegd heeft , juist was, 
allhan, ccn gl'ond had, maar dat het niet maatgevend was. 

De Voo l" z it ter: A a n d eo r d e i s d e b e hall· 
d e lin g van h et gew ij z i gde amend e m e nt· 
Dwidjos ew ojo c. s. (Ond. 107 - stuk 7 ) . 

'Venseht de vool'steller zij n amendement nog toe te 
liehten 1 

De hecl' Dwi d jos e wojo: MUnhce l' de Voorzitter! 
De hi el' gevoerde besprekingen VOl'men de toeHcl1ting. 

De heer Fr uin: Mijnheer de Voorzitter ! Het amen
dément is van zoo groote beteekenis, dat ik het zeer gc
wenscht zon achten, indien de vergadering een igen tijd werd 
geschorst, teneinde de leel en van het Colleg'c in de gelegen
heid te stellen zie h hierover te beraden. 

D e Voo l' z it t e r: Daart eg-e n bestnat geen bezwaar. 

De vergaclering wOl'dt te -10.26 uur Y.m. voor f'en hall uur 
gesc horst en daarna her vat. 

De Vo o r z i t ter : A a n deo l' cl c is d e voo r t
zet tin gele l' b e h a n cl e li n g- v 11 n h e t ge w ij. 
z i g cl e a men d e 111 c n t • D w i cl j 0 s (' W 0 jo e. s. 
(Ond. 107 - stlik 7). 
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Het amendement wordt in stemming gebracht en aange
nomen met 9 stemmen voor en 8 sternmen tegen. 

v ó ó r stemmen de heeren : Djajadiningrat, Dwidjose
wojo, Soekawati, Soejono, Ali Moesa, Koesoemo Joedo, Koe
soemo Oetoyo, Moelia en de Voorzitter. 

onder aantee~ening, dat de beer F I' U i n 
te worden te hebben tegengestemd. 

geacht wensellt, 

De notulen van de vorige openbare vergaclel'Ïng, die ter~ 

inzage hebben gelegen, worden goedgekemd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek thans de leden van het : 
rl' e gen stemmen de heet'en: Fruin, Roep, Schmutzer, College zich naar de commissies te willen begeven. 

Bl'uineman, Kan, 's Jacob, De Hoog en Blaauw. 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie, zooals die is geamen
deerd, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen, 

De vergadering wordt te 11.7 um voormiddag; 
gesloten. 
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In gekomen stukken . - Verhooging van de vaste uitkecJ'ingcn aan oenige pluatsrl(jke raden. 

34ste VlmOADERING. 

V e r g a d c l' i n g van Don cl c r cl a g 7 Pcb. ] 929 . 

(Bijeenl'ocping-slIul' 9 voormiddag). 

Zeemacht en den Di,·ecteUl· der B. O. W. tot het doen 
van in die besluiten bedoe1de uitgaven. 

5. B esluit van den Gou\'c l'nel11'~G(-ncl'anl van 28 Januari 
1929 No. 29 houdende een administrati eve wijziging 
van de afdeelillg Bataklanden der resid entie l'npnnoeli. 

Ingekom en stukken. - VCl'hoogin g van de vaste llitkee- 6. 
ringen aan oenige plaatsclük e J'aelen . (Ond. 112). 

Als vo'·en van 29 Januari 1929 No. 4x tot interneering 
van den in dat besluit genoe~den persoon. 

'rc~cnwool'digt met den VooJ'zitter, 17 leden, te wcten 
de hee ,·en: 

AH ~1:ocsa, Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, 
Fruin , De Hoog, s'Jacob, Kan , Koesoemo Joedo, Kocsoemo 
Oeto)'o, l\1<lnda g ic, ?lioelia , Roep, Sehmutzel', Soejono en 
Sopkawati. 

De V 0 0 r zit t e r: M~nc heeren! Ik open deze vcr· 
guuering. 

De Secret,"·is deelt mede. dat zijn ingekomen: 

.. A. De vo lgende Regee l'in gsbl'icven en -beschikkingen: 
1. Kabinctsb,'i ef van den (: onvcl'n cul'-G encl'aal van 29 

J"anuë.1l'i 1929 No, 5 te l' aanbied ing vall een ontwerp
ordonnantie tot vaststelling van twee reglementen 
onde,·scheidenliik betreffende ve!"lof en o\'ertoeht van 
mindet'c militairen naaI' Suriname en Curaçao (Onel. 
JlO). 

Deze stuJ,ken wQI'drn gedl'ukt. 

2. B. G. S. vnn 30 ;ranuari 1929 No. lï2j C houdende nader 
antwoord van de Regeering op een vraag betreffende 
geclUl"ende het jaar 1927 in Nederland genomell maat· 
I'rgclcn tel' bevordering van den kolonialen handel. 

Dit seh'·ijven is gedrukt. 

3. Bes]uit ,·ttn den Gouycl'nclll'-Oeneraal van 27 J anuari 
1929 No. 12 bepalende, dat, met opheffing van den ten 
zijnen Hunzien genomen politi eken maatrcgcl , aan 
W akit ali as Djojowakit alias Djojoastro wordt vel'glwd 
nam' zUn geboorteland (desa Djal'oemun, l'egrntscl1ap 
B Ol'uekl I'esidentic Kedil'i) te l'u!l te kec l'cn. 

4 , Res luit cn \'fIn den OOl1vcl'ncm'-Generaal van 27 J anuari 
en 2 ~'ebruari 1929 ' os. 5 en ol houdende machtiging 
krachtens art. 105 L S. resp. aan den Commandant der 

Handelingen, Zittingsjaar 1928-1929. 

7. Als vo,·ell vall 30 JanuH,·i 1929 No. 38 houdende wijzi
g' ing- van den .,staat va ll s tandplnatsc ll , waal' een stand
plaatstoelage WOI'dt ge noten' '. 

8. Als voren van 1 F ebruari 1929 No. 34 houdende uit
bl'C',jdin g van het personeel del' algemef' llc politie ten 
hchoeve van de opiumrccherchc. 

De stukken genoemd sub 3 l/m 8 ,,·orden ter 
in:~age gelegd tel' SeC I'ctil l'ÎC vall den Volksl'aad . 

B. ter kcnnisneming ontvangen bescheiden: 
Motie van de P ent jak-Organisatie te Tempeh houd ende 

protest nam' aanleiding van do afwijking door het bcstuur 
te Loemn djêlng van een v(\,zock om aldaAr ecn pent jak
vertooning tc houden. 

Wordt ter inzage gelegd ter Secretarie van 
den Volksraad . 

De Voo r z i tt er : A a 11 deo r de i s d e b e
hand e lin g van de ontwcrp-o l'c1o1111ant i e 
tot verhoog in g van de voor dc r esso rten 
van cl c p 1 a a t s e 1 ij kor a cl e 11 v a 11 S e mar a n g, 
Ko e cl 0 e s, R e m ban gen B lo r a (v oor m a I i g 
gewest Semarang) en van Soe rabaja, Mo
dj 0 k e ,. t 0 , G ris e ee n Bod jon ego r 0 (v 0 0 r
mali g gewest So e rabnjn ) uit cl" Illgemeene 
~:clc1midde l en afgezond e rd e uedrage n. 
(011 d. 112) . 

D eze ontwe l'p-ordonnant ie WOI'dt zonder beraadslaging 
cn zonder hoofdelijke ste.mming aangcnomen. 

D e notulen van de vO I'Îg'c opcnbal'e vCI'gadcl'ing, welke 
tel' in zagc hebben gelegcn, wOl'den goedgekelll'd . 

D e Voo l' Z j tt e l': Ik verzoek den leden in commiss ie 
te willen bij eenblij ven. 

D e vergadering wordt tc 9,07 UU l' v .m, gesloten. 
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Ingekomen stukken. - Onteigening ten name der gemeente Semarang. - Nadere aanvulling van het IC. B., houdende 

instelliug van een Centrale Kas voor het Volkscredietwezen. 

25ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Don der dag 14 Feb r. 1929. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Onteigening t en name der ge· 
mcente Semarang (Ond. U3). - Nadere aanvulling van 
het IC. B., houdende instelling van een Centrale Kas voor 
het Volkscre(lietwezeu (Ond. 100) . 

Voo r zit ter: Mr. A NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 17 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesa, Elaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, Fruin, 
De Hoog, s ' Jacob, Kan, Koesoemo Jocdo, Koesoemo Oetoyo, 
Mandagie, Moelia, Roep, Schmutzer, Soejono en Soekawati. 

Regeeringsgemachtigde de heer : Ma"s Gccsteranus. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! Jk open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. Bericht van verhindering van den heer Bruineman. 

Wordt voor kennisgeving aangenomen. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouvernem'-Generaal van 7, 

8, 10 en 9 Februari 1929 Nos. 18, 21, 1 en 13 ter aan
bieding van : 
a. een ontwerp-ordonnantie, houdende bepalingen in 

het belang van de veiligheid bij het opstijgen en 
landen van watervliegtuigen (Ond. 120) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie tot wjjziging en aanvul
ling van het Algemeen Reisreg·lement (Ond . 121); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot wlJzlgmg van de 
samenstelling vnn den &tadsgemeentel'aad van Ma
lang (Ond. J22); 

d. een ontwerp-ordonnantie tot intrckking van drie 
reglementen betreffende de heffing van havengeld 
(Ond. 12:.1) . 

2. B. G. S. van 4 Februari 1929 No . 37x houdende inlich
tingen omtrent een in het Afrleelingsvcrslag genoemd 
bericht in de I<'adja,· Asia over een dreigenden hongers
nood in het 'I'jiandjoersche. 

De stukken sub 1 en 2 zijn of worden gedrukt. 

3. B. G. S. van 2 F ebruari 1929 No. 205a/ A2 t er aanbieding 
van een nota, waarin zijn samengevat de beschouwingen 
over het rapport betreffende de financieele gestie van 
het Rijnsch e Zendingsgenootschap. 

4. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 25 Januari 

(VOORZITTER, DWIDJOSEWOJO.) 
1929 No. 15 bepalende, dat met ingang van 1 Februari 
1929 de voor toelating in Nederlandsch-Indië vereischte 
paspoorten van onderdanen van Siam niet behoeven te 
zijn voorzien vau een Nederlandseh vigum. 

5. Als voren van 1 Februari 1929 No. 33, waarbij is aan
geteekend, dat het lidmaatschap van den Volksraad van 
W. Middendorp niet eindigt door zijn afwezigheid uit 
Nederlandseh-Indië tot eind April 1929. 

6. Besluiten van deen Gouverneur-Gene,·aal van 5 Febru
ari 1929 Nos. 2x, 3x en 4x tot interneering van de in 
die besluiten genoemde personen. 

7. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 8 Februari 
1929 No. 26 houdende aanvulling van de Algemeene be
palingen omtrcNt het ueheer "an den Gouvernements 
Post- en Telegraafdienst in Nederlandseh-Indië. 

De stukken genoemd sub 3 tjm 7 worden ter 
inzage gelegd ter secretarie van den Volks raad. 

C. Het volgende t er kennisneming ontvangen geschrift. 
1. Afschrift-rekest van S. T. Banjak aan den Gouverneur

Generaal betreffend e de bezetti ng van eenige betrek
kingen bij de Bankatinwinning. 

Wordt ter inzage gelegd ter seereta,·i e van den 
Volksraad. 

De Voo r zi t te,· : A a n deo r dei s d e bel, a ll
deling van de ontw e rp-ordonnantie tot 
ver k I a rin g, dat het a I gem een nut 0 n 1-
e i gening vord e rt ten namc van de ge
meente Semarang vnn e igendommen in 
die gemeenten, noodig voor den aanleg 
van een kan aa l (Ond. 113). 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging 
en zonder hoofdel.ijkc stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter : A a n deo r dei s d e b e h a n
deling van de ontwerp.ordonnantie tot 
nad e re aanvulling van het Koninklijk 
Bes I u i tv " n 10 M e i 1912 No. 118 (I n dis e h 
Staatsblad No. 393), houdende instelling 
v an ee n cc ntr a l e kas voor het volksere
di etwezen (Ond. 100) . 

De heer D w i dj 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitte~\ 
Jk behoor tot de leden, genoemd in het Gedelegeerden·ver
slag betreffende de voorliggende ontwerp-ordonnantie, die 
gaarne in deze ordonnantie zouden zien bepaald, dat het 
Land zich ten opzicllte van de YCl'bintcnissen der volks
credietinstellingen ten volle aansprakelijk stelt. Immers 
het vertrouwen van het publi ek is, zoonis r eeds is vermeld 
in voornoemd Gedelegeerden-verslag, onmisbaar voor den 
bloei der afdeelingsbanken. En dat publi ek verkeert tot 
nu toe in de meening, dat het Gouvernement zich garant 
stelt voor de nakoming der verplichtingen van die banken 
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(DWIDJOSEWOJO, FRUIN.) 
tegenover de beleggers van gelden. 
meening, Mijnh eer de Voorzittcr , die 

Dit is een publieke 
naar mijn bescheiden 

meening om verschillende redenen moeilijk te wijzigen is, 
vooral niet VQor wat betreft de lnheemsche bevolking, die 
grootendeels niet anders weet uan dat de afdeelingsbanken 
instellingen zijn van Kandjeng Gou·vernement. De door 
het Land op die credietinstellingen uitgeoefend controle 
met als gevolg de ambtelijke bemoeienis van de ambtenaren 
met afdeelingsbank·aangelegenheden en het zittingnemen 
van die ambtenaren in de bankbestnrcn zijn f eiten, die tot 
het ontstaan van de zoo juist door mij bedoelde publieke 
meening aanleiding hebben gegeven. 

Wanneer straks het publiek weet, dat de Regeering zieh 
niet aansprakelijk stelt voor de beleggingen bij de afdee
lingsbanken, dan vrees ik er sterk voor, dat de afdeelings· 
bank daardoor in discrediet zal worden gebracht. Het pu
bliek zou de Regecl'in gsverldal'ing als ecn voldoende aan
wijzing kunn en beschouwen, dat de afdeclingsbanken min
d er soliede zijn. 

E,' is nog meet·, Mijnheer de Voorzitter. De afd eelings
banken zijn bij de bevolking hi er te lande nog niet zoo popu
lair als het wezen moet, voornamelijk door de veelal om
slachtige fOI'maliteiten, die men bij het aangaan eener lee
ning, hoe klein deze ook is, in acht heeft te nemen. Het 
gaat daarom niet aan, Mijnheer de Voorzitter, om het ver
trouwen van het publiek in de afddeelingsbanken door de 
bekendmaking van deze ordonnantie te redueeerell. Want 
mogen aan de afdeelingsbanken vele gebreken aankleven, 
e l'kent dient te worden, dat ze - vooral voor de minver
lnobrende bevolking - zeer nuttige' instellingen zijn . In
stede nu van een en ander te verbeteren om die instellingen 
111C81' popuInir te mak en, gaat men juist het tegendeel 
ondernemen, terwijl zulks naal' mijn besr heiden meening 
niet bepaald noodzakelijk is. Immers, de kans op een al
gel"eene d6bacle der afdeelingsbanken, waardoor het Land 
zou worden benadeeld, is, zooals de Regeel'ing in Haar 
Memorie van Antwoord zelf heeft verklaar'd, zee l' miniem. 
VOOI' het stnndpunt van de Regeering, volgens hetwelk Zij 
zich voor de beleggingen bij de afdeelingshanken niet aan
sprakelijk stelt, acht ik derhalve geen voldoenden grond 
aanwezig. 

Op gro nd van dit alles, Mijnheer de Voorzitter, zou ik 
del' Regee l"in g gaarne in overweging willen geven, om de 
beleggi ngen bij de volkseredietinstellingen te willen waar
borgen. :Minstens zou ik haar willen voorstellen om deze 
ontwerp-ordonnantie te l'llg te nemen, opdat het publiek 
vertrouwen ni et onnoodig wordt geschokt. 

'f on slotte zij mij no g deze kl eine opmerking veroorloofd, 
dat het naar het mij voorkomt wel wat ongerijmd is, om 
de ai deelingsbank en te beschouwen als philanthropische in
stellingen, wijl zij no g steeds een hooge n rentevoet n.l. 18% 
's jaars toepassen. 

1k dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De 11ce1' F 1" U i Il: :i\1ijnh eer de Voorzitter! Ik zou wil
len beginnen met mijn geacht medelid, den heer Dwidjose
wojo, met een enkel woord te bestl·ijden. De heer Dwidjose-

(FRUIN.) 
wojo heeft voorgesteld, het land ten volle nallsprakelijk te 
doen zijn voor eventueele tekorten van de hierbedoelde 
voJkscredietinstellillgen. Het komt mij voor , dat de heer 
Dwidjosewojo, wanneer hij dat voorstelt, twee punten ver
geet : in de eerste plaats, dat niet zonder bedoeling het 
vermogen van de Centrale Kns afgescheiden is van het 
landsvermogen en in de tweede plaats, dat de afdeelings
banken, zij mogen dan min of meer onder controle der 
Centrale Kas staan, tenslotte zelfstandige banken zijn. 
Wanneer dus cle Regeering op dit moment reeds verklaart, 
dat Zij bereid is, de Centrale Kas aansprakelijk te stellen 
tot de grens van haal' vermogen, geloof ik, dat Zij al een 
heel eind gaat. Zou het voorstel van den heer Dwidjose
wojo worden aangellomen, dan moet noodzakelijkerwijze 
daarmede gepaard gaan, dat de zelfstandigheid der volks
cl'edietbanken geheel verdwijnt. Het moeten dan eenvou
dig I,andsbanken worden, terwijl ik het juist zoo nuttig 
vind, ook in verband met de plaatselijke belangen en plaat
selijke omstandigheden, dat het zelfstandige banken zijn, 
al is die zelfstandigheid dan min of meer gebonden. 

Is het nu wel juist, dat, waUlleer de bevolking hoort vall 
deze ordonnantie - stel, dat zij daarvan hoort - de beleg
gers het vertrouwen in deze banken zullen verliezen ' Zoo
als duidelijk blijkt uit de Memorie van Antwoord, zou er 
wel een zeel' bijzonder geval aanwe:dg moeten zijn, zou er 
een buitengewone algemeene malaise of iets dergelijks 
moeten optreden, wil die beperking van de aansprakelijk
heid werkelijk van eenige beteekenis blijken te zijn. Prac
tisch is de zaak, zooals die op het oogenblik geregeld wordt 
- het is duidelijk uitgelegd - 1.00, dat de cred iteuren 
eigenlijk allen weten, dat uiteindelijk de Centeale Kas hUIl 
vorderingen, wanneer de banken deze ni et kunnen voldoen, 
zal betalen. 

Wat is nu onder meer het voorstel van den heer Dwidjo
sewojo? Dat voorstel is o. m.: Laat de Regeerin g deze ge
heele ordonnantie tot wijziging van het K. B .. intrekken. 
Wat zou de heer Dwidjosewojo daarmede echtel' bereiken ' 
Niets anders dan dat wettelijk de aansprakelijkheid van de 
Centrale Kas ten opzichte van de tekorten' bij deze afdee
lingsbanken op losse schroeven komt te staan. De heel' 
Dwidjosewojo zal dan nog meer achterop Zijll dan hij 
meent, dat bij aanneming van deze ordonnantie het geval 
zal zijn. 

~1ijnheel' de Voorzitter! Ik heb thans nog een persoon
lijke opmerking ten aanzien van het VOOl' ons li ggende ont~ 

wel'p en wel over de door de RegeCl'ing gebezigde uit<1ruk
king, waarLii de banken phiJanthropische volkseredietin
stellingen wOI'den genoemd. Fl et komt mij voor, dat met 
deze llitdrukl<ing het kal·akte!" van deze instellingen dOOl' 

de Reg'eerin g wel wordt miskend. Ik noem het geen phi
lanthropi e, wat de Rcgeerin g blijkbaar wel doet, wanneer 
degenen, die van de banken profiteercu, anc daaraan ver
bonden kosten moeten betalen in de rente, di e z-ij moeten 
vergoeden en die varieert van 12.% tot 18% . Het kan er 
bij mij in het geheel ni et in, dat het juist zou zijn, dergelijke 
banken philanthropische instellingen te noemen. Het is 
juist, dat deze banken geen winst heoogen - eoöpel'ntieve 
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vereenigingen beoogen dat ook in vele gevallen niet -
maar deze banken in te deelen bij de philanthropisehe in
stell ingen, moet ook onaangenaam zjjn VOOl' hen, die van 
deze banken gebruik maken. Van mijn kant zon ik der 
Regeering willen voorstellen, de woorden "als philauthro
piseh" te laten vervallen. Ik heh nagegaan of dit in ver
band met andere bepalingen mogelijk is en ben tot de con
clusie gekomen. dat het mogelijk is, maar ik kan mij 
voorstellen dat de Reg-eering zegt dat Zij dat eerst wil 
overdenken en nagaan of een en ander klopt met de be
palingen. Ik bedoel hiermede, dat ik tenslotte ook te
vreden ben. wanneer de geachte Regeeringsgemaehtigde 
toezegt, dat hij deze aangelegenheid nader zal overwegen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' M a a s ace s ter a n u s, directeur van Bin
nenlandseh Bestuur: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof 
niet dat het geval, c1at zich thans hier voordoet, zich vaak 
zal voordoen, het geval n.1. dat één van de sprekers van 
het college den Regee"ingsgemaehtigde eigenlijk het gras 
voor de voeten wegmaait. Dit geval heeft zich thans voor
gedaan dool' de rede vnn den heel' Fl'uin, die een bestrijding 
van de opvattingen van den heer Dwidjosewojo heeft ge
geven, welke mij bijna de gelegeuheid beneemt, den heer 
Dwidjosewojo nog te beantwoorden. De Rcgeering maakt 
hiet'van dankbaar gewag CD mankt ook gaarne gebruik van 
al hetgeen de heer ~-'ruin gezegd heeft; il< kan mij daarbij 
volkomen aansluiten. 

Dat <;loor deze aanvulling van het Koninklijk Besluit de 
volkscredietbanken nog minder populariteit zouden krijgen 
en dat de bevolking daardoor in haa,' vertrouwen geschokt 
zou worden, zooals de heer Dwidjosewojo zeide, is, meen 
ik, bepaald niet juist. Over het algemeen kan men zeggen 
dat de Europcesehe bevolking, welke dan toch verreweg 
het grootste eontingent levert van de beleggers bij de 
vólkscredietbanken, cr volkomen van op de hoogte is, dat 
-het is al zoo dikwijls gezegd - de Regeer'ing, dus 's IJands 
Kas ni et de eventuccic verliezen van de afdeelingsbanken 
dekt. Voor deze bevolkingsgroep zal de voorgestelde aan
vulling "an het Koninklijk Besluit juist een waardevolle 
garantie opleveren. 

Het publiek, - waarmede natuurlijk ook wordt bedoeld 
de Inlandsche bevolking, voor zoovcr deze belegster is bij 
de volkscredietbanken - heeft tot nu toe uit de praktijk 
kunnen zien - en dat is, dunkt mij, een gewichtig feit -
dat, wanneer cr eens con déconfitllre was, warineer zich 
moeilijkheden voordeden en er zware verliezen geleden 
werden, de Centrale Kas alles bijpaste; dat is tenslotte toch 
het voornaamste en dat moet toch, wanneer Cl' sprake zou 
zijn van het schokken van het vertrouwen, dat vertrouwen 
cloen terugkecl'en. 

De Regeering kan dan ook zeker niet ingaan op den 
wensch van den heer Dwidjosewojo om deze ordonnantie 
terug te nemen. Ik geloof, dat deze aanvulling van het 
Koninklij k Besluit het juiste complement is van de onlangs 
aangenomen nieuwe richtlijn, om de Centrale kas een ge-

(DIRECTEUR VAN B . B.) 
L'egelder en grooter invloed te geven op de gesties van de 
afdeelingsbanken. 

De heer Fruin heeft als tweede punt aangeroerd de uit
dr'ukking "door de Regeering als philanthropiseh aange
wezen yolkscredietinstellingen". Een "au de motieven, die 
de heer Fruin heeft aangehaald om het idee "philanthro
piseh" te laten vervallen was, dat deze uitdrukking op 
bepaalde groepen vau leeners een onaangenamen indruk 
zou maken. 

Ik meen echter op grond van mijn persoonlijke ervaring 
die zich over een groot aantal jaren uitstrekt, te mogen 
zeggen dat, zoo niet alle, dan toch de overgroote meerder
heid van de leeners volkomen tevreden zijn als zij zooveel 
geld krijgen als zij vragen en noodig hebben en als ze dat 
geld krijgen zonder al te g"ooten omslag en tegen een zoo 
laag mogelijke rente, en of het woord "philanthropisch" er 
nu in staat regardeert al die leeners in het geheel niet, want 
het kan ze niet schelen. 

Nu is het natuurlijk mogelijk, dat er in de laatste jaren 
ecu categorie van leeners is ontstaan, die, wat dit punt 
betreft, fijngevoeliger zenuwen heeft, doch ik geloof niet, 
dat dit een juist motief is om met het voorstel van den 
heer Fruin mede te gaan . 

Wanneer ik echter de toezegging doe, dat de Regeering 
het voorstel in ernstige overwE:ging zal Demen, is dat om 
een andere reden, welke ik wel even wil toelichten. 

Het is niet uitgesloten, dat er in de naaste toekomst 
cl'cdiet-instcllingen zouden ontstaan, lIie zich ondCl'Wel'· 
pen aan een zeker toezicht van de Centrale Kas en waar
aan de Regeering ook een zeker philanthropiseh karakter 
toekent met de bedoeling, die banken mede te laten profi
teer en van de zeer beperkte zegelbepalingen, welke voor 
dit soort banken gelden. Deze door mij bedoelde erediet
instellingen zouden dan mede vallen onder de bepalingen, 
welke op dit "unt voor de volkseredietbanken gelden, ter
wfj l het toch niet in de bedoeling ligt dat de Centrale Kas 
alhoewel zij in zekere cOJUlectie met dit soort banken zou 
staan voor die instellingen ook een bepaalde garantie op 
zich neemt. 

Om die reden geloof ik dus, dat er aanleiding is om de 
woorden "als philanthropisch" uit art. 1 te laten YervnUcn. 
Deze redactie-wijziging heeft ten opzichte van de bestaande 
volkscl'edietbankell nict den minsten invloed en VOOl'zoover 
men zou vreezen, dat de bepaling niet mecl' in oyereen
stemming is met de zegelol'donnantic, zou het een kleinig
heid zijn alle bestaande volkseredietbanken eenvoudig aan 
te wijzen als banken, welke ressorteCl'cn onder het nieuw 
in te lassehen artikel van het K. B. 

Om deze reden meen ik dan ook, da t het verzoek van den 
heer Fruin inderdaad alle overweging van de Regeering 
verdient. 

De Voo r zit ter: Het is dus wanneer ik goed zie, de 
bédoeling van de Regeering om het verzoek van den heer 
Fruin in ernstige overweging te nemen. 

De heer l\{ a a s Ge est e I' a n U s, directeur van Bin
nenlandseh Bestuur: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou de 
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(DWIDJOSEWOJO, FRUIN.) (FRUIN, VOORZITTER, KOESOEMO OETOYO, 
wijzi ging ook wel thans knnnen aanbrengen. Het slot vun DIRECTEUR VAN B. B.) 
artikel 1 zou dan komen te luiden : " ...... ... door de Regee- gemachti gde toezegt dat hij zal overwegen deze woorden 
ring aangewezen volkscl'edictinstellingen", te schnlppen, maal' ik zou alleen willen vragen of het, waar 

De hee l' D w i dj 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter ! 
Ik blijf van meening, dat de afkondiging vall de ordon
nantie in den th ans ontwOl'pt:n \'01'111, tot ongcwcnschtc1 
consequenties za l leiden. Immers, de bevolking verkeert 
tot nog toe in de mcening, dat bet gouvernement zich 
garant stelt voor dc belegging bij de Volkscred ietbalèken. 
W annee l' de Inheemse hc bevolking tot de wetenschap komt, 
dat dit niet het geva l is - zij kan natuurlijk de co nseq uen
tie van een dergelijkc ol'donnantie niet bescffell _ za l ha al' 
vertrouwen in de solid iteit van de afdeelingsbanken zcer 
zeker wOl'den geschokt, en dat vind ik zeer jammer , omdat 
naar mijn overtuiging de afdeelingsbanken nntti ge instel
lingen zijn, vooral voor dc inheemsche bevolkin{J' 

b ' 

Ik betreur het derhalvc, dat de geachte R,egeerin gsge. 
machti gde niet op mUn verzoek kan ingaan, 

De heel' F L' U in : Mijnheer de Voorzitter! Naar aau
leiding van hetgeen de heel' Dwidjosewojo heeft opgemerkt 
zou ik het volgeneIe willen zeggen. Zijn voornaamste argu
ment is, dat het vertrou wcn van de bevolking dool' een 
ordonnantie als de thans voorgestelde zal worden geschokt. 
Nu stel ik el' natlUlI'lijk ten zeerste prijs op, dat de bevol
king vertrouwen heeft en houdt in de afdeelingsbauken, 
maal' ik zou zeggen, dat dit in dit geval niet veel moeite 
kan opleveren. Walllleer de bepalingen worden vastge
steld zooals zij ons zijn voorgelegd, kan billllen een jaar 
blijken of de sombere voorspellingen van den heel' Dwidjo
sewojo zullen uit kom en. Tk betwijfel dat ernsti g en ge
loof, dat de ltüandsehe bevolking in de toekomst niet min
eler vertrouwen za l 11 ebben in de Afdeelingsbanken dan zij 
tot nu toe heeft gehad. 

Tenslotte kom ik to t hetgeen de geachte Regeeringsge
machtigde aan mijn adres heeft gezegd. Hij is van mee
ning, dat llCt den leeners onverschillig laat of de afdeelings
banken al dan niet philanthropische inrichtingen worden 
genoemd. Dat kan waar zijn, "Mijnheer de Voorzittm', maar 
ik heb niet alleen gcdoeld op de leencrs als wel op de Tn
landsehe bevolki ng in het algemeen . De bc\·olking. die van 
het institu ut gebru ik mankt is er van overtuigd, dat zij 
ten slotte alle kosten daarvan betaalt en dan kan ik mij 
voorstellen - dat is weer een van de punten, waarop ik 
gaarne met de heol'en samenwerk - dat het voor haar niet 
aall genaam is, wanneer dat instituut een philanthl'opische 
instelling wOl·dt ge noemd. 

De geachte H,egeel'in gsgemachti gc1e heeft echter VCl'

zui md mij n znkelijk HI'gUll1e nt, dat de afc1eelingsbanken 
gee n philnnthl'opisthe Înstell ingcl17.ijn, te bestrijden. l~l' z\jn 
echter vele wegen, die naar Rome leiden en of nu de woor· 
den "als philanthropisch " worden geschrapt, om de redenen. 
die de Regecring wenschelijk acht of om dc redenen , welke 
iK daarvoor heb aangevoerd, :Mijnheer de Voorzitter) om 
met een groot man te spl'eken : dat kun mij kond laten. 

Daa rom ga ik el' geheel mede accoord als de Regeerings
Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929. 

dc geachte Regeeringsgemachtigde ook ,'ceds tot het În
lit ht is gekomen, dat het betel' is de woorden "als phjlan
tht'opisch Jl te schrappen, dan niet ccnvoqcli ger is deze wijzi
ging roeds aanstonds aan te brengen, a ndcl'S zal deze zaak 
weder afzonderlijk aan ons College moeten worden voor
gelegd. 

De Voo r z it ter : 
t hans aa n te brengen . 

H et is de bedoelin g, de wijziging 

De heel' F l' U in: Dan 
Mijnheer de Voorzitter. 

vervalt mijn bezwaar j dank U, 

De hcer Koe s 0 e m 0 0 e t 0 y 0: Mijnheer de Voor
zitter! Hoewel ik in eerste instantie over het aan de orde 
zijnde onderwerp niet het woord heb gevoerd, zon ik toch 
gaa.l'ne een enkele opmerking willen maken over de wen· 
sehclijkheid Olll de woorden "als philantht'opiseh" al dan 
niet te schrappen. 

Mochten deze woorden worden geschrapt, dan zal ook 
de ot'dollllantie over het credietverband geheel moeten 
worden gewijzigd, want deze ordollllantie zegt, naar ~ 
mcen, c1at eredietverband alleen mag worden gesloten door 
instellingen op philanthropischen grondslag. Wanneer het 
idee van philanthropie aan de afdeelingsbanken zou worden 
ontnomen, zonden zij dus geen credietverband meer kun
nen sluiten, hetgeen voor de lnlandsehe bevolking een groot 
bezwaar zou opleveren. 

De Voo r zit ter: Ik geloof niet, dat de door U be
doelde consequenties aan de schrapping van bedoelde 
woorden verbonden zijn. 

Ik wil er nog even de aandacht op vestigen, dat het 
woord "philanthropiseh" behalve in art. 1, in de conside
rans eventueel eveneens zal moeten vervallen. 

De heer M a a s G e est e I' a nu s, directeur van Bin
nenlandsch Bestuur: Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter. 

In tweeden t ermijn richt ik mij allereerst tot den heer 
Dwidjoscwojo, 

El' is niet het minste bezwaar tegen, het k an zelfs zijn 
nut hebben dat, wannecr dc ordonnantie in het Staatsblad 
mocht verschijnen, er een toelichting wordt gegeven op 
het vraagstuk van de garantie, die dan ook in de inheem
sehe talen vertaald en algemeen bekend zal kunnen worden 
gemaakt. Daarin wordt dan [Jan degenen, die cr belan'g 
in stel1 en, dnid eltjk gemaakt, dat 11 et in de practijk niet 
and Cl'S gaat dan de heer Dwidjosewojo wenscht. De prac· 
tUk is n, l. , zooals ik zoocven r eeds gereleveerd heb, dat in
dien Cl' schade wordt geleden - en dat is hi el' en daar tot 
gl'oote bedragen voor gekomen - de Centra le Kas niet 
all een bereid, maal' ook in staat is gewcest, de schacle vol
komen te vergoecTen, zood at Cl' geen enkelc belegger is gè
weest, die daal' ook maal' een igszins bij tekort gekomen is. 

De heel' Fruin hceft gezegd, dat ik zijn zakelijke argu
mente n nict best1'eden heb. Ik vond dat eel'IUk gezegd niet 
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25ste VERGADERING - DONDERDAG 14 FEBRUARI 1929. 

Nadere aanvulling van het K. B., houdende instelling van een Centrale Kas voor het Volkscredietwezen. 

(DIRECTEUR. VAN B. B., VOORZITTER .. ) 
zoo noodig, omdat ik tenslotte tot hetzelfde resultaat kwam 
als de heer Fruin. Het is inderdaad juist, dat de leeners 
alle kosten betalen en in zooverre is de gangbare beteeke· 
nis van de woorden "philanthropisch karakter" een beetje 
voorbijgezien, wanneer men ze toepast op deze credietin· 
stellingen. 

Wij mocten wat dit betreft eigenlijk tcruggaan naar het 
eerste begin van deze instellingen, toen de pbilanthropie, 
althans de mcnschlievendheid toch wel op den voorgrond 
stond. Dat deze uitdrnkking in de thans aanhangige ont
werp-ordonnantie is ingelascht zit allcen in de overeen
stemming, die men heeft willen brengen tusschcn de zegel
verordening, waarin deze woorden nu eenmaal staan ver
meld, en dezc nieuwe bepaling. 

Dan hccft dc bcer Koesoemo Octoyo gewezen op een 
ongelijkheid, die zou bestaan tusschen de bewoordingen 
van dit nieuwe artikel in het Kouinklijk Besluit en de 
ordonnantie op het verleenen van hct eredietverband, maar 
zooeven heb ik - meen ik - al opgemerkt, dat dit nieuwe 
artikel 4a ten opzichte van de bestaande banken eigenlijk 
geen beteekenis beeft. Al die banken zijn als regel bij 
htro instelling aangewezen als philanthropische eredietin
stelling en het zal waarschijnlijk niet noodig zijn al die 
besluiten te herzien; m. a. w. deze instellingen blijven dus 
vallen onder de bepalingen, die bestaan ten opzichte van 
het verleenen van credietverband. 

De heer IC 0 e s 0 e m 0 0 et 0 y 0: Dus zij blijven als 
llhilanthropische instellingen aangewezen ? 

De heer M a a s Ge est e l' a n u s, directeur van Bin
neulandsch Bestuur: Het besluit t e dien aanzien blijft 
bestaan. Het zou mogelijk zijn, dat deel van de onde be
sluiten in te trekken en een nieuwe aanwijzing te doen 
plaats hebben, maar of dit bepaald noodig is, moet ik be
twijfelen . Deze instellingen blijven dus ressorteeren onder 
dezelfde bewoordingen, die in de ordonnantie tot vCl'leenillg 
van eredietverband voorkomen. 

De heer S 0 e jon 0: En eventueele nieuwe banken ! 

De heer M a a s G e est e l' a n u s, directeur van Bin
nenlandsch Bestnur : Voor nieuwe banken zou moeten 
worden overwogen or' inderdaad de ordonnantie op bet 
c1:edietverband in overeenstemming moet worden gebracht 
m.ct deze wijziging, maar voor de hestaande banken en op 
h.et oogenblik, heeft deze wijziging geen gevolg. In zoo
verre kan de heel' Koesoemo Oetoyo gerustgesteld zijn. 

De Voo r zit ter : De geachte Regeeringsgemachtigde 
wenscht uit den tekst en ook uit de considerans t e laten 
vevvallen de woorden "als philantropisch". Ik lleem aaIl, 
dat er geen reden is in verband met deze Regceringswijzi. 
ging de stemming nog een week uit te ' stellen. 

De heel' S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter ! Ik was 
het oorspronkelijk geheel met den geachten Regeeringsge-

(SOEJONO, VOORZITTER, ROEP, FRUIN.) 
machtigde eens, en ik vind het jammer, dat hij gezwicht is 
VQor de argumentatie van den heer Fruin ten aanzien van 
de uitdrukking "als philantropisch aangewezen". Ik ge
loof, dat het op de stemming van de bevolking in het ge
heel niet van invloed is of men deze instellingen al dan 
uiet philantropisch noemt, zoodat uit dien hoofde deze 
woorden best hadden kunnen worden gehandhaafd. Bo
vendien kan, wat de heer Koesoemo Oetoyo heeft opge
merkt, juist zijn en in verband daarmede zou ik in over
weging willen geven ons eenige minuten te laten om de 
kwestie van het credietverband te bestudeeren. 

De Voo I' zit t er: Het geldt hier niet een grond
ol'donnantie en het doet er m. i. voor de credietinstellingen 
weinig toe of in de onderhavige ontwcl'p·ol'dolU1antie de 
woorden, waarom het thans gaat, voorkomen of niet De 
hoofdregeling staat hier geheel buiten; het betreft hier 
- om het zoo eens te noemen - eeu regeling op een zijpad. 

De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter! Ik ge
loof, dat deze ordonnantie ook een kwalificatie geeft van 
de bestaande banken en wanneer ;voor deze, met opzet n. b., 
het karakter van philanthropische instelling hier wordt 
ontkend, kan dit voor de bepalingen omtrent het crediet
verband, waarin ook sprake is van philanthropische instel
lingen, ten minste als de heer Koesoemo Oetoyo gelijk heeft, 
uiet zonder bezwaar zijn. 

De Voo r zit ter: Ik blijf van meening, dat llOt cr 
voor het karakter der credietinstellingen uiets toe uoet, 
of de hierbedoelde woorden al dan uiet worden opgenomen. 

Als de heeren echter omtrent dit punt even van gedach
ten willen wisselen, heb ik er niets op tegen de vergadering 
een oogenblik te schorsen. Wenschen de heeren schorsing 
of js men van oordeel dat tot stemming kan worden over
gegaan' 

De heel' Ro e p: Mijn.heer de Voorzitter! Als de hecr 
Soejono zich gaarne even zou willen beraden, lijkt het mij 
wenschelijk, dat de vergadering hiervoor eeuige oogenblik
ken wordt geschorst. 

De vergadering wordt te 9.42 nUl' v.m. voor korten 
tijd geschorst en daarna hervat. 

De heer Fr U in : Mijnheer de Voorzitter ! In verband 
met de opmerking van den heer Koesoemo Oetoyo _ waar
van ik de juistheid op zichzelf niet toegeef - komt het mij 
het best voor, wanneer de Regeeringsgemachtigde erin zou 
will cn bewilligen, de redactie in haar oorspronkelijken 
vorm te handhaven. Wij hebben dan het voordeel, dat wij 
voo I ' onszelf de zaak in verband met het gesprokene nog 
kunnen overdenken, terwijl ook de Regeering deze zijde der 
zaak nog eens ernstig kan overwegen. Ik ben ervan over
tuigd, dat de Regeeringsgemachtigde, wanneer hij zich 
hiermede kan vereenigen, wel zal willen toezeggen even
tueel alsnog schrapping der woorden "als philanthropisch" 
te zullen overwegen. 
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25ste VERGADERING - DONDERDAG 14 FEBRUARI 1929. 

Nadere aanvulling van het K. B., houdende instelling vnn een Centrale Kas voor het Volkseredietwezen. 

(DIRECTEUR VAN B. B., VOORZITTER, BLAAUW.) 
De heer M a a s Oe est e ra n u s, directeur van Bin· 

n enlandseh Bestuur: Mijnheer de Voorzitter! Indien het 
kan strekken tot verheldering van het inzicht betreffende 
het punt door den heer Koesoemo Otoyo te berde g'ebrneht, 
heeft de Regecring cr geen bezwaar tegen, de onmiddellijke 
schrapping op twee plaatsen van de woorden "als pilan ~ 

thropisch" terug te nemen en deze schrapping nog naclel' 
te overwegen. 

De Voo I' Z i l t e r: De Regcering zegt dus Qvcnvi.!
ging toc \ 'llll het al dan niet gebruiken d<.'l' hi el' besproken 
terminolog ie zoowel in deze ordonnantie als in andere 
ordOllliantics. lnd ien ni emand hierover meel' cell opmct'· 
king wcnscht te lllilkcl1, zou ik thans de ongewijzigde 01'

dOllJ1untie in stemm ing willen brengen. 

De h eo l' BI a HU W: l\1.ijnh ecl' dl' Voorzitter! 'Vannccl' 
de bctcekcnis van dezc ol'donnantie niet voldoende cluide-
lijk is, zou het cla n nict I'edelijker 
over no g een weck uit te stellen j 

zijn de stemming hiel'-

De Voo I' zit ter: Ik geloof dat de zaak nu wel aan 
ieder duidelijk kan zijn en uitstel lijkt mij dau ook niet 
noodig. De kwestie is eenvoudig deze. Het karakter van 
de volkscredietinstellingen wordt niet bepaald door deze 
ordonnantie, maal' dool' hiel' buiten liggende regelin g'en. 
Om nu geen verschil van regeling te- krijgen in verschillen
de ordonnanties, zal de Regeering de hier gevolgde ter
minologie, zooals di e ook in andere regelingen voorkomt , 
nog eens oVC'l'wegen en nader uitmaken in hoevel'1'e in de 
redacti e daarvan aan de hicl' geuite wenschen tegemoet 
kan worden gekomen, Ik geloof ni et , dat dit aan de aan-
neming v • .lI1 deze ol'donnantie 
in den weg staat, 

thans, in deze veJ'ga del'ing. 

De heer Hl a " II W: Mijltheel' de Voorzitter! Het gaat 
er toch om, of de oorspronkelijke redactie van deze ordon
nantie juist is of niet. Op die vraag kan thans noch "an 
R egeeringszijde, noch van de zijde van het College ant
woord gegeven worden. Als nu nader za] worden ovel'
wogen) welke redactie de meest juiste moet worden geacht, 
zal mijns inziens de aangewezen weg zijn, ook de stem
ming over de juistheid van de redactie dezer ordonnantie 
uit te stellen, totdat de bedoelde overweging heeft plaats 
gehad. Wij stellen toch geen ordonnantie vast, wanneer 
wij geen zekerheid hebben omtrent de juistheid del' ons 
voorgelegde redactie. 

De Voo l' zit ter: Ik meen, dat er op dit ll.lOm ent 

geen twijfel behoeft te bestaan. MaRl' wilt U een vool'stel 
tot uitstel indienen 1 

(BLAAUW, SOEKAWATI, KOESOEMO JOEDO, 
FRUIN, VOORZITTER) 

De hee r B I a a uw: Mijnheer de Voorzitter! Ik meen 
niet anders te kunnen doen dan U voor t e stellen, de stem
ming ovel' deze ontwel'p-ol'donnuntie uit te stellen. 

De heel' S 0 e k a wat i: MijnllCer de Voorzitter! Ik 
zou mij bij het voorstel van den heer Blnauw willen aan
sluiten . 

De heel' Koe s 0 e m 0 Jo e do: Mijnheer de Voorzit
tel' ! Ik zie in de ous thans voorgelegde redactie de weer
gave \'an den juisten toc'stand en kan het daarom niet nood
zak elijk vindeu de stemming ovel' deze ordonnantie uit te 
stellen. Ik zal dus eventueel tegen het voorstel van den 
heel' Blauuw moeten stemmen. 

De beer F ru iu: Mijnheer de Voorzitter! Ook ik zou 
mUn stcm tegen het voorstel van den heer Blnauw willen 
motivccl'cn . Door uitstel van de stemming over deze 
ol'donnantie zou tel' wille van ecn kl eine onze1w1'11eld om
tl'ent een ondergeschikt punt in de ol'donnantie haal.' tot
standkoming worden vertraagd. H et lijkt mij beter, dat 
de ordonnantie eerst tot stand komt en dat ze, indien noo
elig, latel' alsnog gewijzigd wordt. 

De Voo .. zit tel': Kan cic heH Blaauw zich met deze 
opvatting vereenigen , 

De heel' B I a a uw: Mijnhee .. cle Voorzitter! 
dit principieel geen juiste wijze van doen en kan 

Ik acht 
ook niet 

inzien, dat één week uitstel del' stemming over deze ont
wel'p-OI'donnantie de hiel'bij betrokken belangen bepaald in 
gevaa l' zou brengen, lk hfllldhaaf dus mUn vool'stel. 

De Voo l' zit ter: Dan kunnen wij tot stemming over 
het vool'stel-Blaauw ovel'gaan . 

De stemming over het voorstel-Blaauw heeft plaats door 
zitten en opstaan. 

De Voo r zit ter : EI' zijn Rleehts 3 stemmen vóór 
het vool'Stel-Blaauw uitgebracht , 7.oodat het verworpen is. 

De ongewijzigde ontwel'p-01'donnuntic wordt zonder 
hoofd el ijk e stemming aangc-' nomen. 

De notulen der vorige openbare vCl'gadet'ing, welke ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekemd. 

De vergadering wordt t.e 9,58 UUl' v.m, gesloten, 
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26sto VERGADERING - DONDrJRDAG 21 FEBRUARl 1929. 

Ingekomen stukken. - Aanvulling en wijziging Loeale-raden-ordonnantie en Stadsgemeente-ordonnantie. - Nadere 
wijziging van de herziene ordonnantie op de inkomstenbelasting 1920. - Nadere wijziging van de herziene 

ordonnantie op de inkomstenbelasting 1920. 

268t. VERGADERING. 1928 No. 47, regelende de uitzending van den heer 
O. W. Bodenhausen. 

V er g a der i n g van Don der dag 21 Feb r . 1929. 6. Als voren van 13 ~'cbl'uad 1929 No. 38 tot toekenning 
van buitenlandseh vedof aan Oh. Beets, hoofd van het 
Bezoldiging.kantoor, en houdende tijdelijke belasting 
van J. J. Palm met de waarneming vnu genoemde be
trekking. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag) . 

Ingekomen stukken. - Aanvulling en wijziging Loeale
raden-ordonnantie en Stadsgemeente-ordonnantie (Ond. 
lOS ) . - Nadel'e wijziging van de herziene ordonnantie op 
de inkomstenbelasting 1920 (Ond. 11'&). - Nadere wijzi
ging van de herziene ordonnantie op de inkomstenbelasting 
1920 (Ond. 116) . . 

Voo r zit ter: Mr. A. NEYTZELL DE Wn~DE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter 18 leden te weten , , 
de heeren: 

AH Moesa, Blaauw, Bruineman, Djajadiningrat, Dwidjo
sewojo, Fruin, De Hoog, s' Jacob, Kan, Koesoemo Joedo, 
Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Moelia, Roep, Sehmutzer, 
Soejono en Soekawati. 

De Voo r zit ter: 
gadering. 

Mijne Heeren! Ik open deze ver-

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 14 

Februari 1929 No. Ix ter aanbieding van een ontwerp
ordonnantie tot herziening van de regeling betreffende 
hnwelijken en verstootingen onder Mohammedanen op 
Java en Madoera (Ond. 124) . 

De sub 3 tjm 6 genoemde stukken worden tel" 
inzage gelegd tel' secretarie van den Volksraad. 

B. Het volgende ter kennisneming ontvangen geschrift: 

1. Open brief van de ve t'ccniging "Madjoe" betreffende 
gelijkstelling van militail'c pensioenen en gagementen 
van vóór 1 Januari 1920 met die van 1 Januari 1920. 

Wordt tel' inzage gelegd ter secretarie van den. 
Volksraad. 

De Voo r zit tel' : 
deling van: 

A a n deo r dei s d e b e h a n-

1. de ontwerp-ordonnantie, strekkeude tot 
aanv ulliu g en wijziging van de artike-
1 e n 43"., 88 en 90 der Loc ale - rad e 11 - 0 r d 0 n
nantie en de gewijzigde ontwerp-ordon
nantie, strekkende tot aanvulling en 
w ij z i gin g van d e art i keI e n 93, 94 e n 96 
der Sta d s gcm een tc - 0 I' don n a nt i e (0 TI d. 
lOS ). 

2. deo nt wel' p - 0 r don n a n tie tot w ij z i gin g 
van de artikelen 40 en 83 d er h e rziene 

de inkomstenbelasting 

2. 13. G. S. van 14 Fcbruari 1929 No. 284/II houdende 
me<j.edeeling van een aan te brengen wijziging in de 
9ntwerp-ordonnantie tot wijziging van de samenstelling 3. 
van den stadsgemeenteraad van Malang (Ond. 122) . 

ordonnantie op 
1920 (0 n d. 114). 

de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
van art i kei 81 der her zie n e 0 I' don n a n
t i e 0 p dei n kom s ten bel ast i 11 g 1920 (0 n d. 
116). Deze stukken zijn of worden gedrukt. 

3. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 9 
Februari 1929 No. 14 houdende mededeeling van de 
vaststelling van de ordonnantie houdende \'erhooging 
van ui tkccringen aan oenige plaatselijke raden (Ond . 
112). 

4. Besluit van den Gouverneur-Generaal van '7 Februari 
1929 No. 27 houdende goedkeming van de oprichting 
door de Vereeniging Mohammadijah van een normaal
school voor de opleiding van rnlandsehe hulponderwij
zers te Socrakarta. 

5. Als voren van 13 Fcbruari 1929 No . 37 houdende aan
teekening van het Koninklijk besluit van 28 December 

Deze ontwerpen worden achtereenvolgens zonder beraad
slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo l' zit tel' : Ik verzoek den heeren thans in. 
de commissies te willen biieenkomen. 

De vergadering wordt te 9.14 uur v.m. gesloten. 
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J ngekomen stukken. 
2ïste VERGADERING - DONDERDAG 28 FEBRU.ARI 1929. 

'l'oepasselijkverklaring regeling betreffende paal. en dotwoningen op Djambi. -
Behandeling van verzoekschriften. 

27ste VERGADBRING. 
(VOORZITTER) 

5. Als voren van 20 Februari ]929 No. Ix tot internecring 
van den daarin genoemnden persoon. 

Vel' ga der i n g van Don der dag 28 }' e b r. 1929. 6. Als voren van 20 F'ebruari 1929 No. 2x tot instelling 

(Bijeel1l'oepingsulll' 9 voormiddag) . 

Ingekomen stukken. - Toepassrlijkverklaring regeling 
betreffende paal- en vlotwoningen op Djambi (Ond. 110). 
- Bellandeling van verzoekschriften: 

Voo r zit ter: Alt·. A. NBY'l'ZELL DE WILDE. 

'fegenwool'dig, met den Voorzitter, 16 led en, te weten 
de heel' en : 

Ali Moesa, Blaauw, DjajadillÎngl'at, Dwidjosewojo, Fruin, 
De Hoog, s' Jacob, Kan, Koesocmo Joedo, Koesoemo Oetoyo, 
Mandagie, Moelia, Roep, Soejono en Soekawati. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! Ik open deze vCI'· 
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat. zijn ingekoJllen: 

van een Commissie tot voorbereiding van cene verorde
ning op den staat van oorlog en beleg en tot benoeming 
van de leden dier commissie. 

7. Als voren van 20 Februari ]929 No. 3 houdende studie
opdl'acht naar Europa aan Toeankoe Mahmoed, tijde
lijk ambtenaar ter beschikking van den Gouverneur van 
Atjeh en Ondel·hoorigheden. 

8. A] s ,'ol'on van 20 PC'bl'tHu'j ]929 No. 16 tot indjrJlststcl
lin g, boven de fO l'll1ntÎ (', ,"all een rnlandsch ambtenaar 
met den ran g- en titel "all distl'ittshoofd ten behoeve 
van het regentschap Bandoeng. 

9. Rondschrijven van den lsten Gouvernements-Secretaris 
van 22 Febrnari 1929 No. 342/TI betreffende tegemoet
koming voor knmpongverbetering. 

De stukken worden tel' inzage geh."f:fd tet' sccre· 
ta l'Îe van den Volksraad. 

A. Het volgende op een del' leden betrekking hebbend' 1. 
schrijven. 

C. Het volgende tel' kennisneming ontvangen geschrift. 

Anoniem schrijven houdende ldachten betreffende de 
bejegening van de J nl andsch e hoofden in de 'M inahassa 
cloor EUl'opcesche bestuursambtenaren . 1. Berichten V(lll verhindering van de heeren Schmutzcl' en 

Bruineman. 

Voor kennisgeving' aangenomen. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbl'icvcn van den Gouverneur-Generaal van 20 

li'ebruari 1929 tios. 10 en 11 houdende mededeeling van 
de vaststelling van : 
a. de 01'd011l1antie tot verklaring dat het algemeen nut 

de onteigening vordert ten name van de gemeente 
Semal'ang, van eigendommen in die gemeente 
(Ond. U3); 

b. de ordolll1antie tot nadere aanvulling van bet 
Koninklijk besluit houdende instelling yan eene 
Centrale Kas voor het Volkseredietwezen (Ond. 
100). 

2. Besluiten van den Gouverneur·Generaal van 16 en 20 
Februari 1929 Nos. 24 en 6 houdende machtiging, krach
tens art. 105 1. S., tot het doen van de in die besluiten 
genoemde uitgaven. 

3. Besluit van den Gouverneur·Generaal van 16 Februari 
1929 No. 34 houdende eervol ontslag als plaatsvervan
gend voorzitter in den Raad voor de Scheepvaart, van 
H. A. Romswi nckel en benoeming in diens plaats van 
A. Vos. 

4. Als voren van 18 Februari 1929 No. 17 betreffende de 
overschrijving van een bedrag van f 31Q 000 uit Hoofd
stuk TI naar Hoofdstuk I der VIde begrootingsafdee
ling, ten behoeve van den Dienst van het Boschwezen 
en houdende mededeeling van dat besluit aan den 
Minister van Koloniën. 

Handelingen. Zittingsjaar 1928- 1929. 

Wordt ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

De Voo I' zit ter: A a n d eo r dei s d e b e h a n
deling van de ontwerp-ordonnantie tot 
toe pas s e 1 ij k vcr k 1 a l' i n g van cl e b ij cl e 0 r
don n a n tie van 15 Feb r u a r i 1922 (S t a a t s
b I a d No. 85) va s t ges tel d er e gel i n g bet I' e f
fen dep a a 1 - e n vlo t won i n gen, met een i g e 
w ij z i gin gen a a n v u 11 i n g, 0 p der e s i den tie 
Djambi (Ond. IlO). 

Deze ontwerp-ordollJHlI1tie wordt zonder beraadslaging 
en zonder hoofdelijke stelluning .aangenomen. 

De Voo I' zit ter : A a n deo I' ti e is cl e bch a n-
d e ling van het zevende 
gewijzigde) rapport van 
voo r cl e ver z 0 c k s c h rif ten. 

(aangevulde en 
d e comm i ssie 

Ik maak de vergadering attent op de als noot in het rap
port opgenomen mededeeling, luidende: 

Doordat adressant zich inmiddels met een nader 
rekest tot den Volksraad heeft gewend, met betrekking 
waartoe de commissie het noodig oordeelde nadere ge
gevens aan adressant te vragen, werd het rekest-Ratoe 
Mega, dat bij de behandeling van het vorige rapport 
werd aangehouden, nog niet in dit rapport opgenomen. 
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27ste VERGADERING - DONDERDAG 28 FEBRUARI 1929. 

Behandeling van verzoekschriften, 

Ik verwijs dienaangaande verder naar hetgeen de heer 
De Hoog opmerkte in de vergadering van het College van 
17 Januari j.l. (HG 155). 

Het rapport luidt als volgt: 

1 . Ve\''l..o ~k, gedagteekend Den Haag ~5 Januari 1927, 
van F. H. Bal'telds, inzake vergoeding vau door een gewezen 
agent del' Weeskamer verduisterde gelden. 

Brief van den 1sten Gouvernements-Secretaris van 7 De
cember 1928 No. 2557/C heeft op dit verzoek betrekking. 

De coUl.lllissie vestigt er .de aandacht op : 
Ct. dat, blijkens het onder cle bijlagen van het rekest opge

nomen schrijven van cle Weeskamer te Djokjakarta 
elelo. 23 Maart 1922 No. 1'Z15 W.E., de bemoeienis der 
Weeskamer met de boedelzaak van wijlen den heer 
J. Bartelcls Jr. ophield door het meerderjarig worden 
(23 Februari 1921) van adressant en derhalve verband 
heeft gehouden met adressants toenmalige minderjarig
heid; 

b. dat de voogdij-verplichtingen (wellicht een voorloopige 
waarneming del' voogdij ), welke dus blijkbaar t. :1. v. 
adressant in verband met diens minderjarigheid op de 
Weeskamer rustten, uiteraard uiet zijn komen te ver
vallen door het optreden van den executem-testamen-
tuil' in den boedel van den overledene; 

vraag in overweging genomen was of het Land al dan 
niet aansprakelijk kon worden gesteld voor de vergoe
ding van bedoeld bed l'ag, en op de beantwoording van 
die vraag weclerom 4% jaar heeft moeten wachten, ziel, 
geheel buiten zijn schuld voor zeer groote moeilijkheden 
geplaatst zou zien wanneer hij zou tl'achten langs civiel
rechtelijken weg de geleden schade te verhalen. 

Met het oog hierop stelt de commissie voor del' Regeering 
te verzoeken adressant het vel'duisterde bedrag van 
f 2551.1 ï met de daarop seclert gevallen rente ad 60/0 
's jaars te restitueeren. 

2. Verzoek, gedagteekend Sipirok 14 November 192ï, 
van Peter Tamboenan e. ft .• leden van den hoofdkerkeraad 
van Ang'kola en Sipil'ok, inzake de toelnting (art. 177 1. S.) 
van de Zevende Dag-adventisten iJi Tapanoeli. 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 19 
December 1928 No. 2627/ A2 heeft op dit verzoek betrek
king. 

De cOlllmissie stelt voor adressanten, ondet, toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te 
berichten, dat geen tel'men aa nwez ig zijn VOOl' het verlee
nen van tusschenkomst. 

3. Verzoek, gedagteekend Buitenzorg 2 April 1928, van 
Ch. O. Simon. inzake: 

zijn ni('t-cel'voUe ontheffing , 'Hl) de waarneming det, 
betrekking \'an adjunct-accountant bij den belasting-
accountantsdienst en 
de opleiding tot adjunct-accountant bij genoemden 
di enst. 

c. dat de verduistering der vendu gelden door den toen- (I •• 

maligen agent eler Weeskamer te Bojolali, die op 1 Fe
bruari 1921 in zijn qualiteit als zooelanig over het ten 
name van de Weeskamer bij de Javasche Bank gestorte b. 
bedrag heeft gedisponeerd (verg. den brief van clen 
agent der Javasehe Bank te Solo cldo. 31 Mei 1922 
No. 95/50) derhalve he e ft . P I a a t s ge h a cl in 
den tijd, dat d e We e ska m er no g voo g d ij
vel' p I i e h tin ge n t. a. v. cl e n min cl e r j a r i g e 
had. 

Bl'Î even van den lsten Oouvel'nements Secretaris van 6 
Juli 1928 No. 152lc/A1 en 11 December 1928 No. 2578/ Al 
hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
ecn afschrift van bovengenoemde Regeel'ingsbrieven, te be
richten, dat geen tet'men aanwezig worden geacht voor het 
verleellen van tusscbenkomst. 

4. Verzoek, geda gteekend Soel'abaja 24 Decemher 1928, 

Mitsdien spreekt zij, in tegenstelling tot cle mee
ning der Regeering als haar oordeel uit, dat de ,Vees
kamer ook na het optreden van den executeur-testamen
tair nog wel degelijk bemoeienis met de boedelzaak 
gehad heeft en het Land voor het dool' den minderjarige 
geleden geldelijk verlies aansprakelijk moet worden van DJ. van Ligten e. n., houdende bezwaren tegen de ver
gesteld. nietiging door den GouveJ'ncUI' van Oost-Java van een 

besluit van B. en W . van Socl.'abajn. wUfll'bij een verzoek 
van de fil'ma Ruhaak & Co tot opl'ichting van een montage
inrichting en opslagplaats van ijZ(ll' en machinerieën aan 
het Rustenburgerpad te Soerabaja was afgewezen. 

Wat overigens d" bi II ij k hei d van een schade
loosstelling betreft, wijst de commissie erop: 

d. dat het voor de hand ligt , dat de executeur bij de af
wikkeling van den boedel gebruikt heeft gemaakt van 
de diensten van dongene, die te dien tiide, krachtens 
de wet zelve, tot behartiging van de belangen vnn den 
mindet'j al' ige verplicht was, en daarom ni et kan worden 
toegegeven, dat (wijlen) de heer Van Blommestein ten 
deze te kort zou zijn geschoten; 

e. dat adr>essant, die eerst 3lj2 jaar na de verduisteri ng, n1. 
bij brief van den vertegenwoordiger der Indische '\Vces
kamers te 's Gravenhage ddo. 14 Augustus 1924, daar
van in kennis wérd gesteld, onder mededeeling, dat cic 

Aangezien de beslissing vfin den Gouverneur van Oost
Ja va dool' dezen genomen werd in zijne hoedanigheid van 
vertegenwoordiger van het centraal gezag, stelt de com
missie \'001' adressanten te berichten, dat zij in de eerste 
plaats zich met hunne bczwnren tot clen Gouverneur-Gene
raal zullen hebben te wenden. 

5. 
1928. 

Verzoek, gedagteekend Reksonegoro 22 December 
van Rnden 1\18s Sjechaän, houdende bezwaren tegen 
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<Ie uit gifte in edparht ,'an het land Molawaboe (Boeloeng
goehe) . 

Schriftelijke vraag van den 
November 1928 heeft op deze 

heer R. P. Soe1'oso van 16 
aan gelegenh eid betrekking. 

De commissie stelt voor der Regeering te verzoeken den 
Volksraad t. g. t. mededeelin g te willen doen van de op 
het tot den Directeur ,"an Binnenlandseh Bestnul' gericht 
r~kest van gclijke st" ekkin g genomen of nog te nemen 
besliss ing en van de gronden, waarop deze berust. 

6. Verzoek, gcclag teekencl I~awa l'ang 27 No\'cmbcl' 1928. 
van Suid Mahoeseng bin Salim Alatas, houdende bezwaren 
tegen een uitspraak van de inb ecmsche rechtbank te 
Madjene. 

D e commissie stelt VOOI' adressant, die zich mede tot den 
Gou vern eur van Celebes en Oncl cl'hool'igheden gewend 
heeft, te beri chten, dat de Volksl'Had in zaken \'H I1 justitie 
geen tusschenkomst kan ve l'lcenen. 

I 7. Verzoek, gedagtcckend Tjia ndjoer 12 Maart 1928, 
van Tun Bocn Hiap en Tan Kim Tjiok, houdende klachten 
t egen den wijkmcester der Chin eezen aldaar, 
, Brief van den Isten Gouvem ements Secretaris van 14 
Januari 1928 No. 75/ A 1 heeft op dit ve rzoek betrekking. 

I 
Aangezien uit de van de Regeering vel'kregen inlichtin-

gen blijkt, dat bedoelde wijkm eester met ingang van 10 Oc
tober 1928 cel'vol werd ontslagen, stelt de commiss ie voor 
adl'Cssflnten - aan wi cl' wensch daardool' is voldaan _ 
onder toezendi ng van een afs('hrift van bo ve ngenoemd en 
'Reg:ec rin gsbl'i ef te beri chten, dat gee n tet'men aanwezi g 
zijn YOO I' het ve l'lecnen van verdere tusschenkomst, 

c. da t uit het - op 6 Au~ ustus 1926 door den Raad van 
Justiti e t e Batavia bekrachti gd - vonn;s van den land· 
raad te Madjalengka van I Juni 1928, waarbij adressant 
werd ontslagen van l'echtsveJ'volging, blijkt: 

I e, dat ni e t is nagegaan in hoe verre adl'essants ve t'4 
weer juist was, hoewel het van dit punt afhankelijk 
was of inderdaad verduistering was gepleegd ; 

2e. 

3e. 

4e. 

dat niet vaststond, dat el' een tekort was en het, 
nIs el' een wns, niet vaststond of daul'bU sprake 
was van kwa ad opzet van de zijde van adressant 
en dat het mogelUk was, dnt di ens ondcrgcschikten 
het geld hadden behouden; 

dat de administra tie der betrokken gelden in han
den was van onbekwame personen; 
da t de mede ten laste gelegde vermlsching van 
stukken geenszins was bewezen, 

Met het oog hie,'op mee nt de commissie dat. nu de ver
moedens tegen adress""t, die 27 dienstjaren had en blijk
baar steeds tot te v"edenh eid der' Rcgee l'in g had gediend, 
n iet door het gehouden onde,·zoek werden bevestigd. aan 
het hem verl eend ontslag het p"aedicaat eervol ni et had 
mogen worden onthouden, 

Zij wenscht er hierbij op te wij zen, dat de in de b"i even 
van clen Oouvel'nements Scel'etuI'is van 3 April en 18 Scp· 
t ember 1928 Nos. 664/ A 1 en 2008/ A 1 bedoeld e l11unh'i 1ste 
klasse bij het waterbehee ,', die doo,' den landrnlld t e Djem
bel' vel'volgd werd wegens knevclarij, in afwachting van 
het vonnis ni e t werd ontsla gen uit 's Lands dienst, doch 
slec hts werd gcscho" st en dat. toen zijn schuld "an het t en 
lastc gelegde ni et kon wonlen bewezen, deze landsdi cnnal' 
- hoewcl hij reeds cercl e)' ni el gunsti g- bckcnd s tond en 
and el'c knoeierij en wèl vaststond ell - w(\g-ens ongesclli kt4 
heid ce l' vol wcrd ontsl nge n uit zijn betl'ckldn g', 

Een en ander gecft del' commissie aanleiding VOO I' te 
stellen: 8. VCI·zoek. gedagteekend Madjalengka 20 Juni 1928, 

van Mns P Ul'ta iitmadjn , ge wezen wedana, inzak e het hem (I. 

ve J'l ee nd ni et·eel'vol ontsla g uit 's TJands di enst, 

de l' Regeering mec1edeeling tc verzoeken, wnarom bet 
besluit van 4 J u ni 1928. waa"bij adressant niet -ee rvol 
uit 's T..Jands di enst werd ontslagen. eerst bijna twee jaar 
lI a de bek,'a('htigin g' "H Il hl.' t \'ollnis V/l ll den lilllcll'aad 
te ~ta djalen g'ka (6 AUl!ustus 1926) wf' l'c1 g'e nomen ; 

lh id van den lston CouvC'l'n ements See l'ctari s Y<lH 16 
Jal1ltn"i 1929 No. 90/ AI hee ft op dit \"c "zo" l, betl'ekkill il . 

De commiss ie yest ig t e ,' de aa ndacht op : 
(f. dat bij het beslu it n 1l1 ] 0 November 1921 No. 4. waarbij 

ad,'essflIlt wo rd ontslagen uit 's Lands dienst, bephalcl 
wOI'd, dat nade l' zon wOI'den uitgemaakt of dit ontslag 
al dan niet moest worden heschouwd als te "" tin ve l'· 
leend ee"vol: 

b, dnt hieruit de gevolgtrekkin g moet wordcn gemaakt. 
dat de tegcn adressant gerezen ernstige ,"el'moedens. 
dat hÜ zich in zij ne f un ctic van wednna had schuldig 
gemaakt aan verdulstering van geldcn en ycrvalsching 
van registers, ni et yoldoen(l e werden geacht om reeds 
Hanstonds tot een ni et·cc l' vol ontslag OVC I" te gaan en 
Cl' daarom de vool'keU!' aan gegcven werd den uitslag 
a f te wll chten van het nadcr ondel'zoek in dc tegen hem, 
in VC' I'blll1d met di e yel'mocdens, aanh ang ig {!cmaHkte 
s tl'H f\'c l'volg ing ; 

b, del' Regccl'ill g' in o\'c rwegin g' te geven het aan l1 r1rcssfint 
,'erleend niet·eervol ontsla g uit 's Lands dienst alsnog 
te wijzigen in een eervol ontsla g'" 

9. Verzoek, geda gtcekend 
1928, van M, Ronosoewito c, 
grond tel' ontginning , 

Timbangkal'ta 10 Au gustus 
n" inzake den f1fstand van 

Eerder verzoek van 11 Juli 1927 en brieven van den lsten 
Gonvernements Secreta ris van 6 Januari 1928 No. 37/ B en 
17 .Januari 1929 No. 96/ B hebben op deze aangelegenheid 
betrekking. 

D e commissie stelt VOOI' adl'essanten, ondcr toczending 
van een uittreksel van bovengcnoemden Rcgeeringsbrief, 
te berichten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor 
het verleenen van verdere tusschenkoDlst. 
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10. Verzoek, gedagteekend Koret 30 Juli 1928, van Pak 
Tjemah e. a., inzake den afstand van grond t cr ontginning. 

Brieven van den lsten Gouvernements Secretaris van 6 
Januari 1928 No. 37/ B en 17 Januari 1929 No. 96/B hebben 
op deze aangelegenheid betrekking. 

De commissie stelt "oor adressanten, onder toezending 
van een uittreksel van bovengenoemden Regeeringsbl'ief, 
te berichten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor 
het verlcenen van verdere tusschenkomst. 

11. Verzoek, gedagteekend Djokjakarta 12 Januari 
1929, van re E. Soselisa, amanuensis bij de Prinses Juliana
school te Djokjakarta, om toekenning van een toelage ter 
grootte van de door hem voor zijn dienstwoning betaald(~ 
huishuur. 

De commissie stelt voor adressant te bericht.en, dat hij 
zich in . de eerste plaats tot de Regeering zal hebben te 
wenden. 

12. Verzoek, gedagteekend Rangkasbitoeng 15 Januari 
1929, van Raden Soema Antaredja, inzake den ingangsdatum 
van het hem toegekend pensioen. 

Blijkens het besluit van den Directeur van Binneulandsch 
Bestuur van 20 Juli 1923 No . 2051/ Cn is aan adressant pen
sioen toegekend, gerekend van 1 December 1922, d. i. de 
maand, volgende op die van de dagteekening van het be
sluit van den Resident van Bantam van 1 November 1922 
No. 12233/2, waarbij het aan adressant in 1919 verle.end 
ontslag uit de betrekking, met ingang van 31 Januari 1919 
werd gewijzigd in een eervol ontslag wegens ongeschikt
heid. 

Adressants verzoek om het pensioen toe te kennen, ge
rekend vanaf 1 Februari 1919, zijnde de maand, volgende 
op die, waarin hem bij G. B. van 26 April 1923 No. 25 
wegens ongeschiktheid eervol ontslag uit 's Lands dienst, 
met aanspraak op pensioen, werd verleend, werd blijkens 
het besluit van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 
van 26 November 1923 No. 3303/Cn afgewezen aangezien 
verzoeker niet diligent is geweest. 

Deze afwijzende beschikking werd blijkbaar gegrond op 
het in Bijblad No. 8421 gegeven voorschrift voor Inlandsehe 
landsdienaren, die op het tijdstip van ontslag uit de be
trekking, c. q. ophouden van wachtgeld of onderstand, voor 
pensioen in de termen vallen zonder daarop rechten te 
kunnen doen gelden. Bedoeld voorschrift bepaalt name
lijk, dat de pensioenen voor hen, die niet op verzoek uit 
's Lands dienst worden ontslagen, moeten ingaan met de 
maand volgende op die van de dagteekening van het pen
sioensbesluit, doch dat, indien de betrokkene diligent is ge
weest in de aanbieding van zijn aanvrage om pensioen, 
d. w .z. indien het verzoek hiertoe door hem is gedaan bin
nen zes maanden na het ophouden van zijn landsinkomsten, 
het pensioen daaraan zal kunnen aansluiten. 

Het komt der commissie VOOl', dat de in aangehaald Bij-

blad bedoelde diligentie van betrokkene niet kon worden 
gevorderd, waar deze, wiens landsinkomsten op 31 Janu 
ari 1919 hadden opgehouden, eerst ingevolge het G. B. van 
26 April 1923 No. 25 aanspraak op pensioen verkreeg. 

In verband hiermede stelt .de commissie voor der Regee 
ring in overweging te geven adressants verzoek in nadere 
beschouwing te willen nemen, 

13. Verzoek, ongedagteekend, van Sech Ajoeb bir 
Mohamad Baloewel, huiseigenaar te Meester Oornelis, in 
zake zijn aanslag in de oorlogswinstbelasting over de jarer 
1925, 1927, 1928 en 1929. 

Brief van den lsten Gouvernements Secretaris van 25 
Januari 1929 No. 141/ C heeft op dit verzoek betrekking 

De commissie stelt voor ndressant, onder toezending var 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te \Je 
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor he 
verleenen van tnsschenkomst. 

14. Verzoek, gedagteekend Menado 28 September 1928 
van D. J . Kandou e. a., om gelijkstelling van de bezoldiging 
del' Z.g. onopgeleide hulponderwijzers met die van de hulp
onderwijzers, afkomstig van de normaalschool. 

Brief van den Gouvernements Secretaris van 29 Jannar' 
1929 No. 158/ A2 heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien uit de bij bovengenoemden Regeel'ingsbrie, 
verstrekte inlichtingen blijkt, dat op een tot den Direeteur 
van Onderwijs en Eeredienst gericht rekest van gel\ike 
strekking afwijzend is beschikt op grond van de overwe
ging, dat de opleiding van beide groepen van leerkrachten 
niet gelijk is en een gelijkstelling hunner positie in strijd 
zou komen met het stelsel der algemeene salaris-regeling, 
stelt de commissie, welke zich met dien grond kan vereeni
gen, voor adressant te berichten, dat geen termen aanwezig 
worden geacht voor het verlecllen van tusschenkomst. 

15. Telegrafisch verzoek, gedagteekend Digoel 14 
Augustus 1928, en nadere toelichting, g'edagteekend Tanah 
Merah 17 Augustus 1928, van Heroejono en Soekra, om een 
onderzoek in te stellen naar het overlijden van Koesuin. 

Brief van den Gouvernements Secretaris van 29 Januari 
1929 No. 30x heeft op deze aangelegenheid betrekking. 

Aangezien uit de bij bovengenoemden Regeeringsbrief 
verstrekte inlichtingen blijkt, dat geen aanleiding bestaat 
te vermoeden, dat Koesnin is overleden door inishandeling, 
doch dat zijn dood het gevolg is geweest van verdrinking 
in een vlaag van waanzin, stelt de commissie voor adres
santen te berichten, dat geen termen aanwezig worden ge
acht voor het verleenen van tusschenkomst. 

16. Telegrafisch verzoek, gedagteekend Digoel 17 Octo
ber 1928, van Kadarisman e. a., om terugkeer van hunne 
gezinnen naar Java op 's Lands kosten. 
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Brief van den l stcn Gou vernements Secretaris van 31 
Janual'i 1929 No. 33x heeft op dit verzoek betrekking. 

De commjssie stelt voor adl'cssnnten, onder toezending 
van ecn afschrift van boYen ~cnoemden Regeel'ingsbrief, te 
bel'ichten, dat gee n termen aanwezig worden geacht voor 
het vCl'leencn vall tusschenkomst. 

/1 li. · Verzoek, gedagteekend Madjalengka 14 Maart 192ï, 
van Raden Soerjana, om uitbetaling van schadeloosstelling 
voor de uitg ifte va n gronden in erfpacht aan de suiker
ondel'neming Kadipatcll. 

Brieven van den lStOll Gouvcl'nements Secl'etaris van 24 
Juli 1928 No. 1652/B en 1 F ebruari 1929 No. 188/B heb
ben op dit verzoek betrekking. 

(KOESOEMO OETOYO.) 
21. Verzoek, gedagteekend Wdtel'reden ï December 

192ï, van W. van Deth , hoofdambtenaal' bij het dep"l·te
ment del' Burgerlijke Openbare 'Vel'krl1, inzake vermeend 
onjuistr berekenin g van zijn diell :.; ttUd, 

Brief van den Gouvernements Set t'eta l'is van 21 Mei 1928 
No. 1211/ A1 beeft op dit vel'zoek betrekking. 

Uit het schrijven van den Gouvernements Secretaris van 
21 Mei 1928 No. 1211/ .'1.1 blijkt, dat de afwijzing van adres
sants verzoek op de volgende twec g l'onden bcrust: 
1. dat ni et gewetti gd is de conclusie, dat den betrokkene 

hij z~jn overgan g in hUl'gerlijkrn dienst zoo veel voor
praktijk is medegegeven als ovel'eenkwam met zijn 
diensttijd als officier, waardoor lid 2 van de toelichting 
op punt 5 van den bij G. B. van 23 Januari 1925 No. 13 
behool'enden staat op hem van toepassing zou zijn; 

De commissie stelt voor ad l'essa nt, onder toezending; vall 2. 
een afschrift van den B. G. S. van 1 F ebruari 1929 No . 

clat zelfs, indien zulks als voldoende vaststaand aange
nomen werd, de aftrek van 2 jaar, \'oOl'geschreven in 
punt 12 van genoemden staat, teil rechte heeft plaats 188(B, te berichten, dat geen termen aanwezig worden ge

acht voor ~et vcrJeenen van vel'de t'e tusschenkomst, -
18, Verzoek , gcc1ngteckcnd "\Veltevl'eden 31 Januari 

1929. va n H. Hars, inzake grondt·echten. 

De commissie stelt voor del' Regeering te verzoeken den 
Volks raad t . g. t. mededeeling te willen doen van de op het 
dool' adressant tot Haar gericht rekest, gedagteekend Wel: 
tevr eden 7 F ebruari 1928, van gelijke strekking, genomen 
of nog te nemen beslissing en va n de gronden, waarop deze 
berustte. 

19 . Verzoek, geda gteekend Boemi Dja wa 20 Mei 1928, 
va n ingezetcn van een 6-tal kampongs, houdende klach
ten tegen de wijze van verkiezing van een pasirah te Boemi 
Djawa. 

B}'ief van den l sten Gouvel'nemcnts Secretaris van 1 Fe
bruari 1929 No. 195/ .'1.1 heeft op dit verzoek betrekking. 

De commi ssie stelt voor adl'essanten, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoem den Regeeringsbrlef, te 
bel'ichten dat geen termen aanwezig word en geacht voor 
het "crleenen van tusschenkomst. 

20. Verzoek, gedagteekend Tapatoean, Juli 1928, van 
Ca iza r, gewezen mantl'l-boekhoudel' bij de B, 0 , W., inzake 
het hem wegens ongeschiktheid ve rleend eervol ontslag uit 
zijne betrekking. 

Brief van den lsten Gouvernements Secretaris van 2 F e
bruari 1929 No. 202/ .'1.1 heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor del' Regeeering af te vragen, of, 
indien adressant verzoekt om ontslag uit 's Lands dienst, 
hem op grond van het bepaalde in Bijblad No. 7355 jo. 8722 
pens ioen zal worden toegekend dan wel de Regeering be
reid is hem eervol uit 's Lands dienst te ontslaan, opdat hij 
in het genot kan worden gestelc\ van onderstand als be 
doeld in art. 3 van Stb\. 1918 No. no. 

Handelingen, Zittingsjaar 1928-1929. 

gehad. 

De commissie stelt hiertegenovel·. dat niet weerlegd is 
hetgeen betrokkene in zijne memorie aanhaalt, n\. dat hij 
bij zijn overgang naar de Algemeene Secretarie werd ge
}'angschikt naar zijn promotie-jaar nIs officic}', d. L 1904, en 
daarom 0 n cl e r den (in anciënn ite it) jongsten groot
ambtenaar van 1904, maar boven den oudsten groot
ambtenaar van 1905 in de ranglijst geplaatst werd. De 
daaruit dOOI' adressant getrokken conclusie, dat bij zijn 
overgang in burgerlijken dienst zijn officierstijd ten v 0 11 e 
werd medegeteld, wordt door de commissie gedeeld. 

Met het oog hierop stelt de commissie voor dcr Regcering 
om mededeeling te ver:loekcn of het juist moet wOl'den ge
acht, dat op den zoodanig berekenden diensttijd een aftrek 
van 2 jaat' werd toegepast en of dit ni et in strijd is met 
punt 5 van de inpassingsvoorschriften van het G. B. van 
23 Januari 1925 No. 13. 

De commissie zou hieraa n de Vl'aag willen verbinden of 
de Regeering alsnog geen aa nleiding kan vinden H are be
sliss ing te herzien. 

De heel' Koesoemo Oeto yo: Mijnheer de Voor
zitter ! De kwestie, waarop verzoekschrift No. 10 betrek
king heeft, is in het geheel niet nieuw j zij heeft reeds een 
punt van bespreking uitgemaakt in de vergaderin g van ons 
College van 15 Maart 1928. 

D e zaak is, dat eenige honderden Inlanders uit de afdee
Jing Krawan g gevraagd hebben, boschgrond te mogen ont
ginnen, gelegen in de desa 's Tjiasemgirang , Doekoeh en 
Rantjabango. In 1928 antwoordde de Regeering, dat in 
geen geval gronden zouden kunn~n worden afgestaan aan 
buiten de drie genoemde desa's woonachtige personen, ter
wijl Zij thans zegt, dat zij , die in een van de drie desa's 
woonachtig zijn, de gronden zullen knnnen krij gen - VOOI' 

hen is de zaak dus geregeld - maar dat zij , die niet in een 
van de drie desa 's wonen, alleen dan grond zullen kunnen 
krijgen wanneer voor de inwoners van die desa's, van wie 
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Behandeling van verzoekschriften. 

(KOESOEMO OETOYO, DE HOOG.) 
velen nog niet in het bezit zijn van bouwland, voldoende 
grond zal zijn gereserveerd. 

Dit antwoord geeft mij zeker eenige reden tot dankbaar
heid; maar waar de Regeering daarbij heeft verklaard, dat 
de zaak nog in onderzoek is bij den resident van Krawang 
zou ik deze aa ngelegenheid voor ons College nog niet als 
afgedaan willen beschouwen. 

De commissie echter stelt voor, adressanten te berichten, 
dat geen termen aanwezig werden g'eacht voor het verleen en 
van verdere tusschenkomst, zoodat wannerl' deze concl usie 
wordt aangenomen de zaak is afgedaan. Daarom zou ik in 
de conclusie het woord "vool'loopig" willen inlasschen. of 
willen voorstellen adressanten nog niet te antwoorden. 
Mocht het woord "voorloopig" ingelascht worden dan zou 
de conclusie moeten luiden: 

"De commissie stelt voor adressanten, onder toezen
ding van een uittreksel van neven genoemden Regee
ringsbrief, te bérichten, dat voorloopig geen termen 
aanwezig werden geacht voor het verleenen "an ver
dere tusschenkomst en de Regeering te verzoeken t e 
gelegener tijd mededeeling te willen doen van de ter
zake te nemen beslissing en van de gronden, waarop 
deze berust" . 

(KOESOEMO OETOYO, DE HOOG.) 
door een verkeerden of onwettigen maatregel van 
Bestuur of de Regeering schade hebben geleden, dan 
is de Regeering bereid die schade te vergoeden". 

Het betreft hier gronden, die in erfpacht zijn uitgegeven 
aan de suikerfabriek "Kadipaten" in het Madjalengkasche. 
De bevolking beweert, dat zij bij verlenging van de erfpacht, 
welke omstreeks 1904 heeft plaats gehad, niet is gehoord, 
zooclat "an sommige desalieclen sawahgJ'onc1en zijn ingelijfd 
bij de gl'onden. die in erfpacht zijn uitgegeven. 

De Voo I' z i t ter : Dat was dus in 1904, niet waar! 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Juist, Mijnheer de 
Voorzitter! Als ik haar brief goed begrepen heb, geeft de 
Regeering dus toe, dat er misschien wel aanleiding bestaat 
eenigen lieden schadeloosstelling te verIeenen. Daarom zou 
ik aan de conclusie van de commissie toegevoegd willen 
hebben, dat de commissie speciaal de aandacht van adres
sant vestigt op het slot van het schrij ven van de Regeel'ing, 
waarop ik zooeven reeds doelde. 

De heer Fr u in: Kan hij dat zelf niet lezen? 

De heer D e Hoo g : Mijnbeer de Voorzitter! Bij de 
De heer De Hoo g: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb I behandeling van deze conclusie in den boezem van de com

deze zaak zooeven reeds met den heel' Koesoemo Oetoyo missie is een oogenblik gedacht aan het inlasschen van 
besproken en wij zijn tot de oplossing gekomen, die de heer hetgeen de heer l":oesoemo Oetoyo thans vraagt. Wij heb
Koesoemo Oetoyo hiel' heeft aangegeven. De commissie ben tenslotte echter het voorstel gedaan, aan adressant, af
VOOT de verzoekschriften heeft dus geen bezwaar tegen de schr ift van den Regeeringsbrief te zenden zonder meer. 
door den geachten spreker aangegeven toevoeging. Daartut is alles te lezen wat adressant kan weten en wil 

Ter toelichting van bet door de commissie in haar rap- weten. Wij hebben n.l. gemeend dat het eigenlijk buiten 
port ingenomen standpunt vestig ik er even de aandacht !de bemoeienis van den Volksraad ligt, nog speciale aan
op, dat naar zij aannam, de Regeering den Volksraad t. z. t . 'wijz ingen te geVeI\ vooral in dit geval. Als het gin g om 
vanzelf in kennis zou stellen v:tn den uitslag van het door ongeletterde desalieden of om personen, die niet in staat 
clen resident van Krawang in te stellen onderzoek. ' Vaar zijn, de strekking van een in het Hollanclsch gesteld Regee
de heel' Ko€soemo Oetoyo echter de vrees uit, dat deze aan- ringsantwoord te begrijpen, zou de commissie wel degelijk 
gelegenheid misschi en in het vergeetboek zou kunnen ge- aan het College van Gedelegeerden of eventlleel aan den 
raken - welke V1'ees de commissie niet deelt, maar waal'- Volksraad voorstellen, eenige aan",.-ijzingen te geven in het 
aan zij toch wil toegeven - heeft zij geen bezwaar gemaakt belang van adressant i de commissie heeft echter vermeend , 
tegen de voorgestelde toevoeging, strekkende om de Re- dat het ge"zien den persoon, die dit verzoekschrift heeft il1-
geel'ing te vragen, te zijner tijd den Volksl'aad in kennis gediend, nl. Raden Soerjana, van wien uit de geheele COl'

te stellen van den uitslag van het onderzoek, dat door den respondentie blijkt, dat hij heusch geen ongeletterd iemand 
resident van Kl'awang zal worden gehouden. is en op de hoogte is van versch illende rechtstermen en 

'uiteenzettingen van Regeel'ingszijde, zeker niet op onzen 
De gewijzigde conclusie van de commissie voor de ver- weg lag om het geven va n aanwijzingen aan adressant 

zoekschriften betreffende verzoekschrif t No. 10 wordt zon- voor te stellen. 
del' hoofdelijke stemming aangenomen. 

De beer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0 : Mijnheer de Voorzit
ter! Ook de aangelegenheid vervat in verzoekschrift No. 17 
is niet nieuw en beeft in ons College reeds eerder tot uit
voerige besprekingen aanleiding gegeven. 

Het slot van den laatsten brief van de Regeering, geda
teerd 1 F ebJ'uari van dit jaar luidt: 

Maar tenslotte zijn di t slechts onbeduidende dingen en 
daarom zou ik een voorstel willen doell, dat ik in zoo veel 
gevallen heb gedaan, n.l. om een afschrift van de Hande
lingen van het College van Gedelegeerden op dit punt aan 
adressant over te leggen, zooals h\1 daaruit kan vernemen 
wat de heel' Koesoemo Oetoyo omtrent dit verzoekschrift 
heeft gezegd en wat ik daa rop heb geantwoord. 

,,}\trachten bepaalde personen kunnen bewijzen 
zelfs maar voldoende waarschijnlijk maken, dat 

of De Voo I' z it ter : Kan de heel' Koesoemo Oetoyo 
zij ,hiermede accoord gaan j 
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Behn ndeling van yerzoekschriften. 

(KOESOEMO OETOYO.) (VOORZITTER.) 
De heer Koe S 0 e III 0 0 e toy 0 : Ja , Mijnheer de De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 

Voorzitter. 

De gewijzigde conclusi e van de commiSSi e voor de ver
I zoeksehriften op verzoekschrift No. 17 wordt zonder hoof

delijke stemming aangenomen. 

De conclusies betreffende de overige verzoekschriften 
wOl'den zonde l' bel'n<1Clslaging en zond er hoofdel\ike stem
ming uangenomen. 

inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den heet'en nog even 
in commissie bijeen te willen blijven. 

De openbare vergadering gaat te 9.21 uur v.m. over 
in een beslotene. 
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28ste VERGADERING - WOENSDAG 6 MAART 1929. 

Ingekomen stukken. - Wijziging verpondingsordonnantie 1928. 

28ste VERGADERING. 

Ver g a cl e l' i 11 g van Wo e n s dag 6 M a art 1929. 

(BijeenroepingsuUL" 9 voormiddag) . 

Ingekomen stukken. - Wijziging verpondingsordonnan
tie 1928 (Ond. lUi ). - Nadere aanvulling van de petro
Jeum-aeeijns-ordonnantie (Ond. 117). 

Voorzitter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 18 leden, te weien 
de heeren: 

Ali Moesa, Blaauw, Bruineman, Djajadiningrat, Dwidjo
sewojo, Fruin, De Hoog, s' Jacob, Kan, Kiès, Koesoeme 
Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagic, Moelia, Roep, Soejono 
en Soekawati. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! Ik open deze Yer
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

(VOORZITTER, BLAAUW.) 
B. De volgende ter kennisneming ontvangen geschrif

ten: 

Moties van de Perikatan Perempoean Indonesia houdende 
verzoeken aan de Regeering betreffende uitbreiding van 
het aantal meisjes-scholen, de taklik bij huwelijken en toe
kenning van onderstand aan de weduwen en weezen van 
Inlandsche landsdienaren. 

Worden ter inzage gelegd tel' secretarie van 
den Volksraad. 

De Voo l' zit ter: A a n deo r ti eis cl e bch a n
deling van de ontwerp-ordonnantie tot 
wijziging van artikel 4 der verpondings
ordonnantie 1928 (Olld. 11ii). 

Mijne Heeren! De heer Blaauw heeft zich opgegeven 
voor het maken van een opmerking. 

De heer B I a a uw: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb, 
zooals U terecht opmerkt, het woord gevraagd voor het 
maken van een opmerking. Het is niet mijn bedoeling, 
dat op het oogenblik daarop dool' den betrokken Regee-
ringsgemaehtigde wordt ingegaan; dat is ook niet wel A. De volgende Regeeringsbrieven: 
mogelijk nu de Regeeringsgcmachtigde niet tel' vergade. 

1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van ~ -ring verschenen is. liet spijt mij wel, dat ik niet eerder 
Maart 1929 No . Ix houdende de mededeeling, dat de heb klUlllen kennisgeven, dat ik een vraag zou stellen; ik 
Gouverneur-Generaal bezwaar heeft om de ontw.erp- heb echter de stukken zoo laat ontvangen, dat ik den 
ordonnantie tot wijûging van de ordonnantie op de inhoud en de gevolgen daarvan niet eerder heb kunnen 
vennootschapsbelasting 1925 (Ond. 107), zooals het overzien . 
ontwerp door den Volksraad is geamendeerd, vast te 
stellen. Mijn opmerking komt hierop neer. Er is in het Gedele-

L geerden verslag een vraag gesteld, waarop in de ~femorie 
2. .Als voren van 2 Maart 1929 No. llx houdende uitnoodi· van Antwoord het volgende wordt geantwoord: 

ging aan den Volks raad, krachtens art. 89 1. S., om de 
,(l'en aanzien van de in het Gedelegeerdenvel'slag 

ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de ordonnantie 
aangeroerde kwestie met betrekking tot de delegatie op de vennootschapsbelasting 1925 (Ond. 107) op-
van bevoegdheden aan den Gouverneur-Generaal, vernieuw in behandeling te nemen. 

Deze ~rieven worden gedrukt. 

3. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 23, 
23 en 25 Februari ] 929 Nos. 23, 24 en 36 houdende 
mededecli ng van de vaststelling van ; 

a. de ordonnanties tot aanvulling en wijziging van de 
Locale raden-ordonnantie en de Stadsgemeente
ordonnantie (Ond. 108); 

O. de ordonnantie tot wijziging van artikel 81 der her
ziene ordonnantie op d.e inkomstenbelasting 1920 
(Ond. 116); 

c. de ordonnantie tot wijziging van de artikelen 40 en 
83 der herziene ordonnantie op de inkomstenbelas
ting 1920 (Ond. 114) . 

Worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

wijst de Regeering naar het uitvoerige betoog terzake 
in de Memorie van Antwoord betreffende de nadere 
aan vulling van de petl'oleum·accij ns-ordonnantie IJ. 

Nu heb ik de Memorie van Antwoord betreffende deze 
Ol'dOllJlantie, onderwerp 117, zeel' nauwkeurig nagelezen, 
doch tot mijn spijt beb ik daarin geen antwoord kunnen 
vinden op de vraag, die gesteld is bij onderwerp lU'. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kan het op het oogenblik 
bij het maken van deze opmerking laten; misschien zal de 
Regeeringsgemachtigde daarin aanleiding vinden om op 
de een of andere wijze te gelegener tijd daarop terug te 
komen . Zooa!s gezegd, op het oogenblik verwacht ik 
daarop geen antwoord. 

De Voo l' zit ter: Het is dus ongetwijfeld Uw be
doeling, dat door mijn tusschenkomst de aandacht der 
Regeel'lng op Uw opmerking zal worden gevestigd . 

De heer B I a a uw: Ja, lfijnheel' de Vool·zitter. 
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ingekomen stukl,cn. - 'rocpassclijk verklaring regeling paal- en vlotwoningen op Djambi. 

aOs!e VERGADERING. 

V e ,. g U ti e ,. i n g v u n Don de,' dag 25 Apr i I 1929. 

(Bijcenl'oepingsuul' 9 \'ool'middag ) . 

Ingekomen stukkcll. - Toepasse1ük verklaring regeling 
paal- ell vlotwollingen op Djambi (Ond. 110 : st. 7-9). -
Verlof en overtocht mindere militairen naar Suriname en 
Curaçao (Ond. 1111 ). - Belasting-ordonnantie en strafver-
orclcning-s-ol'dollnantie \'oot' de 
buitengewesten (Ond. 111) . 

Inlanclschc gemeenten in de 

\TOOI' :t.ittcl': ~fIo. A. NEYTZELTJ DE WILDE. 

Tcg'onwoordig, ml't dcn Voorzitter, 16 leden, te weten 
de hee"en: 

Ali Mocsa, B1anuw, 13ruincman, Dwidjosc\\'ojo, Fl'llin, 
De Hoog, s' Ja cob, Koesocmo Joedo, KoesorlTIo Oetoyo, 
M3nda gic. ~rocli3 , Roep. Sehmutzcr', Soejouo en Soekawati. 

RegcCl'ingsgcmachtigucn de he01'en: La Lau en :i\faas 
G eestCl'a !lUS, 

De Voo l' zit te,' : 
gadering. 

Mijne Heeren! I k open deze ver-

De Sccl'etaris dcelt mcde, dat zijn ingclwmen : 

A. De volgende op leelen betrekking hebbende beschei
den: 
1. Besluit van den GouvcrllcurwGeneraat van 16 April 1929 

No , 23 houdende benoeming van J. C. van Aaideren, 
directcu r van de Solosche Electriciteit ~laatsehappij , 

tot lid van den Volksraad. 
2. Afschrift-schrijven van Dr. P. van Hulstijn aan den Gou

verneur-Generaal, houdende de mededeeling, dat hij 
zijn benoeming tot lid van den Volks raad aan.neemt, 

Worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en -besrhikkingen: 
1. Kabilletsbrieven van den G-ouverneul'wG-enel'aal van 11 

en 16 Ap"il 1929 Nos. 11 en 15 ter aanbieding van : 
a. een ontwerpwordonnantie houdende voorzieningen in 

verband met een nieuwe adminjstl'atieyc indceling 
van het gewest Sumatm's Westkust (Ond. 1:15 ); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van het 
bes!tlit van den plaatselijken raad JI'Iadioen en Pono
rogo tot wijziging van een leeningsbesluit van den 
gewestclijken raad van Madioen (Ond . 1:l6) . 

Deze stukken zijn of worden gedmkt. 

3. 

(VOORZITTER.) 
van 12 April 1929 1\0. ï46/ A2 betreffende maat"egelen 
tegen het te lOOI: gaan van gevonden voorwerpen met 
oudheidkundige walu·de. 
B. G. S. van 22 April 1929 No. 812/Begr. houdende de 
mededeeling, dat aan den Minister van Koloniën is ver-
zocht om in het ministerieel ontwerp der Indische l'egu
larisatievoorstellen over 1927 alsnog rekening te willen 
houden met eenige nadere wijzigingen. 

-t. Beslui t van den Gouverneur-Generaal van 12 April 1929 
No . 4 houdende opell'aeht aan don heer R. A. A. A. Dja
jncliningrnt om Zièh op tIl' hoogte 11..' st(' lIc'll v:tn de ol'ga.
nisa!ie van den middenstand in Nederland, Duitschland 
en Oostenrijk. 

5. Als voren van 13 April 1929 No. 21 tot in.telling van 
een commissie van onderzoek naar de doeltreffendheid 
van de toegepaste werkwijr.en bij de departementen en 
diensten en naar de doelmatigheid van de perso"eels
formaties en houdende benoeming van voorzitter en 
leden dicr' commjssie. 

6. Als voren van 13 April 1929 No. 29 houdende o. a. ver
sterking van het politiepersoneel ten behoeve van het 
detnC'hement veldpolitie te Tangerang on vermindcring 
van dat ten behoeve van de bewaking van de haven 
Oedjoeng-Genteng. 

7. Als voren van 14 April 1929 No. 23 houdende benoeming 
van C. lIf. Bakker, H . P. lIfatthee en Prof. Mr. J. M. J. 
Seheppe,' tot lid van de commissie, belast met de studie 
van het vl'aagstuk van de beperking van drn Zondags
êll'heid in Nedel'landschwlndisehe havens, 

De sub 2 tjm 7 genoemde stukken worden ter 
inzage gelegd tel' sccretarie van den Volksl'aad. 

C. Motie van den gemeenteraad vau 'l'aneljoengbalai 
inzake de voorgestelde sluiting van Tandjoengbalai als ont
schepingshaven en van het immigratiekantool' te Tnndjoeng
balai. 

Wordt ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

De Voo l' z it ter: A a n deo r dei s d 0 b e h a n
deling van de ontwerp-ordonnantie tot 
toepasse lijkv e rklarin g van de bij de or
don n a n tie van 15 I~ e b r u a ri 1922 (S t a a t s
b I n d No. 85) v ast gcs t cl d er e ge l i n g bet r e f
fen cl cpa a 1- e II vlo t won i 11 ge 11 , In e tee n i ge 
w ij z .i gin g c n a Cl. II v II 11 i n g, 0 p del' e s i den tie 
Dj am b i (Ond. 110, stuk 7-9). 

Zoon Is de heet'en weten, betreft het hier een reehtstreek
sche behandeling krachtens a,·t. 96 lid 2 van het Reglement 
van Orde. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonde:r beraa.dslaging en 
2. Rondschrijven van den lsten Gouvcl'nements Secretaris zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929. 
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Vel'lof en overtor.ht mindere militairen naar Suriname en Curaçao. - Belasting-ordonnantie en strafvel'ordenings

ordonnantie voor de Inlandsche gemeenten in de buitengewesten. 

(VOORZITTER, LEGERCOMMANDANT, DWIDJOSE
WOJO.) 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei s deo n t
werp-ordonnantie tot vaststelling van 
een reg lcm ent 0 p het y e rl ee n e n van v e r
lof, n a 0 p zen din g v i aNc der I a n dna a r 
S u rin a m e 6 n C u r a ç a 0, a a n mil i t a i ren b c
néden den rang van onderluitenant van 
het Ne d e r1 a n d s c h - I n dis e hel e g e r, zo 0-

mede van een reglement op h et verleenen 
van overtocht van Nederlandsell-Indië 
via Nederland naar Suriname of Curaçao 
en omgekeerd (Ond. 119). 

Gaarne zou ik van den Regeeringsgcmachti gdc vernemen, 
of de redactiewijziging van art. 6, als aangegeven in het 
slot van de 1\femol'ie van Antwoord, beschouwd moet wor
elen als in den tekst te zijn geïnsereerd. 

De heer LaL a u, commandant van het leger en hoofd 
van het departément van Oorlog: Ja, Mijnheer de Voor
zitter. 

De Voo r zit ter: Verder komt art. 7 geheel te ver
vallen. Mag ik dns voorts ook aannemen, dat in verband 
daarmede, de vroegere artikelen 8 en 9 thans worden ge
nummerd 7 en 8 j 

De heer LaT, a u, commandant van het leger en hoofd 
van het elepartement van Oorlog: Zeker, Mijnheer de Voor
zitter. 

(DWIDJOSEWOJO.) 
zulks behoeft geen afbreuk te doen aan onze waardeering 
daarvan. Trouwens de Regeering heeft in haar Memorie 
van Toelichting reeds gezegd, dat bij de opmaking daarvan 
de bedoeling heeft voorgezeten om de regeling voorshands 
zoo eenvoudig mogelijk te houden. Mocht in de practijk 
de noodzakelijkheid van meerdere voorzieningen blijken, 
dan kunnen deze later alsnog worden aangebracht. 

Niettemin zou ik gaarne mijn .neening kenbaar willen 
maken omtrent een aangelegenheid, welke bereids door 
eenige mijner medeleden in het Gedelegeerdenverslag is 
naar voren gebracht, nl. de kwestie van de exterritorialiteit 
t. o. v. de Inlandsche gemeenten. 1 k wil dadelijk voorop
stellen, Mijnheer de Voorzitter, dat ik mij kan vereenigen 
met de meening, dat bedoelde aangelegenheid een ingewik
keld vraagstuk is, en gevoegelijk losgemaakt kan worden 
van de thans in behandeling zijnde onderwerpen. Doch 
ondanks de dienaangaande door de Regeering in haar Me
morie van Antwoord gegeven toelichting, blijf ik het on
billijk achten, wanneer niet-Inlanders, die in een Inlandsche 
gemeente wonen en derhalve mede profiteeren van de 
aldaar bestaande voordeelen, zooals den goeden staat der 
desawerken enz., geenerlei bijdrage geven in de kosten der 
gemeentelijke huishouding. In afwachting van een afdoen
de oplossing van het onderhavige vraagstnk, zou ik der 
Regeering daarom gaarne in overweging willen geven o.m 
zoo spoedig mogelijk een voorloopige regeling te treffen, 
volgens welke de in een Inlandsche gemeente wonende niet
Inlanders verplicht worden in de kosten der gemeentelijke 
huishouding bij te dragen. 

De heer F I' U in: Welke politieke rechten krijgen ze 
De ontwerp-ordonnantie, zooals die wat betreft stuk ZA dan j 

in de Memorie van Antwoord en voorts bij de mondelinge 
behandeling van Regeeringswege is gewijzigd, wordt zon De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Dat zal bij de tot stand-
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aan ge-
nomen, 

koming van een definitieve regeling terzake opgelost moe
ten worden. Om moeilijkheden te voorkomen behoeft de 
verplichting tot het doen van die bijdragen niet door de 

De Voo l' zit ter: A a n deo r dei s de be ha n- betrokken lnlandsche gemeente zelf te worden opgelegd. 
del i n g van een 0 n t werp - bel ast i n gor d 0 n
nantîe en een ontwel'p-strafverordenings
o r don n a n tie voo r del n I a n d s c heg e mee n
ten in de buitengewesten (Ond. 111). 

M. i. kan wel op de een of andere wijze een modus worden 
gevonden om die bijdragen, hetzij vanwege de Overheid 
(Centrale Regeering), hetzij via een andere antoriteit, in 
de kas der Inlandsche gemeente te doen vloeien. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit door mij voorgestane denk-
De heer D w i dj 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! beeld is niet vreemd in OllS staatsbestel. Immers een der

Als ik naar aanleiding van de voorliggende ontwerp-ordon- gelijk stelsel is nu reeds toegepast t. a. v, - voor zoover ik 
nanties het woord vraag, dan is het in de eerste plaats ter weet - de zelfbesturende gebieden van Java. De Lands
voldoening aan mijn behoefte om van deze plaats der Regee- onderhoorigen in die gebieden toch moesten vroeger niets 
ring mijn erkentelijkheid te betnigen voor het in het leven bijdragen in de kosten der zelfbestuurshuishouding. 
roepen VUil ue in uie ontwel'p-ordoIUlantie vervatte rege- Op de onbillijkheid daarvan werd in den Volksraad door 
ling, Immers, deze regeling is, naar mijn bescheiden mee- verscheidene leden - waaronder ook ik behoorde - tegen
ning, te beschouwen als een eerste stap in de goede l'ich- over de Regeering steeds gewezen met verzoek om den on
ting om het Inlandsch gemeentewezen tot ontwikkeling te houd baren toestand zoo spoedig mogelijk te verbeteren. 
brengen. De Regeering is eindelijk daarop ingegaan. Immers sedert 

Ik spreek dan ook de hoop uit, dat een dergelijke rege- een jaar of vier werd o. m. 10% van de inkomsten- en per
ling zoo spoedig mogelijk zal worden getroffen voor Java soneele belasting van bedoelde Landsonderhoorigen door 
en Madoera. het Gouvernement geïnd en daarna in de Zelfbestnurskas

Aan dit ontwerp mogen nog vele gebreken kleven, doch sen gestort. Deze maatregel is eveneens ingevoerd in af-
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I waehting va n de oplossing der exterritorialiteitskwestie 
I dier Zelfbestuursgebieden. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r zit ter: Dus ook de heer Dwidjosewojo is 
van meening, dat de moeilijke en ingewikkelde kwestie van 
de exterl"itorialiteit van deze ordonnanties kan worden los
gemaakt en te zijn er tijd onder de Dogen kan worden gezien. 

De hCCI' D w i d jo s e w 0 jo: Zeker, Mijnheer de VOO I'
zitter. 

De heer M a n dag i e: Mijnheer de Voorzitter! De 
beide in behandeling zijnde ontwerpen bebben blijkens het 
Gedelegeerdenverslag de instemming van meerdere leden, 
waartoe ook ik behoor, verworven. ' Vat mijn persoon be
treft is deze instemming een uitvloeisel van het besef om
trent de noodzakelij kheid, dat, wil men de Inlandsehe ge
meenten en vooral die met eell in geldhuishouding levende 
gemeenschap, tot meerderen bloei laten komen, hun het 
recht tot belastingheffing dient te worden toegekend. Bij 
de toenemende impopulariteit van de persoonlijke ver
plichte diensten is de toekenning van dat recht beslist nood
zakelij k, omdat daardoor de omzetting van belasting in 
arbeid in belasting in geld mogelijk wordt gemaakt. 

In de Memorie van Toelichting op beide ontwerpen is 
nog uitdmkkelijk vel'meld, dat deze ontwerp-ordonnanties 
alleen beh'ekking hebben op de buitengewesten en dat voor 
Java de organisatie van het desabestuur eerst op andere 
leest dient te worden geschoeid, alvorens daal' de hicl'bc
doelde bevoegdheden zullen kunnen worden uitgeoefend. 
Voor de buitengewesten staat de zaak echter anders. 

Vervolgens wordt in de Memorie yan Antwoord medege. 
deeld, dat in de [Jraetijk is gebleken, dat de Inl andsehe ge
meenten behoefte hebben om ter behartiging van hun huis
houdelijke belangen belastingen te heffen en straffen te 
bedreigen tegen de overtreding van haar verordeningen, 
wat o. lIJ. blijkt uit de omstandigheid, dat in verschillende 
streken de Illiandschc gemeenten hiertoe reeds zijn 0\'01'

gegaan. 
Deze mededeeling heeft mij tijdens het onderzoek in de 

Commissie aanleiding gegeven tot het verzoek ecn opgave 
t C' mogen ontvangen van cenige heffingen, welke reeds heb
ben plaats gehad. Ik ben zeer erkentelijk voor het door 
de Rcgccl'ing in de 'Memorie van Antwoord gegeven ant
woord, waarbij als voorbeeld verwezen wordt naar het 
Sumatra 's Westkustrapport, deel Il, bldz. 131 e. v. en de 
'M:.ededeclingcn van het Encyclopacc1jsch Bureau, afleve
ring 28, fo l. 195. Een aandachtige lezin g van deze passages 
geeft namelijk een goed begrip van wat de verschillende 
dOl'pslasten :wo wel in geld als in natlu'a op Sumatra 's 
Westkust zijn en welke de adatwettige inkomsten en hef
fingen der marga 's in de Residentie Benkoelen. 

Met de wetenschap, dat bedoelde heffingen reeds bestaan, 
kan het niet anders dan toegejuicht worden, dat de Regee
ring waal' thans waarborgen ontbreken, welke voor de uit
oefening van het belasting- en strafverordeningsrecht niet 

(MANDAGIE.) 
gemist kunnen worden door deze ontwerp-ordonnanties den 
bestaanden informeelen toestand wil wettigen en de nooelige 
waarborgen wenseht te scheppen voor de uitoefiming van 
bedoClde bevoegdheden. 

Verder lees ik in de Memori e van 'foelichting het vol
gende : 

"De vraag, waar bedoelde bevoegdheden kunnen en 
dienen te worden uitgeoefend, wordt beheersebt door 
het organisatie- en het ontwikkelingspeil van de Inland
sche gemeente, hetwelk tot uitdrukking komt in het 
al of niet bestaan van een Inlandsehe gemeente-ordon
nantie, welke op de betrokken gemeenten van toepas
sing is ". 

Voor zoover ik heb kunnen nagaan bestaan er tot dus
verre slechts gemeente-ordonnanties voor Pa lembang, de 
Lampongsche districten, 'f apanoeli , Bengkoclcn, B illiton, 
Z. en O. afdeclillg van Borneo, Ambon en Saparoeu, Suma
tra 's Westkust en Banka; ik zon den geachten Regeerings
gemachtigde willen vragen, of het geen aanbeveling VCl'

dient te doen nagaan , of VOO I' de ovel' ige I'csidcntiën in de 
buitengewesten dan wel gedeelten daarvan, die daarvoor 
in aanmerking komen, nog geen Inlandsehe gemeente
onlonnanties kunnen worden ingesteld. 

Ten opzichte van de Minahassa wordt in de Memorie van 
Antwoord op een terzake in het Oedelegeerdenverslag door 
mij gemaakte opmerking gezegd, dat aan de Regeering niet 
mag worden geweten, dat de Inlandsehe gemeent e-ordon
nantie voor de Minahassa nog niet is vastgesteld, als ge
volg waarvan de Inlandsehe gemeenten in genoemd gebied 
de bedoelde bevoegdheden nog niet znllen kunnen uitoefe
nen, daar het betrekkelijke advies van den Minahassaraad 
nog niet is ontvangeu. Ik kan den geachten Regeerings
gemachtigde verzekeren, dat bij het maken van de opmer
king het bij mij niet ging om de schuld vraag, doch dat het 
stellen van die vraag een uitvloeisel is van den drang, welke 
hij mij bestaat, om in het belang van de ontwikkeling der 
!(emeenten in mijn land dezen zoo spoedig mogelijk het recht 
tot het heffen van belastingen toe te kennen. 

1 ntusschcn mocht ik uit goede bron vernemen, dat eenige 
dagen geleden de gemeente-ordonnantie door den Mina
hassaraad is behandeld. Ik moge de hoop koesteren, dat 
de M:inahassal'aad in het belang van de gemeenten deze 
ontwerp-ordonnantie zal hebben aangenomen. 

Omtrent de in het Gedelegeerdenverslag besproken vraag 
of de bevoegdheid van de Inlalldsehe gemeent eraden tot het 
heffen van belastingen al dan niet beperkt moet blijven 
binnen de g"cnzen van het adatrecht, sluit ik mij evenals 
de Regccring aan bij die leden, die mcenen dat zulks niet 
altijd mogelijk of gewenseht zal zijn en dat in elk geval de 
mogelijkheid opengesteld moet worden, om ook andere niet 
in het adatrecht wortelende heffingen te doen, daar bedoel
de beperking in sommige gevallen een belemmering van de 
ontwikkeling van de Inlandsehe gemeente kan beteekenen. 

De Regeering dec]t in de Memorie van Ant,voord verder 
mede, dat het meerendcel van de in het leven te roepen 
belastingverordeuingen slechts betrekking zal hebben op 
thans reeds bestaande heffingen. Uit de mededeeling in de 
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Memorie van 'l'oelichting op bladzijde 5", dat de bedoelde 
ordonnanties niet automatisch in werking zullen treden 
voor alle streken in de Bnitengewesten, waar een Inland
sche gemeente-ordonantie werkt, doch dat het aan den Gou
verneur-Generaal is voorbehouden, te bepalen, voor welke 
gebiedsdeclen de regelingen zullen gelden, moet de con
clusie worden getrokken, dat bij de invoering van deze 
regelingen de noodige geleidelijkheid zal worden betracht, 
en' daartoe niet zal worden overgegaan dan Ila grondig 
onderzoek. 

Dat bij de toekenning van het recht aan de Inlandsche 
gemeenten, belastingen te heffen en binnen de daarbij te 
bepalen grenzen op de overtreding van haar verordeningen 
straf te stellen, ook rekening dient te worden gchouden met 
de ontwikkeling van de betrokken gemeentehoofden, be
hoeft wel geen betoog en daarom juich ik het toe, dat in 
beide verordeningen is bepaald, dat het uitoefenen van be
doelde bevoegdheden onder toezicht geschiedt en wel van 
de Hoofden van gewestelijk bestuur, door wie ook het ver
nietigingsrecht betreffende verordeningen van Inlandsche 
gemeenteraden wordt nitgeoefend. 

Het ligt niet in mijn bedoeling, in te g"aan op de verschil
lende belangrijke opmerkingen, welke in . het Gedelegeer
denverslag zijn opgenomen; voor zoo ver ik kan nagaan, 
heeft de Regeering in de Memorie van Antwoord reeds een 
bevredigend antwoord daarop gegeven. Voorzoover ze 
betreffen de medcdeeling in de Memoric van 'foelichting, 
dat er binnen de gemeenten sprake is van een zekere exter
ritorialiteit, waarover ook ons geacht medelid de heer Dwi
djosewojo het zooeven heeft gehad, zoodat haar regelingen 
slechts Inlanders kunnen betreffen, stemt de Regeering in 
met de leden, die van mecning zijn, dat deze kwestie bij de 
behandeling van de onderhavige onderwerpen beter niet in 
het geding ware te brengen en voorts, dat de kwestie van 
de exterritol"Ïaliteit ten opzichte van de Inlandsche ge
meenten overigens nog een onderwerp van speciale studie 
uitmaakt. Ik ga hierin met de Regeering mee en zal gaarne 

. de resultaten van het onderzoek afwachten. 

De Voo I' zit ter: Ik meen nit Uw rede te hebben 
opgemaakt, dat U in elk geval de indiening van deze twee 
ordonnanties toejnicht. 

De hecl' M 11 11 dag ie: Jawel, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' 1'1 a a s Ge est era n 11 s, directeur van Bin
nenlandsch Bestuur: Mijnheer de Voorzitte!" ! De heer 
Dwidjosewojo heeft verklaard, dat hij de ill Lehandeling 
zijnde ontwerpen goede regelingen vond, omdat hiermede 
het belang van het Inlandsehe gemeentewezen in de bniten
gewesten, n.L de autonomie van de gemeenten, wordt ge· 
di end. Dit is een verklaring. waarvan ik gaarne nota neem 
en die tevens bewijst, dat de Regeering juist heeft gezien 
toen Zij deze ontwerpen indiende. De heer Dwidjoscwojo 
hoopte verder, dat een dergelijke regeling spoedig voor Java 
zou kunnen worden ingevoerd, doch of ait zoo spoedig het 
geval zal kunnen zijn, is min of meer een open vraag en dit 

(DIRECTEUR VAN B. B.) 
zal ongetwijfeld verband houden met de resnltaten van het 
onderzoek naar de toestanden in de desa. Dat deze rege
ling er tenslotte voo I' Java zal komen, spreekt wel vanzelf, 
maar ik kan geen bepaalde toezegging geven, dat dit zoo 
spoedig zal kunnen gebenren, als de heer Dwidjosewojo dit 
wel wenschte. 

De kwestie van dc exterritorialiteit van bepaalde inge
zetenen is inderdaad een ingewikkelde kwestie. Dit heeft 
de heer Dwidjosewojo zelf erkend en gelijk ook reeds in 
de Memorie van Antwoord is opgemerkt, ligt deze kwestie 
niet geheel bniten verband met de andere exterritoriali
teitskwestie, die in de ze!fbestul·en. Er zal dan ook bij de 
regeling terzake eenig verband tusschen het een en het 
allder moeten worden gelegd. Men zal met de regeling der 
eene zaak uiet behoeven te wachten, totdat de andere kwes
tie geheel is afgewikkeld, maar voordat hier een zeker 
standpunt door de Regeering kan worden ingenomen, zal 
Zij toch wel moeten wachten, totdat Zij beschikt over het 
rapport van de bekende commissie en ten opzichte daarvan 
een zeker standpunt heeft ingenomen. 

Nu verlangt de heel' Dwidjosewojo een spoedige, voor
loopige regeling, om de niet-Inlandsche bewoners eener 
Inlandsche gemeente te doen medebetalen aan de kosten 
van de verschillende gemeentelijke werken. De heer Dwi
djosewojo heeft verder gesuggereerd, dat niet de gemeenten 
de bijdragen zouden behoeven op te leggen, maar dat dit bv. 
ZOll kunnen geschieden door de centrale Regeering, die dan 
de opbrengst in de gemeentelijke kas zou hebben te storten. 
Daarop is een interruptie van den heer Fruin gevolgd, 
vragende wat daartegenover de politieke recMen van die 
ingezetenen zouden zijn. 

Ik ben reeds begollllen te zeggen, dat dit gansch geen 
gemakkelijke kwestie is. Er is op de departementale con
ferentie van dit jaar met de hoofden van gewestelijk be
stuur uit de buitengewesten over deze zaak gesproken en 
men is op de vergadering alras tot de conclusie gekomen, 
dat het, voor zooveel de zaak op dit oogenblik was voorbe
reid, nog zeer moeilijk was, hierin eenige uitspraak te doen. 
De heeren hebben mij toen allen verzocht om deze zaak niet 
verder te behandelen, maar uit te stellen tot het volgend 
jaar, waardoor zij gelegenheid zouden hebben, op hun ge
mak - wat de zaak volkomen waard is - de aangelegen
heid te overwegen en ter plaatse te bespreken, teneinde het 
volgend jaar vermoedelijk met bepaalde uitRpraken en 
voorstellen voor den dag te komen. Ik moet dus den heer 
Dwidjosewojo, antwoorden, dat een spoedige voorloopige 
regeling op het oogenblik door de Regeering bezwaarlijk is 
toe te zeggen. Wanneer echter die overwegingen van de 
hoofden van gewestelijk bestuur in de buitengewesten zou
den mogen leiden tot een eenigszins algemeen gedeeld 
inzicht in deze materie, is de Regeering zeker bereid, een 
dergelijke oplossing in overweging te nemen. 

Ik mag er dan nog wel bij zeggen, dat op het oogenblik 
voor zooveel het de niet-Inlandsehe ingezetenen betreft van 
ecn Inlandsche gemeente, die b.v. daarin een onroerend 
goed in eigendom bezitten, aan den afstand daarvan als 
regel de voorwaarde verbonden is, dat het onderhoud van 
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een gemeentelijken weg bv" die langs zoo'n eigendom loopt, 
ten laste komt van den grondeigenaar. Er zullen nog 
anderû del'gclUkc voorbeelden te vinden zijn, maar men ziet 
hier reeds uit, dat de niet-Inlandsche gemeentenaren, als 
ik ze zoo noemen mag, niet geheel buiten de gemeentelij ke 
lasten vallen. 

Ik hoop, dat de heer Dwidjosewojo met deze eenigsz ins 
voor de toekomst gedane toezegging tevreden zal willen 
zijn. 

De heel' Mandagie heeft eigenlijk in hoofdzaak zijn in
stemming betuigd met het Regeeringsstandpunt. Ik kan 
er niet anders dan dallkbaar VOOI' zijn, dat ook aan <lie zijde 
de denl,beelden van de Regeering worden gedeeld. 

De heer :afandagie heeft tenslotte alleen gevraagd of het 
geen aanbeveling zou verdienen, voor de residentie-s, waal' 
op het oogenblik geen lnlandsche gemeente-ordonnantie is, 
deze spoedig voor te brengen en vast te stellen. Mijnheer 
de Voorzitter, deze aungelegenllCid is en blijft steeds in de 
aandacht van de Regeering en ook in die van de hoofden 
van gewestelijk bestuur en zoodra men tot een aaJlllemelij ke 
regeling kan komen - en ik moet cr bij zeggen: voor zoo-

• vel' bet gewesten betreft, waar werkelijk levende Inlandsehe 

Handelingen. Zittingsjaar 1928-19'29. 

(DIRECTEUR VAN B. B., DWIDJOSEWOJO.) 
gemeenten bestaan, wordt een del'gelijke regeling voorbe
reid - zal deze worden vastgesteld. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen hiermede de beide 
spl'ekers voldoende te hebben beantwoord. 

De heel' D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
In tweeden termijn wenseh ik slechts te verklaren, dat ik, 
wanneer ik althans den geachten Rcgeeringsgemaehtigde 
goed heb begrepen, tevreden ben met zijn antwoord op 
mijn opmerkingen. 

De beide ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notnlen der vorige openbare vergadering, welke ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo l' zit t e r: Ik verzoek den heeren zich in de 
commissies te begeven. 

De vergadering wordt te 9.36 nul' v.m. gesloten . 
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31ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Don der dag 2 ]I{ e i 1929. 

(Bijeemoepingsum' 9 voormiddag). 

Mededeeling van de aanw~zlllg van den heer Midden
dorp als lid van het College van Gedelegeerden. - Inge
komen stukken. - Aanvulling van de Binnenschepen- 2. 
ordonnantie (Ond. 126). - Aanwijzing van den Voorzit
ter van de land"aden te Teloek Betoeng e. a. tot Voorzitter 
van den Land raad te Kota Agoeng (Ond. 127) . - 1 ndienst
stelling vall Maleisehe- en dictaatstenografen bij den Volks
raad (Olld. 128) . - Afscheid van den Voorzitter. 

Voo r zit ter: Mr. A. NEYTZELL DE WiLDE. 

pacht in de residentie Riouwen Onderhoorigheden 
(Ond. 13 7 ); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van artikel 6 
der ordonnantie op het statistiekrecht (Ond. 1:18). 

Deze stukken zijn geroneografeerd en rondge
deeld en worden gedrukt. 

Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 23 
en 24 April 1929 Nos. 27 en 21 houdende mededeeling 
van de vaststelling van: 

a. de ordonnantie tot intrekking van de reglementen 
betreffende de heffing van havengeld te Pelaboean 
Ratoe, in de '.rjilaoet Eut'cunbani en te lndrarnajoe 
(Ond. 123); 

b. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van het 
algemeen reisreglement (Ond. 121) . 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten ~. Besluiten van den Gonvernem'-Generaal van 18 April 
de beeren: 1929 Nos. 2x, 3x, 4x cn 5x tot intcJ'neering van de da.arin 

AH Moesa, Blaanw, Bl'uineman, Dwidjosewojo, Fruin, 
De Hoog, sj Jacob, Kau, Kerkkamp, Koesoemo Joedo, 
Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Middendorp, Moelia, Roep, 
Schmutzer, Soejono en Soekawati . 

Regeeringsgemachtigden de heeren : Van den Bussehe, 
Bcrnard, Hardeman, Kiewiet de Jonge, Leegstra, 
Lonkhuyzen, Spit, 'l'en Broeeke Hoekstra en Uljée. 

Van 

genoemde personen. 
4. Besluit van den Gouve1'l1eur-Generaal Vllll 20 April 1929 

No. 1lLX tot opheffing van den ten aanzien van den" 
heer Asser Baars getroffen politieken maatregel. 

5. Als voren van 23 April 1929 No. 26, bepalende de wijze, 
waarop de wet van 20 Maart 1929, betreffende de ver
sehui,~ng van de begrootingsbehandelingen bij den 
Volksl'aad, zal wOl'den afgekondigd en Walm eer de wet 
in werking zal treden. 

6. Als voren van 23 April 1929 No. 29 houdende henoe
ming van G. J. Bcwt tot Hoofdinspecteur van Finan-

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering en deel mede, dat door mij in overeenstemming 
met de desbetreffende wetsbepalingen in de plaats van ~en 
heer Stokvis tot lid van het College van Gedelegeerden is 7. 
aangewezen het lid van den Volksraad, de heer W. Midden
dorp . 

ciën. 
Als voren van 24 April ]929 No. 1x tot aanwijzing van 
plaatsen in de ondCl'afdeeling Sangihé- en 'l'alaudeilan
den (residentie Manado), waat' het reizen aan niet bin
llCU die streken woonachtige personen dan wel aan door 
het Hoofd van gewestelijk bestuur aan te wijzen cate
gorieën daarvan alleen is geoorloofd met een paspoort. 
Als voren van 24 April 1929 No. 18 houdende machti
ging, krachtens art. 105 I. S., tot het doen van in dat 
besluit genoemde uitgaven. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. Regeeringstelegram van 26 April 1929 houdende de 8. 
mededeeling, dat de heer l\feyer Ranneft, resident ter be
schiklting van den Gouverneur van Midden-Java, tot Voor
zitter van den Volks raad is benoemd. 

De sub 2 tlm 8 genoemde stukken worden ter 
inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad. B. Het volgende op een lid betrekking hebhend hesluit. 

1. Beslui t van den Gouverneur-Generaal van 23 April 
19.29 No. 28 houdende aanteekening, dat het lidmaat
scllap van den Volksraad van J. A. Monod de Froide
vine nict eind igt door zijn afwezigheid uit Ned.-Indië 
voor meer dan acht maanden. 

Wordt ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

C. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen. 
1. Kabinetsbricvcll van den Gouverneur-Generaal van 23 

en 25 April 1929 Nos. 20 en 22 ter aanbieding van: 
IL. een ontwerp-ordonnantie tot afschaffing van peper-

D. De volgende ter kennisneming ontvangen beschei
den: 

1. Besluit van het Hoofd van het Kantoor voor Reiswezen 
tot indeeling van de leden der Orgauisatie-commissie 
in de eerste groep van reizigers, bedoeld in artikel 2 
§ 1 van het Algemeen Reisreglement. 

2. Als voren van 24 April 1929 No. 815 tot wijziging van 
het voor de plaats Gorontalo vastgesteld hoteldaggeld 
voor de 2de groep van landsreizigers. 

3. Motie van de afdeeling Karanganjar van de P. G. H. B. 
betreffende de voorpraktijk van de lnlandsche hulp
onderwijzers. 
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\.ngckorn cn sttlkken. - Aanvulling van de B innenschepen-ol'donnant ic. - Aanwijzing van den Vool'zitter van de Land

raden te 'relock Betocng c. a . tot Voorzitter van den Landraad te Kota' Agoen~. - Indienststelling van 
Maleisehe· Cll dictaatstenogl·afcn bij den Volksraad . - Afscheid van den Voorzitter. 

(s' J ACOB.) 
4. Afseln'irt rekest van h Ol'eveJink aan den Gouverneur· 

Oenet'aal. 

Worden tel' inzuge gelegd ter secretal'ie van 
den Volksraad . 

E. Zendb l'ief van den Directeru' van Onderwijs en Eere
dienst van 24 April 1929 No. A 3/ 1/19 tel' aanbieding van 
50 exemplal'en van het "Eindverslag van de commjssie van 
voorlichting inzake het technisch en ambachtsonderwijs". 

De publicaties worden opgenomen in de boe
kerij. 

De Voo r zit tel' : A a n deo r d e i s d e b e h a n
deling van : 

D e ontwerp·ordonnantie tot het verlee· 
n e]] van v l' :ij s t e 11 i 11 g van r, c gel voo J' S t u k
k en, opgemaakt tel' vo ldo eni n g aan de 
Bin n e n s e he p en - 0 r d .o n n a n ti e - 1927 (S t a a t s
blad No. 289), en d e daaruit voortvloeiende 
ui tvoe I'i n gsvoorsch riften (Ond. 126), 

De ontwerp-ordonnantie tot aanwijzing 
van den Voorzitt e r van de Landraden te 
Tel 0 e k Bet 0 e ng e, a, a I s voo r zit ter van 
den L a n dra a d t e Kot a' A g 0 eng (I, a m pon g
sehe Districten) (Ond, 127), 

De ontwerp-ordonnantie tot nadere 
w ij z i gin gen a a n v u 11 i n g van d eo r d 0 u
n a n tie inS t a a t s b I ad 1926 No. 302, i n v e r
b a n d met de voo r gen 0 men in die n s t s te 1-
I i n g van M a I eis e h e · end iet a a ts t en 0 g l' a
fen bij d e n Volksraad (Ond, 128 ) , 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens 
zonder bel'aadslaging en i'.onclcl' hoofdelijke stemming aan
genomen. 

De notulen der vorige openbare vergadering, welke ter 
inzage h ebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De heer s'Jaeob : Mijnlleer de Voorzitter! Heden 
is het de laatste dag dat U de vergadering van dit College 
leidt, Heden nemen wij van U afscheid en wij doen dat 
met gevoelens van leedwezen, omdat U, in de vier jaren, dat 
U de vergadering van den Voksraad en dit College als 
voorzitter hebt geleid, getoond hebt Uw plichten nauwgezet 
te vervullen en evenzeer, dat U zoowel de eigenschappen 
bezit, die daarvoor noodig zijn, als de eigenschappen, di e 
noodig zijn om de vergaderingen met gezag en vooral met 
hal't, te leiden,waardoor een prettige onderlinge verhou
ding ontstaat, 

U hebt Uw waardigheid bekleed in het besef van Uw 
ambtelijke hoedanigheid ; partij-overwegingen zij n daarbij 

( 's JACOB, REG, GEM, VOOR ALG. ZAKEN,) 
niet in het spel geweest, Zij zü n dit zoo weilug geweest, 
dat Gij niet geaarzeld hebt om vóór het einde van het zit
tingsjaar heen te gaan. Dat is nu eenmaal het lot van den 
Volksl'aad en dat doet ons Uw heengaan nu te meer 
betreu J'en. 

Ik wenseh U toe, Mijnheer de Voorzitter, dat Gij de rust, 
die Ge in het vaderland tegemoet zult gaan, nog langen tijd 
moge genieten en dat Ge nog menigmaal den Volks raad 
zult mogen gedenken. ('r eek c n e n van ins t e m
min g) . 

De heel' Kie wie t d e Jon g e, Regeeringsgemaeh
ti gde VOor algemeene zaken: Mijnheer de Voorzitter I 
Zijne Excellentie de Gouverneur-Generaal, hoewel voor
nemens van Hare gevoelens jegens U ook persoonlijk te 
doen blliken, heeft mij niettemin opgedragen, hier namens 
de Regeering enkele woorden te spreken op dit belangrijk 
moment waarop U, voor het laatst in het openbaar, het 
ambt vCJ'vult, waarmedc Hal'e Majesteit U, juist VOOI' vier 
jaar op vicr dagen na, wel heeft willen bekleed en, 

Is een woordvoerder del' Regeering gewoonlijk verhengd, 
wanneer hij zich kan aansluiten bij de altijd bezonnen en 
kernachtige zinsneden dool' den Nestor van dit geacht Col
lege geuit, thans is dit in bijzondere mate het geval, 

Regeering en Volks raad to'eh, de twee organen, weUte 
tot gezamenlijke wetgeving voor Nederiandseh·Indi ë geroe
pen zijn, gevoelen zich in zekeren zin dool' den Voorzitter 
van dezen Raad verbonden . Wanneer nu, als thans het 
geval blijkt, vanwege elk dier beide organen, met waar
deering over de ambtelijke werkzaamheden van een voor· 
zitter wordt geoordeeld, en van beiderlei zijde met hoog· 
achting over diens persoon gesproken wOl'dt, dan mag zulks 
wel gelden uls een bewijs, hoe deze hooge functionaris er, 
in dit opzicht, in geslaagd is, zijn delicate positie van zoo· 
wel dienaar van de Kroon als lid van dit college, op juiste 
wijze te vervullen. 

Zoodanige verV1illing van het ambt, .Mijnheer de Voor
zitter, dankt U, van de zijde der Regeering beschouwd, 
vooral uan twee kwaliteiten: aan die rustige, maar zoo 
noodig toch besliste gemoedelijkheid, waarvan gij het ge
heim bezit, en aan Uw hoogen zin voor Recht. 

Door vooral het eerste is het U gelukt, tussehen de leden 
van verschillenden partij. en landaard in dit College, een 
atmosfeer van goede onderlinge gezindheid, van, - in den 
jongsten tijd ten onrechte wel eens betwijfelde - loyale 
behartiging van het algemeen belang, niet alleen te besten
digen, maal' voorzoover mogelijk nog uit te breiden. Aan 
de leiding van den Voorzitter van dezen Raad immers, 
dankt men g l'ootendeels de gelukkige omstandigheid , dat 
daarin de partijen en bevolkingsgroepen met elkaar om
gaan op een wijze, die, ,verd zij alom nagevolgd, gallsch 
Indië ten zegen zou strekken. 

Door vooral Uw gevoel voor r echtschapenheid en recht, 
vond de Regccl'ing steeds Uw steun bij Haal' streven, om 
de positie van den Volksraad in de, dool' den Nederland· 
schen wetgever gewezen richting, te ontwikkelen, en om 
die vertrouwensvolle verstandhonding tussehen Haal' en 
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(REG. GEM. VOOR ALG. ZAKEN, DIRECTEUR VAN 
FINANCI~N.) 

den Raad te bevorderen, zonder welke zulk een ontwikke
ling, naar Haal' oordeel, niet mogelijk zoude zijn. 

Bij een dergelijke, door dit alles nog slechts summier 
aangedllide taakvolvocl'ing, Mijnheer de Voorzitter, kan. 
de Regeering U heden doen verzekeren, dat aan Uw werk 
en aan Uw p ersoon bij Haar ecn waardeeringsvolle her
innering blijft voortbestaan, en U doen toewenschen, Uw 
liefde voor Indië, in Uw bekwaamheid voor velerlei arbeid, 
nog menjgmaal succesvol te kunnen toonen. 

Mag ik, Mijnheer de Voorzitter, aan de bijzondere positie 
van den Regeeringsgemachtigde voor algemeene zaken, de 
vrijheid ontleenen, hieraan nog een persoonlijk woord toe 
te voegen, dan moge dit zijn een woord van hartelijken 
dank voor de, voor mij, immer aangename en leerzame 
samenwerking met U, een samenwerking waarin ik meel' 
dan vele anderen gelegenheid had, de zruverheid der motie
ven te leeren kennen welke Uw daden en bedoelingen steeds 
hebben bestuurd. Aan dien dank verbind ik de verzekering 
van mijn hoogachting, doch niet enkel voor U, ook voor 
baar, die een groote kracht in Uw arbeidzaam leven is, voor 
Mevronw Neytzell de Wilde. 

En ten slotte, Mijnheer de Voorzitter, dank ik U wel 
zeer, dat U mij wel heeft willen toestaan, over dit punt 
hier het woord te voeren. (T eek ene n van ins t e m
min g). 

De heer Van den Bus s e h e, directeur van Finan
ciën: Mijnheer de Voorzitter I Het is rut naam van de 
hoofden der departementen van algemeen bestunr, dat ilr 
mij moge aanslruten bij de woorden van hoogachting en 
waardeering, die èn rut den Volksraad èn namens de Re
geering tot U zijn gericht. 

Indien ik dam'aan enkele woorden toevoeg om te doen 
uitkomen hoezeer en waarom Uw vertrek ook door ons met 
leedwezen wordt tegemoet gezien, zou ik daarbij de prac
tische zijde van het Volksraadwerk op den voorgrond wil
len stellen. 

Het is VQOt' ons en voor onze departementen van groot 
belang, op welke wijze de Volksraad zijn arbeid regelt. 
Opzet, indeeling en mate van verzorging van de afdeelings
verslagen bepalen goeddeels de meerdere of mindere be
werkelijkheid onzer antwoorden; de indeeling van rooster 
en agenda heeft grootell invloed op onze persoonlijke voor
bereimng tot de mondelinge debatten; de tijdige ontvangst 
van stenografische verslagen en Volksraadstllkken maakt 
ons een al dan niet doelmatige verdeeling van den arbeid 
mogelijk. 

In dit alles speurt men aldra de hand van den voorzitter 
en gaarne constateeren w:ij, dat de goede tradities, die zich 
onder Uw beide voorgangers hadden gevestigd, door U 
werden voortgezet en ook na de invoering van de Indische 
Staatsregeling, die op dit gebied haar invloed deed gelden 
en nieuwe eischen naal'voren bracht, gehandll3.afd en be
vestigd werden. 

Maar wie wat langer in de'J;e zaal heeft rondgezien, weet 
ook, dat de moeilijke opgaaf om aU!: ~~'l groot aantal 

(DIRECTEUR VAN FINANCI~N, VOORZITTER.) 
Regeeringsgemachtigden een zoo gering mogelijk ongerief 
te berokkenen, een meten en passen vordert en aan den 
Voorzitter hooge eischen stelt van voortdurende aanelacht 
Gij het werk en een mep inzicht in dat werk, terwijl bet 
daarnaast een gl'oote mate van tegemoetkomendheid en 
welwillendheid vooropstelt. Voor de wijze, waarop U 
steeds gereed stond, ons de vervulling van OJlze taak te 
vergemakkelijken, betuig ik U gaarne namens de beide 
hoorden van de militait'e departementen en namens mijn 
ambtgenooten onzen welgemeenden dank. 

Maar ook over de verhouding van den Voorzitter tot de 
Regeeringsgemachtigden tijdens de vergadering zon ik een 
en kcl woord willen zeggen. 

De Regeeringsgemachtigde is in de Volksraadzaal een 
bevoorrecht wezen, die mag spreken zoo spoedig, zoo vaak 
en zoolang hij wil en die er van tijd tot tijd ook het zwijgen 
toe mag doen. 

Dat de rechten van den Regeeringsgemachtigde bij U, 
Mijnheer de Voorzitter, ten allen tijde veilig zijn geweest, 
behoef ik nauwelijks naar voren te brengen, maal' daar
naast staat wat anders, n.l. dat de leiding, die U in de 
vergadering heeft gegeven van grooten invloed was op het 
resultaat, dat met de uitoefening van me rechten in ge
meenschappelijk overleg werd bereikt. 

Ook hier, Mijnheer de Voorzitter, heeft Uw volleruge 
beheersehing van de onderwerpen, die behandeling vonden, 
Uw zuiver aanvoelen van de moeilijkheden, die moesten 
worden overwonnen, onze taak vergemakkelijkt en het nut
tig effect van onze inspanning vergroot. Ook daarvoor 
ben ik en zijn mijn ambtgenoQten U ten zeerste erkentelijk. 

Mijnheer Neytzell de Wilde, ik moge eindigen met U de 
verzekering te geven, dat wij U noode op de voorzitters
plaats zullen missen en dat onze beste wenschen voor U en 
Uw gezin U op Uw reis naar het Moederland vergezellen. 
(Teekenen van instemming). 

De. Voo l' zit ter : Mijne Heeren I Het "preekt van
zelf, dat ik het op zeer hoogen prijs stel, dat onze nestor, 
toch eigeulijk nauwelijks geheel hersteld van zijn zware 
ziekte, zich geroepen heeft gevoeld, om namens de leden 
van den Volksraad en van het College van Gedelegeerden 
woorden van afscheid tot mij te richten, woorden, die mij 
in het hart gegrift zullen blijven. 

Ook dank ik den RegecJ"ingsgemachtigde voor algemeene 
zaken, die bier namens de Regeering sprak, maar zich ook 
gedrongen gevoelde, om daaraan een persoonlijk woord toe 
te voegen, en den Voorzitter van den Raad van departe
mentshoofden, die namens de Regeeringsgemachtigden, 
hoofden van departementen en onderdeelen daarvan, het 
woord voerde, voor hun hartelijke toespraken, welke voor 
mij onvergetelijk zullen zijn . 

Waar ik thans voor bet laatst het woord neem als Voor
zitter van den Volksraad, spreekt het wel van zelf, dat ik 
dit voel als een moeilijk oogenblik, want ik leg thans neer 
een ambt, dat mij lief was en beëindig hier te lande een 
rrum 25-jarigen arbeid. 

En jrust in de hruru ge tijden is in Nederlandsch-Indië 
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zooveel mooi werk te verrichten, dat als regel gelegd wordt 
op jonge, krachtige schouders en veelal bcstaat in nieuw
bouw. 

Wie, hetzij als particulier hetzij als ambtenaar, hierheen 
komt om aan te pakken, vindt allicht werkzaamheden, 

I welke in belangrijkheid verre te boven gaan aan datgene, 
I wat hij op gelijken lecftijd in Nederland te doen zou vinden. 

Als voorbeeld daarvoor zij het mij vergund, enkele tijd
stippen in herinnering op te roepen uit mijn eigen loopbaan, 
welke, gelijk U kunt begrijpen, gedurende deze dagen meer
malen in gedachten voor mij de revue passeeren. 

Na cenige jaren praktijk bij de rechterlijke macht hier 
te lande te hebben meegemaakt, ging ik nu ruim 22 jaren 
geleden over naar het rechtskundig onderwijs aan de Osvia 
en stond ik daarbij o. a. ook voor de taak, om aan de leer
lingen dier onderwijsinrichting staathuishoudkunde te 
doceeren, een vak, dat op het punt stond geschrapt te wor
den, omdat men het niet mogelijk achtte, het bevattelijk 
en met vrucht aan de leerlingen dier school, gegeven hUll 

vooropleiding en ontwikkeling, bij te brengen. 

Toen het mij echter gelukt was, dit vak instede van 
langs den gebruikelijkcn weg der deductieve methode 
langs dien der inductieve te geven, uitgaande van het 
economisch-geografisch milieu der betrokkenen, nam de 
belangstelling der leerlingen zienderoogen toe cn begon de 
leerstof vOOr hen werkelijk te leven. 

Maar Mijne Heeren, ik behoef U wel niet te vertellen, 
hoevele uren voorbereiding deze lessen der Indische econo
mie mij kostten. Zij zijn echter ook mijzelf later tot in 
mijn huidige betrekking steeds te pas gekomen, 

Na de Osvia mocht ik vanaf 1910 als leeraar en wd. 
directeur een zestal jaren meebouwen aan de yorming van 

I het rechtskundig onderwijs der nieuw geopende Rechts
school, welke thans sedert korten tijd weder vervangen 
werd door de Rechtshoogeschool. 

Voor een groot deel hebben de door de Rechtsschool af
geleverde leerlingen hun studiën aan de hoogeschool te 
Leiden kunnen voortzetten en voltooien; een ander deel is 
in de praktijk hier te lande gebleven en heeft medc als 
regel zeer wel voldaan. 

Toen ik in 1916 weder bij de rechterlijke macht terug
keerde, rustte op mij onder de directe bevelen van den 
Procureur-Generaal de taak, om voor het hoogst belang
rijke aandeel, daarin voor het hoofdparket weggelegd, mede 
te werken aan de dringend nooelige reorganisatie der politie, 
den opbouw der centrale recherche en de inrichting del' 
veldpolitie, waarvan de technische plannen aan het depar
tement vun Binnenlandsch Bestuur waren opgesteld. 

In dien tijd, d. i. in 1919, valt de eerste kenuismaking 
met den Volksraad in mijn qualiteit van Regeeringsge-i 
machtigdc voor de gestie van h~t O. M. en de politie. ' 

In Uw College vonden de regeeringsvoorstellen, welke 
ik er te verdedigen had, aanvankelijk heftig verzet, zoowel 
van conservatieven bestuurskant als van linksche zijde, 
speciaal van die del' N. r. P., welke partij thans ter ziele is. 

Het einde van den strijd was cchter, dat de Volksraad 
zijn steun aan de ingrijpende plannen gaf en zoo mede

Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929. 

wcrkte aan het tot stand brengen eener onmisbare reorga
uisatic, waarvan nadien de vruchten zeker wel geplukti 
werden. 

In dezen flUldamentee len opbouw stond ik als de eerste 
Advocaat.Generaal voor de politie wederom voor een ge. 
heel njeuwc taak, met al dc bezwaren, doch ook met al de 
aantrckkelijkheid, daaraan verbonden, 

Na daarop eeuigen tijd als raadsheer in het hoogste 
rechtcrlijke college hier te lande te hebbcn gefungeerd, 
wachtte mij nu 4 jaren gcleden weder geheel ander werk 
cn wel als Voorzittcr van den Volksraad . 

Hct spreel<t van zclf, dat dc ondervinding, opgedaan in 
dc uiteenloopende betrekkingen, in verschillende deelen 
van dit land te voren dool' mij vervuld, mij herhaaldelijk 
een krachtige steun bleek voor dit ambt, dat aanraking 
geeft met alle mogelijke vraagstukken van socialen el1 
cconomischcn aard. 

Den weg als Voorzitter van den Volksraad vond ik r eeds 
door mijn beide ambtsvool'gangcrs gcbaand. Ik kon mij dus 
aanvankelijk rustig inwerken en dit was wel noodig, want 
heel wat moeilijkheden stondcn voor de deur in verband 
met de uitvoering der beginselen van de grondwetsherzie
ning van 1922 en de daarop rustende wijziging van het 
Regeeringsreglement, strekkende tot verlegging van het 
zwaartepunt der bestuursoefening van Nederland naar 
Nederlandsch-Indië en tot verruiming van de medezeg
gingschap der ingezetenen in den gang der lalldszakea 

De invoering van een en ander had gedeeltelijk met 1 
Januari 1926 en verder geheel bij de opening van den 
Volksraad in 1927 plaats. 

Behalve een groote hoeveelheid voorbereidend werk 
bracht dit een geheel nieuwe situatie mede, namelijk" een 
middels nieuwe verkiezingswijze en groepeering daarvoor 
der bevolking verkregen samenstelling van dit College, met 
verdere nitbreiding van het aantal leden daarvan; nieuwe 
bevoegdheden ten aanzien van de begrooting en vooral met 
betrekking tot de taak als medewetgever ; en daarmede 
verbonden het inwerking brengen van het nieuwe College 
van Gedelegeerden, hetwelk 18 Mei 1927 zijn eerste ver
gadering hield. 

Het gold hier een grooten overgang naar nieuwe toe
standen en ik vermeen, dat dit zonder veel schokken heeft 
plaats gehad; daarbij is - en ik moge hierop nog wel eens 
den nadruk leggen - de loyale stenn van Regeeringswege, 
in dezen steeds ondervondcn, ongetwijfeld ecn bclangrijke 
factor ten gunste geweest. 

Het einde van de zitting' ]927/19'28 bracht voor den 
Volksraad de verplichting medo, om te adviseCl'cn ovcr het 
wctsontwcl'p betreffend" de zgn. Inlandschc meerderheid. 
De Volksraad vel'eenigde zich ten slotte met de voorstellen, 
na een uüYocl"ige, belangwekkende en waardige schrifte
lijke discussie en mondeling debat, 

Hct is echter tevens dit ontwerp, dat sedert de gemoede
l'en is blijven verontrusten en waaraan van h8t begin del' 
zitting 1928/1929 af de van bepaalde zijden te!(enover den 
intusschen rceds 10 jaren bestaanden Volksl'aad aange
nomen eenzijdige en weinig redelijke houding moet wor-
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den toegeschreven, een houding, welke gelukkig ook hier 
te lande en zeker mede in Nederland gezaghebbende be
&trijding heeft gevonden. 

Of deze houding in een koloniaal oostersch milieu ver
standig is geweest, zelfs met het oog op de belangen, die 
men daarmede blijkbaar direct dacht te dienen, is een open 
vraag. Of zij zou kunnen worden volgehouden zonder 
onberekenbare schade te doen, lijkt aan gegronden twijfel 
onderhevig. Zij heeft zeker verwijdering en verscherping 
geschapen, waar redelijk samengaan het wachtwoord moest 
zijn. 

Van U vordert zij, Mijne Heeren, evenals vroeger, ja 
meer dan tevoren het inzicht en de noodzaak, om U als 
leden van dit College, indien het om de belangen daarvan 
gaat, sterk aaneen te sluiten, waarvoor verschil in politieke 
overtuiging geen beletsel mag zijn. 

Ik heb echter alle hoop, dat, waar de aanname van het 
wetsontwerp door de Staten-Generaal intusschen een feit 
geworden is, ook de zoo even door mij genoemde houding 
een verandering ten goede zalondergaan. 

De aanname van dit wetsontwerp is een bewijs van groot 
vertrouwen in de inheemsehen en hun vertegenwoordigers, 
wiel' verantwoordelijkheid belangrijk zal toenemen. 

Men hoopt en verwacht, dat zij haar met waardigheid 
en bedachtzaamheid zullen dragen. 

Dat ook zij mogen inzien - wat echter niet alleen voor 
hen geldt - dat zoovele groote maatschappelijke belangen 
hier te lande niet scherp tegenover elkaar staan, doch in
tegendeel sterk ineen geweven zijn en een geheel vormen, 
dat niet straffeloos uiteen gescheurd en vaneen gereten 
kan worden. 

De interne verhoudingen van dit College gedurende de 
'afgeloopen 4 jaren en speciaal die tusschen zijn leden en 
aen Voorzitter, zoomede tusschen dezen en de verschillende 
Regeeringsgemachtigden, die voor algemeene zaken in de 
eerste plaats, hebben mij steeds reden tot groote erkente
lijkheid gegeven. 

. De leden, de insiders, die dag aan dag den Voorzitter 
in zijn werk ook buiten de openbare vergaderingen enl 
speciaal in de secties kmmen volgen, weten wel, dat deze 
waarlijk geen gemakkelijke taak heeft. 

Hij moet op de bres staan voor het College zelf en voor 
de belangen zijner leden. 

Voortdurend overleg is noodig met de verschillende Re
geeringsgemachtigdcn in hun moeilijke positie en met zoo
velen, die aauraking en voeling met het College hebben, 
het centraal vertegenwoordigend lichaam hier te lande, en 
daarbij moeten dikwerf zeer niteenloope~de inzichten tot 
elkaar gebracht worden. Dit stelt den Voorzitter herhaal
delijk voor den plicht, om moeilijke kwesties met spoed op 
te lossen en verschaft hem voortdurend inspalmend werk. 

Welnu, 4 jaar lang hebben mij door Uwen zin voor samen
werking daarbij Uw zoo onmisbare hulp en steun nimmer 
ontbroken, gelijk ook de verschillende diensten van den 
Volksraad mij steeds krachtdadig bijstonden en dat maakt 
het afscheid nemen van U allen, voor mij tot een zwaar 
oogt:uulik. 

Ik zeg U, Mijne Heeren, die zoovele vriendelijke woorden 
tot mij hebt gesproken, hartelijk daule 

Ik dauk U, Mijne Heeren leden en RegeerÎngsgemachtig
den, in het bijzonder voor Uw mij steeds verleende mede
werking en de . hoofden der verschillende diensten van den 
Volksraad en hun personeel voor den mij voortdurend ge
geven krachtigen steun en ten slotte dank ik dat deel van 
de pers, hetzij de Europeesche, de Inlandsche of Chineesche, 
hetwelk door opbouwende critiek en objectieve beschou
wingen dit nog betrekkelijk jong centraal vertegenwoor
digend College met zijn sedert zoo toegenomen bevoegd
heden en plichten "in" - gelijk men dat nog onlangs heeft 
genoemd - "zijn nuttig en bezonnen werk" (1) heen ge
schraagd en bijgestaan. 

Ik heb gezegd. (Teekenen van instemming). 

De vergadering wordt te 9'.40 uur v.m. gesloten. . 

(1) Koloniaal Tijdschrift Maart 1929. Het Vaderland van nen 
15 Maart 1929 . 
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32ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Don der dag 23 Mei 1929. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

Intreerede Voorzitter. - Nagedachtems Mr. Dr. Talma. 
- Ingekomen stukken. - Wijziging vendnreglement (Ond. 
129) . - Bekrachtiging besluit plaatselijken raad Madioen 
en POIlOl'ogo tot wijziging leenrngsbesluit gewestelijken raad 
Madioen (Olld . 1:16). - Achtste rapport commissie voor 
de verzoekschriften. 

Voorzitt e r: J. W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordi g, met den VOOl'zittcr, ]9 leden, te weten 
de heeren: 

Ali ~1oesa, Blaauw, Bl'uincman, Dwidjosewojo, Fruin, 
D e Hoog, sj Jacob, Kan, Kerkkamp, Koesoemo Jocdo, Koe
soemo Oetoyo, Mandagie, Middendorp, 1<Ioelia, Roep, 
Scllmutzer, Soejono en Soekawati . 

Regecringsgemaehti gdc : de heel' Van den Bussche. 

De Voo I' zit ter: Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering . . 

De Secretaris deelt mede, dat is ingekomen : 

Een afschrift·Besluit van den ·Gouverneur-Generaal Van 
15 Mei 1929 No. 35, houdende de aankemng, dat de heer 
J. W . Meyer Rarmeft, benoemd tot lid tevens Voorzitter van 
den· Volksraad, op 15 Mei 1929 t en overstaan van den Gou
verneur-Generaal van Nederlandsch-Indië den voorgeschre
ven ambtseed heeft afgelegd. 

Het besluit wordt ter inzage gelegd ter secretarie 
van den Volksraad. 

De Voo r zit ter : Mijne Hem·en! Door H. M. de 
Koning ing benoemd tot Voorzitter van den Volksraad en 
dus ook tot Voorzitter va n dit College, wil ik naar aanlei
ding van die benoem ing in oczcn beperkten kring een be
perkt aantal woorden sproken. 

Vooreerst woorden van dank voor het in mij gesteld ver
trouwen; woorden voorts van warme waardccl'ing voor 
mijn ambtsvoorganger j woorden tenslotte tot U, ~1Jjnc 

H OeI'cn, om û te verzekerell, dat ik dit ambt aanvaard in 
het volle tesef van de groote verantwoordelijkheid tegen
over Land en gemeenschap, die ik hierbij op mij neem, 
maar tevens met het vaste voornemen, om onder hand
having van de voortreffelijke traditie, die steeds bcstaan 
heeft, van goede samenwerking van U, Mijne Hoeren, met 
dcn Voorzitter, mijn beste krachten te wijden aan den 
Volksraad; aan de verzekering van de plaats van dcn 

(VOORZITTER., DIRECTEUR VAN FINANCU1N.) 
Volksraad in staatsbestel en samenleving en tenslotte aan 
de ontwikkeing van den Raad. 

Mijne Heeren! De cerste plicht, dien ik heb te vervnl1en, 
is helaas een droeve plicht. Ik wil U verzoeken U een 
oogenblik van Uw zetels te verheffen. 

(De leden verheffen zich Van hun zetels). 

Ik wensch een enkel woord te wijden aan de nagedach
tenis van het gewezen lid van den Volksraad, tevens ge
wezen Rcgeeri ngsgemachtigde, Aft' . Dr. 'l'alma.. 

De heer Talma heeft als gemachtigde del' Regeering den 
Lande gewichtige diensten bewezen. Hij heeft later in den 
Volksraad in een voor hem bijzonder moeilijke positie ge
toond, tegen de moeilijkheden van die positie volkomen te 
zijn opgewassen. Het woord van den heer Talma was altijd 
rustig en helder en het had gezag. De heer 'falma zelf 
was bovenal bekwaam. Hij was een figuur, zooals de Volks
raad ze noode kan missen. Zoo zal zijn nagedachteuis bij 
ons blijven leven. 

Do heer Van den Bus s c h c, dhccteur van ~inan~ 
ciën: Mijnheer de Voorzitter! Mag ik mij namens de Re
geering aansluiten bij de woorden, die U, MijJ.iheer de 
Voorzitter, zooeven aan de nagedachtenis van wijlen Mr. 
Dr. Talma hebt gewijd f Ook de Regeering gedenkt met 
groote waardeering de talentvolle wijze, waarop de heer 
Talma in den Volksraad zijn taak heeft vervuld. 

De Secretaris deelt mede, dat verder zijn ingekomen: 

A. Een afschrift-schrijven van J. C. van AaIderen aan 
den Gonverneur-Generaal van 25 April 1929, boudende de 

""'\ 
mededeeling, dat hij zijn benoeming tot lid van den Volks-
raad aanvaardt. 

Worden ter inz~e gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en -teschikkingen : 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 26 

April, 6, 7 en 10 Mei 1929 Nos. 31, 10, 6 en 15 ter 
aanbieding van : 
a. een ontwerp-ordonnantie tot intrckking van artikel 

2 der ordonnantie, houdende aanwijzing van tolkan
toren voor den invoer ,:an gedistilleerd (Ond. 139) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie tot aanvulling van de 
bepalingen omtrent de inning en de verantwoor~ 

ding van inkomstenbelasting, personeele belasting 
en verponding, zoomede voor de uitkeeringen van 
collecteloon te dier zake (Ond. 140) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie tel' bekrachtiging van een 
lecllingsbesluit van den gemeenteraad van M8ge~ 
lang (Ond. IU) ; 

d. een ontwerp van wct, houdende macbtiging tot bet 
sluiten van een overeenkomst met de Bataafsche 
P etroleum Maatschappij , betreffende de opsporing 
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en oulgiunlng van aardolie, enz. In een terrein in 
het Gouvernement der Molukken (Ond. 142). 

Deze stukken zijn gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 25, 
27 en 27 April, I, 6, 8, 8, 9, 11 en 15 Mei 1929 Nos. 32, 
35, 36, 18, 13, 49, 9, 15 en 27, al dan niet met bijte
noorend besluit, houdende mededeeling van de vast
stelling van: 
a. de ordonnantie houdende bepalingen in het belang 

van de veiligbeid bij het opstijgen en landen van 
watervliegtuigen in de nabijheid van bet vliegkamp 
.. Morokrembangan" (Ond. 120); 

b. de ordonnantie tot wijziging van de samenstelling 
van den stadsgemeenteraad van Malang (Ond. 122) ; 

c. de ordonuantie tot toepasselijkverklaring op de 
residentie Djambi van de ordonnantie houdende de 
regeling betreffende paal- en vlotwouingen (Ond. 
110) ; 

d. de belastingordonnanite en de strafverordenings
ordonnantie voor de Inlandsehe gemeenten in de 
Buitengewesten (Ond. 111); 

8. de ordonnantie betreffende verlof en overtocht van 
mindere militairen van het Nederlandsch-Indische 
leger naar Suriname en Curaçao of omgekeerd 
(Ond. 119); 

f. de ordonnantie tot aanvulling van de Binnensche
pen-ordonnantie-1927 (Ond. 126); 

g. de ordonnantie tot aanwijzing van den Voorzitter 
van de landraden te Teloek Befoeng e. a. als Voor
zitter van den landraad te Kota Agoeng (Lam-
poengsche Districten) (Ond. 127); . 

h.. de ordonnantie strekkende tot indienststelling van 
Maleische en dictaatstenografen bij den Volksraad 
(Ond. 128) 

;. de ordonnantie tot wijziging van artikel 4 der Ver
pondings-ordonnantie 1928 (Ond. 115) . 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 27 April 
1929 No. 26 tot ontbinding van de commissie van 
onderzoek naar de gegrondheid van de door den gepen
sionneerden majoor der intendance J. A. Dijkland 
geopperde bezwaren tegen de door hem ondervonden 
behandeling. 

4. Als voren van 27 April 1929 No. 29 tot vaststelling van 
de .. Regeling voor de medetelling van reeds met pen
sioen of gagement beloonden militairen diensttijd van 
het personeel bij het gevangeuiswezen en Landsopvoe
dingsgestichten ". 

5. Als voren van 4 Mei 1929 No. 21 houdende machtiging 
aan den Directeur van Gouvernementsbedrijven, in.ge
volge artikel 105 I. S., tot het doen van de in het besinit 
genoemde uitgaven voor den ombouw van radiostations. 

6. Als voren van 4 Mei 1929 No. 37 tot nadere aanvulling 
van de lijst van betrekkingen bij den burgerlijken dienst 
in Nederlandseh-Indië, waartoe ook benoemd kunnen 
worden zij, die geen Nederlandsch onderdaan zijn. 

(VOORZITTER, BLAAUW.) 
7. Als voren van 7 Mei 1929 No. 2x tot afkondiging in het 

Staatsblad van Nederlandsch-Indië van het Koninklijk 
besluit houdende regelen met betrekking tot de taak 
der Gouvernements-Marine in Nederlandscb-Indië ten 
aanzien van het verriehten van militaire diensten. 

8. Als voren van 11 Mei 1929 No. la tot overdracht van 
het dagelijksch teleid der zaken aan den Vice-President 
van den Raad van Nederlandsch-Indië, den beer Mr. 
K. F. Creutzberg, gedurende de dienstreis van den 
Gouverneur-Generaal naar Midden- en Oost-Java. 

9. Als voren van 14 Mei 1929 No. 2x tot interneering van 
den daarin genoemden persoon. 

10. Als voren van 14 Mei 1929 No. 4x tot instelling van de 
zg. Commissie voor Inlandsche Rechtspersonen. 

11. Als voren van 14 Mci 1919 No. 32 tot benoeming van 
Raden Toemenggoeng Achmad, Regent van Batavia, 
tot lid van de Medebestuurseommissie. 

De onder 2 t/m 11 genoemde stukken worden ter 
inzage gel~gd ter secretarie van den Volksraad. 

C. Het volgende ter kennisneming ontvangen schrijven. 
1. Brief van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur, 

A. Mühlenfeld, van 4 Mei 1929 No. CD 1/ 1/20 bou
dende de mededeeling, dat hij bet beheer over het 
departement heeft aanvaard. 

Wordt ter inzage gelegd ter secretarie van den 
VoJksraad. 

D. Schrijven van 's Rijks Muntmeester van 10 April 
1929 No. 567 V ter aanbieding van een exemplaar van het 
muntverslag over het jaar 1927. 

Het verslag wordt opgenomen in de boekerij 
van den VoJksraad. 

De Vo 0 r zit ter: A a n deo r dei s de be h a n
del i n g der 0 n t w e r p - 0 r don n a n tie tot w ij
ziging van het reglement op de openbare 
ver k 0 0 ping e n in Ne der I a n d s c b - I n d i ë (Ond. 
129). 

Ik maak de heeren erop attent, dat de ontwerp-ordon
nantie bij Memorie van Antwoord gewijzigd is in Art. 1. 

De heer B I a a uw: Mijnheer de Voorzitter! In bet 
Gedelegeerden-Verslag omtrent dit onderwerp komt de vol
gende alinea voor : 

.. Eenige leden zagen de bevoegdheid tot aanwijzing 
van in pand te geven waarde-papieren en tot het stel
len van regelen ter berekening van de waarde dier 
papieren als een bevoegdheid tot het geven van alge
meen geldende .regelen ter uitvoering van cene ordon
nantie, om welke reden zij er de voorkeur aan gaven, 
dat bedoelde bevoegdheid door den Gouverneur-Generaal 
bij regeeringsverordening zou worden ujtgeoefend". 
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\\rij zig ing vendul'cglemcnt. 

(BLAAUW.) 
Het Rcgeeringsantwool'd luidt als volgt: 

"De Regeering kan medegaan met het denkbeeld, dat 
de aanwijzing van de waardepapieren welke als zeker
heid tot nakoming van vCllduschuldcll h..-uunen worden 
aangenomen beter bij Regeeringsvcl'ordclling zou kun
nen geschieden, omdat het hier geldt het geven van 
algemecllc regelen tel' uitvoering van cene ordonnantie", 

in de volgende alinea van dit antwoord blijkt dan, dat 
de Regeering om andere redenen er toch niet toe overgaat, 
deze aangelegenheid bij Regeeringsverordening te regelen. 
De gedachtengang van de Regeering in deze zaak kan ik 
vooralsnog niet geheel onderschrijven. Wat uit dit Regee
ringsantwoord in de eerste plaats blijkt, is dat ook de Regee
ring erkent, dat deze stof naar haar aard behoort te worden 
geregeld bij Re,gooringsverordenin.g, omdat het hier geldt 
het geven van algemeene regelen ter uitvoering van een 
ordonnantie. Wanneer dan de Regeering niettemin besluit, 
deze aangelegenheid ni ct bij Regeeringsverordening tc 
regelen, kan ik daaruit niet anders coneludeeren , dan dat 
Zij de opdracht in art. 81 1. S., waarbij aan den Gouverneur
Generaal de bevoegdheid wordt gegeven Regeeringsverorde
ningen vast te stellen, opvat als e~n facultatieve regeling 
van de mogelijkheden tot uitvoering ecner ordonnantie j met 
andere woorden, dat het vaststellen van algemeene regelen 
tel' uitvoering cener ordonnantie kan geschieden bij Regee
ringsverordening, maal' dat dat in het geheel niet noodig 
is en dat de algemeene regelen ter nitvoering van een 
ordonnantie ook kunnen worden vastgesteld, in dit speciale 
geval door den directeur van Financiën, maar ook heel 
goed door iederen anderen ambtenaar in 's Landsdienst. 

Ik geloof vooralsuog niet, dat deze opvatting, die ten
slotte niets anders is dan een stelling volkomen onaanvecht
baar is. Wanneer deze opvatting van de Regeering juist 
zou zijn, stel ik mij al dadelijk de vraag: waarom worden 
aan de Regeeringsverordell.ing enkele eischen gesteld, waar
om worden voor de regeling bij Regeeringsvel'ordening In 
de Wet op de Staatsinrichting van Nederlandsch-Indië 
waarborgen omschreven die ni et golden voor die andere 
regelingen j Wanneer de Gouverneur-Generaal een Regee
ringsverordeuing vaststelt, moet hij den Raad van Indië 
11oo1'on. "T anneer hetzelfde onderwerp wordt geregeld door 
don directeur van Financi ën staat nergens de plicht om
schreven, dat de directeur van Financiën den Raad van 
Indië heeft te hooren. Verder stelt de wet op de Staats
inrichting van Neclerlanclsch-I ndië ten opzichte van de 
Rcgeeringsvcl'orderung vast, dat zij moet worden afgekon
digd in het Staatsblad. Wanneer dezelfde stof geregeld 
wordt door den directeur van Financiën is het in het geheel 
niet noodi,g, dat de regeling in het Staatsblad komt. Het 
publiek is dan in een zwakkere positie, zou ik zeggen, dan 
wfIlmec!' de stof bij Regecl'ingsvcl'orc1cnillg geregeld wordt. 

~Iijnheer de Voorzittm· ! Om het niet te lang te maken, 
zou ik nog slechts terloops willen wijzen op art. 94 1. S., 
waarin ten opzichte van de Rc.geeringsverordening bepaald 
wordt, dat zij blijf t gelden, ook walUleer Cl' ecn hoogere 
voorziening getroffen is, totdat zij wordt ingetrokken. 

H f1 ndelingen. Zittingsjaar ] 928-1929. 

Verder \·erwijs jk naa r artikel 1001. S. , waal"În een regeling 
wordt getroffen voor de schorsing en vernietiging van Re
geeringsverordeningen. Betreffende al deze punten kan ik 
niets vinden ten opzichte van algemeene regelen ter uit· 
voering eener ordonnantie, getroffen door den directeur van 
Financiën. Het publiek weet niet hoe het tegenover een 
dergelijke regeling staat. 

Op al deze gronden zou ik, al was het alleen maar, om
dat er te dezer zake nog geen zekerheid is, de Regeering 
in overweging willen geven, in dit speciale geval, waarin 
men tot de overtuiging is gekomen, dat de stof toch naar 
haar aard is een stof voor een Regeeringsverordening, deze 
stof ook bij Regeeringsverordening te regelen. 

De motiveering, waarom de Regering dit niet doet, kan 
ik ook niet zoo heel sterk vinden . De Regeering zegt nl. : 

"Inmiddels wijst Zij er op, dat op dit terrein nog 
geen ervaring is opgedaan en dat zoo wel de oJlstelling 
van een te beperkte als die van een te uitgebreide lijst 
van waardepapieren bezwaren zou medebrengen. De 
regeling zal derhalve geleidelijk moeten groeien en in 
de eerste jaren herhaaldelijk gewijzigd Ol nitgebreid 
moeten worden. 

Om die reden geeft Zij el' de voorkeur aan deze aan
gelegenheid voorshands ,geheel in handen van den dh'ec· 
teur van het tel' zake tot oordeel en bevoegd departement 
te leggen". 

Wanneer men hleromtrent eenmaal tot een zekere opiuie 
is gekomen dan zal - als ik den gedachtengang van de 
Regeering goed be,grijp - deze stof, nadat zij volkomen 
klaar gemaakt is door den directeur van Financiën alleen, 
overgedragen worden aan den Gouverneur·Generaa1. Ik 
zou zeggen, dat waar het een dergelijke moeilijke kwestie 
betreft, dit is de zaak op haal' kop zetten. De eerste tijd is 
blijkbaar de lastige en de stof zal daarin geheel alleen dool' 
den directeur van Financiën worden klaargemaakt en als 
de stof dan geheel voortereid is, mag de Gouverneur-Gene
raal haar regelen. D e wet eischt dan verder} dat wanneer 
de Gouverneur-G eneraal een dergelijke materie wil regelen 
of daarin veranderingen wil aanbrengen} dan ook de Raad 
van Indië moet worden gehoord en dan treden tevens vol
ledig in werkin g alle andere waarborgen} di e omtrent de 
Regeering sverordenin g zijn voorgeschreven. Ten opzichte 
van den eersten moellijken tijd echter, waarin de stof wordt 
klaargemaakt en waarbij het pu bliek minstens evenveel be
lang heeft, worden deze waarborgen blijkbaar van geen 
waarde geacht. Dut ligt ook opgesloten in de woorden del' 
:Memorie van Toel ich ti ng, dat om di e reden de Regee l' ing 
cr de voorkeur aan geeft de uitwerking van de aangelegen
heid voorshands geheel in handen te leggen van den direc
teur van Financiëu. Ik kan, zooals jk reeds zeide. dezen 
gang van zaken niet bewonderen en om de door mij ge
noemde redenen zou ik de Regeerillg clan ook in overweging 
willen geven alsnog de bevoegdheid van den directeur vall 
F inanciën uit het ontwerp te lirhten en daa l' voor de Rcgec. 
rin gsverordelling in de p1 aats te stell en. 

Dank U. 1iijnheer de Voorzitter. 
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(FRUIN, DE HOOG.) I (DE HOOG.) 
De heel' F l' U in: Mijnheer de Voorzitter! Dool' den zijn, - crediet werd verschaft tot een bedrag van ten 

heel' Blaauw is, naar het mij voorkomt, een zeel' belangrijk hoogste één maand salaris. Nn schijnen zich in den loop 
pnnt aangesneden, n.l. de correctheid in de wetgeving. der tijden - de Regeering heeft daaromtrent in de Memorie 
Deze is m. i. voor Indië nog meel' noodig dan b.v. voor van 'l'oelichting eenige inlichtingen verschaft - gevallen 
Nederland, omdat men hier bij de wetgeving gebonden i. te hebben voorgedaan, waarbij misbrniken hebben plaats 
aan de regelen van de Indiscbe Staatsregeling en omdat het gehad en waardoor deze bepaling is overtreden. De Regee
hier een communis opinio is, dat de rechter het toet- ring spreekt o. a. in haal' Memorie van Toelichting van 
singsrccht heeft, m. a. w. dat de rechter moet nagaan of de vendupersoneel, dat tot een tedrag van 4V2 maand salaris 
r egelingen op een wettige wijze tot stand zijn gekomen. aan crediet heeft genoten. Mijnheer de Voorzitter, dit vind 

Het is U bekend, Mijnheer de Voorzitter, dat op het ik ook inderdaad een misstand, maal' deze is tenslotte ge
oogenblik een zeer belangrijk proces aanhangig is, waarbij boren uit gebrek aan controle van boven. Wanneer de 
de wettigheid van een tot stand gekomen ordonnantie wordt usance bestaat, dat men aan ambtenaren of bepaalde per
bestreden en welk proces ten gevolge kan hebben, dat het sonen een crediet mag verschaffen tot een bedrag van ten 
Land verplicht zal zijn ettelijke millioenen terug te betalcn, hoogste één maand salaris, dan heeft men van boven af ook 
welke het , wanneer het proces dool' het Land wordt verlo- te zorgen, dat dit bedrag werkelijk niet wordt overschreden. 
l'en, op onwettige wijze zou hebben geïnd. Met dit voor- Ik zal straks aantoonen, dat deze waarborgen in de ordon
beeld voor oogen is het m. i. de plicht van dit College ertoe nantie gegeven zijn en dat, bij een juiste toepassing van de 
mede te wcrken, dat de wetgeving zoo goed en 7.00 juist instructie, dergelijke overtredingen ook spoedig genoeg zou-
mogelijk is. den zijn ontdekt en verder voorkomen. 

Het punt, dat dool' den heer Blaauw is besproken, heeft Als wij nn de houding del' Regeering ten opzichte van 
hij op zoodanig duidelijke wijze naar voren gebracht, dat ik het vendupersoneel eens goed beschouwen, dan vraag ik 
daarover lliet vcel meel' behoef te zeggen. Alleen zou ik mijzelf af, waarom de Regeering zoo truusk ingrijpt. Vol
nog willell opmerken, dat de Regeering eigenlijk in volle gens art. 25 van het Vendureglement is de vendnhouder 
confessie is. Zij erkent, dat het hier gaat om het stellen bevoegd crediet te verleenen en hij geeft dus volgens die 
van algemeene regelen; daarover behoeven wij dus niet te bevoegdheid crediet aan zijn personeel, maal' volgens art. 
twisten en daarop behoeven wij ook niet verder in te gaan. 33 van datzelfde reglement is hij aansprakelijk voor het 
Het is naar mijn meeuing thans echter duidelijk - en ook verleenen van crediet. Nu heeft de Regeering aangehaald 
cie heel' Blaauw hecft dit met kracht van argumenten dui- _ en men kan dit inderdaad terugvinden in art. 33 _ , 
delijk gemaakt - dat de Indische staatsregeling erkent dat het Land eventueele schade moet lijden, wanneer de 
één wijze van delegatie van wetgevende bevocgdheid door vendumeester kan aantoonen, dat hij alle regelen heeft toe
den ordonnantiewetgever aan een ander orgaan en dat is gepast om een behoorlijk toezicht uit te oefenen en het 
de delegatie aan den Gouverneur-Generaal. De Indische verlies, dat den Lande moet treffen, buiten zijn schnld is 
staatsregeling kent geen andere delegatie, kent geen delo- ontstaan. In een geval als dit, waarbij hij zijn personeel 
gatie van wetgevende bevoegdheid aan de hoofden der crediet heeft verleend, kan dns niet gesproken worden van 
departementen en daarom komt het mij noodzakelijk voor het niet hebben van schnld aan het niet betalen van het 
- cn in ieder geval zeer wenschelijk - dat de Regeering 
ernstig overweegt of het niet de voorkeur verdient de regc
lingsbevoegdheid, waarover het hier gaat niet op te dragen 
aan den directeur van Financiën - ook al mogen misschien 
practische redenen daarvoor pleiten - doch om zich strikt 
te houden aan de bepalingen der wet en deze regeling tc 
doen gesch ieden bij regeeringsverordening. 

Dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De hecr D e Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Bij de 
behandeling van dit onderwerp zon ik in de eerste plaats 
willen spreken over de wijzigingen, die gebracht zijn in de 
regeling ten aanzien van de vendumeesters eerste klas en 
van het aan hen toegevoegd personeel. Hierbij wil ik dan 
ten eerste in behande1il~g nemen de kwestie van het perso
neel van het vendukantoor en mededeelen hoe de toestand 
op het oogenblik op het vendukantoor is, voorzoover het de 
ambtenaren daal' tetreft. 

Tot nu toc was het usance, dat aan het personeel van dit 
kantoor - voor zoo ver het ambtenaar is, hetgeen de per
sonen waarover het hier gaat, naar ik meen, allemaal 

verleende crediet en is de vendumeester tenvolle aanspra
kelijk. Nu vraag ik mij nogmaals af: waarom grijpt de 
Regeering bij dergelijke waarborgen zoo bruusk in en ont
neemt dezen menschen het recht om, evenals alle andere 
ambtenaren, op crediet op venduties te koopen' 

Ik zou nog verder willen gaan, 1t1ijnheer de Voorzitter. 
Ik vond van de week in het Soerabaiasch Handelsblad een 
bericht uit Makasser, dat men vanwege het departement 
van Financiën blijktaal' een soort enquête heeft ingesteld 
bij de verschillende vendukantoren, waarbij men gevraagd 
heeft, hoe het eigenlijk staat met het vendupersoneel en het 
dool' hen genoten crediet. Daarbij bleek, dat te Makasser 
het personeel van het vendukantoor een crediet genoot tot 
hoogstens een halve maand salaris en dat achterstand daar
bij niet voorkwam. Dit lees ik nu over Makasser en daar
om zou ik den geachten Regeeringsgemachtigde, wanneer 
hij spreekt van misstanden, zooals die in de Memorie van 
Toelichting worden genoemd, willen vragen: ,gaat het inder
daad om een zoo groot, verbreid kwaad als hiel' wordt 
voorgesteld, dat men tot een dergelijke intrekking van 
credietverleening moet oyergaan ' 
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Mijnheer de Voorzitter! H et tweede punt, dat ik naar 

voren zou willen brengen, is de credietverleening aan de 
vendumeesters zelf. Wat dat aangaat zou ik weer willen 
wijzen op het feit, dat ook deze vendumeesters volgens de 
usance slechts Cl'ediet mogen hebben tot een maand salaris. 
De vendumeesters worden gecontroleerd, wat henzelf aan
gaat, maal' oOK ten opzichte van alle credieten, die zij 
verleend hebben, door den superintendent-

Wat de superintendenten betreft, het moge mij vergund 
zijn in dit verband te verwijzen naar de instructie niet 
voor de vendumeesters, maal' voor de ambtenaren, belast 
met de toepassing van het reglement op de opentare ver
koopingen in Nederlandsch-Indië, vastgesteld bij de ordon
nantie van 28 Februari 1908 (Staatsblad 189) . 

In art. 21 daarvan wordt gezegd, dat aan bet eind van 
elk kwartaal, de vendumeesters moeten indienen een lijst 
van de debiteuren, die langer dan drie maanden achter
stallig zijn. Deze lijst dient hij in bij den superintendent, 
wiens taak het is volgens art. I, laatste alinea van de 
instructie, om te waken met alle hem ten dienste staande 
middelen tegen achterstand in de invordering der aan het 
vendukantoor toekomende gelden. 

In de residentie Batavia geschiedt de toezending der 
bedoelde stukken aan den directeur van Financiën. 

In de Memorie van Toelichting haalt dc Regeering een 
geval aan van een vendumeester, die zichzelf tot een be
drag van 12 maanden of meer traktement aan crediet had 
toegekend. Wanneer de voorschriften van de genoemde 
instructie behoorlijk waren uitgevoerd, zou iets dergelijks 
uiet mogelijk zijn geweest. Als men nu tekortgeschoten is 
in de uitvoering van de instructie en in, wat ik zou willen 
noemen, zijn plicht, is het wel een zeer gemakkelijke, maar 
m. i. onjuiste methode del' Regeering om zonder meer te 
zeggen: Nu mo,gen zijzelf geen crediet meer hebben. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom thans tot het derde punt 
en dat zijn de bewoordingen van de wijziging zelf. De 
Regeering stelt voor om aan art. 25 een derde lid toe te 
voegen, luidende: 

"De vendumeester is niet bevoegd crediet te verlee-
nen aan zich zelf ... ... ....... .. .. . enz. ". 

Voor plaatsen als Bandoeng en Batavia, waar men meer 
vendumeesters heeft, zou hieruit dus te lezen zijn, dat dezen 
zichzelf geen crediet, maar aan andere vendumeesters wel 
crediet kunnen verstrekken. Dat is een opvatting, die ge
sanctionneerd wordt door de wijziging, maal' die waarschijn
lijk niet in de bedoeling der Regeering ligt. 

Mijnheer de Voorzitter! Tenslotte wil ik in dit verband 
nog op iets anders wijzen. Ik krijg uI. den indruk, dat het 
product van wetgeving, dat hier voor ons ligt, een beetje 
overhaast in het leven is geroepen. Ik heb zoojuist aange
haald de kwestie van meerdere vendumeesters op één plaats, 
maar ik wil ook nog even wijzen op art. 10 der instructie, 
die ik daareven aanhaalde, en waarin staat: 

"De vendumeester mag koopel' zijn van roerende 
goederen, die ten zijnen overstaan in het opent aar 
worden verkocht", 

(DE HOOG, SOEJONO, DIR. VAN FINANCI:l:lN.) 
Wanneer de Regeering van plan is een wijziging te 

brengen in het vendureglement, had ik verwacht, dat ook 
een wijziging van deze instructie, die een uitvloeisel is van 
de ordonnantie zou plaats hebben. Ik zou bijna uit het 
feit, dat dit niet gebeurt, de overhaasting . waarover ik zoo 
straks sprak willen concludeeren. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voo I' zit tel': Wenscht de heer Soejono het woord 
over het aan de orde zijude onderwerp j Het geachte lid 
had zich slechts voorwaardelijk laten inschrijven. 

De heel' S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter! Ik had 
inderdaad een en ander over het ontwerp willen zeggen, 
maal' na het zoo klemmende eu duidelijke betoog van den 
heer De Hoog, kan ik volstaan met daarnaar t e verwijzen 
en mij geheel daarbij aan te sluiten . Ik vind het onbillijk 
tegenover de bona fide vendumeesters en hun personeel, dat 
zij geen cl'cdiet meer kunnen krijgen. 

De Voo l' zit tel': Wenseht de directeur voor Finan
ciën dadelijk te antwoorden j 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan
eIen: Gaarne, Mijnheer de Voorzitter. 

Bij de bespreking van de voor ons liggende ordonnantie 
heeft de heel' Blaauw in de eerste plaats aandacht gevraagd 
voor de draagwijdte van àrt. 81 I. S. en daarbij doen uit
komen dat de Regeering zich blijkbaar op het standpunt 
stelt, dat het inderdaad een vraag is of de uitvoeringsvoor
schriften moeten worden geregeld bij Regeeringsverorde
ning dan wel of daarnaast ook een andere mogelijkheid be
staat, een mogelijkheid, die de heer Fruin later heeft ge
noemd rechtstreeksche delegatie aan departementshoofden 
en andere ambtenaren. Zooals den heer Blaau\\' bekend zal 
zijn is - hetgeen ook bij vorige gelegenheden in dit College 
is gebleken - deze vraag nog in onderzoek en het ligt zecr 
zeker niet op het terrein van den directeur van Financiën 
om over het stadium, waarin dit onderzoek thans verkeert, 
uitvoerige mededeelingen te doen en de kwestie in den 
breede te bespreken. 

Ik kan echter wel mededeelen, dat de Regeering VOOl'S

hands de vraag, of een uitvoeringsvoorschrift altijd bij 
l'cgecl'ingsvcl'ordening moet worden gegeven, of dat er ook 
nog andere mogelijkheden zijn, beschouwt als een vraagstllk 
van doelmatigheid. Artikel 81 1. S. wijst reeds eenigszins 
in deze richting, waar het zegt, dat de Gouvcl'nclu'-Gencranl 
,'egecringsverordeningen enz. vaststelt, VOOI'ZQQver deze 
vaststelling daarbij aan hem is opgedragen. Dat "daarbij" 
slaat dan op de wet, den algemeenen maatregel van bestuur 
of de ordonnantie, waarin de betrekkelijke materie wordt 
geregeld. De mogelijkheid, dat daarnaast een algemeene 
regeling tot stand komt, wordt overigens niet ontkend. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou in dit verband wel willen 
wijzen op eenigc produeten van wetgeving, welke den laat
sten tijd den Volksraad zijn gepasseerd. Verscheidene dier 
ordonnanties bevatten zeer positieve voorschriften, waarbij 
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aan een lagere autoriteit is opgedragen ecn algemeen voor
schrift te geven. Ik denk dan in de eerste plaats aan Stbl. 
1928, No. 255, de IJk-ordolmantie 1928, waar in ' artikel 16 
wordt gezegd, dat de directeur van Landbouw, Nijverheid 
en Handel de noodige technische voorschriften vaststelt 
voor een behoorlijke nitvoering der bepalingen dier ordon
nantie; deze autoriteit bepaalt 0 a. de voorwaarden, waar
aan maten, gewichten enz. moeten voldoen. Hij stelt voorts 
het afkenringsmerk en de goedkeuringsmerken voor ijk en 
herijk vast, en heeft nog eenige andere bevoegdheden. 

Soortgelijke bevoegdheden treft men aan in de verleden 
jaar tot stand gekomen Verpondingsordonnantie 1928 (Stbl. 
1928 No. 342), waar artikel 19, lid 5 bepaalt: 

"Dool' den directeur worden omtrent het onderzoek 
van boekhoudingen en daaraan ten grondslag liggende 
bescheiden en de plaats, waar zoodanig onderzoek zal 
worden gehouden, nadere regelen gesteld". 

De tijd heeft mij ontbroken, om naar nog meerdere voor
beelden te zoeken. In ieder geval is wel duidelijk, dat de 
gedragslijn der Regeering op het oogenblik niet uitsluit, dat 
ook aan lagere organen een zekere uitvoeringsbevoegdheid 
wordt gegeven; ook waar die bevoegdheid het karakter 
draagt van een algemeen voorschrift. 

Zoo als ik echter reeds zeide, de zaak is thans in onder
zoek en een breedvoerige bespreking ervan ligt niet op mijn 
weg. 

Wat den practischen kant van. de zaak betreft stel ik mij 
dus op het standpunt, dat de mogelijkheid bestaat, een 
dergelijk complex voorschriften ook te laten geven door een 
andere autoriteit dan de Regeeringsverordeningen. 

Wanneer wij nu het onderwerpelijke voorstel in dit ver
band bezien, dan blijkt, dat niet alleen naar aanleiding van 
een opmerking in het Gedelegeerdenverslag, maar ook reeds 
in de MemorIe van Toelichting erop is gewezen, dat de 
Regeering zich zeel' wel rekenschap heeft gegeven van de 
vraag, of deze materie bij regeeringsverordening moet 
worden geregeld of wel, dat zij in detail aan den directeur 
van Financiën moet worden overgelaten. In de· Memorie 
van Toelichting staat dat het doelmatig voorkomt, 

"de ui twerking van de aangelegenheid voorshands 
geheel in handen te leggen van den directeur van 
Financiën, die gehouden zal zijn in de eerste plaats 
vast te stcll en welke waardepapieren als onderpand 
kunnen worden aanvaard .. " . ....... . ..... enz.". 

In beginsel is de RegeerÎllg geneigd - en dat is ook in 
de Mcmorie van Antwoord tot uiting gekomen - de ma
terie te beschouwen als een stof di e, zoo spoedig zij in 
vasten vorm kan worden neergelegd, tot het gebied del' 
Regeeringsvcl'ol'dcningen zal moeten komen te1:.ehoo1'en. 
Zooals gezegd, hct is een kwestie van doelmatigheid, het 
betreft hiel' een regeling, die voor het publiek een zekere 
beteekeuis heeft. Het zal tevens aan te bevelen zijn indien 
aan deze regeling, wanneer zij eenmaal haal' beslag zal 
hebben gekregen, algemeene bekendheid wordt gegeven, 
want zij vormt een betrekkelijk nmdamentcel element in 
onze toekomstige waarborging del' verleende credieten. Het 
is dus de opvatting, dat de materie uiteraard pok als men 

aanneemt dat het al of niet geven van uitvoeringsvoor
schriften bij Regeeringsverordening tot op zekere hoogte 
facultatief is, doelmatigerwijze beter bij Regeeringsverorde
ning kan worden geregeld. 

Ik mag hieraan wel toevoegen, dat de heel' Blaauw el' 
terecht de aandacht op heeft gevestigd, dat tusschen een 
regeling, tot stand gekomen bij Regeeringsverordening, en 
een regeling, tot stand gekomen door toedoen van een lagere 
autoriteit, inderdaad in menig opzicht verschil \:.estaat. De 
eerste wijze van totstandkoming geeft meer waarborgen voor 
een omvangrijk overleg en de publicatie daarbij geeft bet 
pnbliek zekerheid van gemak; het pnbliek weet dan waal' 
het aan toe is. Ook de wijze van intrekking heeft, zooals 
de heer Blaanw terecht naar voren heeft gebracht, een. 
zekere beteekenis. 

Dit alles overwegende blijkt wel dat., wanneer eenmaal 
de definitieve regeling van deze materie tot stand gebracht 
moet worden, de Regeeringsverorde,;ing daarvoor de meest 
doeltreffende vorm zal zijn. 

Maar in welk stadium is de zaak nu op het oogenblik? 
Dit is in de Memorie van Toelichting - en nog wat uit
voeriger in de Memorie van Antwoord - naar voren ge
bracht. Voorloopig weten wij omtrent deze materie nog 
betrekkelijk weinig. Wij zijn ervan overtu~gd, dat aan de 
persoonlijke borgstelling, die op het oogenblik bij crediet
verleening op venduties nog een te groote rol speelt, zoo
veel mogelijk \:.eperking moet worden opgelegd en dat men 
zooveel mogelijk moet komen tot een zakelijke zekerheidstel
ling, waarvan de ordonnantie thans reeds twee mogelijk
heden geeft: de hypotheek en het in onderpand geven van 
spaarbankboekjes. Wij willen deze object.en uitbreiden met 
het vooropgestelde doel op den duur tot grootere zekerheid 
te komen. Maal' wij weten in de eerste plaats nog niet, hoe 
het publiek daarop zalreageeren, wij weten nog niet precies 
in hoeverre wij een dergelijk onderwerp aan den vendu
meester kunnen toevertrouwen; dus wij zullen tastender
wijze voornit moeten gaan. Want, zooals in de Memorie 
van Antwoord gezegd is, zoowel tegen een nitgebreide lijst 
als tegen een beperkte lijst van waardepapieren bestaan be
zwaren. Een te uitgebreide lijst geeft een te grooten romp
slomp ; wij zouden daarbij steeds moeten letten op koers
verlaging van waardepapieren, die als zekerheidstelling 
aangenomen worden, wij zouden op veranderingen in die 
koersen moeten reageeren. Wij zonden dat aan het publiek 
bekend moeten maken, en verder aan de vendumeesters, ruc, 
daar ze over het algemeen menschen van zeer bescheiden 
opleiding zijn, dat niet dadelijk zoo goed znllen \:.egl'ijpen. 
KOl'tom, een uitgebreide lijst levert groote bezwal'en op. 

Maar een beperkte lijst - en dat zon ongetwijfeld de 
lijst zijn, welke wij in de Regeeringsverordclling zullen 
moeten neerleggen - beeft aan den anderen kant een be
zwaar, omdat men daardoor het publiek in mindere mate 
dan wenschelijk is in de gelegenheid stelt waarborgen te 
geven, die dool' de administratie kunnen worden aanvaard. 

Wat voor mij het sterkste spreekt is dat, wanneer na ·het 
tot stand komen van deze ordonnantie dool' het departement 
van F inanciën een regeling zal worden ontworpen en uit-
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gegeven spoedig zal blijken, dat in verschillende gevallen 
het pnbliek belang daarmede niet genoeg gediend is en dan 
op zeer korten termijn wijziging en aanvulling nooclig zullen 
zijn. 

'Wanneer voor al die wijzigingen - het kan gaan om het 
vaststellen van het percentage van het sm'plns van een 
waardepapier, dat zal moeten clienen als waarborg, of om 
het opnemen in de lijst van een waardepapier, dat betrek
kelijk veel bij het op vendntie koopend pnbliek aanwezig is, 
maar waarvan in de ordonnantie niet is gewaagd - een 
Regeeringsverordenin,g moet worden gemaakt, geeft dat 
uiteraard onophondelijk aanleicling tot moeilijkheden en het 
pnbliek is dan van clie kwestie de dnpe. 

Het zal niet zelden voorkomen, dat op een vendutie een 
waardepapier wordt aangeboden, dat nog niet in de lijst is 
opgenomen zoodat men bij de regeling van thans aan het 
departement van F inanciën vraagt, hoe het daarmede staat 
en in dat geval kan dan dadelijk een besluit worden geno
men. ~1oct daarvoor echter eerst een Regeeringsvcl'ordc
uing worden gemaakt, ecn voorstel, dat verschillende instan
ties moet passeeren, dan gaat daarmede zeer veel tijd 
verloren; belanghebbenden zullen daardoor gedurende 
clien tijd geen erediet kunnen krijgen en daardoor gedupeerd 
worden. 

Het standpunt, dat in het oorspronkelijke "oorstel is inge
nomen en ook in de Memorie van Antwoord is gehandhaafd, 
is dat wij zeggen: laten wij eerst eenigen tijd de zaak aan
zien en de regelingsbevoegdheid in deze leggen in handen 
van het departement van Finalleiën - dat uiteraard, ook 
wanneer het gaat om de voorbereiding van regeerin,gsver
ordeningen , hiol' tenslotte de technische zijde van het vl'aag~ 
stuk zal moeten beoordeelen - en wanneer wij dan na eenige 
jaren hebben gezien hoe de zaak loopt, de materie geheel 
regelen bij regeeringsverordening, hetgeen het meest over
eenkomt met den aard van de stof, clie geregeld moet 
worden. 

Wanneer de heer Fruin zich met een beroep op de correct
heid in de wetgeving aansluit bij het betoog van den heer 
Blaauw, zou ik slechts één opmerking willen maken en wel 
deze, dat men de zaak moet bezien in haar reëele betee
kenis en wannoor de heer Fruin dan de moeilijkheden, clie 
thans ondervonden worden met de goederengeldregeling in 
verband brengt met deze kleine zaak, welke thans aan de 
orde is, geloof ik, dat daarmede het gevoel voor de juiste 
afmetingen eenigszins uit het oog wordt verloren . Want 
het gaat hier thans om een zaak, die op het oogenblik nog 
van uiterst weinig beteekenis is, welke geleidelijk eenige 
beteekenis zal krijgen, doch zeer zeker niet staat op hetzelfde 
niveau, waarop de rechtskwestie, die de heer Fruin zoo~ 

even naar voren heert gebracht, gevonden wordt. 
Mijnbeer de Voorzitter! De heer De Hoog is opgekomen 

tegen de materieele beteekenis van de voorgestelde wijziging 
en vindt het wel zeer onredelijk, dat aan een groep ambte
naren - in dit gval de vendumeesters eerste klasse en hun 
personeel - een recht, dat ieder ander ambtenaar heeft, 
nl. om bij het koopen op de vendnties erecliet te krijgen, 

Handelingen. Zittingsjaar 1928-1929. 

zou worden ontnomen en de geachte spreker stelt zich op 
het standpunt, dat dit niet noodig zou zijn, wanneer maar 
scherp aan de betrokken voorschriften de hand wordt ge
houden en van boven af voldoende controle wordt uitge
oefend. Dat klinkt heel aannemelijk, Mijnheer de Voor
zitter, doch wanneer nu hier tegenover staat een ervaring 
van jaren, waarbij telkens weer blijkt, dat groote misstanden 
zijn ontstaan, doordat aan de bepalingen niet precies de 
hand is gehanden, en de controle niet zoo kon zijn, als 
noodig was, om de bepalingen effectief te doen zijn, dan 
gaat men toch eens naar de andere zijde zien en vraagt men 
zich niet alleen af of door verscherping van controle niet 
te bereiken is, dat deze mensehen niet tuiten hun bevoegd
heid gaan, doch tevens of er niet bepaalde beroepen zijn, 
waarvan de uitoefening eenmaal medebrengt, dat een alge
meen recht niet aan de personen, clie bedoelde beroepen 
vervullen, gelaten kan worden zonder groot gevaar voor 
de gemeenschap en tevens voor de betrokkenen. 

In de Memorie van Toelichting zijn uiteraard maar 
enkele zeer frappante voorbeelden genoemd, doch juist het 
onderzoek dat nn al 2 of 2112 jaar gaande is naar het vendu
wezen, heeft heel dnidelijk aan het licht gebracht, dat er 
tal van Kleinere en grootere ongerechtigheden geschieden, 
welke niet te coupeeren zijn, omdat de controle op het 
vendnwezen niet zoo scherp kan zijn als naoelig is om alle 
ongerechtigheden te kunnen voorkomen. Een aarclig voor
beeld daarvan is door den heer De Hoog genoemd. Dit 
geachte lid heeft opgemerkt, dat er toch een voorschrift is, 
dat ieder kwartaal de lijst van debiteuren op de vendnkan
toren moet worden ingezonden, zoodat het volgens clien 
geachten spreker, wanneer de inspectie van Financiën, of 
de superintendent clie lijsten maar goed nakijkt, niet kan 
voorkomen, dat ergens ecn vendumeester 12 maanden crecliet 
heeft of dergelijke onregelmatige handelingen begaat. Doch 
het geval heert zich toch wel voorgedaan en dat ging ook 
niet zoo heel moeilijk, doordat de betrokken vendumeester, 
clie te lang ereclie! had op zijn naam, eenvouclig met een 
kleine verandering in zijn naam het erecliet voor zich bleef 
doorboeken, hetgeen den superintendent ontging. 

Hoe clit ook zij, waar de eredietverleenin,g uitsluitend een 
zaak is van den vendumeester cn waar de controle uiteraard 
niet zoo kan zijn, dat mannetje voor mannetje kan worden 
nagegaan of de betrokkenen wel recht het-ben op de verlee
ning van het erecliet, geloof ik, dat wij hierin moeten be
rusten, dat vervullers van een zeker ambt een bepaalde 
beperking moeten ondergaan, een figuur, die men toch 
werkelijk op menig ander gebied ook aantreft. Men mag 
ook aan de inspectie geen hoogere eischen stellen dan waar
aan zij in den loop der jaren heeft bewezen te kunnen 
voldoen en de controle,clie de heer De Hoog zon eischen, 
om de vele kleine ongerechtigheden, die tenslotte clikwijls 
ontaarden in een groot kwaad, te cOllpeeren, kan nu een
maal niet plaats hebben zonder daaraan volstrekt oneven
redige bedragen ten koste te leggen. 

Het lijkt mij moeilijk om al die kleine gevallen, clie mij 
hier voor oogen staan, naar voren te brengen, maar wan-
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neer men zich regelmatig verdiept in de verslagen over de 
vendu-administraties, treft men telkens weer verschillende 
ongerechtigheden of knoeierijen aan, die alle zijn terug te 
voeren op het verleenen van crediet aan eigen personeel der 
vendumeesters en aan de vendumeesters zelf. Inderdaad 
worden dergelijke knoeierijen vrij dikwijls door de inspectie 
achterhaald, maar het is zoo verleidelijk voor menschen met 
een bescheiden inkomen, om op venduties zelf eens een 
koopje te snappen en in de uitoefening van hnn weik deel 
te nemen aan de vendntie, dat ik geen andere oplossing zie 
dan die fout in den grond uit te roeien. Het moge wat 
dracouisch lijken, maar toch lijkt dit mij beter dan de oogen 
te sluiten voor de practische onmogelijkhéid om een zoo
danige controle nit te oefenen, dat dit middel niet noodig 
zou zijn. 

De heer De Hoog heeft nog op een detail gewezen, waar
uit het geachte lid een zeer vluchtige voorbereiding van 
het voorliggend ontwerp cóncludeert, nl. dat op een plaats 
waar meerderè vendumeesters zijn, de een wel crediet kan 
verleenen aan den ander. Wij hetben daaraan ook gedacht 
maar tenslotte lijkt dit ons een punt, dat gepasseerd kan 
worden. Het is toch wel heel iets anders of een vendumees
ter aan een collega, die toch vrij tegenover hem staat, 
crediet verleent, of dat hij dit aan zichzelf geeft. ' Ik zou 
zelfs in het algemeen willen zeggen, dat de credietverleening 
aan vendumeesters onderling ook daarom mfnder' veelvulig 
zal voorkomen, omdat dan toch de crediet-verleenende vendu
meester de volle verantwoordelijkheid moet dragen. 
. Waar de heer De Hoog er verder nog op heeft gewezen, 
dat de bepalingen zeer scherp aangeven dat de vendu 
-meester toch verantwoordelijk is voor al zijn handelingen, 
moet ik anderzijds opmerken, dat juist ook vendumeesters 
eerste klaSse in het algemeeri niet zoo kapitaalkrachtig zijn, 
dat verhaal een zoo groote bèteekeuis heeft. Helaas is het 
zoo dat de financieele verantwoordelijkheid der vendu
me~sters verre uitgaat boven hnn eigen draagkracht; zöo 
gauwer schadeposten koméÎl, zijn wij al spoedig in het 
'stadium: dat wel in rechten kan w6'rdelivastgésteld, dat de , 
betrokkene móet betalen cn verantwoordelijk is voor- schade
loosstelling, doch voordat de vergoeding werkelijk is binnen
gekomen, verloopen " meerdere jaren en ~er zijn 'heel wat vor
deringen, die ' terecht op de ' vendumeesters ' ,zouden moeten 
worden verhaald, lnaar tenslotte uiet verhaalbaar blijken te 
zijn. Ook h.:ier ziju -de papieren mooier dau de werkelijkheiü. 

- De heer Soejono heeft zich aangesloten bij hetgeen de 
heer De Hoo,g heeft - opgemerkt en ik geloof ook in mijn 
antwoord het geachte "lid -te mogen verwijzen naar hetgeen 
ik terzaKe tot den heer De Hoog heb gézegd. -

Ik dank u, Mijliheer dc V oOrzittêr! 

De heer . B I a a uw: Mijnheer de V oOl'zitt~r! _ In het 
~ntwoord . van. den geacpten_ Regeeri~gsgemaqhtigqe l1eeft 
-mij het eerst getroffen zijn _mededeelin,g" dat qe _Kwe~tie, 
wat bij regeeringsverordeuing kan worden geregeld en wat 
'zou kunnen worden -o~êrgedragen, nó'i~ -in onderzoek is. Dit 
;s ons uiteraard bekend, doch de conclUsie, die de geaclitê 

(BLAAUW.) 
Regeeringsgemachtigde daaruit trekt, valt mij in verband 
met deze inleiding wel een-weiuig tegen. 

Wanneer voorop staat, dat de zaak no,g niet is uitge
vochten, lijkt mij toch de eenige conclusie, die daaruit te 
trekken is deze: laten wij dan zoolang deu meest veiligen 
weg bewandelen, heenstappen over voorloopige moeilijk
heden van practischen aard en zorgen dat de zaak wettelijk 
in orde is voor het geval het onderzoek te zijner tijd mocht 
uitvallen in deze richting, dat de uitvoering toch moet 
worden geregeld bij regeeringsverordening. Niettemin zegt 
de Regeering na deze inleiding: iutusschen mag het wel, 
het is een kwestie van doelmatigheid, of men de uitvoering 
tij regeeringsverordeuing zal regelen, ja dan ueeu; zij mag 
ook geschieden krachtens een regeling van een lagere auto
riteit. Intusschen zijn daarmede uiet bestreden de argu
menten, die ik in eersten termijn uaar voren heb gebracht. 
Alleen terloops geeft de geachte Re,geeringsgmachtigde een 
tweetal gronden voor zijn betoog, dat het wel mag. 

In de eerste plaats wijst hij er op, dat zelfs in artikel 81 
1. S. al een vingerwijzing zou zijn te vinden, dat algemeene 
uitvoeringsregelen uiet bij - regeeringsverordeuing behoeven 
te worden gegeven, omdat er staat, dat de Gouverlleur
Generaal de regelen bij regeeringsverordening vaststelt 
"voor zoover die vaststelling daarbij aan hem is opgedragen". 

Nu wordt uit deze laatste woorden de gevolgtrekking 
gemaakt, dat voorzoover de vaststelling uiet aan den Gou
verneur-Generaa.l is opgedragen, de zaak vrij domein is en 
dus geregeld mag worden door iederen ambtenaar, die daar
voor in aanmerking zou kunnen komen. Ik geloof, dat deze 
conclusie uit de laatste woorden van art. 81 I. S. geheel 
verkeerd is getrokken; tenminste geloof ik dat vooralsnog; 
ik wil ook voorzichtig spreken, totdat het onderzoek in deze 
kwestie is afgeloopen. Het wil mij toch voorkomen, dat iu 
elk geval tegenover de opvatting van den directeur van 
Financiën omtrent de laatste woorden van artikel 81 1. S. 
deze andere opvatting kan worden gesteld, dat het vaststel
len van algemeeue regelen nooit anders dan bij algemeene 
verordening mag geschieden, tenzij bij de algemeene veror
dening zelf de bevoegdheid tot het treffen van deze regelen 
aan den Gouverneur-Generaal is gegeven; wanneer dus de 
bevoegdheid tot het treffen van algemeene regelen ter uit
voering uiet bij de algemeene verordening zelf aan den 
Gouverneur-Generaal wordt gegeven, zal het vaststellen 
daarvan niet- door een lageren wetgever dan den ordonnan
tiewetgever mogen geschieden. Ik zou uit de bedoelde 
woorden dus de conclusie willen trekkeu, dat ook de Gou
verneur-Generaal geen algemeene rE\gelen ter uitvoering van 
een ordonnantie mag treffen, tenzij hem dit is opgedragen, 
maar geenszins deze, dat als het treffen der regelen niet 
aan den Gouverneur~Generaal opgedragen is, een ambtenaar 
van lageren rang de uitvoering mag regelen. Het eerste 
van ' de twee argumenten, die tegen mijn tetoog zijn aange
voerd, kan ik vooralsnog dus in het geheel niet ouder
schrijven. 

Het ' tweede argument z~gt mij nog minder. De geachte 
Regëerlngsgemachtigde ~st op de gedragslijn; dië tot i111. 
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toe door den ordonnautiewetgever is gevolgd en haalt eenige 
-ordonnanties aan, waarin het uitvaardigen van algemeene 
Tegelen is opgedragen aan bepaalde ambtenaren. Het z.al 
U duidelijk zijn, Mijnheer de Voorzitter, dat mijn betoog 
·ook tegen deze gedragslijn gaat. De kwestie is tot nu toe 
nog niet principieel onderzocht. Men heeft ter wille van 
het gemak en de practijk maar een bepaalde gedragslijn 
»angenomen, maar dat wil nog volstrekt niet zeggen, dat die 
-gedragslijn juist is. Integendeel, op het oogenblik zijn wij 
·eerst begonnen de kwestie min of meer principieel aan de 
·orde te stellen en het lijkt mij verkeerd, dat ons wordt voor
gehouden, dat wij bij vorige gelegenheden hebben geaccep
teerd, wat ons werd voorgelegd. 

Maar eigenlijk erkent de geachte Regeeringsgemachtigde, 
-dat deze zaak toch bij Regeeringsverordening moet worden 
geregeld en hij betoogt, dat het, omdat er nog ervarÎl?g 
moet worden opgedaan op dit gebied en omdat de regelen, 
die getroffen zullen worden, telkens gewijzigd zullen moeten 
worden, teter is de uitvoering vooralnog in handen van den 
-directeur van Financiën te laten. De geachte Regeerings
.gemachtigde zegt: wij moeten tastenderwijze voortgaan en 
1l.aarmede wil hij dan eigenlijk tegelijkertijd zeggen, dat de 
directeur van Financiën dat tastenderwijze voortgaan het 
best kan doen en niet de Gouverneur-Generaal. Ik geloof, 
dat dit wel een weinig te zwaar wordt opgevat; de Gouver
]leur-Generaal is daartoe ook in staat. 

Ik geef toe, dat het vaststellen van een Regeeringsveror
dening een beetje meel' moeite en tijd zal kosten dan het 
wijzigen van een besluit van den directeur van Financiën, 
maal' aan den anderen kant staan er zooveel voordeelen 
tegenover de Regeeringsverordening, dat ik dat kleine be
zwaar op den koop toe wil nemen. In de practijk heeft 
men overigens reeds meermalen kunnen zien, dat zelfs ook 
een' ordonnantie wel met bekwamen spoed tot stand gebracht 
Jmn worden en kan worden afgekondigd; dus ik maak er 
mij hcusch geen zwaar hoofd over of met een Regeerings· 
verordening zou het ook kuunen gebeuren. 

U zult nit het voorgaande wel hebben begrepen, Mijnheer 
de Voorzitter, dat de geachte Rcgeeringsgemachtigde mij 
door zijn rede niet heeft IrulUlcn overtuigen. TIr wil dan 
ook, mede namens mijn medeleden, de heeren Fruiu, 
Soejono en Kerkkamp een amendement voorstellen, dat ik 
zeer in de aandacht van dit College wil aanbevelen. Dit 
amendement luidt als volgt : 

Ondergeteekenden stellen voor van art. 1 sub b der 
ontwerp-ordonuantie tot wijziging van het Reglement 
op de opeubare verkoopingen in Nederlandsch-Indië de 
tweede alinea te doen luiden als volgt: 

"De zekerheid kan mede worden gesteld dool' inpand
"geving van een spaarbankboekje der Postspaartank, 
"mits het bespaarde bedrag minstens even groot is als 
"dat van het crediet, dan wel van bij of kl'achtells 
"regeeringsverordellin,g aan te wijzen waarde-papieren, 
"waarvan de waarde - berekend volgens daarbij te 
"te stellen regelen"':' het bedrag van het credièt met 
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"een eveneens bij die regeeringsverordening vast te 
"stellen percentage moet te boven gaan". 

Uit deze redactie blijkt, dat de onderteekenaal's van dit 
-amendement tot op zekere hoogte aan de bezwaren van den 
Regeeringsgemachtigde tegemoet willen komen in zooverre, 
dat de aanwijzing van de waardepapieren - de geachte 
Regeering~gemachtigde heeft ons zoo duidelijk gemaakt, dat 
dit wel eens Ïn een zeel' snel tempo zal moeten gebeuren -
kan geschieden krachtens Regeeringsverordening. Dus 
wanneer de Gouverneur-Generaal het noodig mocht achten, 
dat de aanwijzing van die waardepapieren dool' den direc
teur van Financiën geschiedt, heeft hij daartoe de bevoegd
heid. 

Wij zijn daartoe gekomen uit de overweging, dat aanwij
zing van waardepapieren op zichzelf niet is vaststellen 
van algemeene regelen als bedoeld in art. 81 I. S. Dat is 
een daad van uitvoering die met de wetgeving op ziéhzelf 
geen rechtstreeksch vertand houdt, en als zoodauig wel kan 
worden verricht door lagere ambtenaren. 

Dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De 
(Ond. 
Fruin 

Voo r zit ter : Ingekomen is een amendement 
129 stuk 6), voorgesteld door de heeren Blaanw, 
en Soejono, hetwelk reeds door den voorsteller is 

voorgelezen. 

Dit amendement zal worden gedrukt en rondgedeeld en 
bij dit ontwerp in behandeling worden genomen. 

De heer F l' U in: Nog een kort woord, Mijnlleer de 
Voorzitter, waarbij ik zou willen beginnen met mij geheel 
aan te sluiten bij het betoog van den geachten vorigen 
spreker, met name betreffende zijn opmerkingen over de 
beteekenis van de woorden) "voorzoover de vaststelling daar
bij aan hem is opgedragen". Het komt mij voor, dat het 
hier is : "safety first') en dat is wat wij in het amendement 
vragen. Wij willen den zekersten weg kiezen en wij ver
wachten, dat ook de Regeering ons op dien weg zal willen 
volgen. 

De geachte Regeering~gernachtigde heeft mij een soort 
verwijt gedaan, nl. dat ik hier een zeel' sterk voorbeeld zon 
hebben aangehaald en wel dat betreffende het goederengeld, 
een voorbeeld, dat niet in verhouding zou zijn tot de zaak 
waarom het hier gaat. 

Ik heb dit gedaan, omdat sterke voorbeelden meer spre
ken dan zwakke. Maar één ding betreur ik, Mijnheer de 
Voorzitter en wel, dat dit sterke voorbeeld blijkbaar niet 
voldoende heeft gesproken tot dezen geachten Regeerings
gemachtigde. 

Dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heel' De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
gaarne tegenover hetgeen de geachte Regeeringsgemachtigde 
hier heeft gezegd mijnerzijds eenige woorden stellen. In de 
eerste plaats heeft de geachte Regeeringsgemachtigde het 
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gehad over de groote misstanden, die in den loop der tijden vendumeesters op één plaats, zeide hij, dat daar geen sprake 
zouden zijn gebleken. Ik wil dit natuurlijk onmiddellijk op was van collegialiteit, die ertoe zou drijven de andere vendu
gezag van dezen geachten Regeeringsgemachtigde aannemen, meesters blill gang te laten gaan om hun crediet te over
doch het zal dan alleen moeten gaan om het tempo, om dl! schrijden. Dus, in het eene gcval wordt de bedoelde ge
vraag, in wclk tijdsverloop deze misstanden zich hebben dachtengang veroordeeld en in het andere geval aanvaard. 
voorgedaan. En dan zal ook nog moeten blijken of bij een Een dergelijke inconsequentie is mij niet duidelijk. 
hetere controle deze misstanden voorkomen hadden kunnen Tenslotte heeft de geachte Regeeringsgemachtigde ge-
wordcn, ja dan neen. zegd, dat de kern van de zaak eigenlijk de te groote ver-

Nu zegt de geachte Regeeringsgemachtigde, dat dit zoo antwoordelijkheid is, die de vendumeesters hebben. De 
gemakkelijk niet is en dat op papier de zaak wel heel mooi Regeering zegt dat men hun daarmede volgens het vendu
lijkt, maar die contröle in de practijk ten slotte toch zeer reglemeut wel kan belasten, maal' ten slotte, als ik het ZOI) 

moeilijk uitvoerbaar is . Ik zou daartegenover willen stellen, eens mag uitdrukken: pluk eens veeren van een kikvorseh; 
dat deze geachte Regeeringsgemachtigde toch zal moeten zij hebben bijna niets en daarom kan men hen toch eigen
toegeven, dat er superintendenten zijn, die zeer behoorlijk lijk ook niet treffen. 
controle uitoefenen en waarbij misstanden als door hem Ik heb daartegenover in de eerste plaats zooeven reeds 
genoemd zeer zelden voorkomen. Wanneer dit nu mogelijk gewezen op de kwestie van de administratieve straf, die 
is bij een deel van de controleerende ambtenaren, n1. de toch wel degelijk preventief kan werken in ecn dergelijk 
snperintendenten, dan lijkt het ~ niet juist toe om voor opzicht. Verder vraag ik : is bovenbcdoelde redeneering
het andcre deel, waarbij men te kort schiet in zijn plicht, bovenelien niet een beetje scheef gesteld 1 Men heeft 
een regeling te maken, welke ten laste komt van de per. iemand met cen zware verantwoordclijkheid, van wien men 
sonen, die aan die misstanden werkelijk nooit deel hebben zegt, dat hij niet evenredig wordt betaald. Nu zou men 
gehad, nl. de bona fide vendumeesters. zeggen: zoek het in een van deze twee richtingen; minder 

Mijnheer de Voorzitter! De ,geachte Regeeringsgemach
tigde heeft o. a. gezegd, dat de Regeering, zooals in den loop 
del' tijden is gebleken, geen middelen heeft om aan één en 
ander behoorlijk een eind te maken. Maar er zijn toch 
administratieve maatregelen, volgens welke personen, als in 
het geval bijv. zooeven door den geachten Regeerings. 
gemachtigde aangehaald, waarbij een vendumeester zichzelf 
crediet geeft door een kleine wijziging in zijn naam, admi· 
nistratief op zoodanige wijze kunnen worden gestraft, dat 
dit tot een afsehrikwekkend voorbeeld wordt voor alle vendu· 
meesters om een dergelijk akal toe te passen . 

Het komt mij voor, dat wanneer men zich maar houdt aah 
de straffen, die men ten opzichte van dergelijke personen in 
de hand heeft, men daardoor niet alleen een behoorlijke 
controle kan uitoefenen, doch ook een afschrikwekkcnd 
voorbeeld kan stellen, zoodat pogingen tot afwijking van 
hetgeen is vOOl'geschreven, tot een minimum zullen worden 
beperkt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb voorts aangehaald de 
kwestie van meerdere vendumeesters op één plaats cn het 
feit, dat de Regecring in dit voorstel eigenlijk in strijd zon 
zijn mct zichzelf. De geachte Regeeringsgemachtigdc heeft 
hierop geantwoord l dat dit weloverwogen iS

I 
doch dat dit 

tenslotte niet zoo erg is. Rij gaf vervolgens ter zake een 
beschouwing, elie ik wil stellen tegenover ele J'edeneeriug, 
welke de geachte Regeeringsgemachtigde heeft gehouden 
ten opzichte van het velldupersoneeL De Regeeringsge
mRehtigde zegt werkelijk te moeten ontraden

l 
toe te staan, 

dat de vendumeester aan zijn personeel crediet kan geven, 
omdat die menschen dan in de verleiding komen, iets te 
koopen en de vendumeester hen uit collegialiteit hun gang 
zou kunnen laten gaan en meel' crediet geven. Dit moet 
uitgesloten zijn, zegt de geachte Regeeringsgemachtigdc. 
Doch iets later, toen het ging over de kwestie : meerdere 

verantwoordelijkheid of bctere bctaling. Maar de Regee
ring regelt de zaak zoo, dat Zij iemand een recht, dat alle 
anderen hebben, afneemt, zonder het inkomen van dien per
soon te wijzigen. Wat kan een dergelijke redenecring af
doen aan het groote, pl'incipieele bezwaar, waarover ik het 
zooeven had, n1. dat men bona fide vendumeesters door een 
fout van enkelingen een recht ontneemt, dat zij tevoren. 
bezaten! 

Nu zegt de Regeeringsgemachtigde wel: Wij hebben ons 
daarbij maal' neer te leggen en het te accepteeren, maal' 
moeten de vendumeesters dan het slachtoffer zijn van bet 
algemeen belang! Ik zou desnoods een dergelijke rede
neering klmnen aanvaarden, wnnneer ik niet ervan over
tnigd was, dat de fout niet daar zit waar zij wordt gezocht 
en dat alle misstanden, zoo niet geheel, dan toch grooten.
deels, voorkomen zouden kunnen worden door een geregel
de, behoorlijke controle. Deze is in de voorschriften neer
gelegd en deze voorschriften zijn bij behoorlijke nakoming
ook absoluut voldoende. Daarom kan ik ten opzichte van 
dit voorstel niet met de Rcgeering medegaan. 

De heer Va 11 de 11 Bus s c h c, directeur van Finan
Clen : Mijnheer de Voorzitter! In antwoord op hetgeen 
de heer Blaauw heeft opgemerkt, zou ik toch op den voor
grond willen stellen, dat het geachtc lid erkent, dat de vraag
in hoeverre uitvoeringsmaatregelen bij Regeeringsverorde
ning mooten worden vastgesteld een dubium is en dat juist, 
waar ook de heer Blaauw zegt: Ik wil mij hier voorzichtig
uitdrukken, omdat hieromtrent een onderzoek hangende is, 
er wel aanleiding bestaat om, waar voorgesteld wordt de 
onderwerpelijke materie voorloopig op andere wijze te rege
len en in nitzicht gesteld wordt om zoo spoedig voldoende 
ervaring verkregen is, de aangelegenheid bij Regeerings
verordening te regelen, er ook voor den heer B1aallW alle 
aanleiding zon kunnen testaan daarmede tevreden te zijn. 
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Juist de overwegend prachtische bezwaren tegen het in het 
leven roepen van Regeeringsverordeningen, terwijl de mate
rie nog betrekkelijk weinig kan worden overzien, moeten 
naar mijn gevoelen hier zwaarder wegen dan het theoretische 
argument, waarvan het geachte lid zelf verklaart, dat het 
nog een betrekke4jk onzekere kwestie is. 

De heer Elaauw wijst erop, dat er wel eens een spoed
ordonnantie tot stand is gebracht. Dat is ons natuur4jk 
bekend, maar is het nu werke4jk rede4jk om waar wij ver
wachten, dat uiet zoo heel zelden op korten termijn een 
beslissing genomen moet worden, ook hier te zeggen : Dan 
kan er wel een spoed-Regeeringsverordeuing komen 1 De 
aard der maatregelen die bij derge4jke wijzigingsvoorstellen 
betrokken zijn, is toch waarlijk niet zoo, dat men daarvoor 
allerlei organen in spoed beweging mag zetten en zeker niet 
~oo, dat in de gevallen, waarin daaraan voor het publiek 
behoefte bestaat, daaraan voldaan zal kunnen worden. 

Het gaat hier, zooals ik in eersten termiju naar voreu 
deed komen, in het bijzonder om eeu groot belang vau het 
publiek, dat ongetwijfeld beter gediend is met de zekerheid 
van een spoedige totstandkoming van aanvullingen en wijzi
gingen dan met een theoretiscbe oplosing van een twijfel
aebtig vraagstuk. 

Het amendement door den heer Blaauw ingediend, hel;· 
ik nog uiet volledig lrnnnen bezien, maar er bestaat aan
stonds natuur4jk nog eens gelegenheid daarover een enkel 
woord te zeggen. Voorloopi,g is het niet mijn indruk, dat 
daardoor aau de bezwareu, die van deze zijde werden geop
perd, wordt tegemoet gekomen want, als ik goed verstaau heb, 
wat het geach te lid daarover mededeelde, zal de kwestie van 
het percentage, dat als zekerheid aangenomen zou kunnen 
worden, in de Regeeringsverordening worden aangegeven. 
Dit percentage zal voor verschillende waardepapieren ver
schillend moeten zijn, zoodat het in de practijk ook zal 
lrnnnen voorkomen, dat het percentage ten behoeve van een 
bepaalde soort waardepapieren op korten termijn herzien, 
verhoogd of verlaagd zal moeten worden. 

Ik blijf op het standpunt staan, dat de materie in een 
stadium verkeert, waarin veel aanvulling en wijziging waar
schijnlijk is, totdat een rusttoestand zal zijn bereikt. Is 
die rusttoestand eenmaal bereikt, dan is inderdaad de aan
gewezen weg, dat cr een regeeringsverordening in het leven 
wordt geroepen, waarbij de zaak duurzaam wordt geregeld, 
hetgeen - zooals ik in eersten termijn zeide - ook naar 
mijn gevoelen in overeenstemming is met den aard van het 
onderwerp. 

De heer l"l'uin heeit zich aangesloten bij het betoog van 
den heer Elaauw; bij de bespreking van het amendement 
zal ik gelegenheid vinden, met een eukel woord op zijn be
zwaren in te gaan. 

Hetgeen de IlCel' De Hoog in tweden termijn heeft opge
merkt, heeft mij niet kunnen overtuigen. Hij wijst er op. 
dat er toch gevallen zijn aan te wijzen. waarin de super
intendenten hun plicht hebben gedaan, waar dus de zaak 
in orde is en waarom - zoo vraagt hij - kan dat niet 
overal het geval zijn 7 
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Mijnheer de Voorzitter! Het is een bekend feit dat in 
den loop del' jaren de aandacht, die de superintendenten 
aan het vendmvezen besteedden en hebben kunnen beste-
clen, is verminderd. Dat komt natuurlijk, doordat in den 
loop der jaren de algemeene bemoeiingen vall de ambtena
ren, die met de snperintendentie worden belast, van karak
ter zijn veranderd en vooral zijn toegenomen, zood at bij mij 
niet de overtuiging bestaat, dat, reëel gesproken, de super
intendenten tegenwoordig nog datgene kunnen doen wat 
hun bij ordonnantie, en in het bijzonder in de vendu-instruc
tie, werd opgedragen. Bil1Jlcnkort zal op ander terrein een 
voorstel worden voorgebracht, waarin duideLijk naar voren 
zal komen, dat de toestanden zoodanig zijn veranderd, dat 
de snperintendent uiet meel' kan beantwoorden aan de 
eisehen, die men stelde, toen vele jaren geleden het vendu
wezen werd georganiseerd. _ 

Het feit dus, dat er nog superintendenten worden gevon
den, die in de gelegenheid zijn, allerlei ongerechtigheden te 
ondervangen, is voor mij niet overtuigend, waal' de practijk 
uitwijst, dat deze mogelijkheid niet algemeen meel' bestaat 
en kan bestaan. 

Waat· de heer De Hoog dan verder nog eens een beroep 
doet op de mogelijkheid van controle, moet ik daar het prae
tische argument tegenover stellcn, dat in tal van gevallen 
deze controle tekort blijkt te zijn geschoten . ~Ien kan ge
makke4jk zeggen dat degenen, die de controle moesten uit
oefenen, dan maal' hun plicht hadden moeten doen, doch 
de toestanden in Indië zijn nu eenmaal zoodanig veranderd, 
dat in de Indische administratie men tal van bepalingen 
aantreft, die doeltreffend in den tijd, waarin zij werd eu 
uitgevaardigd, thans onmogelijk meeL' kunnen worden toe
gepast. Op het oogenblik is het, naar mijn vaste overtui
ging, niet meer mogelijk, op het venduwezen een zó6 inten
sieve controle uit te oefenen, dat de gelegenheid, die voor 
het vendupersoneel tot dusver heeft bestaan om op crediet 
te koopen, kan b4jven gehandhaafd. Ik acht dit een sequeel 
Y.Ul het ambt der betl'okkenen; aan dat ambt kan in den 
tcgellwoordjgen tijd niet meer worden verbonden het recht 
en de bevoegdheid op een vendutie te koopen op crediet. 
Dit is een beperking, zooals op menig gebied aan ambte
ual'en in zel{cl'c functie moet wOl'den opgelegd, een beper
king. die door de omstandigheden is gerechtvaardigd. 

Op de verhouding, die ontstaat, wanncer er op één plaats 
mecl'clcre venchuneestcrs zijn gcvest igd, zul ik n"jet uitvoerig 
ing'oan. In de stukken is gesproken ovcr collegialiteit bin
lIen hetzelfde bureau en daarbij werd natuurlijk gedacht 
aan dc verhouding van ecn vendumeester tot zijn personeel. 
\Va nneer op dezelfde plaats echter twee afzonderlijke veu
d umeesters zijn gevestigd, staan deze tegenover elkaar in 
een geheel andere verhouding, omdat degene, die het ere
c1iet verleent, geen aanleiding heeft tot bet betoonen van 
c~n bijzondel'c colJegialiteit ten opzichte van zijn ambtge-
noot. 

~lijnheer de Voorzitter! Ik zou dus in de eerste plaats 
willen aanbevelen, de ordonnantie, zooals die hier voor ons 
ligt, te aanvaarden en ik zal nog gelegenheid vinden, over 
het amendement een enkel woord te zeggen. 
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Wijziging vendu reglement. 

(VOORZITTER, BLAAUW.) 
De Voo l' zit ter: Hiermede is de behandeling in 

tweeden termijn beëindigd. 

Aan de orde is de stemming over art. 1 
sub a, luid en d e : 

"Aan artikel 25 wordt een derde lid toegevoegd, 
luidende : 

De vendumeester is uiet bevoegd crediet te verleenen 
aan zich zelf en voor zoover betreft verkoopingell, 
welke ten overstaan van een vendnkantoor del' eerste 
klasse worden gehouden, aan het tij dit kantoor be
scheiden personeel". 

Art. 1. sub a wordt op verzoek van den heel' De Hoog in 
hoofdelijke stemming gebracht en aan,genomen met 12 stem
mcn voor en 7 stemmen tegen. 

V 6 6 r stemmen de heeren: Koesoemo Oetoyo, Schmntzer, 
s' Jacob, Moclia, Soekawati, Dwidjosewojo, Koesoemo Joedo, 
Bruineman, Kerkkamp, Kan, Ali Moesa en de Voorzitter. 

T e ge n stemmen de hecl'cn: Mandagie, Roep, Fruin, 
Soejono, Blaauw, Middendorp en De Hoog. 

De Voo l' zit ter : A a n deo r dei s het am e n
de m e n top art. 1 sub b, 0 n der tee ken d door 
d e h eere n Blauw, Fruin e n Soejono (on d. 
129 - stuk 6) . 

De heer B I a a uw: Mijnheer de Voorzitter! Enkele 
opmerldngen slechts. Ik wil beginnen met de erkenning, 
dat het amendement misschien uiet op tijd volledig getee
kend is maar wijs erop, dat het in ieder geval op het oogen
blik nog gcteekencl wordt door den heer Kerkkamp, wicns 
naam ik in eersten termijn reeds noemde. 

Terloops heeft de geachte Regeeringsgemachtigde betref
fende dit amendement een kleine bestrijding gegeven en erop 
gewezen, dat er in het stadium van onderzoek van de hoofd
kwestie toch evenveel reden zou zijn, de in het ontwerp VOOI'

gestelde redactie te volgen, omdat de praktijk daarmede 
gebaat zou zijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Het amendement komt aan die 
praktijk tcgemoet voorzoover het bij de theoretische beschou
wingen en bij de bestrijding van de hoofclkwestie mogelijk is. 

MIet de opvatting van den geachten Regeerillg&gemach
tigde dat het, iu afwachting van het onderzoek, beter zou 
zijn, aan de praktijk haar volle pond toe te kennen, kan ik 
mij uiet vereeuigen. 

Een andere opvatting is deze. Wanneer wij voor oogen 
houden, dat het mogelijk is, dat t. z. t . zal kunnen blijken, 
dat de huidige wijze van handelen onjuist is, zoodat t . z. t. 
al wat t:ij regeling van lagere ambtenaren is geschied, zal 
moeten worden vervangen door Regeeringsverordeningen, 
is er minstens evenveel voor te zeggen en is het zelfs veiliger, 
thans een onderwerp als dit bij Regeeringsverordening te 
regelen. 

Ik zal het thans hierbij laten, Mijnheçr de Voorzitter. 

(KERKKAMP, DIRECTEUR VAN FINANCUlN.) 
De heer K e l' k kam p : Mijnheer de Voorzitter! Gaarne 

zou ik in het kort willen toelichten, waarom dit amende
ment mede door mij is onderteekend. Ik meen, dat cle strek
king ervan principieel jnist is, omdat ik niet geloof, dat 
het mogelijk is, in verband met de eerste alinea van art. 81 
1. S., dat bij wet, algemee'lCn maatregel van 'bestuur of 
ordOllilantie aan een ander dan den Oouverneur-Generaal 
algemeene uitvoeringsmaatregelen worden opgedragen. 

Oorspronkelijk is dit hiel' geschied en ik meen, dat zulks 
principieel onjuist is. 

Daartegen vvel ik veel voor de bezwaren, aan de pl'ak
tijk ontleend, door den geachten Regeeringsgemachtigdc 
hier in het midden geb .'acht. Maal' ik meen, dat aan die 
bctwal'cn volkomen is tegemoetgekomen, dOOl'dat in het 
amendement zijn opgenomen de woorden lIof lu'achtens", 
zoodat dus daardoor niet uitsluitend bij regeeringsverorde
ning, doch ook krachtens regeeringsverordening waardepa
pieren kunnen worden aangewezeJl. Daardoor zal een sneUe 
wijziging van de lijst van de waarde-papieren mogelijk zijn, 
zonder dat de Regeering daarin bell'okken behoeft te wor
den; Zij kan in de regeeringsverordcning de aanwijzing op
(hagen aan den directeur van Financiën. 

Ik meen dus, dat het amendement aan de p"aktische be
zwaren van de Regeering geheel tegemoetkomt en dat is 
dan ook de reden, dat ik het mede heb onderteekend. 

De heel' Van d e n Bu s s c h e, directeur van Finan
c.en: lIfijnheer de Voorzitter! Ik bellOef over het amen
dement niet heel veel meer te zeggen, omdat ik reeds duide
lijk heb uiteengezet, dat ik het volkomen overbodig vind, 
terwijl ik het ongewenscht acht, de praktijk moeilijkheden 
in den weg te leggen op grond van een nog niet uitgevoch
ten theoretisch argument. 

De heer Kerkkamp heeft hier nu evenwel betoogd, dat 
naar zijn oordeel met het amendcment geheel is tegemoet
gekomen aan de praktische bezwaren, welke van Regeerings
zijde naar voren zijn gebracht. Ik hoop, dat de hccr Kerk
kamp, wanneer ik kan aantoonen, dat dit niet het geval is, 
daarin aanleiding zal vinden zijn handteekening van het 
amendement terug te nemen. Dat dit niet het geval is, 
blijkt reeds dadelijk daaruit, dat de woorden "of krachtens" 
welke aan het amendement zijn toegevoegd - en waardoor 
inderdaad de Regeering niet zelf zal behoeven aan te wij
zen, welke waardepapieren in aanmerking zunen kunnen 
komen als zekerheid voor de terugbetaling van het te geven 
crediet, doch dit ook zal kunnen geschieden door andere 
autoriteiten -, voorzoover ik zie niet slaan op de woorden 
"berekend volgens daarbij te stellen regelen", zoodat de 
regeling van de dekldngsvoorschriften in elk geval van den 
aanvang af in een regeeringsverordening zal moeten ge
schieden. Ook - en dit heb ik zooeven reeds opgemerkt -
deze vast te stellen regelen zullen aan mntaties onderworpen 
moeten zijn. Ik kan mij zeer goed voorstellen, dat tij de 
eerste regeling in het algemeen wordt aangegeven, dat be
paalde obligaties voor 80% als dekking zullen worden be
schouwd terwijl later wanneer blijkt, dat er t. a. v. een soort 
obligaties, b. v. Nederlandsch-Indische Jeeuing bij het pnbliek 
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Wijziging vendureglement. 

(DIR. VAN FINANCIi\N, BLAAUW, BRUINEMAN.) I (BLAAUW, KERKKAMP.) 
groot bezwaar bestaat, dat daarvoor maar 80% als dekking het bovenstaande aanleiding om terzake nog een opmer
wordt aangenomen, overwogen moet worden om het per- king te maken? 
eentage voor deze soort obligaties op 90% of 95% te 
brengen. Dat is nu maar één voorbeeld. Zooals ik heb 
opgemerkt is de zaak thans nog niet te overzien, zoodat ik 
niet kan zeggen of dit geval zich zal voordoen, doch ik ben 
ervan overtuigd, dat de vast te stellen regelen voor de 
berekening van de dekking aan mutaties onderworpen zul
len zijn en dan tlijft tegen een regeling bij regeeringsver
ordening van de dekking precies hetzelfde bezwaar bestaan, 
dat ik had tegen de aanwijzing bij regeeringsverol'dening 
-van de waardepapieren zelf. 

Ik kan dus werkelijk aan den heer Kerkkamp niet toe
geven, dat in het amendement met de woorden "of krachtens " 
.aan de praktische bezwaren van de Regeering is tegemoet
gekomen, al ligt daarin wel ecn zekere tegemoetkom.ing, 
wcUce echter naar mijn gevoelen niet voldoende is. 

Mijnheer de Voorzitter! Nu mag ik nog even spreken 
{)ver hetgeen de heer Fruin heeft gezegd. Dit geachte lid 
heeft er zijn spijt over nitgedrukt, dat hij niet nog krach
tiger argumenten heeft gebruikt dan hij reeds heeft gedaan. 
Mijnheer de Voorzitter! Het argument, dat de heer Fruin 
11ier naar voren bracht, staat ver buiten en boven de belang
rijkheid van de zaak, die thans aan de orde is en Walmeer 
<ie heer Frnin nog krachtiger argumenten had aangeroerd, 
zouden deze er nog verder buiten hebben gestaan. 

De heel' B I a a II W: Mijnheer de Voorzitter ! De ge
"chte Regeeringsgell1achtigde heeft zoowel in zijn vooraf
g'aande, als in Zijll laatste betoog een sterk pleidooi gehou
<len voor een wetgeving à la minute en zoo langzamerhand 
zou ik daardoor tot de overtujging moeten komen, dat het 
Juer een stof betreft, welke, al naar de omstandigheden, soms 
billl1en het uur gewijzigd moet worden. Ik goeef toe, dat 
de practijk soms gediend is met een dergelijk snel en veel
vnldig wijzigen, maar aan den anderen kant zon ik er op 
wi llen wijzen, dat het pnbliek er even sterk mede gediend 
.is, wanneer de wetgeving hier te lande op weloverwogen 
,..,ijze geschiedt ell wamleer er ook niet te vee] en te snel 
,vol'Clt gewijzigd. In de practijk is, wanneer mell tot dm'ge
].ijke omn iddell ijke wijzigingen heeft moeten overgaan, dik
wijls achteraf gebleken, dat zulh:e wijzigingen onjnist wal'tn. 
]k zou daarom het geachte College voor \\~llen houden, dat 
.el' zeel' veel argumenten pleiten voor een wat meer bezadig~ 
.(le wetgeving dan de geachte Regeeringsgemachtigde hiel' 
hedenmorgen heeft gepropageerd. 

De heer B r u i n e Dl a n: lVlijnheer de Voorzitter! Zou 
jk de vraag mogen richten tot de voorstellers van het amen
,dement, of Cl' hunnerzijds bezwaren tegen bestaan na het
_geen de geachte Regeeringsgemachtigde heeft gezegd, het 
-tusschcn streepjes gestelde, n.L 

Ilbel'ekend volgens daal'bij te stellen regelen" uit het 
.amendement te schrappen, waarmede aan het bezwaar van 
eden R-cgccringsgemachtigde zou zijn tegemoetgekomen? 

De heel' B I a a uw: Mijnbeer de Voorzitter! Ik zou 
hiermede treden op het terrein van de Regeering. Waar 
deze meent, dat de in te stellen regelen voor de berekening 
van dergelijke waardepapieren onmisbaar zijn, zijn de aan
gehaalde woorden in het amendement ook opgenomen. 
Wanneer dus de Regeering deze regelen hiel' behonden wil 
zien, en ik kan daarin volkomen met haar samengaan, 
meen ik, dat de aangehaalde woorden niet kLUulen ver-
va l1 en. 

De heel' Kerkkamp: Mijnheer de Voorzitter! De 
Regeeringsgemachtigde heeft mij persoonlijk geantwoord en 
getracht mij er van te overtnigen, dat de opname in het 
amendement van de woorden "of krachtens" niet tegemoet
komt aan de practische bezwaren, welke tevoren dool' hem 
werden genoeme1. Als ik het wel heb, Mijnheer de Voor
zitter, staat hiel' alleen, dat el' regelen te stellen zijn en de 
regel der berekening van de aan zekere obligaties toege
kende waarde op 80%, door den geachten Regeeringsge
machti gde als voorbeeld genoemd, is naar mijn meening wel 
zeel' bindend. Ik geloof, dat het in de practijk zeel' goed 
mogelijk is andere regelen te stellen, die minder bindend 
zijn. Ik meen te kunnen verwijzen naar de regelen, die 
door de Javasche Bank worden gesteld, waarvan niet wordt 
afgeweken en die ook zoo ruim zijn, dat de J uvasche Bank 
de waardebepaliug kan i1l1'ichten zooals zij zelf wil. Ik 
meen, dat ook hiel' in deze l'egeeringsverordening volstrekt 
niet een bepaalde limiet behoeft te worden aangegeven, 
doch dat dusdanige regelen zonden knnnen worden gesteld, 
dat den directeur van Financiën de noodige vrijheid van 
handelen blijft voorbehonden. 

De Voo r zit tel' : Wij kUilllen thans tot stemming 
overgaan . 

Het amendement-Blaauw c. s. wordt in stemming ge
bracht en aangenomen met 11 stemmen vóór eo 8 stemmen 
tegen. 

V 6 Ó l' stennnen de heeren: De Hoog, Mandagie, Roep, 
s' Jacob, Soekawati, Fruio, Dwidjosewojo, Kerkkamp, Ali
m.ocsa, Soejono en Blaauw. 

T e gen stemmen de heeren: Koesoemo Oetoyo, 
Schmutzer, lVloelia, Koesoemo Joedo, Bruineman, Kan, 
Mi ddendorp en de V oorzitter. 

Het geamendeerde art. 1 sub b; art. I, zooals het tij 
Memorie van Antwoord en bij amendement is gewijzigd, 
art. 2 en de verordening in haar geheel, zooals zij bij 
Memorie van Antwoord en bij amendement is gewijzigd, 
worden achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemming aan

De Voo J' zit tel': Vindt wellicht de heel' Blaanw in genomen. 
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Bekrachtiging besluit plaatselijken raad Madioen en ponorogo tot wijziging leeningsbesluit gewestelijken raau 

Madioen. - Achtste rapport commissie voor de verzoekschriften. 

(VOORZITTER. ) 
De Voo r zi t ter: A a n deo r dei s de b e h a n

del i n g der 0 n t w e r p - 0 r don n a n tie, hou d e n
d e bekrachtiging van het besluit van den 
plaatselijken raad van Madioen en Pono
ro g 0 van 15 Dec c m b e r 1928 No. 67 lP 1. R., 
strekkende tot wijziging van het leenings
b esluit van den gewestelijken raad van 
Ma d i 0 e n van 29 D ec e m b e r 1927 No. 56/G. R. 
(Ond. 136). 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraa.dslaging 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

en 

4. Verzoek, gedagteekend Palembang 7 Augustus 1928, 
van R. M. Akil, houdende bezwaren tegen zijn aanslag in 
de inkomstenbelasting 1928. 

Brief van den Gouvernements Secretaris van 28 Febru
ari 1929 No. 382/C heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien uit de door de Regeering t erzake verstrekte
inlichtingen blijkt, dat adressants bezwaren geleid hebben 
tot eene berekening van zijn aanslag volgens andere grond
slagen en dat hij tegen den aldus berekenden aanslag geen 
bezwaar meer bleek te hebben, stelt de commissie voor 
t. a. v. dit verzoekschrift over te gaan tot de orde van den 
dag en adressant hiervan, onder toezending van een af
schrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, mededeeling 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei s de be h a n- te doen . 
del i n g van het ach t s ter a p por t der c 0 m-
missie voor d e verzoekschriften. 

Dit rapport luidt als volgt: 

1. Verzoekschriften, gedagteekend Soekadana 19 en 25 
Mei en 7 Juli 1928, en telegrafisch verzoek, gedagteekend 
Tandjong-Karang 29 Juni 1929, van Raden Imbo e. a., in
zake de wijze van verkiezing van een pasirah te Soekadana. 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 13 Fe
bruari 1929 No. 269/ Al heeft op deze aangelegenheid be
trekking. 

De commissie stelt voor adressanten, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te 
berichten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor 
het verleenen van tusschenkomst. 

2. Verzoek, gedagteekend Krandji 5 Maart 1928, van 
een 73-tal opgezetenen van het land Teloekpoetjoeng, om 
spoedige terugkoop van genoemd particulier land door het 
Gouvernement. 

Brief van den Gouvernements Secretaris van 26 Februari 
1929 No. 367/B heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressanten, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te 
berichten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor 
het vcrIeenen van tusschenkomst. 

3. Verzoek, gedagteekend Djokjakarta 5 Juni 1928, van 
het Hoofdbestuur van "Moehammadijah", om intrekking 
van de Goeroe-ordonnantie 1925. 

Brief van den Gouvernements Secretaris van 27 Febru
ari 1929 No. 65x heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressant mede te deelen, dat, 
blijkens de door de Regeering terzake verstrekte inlichtin
gen, het verzoekschrift behandeling zal vinden bij de voor
genomen herziening van de Goeroe-ordonnantie 1925, waar
toe den Volks raad .eerlang eene ontwerp-ordonnantie zal 
worden aangeboden. 

5. Verzoek, gedagteekend Menggala 10 September 1928, 
van Abdoel Djoenaib, houdende bezwaren tegen een in het 
district Menggala aan de pasirah's verschuldigde vergoe
ding voor het uitoefenen van tuinbouw 

Brief van den Gouvernements Secretaris van 4 Maart> 
1929 No. 413/B heeft op uit verzoek lJet,·ekking. 

De commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor het 
verleellen van tusschenkomst. 

6. Verzoek, gedagteekend Pakoeroean 5 October 1928. 
van Pengiran Jo Sairatoe e. a., inzake vrijstelling van een 
door den Resident der Lampongsche Districten vastgestelde 
landbouwbelasting. 

Brief van den Gouvernements Secretaris van 4 Maart. 
1929 No. 413/B heeft op dit verzoek betrekking. 

De comrrrissie stelt voor adressanten, onder toezending: 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringshrief, te 
berichten dat geen termen aanwezig worden geacht voor het 
verleenen van tusschenkomst. 

7. Verzoek, gedagteekend Soekadana 8 November 1928,. 
van een 13-tal ingezetenen van de marga Soekadana (onder-
afd. Sekampoeng, res. Lampongsche Districten), om kwijt
schelding van de door den pasirah van de marga Gedong: 
geëischte gl'onclhuur. -

Brief van den Gouvernements Secretaris van 4 Maart. 
1929 No. 413/B heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie ste1t voor adressanten, onder toezending
van een afschrift van bovengenoemden Re,geeringsbrief, te
berichten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor
het verleenen van tnsschenkomst. 

8. Verzoek, gedagteekend Soekadana 13 November 1928,. 
van een 87-tal ingezetenen van de onderafdeeling Sekam
poeng (Lampongsche Districten), om kwijtschelding van de 
door den pasirah hunner marga geëischt~ grondbuur. 
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Achtste rapport commissie voor de verzoekschriften. 

Brief van den Gouvernements Secretaris van 4 Maart 
1929 No. 413/B hèeft op dit" verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
l'ichten, dat geen termen aanwezig wOl'den geacht voor het 
verleenen van tusschenkomst. 

9. Verzoek, gedagteekend Balanipa 24 Januari 1929, 
van Laka Kama Paoeli cn zijn zuster Tibaas, inzake een 
door hen verloren rechtsgeding, behandeld door de hadat 
van Balanipa. 

De commissie stelt voor adressant, onder aanteekening, 
dat hij zich tot den Gouverneur van Celebes zal kunnen 
wenden, te berichten, dat de Volksraad in zaken van justitie 
geen tusschenkomst kan vericenen. 

10. Verzoek, gedagteekend Soer'abaja 24 December 1928, 
en nadere brieven, gedagteekend Soerabaja 4 Maart en 13 
April 1929, van D. J . van Ligten e. a., houdende bezwaren 
te,gen de vernietiging door den Gouverneur van Oost-Java 
van een besluit van B . en W . van Soerabaja, waarbij een 
verzoek van de firma Ruhaak & Co. tot oprichting van een 
montage-inrichting en opslagplaats van ijzer aan het Rusten
burgerpad te Soerabaja was afgewezen. 

Aangezien bij besluit van den Gouverneur-Generaal van 
2 April 1929 No. 8 afwijzend werd beschikt op het door 
adressanten tot de Regcering gerichte verzoekschrift van 
gelijke strekking. zulks op grond van de overweging, dat 
volgens de bepalingen der Binderordonnantie (Stbl. 1926 
No. 226) geen hooger beroep van de beslissing van den 
Gouverneur van Oost-Java bij de Regeering openstaat, stelt 
de commissie voor t. a. v . het rekest over te gaan tot de orde 
van den dag en adressanten hiervan mededeeling te doen. 

11. Telegrafisch verzoek, gedagteekend Digoel 23 J anu
ari 1929, en nadere toelichting, ongedagteekend, van Soe
karman el1 'Virosoedal'lllOmial'cljo, betreffende klachten van 
de geïnterneerden te Boven-Digoel. 

De commissie stelt voor het rekest ter lezing te leggen 
ter secretarie van den Volks raad. 

12. Verzoek, gedagteekend Pcrtiwi ]2 September 1928, 
en nader schrijven, gedagteekend Pertiwi 3 October 1928, 
van Dalom Scpoernja Djaja e. a'J inzake de benoeming van 
Dalom Kasoema Diwangsa tot pasil'ah van de marga Per
tiwi. 

Brief van den Gouvernements Secretaris van 9 Maart 
1"929 No. 467/ Al heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien de onderteekenaren, blijkens hunne verklarin
gen, gesteld op beide door hen aan den Volksraad inge
diende stukken - welke der Regeering in originali werden 
aangeboden en bij bovengenoemden Regeeringsbrief aan 

Hande1fngen. Zittingsjaar 1928- 1929. 

het College werden ternggezonden - hun verzoek weder 
hebben ingetrokken, wordt vool'gesteld het rekest ter zijde 
te leggen. • 

Daarnaast stelt de commissie voor der Regeering te be
richten, dat de Volksraad prijs blijft stellen op het ontvan
gen van inlichtingen omtrent de jwstheid van de door 
adressanten genite klachten. 

13. Verzoek, gedagteekend Djambi 20 Augustus 1927, 
van Mohamad Rasid gelar Soetan Palangi, inzake het hem 
verleend ontslag. 

Brief van den Gouvernements Secretaris van 12 Maart 
1929 No. 494/A1 hecft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien voor de herplaatsing van adressant het noo
di ge wordt verricht, stelt de commissie voor hem, onder 
toezending van ecn afschrift van het Regeeringsschl'ijven, 
te berichten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor 
het vcrlcenen van tusschenkomst. 

14. Verzoek, gedageekend Bandoeng 25 April 1928, van 
W. J. Feldmann, inzake vergoeding van door hem, bij de 
terugvordering van een schuld aan den Lande naar zijne 
meening geleden schade. 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 18 
Maart 1929 No. 515/ Al heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor het 
verleenen van tusschenkomst. 

15. Verzoek, gedagteekend lIfagelang 31 Augustus 19~8, 
van Bok Tidjem, inzake grondrechten. 

Brief van den lsten Gouvernements Secretaris van 18 
Maart 1929 No. 522b/A2 heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressante, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor het 
vcrIcenen van tusschenkomst. 

16. Verzoek, gedagteckend Sigli 23 September 1928, van 
'l'eukoe A1i: e. a., houdende klachten tegen den wd. Oelee
balang van de IX Moekims Keumangan. 

Brief van den lsten Gou vernements Secretaris van 27 
Maart 1929 No. 629/l! heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien uit bovengenoemden Regeeringsbrief blijkt, 
dat de namen, waarmede het verzoekschrift onderteekend 
is, gefingeerd zijn, wordt voorgesteld het rekest ter zijde te 
leggen. 

lntusschen stelt de commissie, gelet op den ernstigen 
aard der klachten, voor der Regeering te verzoeken den 
Volksraad t. g. t. met het resultaat van het terzake inge
stelde onderzoek in kennis te willen doen stellen. 
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17. Verzoek, gedagteekend Pamakasan 16 Februari 

1929, van een ~ftal gepensionneerde officieren ·ván het 
corps Barisan, om verhooging van het hun toegekend pen
sioen. 

De commissie stelt voor adressanten te berichten, dat zij 
zich met hun verzoek in de eerste plaats tot de Regeering 
hebben te wenden. 

18. Verzoek, gedagteekend Arnhem 12 Februari 1929, 
van het bestuur der Vereeuiging van Oost- en West-Indische 
gepensionneerde en gegageerde militairen "Voorwaarts", 
om toekenning van een jaarlijksche subsidie van f 3000.-. 

De commissie stelt voor het verzoek ter lezing te leggen 
tel' secretarie van den Volksraad. 

19. Verzoek, gedagteekend Eylau (Duitschland) 21 Fe
bruari 1929, van J . B. Scheffler, weduwe van B. van den 
Brink, in leven laatstelijk tijd. bouwkundig opzichter bij 
de Bankatinwinning, om verhooging van onderstand. 

De commissie stelt voor adressante te berichten, dat de 
haar toegekende onderstand ad f 1023.80 (inbegrepen den 
toeslag van 40%) berust op de terzake bestaande voor
schriften en uiet voor verhooging vatbaar is. 

De heer K e rkk a m p : Mijnheer de Voorzitter ! Vóór 
ik overga tot een bespreking van verzoekschrift No. 1, zou 
ik een algemeene opmerking willen m!lken. Bij de behan
deling van de verzoekschriften is geen van de Regeerings
gemachtigden aanwezig, maar toch mag worden aangeno
men, dat door de verschillende departementshoofden, wien 
het aangaat, notitie zal worden genomen van hetgeen hier 
bij de openbare behandeling der verzoekschriften wordt 
gezegd. 

Verzoekschrift No. 1 is afkomst~g van eeuige kiezers uit 
Soekadana, waar een uienwe pasirah moest worden gekozen. 
Die verkiezing is formeel geheel in orde geweest. Er zijn 
op den eenen candidaat uitgebracht 230 stemmen en op 
den anderen 229, een verschil dus van 1 stem. Ieder zal 
toegeven, dat, waar ook op andere candidaten stemmen 
waren uitgebracht, hier een herstemming in de rede zou 
hebben gelegen. Desniettemin is aan de hand van de be
staande kiesvoorschriftell de candidaat met 230 stemmen, 
dus met 1 stem meerderheid, benoemd. 

Daarna zijn de kiesvoorschriften gewijzigd en nn zou ik 
er de aandacht op willen vestigen dat een dergelijke wijzi
ging beter tot stand had kunnen worden getracht, voordat 
de verkiezing plaats had. 

Mijn vrees is, dat zoo onvolkomen kiesvoorschriften niet 
alleen bestaan in de Znider- en Westerafdeeling van Bor
neo, doch ook elders wel voorkomen. Daarom zou ik er de 
aandacht van de Regeering op willen vestigen, dat het wel
licht aanbeveling zou verdienen eens na te gaan of misschien 
ook in andere gewesten de bestaande kiesvoorschriften moe
ten worden gewijzigd, want een dergelijke benoeming na een 

(KE&KKAMP, DE, HOOG.) 
zoo gebrekkige verkiezing kan uiet nalaten een vreemden 
indruk op de bevolking te maken. Ik nieen, dat de Regee
ring zooveel m(\gelijk moet vermijden, dat door de onvol
komenheid van door Haar gegeven voorschriften een zekere 
ontevredenheid onder de bevolking ontstaat. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer De Ho" g: Mijnheer de Voorzitter! Op de 
opmerkingen van den heer Kerkkamp heb ik eigenlijk 
niets te antwoorden. Ik veronderstel, dat dit punt door de 
Handelingen van het College van Gedelegeerden wel speciaal 
ter kennis van de Regeering zal worden gebracht. 

Ik zon den heer Kerkkamp alleen willen wijzen op een 
kleine vergissing. Het in het verzoekschrift bedoelde Soe
kadana is niet gelegen in de Zuider- en Westerafdeeling van 
Borneo; het is Soekadana, afd. Telok Betong, residentie 
Lampongsche Districten. 

De heer K e rkk a m p: Mijnheer de Voorzitter! 
herstel ik hierbij mijn vergissing. 

Dan 

De conclusie op verzoekschrift No. 1 wordt zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De conclnsies op de verzoekschriften Nos. 2 tot en met 4 
worden zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De heer K e rkk a m p : Mijnheer de Voorzitter I Ten 
aanzien van de verzoekschriften Nos. 5 tot en met 8 zou ik 
het volgende willen opmerken. 

Uit de brieven van de Regeering blijkt, dat er in de 
Lampongs reeds heffingen zijn doorgevoerd alvorens de 
betrokken margabesturen op normale wijze fungeerden. Ik 
kan mij begrijpen, dat dit op de bevolking een zeer vreem
den indruk heeft gemaakt. De margabesturen zullen wor
den ingevoerd, maar fnngeeren op het oogenblik nog niet. 
De ambtenaren zijn op de zaak vooruitgeloopcn en bebben 
reeds heffingen vastgesteld, die de bevolking heeft moeten 
betalen. Ik geloof, dat zeer terecht tegen een dergelijke 
opvatting bezwaren zijn ingebracht door de onderteeke
naars van de verzoekschriften Nos. 5 tot en met 8 en ik 
zou er daarom de aandacht van de Regeering op willen 
vestigen, dat een dergelijk vooruitloopen op nog komende 
regelingen zooveel mogelijk vermeden moet worden. Men 
moet de bèvolking geen extra beffingen opleggen, alvorens 
op normale wijze daartoe kan worden overgaan; zij is toch 
reeds zwaar genoeg belast. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik ver
keer in deze kleine moeilijkheid, dat ik niet geweten heb, 
dat de heer Kerkkamp algemeene beschouwingen zou hou
den over dit onderwerp. De mededeelingen, die mij ge
daan zijn gaan over andere punten, maar ik wil naar aan
leiding van hetgeen de heer Kerkkamp gezegd heeft alleen 
aanteekeneu, dat in het algemeen de commissie er geen be
zwaar tegen heeft de woorden van den heer Kerkkamp te 
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aanvaarden, in elk geval ze ter kennis te brengen van de 
Regeering. Ik moet hiel' nit het hoofd citeeren, omdat ik 
mij niet heb kunnen voorbereiden, maar ik beb uit den 
Regeeringsbrief den indruk meenen te krijgen, dat het hler 
gaat om een heffing volgens de adat. Indien ik mij niet 
vergis, betreft het in aUe gevallen personen, die gerecla
meerd hebben, omdat zij geen deel uitmaakten van de ge
meenschap, waarvan zij den grond bewerkten, en is het dus 
niets anders geweest dan een sanctie, welke thans offi
cieel is. 

De heer Kerkkamp zegt terecht, dat het op dat oogenblik 
nog geen offieieele heffing was; zij is tenslotte echter toch 
gebaseerd op de adat. Ik herhaal echter, dat ik af moet 
gaan op mijn geheugen en op den indruk, die mij betref
fende dit verzoekschrift is bijgebleven. 

De Voo l' zit ter: De bedoeling van den heel' ICerk
kamp was alleen de Regeering te wijzen op een wenschelijk
heid en deze bedoeling zal ongetwijfeld uit de Handelingen 
van deze vergadering blijken. 

De conclusies betreffende de verzoekschriften Nos. 5 tot 
en met 8 worden zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De eonclusie betreffende verzoekschrift No. 9 wordt zon
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De heer IC e rkk a m p : Mijnheer de Voorzitter ! Thans 
een opmerking betreffende verzoekschrift No. 10. Het 
heeft mijn aandaeht getrokken, dat eeu besluit van Burge
meester en Wethouders van de geJ1)eente Soerabaja l:ietref
fende ecn weigering van het verzoek van de firma Ruhaak 
en Co. tot oprichting van een montage-inrichting en opslag
plaats van ijzer, is vernietigd door den Gouverneur van 
Oost-Java. Hier doet zich weel' het geval voor, dat een 
dool' een college genomen besluit dool' een enkelen persoon 
kan worden vernietigd. 

De heer Kan: Toch volgens de wet! 

De heel' Kc l' k kam p. Dat spreekt vanzelf, want 
anders zou het niet gebeurd zijn. 

Mijuheer de Voorzitter! Mij heeft het vroeger reeds ge
troffen, dat een door een publiek lichaam genomen besluit 
door een enkelen persoon kan worden teniet gedaan. Ik 
zou de Regeering willen vragen - ik krijg daarop thans 
geen antwoord, maar dat is ook niet noodig - of het niet 
gewenscht zou zijn te zijner tijd de Hinderordonnantie op 
dit punt te wijzigen. Ik zou wenschen, dat wanneer een 
beslissing door een college is genomen, ook een beroep op 
een college open staat. Is dat uiet het geval, dan zal er 
toch zeker - naar nrijn idee - een hoogere instantie moe
ten zijn, hetgeen dan gevoegelijk de directenr B. B. zou 
kunnen zijn. Alzoo acht ik het wenschelijk, dat de R<lgee
ring een wijziging van de Hinderordonnantie op dit punt 
overweegt. 

(KERKKAMP.) 
De conclusie betreffende verzoekschrift No. 10 wordt 

zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De heer K e l' k kam p: Mijnheer de Voorzitter! Ook 
betreffende verzoekschrift No. 11 heb ik geen voorstel willen · 
doen om de eonclusie van de commissie te wijzigen maar ik 
zou willen vragen naar aanleiding . van deze telegrafische 
klacht van personen, die geïnterneerd zijn te 'Boven-Digoel, 
of er veel van dergelijke klachten bij de Regeering zijn · 
ingekomen en of naar aanleiding van die klachten door den 
nieuwen Gouverneur een onderzoek is ingesteld. Zoo ja, 
dan zou ik de Regeeril1g willen vragen of er bezwaar tegen 
bestaat om het nitgebrachte rapport aan den Volksraad 
over te leggen. 

De conclusie l:i"treffende verzoekschrift No. 11 wordt 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De heer IC e I' k kam p: Mijnheer de Voorzitter! Bij 
verzoekschrift No. 12 doet zich het eigenaardige geval voor, 
dat eenige ingezetenen vau een marga in de Lampongschc 
Districten aan den Volksraad een rekest hebben ingediend, 
houdende bezwaren tegen de benoeming van een bepaalden 
persoon tot pasirah. 

Dit rekest is door den Volksraad aan de Re,geering ge
zonden met verzoek om daaromtrent inlichtingen te mogen 
ontvangen. De Regeering heeft dit rekest doorgezonden 
naar het betrokken gewest en het is teruggekomen met een 
aanteekeuing erop gesteld, waaruit blijkt, dat de ondertee
kenaars van meening zijn veranderd en hun verzoek in
trekken. 

Hier treft in de eerste plaats het zonderl inge, dat een 
aan den Volksraad aangeboden rekest in handen komt van 
het bestuur en dat daarop zonder meel' een aanteekening 
wordt gesteld, waaruit moet blijken, dat de voorstellers het 
rekest intrekken. Ook omtrent de bewoordingen, waarin 
dit is geschied, is nog het een en ander te zeggen. Het 
ldinkt n. l. eenigszins komisch, wanneer men leest, dat de 
oorspronkelijke klagers thans verklaren, dat zij "soedah 
soeka" met den nieuwen pash'ah. Ieder, die in de Inland
sehe wereld bekend is, zal begdjpen, dat achter dit "soedah · 
soeka" wel het een of ander is verborgen. Het is een 
nieuw opgetreden gezagshoofd niet onmogelijk om te zor
gen, dat, op welke wijze clan ook, bij de klagers een dm'ge
lijke indruk van welwillendheid wordt gewekt, dat zij hun 
klacht intrekken, maar het treft dan toch, dat niet alleen 
cloor het betrokken Europeesche bestuur, maar ook dool' de 
Regeering het rekest zonder meel' op deze wijze en met een 
dergelijke aanteekening erop gestéld aan clen Volksraad 
wordt teruggezonden. Hieruit zou men de conclusie moe
ten trekken, dat een ieder met deze wijze van afdoening 
genoegen heeft genomen en dat ook het bestuur tel' plaatse 
heeft gezegd, dat als de bevolking "soedah soeka" met 
den meuwen pasirah, de zaak daarmede is afgeloopen. 

Zie ik de zaak goed, dan zou ik, in de plaats van dat 
bestuur, toch wel hebben willen weten, waarom nu zoo plot
seling de geest van de onclerteekenaars van dat verzoek
schrift is gewijzigd en of daar niet iets achter schuilt, de 
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een of andere intrigue, zooals er in de Inlaudsche wereld 
wel eens voorkomen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb deze opmerking willen 
. maken, opdat men naar buiten wete, dat een dergelijke 
behandeling van een bij den Volksraad ingekomen verzoek
schrift een vreemden indruk maakt, niet alleèn op de leden 
van het College, doch zeker ook in het algemeen daarbuiten. 

De Voo r zit ter: De opmerkingen van den heer 
Kerkkamp klmuen worden beschouwd als een verdediging 
der laatste alinea van de conclusie van de commissie. 

De conclusie betreffende verzoekschrift No. 12 wordt 
zonder hoofdelijke stemming aangenomeu. 

De heer Kc rkk a m p: Mijnheer de Voorzitter! Bij 
verzoekschrift No. 13 betreft het slechts eeu kleiuigheid. 
Ik zou eeu kleine wijziging willen voorstellen in de door 
de commissie genomen conclusie. Het gaat hier over een 
ambtenaar, die ontslagen is eu sedert in 's Lands dienst is 
herplaatst. 

Nu zegt de commissie: 
"Aangezien voor de herplaatsing van adressant het 

noodige wordt verricht, stelt de commissie voor hem, 
onder toezending van een afschrift van het Regeerings
schrijven, te berichten, dat geen termen aanwezig wor
den geacht voor het verleenen van tnsschenkomst". 

Juister zou het zijn, dunkt mij, te zeggen, dat voor het 
verlcenen van tusschenkomst thans geen redenen meer be
staan. Het woord "termen" als door de commissie gebe
zigd, beteekent wat anders. Het is nu eenmaal een feit, dat 
de Rcgeering een gunstige beslissing heeft genomen en nu 

(KERKKAMP, DE HOOG. ) 
"Intusschen stelt de commissie, gelet op den e1'n8ti

gen aard der klachten, voor der Regeering te verzoe
ken den Volksraad t. g. t. met het resultaat van het 
terzake ingestelde onderzoek in kennis te willen doen 
stellen ", 

misschien niet geheel juist is, aangezien op het oogenblik 
niet bekend is of inderdaad een onderzoek ook naar de 
klachten is ingesteld. 

Met een kleine wijziging zal wellicht aan het bezwaar 
kunnen worden tegemoetgekomen. 

De heer D e H oog : Mijnheer de Voorzitter; De com
missie is uitgegaan van de idee dat het ingestelde onderzoek 
zich wel degelijk naar de klachten heeft uitgestrekt. De 
twijfel van den heer Kerkkamp is echter even goed op zijn 
plaats. De commissie wil daarom aan den gedachtengang 
van den heer Kerkkamp tegemoetkomen door de laatste 
alinea van haar conclusie te wijzigen als volgt: 

"Intussehen stelt de commissie, gelet op den ernsti
gen aard der klachten, voor, der Regeering te verzoe
ken, den Volksraad t. g. t. met het resultaat van het 
klaarblijkelijk ingestelde onderzoek in kennis te willen 
doen stellen". 

Daarmede wordt geïmpliceerd, dat er een onderzoek over 
de klachten heeft plaats gehad, en wordt bij de Regeering 
aangedrongen op mededeeling van de resultaten. 

De gewijzigde conclusie betreffende verzoekschrift No. 16 
wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De conclnsies betreffende de verzoekschriften Nos. 17 en 
18 worden zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stem-

zijn cr geen redenen meer voor het verleencn van tusschen- ming aangenomen. 
komst. 

De gewijzigde conclusie betreffende verzoekschrift 
13 wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De heer K e rkk a m p : Mijnheer de Voorzitter! Naar 
No. aanleiding van verzoekschrift No: 19 zou ik de volgende 

opmerkin,g willen maken. De conclusie luidt: 

De conclusies betreffende de verzoekschriften 14 en 15 
worden zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stem-
ming aangenomen. 

De heer Kerkkamp: Mijnheer de Voorzitter! Ver
zoekschrift No. 16 komt uit Sigli in Atjeh. Bij onderzoek 
is gebleken, dat de namen, welke onder dat verzoekschrift 
voorkomen, gefingeerd zijn. Dat staat in den brief, welken 
de lste Gouvernements-Secretaris tot ons College richtte. 
Daaruit blijkt echter niet of een onderzoek na,! r de 
k I ach ten is ingesteld; er staat alleen, dat een onder
zoek heeft uitgewezen, dat de namen der onderteekenaars 
gefingeerd zijn. Ik zou echter gaarne willen weten of de 
zaal zelve inderdaad onderzocht is geworden, want al be
treft het hier dan klachten, die van anouieme zijde komen, 

"De commissie stelt voor adressante te berichten, dat 
de haar toegekende onderstand berust op de terzake 
bestaande voorschriften en niet voor verhooging vat
baar is ". 

Ik zou willen vragen of deze uitspraak niet al te positief 
is. Kunnen wij uitmaken, ook al is een onderstand toege
kend volgens de testaande voorschriften, of deze niet op 
een of andere wijze voor verhooging vatbaar zou zijn 1 Is 
het niet mogelijk, dat op een bepaald punt van het voor
schrift wordt afgeweken, hetzij hij wijze van gunst of hoe 
dan ook? Ik meen niet, dat het juist is, dat het College 
zich zoo positief over de zaak uitlaat. Ik zou in verband 
met deze conclusie van de commissie op dit verzoekschrift 
ook, op die onder No. 17 willen wijzen, waarbij besloten is 
"adressanten te berichten, dat zij zich met hun verzoek in 
de eerste plaats tot de Regeering hebben te wenden", en 
zou aan de commiSSIe willen vragen of zij een dergelijke 
aanteekening niet ook hier op haar plaats acht. 

deze zijn van zóó ernstigen aard, dat de commissie er zeel' 
terecht op wijst, dat het haar wel wenschelijk voorkomt een 
onderzoek in te stellen naar de juistheid van de in het ver
zoek vervatte klachten. Daarom zou ik de aandacht erop Mij dunkt, dat ook deze adressante zich in de eerste 

van plaats tot de Regeering had moeten wenden, daar deze de 
bestaande voorschriften heeft uit te voeren. 

willen vestigen, dat de laatste allnea in de conclusie 
de commissie opgenomen, welke als volgt luidt: 
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In verband lüel'IDede zou ik de conclusie der commissie 

ten aanzien VUll verzoekschrift No. 19 gaarne ecnigszills zien 
aangevuld en wel als volgt: 

"De conunissic stelt VOO!', adressante te berichten, 
dat een verzoek als het ondel'\verpelijke in de eerste 
plaats tot den Uouvem eur-Generaal behoort te worden 
gericht, doch dat de haal' toegekende onderstand be
rust op de terzake ~estaande voorsehrifteu en derhalve 
niet vOO l' vCl'hooging vatbaar voorkomt", 

D aL is lII illUCl' positi ef uitgedrukt en houd t bovendien 
VOO I' ad l'cssll lllc uen wellk in, dat zij met. heL illtUCllcn vall 

eCIl nieuw vCI'zockschl'i ft. aan de l{,egecrin g verDloedelijk 
weini g succes zal hcubclI . Aangezien aan het indiellen VU IL 

vCl'zoc.kschl'Î ft en I\OStC11 zij 11 verbonden en deze adl'cssau lc 
niet il1 staat is deze kosten gemakkelijk te dragen, lijkt het. 
mij weuschelijk, z,ulks in Ovcl'ccnstcnuning met de mccning 
del' commi ssie, eCIl uCl'gclijkc aUlltcc.kcning', zij het minder 
positief, op te nemen. 

De heer D e 11 oo g : Mijnheer de voorziu.er! liet heeft 
Lij de IJChli lltll'lillg V.1I1 dit ,'c l'zoekschl'ift dool' de cOlllll1issic 
eo n pllllt vnll besprek ing uitgemaakt of de conclusie ni et 
zou moeten lui den in den zin, als dool' den hccr KCl1kkamp 
ZOOCV('11 ailllg't't:Nvfll. \Vij zljn f' OIl s lotte echter tot de slot
som gclw ll ll· n, die wij in hct ra.pp0l't heb he il nee l'ge legd. 

De CU lllllli ssic h('{·n dit gedaan o. m. op grond van de 
ovcl'wegi ng, dat aUl'cssantcn zich in den regel ook tot de 
Hcgccrillg wendcll . Ju dit geval heuben wij daaromtrent 
absoluut geen zekerh eid en ik wil dien twijfel dan ook niet 
als doorslaand ul'gument aanhalen, doch wel even naar voren 
ul"cng·cn. Voor de commissi e gold bij het vaststellen harer 
(~ on c lnsi e echtor als voornaamste argument - en ten slotte 
hebben haal'l cucli toch ook nog wel oeni g inzicht in de 
lJepalingel1 V"" het I'cglcment op de weduwen- el1 weezeIl
pensioenen - dat de bestaande bepalingen del'lllate positief 
zijn, dat een vCI·i.wek om verhooging vall dcn onderstand 
niet voor inwilliging vatbaar is. Vooral is dat niet moge
lijk op de gronden, die adressante daarvoor aanvoert, nl. 
Uilt zij kinderen heeft op verschilleIluc scholen en dat die 

(DE HOOG, KERKKAMP.) 
l'eu, en waal' het rekest, naar de meening der commISSIe, 
absoluut niet voor inwilliging vatbaar is en het dus geen 
zin heeft, bet nogmaals door adrcssante te docn indienen, 
is de conclusie del' commissie in den gegeven positieven 
vorlll gegoten. 

Het verzoekschrift No. 17 betl'eit, naar de meening der 
commissie, niet cen zoo positief geval. Het is bekend, dat 
de ltegcerin g de kwestie uer pensioenen van de Barisan· 
officieJ'en 01) het oogenhlik doel onderzoeken en daarom 
lee l\: het wel aan te bevelen, adl'cssantcJI in de eerste plaats 
11 11 11 L' do H.egecring te verwij ze lI . \'Vat vè l'zoc kschrift No. 19 
hetl'eH, mcende de commissie Cl' goed aan te uoen adres
~antc ni et de minste hoop op ill willi g ing tc ge ven, Ül welken 
VO rll1 dan ook, zulks tel' bespal'ing van ollnoodige kosten. 
I k zou den heel' Kerkkamp willen vragen, of 11ij na deze 
ui teenzettin gen nog aandrillgt. op wijziging der conclusi e. 

De heer K e rkl, nmp : .Mijn heeJ· de Voorzitter I Ik 
kan !la dc gegeve n tocli t: htin g' met de (·onc\usie el er com
miss ie in llCt algeJl lCc n accoord g'U ltll. Jk lJlÜf ccJlter de 
vool'keul' geven aan een rcdactie, waaruij het slot der con-
clusie, luidende : " .. . ..... . on niet voor verhooging vatbaar 
is. ", gewij zigu wordt in: " ....... .. on niet voor verhooging 
vatbaul' voorkomt ". jijen te positieve uit spraak van het 
Co llege van Gedelegeerden lUkt mU minder juist. 

De heer Den oog: Mijnheer ue Voorzitter! De com
missie heeft cr geen bezwaar tegen, dat in de conclusie het 
woord "is" wordt vervangen dool' "voorkomt", 

lk geloof, dat daarm ede aan het verzoek vun den heer 
Kerkkamp is voldaan. 

De gewijzigde conclusie betl'effende verzoekschrift No. 19 
wordt zonder hooidelU ke stemming aangenomen. 

De notulen del" vorige openbare vel'gadering, welke ter 
inzage hebben gelegen, woru en gocdgckem'd. 

De Voo r z it ter: Ik vCl'zocl\: den hcel'en, nog even 
Jdnd cl'cn g t'ootCl' woeden

J 
,vaardoo ... · .... .. 1",,,0' ; .... 0' ,,<"I n ,1 ... " ..... .... .... . ~ " ... ~ : ...... : ... 1. :: ...... " I ... • •. :11 .... . ~ 1,1:: .. " .. 

onderstand nood:'.uk clijk zou zijn geworden. 
d I . I I .De openl"ll'e ,'cl"gadcl'ing wOl'dt te ]0.52 um' v.m. Nu zou de commissi e aan a L'cssantc ecn COlle llSJC IC)· 

ben kunnen doen tO C1<OIllCJl in den geest, zoonis de hecl' gesloten. 
Kel'id\lllllp di t wensebt. D aarmede zou de commiss ie hllal' 
CC ht.CL' uon wenk hebben gegeven het maar eens. te prol>cc· 

Handelingen. Ziltingsjanr 1928-1929. 
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33ste VERC1.\DBRING - J)üNJ) I, IWAG 30 MEI 1929. 
Ingekomen Hlukkcn. ~- \ Yijziging Ol'donnan li c houdende munt~uivcring in ZuideI'- l'll Oostcrafdccling Vil11 BOl'11CO. -

"TtÎziging dOl' ordonnantie op het Statistiekrecht. 

33ste VBRGADERTNG. 

V r I' g n cl r l' i n g V" n D 11 n cl e l' dag 30 M e j 1929. 

(BijCf'l1l'of'pingsuul' 9 voormiddag). 

Tngckom<>11 stukken. - \Vijziging ordonnantie houdende 
Illuntzuivf'l'ing in Znidcl'- en Oost('nlfd(,f'lin~ vnn Borneo 
(OntI . l:1a ). - Wlj7.igin g der onlonn"ntie op het Sta
tist iekrecht (Ond. 13S). 

Vool'zittel' : J. W. MEYER RANNRF'l'. 

TegcnwOOJ'clig. met den Vool'zittC'l', 17 h!dC'll , te weten 
de 11 0('1'('11: 

Ali l\tof'sn, Blnn\lw, Bl'uincllum, Dwidjoscwo.io, Fl'llin, 
De Iloo~.Knn. r\C'l'kknmp , KOCSOClllO Jocdo, Kocsoemo 
()rloyn, l\lnndagir, J\'liddcJ1dol'p, Moelin , Roep, Socjono en 
Soeknwati. 

Dr Voo I' zit tel': Mijno Roeren! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt merk dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Uegeeringsbrieven en -besch ikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 16, 

(VOORZITTER.) 
B, De yolgende ter kennisneming ontvangen ~eschejdcn : 

1. Een telegram van Soewito en Soeleman, geïnt.erneerden 
tc Boven-Digocl, houdende eCJ.lige wcnschcn ten behoe\'e 
van de geïnterneerden. 

2, Afschrift van een tot de Rcgeering gericht verzoek
sclu'ift van de vertegenwoordigers del' vcrschilJende 
onderwijsvcreenigingen betreffende de ,'oststelling van 

het pensioenreglement VOOl' bijzonderc onderwijzel's en 
Joerare11. 

3, ~[otie van de vereeniging van hoogel'c ambtenaren bij 
11et Bosehwezen betreffende het Weduwen- en Weezen
fonds voor de EUI'opeesehe burgerlijke ambtenaren. 

De uescheiden wun]eu tel' iuzuge gelegu tor 
seeretal'ie van den Volksl'aad. 

C. Medcdeeling van den Voorzitter van den Volksmad, 
dat door hem ingevolge art. 89, lid 2 van het Ueglcmcnt 
van Orde tel' zijde is gelegd cen ongezegeld vCl'zockschl'i Cl 
(telegl'am) gedagteckend Lahat 19 ~'fei 1929 van Abdoel
manap, houdende vel'zoek om invrijheidstelling van den in 
preventieve hechtenis gezetten depati van Semendo. 

' Vordt voor kennisgeving aangenomen. 

D. De volgende publieaties. 
23 en 25 Mei 1929 No •. 14, 28 en Ix ter aanbieding van : I. Vijftien exelllpllll'en v/ln de statist iek van dc seheep

\'H 11 1'1 in N<,drl'iandsch-lndië 0\,('1' 19:18, aangehodt'll 
doOI· den hoofdinspecteur) hoofd vnn ' den di('nst 'jm 
Scheepvaart. 

n. een ontwerp-ordonnantie tot wijz~ging van de ordon
nantie regelende de verplichtingen van het regent
schap van ):.ebak met betrekking tot door het voor
matig gewest Bantam aangegane gcldleeningen (Ond. 2. 
14 3 ) ; 

Vtjr en dert ig exemplaren vnn het 12<1e v(,I·~ I Hg vtln dt, 
A I'bci(lsi llRpcctic VOO I' de 13l1itcligewesl cn. • 

b. ecn ontwerp-ordonnantic tot onteigening vfln ~~n 

perceel ten bchoeve van de waterleiding te Menado 
(zittingsjaar 1929-1930, Ond. :1 ); 

c. cen ontwerp van wet tot nadere wijziging en aan
vulling . van de Javasehe Bankwet 1922 (zittil\gs
jaar 1929- 1930, Ond. 4). 

~-,-, - ." of "'0.,,10 ~M1 ,,,J,t 

2. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 18 Mei 1929 
No. Ix houdende aantcekening van het besluit tot cel'. 
vol ontslag met ingang vlin 2 O(>to1>el.' 1929, van den 
J.Juitenant-Cenol'ual , Commandant van het Leaor on 

o 
Hoofd van het departement. van Oorlog, H. L. La I,au 
en benoeming met ingang van denzelfden datum van 
H . A. Cramer tot IJuitenant-Generaal, Commandant van 
het Leger en Hoofd van het departement van Oorlog. 

3. Als voren van 18 Mei 1929 No. 2x houdende benocming 
van lIfr. C. Star Nauta Carsten tot secretari. van de 
Commissie tot vOOJ'bereiding van eene verol'uening op 
den staat Vrul oOl'log en beleg. 

4. Als VOl'en van 22 Mei 1929 No. 2 tot w\j ziging van de 
B. B. L. 1925/1928. 

De sub 2 t/ m 4 genoemde stukken worden ter 
inzage gelegd ter secretarie van ·den Volksraad, 

\VOl'den opgenol\len in de bockel'ij van df:ll 

Volksraad. 

De Voo I' z i t tel': A" 11 .cl COl' cl eis cl c bch" 1;-

deling van : 

de ontwerp-ordonnantie tot wij7.iging 
en :tllllVll l li ll g" van de ol'dollnnnti(' V:lll 27 
" " ",. IJl" e I' I~~;J (SIN ...... , _J.-n d No. 609) (011 d. 
133); 

de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
va11 artikel 6 del' ordonnantie op hct 
Statistieb'eeht (Staatsb l ad 1924 No. 517) 
(Onel. 1 3 S). 

Deze ontwerpen wOI'den achtereenvolgens zonder beraad
slaging rn zonder hoofdelijke stemming aangenomen, 

De notulen vnn de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den heeren thans in de 
commissies tc willen bijeenkomen. 

De vel'gadel'ing wordt te 9.03 uur v.n •. gesloten. 
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34ste VERGADERING - DONDERDAG 6 JUNI 1929. 
Ingekomen stukken. - Mededeeling van de aanwijzing van Mr. C. C. van Helsdingen tot lid van het College van:. 
Gedelegeerden. - Voorzieningen in verband met de definitieve vaststelling der administratieve indeeling van Timor. 

34ste VERGADERING. 

Ver g a der in g van Don der dag 6 Jun i 1929. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

(VOORZITTER.) 
1929 No. 1 houdende de mededeeHng dat de Directeur 
van B. B. mede is aangewezen als Regeeringsgemach •. 
tigde bij de beraadslaging over de ontwerp-ordonnantie' 
houdende eenige voorzieningen i. v, m. een nieuwe admi
nistratieve indeeling van de residentie Sumatra's West-

Ingekomen stukken. - Mededeeling van de aanw\Jzmg 
van Mr. C. C. van Helsdingen tot lid van het College van 4. 
Gedelegeerden. - Voorzieningen i. v. m. de definitieve vast
stelling der administratieve indeeling van Timor (Ond 132). 

kust (Ond. 13:i). 
Rondschrijven van den Gouvernements Secretaris van 
28 Mei 1929 No. 1165/ AI betreffende het verleenen van 
buitenlandsch verlof aan desa- of negorij hoofden, die 
naar Mekka willen gaan. - V oorzien.ingen i. v. m. eene nieuwe administratieve in

deeling van Sumatra 's Westkust (Ond. 13:;). _ Afschaf- 5. 
fing peperpacht in de residentie Riouwen Onderhoorighe
den (Ond. 137). - Intrekking art. 2 der ordonnantie 
houdende aanwijzing van tolkantnren voor den invoer van 

B. G. S. van 31 Mei 1929 No. 1241/ C ter aanbieding van:. 
een afschrift van het door de Nederlandsch-Indische 
Groot Loge van de Internationale Orde van Goede Tem-· 
peieren over het jaar 1928 uitgebracht verslag betref
fende de opimnbestrijding. gedistilleerd (Ond . 130). 

Voorzitt e r: J. W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 18 leden, te weten 
de heeren: 

All Moesa, Blaauw, Bruineman, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen, De Hoog, s' J acob, Kan, Kerkkamp, Koe
Boemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Middendorp, 
Roep, Soejono en Soekawati. 

De Voorzitter: 
gadering. 

~fijne Heeren! Ik open deze ver-

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. Het volgende op een lid betrekking hebbend schrij
ven : 
1. B. G. S. van 3 Juni 1929 No. 1298/ll houdende de mede

deeling, dat bij ministerieel telegram van 27 Mei j.l. ter 
kennis vall de Regeering is gebracht, dat de heer J. E. 
Stokvis ontslag neemt als lid van den Volks raad. 

Wordt ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen : 
1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 28 Mei 

1929 No. 27 ter aanbieding van een ontwerp-ordonnantie 
houdende yoorzien.lngen .in verband met een nieuwe 
administratieve indeeHng van de r esidentie Lampoeng
sche Districten (Zitt. 1929-1930, Ond. :i ) . 

De stukken worden gedrukt. 

2. Kabin etsbrievcn van den Gouverneur-Generaal van 25 
en 27 Mei 1929 No. 6 en 8 houdende mededeeling van 
de vaststelling van: 
a. de ordonnantie tot bekrachtiging van het hesluit van 

den plaatsclijken Raad van Madioen en Ponorogo 
strekkende tot wijziging van een leeningsbeslnit van 
den gewestelijken Raad van Madioen (Ond. 136); 

b. de ordonnantie tot wijziging van het Reglement op 
de openbare verkoopingen in Nederl.ndsch-Indië 
(Ond . 120) . 

3. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 31 Mei 

6. Beslnit van den Gouverneur-Generaal van 23 Mei 1925 
No. 36 tot overschrijving van een bedrag van f 439.00Qo 
van Hoofdstuk II naar Hoofdstuk I van afdeeling IX 
der begrooting voor 1929. 

7. Besluiten van den Gouverneur-Generaal van 24 Mei 192~ 
Nos. 4x en 5x tot interneering van de daarin genoemde 
personen. 

De sub 2 tlm 7 genoemde stukken worden ter 
inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad_ 

C. De volgende ter kenuisneming ontvangen bescheiden: 
1. Schrijven van het Hoofd van het Gevangeniswezen van 

29 Mei 1929 No. G 11/ 3/5 ter aanbieding van een lijst 
van veroordeelden, die gedurende het jaar 1928 schade
loos zijn gesteld wegens te laat ontslag. 

2. Schrijven van den Schoolraad voor Christelijke scholen 
in Nederlandsch-Indië van 31 Mei 1929, No. 218 ter aan
bieding van een motie betreffende het nieuwe pensioen
reglement (voor Europeesche particnliere onderwijzers) . 

3. Afschrift-rekest van P. G. Lans aan den gemeenteraad 
van Soerabaja betreffende zijn ontsla g uit den dienst 
van die gemeente. 

Worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

D. Het voigende boekwerk. 
Gedenkboek van de Rechtsschool. 

Wordt opgenomen in de boekerij van den 
Volksraad. 

De Voo I' zit ter: Mijne Heeren! Op grond van art. 
21 van de Gedelegeerden-kiesverordening deel ik U mede, 
dat iu de vacatm'e van den heer Moelia dool' mij is aange
wezen als lid van het College van Gedelegeerden de heer 
MI'. C. C. van Helsdingen. 

Aan de ord e is de behandeling van de 
o nt w e r p - 0 r don n a n tie, hou den d e ee n i g e 
voo r zie n i n gen i n ver ban d met d ede fen i
tieve vaststelling van de administratieve 
i n d e e I i n g der l' e s i den tie T i mor e nOn d e 1'

hoorigheden (Oud. 132). 
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34ste VERGADERING - DONDERDAG 6 JUNI 1929. 
Voorzieningen i. v. m. de definitieve vaststelling der administratieve indeeling van Timor. - Voorzieningen i. v. m_ 

eene nieuwe administratieve indeeling van Sumatra's Westkust. - Afschaffing p ep erpacht. in de residentie 
Riouwen Onderhoorighcdcn. - intreklring art. 2 der ordonnantie houdende aamv~z,ing van tolkantoren 

voor den invoer van gedistilleerd. 

(VAN HELSDINGEN, VOORZITTER) 
De heer Van Helsdingen: M~nheerdeVoorzitterl 

Ik wilde een enkele opmerlring maken naar aanleiding van 
de onderwerpen 132 en 135. Aangezien de betrokken 
Regeeringsgemachtigde hier niet tegenwoordig is, kan ik 
hetgeen ik te zeggen heb niet omgieten in den vorm van 
een amençlement, hetgeen trouwens op dit oogenblik min
der wensche~k zou zijn. Toch acht ik het gewenscht, dat 
mijn opmerlring onder de oogen der Regeering zal worden 
gebracht. 

Ik weet niet of het den anderen leden is gegaan als mij, 
doch ik heb art. 3 van onderwerp 132 - en deze opmer
king is van overeenkomstige toepassing op onderwerp 135 
- met groote verwondering gelezen en ben nu niet direct 
een bewonderaar van de redactie van dit artikel. In de 
eerste plaats meen ik, dat er ten opzichte van de punctuatie 
wel het een en ander ontbreekt en voorts geloof ik, dat 
art. 3 veel te langdradig is geworden en men op een kortere 
w~ze hetgeen vermeld moest worden veel overzichtelijker 
had kunnen zeggen. Ikzelf heb tenminste wel twee, drie
maal dit artikel moeten overlezen, voordat . ik begreep, wat 
eigenlijk de bedoeling was. Tenslotte komt het hierop neer, 
dat de registers, welke gehouden worden in de residentie 
Timor in de daarin aangegeven plaatsen, overgebracht moe
t en worden naar en onder bewaring gesteld van ambtenaren 
der daarna genoemde plaatsen. 

Mijnheer de Voorz.itter! Ik zou in de redactie verschil
lende gedachtenstreepjes en komma's willen zien, maar 
het zou naar mijn meening nog meer aanbeveliug hebben 
verdiend, het artikel geheel uit elkaar te halen. :i\I. i. zou 
een redactie als door mij hierna aangegeven, veel minder 
moeilijkheden hebben gebaard. Men had alinea 1 van lid 
3 kunnen laten luiden als volgt: 

(1) De Registers van den burgerlijken stand en 
van gemengde huwelijken in de navolgende plaatsen 
in de residentie Timor en Onderhoorigheden worden 
- indien zulks niet reeds is geschied - onder bewa
ring gesteld van den ambtenaar van den burgerlijken 
stand in de daarachter gestelde standplaatsen : 

die van Mokdale naar Baä, 
die van Scha naar Baä, enz. 

De tweede alinea had dan kunnen luiden: 
(2) Hierop zijn uitgezonderd de registers, die 

krachtens ..... .......... enz ................ zijn of moeten 
worden overgebracht ter griffie van den Raad van 
Justitie te ............................ .. 

Dat is een heel wat duidelijker redactie, dan de zeer ge
wrongen en onduidelijke redactie, die ons nu is gegeven. 
Voordat wij komen tot den eigenlij ken inhoud van het arti
kel, moeten wij eerst ongeveer 12 regels doorwo~stelen. 

De Voo r zit ter: Ik heb den heer Van Helsdingen 
het woord gelaten, maar wil er op wijzen, dat hij door het 
plaatsen van zijn opmerkingen is ingegaan tegen eenmaal 
aangenomen en ook zeer wensche~ke regelingen n.l. in de 
eel'ste plaats deze, dat niet besproken zal worden hetgeen 
niet in het Gedelegeerdenverslag is behandeld en in de 
tweede plaats, dat sprekers zich van te voren aan mij op-

(VOORZITTER, VAN HELSDINGEN.) 
geven. Wijl de heer Van Helsdingen echter slechts eeuige 
opmerkingen maakte, waarop geen antwoord van de zijde 
der Regeering werd verwacht, heb ik hem aan bet woord 
gelaten. 

De heer Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter t 
Ik wil even opmerken, dat ik' de commissie-vergadering niet. 
heb meegemaakt. Ik ben n.l. pas uit Holland teruggekomen. 
en heb het Gedelegeerdenverslag te laat in handen gekregen_ 
Ik kon dus weinig anders doen dan mijn opmerking naaI" 
voren brengen op de wijze als thans is geschied. 

De Voo I' zit ter: Wij kunnen thans tot stemming: 
overgaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofd~ke stem- , 
ming aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei s d e 9 n t
we r p - 0 I' don n. a n tie, hou den d e een i g e voo r
zieningen in verband met de vaststelling:
van een nieuwe administratieve indee
I i n g van der e s i den tie S u mat I' a 's W e s t
kust (Ond. 13G). 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging elL 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo l' zit tel' : A a n deo r dei s deo n t
werp-ordonnantie tot in\rekking van de 
or don n a n tie van 12 A u g u s t u s ~98 (S t a a t s
b I a d No. 234) bet I' e f fen d ede pa c h t van h et. 
recht tot het heffen van belasting o~ 

p eper in de residentie Riouwen Onder
hoori ghede n (Ond. 137). 

Ik maak er de heeren op attent, dat bij Memorie van 
Antwoord wijziging gebracht is in art. 2 dezer ontwerp
ordonnantie. 

De ontwerp-ordonnantie, zooals zij is gewijzigd bij Memo
rie van Autwoord, wordt zonder beraadslaging en zonder
hoofde~ke stemming aangenomen. 

De Voo I' zit ter: A a n deo I' dei s deo n t
werp-ordonnantie tot intrekking van. 
art. 2 der 0 r don n a n tie van 6 A u g u s t u s 1924 
(S t a a t S b I a d No. 354), hou den d e a a n w ij zin g: 
van tolkantoren voor den invo er van ge
distilleerd (Ond. 139). 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en. 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die tel" 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

. De Voo I' zit ter: Ik verzoek den heeren nog eveu in. 
commissie bijeen te blijven en na afloop der huishoudelijke 
bijeenkomst zich naar de commissies te willen begeven. 

De vergadering wordt te 9.08 Ulil' v.m. gesloten_ 


